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Υγεία κ. Ανδρέα Ξανθό και ποινική δικογραφία που αφορά
στον πρώην Υπουργό Εθνικής  Άµυνας κ. Ιωάννη Παπαντω-
νίου, σελ. 916

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
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εναλλακτική διαχείριση των συσκευασιών και άλλων προϊόν-
των, προσαρµογή στην Οδηγία 2015/720/ΕΕ, ρύθµιση θεµά-
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Αθήνα, σήµερα στις 25 Οκτωβρίου 2017 ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.07’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΡΕΜΑ-
ΣΤΙΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Πέµπτης 26 Οκτωβρίου 2017.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 107/23-10-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κοζάνης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Ιωάννη Θεοφύλακτου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, µε θέµα: «Δηµιουργία χώρων έκθεσης τοπικών προϊόντων
στους Σταθµούς Εξυπηρέτησης Αυτοκινητιστών (Σ.Ε.Α.)».

2. Η µε αριθµό 109/23-10-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελευθερίου Αυγε-
νάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Δηµιουργία νέων υπηρεσιών δηµοσίων έργων- αποδυνάµωση
του Οδικού Άξονα Κρήτης (ΟΑΚ) - σε τέλµα τα δηµόσια έργα
στην Κρήτη».

3. Η µε αριθµό 151/24-10-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρή-
στου Κατσώτη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Ανα-
γνώριση του επαγγέλµατος των πυροσβεστών, ως βαρύ-ανθυγι-
εινό και επικίνδυνο και λήψη µέτρων προστασίας κατά τη διάρ-
κεια των συµβάντων».

4. Η µε αριθµό 102/20-10-2017 επίκαιρη ερώτηση του Η’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτή-
των Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς την Υπουργό Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, σχετικά µε τις αρχαιολογικές καθυστερή-
σεις και την απώλεια εσόδων στο Μετρό Θεσσαλονίκης.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 110/23-10-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Έβρου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστασίου Δηµοσχάκη
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, σχετικά µε την ε-
πανέναρξη λειτουργίας του επιβατικού σιδηροδροµικού σταθµού
Πυθίου - Έβρου.

Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας:

«Ρυθµίσεις περί σταδιοδροµίας και εξέλιξης στελεχών και οικο-
νοµικής µέριµνας και λογιστικού των Ενόπλων Δυνάµεων, σύ-
σταση Κοινού Σώµατος Οικονοµικών Επιθεωρητών και άλλες
διατάξεις».

Σας γνωρίζω ότι η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη
συνεδρίασή της στις 19 Οκτωβρίου 2017 τη συζήτηση του νοµο-
σχεδίου αυτού σε µία συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής, των άρ-
θρων και των τροπολογιών. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το Σώµα

συνεφώνησε.
Προτού δώσω τον λόγο στον εισηγητή, ο Υπουργός κ. Καµµέ-

νος ζήτησε τον λόγο και φυσικά τον έχει.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Και εµείς θέλουµε τον λόγο, κύριε

Πρόεδρε, για κάτι διαδικαστικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Μάλιστα.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Για να διευκολύνω τη συζήτηση να καταθέσω πρώτα τις νοµο-

τεχνικές βελτιώσεις. Νοµίζω ότι τις έχετε πάρει τα κόµµατα από
χθες το απόγευµα. Τις έχουµε µοιράσει. Θα τις αναγνώσω για να
µπορέσουµε να κάνουµε και συζήτηση επ’ αυτών.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Άλλες, κύριε Υπουργέ;
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Όχι. Είναι αυτές που κατα-
θέσαµε χθες. Απλώς θα τις αναγνώσω για να καταγραφούν στα
Πρακτικά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είναι αυτές που καταθέσατε χθες ή
και άλλες;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Είναι αυτές που κατέθεσα
χθες.

Νοµοτεχνική βελτίωση επί του άρθρου 1. Στο εδάφιο της υπο-
περίπτωσης αα’, της περίπτωσης στ’ της παραγράφου 3 µετά τη
φράση «του έτους κατά το οποίο» απαλείφεται η λέξη «που». 

Στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 7, η φράση «µέχρι τρεις
µήνες» αντικαθίσταται µε τη φράση «µέχρι έξι µήνες». Είναι για
την περίπτωση της Αεροπορίας, που έχουν φύγει τον Ιούνιο. Το
είχαµε τρεις µήνες, το βάζουµε έξι µήνες για να περιλαµβάνεται
ο Ιούνιος. 

Στο τέλος των παραγράφων 6 και 7 προστίθενται το εδάφιο
ως εξής: «Για τους ως άνω αξιωµατικούς δεν ισχύουν οι διατά-
ξεις της παραγράφου 14 του άρθρου 5 του π.δ.200/1993, Α75». 

Νοµοτεχνική βελτίωση επί του άρθρου 5. Στην παράγραφο 3
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προστίθεται το εδάφιο ως εξής: «Σε όσους έχουν ήδη αποστρα-
τευτεί απονέµεται τιµητικά ο βαθµός του συνταγµατάρχη, του
πλοιάρχου χωρίς να γεννώνται συνταξιοδοτικά ή άλλα οικονο-
µικά δικαιώµατα». Αυτό αφορά τους αποστράτους του Στρατού
και του Ναυτικού από τις Σχολές Υπαξιωµατικών που, ενώ στην
Πολεµική Αεροπορία παίρνουν τον βαθµό, στον Στρατό και στο
Ναυτικό δεν τον παίρνουν. Είναι ένα αίτηµα, που έχουν κάνει, και
νοµίζω ότι είναι ένα δίκαιο αίτηµα και πρέπει να το ικανοποι-
ήσουµε. Δεν έχει καµµία επιβάρυνση στον προϋπολογισµό. 

Νοµοτεχνική βελτίωση επί του άρθρου 12. Στο πρώτο εδάφιο
της παραγράφου 3, η φράση «σύµφωνα µε τα διεθνή ελεγκτικά
πρότυπα» αντικαθίσταται µε τη φράση «λαµβάνοντας υπόψη
υποχρεωτικά τα διεθνή ελεγκτικά πρότυπα». Αυτό προέκυψε κα-
τά την ακρόαση των φορέων. 

Στο τέλος του άρθρου προστίθεται η νέα παράγραφος ως
εξής: «Οικονοµικοί επιθεωρητές δεν διώκονται και δεν ενάγονται
για τη γνώµη που διατύπωσαν κατά την άσκηση των καθηκόντων
τους. Εξαιρούνται των ανωτέρω η περίπτωση ΔΟΛ, η παραβίαση
του απορρήτου των πληροφοριών και στοιχείων, που περιήλθαν
σε γνώση τους κατά την άσκηση των καθηκόντων τους, και η πα-
ραβίαση του καθήκοντος εχεµύθειας, στο οποίο υποχρεούνται». 

Αυτό είναι αντιγραφή της Αστυνοµίας ακριβώς. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπει ο

κύριος Υπουργός, θα ήθελα να πάρω τον λόγο. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Παρακαλώ, κύριε Λοβέρδο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Λοβέρδο, να

ολοκληρώσει πρώτα ο κύριος Υπουργός. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν τις καταλαβαί-

νουµε έτσι, µε αποτέλεσµα να ταλαιπωρείστε και να ταλαιπωρού-
µαστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Λοβέρδο,
έχετε τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αφού τις καταθέσατε και είναι αυτές
χθες, µε την επισηµοποίηση της κατάθεσης από εσάς σήµερα
και τη διανοµή τους, µπορούµε και να τις δούµε. Δεν χρειάζεται
να τις διαβάσετε όλες. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Τις έχετε πάρει από χθες,
απλώς κατά τη διαδικασία της Βουλής…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ,
κύριε Λοβέρδο. Αφήστε να ολοκληρώσει ο κύριος Υπουργός.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν αναγιγνώσκονται οι νοµοτεχνικές
βελτιώσεις ποτέ, κύριε Πρόεδρε! Αφού το ξέρετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ναι, αλλά σταµα-
τήσατε τον Υπουργό στα µισά. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Θέλετε να µην τις ανα-
γνώσω; Δεν θα τις αναγνώσω, εάν τις έχετε πάρει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ας τις διαβάσει ο
Υπουργός και θα τις µοιράσει µετά. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Είναι αρκετές. Εάν η Βου-
λή…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν τις καταλαβαίνουµε έτσι, κύριε
Πρόεδρε!

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουµε
αντίρρηση. Αν οι συνάδελφοι τις έχουν πάρει από χθες, δεν τις
διαβάζω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εντάξει, κύριε Υ-
πουργέ.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Δυο σχόλια θα ήθελα να κά-
νω. 

Κατ’ αρχάς, µια πρόταση όσον αφορά τον προφορικό διαγω-
νισµό. Τον βγάζουµε. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεν τις έχουµε στα κόµµατά µας. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Έχουν µοιραστεί στα κόµ-
µατα. Τις έχετε πάρει από χθες. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Να δεχθείτε ότι δεν έφτασαν και ότι θα µοι-
ραστούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ να
τις µοιράσετε. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Είναι από χθες στις 17.00’
στο γραφείο σας. Δεν έχουν µοιραστεί; Έχουν δοθεί από χθες
το απόγευµα από το Υπουργείο. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεν τις έχουµε στα κόµµατά µας. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κυρία Κανέλλη, τι να κάνω;
Εγώ τις κατέθεσα ως όφειλα στη Βουλή για να µοιραστούν στα
κόµµατα. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Να µοιραστούν!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Κανέλλη, θα

µοιραστούν. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Τις έχω δώσει από χθες. 
Τέλος πάντων, έπρεπε να έχουν µοιραστεί, κύριε Πρόεδρε, για

να µπορούµε να κάνουµε συζήτηση. Ζητώ συγγνώµη γι’ αυτό.
Πάντως, δεν είναι θέµα δικό µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Η Γραµµατεία, κύ-
ριε Υπουργέ, µου λέει ότι είχατε πει εσείς να τις δώσετε και όχι
η Γραµµατεία. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Όχι, εµείς τις στείλαµε στη
Γραµµατεία στις 17.00’.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Στην επιτροπή. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Τέλος πάντων, ας µοιρα-
στούν τώρα για να τελειώνουµε. Είναι πάντως βελτιώσεις σε θέ-
µατα φραστικά και θέµατα που έχετε θέσει.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος καταθέτει για τα
Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι
οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ να µοι-
ραστούν.

Συνεχίστε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Θα ήθελα να αναφερθώ σε
δύο θέµατα: Το ένα είναι όσον αφορά τους προφορικούς διαγω-
νισµούς. Παρ’ ό,τι είναι ευτελούς αξίας, δέχοµαι για να υπάρχει
πλήρης διαφάνεια να το αφαιρέσουµε, να είναι µόνο ηλεκτρονι-
κός διαγωνισµός. 

Τώρα θα αναφερθώ σε ένα θέµα που έχει να κάνει µε την τάξη
του 1990. Ζήτησα την άποψη των Επιτελείων. Είναι για την υπα-
γωγή των καταταγέντων στις Ένοπλες Δυνάµεις το 1990, µε τις
διατάξεις του ν.2439/96. 

Ζήτησα, λοιπόν, τις απόψεις των Επιτελείων, γιατί άκουσα τον
κ. Δηµοσχάκη να λέει ότι έχει θετική άποψη το ΓΕΕΘΑ. Είναι αρ-
νητική η άποψη του ΓΕΕΘΑ και θα σας την καταθέσω. Ήταν θε-
τική τον Μάιο. Τον Οκτώβρη, που ζητήσαµε πάλι τις απόψεις των
Επιτελείων, και τα τέσσερα Επιτελεία είναι αρνητικά. Όµως, από
τη στιγµή που το ζήτησαν οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες, και ο κ.
Καραγιαννίδης και ο κ. Κατσίκης από τη Συµπολίτευση αλλά και
η Αντιπολίτευση, εγώ δέχοµαι, παρ’ ότι είναι αρνητικά τα Επιτε-
λεία, από τη στιγµή που συµφωνούµε όλοι, να το περάσουµε, δη-
λαδή να εντάξουµε και τις τάξεις του 1990. Είναι Πρόεδρος των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων της Συµπολίτευσης. Δέχεται η Αντι-
πολίτευση. Αν δεν υπάρχει αντίρρηση από κανέναν, το καταθέτω
ως προτεινόµενη ρύθµιση-τροποποίηση των διατάξεων της στα-
διοδροµικής φύσης σαν τροπολογία-προσθήκη, που εντάσσει
τους καταταγέντες στις Ένοπλες Δυνάµεις του 1990 και διορθώ-
νει την αδικία του 1988-1989.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κύριε Υπουργέ, µία µικρή διευκρίνιση, µε
την άδεια του Προέδρου. Μπορείτε να µας αιτιολογήσετε, µε δύο
κουβέντες την άρνηση, των Επιτελείων; Γιατί ερχόµαστε κι εµείς
σε δύσκολη θέση. Είµαστε ξαφνικά µια Βουλή η οποία σας λέει
να βάλετε το έτος του 1990. Μας λέτε ότι όλα τα Επιτελεία είναι
εναντίον. Πάρα ταύτα, θα το περάσετε. Κάπου είναι και µια αντί-
φαση, λίγο να τη γεφυρώσουµε. Δεν ξέρουµε ποιος είναι ο λόγος
αντίρρησης των Επιτελείων.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Σας διαβάζω, λοιπόν, την
απάντηση των Επιτελείων.

«Με τον ν.3883/2010 ο νοµοθέτης εισήγαγε ένα σταθερό χρο-
νικό σηµείο για τη µετάβαση από το παλαιό, στο νέο σταδιοδρο-
µικό πλαίσιο, κατάταξη πριν ή µετά την 31-12-1987. Το ως άνω
πλαίσιο, έχοντας ήδη τροποποιηθεί από τον ν.4407/2016 -αξιω-
µατικοί προερχόµενοι από τα ΑΣΣΥ και εθελοντές, εθελόντριες
καταταγέντες έως και 31-12-1989-, αφ’ ενός στερείται πλέον του
σταθερού ρόλου του, για το οποίο προνόησε ο ν.3883/2010, αλ-
λά και ανοίγει τον δρόµο για περαιτέρω διεκδικήσεις. Σε κάθε
περίπτωση, δεν αιτιολογείται η µη τροποποίηση του ως άνω
ορίου και για τους αξιωµατικούς που προέρχονται από τα ΑΣΕΙ.

Τυχόν υπαγωγή στο ν.2439/1996 και των καταταγέντων το
έτος 1990 αξιωµατικών των ως άνω κατηγοριών, θα δηµιουργή-
σει διακριτή µεταχείριση και σύγχυση εφαρµογής από τα οικεία
όργανα κρίσεων επί στελεχών που κατετάγησαν το ίδιο έτος,
αλλά έχουν διαφορετική προέλευση. Παραδείγµατος χάριν, η
ίδια βαθµολογία σε υποχρεωτικό σχολείο θα εντάσσεται σε δια-
φορετική κλίµακα επίδοσης για τους αξιωµατικούς από τα ΑΣΕΙ

και τα ΑΣΣΥ. Περαιτέρω, θα τεθούν ζητήµατα αρχαιότητας µε-
ταξύ αξιωµατικών που προέρχονται από τα ΑΣΕΙ και τους εξ υπα-
ξιωµατικών προερχόµενους µε το έτος κατάταξης το 1990, λόγω
της αναδροµικής κρίσης και προαγωγής των τελευταίων στους
συντοµότερους χρόνους του ν.2439/1996.

Η τυχόν ένταξη των αξιωµατικών που προέρχονται από τα
ΑΣΣΥ και κατετάγησαν στις Ένοπλες Δυνάµεις το έτος 1990 θα
συµπαρασύρει και τους αξιωµατικούς που προέρχονται από την
κατηγορία των µονιµοποιηµένων εθελοντών του ν.445/1974 και
µονιµοποιηµένων εθελοντριών του ν.705/1977, όπως ακριβώς
συνέβη και µε τις αντίστοιχες κατηγορίες µε έτη κατάταξης το
1988 και το 1989.

Το ΓΕΕΘΑ εισηγείται τη διατήρηση της προτεινόµενης µε το
άρθρο 4 του υπό συζήτηση σχεδίου νόµου του ΥΠΕΘΑ ρύθµισης,
ήτοι την κατά ένα έτος νωρίτερα προαγωγή τους στον βαθµό του
λοχαγού και αντιστοίχων για τους λόγους που αποτυπώνονται
στην αιτιολογική έκθεση αυτού: αντιρρόπηση της καθυστερού-
µενης βαθµολογικής τους εξέλιξης σε σχέση µε τους νεότερούς
τους αξιωµατικούς της ιδίας κατηγορίας και εξέλιξης. Εν τούτοις,
δέον να επισηµανθεί ότι η ένταξη στον ν.2439/1996 των αξιωµα-
τικών των ιδίων ως άνω κατηγοριών, µε έτη κατάταξης στις Ένο-
πλες Δυνάµεις το 1988-1989, παρέχει νοµικό έρεισµα διεκδική-
σεων και στην ίδια κατηγορία στελεχών που κατετάγησαν το έτος
1990».

Εδώ να σας πω ακριβώς τι είναι. Αφορά περισσότερο σε ορι-
σµένες διοικήσεις που είναι ήδη ο διοικητής ιπτάµενος και ο µη-
χανικός υποδιοικητής. Ο µηχανικός υποδιοικητής, ο οποίος είναι
της τάξεως του 1990, προάγεται και ουσιαστικά σε αρχαιότητα
είναι πάνω από τον διοικητή.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Με τον έναν χρόνο που παίρνει.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Με αυτόν τον οποίο παίρνει. 
Αυτό, λοιπόν, σε αρκετές µονάδες θα δηµιουργήσει θέµατα

διοικήσεως. Αυτό λέει το ΓΕΕΘΑ και τα Επιτελεία. Το αντιλαµβά-
νοµαι αυτό, αλλά αντιλαµβάνοµαι και το αίτηµα της τάξεως του
1990 να ρυθµίσουν το θέµα όπως έχει γίνει το 1988-1989. 

Η αλήθεια είναι ότι όταν ρυθµίσαµε το 1988 και το 1989, το
ρυθµίσαµε βάζοντας ένα όριο και βάζοντας ένα τέλος σε αυτήν
την ιστορία. Όµως, επειδή έχω την εισήγηση των κοµµάτων, των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων της Συµπολίτευσης και της Αντιπολί-
τευσης τη θετική άποψη, κοινοβουλευτικά είµαι υποχρεωµένος
να το αποδεχτώ.

Εάν κρίνετε, όµως, ότι θέλετε να το αφήσουµε για να το συζη-
τήσουµε στο τέλος, να το δείτε κι εσείς, να δείτε και τις εισηγή-
σεις των επιτελείων, µπορώ να το αφήσω για να το συζητήσουµε
στο τέλος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Στο τέλος. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Στο τέλος. Τότε, κύριε Πρό-
εδρε, καταθέτω την τροπολογία-προσθήκη σαν κείµενο µη υπο-
γεγραµµένο και καταθέτω και τις τέσσερις εισηγήσεις των Γενι-
κών Επιτελείων, προκειµένου να αποφασίσει η Βουλή.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Παναγιώτης Καµµένος καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία έχουν
ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Επί ποίου θέµατος

θα θέλατε τον λόγο, κύριε Λοβέρδο;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Επί της διαδικασίας που προτείνετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, έχετε τον

λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μπορείτε να µας πείτε τον χρόνο των

εισηγητών;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Είναι ο καθορισµέ-

νος, δεκαπέντε λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ακούστε τώρα. Είναι η εµπειρία όλων

των εισηγητών που είχαµε τόσες µέρες δουλειά στη Διαρκή Επι-
τροπή Αµύνης. Δεν βλέπω την Αίθουσα γεµάτη, άρα δεν βλέπω
να είναι πάρα πολλοί οι οµιλητές εκ των συναδέλφων. Σας παρα-
καλώ, όµως, και εσείς και οι υπόλοιποι που θα προεδρεύσετε σή-
µερα να δείξετε µια ανοχή στους εισηγητές. Εκατό τοις εκατό
χρειάζεται αυτό, κύριε Πρόεδρε. Ουδείς εισηγητής, πλην ίσως
ελαχίστων, κατάφερε στα δεκαπέντε λεπτά να είναι επαρκής. 

Τώρα θα µου πείτε ότι εδώ έχουµε φέρει και θέµατα λυµένα.
Έγιναν δεκτές τροπολογίες και υπάρχουν θέµατα για τα οποία
δεν θα αγορεύσουµε και για τα οποία στην επιτροπή που κά-
νουµε επεξεργασία είχαµε αγορεύσει. Σωστό, όµως στην Ολο-
µέλεια έχουµε και πολιτικά θέµατα. Εδώ έχουµε την τελευταία
συζήτηση πριν την ψηφοφορία. Άρα, για άρθρα, όπως αυτά που
αφορούν τους οικονοµικούς επιθεωρητές, τον συνδικαλισµό στις
Ένοπλες Δυνάµεις, είναι τόσο πολύ µεγάλα τα θέµατα που δεν
καλύπτονται, κύριε Πρόεδρε, στο δεκαπεντάλεπτο. 

Γι’ αυτό σας παρακαλούµε πάρα πολύ να δείξετε ανοχή από
τον πρώτο εισηγητή, ούτως ώστε και να τελειώσουµε σήµερα,
αλλά και να έχουµε καταθέσει µε επάρκεια τα επιχειρήµατά µας.
Δεν βγαίνει πέρα αλλιώς. Είναι πάρα πολύ σοβαρά τα πολιτικά
θέµατα και πάρα πολύ λεπτοµερή τα τεχνικά. Σας παρακαλώ
πάρα πολύ να το σεβαστείτε αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όπως ξέρετε,
πάντα υπάρχει αυτή η κατανόηση και πάντα δίνουµε χρόνο στον
εισηγητή, όταν θέλει να ολοκληρώσει επί του θέµατος την οµιλία
του. Ειδικά εσείς δεν πρέπει να έχετε κανένα παράπονο προσω-
πικά, κύριε Λοβέρδο. Όποτε έχετε ζητήσει χρόνο, τον έχετε πά-
ρει.

Ο κ. Καραγιαννίδης, εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο κατά
τον Κανονισµό για δεκαπέντε λεπτά και βλέπουµε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς θέλω να πω κάτι: Εµφανίζεται ο Υπουργός και

κάνει δεκτό ένα αίτηµα που το ζητάµε η Συµπολίτευση αλλά και
όλη η Αντιπολίτευση και λέµε να πάει στο τέλος. Δεν έχω κατα-
λάβει για ποιον λόγο. Η τάξη του ’90 είναι…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Κύριε συνάδελφε, διαφωνούν οι Αρχη-
γοί.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Θα ολοκλήρωνα τον συλλογισµό
µου αν δεν µε διακόπτατε, όµως. Θα σας εξηγήσω, λοιπόν.

Έτσι όπως είναι η κατάσταση σ’ αυτήν τη συγκεκριµένη κατη-
γορία αξιωµατικών, υπάρχει ένα κενό. Έχουµε ’88-’89 κενό, ’91-
’92 και πάει λέγοντας. Οι αξιωµατικοί του ’90 είναι στον νόµο του
1996, αλλά προάγονται µε διαφορετικό νόµο. Είναι η µόνη χρο-
νιά. Δεν υπάρχει άλλη χρονιά. Είναι µόνο αυτή. 

Να πω, λοιπόν, για τα Επιτελεία. Τα Επιτελεία ήταν αρνητικά,
κύριε συνάδελφε, και για το ’88-’89, αν δεν το ξέρετε και παρ’ ό-
λα αυτά πέρασε. Όταν, λοιπόν, λέω κάτι, θα περιµένετε να το πω
ολόκληρο. Μη µε διακόπτετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Τι σηµασία έχει αυτό; Δεν καταλαβαίνω.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Καµµία απολύτως κατά την άπο-

ψή σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Δεν σέβεστε υπηρεσιακά τους Αρχη-

γούς …
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Λέει, λοιπόν, η Αντιπολίτευση …
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Περίµενα µία νέα τοποθέτηση από σας

και µάθηµα δεν θα κάνετε σε µας! Όταν, λοιπόν, οι Αρχηγοί δια-
φωνούν, οφείλουµε να ακούσουµε τον λόγο για τον οποίο δια-
φωνούν. Σας επαναλαµβάνω ότι ο κύριος Υπουργός λέει ότι δια-

φωνούν οι Αρχηγοί. Και άρα αυτό είναι θέµα. Τι δεν καταλαβαί-
νετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Καραγιαν-
νίδη, συνεχίστε την οµιλία σας. Παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Κύριε συνάδελφε, ο εισηγητής
της Νέας Δηµοκρατίας υποστήριξε αυτό που λέω κι εγώ. Εάν
έχετε διχογνωµία στο κόµµα σας, να µιλήσετε µεταξύ σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Καραγιαν-
νίδη, συνεχίστε την οµιλία σας. Μην κάνετε διάλογο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Λέω, λοιπόν, ότι τα Επιτελεία
είχαν και το ’88-’89 αρνητική εισήγηση και παρ’ όλα αυτά άλλαξε.
Άρα, να λήξουµε το θέµα και να προχωρήσουµε παρακάτω, εφό-
σον υπάρχει οµοφωνία, σύµφωνα µε τον εισηγητή της Νέας Δη-
µοκρατίας, αλλά και όλων των υπολοίπων κοµµάτων της Αντιπο-
λίτευσης και δεν χρειάζεται να πάµε µέχρι το τέλος.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Έχει τέσσερα κεφάλαια, τα
οποία διακρίνονται ως εξής: Στο πρώτο κεφάλαιο, που αφορά
στη σταδιοδροµική εξέλιξη των στελεχών των Ενόπλων Δυνά-
µεων, γίνεται µια προσπάθεια µε τα πρώτα άρθρα, µε το πρώτο
κυρίως, να επανέλθουν στην ενεργό δράση αξιωµατικοί σε µη
οργανικές θέσεις για να προσφέρουν µε την εµπειρία τους απ’
όλο αυτό το χρονικό διάστηµα που ήταν στον Ελληνικό Στρατό.

Πρόκειται για µια σοβαρή ρύθµιση που αφορά την επιστροφή
έµπειρων στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων, εφόσον αυτοί το
επιθυµούν, ακόµα και πέραν της τριαντακονταπενταετούς θη-
τείας τους για άλλα πέντε χρόνια το πολύ. Με αυτόν τον τρόπο
καλύπτουµε υπαρκτές διοικητικές ανάγκες του Υπουργείου Εθνι-
κής Άµυνας, οι οποίες µε τον µνηµονιακό περιορισµό των προσ-
λήψεων είχαν καταστεί δισεπίλυτες. 

Με το άρθρο 2 υπάρχει πρόβλεψη για προεδρικό διάταγµα για
την απονοµή αποστρατευτικού βαθµού ανθυπολοχαγού και αν-
τιστοίχων σε εθελοντές µακράς θητείας βαθµού ανθυπασπιστή.
Εδώ, από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας, ακούστηκε µια έν-
σταση –που δεν τη βρίσκω να έχει βάση- ότι αυτοί οι αξιωµατικοί
θα διεκδικήσουν δικαστικά χρηµατικές απολαβές. 

Ο βαθµός αυτός απονέµεται τιµητικά και δεν νοµίζω ότι στη-
ρίζεται κάπου νοµικά να διεκδικηθούν χρήµατα. Εξάλλου και οι
ίδιοι οι αξιωµατικοί υποστηρίζουν ότι ο βαθµός αυτός είναι τιµη-
τικός και είναι αναγνώριση των προσπαθειών αυτών των ανθρώ-
πων όλα τα χρόνια που ήταν στον Ελληνικό Στρατό. 

Στο άρθρο 3 δίνεται η δυνατότητα επαναφοράς στις τάξεις του
Στρατού Ξηράς έως πέντε αξιωµατικών χειριστών ειδικής µονι-
µότητας. Ο Υπουργός έχει εξηγήσει τον λόγο για τον οποίο ζη-
τούµε να επιστρέψουν αυτοί οι αξιωµατικοί. Είναι απαραίτητοι
για την εκπαίδευση. 

Στο άρθρο 4, ειδικά, όσον αφορά τους προερχόµενους από
σχολές υπαξιωµατικών που κατατάχθηκαν το έτος 1990 –αυτό
που είπαµε πριν- δίνεται µια λύση η οποία εδώ και έναν χρόνο
συζητιέται και µέσω των Επιτελείων και από τους αξιωµατικούς
που τους αφορά, αλλά και µέσω των πολιτικών κοµµάτων. Είναι
ίσως από τις ελάχιστες φορές που τα κόµµατα έχουν µια οµο-
φωνία σε τέτοιο βαθµό. 

Στο άρθρο 5 παρέχεται η δυνατότητα στους αξιωµατικούς που
προέρχονται από σχολές υπαξιωµατικών και είναι κάτοχοι πτυ-
χίου ΑΕΙ -νοµίζω είχαµε ζητήσει µια νοµοτεχνική βελτίωση να πε-
ριληφθούν και οι κάτοχοι πτυχίου ΤΕΙ, γιατί είναι και αυτοί
τριτοβάθµια εκπαίδευση- να απολαύουν τα δικαιώµατα που πα-
ρέχονται στους κατόχους πτυχίων ΑΕΙ. 

Στο άρθρο 6 και 7 καθορίζεται ο βαθµός του ταξίαρχου ως κα-
ταληκτικός για τους στρατιωτικούς ιερείς. Στο άρθρο 7 τροπο-
ποιείται η προθεσµία της παραγράφου 2 του άρθρου 10 του
2010, ώστε τα στελέχη που επιθυµούν να µεταταγούν στο Σώµα
Μονίµων Αξιωµατικών ή στο Σώµα Μονίµων Υπαξιωµατικών να
υποβάλουν αίτηση µέχρι 31 Δεκεµβρίου κάθε έτους. Υπάρχει,
επίσης, µια πρόβλεψη για αυτούς τους ανθρώπους. 

Και πάµε στο Κεφάλαιο Β’ που είναι η συγκρότηση Σώµατος
Οικονοµικού Εγκλήµατος και Σώµατος Εσωτερικής Ασφάλειας.
Εδώ, από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας ακούστηκε ότι η
υπαγωγή στον Υπουργό δηµιουργεί ζητήµατα και δεν υπάρχει
πουθενά αλλού. Μάλιστα δόθηκε το παράδειγµα του Υπουργείου
Δηµοσίας Τάξεως όπου όντως είναι στον Αρχηγό. 

854 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Το Λιµενικό, όµως, απευθύνεται στον Υπουργό και είναι κάτι
το οποίο δεν το κάναµε εµείς, αλλά το έκαναν οι προηγούµενες
κυβερνήσεις. Το Σώµα, δηλαδή, Εσωτερικού Ελέγχου απευθύνε-
ται στον Υπουργό και στο Υπουργείο Ναυτιλίας. Και δεν είναι κάτι
που το δηµιουργήσαµε εµείς µε νοµικό πλαίσιο, αλλά το δηµι-
ούργησε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, όταν ήταν η ίδια στην Κυ-
βέρνηση. 

Άρα, υπάρχει µια προσπάθεια να ελέγξουµε και κυρίως ένα
ευαίσθητο Υπουργείο, όπως είναι το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας,
οικονοµικά. Με αυτόν τον τρόπο αποδεικνύουµε ότι προσπαθού-
µε να καταπολεµήσουµε µε πράξεις τη διαφθορά, εφόσον υπάρ-
ξει στο συγκεκριµένο Υπουργείο. Με τον ίδιο τρόπο στελεχώνε-
ται ο οργανισµός αυτός από αξιωµατικούς. 

Έχουν ειπωθεί ενστάσεις όσον αφορά τον τρόπο στελέχωσης.
Νοµίζω ότι µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις έχουν δοθεί αρκετές
απαντήσεις. Θέλω να πω ότι και ο Υπουργός και ο Αναπληρωτής
Υπουργός Εθνικής Άµυνας έκαναν τις περισσότερες των παρα-
τηρήσεων δεκτές στις επιτροπές που συζητήθηκε το νοµοσχέδιο
και αυτό είναι προς τη θετική πλευρά. 

Αυτές οι παρατηρήσεις, εφόσον κρίθηκαν σωστές και δίκαιες,
έχουν γίνει µέρος του νοµοσχεδίου αυτού. Αποδεικνύεται ότι δεν
φέρνουµε ένα νοµοσχέδιο που όπως το φέρνουµε την πρώτη
µέρα, έτσι κατατίθεται στη Βουλή και ψηφίζεται. Μέρος πολλών
αυτών των παρατηρήσεων και από την Ελάσσονα και από τη Μεί-
ζονα Αντιπολίτευση έχουν γίνει δεκτές. 

Στο Κεφάλαιο Γ’, στο άρθρο 24 και 25 προσπαθούµε να ρυθ-
µίσουµε δύο πράγµατα τα οποία κατά την άποψή µας θα µπο-
ρούσαν να βοηθήσουν τους αξιωµατικούς του Ελληνικού Στρα-
τού. 

Το άρθρο 24 καθορίζει το δικαίωµα παραµονής αξιωµατικού
στο εξωτερικό για µια χρονιά ακόµα, κατ’ εξαίρεση, χωρίς επιµί-
σθιο προσπαθώντας να βοηθήσουµε τους ανθρώπους, που
έχουν συνάψει έγγαµες σχέσεις µε πολίτες αυτής της χώρας, σ’
αυτή τη διαδικασία.

Στο άρθρο 25 υπάρχουν οι πολιτογραφηθέντες κυρίως από
χώρες της πρώην Σοβιετικής Ένωσης, οι οποίοι µε την προηγού-
µενη κατάσταση µε το που πολιτογραφούνταν Έλληνες ήταν
αναγκασµένοι να παρουσιαστούν στον Ελληνικό Στρατό. Τους
δίνουµε ένα χρόνο δικαίωµα να µπορούν να τακτοποιήσουν όλες
τις υποθέσεις τους και να µην βρίσκονται προ της απειλής να κό-
ψουν τη ζωή τους στη µέση για να µπορέσουν να συνεχίσουν τον
επόµενο χρόνο. 

Στο άρθρο 26 και πάλι έγιναν από τον Αναπληρωτή Υπουργό
κάποιες ρυθµίσεις για την πληρωµή ληξιπρόθεσµων οφειλών.
Ορίστηκε η ηµεροµηνία, µέχρι πού δηλαδή θα είναι αυτή η πλη-
ρωµή ληξιπρόθεσµων οφειλών, µέχρι ποιο χρονικό διάστηµα θα
οριστεί. 

Νοµίζω ότι δεν υπάρχει κάποια διαφωνία στο συγκεκριµένο ζή-
τηµα. Είναι µια πρακτική που έτσι κι αλλιώς βοηθάει το ίδιο το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας γιατί έχει ένα εµπόδιο το οποίο δεν
µπορεί να ξεπεράσει. Δεν µπορεί να συνάψει νέες συµβάσεις. Με
αυτόν τον τρόπο, λοιπόν, προσπαθούµε να ξεπεράσουµε αυτόν
τον σκόπελο. 

Στο άρθρο 27 έγινε µεγάλη κουβέντα. Είχαµε άσχηµη εικόνα
µε τους φορείς. Θέλω να πω όµως κάτι. Υπάρχει µια Πανελλήνια
Οµοσπονδία που έχει ζωή δεκατριών ετών. Δεν µπορούµε να
αγνοήσουµε την προϊστορία αυτή. Δεν µπορούµε να αγνοήσουµε
τους ανθρώπους αυτούς που για δεκατρία χρόνια πάλεψαν για
να υπάρξει συνδικαλισµός στις Ένοπλες Δυνάµεις, αυτός ο συν-
δικαλισµός που είναι επιτρεπτός στις Ένοπλες Δυνάµεις. Είναι
προφανές ότι δεν µιλάµε για τον ίδιο συνδικαλισµό που υπάρχει
σε εργαζόµενους σε άλλους τοµείς, είτε στον ιδιωτικό είτε στον
δηµόσιο τοµέα. Αυτό πρέπει µε έναν τρόπο να αναγνωριστεί. 

Δεν µπορεί να ισοπεδωθεί ούτε το προσωπικό αυτής της Πα-
νελλήνιας Οµοσπονδίας ούτε τα επιχειρήµατά τους. Από την
άλλη πρέπει να συµβιβάσουµε την παρουσία δεύτερης Οµοσπον-
δίας. Αυτό επιχειρεί να κάνει το νοµοσχέδιο µε τις νοµοτεχνικές
βελτιώσεις που έχει φέρει ο Αναπληρωτής Υπουργός. 

Θεωρούµε ότι δίνεται ικανό διάστηµα έξι µηνών, ώστε να λυ-
θούν αυτά τα προβλήµατα. Αν παρ’ όλα αυτά, οι ίδιοι οι αξιωµα-
τικοί δεν κατανοούν ότι έχουµε κάνει ένα θετικό βήµα και είναι

προς όφελος των δικών τους συµφερόντων και της δικής τους
εργασιακής ειρήνης, που πρέπει να υπάρχει µέσα στο στράτευ-
µα, τότε θεωρούµε ότι δεν µπορεί να υπάρξει συνδικαλισµός. 

Όµως, από την άλλη, αυτό που εµείς προτείναµε είναι εφικτό
να γίνει, µε καλή πρόθεση και από τις δυο πλευρές. Νοµίζω ότι
θα γίνει αποδεκτό το άρθρο παρ’ όλες τις ενστάσεις περί από-
συρσης που ακούστηκαν. Δεν µπορούµε να κάνουµε ένα βήµα
πίσω. Κάναµε ένα βήµα µπροστά µε τον προηγούµενο νόµο και
ολοκληρώνεται µε το συγκεκριµένο άρθρο. 

Στο άρθρο 28 έχουν προκύψει πολλά προβλήµατα επιβολής
ποινικών ρητρών σε ΔΕΚΟ που έχουν συνάψει σύµβαση προµή-
θειας µε το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Ο νοµοθέτης ρυθµίζει
ένα θέµα που κόλλαγε µια σειρά από συµβάσεις µε το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας. Έτσι, ποινικές ρήτρες θα ανέρχονται µέχρι το
ποσοστό του 6% επί της συµβατικής αξίας των παραδοθέντων
υλικών, δηλαδή ό,τι ακριβώς ισχύει και στις συµβάσεις που συ-
νάπτει το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας µε ιδιωτικές εταιρείες. 

Πάω στο άρθρο 30 που επίσης είναι µια µεγάλη και πονεµένη
ιστορία. Η σύµβαση της «RAYTHEON». Με έναν τρόπο, θεωρώ
επ’ ωφελεία του δηµοσίου συµφέροντος, προσπαθούµε να λύ-
σουµε το πρόβληµα που έρχεται από δεκαετίες, από τις αµαρ-
τωλές συµβάσεις που είχαν γίνει στο παρελθόν. Προσπαθούµε
µε αυτό τον τρόπο και το ελληνικό δηµόσιο να είναι κερδισµένο,
αλλά και να υπάρξει και µια τροφοδοσία ανταλλακτικών. 

Έχουν ακουστεί ενστάσεις. Νοµίζω τις έχουν λάβει υπ’ όψιν
από την πλευρά του Υπουργείου. Θα γίνει κουβέντα και στην
Ολοµέλεια και εφόσον υπάρξουν επιχειρηµατολογούµενες σω-
στές ενστάσεις, να µπουν µέσα στο συγκεκριµένο άρθρο.

Είµαι σίγουρος ότι η κουβέντα –το λέω για να προλάβω- όσο
κι αν θέλουµε να µιλήσουµε µόνο για το νοµοσχέδιο, θα επεκτα-
θεί στην επικαιρότητα που λέγεται F-16. Μετά τις εξηγήσεις που
έδωσε ο Αναπληρωτής Υπουργός στην τελευταία επιτροπή νο-
µίζω ότι όποια κουβέντα κι αν γίνει θα γίνει εκ περισσού, αν δεν
µείνουµε σε αυτά που είπε ο Αναπληρωτής Υπουργός που εξή-
γησε µε πολύ συγκεκριµένες λεπτοµέρειες όλη τη διαδικασία
από πλευράς της χώρας µας, όλη τη διαδικασία από πλευράς
των Ηνωµένων Πολιτειών, πώς θα προχωρήσει χρονικά και ηµε-
ρολογιακά. Επ’ αυτού θα γίνει κουβέντα. Είναι προφανές ότι δεν
πρόκειται να υπάρξουν οι αγορές αυτές, όπως γινόταν στο µα-
κρινό ή και στο πιο κοντινό παρελθόν.

Ζητήσαµε -και έχει γίνει αποδεκτό- να υπάρξει κοινή συνε-
δρίαση των Επιτροπών Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών και Εξο-
πλιστικών Προγραµµάτων. Θα γίνει κουβέντα µε περισσότερες
λεπτοµέρειες και ενηµέρωση και θα προσπαθήσουµε να κάνουµε
όσο πιο διάφανο και ξεκάθαρο γίνεται αυτό το ζήτηµα και από
πλευράς Κυβέρνησης και από πλευράς Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξαρτήτων Ελλήνων. 

Να µείνουµε όµως σε αυτό, γιατί η χολέρα των ΜΜΕ έφτασε
και σε αυτό το επίπεδο, όπου ακούστηκαν τροµακτικά πράγµατα
περί αγοράς, περί ξεγελάσµατος του Πρωθυπουργού στην Αµε-
ρική. Ακούστηκε ό,τι µπορείτε να φανταστείτε, πράγµα που
ζούµε έτσι κι αλλιώς τα τελευταία δύο χρόνια µε αυτές τις υπο-
τιθέµενες ειδήσεις. 

Να µείνουµε, λοιπόν, στο βασικό ερώτηµα που το διατύπωσα
και στην επιτροπή: Αν συµφωνούµε να είναι λειτουργικά τα F-16
-και αυτό άρα έχει ένα κόστος- µε ποιον τρόπο θα υπάρξει η διεκ-
περαίωση του να είναι λειτουργικά αυτά τα αεροπλάνα; Αν συµ-
φωνούµε σε αυτό, να δούµε µε ποιον τρόπο, πόσα αεροπλάνα
και σε τι κόστος -που έχει καθοριστεί εν πολλοίς το κόστος- θα
προχωρήσουµε παρακάτω. Να µείνει, όµως, η κουβέντα σε αυτό
χωρίς υπερβολές και εξαλλοσύνες. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εγώ ευχαριστώ,

κύριε Καραγιαννίδη και για τη συνέπεια του χρόνου.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµοσχά-

κης. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, περιµέναµε να φέρετε στη Βουλή ένα νοµο-

σχέδιο το οποίο θα έλυνε ουσιαστικά προβλήµατα των Ενόπλων
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Δυνάµεων, που θα αποκαθιστούσε τις αδικίες ή έστω µέρος των
αδικιών που έχουν υποστεί τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων
και τις οποίες έχετε παραδεχτεί κι εσείς κατ’ επανάληψη. 

Αναµέναµε να µας πείτε ότι έχετε µεριµνήσει για την υλοποί-
ηση της απόφασης του Συµβουλίου της Επικρατείας ως προς τη
χορήγηση των δικαιωµένων αναδροµικών τους, όπως είχε σχε-
διαστεί από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, σε συγκε-
κριµένο χρονοδιάγραµµα.

Τώρα, µάλιστα, που η Κυβέρνηση και σαν «Άγιος Βασίλειος»,
σύµφωνα µε δηλώσεις στελέχους της, είναι έτοιµη να µοιράσει
ένα δισεκατοµµύριο ευρώ σε διάφορες κοινωνικές οµάδες -που
πράγµατι είναι σε ανάγκη- µέχρι τα Χριστούγεννα, δεν θα έπρεπε
να έχετε ενδιαφερθεί να πάρουν τα χρήµατά τους και αυτοί που
επιτελούν στο ακέραιο το καθήκον τους στον Έβρο, στη Θράκη
και στα νησιά του Αιγαίου πελάγους; 

Τι θα γίνει µε τις συντάξεις των εν αποστρατεία στελεχών που
εκτελούσαν επικίνδυνα καθήκοντα, όπως για παράδειγµα οι ιπτά-
µενοι όλων των όπλων και των κατηγοριών, οι αλεξιπτωτιστές, οι
αξιωµατικοί, οι υπηρετούντες στα υποβρύχια και γενικά όλοι οι
αξιωµατικοί και τα στελέχη των Ειδικών Δυνάµεων; 

Σε αυτά τα στελέχη µε τη σύνταξη του Οκτωβρίου του 2017
και στο πλαίσιο εφαρµογής του άρθρου 13 του νόµου του 2016,
του τότε Υπουργού Εργασίας κ. Κατρούγκαλου, επιβλήθηκε από
την 1-6-2016 µέχρι την 31-12-2018 δραµατική µείωση των συντά-
ξεών τους, η οποία µαζί µε τα αναδροµικά θα ανέλθει σε ποσό
περίπου των 500 ευρώ µηνιαίως. 

Περιµέναµε να µας πείτε για το επίδοµα της παραµεθορίου
των 100 ευρώ. Θα το δώσετε και πότε στα στελέχη των Ενόπλων
Δυνάµεων και της Αστυνοµίας, όπως ρυθµίστηκε από τον τελευ-
ταίο νόµο; 

Εµείς περιµέναµε τέτοια θέµατα να φέρετε στη Βουλή, ουσια-
στικά για να αποκαταστήσετε τις αδικίες που έχει προκαλέσει ο
κ. Κατρούγκαλος και στον οποίο παραδώσατε τα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων και δεν είχατε άποψη και δεν φέρατε τις αν-
τιρρήσεις σας. 

Εσείς, λοιπόν, τι φέρνετε µε αυτό το νοµοσχέδιο; Ασχολείστε
µε φωτογραφικές διατάξεις για να βολέψετε τους δικούς σας.
Αγγίζετε στραβά κι επικίνδυνα ένα σοβαρό θέµα, όπως είναι ο
συνδικαλισµός στις Ένοπλες Δυνάµεις, µε καθαρά κοµµατικά
κριτήρια και όχι µόνο. Στόχος σας είναι να προωθήσετε τον δικό
σας άνθρωπο, αδιαφορώντας για τη ζηµιά που κάνετε στον χώρο
των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Το άρθρο 27 είναι µία «βόµβα» στον χώρο των Ενόπλων Δυνά-
µεων και οι αντιδράσεις που προκαλεί είναι εκρηκτικές. Οφείλετε
να γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, ότι οι Ένοπλες Δυνάµεις είναι ορ-
γανωµένες οµάδες µε στρατιωτική δοµή και οργάνωση, αλλά και
εκπαίδευση. 

Μπορώ να πω ότι απαγορεύεται να δηµιουργεί το ελληνικό
κράτος οµιχλώδες τοπίο στις τάξεις τους, γιατί αυτό κάνετε µε
το συγκεκριµένο άρθρο. Για να εξυπηρετήσετε τον δικό σας σύµ-
βουλο, προκαλείτε αναταραχή σε όλες τις ενώσεις και όχι µόνον.

Η θέση µας ως Νέα Δηµοκρατία γι’ αυτό το θέµα είναι κρυ-
στάλλινη. Εµείς θα διορθώσουµε ό,τι κακό θα προκαλέσετε. Θα
προσεγγίσουµε το θέµα του συνδικαλισµού των Ενόπλων Δυνά-
µεων µε τη δέουσα σοβαρότητα, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τη διεθνή
συγκυρία και την εσωτερική εµπειρία και κυρίως τι επιθυµούν οι
πολλοί και όχι οι εκλεκτοί.

Προτείνουµε και στα άλλα κόµµατα, όχι µόνον σε εσάς, τη σύ-
σταση µιας ad hoc διακοµµατικής επιτροπής, από την οποία θα
προκύψει κοινή συνισταµένη για υλοποίηση, µε υποχρέωση να
την εφαρµόσει οποιαδήποτε κυβέρνηση. Δεν είναι σωστό ο ένας
να νοµοθετεί και όταν έρχεται ο επόµενος, να αλλάζει. Κυρίως
αυτό δεν είναι σωστό στον ευπαθή χώρο των στελεχών των Ενό-
πλων Δυνάµεων. 

Εφόσον, όµως, έχετε αποφασίσει να ψηφίσετε, παρά τις προ-
τάσεις µας, παρά τις εκκλήσεις µας, παρά τις παρακλήσεις µας,
σας προτείνω έστω και την τελευταία στιγµή, να συµπεριλάβετε
µία διάταξη που να αναφέρει ότι σε περίπτωση κρίσεων, εκτρο-
πών ή ακόµα και πολέµων, θα πρέπει να αναστέλλεται η λειτουρ-
γία των ενώσεων, ανάλογα φυσικά µε το µέτρο συναγερµού του
Εθνικού Συστήµατος Συναγερµού.

Οι λόγοι που υπαγορεύουν αυτήν τη ρύθµιση είναι πασιφανείς.
Εµείς δεν κάνουµε στείρα Αντιπολίτευση. Έχουµε προτάσεις και
τις διατυπώσαµε ξεκάθαρα και στις αναλυτικές συζητήσεις επί
των άρθρων που έγιναν στη Διαρκή Επιτροπή Εθνικής Άµυνας
και Εξωτερικών. Ακολουθούµε µια υπεύθυνη πολιτική, έχοντας
απόλυτη εµπιστοσύνη στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων. Δεν
έχουµε, όµως, στην πολιτική ηγεσία του σήµερα. 

Στο παρόν νοµοσχέδιο υπάρχουν και πολλές παγίδες, όπως
το άρθρο 2 που αφορά τον αποστρατευτικό βαθµό του ανθυπο-
λοχαγού στους εθελοντές µακράς θητείας. Τους δίνετε το τυρί,
αλλά τους δίνετε και µία φάκα. Τεχνηέντως στέλνετε τα στελέχη
στη διαδικασία των οµαδικών προσφυγών στα δικαστήρια για να
διεκδικήσουν το αυτονόητο από το ελληνικό κράτος.

Με τη συγκεκριµένη ρύθµιση προτρέπετε είκοσι χιλιάδες
κόσµο και πλέον, είτε βρίσκονται στην ενεργό υπηρεσία είτε βρί-
σκονται στην εφεδρεία, να τρέχουν σε δικηγόρους για να παίξετε
εσείς το ψηφοθηρικό παιχνίδι σας. Οφείλετε να γνωρίζετε, και
το λέω µε υπογραφή, ότι κανένας βαθµός δεν δίνεται χαριστικά.

Η Νέα Δηµοκρατία έχει τίµιες προτάσεις. Προσέξτε! Είπατε –
είπε και ο εισηγητής σας- ότι ο βαθµός που δίνετε είναι τιµητικός
και δεν υποχρεούται το κράτος σε παροχές. Αν το πιστεύετε,
κύριε Υπουργέ και εσείς, το πιστεύει και ο εισηγητής σας, να το
γράψετε ρητώς στον νόµο. Να κάνετε την προσθήκη όπως εσείς
την υποστηρίζετε. Αν, όµως, δεν το πράξετε, τους εµπαίζετε. 

Εµείς λέµε ότι κάθε βαθµός έχει συνέπειες, µισθοδοτικό κό-
στος για τους εν ενεργεία, συνταξιοδοτικό και µερισµατικό κό-
στος για τους εν αποστρατεία και ξίφος για όλους που παίρνουν
τον βαθµό του ανθυπολοχαγού το οποίο ξίφος στοιχίζει 350
ευρώ...

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ξέρετε καλύτερα από το Γενικό Λο-
γιστήριο του Κράτους; Το λέτε συνέχεια. Υπάρχει έκθεση του Γε-
νικού Λογιστηρίου του Κράτους.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Το κόστος είναι µε-
γάλο. Το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους δεν προβλέπει κόστος,
κύριε Υπουργέ. Μας το δώσατε...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεχίστε, κύριε
Δηµοσχάκη, όχι διακοπές.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Αν, όµως, εξασφαλί-
σετε από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, έστω και καθυστε-
ρηµένα, την πίστωση που απαιτείται σηµαίνει ότι την έχετε εξασ-
φαλίσει. Εµείς θα το εξετάσουµε µε θετικό πρόσηµο. Εµείς σε-
βόµεθα την κατηγορία αυτών των στελεχών των Ενόπλων Δυνά-
µεων.

Και θέλω να σας ενηµερώσω ότι η συντριπτική πλειοψηφία
αυτών των ανθρώπων προέρχεται από τη γενέτειρά µου και από
την εκλογική µου περιφέρεια. Θα µπορούσα λοιπόν, να λαϊκίσω
και να συµφωνήσω µαζί σας. Εγώ, όµως, υποστηρίζω, όπως και
η παράταξή µας, αυτά τα στελέχη και δεν τους εµπαίζουµε. 

Τους πετάτε βορά στους δικηγόρους και στα δικαστήρια. Αν
θέλετε, εδώ είµαστε. Κάντε τη ρύθµιση. Προβλέψτε το, εάν είναι
χαριστικός. Ρυθµίστε το νοµοθετικά. Εάν δεν είναι, εξασφαλίστε
την πίστωση. Εµείς είµαστε θετικοί, σε κάθε λύση που προτεί-
νουµε.

Από την άλλη µεριά, έχουµε το άρθρο 3, όπου έχουµε τη δική
σας διαβεβαίωση ότι οι χειριστές ειδικής µονιµότητας είναι απα-
ραίτητοι λόγω της εµπειρίας τους. Σας ρωτήσαµε και στην επι-
τροπή: Αυτή είναι και η θέση σας, όπως προκύπτει από κάποιο
έγγραφο ή από την επιχειρησιακή απαίτηση των Γενικών Επιτε-
λείων; Δεν µας απαντήσατε. Πιστεύουµε ότι είναι εµφανής ο φω-
τογραφικός χαρακτήρας αυτής της διάταξης. Μόνο τα ονόµατα
λείπουν από αυτήν.

Στην πρώτη ανάγνωση ισχυριστήκατε ότι η επαναφορά των
πέντε χειριστών που προβλέπεται, θα καλύψει ανάγκες για νέα
ελικόπτερα, που πρόκειται να παραληφθούν. Το ερώτηµα είναι:
Ποια θα παραλάβετε; Τα έχετε συµφωνήσει; Τα περιµένετε; Δεν
το ξέρουµε εµείς. 

Το ερώτηµα που προκύπτει είναι, επίσης, γιατί υπάρχει προτί-
µηση για τη συγκεκριµένη κατηγορία στελεχών, δηλαδή χειρι-
στών ειδικής µονιµότητας και όχι και για τα στελέχη από τα ανώ-
τατα στρατιωτικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα της χώρας;
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Γι’ αυτό σας προτείνουµε, εποµένως -εάν εσείς πιστεύετε στα
στελέχη και από αυτά που έχουν αποφοιτήσει από τις παραγω-
γικές σχολές και όχι µόνο- την επέκταση της ανωτέρω διάταξης
και για τους ιπτάµενους όλων των κλάδων, των κλάδων που
έχουν αποφοιτήσει από τα ΑΣΕΙ, καθώς και των ΑΣΣΥ, καθώς και
για κοινή διακλαδική εκπαίδευση ελικοπτέρου. 

Λαµβάνουµε υπόψη το ότι έχετε υποχωρήσει και έχετε απα-
λείψει την προφορική πλειοδοτική δηµοπρασία. Έστω και καθυ-
στερηµένα νοµίζω ότι το χαιρετίζουµε εµείς, ως Νέα Δηµοκρατία,
διότι έχετε συνταχθεί µε την άποψή µας, διότι η θέση µας ήταν
ξεκάθαρη.

Με τις διατάξεις των άρθρων 8 και 9, από την αξιοποίηση του
άχρηστου υλικού των Ενόπλων Δυνάµεων, τα έσοδα θα πηγαί-
νουν στον κρατικό προϋπολογισµό, στερώντας αντίστοιχα έσοδα
στα µετοχικά ταµεία των ενόπλων δυνάµεων, όπως ήταν µέχρι
σήµερα. Αν για οποιαδήποτε αιτία δεν µπορείτε να ρυθµίσετε
ρητώς και να συνεχίσετε αυτήν την πρακτική, ας πηγαίνουν του-
λάχιστον στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας,
διότι τότε έχει τη δυνατότητα ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας -φυ-
σικά µε σύµφωνη γνώµη του Υπουργού Οικονοµικών- να πάρει
την απόφασή του. Πρέπει να σας θυµίσω ότι αυτά έρχονται και
σε ευθεία αντίθεση µε τα όσα έχετε υποστηρίξει στις ενώσεις
των αποστράτων αξιωµατικών πρόσφατα. 

Μια άλλη παραδοξότητα συναντάµε στο άρθρο 10, όπου είναι
αδιανόητο ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας, ο οποίος κατέχει πολι-
τική θέση -το πεδίο δόξης είναι λαµπρό, κύριε Υπουργέ, για έναν
Υπουργό Εθνικής Άµυνας- να θέλει να ηγηθεί της Υπηρεσίας
Εσωτερικών Υποθέσεων. 

Η νέα υπηρεσία, την οποία θέλετε να θεσπίσετε, να ιδρύσετε,
είναι αρχή επιβολής του νόµου. Τι δουλειά έχει ο Υπουργός µε
αυτήν την αποστολή; Γιατί θέλετε επιπλέον να ηγείστε ενός
φορέα, που πραγµατικά, δεν συνάδει στο αξίωµα του Υπουργού,
συνάδει όµως στο αξίωµα του εισαγγελέα;

Μιας και µιλάµε για το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, έχετε στρα-
τιωτικό εισαγγελέα που θα µπορέσετε να το υπαγάγετε. Οφεί-
λετε να χωρίσετε το Σώµα Εσωτερικών Υποθέσεων από το Σώµα
Οικονοµικών Επιθεωρητών. Πρόκειται για δύο διαφορετικές δια-
κλαδικές υπηρεσίες, που έχουν διαφορετική αποστολή και θα
πρέπει και οι δύο αυτές υπηρεσίες να υπάγονται στον διακλαδικό
αρχηγό, δηλαδή στον αρχηγό του ΓΕΕΘΑ. 

Ταυτόχρονα, όµως, την εποπτεία σε ό,τι αφορά την Υπηρεσία
Εσωτερικών Υποθέσεων πρέπει να την έχει ο αρµόδιος εισαγγε-
λεύς, διότι αυτός επιβλέπει την ορθή εφαρµογή του νόµου και
αυτός θα πρέπει να κατευθύνει αυτήν την υπηρεσία, που πρέπει
να είναι υπό την εποπτεία του, αντίστοιχος δηλαδή του Εισαγγε-
λέα Εφετών, όπως είναι στην Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων
της Ελληνικής Αστυνοµίας και στην αντίστοιχη του Υπουργείου
Εµπορικής Ναυτιλίας, σε ό,τι αφορά την Ελληνική Ακτοφυλακή. 

Ως Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, καταψηφίζουµε
το νοµοσχέδιο επί της αρχής. Θα ψηφίσουµε, όµως, για πρώτη
φορά ως Αντιπολίτευση, τα έντεκα άρθρα από τα τριάντα. Αυτό
είναι πολιτική γενναιότητα. Θεωρούµε ότι αυτά κινούνται προς
τη σωστή κατεύθυνση. 

Αν, όµως, θέλετε να κάνουµε µία πρόταση και µάλιστα, να είµα-
στε θετικοί επί της αρχής, σας προτείνουµε: Αποσύρετε το άρθρο
27 σε ό,τι αφορά τον συνδικαλισµό στις Ένοπλες Δυνάµεις. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ και στο θέµα που µονο-
πώλησε την επικαιρότητα το τελευταίο διάστηµα και αφορά τη
συµφωνία για την αναβάθµιση των F-16, µετά το πρόσφατο ταξίδι
σας µαζί µε τον Πρωθυπουργό στην Αµερική. Ακόµα και σε αυτό
το σοβαρό θέµα κινηθήκατε µε απίστευτο ερασιτεχνισµό. Αφή-
σατε να αιωρείται ένα θολό τοπίο για το πόσο κοστίζει τελικά
αυτό το πρόγραµµα αναβάθµισης. 

Εµείς, από την πρώτη στιγµή στην Επιτροπή Εξοπλιστικών
Προγραµµάτων, καθώς και διά του πρώην, αλλά και του νυν το-
µεάρχη της Νέας Δηµοκρατίας, διά του οµιλούντα, αλλά και του
Προέδρου µας, έχουµε δηλώσει κατ’ επανάληψη ότι θεωρούµε
αναγκαία την αναβάθµιση των F-16. Τα ερωτήµατα τα οποία προ-
κύπτουν θα πρέπει να µας τα απαντήσετε. Ζητήσαµε τη σύγκλη-
ση της αρµόδιας επιτροπής. Σας περιµένουµε εκεί, για να µας
δώσετε όλες τις εξηγήσεις πάνω σε ένα θέµα, το οποίο πραγµα-

τικά αφορά όλους τους Έλληνες. Μάλιστα, έγινε και της µόδας
να ασχολούνται ακόµα και τα µωρά µε το θέµα των F-16. 

Επίσης, επειδή τελευταία είδε το φως της δηµοσιότητας η εν-
δεχόµενη ίδρυση ελικοπτερικής βάσης στην Αλεξανδρούπολη,
θα ήθελα να µας πείτε αν θα είµαστε διαµετακοµιστικός κόµβος
τµηµάτων ελικοπτέρων από τις πέριξ χώρες ή αν θα είναι πράγ-
µατι µία βάση η οποία θα απασχολεί κόσµο κι η οποία θα έχει
προοπτική για την πρόοδο και την ανάπτυξη της περιοχής µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, δώδεκα µαθητές και µαθήτριες και ένας εκ-
παιδευτικός συνοδός από το 41ο Δηµοτικό Σχολείο Αθηνών. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ -ΔΗΜΑΡ κ. Λοβέρδος, για δεκαπέντε λεπτά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ, αρχήν, εγώ τις
νοµοτεχνικές βελτιώσεις δεν τις πήρα. Το λέω εισαγωγικά. 

Κύριε Υπουργέ, δεν έχουν έρθει, άρα υπάρχουν θέµατα, για
τα οποία θα µιλάµε και δεν θα είναι ακριβώς έτσι, γιατί θα έχουν
αλλάξει. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καληµέρα. Είναι µέρες απεργίας
των δηµοσιογράφων για τη στήριξη του ΕΔΟΕΑΠ. 

Ως Υπουργός Εργασίας, αντιµετώπισα, κύριοι Υπουργοί, το
πρόβληµα και, φυσικά, δεν δέχτηκα να καταργηθούν οι πόροι του
ΕΔΟΕΑΠ. Όλες οι επόµενες κυβερνήσεις -µέχρι να έρθουν οι ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ- δεν δέχθηκαν τη σταθερή πρόταση της τρόικας
τότε να καταργηθούν οι πόροι του ΕΔΟΕΑΠ. 

Το καταργεί ο κ. Κατρούγκαλος και η δική σας Κυβέρνηση,
κύριε Καµµένο, και σήµερα οι κυβερνώντες υπερασπίζονται την
απεργία των δηµοσιογράφων για το θέµα αυτό. Έλεος στην υπο-
κρισία και στην τρέλα! Δεν υπάρχει πραγµατικά όριο στην κοροϊ-
δία και στον εµπαιγµό του ελληνικού λαού. 

Έχουµε και παραδείγµατα αυτού του εµπαιγµού, των κυβιστή-
σεων, των δύο ταυτοχρόνως διαφορετικών εαυτών, που συναρ-
µολογούν ένα πολιτικό υποκείµενο, την Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ, µε θέµατα του Υπουργείου Εθνικής Αµύνης. Εσείς είπατε
στην επιτροπή -µπροστά µου- απαντώντας στη δική µου παρέµ-
βαση, ότι κατανοείτε το πρόβληµα των χηρών των στρατιωτικών,
ότι συµφωνείτε µαζί µου ότι τα έσοδα Κατρούγκαλου 177 εκα-
τοµµυρίων από τις χήρες των στρατιωτικών είναι ψευδοέσοδα,
δεν υπάρχουν αυτά, ανταλλάξαµε έναν αριθµό στην επιτροπή -
κοντά είµαστε- πολύ µικρότερων εσόδων από τα προβλεφθέντα
στο νόµο Κατρούγκαλου, που µε αλαλαγµούς ψηφίζατε τον Μάιο
του 2016 εδώ, ερχόµαστε µετά από έναν µήνα στην Ολοµέλεια
και η τροπολογία αυτή δεν υπάρχει. 

Ακόµη, ποιος δεν θυµάται τον νυν Υπουργό Εθνικής Αµύνης
να µας µέµφεται, γιατί από την απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας δώσαµε στους στρατιωτικούς το 50%! Δεν µπορού-
σαµε παραπάνω. Κι εσείς λέγατε «όλα»! Δεσµευόσασταν. Και µε-
τά από τρία χρόνια, ακόµα τους κοιτάτε κι ακόµα τους υπόσχε-
στε.

Για να κλείσω αυτό το απάνθισµα των πολλών και διαφόρων
υπερθεµάτων για τη σηµερινή Πλειοψηφία ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ στους
πρόσφατους εαυτούς της, που είναι ίδιοι µε τους σηµερινούς,
είναι ένα πολιτικό υποκείµενο. Εδώ το λέω, κύριε Υπουργέ, εδώ
Κυβέρνηση Μαδούρο και Αριστερά Μαδούρο. Επί της ουσίας,
όµως, σας λένε οι διοικούµενοί σας στρατιωτικοί ότι βάλατε,
συµφωνώντας µε τον κ. Κατρούγκαλο, 2.000 το όριο των συντά-
ξεων και συµπεριλαµβάνετε εκεί τα επιδόµατα επικίνδυνης θέ-
σης; Δηλαδή, σηκώνουµε τα χέρια. Πραγµατικά, σηκώνουµε τα
χέρια, µε την αναντιστοιχία δηλωνόµενων πολιτικών στόχων, µε
την εφαρµοζόµενη πολιτική, που όταν αυτά τα δύο διακρίνονται,
παράγεται αναξιοπρέπεια και αναξιοπιστία του πολιτικού συστή-
µατος. 
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Όποιος άκουγε τον Αναπληρωτή Υπουργό Εθνικής Αµύνης
προχθές στη Βουλή να µιλάει για τα F-16, δεν θα έλεγε ότι αυτή
η οµιλία είναι ο ορισµός της πολιτικής κυβίστησης, της κωλο-
τούµπας, όπως πια καταχωρήσατε και όρο στο διεθνές επίπεδο;
Τον άκουγα και νόµιζα ότι ακούω κάποιο στέλεχος του ΝΑΤΟ. Κι
όµως, πριν από λίγο καιρό, εδώ σε αυτή την Αίθουσα, ο κ. Βίτσας
επισήµως έλεγε τη θέση του ΣΥΡΙΖΑ κατά του ΝΑΤΟ και των εξο-
πλισµών. Και τώρα, κοροϊδεύουν τον ελληνικό λαό, έχοντας µπει
οι ίδιοι σε ένα από τα κουλουάρ του αγώνα ταχύτητος των εξο-
πλισµών. Κι επειδή αισθάνονται αµηχανία και καταλαβαίνουν ότι
απευθύνονται πια σε άλλα ακροατήρια, εγκαταλείποντας το 36%
που τους ψήφισε, τα µπερδεύουν κιόλας. 

Κύριε Υπουργέ, επί του συγκεκριµένου. Ο κ. Θεοχαρόπουλος
-είναι εδώ- 

στην Επιτροπή Εξοπλιστικών Προγραµµάτων στις 20 Σεπτεµ-
βρίου σάς ρώτησε προκειµένου να πει «ναι», «όχι» ή «παρών»
στην αναβάθµιση των F-16. Μιλάτε µε έναν πολιτικό, ρωτήστε
τους συνεργάτες σας, που στο Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής
Πολιτικής, προ δύο-τριών µηνών, υποστήριξε ότι η χώρα, παρ’
όλη την κρίση που περνάει, πρέπει να είναι εξοπλισµένη. Δεν µι-
λάτε µε πολιτικό που κοροϊδεύει ή τσιγκουνεύεται τα λόγια του
ή τα κρύβει. Αυτό είναι το βαθύτατο πολιτικό µου πιστεύω και
αυτό που πιστεύει και η Δηµοκρατική Συµπαράταξη. Η χώρα έχει
πολλά προβλήµατα. Δεν µπορεί να αφεθεί στην τύχη της. 

Ωστόσο, όπως ωραία είπε ο συνάδελφός µου, οι προτεραιότη-
τες δεν είναι δουλειά της Αντιπολίτευσης. Δεν έχει την τεχνική
επάρκεια να τις υποστηρίξει. Ακούει την Κυβέρνηση και κρίνει.
Και σας είπε: «Εµείς δεν λέµε όχι. Πείτε µας: πόσο κάνει αυτή η
αναβάθµιση;». Είπατε: «Δεν έχω αριθµό». Πάντως, αν µου λέτε,
κύριε Θεοχαρόπουλε, ότι του είπατε για ποσά 1,7 δισεκατοµµύ-
ρια, «δεν υπάρχουν τα ποσά, δεν τα δεχόµαστε», είπατε. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Είπα για 1.100.000.000.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχω εδώ τα Πρακτικά. Είναι παρών
και ο συνάδελφος, είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, θα σας
τα πει. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Είπε ότι 1,7- 2 δεν γίνεται. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν γίνεται, είπε! Είναι στα Πρακτικά.

Εδώ δεν κοροϊδεύουµε. Εδώ είναι η Ολοµέλεια της Βουλής των
Ελλήνων.

Στις 5 Οκτωβρίου, απαντώντας σε γραπτή ερώτηση κοινοβου-
λευτικού ελέγχου, προσδιορίζετε εσείς τη δαπάνη σε 1,5 δισε-
κατοµµύρια µε 2 δισεκατοµµύρια. Στις Ηνωµένες Πολιτείες ο
Πρόεδρος των Ηνωµένων Πολιτειών, παρουσία του Έλληνα
Πρωθυπουργού, την προσδιορίζει στα 2,4 δισεκατοµµύρια. ε-
σείς, µε tweet λέτε για δαπάνη 1,1 δισεκατοµµύρια ευρώ και τα
υπόλοιπα είναι αντισταθµιστικά, προφανώς µη αγνοώντας ότι ο
νόµος περί αντισταθµιστικών καταργήθηκε µε την ενσωµάτωση
οδηγίας το 2011 -τα είπαµε στην επιτροπή αυτά, δεν έχω χρόνο-
και οι εξαιρέσεις προεβλέποντο για έως το τέλος του 2014 για
τρέχοντα προγράµµατα.

Λέµε στον κ. Βίτσα -εσείς λείπατε- «πώς το αντιµετωπίζετε
αυτό;» Βέβαια, ψέµατα λέτε παντού. Ρωτάµε, όµως, τον κ. Βίτσα:
Τεχνικά, πώς το αντιµετωπίζετε; Απαντώντας στον κ. Φίλη λέει
«δεν υπάρχει ανάγκη τροπολογίας, άλλωστε έχουµε φέρει τρο-
πολογία που επεκτείνουµε τον χρόνο των εξαιρέσεων».

Αναζητούµε την τροπολογία, αλλά δεν την βρίσκουµε που-
θενά. Πάντως, του λέω και του επαναλαµβάνω εδώ ότι ακόµα και
εάν υπήρχε τροπολογία -που δεν την βλέπω, αλλά µπορεί και να
υπάρχει, εσείς έχετε πληρέστερη νοµική εικόνα από εµένα, που
δεν έχω τα αρχεία του Υπουργείου Εθνικής Αµύνης- είναι σί-
γουρα συµβατή η τροπολογία αυτή µε τον νόµο του 2011 -εµείς
τον είχαµε ψηφίσει αυτό τον νόµο- που απαγορεύει τα αντισταθ-
µιστικά, για λόγους προστασίας του υγιούς ανταγωνισµού; Είστε
σίγουρος; Δεν είστε σίγουρος.

Έχουµε, λοιπόν, εδώ σε ό,τι αφορά το εξοπλιστικό πρόγραµ-
µα, ψέµατα, ασάφειες, προχειρότητες, προσδιορισµό των οφει-
λόµενων ποσών από τον αντισυµβαλλόµενο της Ελλάδας και γε-
νικά µια αµήχανη κατάσταση, που σας µπερδεύει εσωκοµµατικά,
σας µπερδεύει σε όλα τα επίπεδα και βγάζετε µια καθόλου αξιο-
πρεπή εικόνα και για εσάς και για τη χώρα.

Πάµε σε κάτι ακόµη. Εγώ δεν ήξερα το θέµα, όταν σας άκου-
γα. Επειδή παράλληλα µε τις άλλες µου αρµοδιότητες είµαι και
υπεύθυνος αµύνης της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, το ψάχνω
και βλέπω και τους εργαζοµένους των ναυπηγείων Σκαραµαγκά.
Σας άκουγα να µιλάτε εδώ για κάποιον Σάφα. Εγώ αυτόν τον
άκουγα, Σάββα στην αρχή. Απειλούσατε, λέγατε, κάνατε, ράνατε,
µιλάγατε πάρα πολύ άσχηµα για τον συνάδελφο Βενιζέλο. Πέ-
ρασαν τρία χρόνια. Και πρόσφατα, σας ακούω να πανηγυρίζετε
ότι κερδίσατε µια διαιτητική δίκη, στην οποία χάσατε κατά κρά-
τος! 

Εµείς, συζητώντας πολύ σοβαρά, προκαλέσαµε δύο συνεδριά-
σεις της Επιτροπής Αµύνης και ζητάµε τώρα εδώ στην Αίθουσα
µία τρίτη, για την τύχη των ναυπηγείων. Εάν κλείσουν τα ναυπη-
γεία ούτε περιθώριο για δικές µας παρεµβάσεις για τις δικές µας
Ένοπλες Δυνάµεις θα υπάρχει ούτε οι 850 και πλέον εργαζόµε-
νοι εκεί θα έχουν το παραµικρό µέλλον. 

Και πάτε στις 12 Νοεµβρίου µε την εκουσία δικαιοδοσία, ζη-
τώντας υπαγωγή των ναυπηγείων σε ειδική διαχείριση, που ση-
µαίνει ότι εάν σε δώδεκα µήνες δεν έχετε βρει επενδυτή, τα
ναυπηγεία κλείνουν. Και επί τρία χρόνια, αντί να κατηγορείτε και
να βρίζετε, δεν µας έχετε πει τίποτα για την ανόητη στάση προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων από εσάς -εγώ δεν ντρέποµαι να τα
λέω αυτά- να θεωρούν ότι τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά δεν µπο-
ρούν να επισκευάζουν ή να ναυπηγούν παραγγελίες αλλοδαπών
ενόπλων δυνάµεων. Αυτή δεν την πειράξατε. Αυτή την παρεξή-
γηση, που δεν προκύπτει από πουθενά, την αφήσατε εκεί να κά-
θεται.

Και έρχεστε εδώ στο τέλος -γιατί αντιφάσκετε µε τον εαυτό
σας- να κοιτάτε ένα πρόβληµα, να λέτε διάφορα, και να πανηγυ-
ρίζετε αβασίµως, ενώ χάσατε περίπου 210 εκατοµµύρια ως απο-
ζηµίωση. Χάσατε, γιατί δεν οφείλει τίποτα ο επενδυτής στο ελ-
ληνικό δηµόσιο. Βαρύνετε µε αυτόν τον τρόπο το ναυπηγείο Σκα-
ραµαγκά τόσο πολύ, που κανένας επενδυτής δεν θα το αναλάβει.
Και στα δικά σας χέρια, εάν είστε κυβέρνηση -όπως θέλετε- ή
στα χέρια επόµενης κυβέρνησης θα «σκάσει» το κλείσιµο.

Εµείς προσφέρουµε, προσωπικά, συνεννόηση σε αυτό το
θέµα. Κύριε Βίτσα, το ξέρετε καλά. Και εσείς και ο κ. Πιτσιόρλας
από τον Φεβρουάριο αρνείστε το αίτηµά µας να βάλουµε τα
πράγµατα κάτω στην Επιτροπή Άµυνας µε πολύ συγκεκριµένο
τρόπο. Τώρα δεν έχουµε µεγάλα περιθώρια. Οι µεγάλες κουβέν-
τες έχουν τελειώσει, από οποιονδήποτε τις έλεγε.

Σας καλούµε, λοιπόν, για το θέµα αυτό στην Επιτροπή Άµυνας
τις επόµενες ηµέρες. Στις 12 Νοεµβρίου είναι η προσφυγή, που
έχετε κάνει στην εκουσία δικαιοδοσία. 

Πάµε τώρα στην αρχή του σχεδίου νόµου. Έκανα αρκετές
αναφορές για ελλείψεις του σχεδίου νόµου στην εισαγωγή της
οµιλίας µου. Πάµε τώρα στο κυρίως θέµα. 

Από το άρθρο 10 έως και το άρθρο 23 είναι τα άρθρα του νο-
µοσχεδίου που ρυθµίζουν τη δηµιουργία ενός ενιαίου για τις
Ένοπλες Δυνάµεις Σώµατος Οικονοµικής Επιθεώρησης. Όταν
ακούς τον τίτλο και είσαι φίλος των διαρθρωτικών αλλαγών -
ανήκω σε αυτούς- λες: ωραίο είναι αυτό. Συγκεντρώνει δυνάµεις
και τις επεκτείνει στις Ένοπλες Δυνάµεις. Γιατί να έχουµε δια-
κριτές ελεγκτικές και επιθεωρητικές διαδικασίες στα τρία Σώ-
µατα; Είπαµε στην επιτροπή ότι το ακούµε θετικά, αλλά επι-
φυλασσόµαστε και θέταµε προβλήµατα, που προέκυπταν από
την ανάγνωση των άρθρων 10 έως και 23, ειδικώς του άρθρου
11, ειδικώς των άρθρων 14 και 15, αλλά και όλων των άλλων. Και
το άρθρο 13 έχει σηµασία και το άρθρο 16 έχει σηµασία. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα σας πω τι έχει γίνει εδώ. Εµείς
κατασταλάζουµε να αρνηθούµε τη συµφωνία και καταψηφίζουµε
επί της αρχής, ακριβώς γιατί µε αυτές τις διατάξεις διαφωνούµε. 

Κύριε Υπουργέ, στον αόριστο καταγγελτικό σας λόγο κάποιοι,
που ξέρουν τη δουλειά, έσπευσαν να σας πουν ότι αυτές οι ρυθ-
µίσεις σάς λύνουν τα χέρια. Εγώ δεν αµφισβητώ ότι θέλετε να
κάνετε ελέγχους. Για κανέναν Υπουργό δεν θα το αµφισβητούσα,
γιατί θέλει να έχει το κεφάλι του ήσυχο, εκτιµώ εγώ µε τα δικά
µου δεδοµένα. Όµως, µπερδεύετε την επιθεώρηση και τον
έλεγχο, άρθρο 11, και µπερδεύετε αυτές τις δυο λειτουργίες µε
τη διερευνητική, ερευνητική, ανακριτική ενίοτε δουλειά, που µπο-
ρούν να κάνουν κάποιες κρατικές υπηρεσίες, που έχουν ενδεχο-
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µένως και κατασταλτικές αρµοδιότητες. Τα µπερδεύετε όλα
αυτά.

Σας είπαν ότι τα χέρια σάς τα λύνει µια τέτοια υπηρεσία, που
υπάγεται σε εσάς και τους πιστέψατε, αλλά µαθαίνω ότι τις νο-
µικές υπηρεσίες του Υπουργείου σας δεν τις ρωτήσατε και ποιο
είναι το αποτέλεσµα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές; Έχω εδώ τη
γνώµη της Διεύθυνσης Επιστηµονικών Μελετών της Βουλής. Σας
παρακαλώ πάρα πολύ, ανοίξτε την, για να δείτε ότι το Υπουργείο
δεν συνεργάστηκε. Δεν λέει µια λέξη για τα άρθρα 10 έως 23,
που είναι ο κορµός του σχεδίου νόµου. Λέξη γι’ αυτά! Πηγαίνει
από το πρώτο άρθρο, από το δεύτερο, από το τρίτο στο τριακο-
στό. Λέξη! Γιατί όλες οι διατάξεις στα άρθρα 10 έως 23 -όλες-
βρίθουν ανακριβειών, προχειρότητας στη γραφή και αποδει-
κνύουν ότι ο γραφιάς τους δεν το ξέρει το θέµα. 

Σας είπαν εσάς ότι αυτό σας λύνει τα χέρια, σας άρεσε αυτό,
ίσως σας άρεσε και η ενοποίηση των διαδικασιών και βάλατε την
υπογραφή σας. Αυτό το πράγµα, πρέπει να καταργηθεί, αν ψη-
φιστεί. Η πρότασή µας είναι να αποσυρθεί και να επανέλθει
γραµµένο από άξια χέρια στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων. Εί-
ναι προχειρογράφηµα και δεν είναι τυχαίο θέµα. Πολλές διατά-
ξεις υπουργικών παρεµβάσεων είναι πρόχειρες. Δεν µε νοιάζει
αυτό ούτε µπορώ να ισχυριστώ ότι όλες οι δικές µου ήταν καλά
διαµορφωµένες. Όχι. Πολλές φορές, λειτουργούµε υπό πίεση.
Όµως εδώ, που η Βουλή έχει το σχέδιο αυτό στα χέρια της έναν-
ενάµιση µήνα, είχατε όλη τη δυνατότητα να το δείτε. Δεν κάνατε
τίποτα. Μπερδεύετε πράγµατα, που δεν µπορούν να συναρµο-
λογηθούν µε ενιαίο τρόπο και χτίζετε τον πρώτο όροφο των ελεγ-
κτικών, επιθεωρητικών διαδικασιών σε ένα κτήριο, που δεν έχει
ούτε θεµέλια ούτε ισόγειο. Είναι ένας όροφος, που είναι στον
αέρα! Αυτό πρέπει να καταργηθεί. Είναι λάθος, κύριε Υπουργέ.
Το επισηµαίνω αυτό, µε όλη την ένταση που διαθέτω και σας
ζητώ να αποσύρετε τις διατάξεις αυτού του σχεδίου νόµου.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απασχόλησε
πάρα πολύ την επιτροπή -είχαµε και δυσάρεστες εµπειρίες- το
άρθρο 27. Τα είπα και στην επιτροπή. Ζητώ συγγνώµη από τους
συναδέλφους, που ήταν εκεί και θα µε ακούν για τρίτη φορά να
το λέω, δεν περιαυτολογώ, αλλά πρέπει αυτός που µιλάει να µας
λέει και ποιος είναι επί των ειδικών θεµάτων.Σε ό,τι αφορά τον
συνδικαλισµό στην Αστυνοµία, στα Σώµατα Ασφαλείας, ήµουν
από τους ελάχιστους πρωτοπόρους επιστήµονες, προ πολλών
ετών, που λέγαµε, ναι, ότι µπορεί. Οι αστυνοµικοί το γνωρίζουν
αυτό. Και ο συνδικαλισµός στην Αστυνοµία, στα Σώµατα Ασφα-
λείας, είναι αυτός που είναι σήµερα και βοηθάει, κατά τη δική
µου εκτίµηση.

Την ίδια άποψη έχω εκφράσει, ως πολιτικός πια, αλλά µε τα
επιστηµονικά µου εργαλεία, και για το αντίστοιχο λειτουργικό
στο χώρο των Ενόπλων Δυνάµεων. Όµως, όπως είπα και στην ε-
πιτροπή, υποστηρίζω µε ένταση τα δικαιώµατα των αξιωµατικών,
των υπαξιωµατικών και των οπλιτών µας, αλλά υπό το πνεύµα
που οφείλει να διέπει τις Ένοπλες Δυνάµεις.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το άρθρο 27 µεροληπτεί στον
εσωτερικό διχασµό του συνδικαλιστικού του σώµατος. Μερολη-
πτεί. Παίρνει θέση υπέρ των µεν και κατά των δε, που είναι και οι
περισσότεροι. Είπαµε στην επιτροπή -που απουσιάζατε- γιατί δεν
ήσασταν στην Ελλάδα νοµίζω -το άκουσε ο κ. Βίτσας αυτό- ότι η
πρόταση, που έγινε για τη δηµιουργία ενός συνδικαλιστικού ορ-
γάνου, µιας οµοσπονδίας, η οποία θα εκλέξει τα όργανά της και
διά της οποίας θα εκφράζονται οι άνθρωποι που λειτουργούν
στις Ένοπλες Δυνάµεις, µας καλύπτει.

Δεν ανεχόµαστε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τον διχασµό στο
Σώµα των Ενόπλων Δυνάµεων. Δεν ανεχόµαστε αυτά, τα οποία
ακούσαµε στην Επιτροπή Άµυνας από τους εκπροσώπους µιας
πλευράς να αντιδικούν µε πολιτικούς. Δεν ανεχόµαστε τον Υ-
πουργό να κάνει επιλογή υπέρ των µεν και κατά των δε. Και ει-
σηγούµαστε, αν δεν το έχετε φέρει µε τις νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις και δεν έχετε διορθώσει την υπέρ των µεν µεροληψία σας,
να αποσύρετε το άρθρο 27.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Έχουν δοθεί νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πώς θα το δούµε, κύριε Υπουργέ, άµα

δεν µας το έχετε διανείµει; Γι’ αυτό κι εγώ, είπα το πρωί, αντί να
τα διαβάζετε, µοιράστε τα, για να προλάβουµε, αγορεύοντας, να
πάρουµε θέση. Έως ότου δούµε τι αλλαγές έχετε κάνει, για
εµάς, το θέµα µένει ως εκκρεµές.

Τώρα, για την τάξη του 1990 του Σώµατος των Υπαξιωµατικών
δεν είναι πρόταση των κυβερνητικών κοµµάτων, που απεδέχθη
η Αντιπολίτευση. Είναι πρόταση όλων των κοµµάτων. Και δεν
ξέρω αν είναι αυτήν τη στιγµή στον αέρα, µετά από δύο παρεµ-
βάσεις, που έγιναν στην Αίθουσα. Εµείς θέλουµε να γίνει η ρύθ-
µιση αυτή. Είναι σωστή αυτή η ρύθµιση. Και δεν έχει σηµασία για
τα µέλη της Αίθουσας αυτή. Είναι κυρίαρχο το Σώµα της Εθνικής
Αντιπροσωπείας να πάρει τις δικές του αποφάσεις.

Στο άρθρο 30 περί των αναδροµικών αντισταθµιστικών, θα ψη-
φίσουµε «παρών» και το θέτουµε τώρα στη συζήτηση επί της
αρχής και γιατί είναι θέµα επί της αρχής να κάνεις αποδοχή αν-
τισταθµιστικών προγραµµάτων, που ανάγονται σε παλιές συµβά-
σεις, αλλά και γιατί υπάρχουν νοµικά θέµατα, σε σχέση µε τα
αντισταθµιστικά, όπως ακριβώς ανέφερα στην αρχή της οµιλίας
µου, την οποία κλείνω µε το εξής:

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εδώ λέµε ο ένας υπέρ του δικού
του κόµµατος και κατά του άλλου κόµµατος, αυτά τα οποία πι-
στεύουµε. Άλλοι υπερβάλλουν, άλλοι δεν υπερβάλλουν, άλλοι µι-
λούν µε µετριοπάθεια, άλλοι δεν µιλούν µε µετριοπάθεια. Ένα
είναι το δεδοµένο: Οι πράξεις σου να υποστηρίζουν τα λόγια
σου. Και έχει εξαχθεί –«FINANCIAL TIMES», «EL PAIS»- ο όρος
«kolotuba» σε όλη την Ευρώπη, ως όρος που σας αφορά. Έχει
ταυτίσει η υπόλοιπη Ευρώπη την πολιτική ασυνέπεια µε την Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ κι έχει ταυτοποιήσει τον όρο αυτόν µε
τον Πρωθυπουργό της χώρας. Κρίµα για τη χώρα, αλλά είναι µια
πραγµατικότητα. Και στο παρόν σχέδιο νόµου, έχουµε τέτοιου
είδους θέµατα κυβιστήσεων, κυρίως σε ό,τι αφορά τα θέµατα,
που παρέλειψε να φέρει και να ρυθµίσει, παρ’ότι στα λόγια λέει
και ο Υπουργός και τα κυβερνώντα κόµµατα διάφορα και επίσης,
σε ό,τι αφορά ένα θέµα που απασχολεί την Ελλάδα και πρέπει
να πάρετε κι εσείς θέση σήµερα, σε σχέση µε την αναβάθµιση
των F-16.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της Αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και δύο
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Χαλανδρίου.

Η Βουλή, παιδιά, σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής κ. Κού-
ζηλος για δεκαπέντε λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
«Ρυθµίσεις περί σταδιοδροµίας και εξέλιξης στελεχών και οι-

κονοµικής µέριµνας και λογιστικού των Ενόπλων Δυνάµεων, σύ-
σταση Κοινού Σώµατος Οικονοµικών Επιθεωρητών και άλλες
διατάξεις». Άλλο ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Άµυνας, το
οποίο βλέπουµε ότι στην ουσία του δεν δίνει ουσιαστικές λύσεις
για τις Ένοπλες Δυνάµεις, για τα στελέχη των Ενόπλων Δυνά-
µεων. Αντιθέτως, υπάρχουν διατάξεις, που ίσως µπερδεύουν την
όλη λειτουργία των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Εδώ θα πρέπει να πάρει θέση, όχι µόνο το Υπουργείο Άµυνας,
αλλά και τα Υπουργεία Οικονοµικών και Εργασίας. Η καθηµερι-
νότητα των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων έχει καταρρακω-
θεί, πλέον. Ποια είναι η θέση του Υπουργείου Οικονοµικών και
του Υπουργείου Εργασίας για την καθηµερινότητα των στελεχών
των Ενόπλων Δυνάµεων, όπως είναι τα θέµατα σχετικά µε το συν-
ταξιοδοτικό, τα αναδροµικά, τη σύνταξη χηρείας και το νέο µι-
σθολόγιο; Τα Υπουργεία Οικονοµικών, Εργασίας και Άµυνας της
Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ τα είχαν υποσχεθεί όλα αυτά και δεν
βλέπουµε τίποτε απ’ όλα αυτά να γίνεται. 

Από την άλλη, βλέπουµε ότι φέρνετε το άρθρο 27. Από το προ-
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ηγούµενο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Άµυνας είχαµε ταχθεί
κατά του συνδικαλισµού στις Ένοπλες Δυνάµεις και τώρα, βλέ-
πουµε τα αποτελέσµατα: Να υπάρχει ένας διχασµός, η µη νόµιµη
για µας ΠΟΕΣ µε την –ας πούµε- νόµιµη ΠΟΜΕΝΣ και να υπάρχει
µία σύγκρουση και ένας διχασµός αυτήν τη στιγµή στις Ένοπλες
Δυνάµεις. Βλέπουµε ότι φέρνετε το άρθρο 27 «Τροποποίηση του
άρθρου 30 Γ του ν.1264/1982» και στην ουσία το Υπουργείο Άµυ-
νας επιχειρεί να νοµιµοποιήσει την ΠΟΕΣ και όχι να λυθεί το πρό-
βληµα, ενώ βλέπαµε τις αντιδράσεις, που δεν είχε αναγνωρίσει
το καταστατικό της, η οποία προσπαθεί και είναι σε µία δικαστική
διαµάχη αυτήν τη στιγµή. 

Το ερώτηµα είναι το εξής: Γιατί δεν αφήνετε τη δικαιοσύνη να
βγάλει αποφάσεις; Αφήστε τη δικαιοσύνη, να ηρεµήσουν και τα
πνεύµατα. Γι’ αυτό, από την πρώτη στιγµή, εµείς σας ζητήσαµε
την απόσυρση του άρθρου 27, για να δούµε ακριβώς τι θα γίνει
µ’ αυτό το θέµα. Έτσι όπως το κάνετε και έτσι όπως φέρνετε και
έτσι όπως νοµοθετείτε για την ΠΟΕΣ, αυτό που φαίνεται είναι
«να βοηθήσουµε τα δικά µας παιδιά». Στην ουσία, αυτό φαίνεται.
Μην ξεχνάµε ποια ήταν και η θέση σας κάποτε για τον συνδικα-
λισµό στις Ένοπλες Δυνάµεις. 

Επιπλέον, η ΠΟΕΣ -υπάρχει ένα παραθυράκι, το οποίο δεν έχει
διευκρινιστεί ακόµα- θα ελέγχει όλες τις περιφερειακές ενώσεις
και φυσικά, όσες µείνουν περιφερειακές ενώσεις. Γι’ αυτό λέµε
ότι η ΠΟΕΣ, στην ουσία θα γίνει µια υπεροµοσπονδία, θα ελέγχει
όλες τις Ένοπλες Δυνάµεις, τον συνδικαλισµό στις Ένοπλες Δυ-
νάµεις και στην ουσία ποιος είναι; Ο κ. Τσουκαράκης, ο οποίος
είναι φιλικά προσκείµενος προς τον κ. Καµµένο. 

Η ΠΟΜΕΝΣ, από την πρώτη στιγµή ζητούσε την απόσυρση του
συγκεκριµένου άρθρου -δεν το ακούσατε- η οποία ΠΟΜΕΝΣ έχει
εναρµονίσει το καταστατικό της. Η ΠΟΕΣ γιατί δεν το έχει κάνει;
Είχε γίνει και µια πρόβλεψη τότε, ότι τελικά τι θα γίνει; Θα πάρει
αναβολή το δικαστήριο; Το δικαστήριο όντως, πήρε αναβολή για
τον Νοέµβριο. 

Το άρθρο 3 «Ανάκληση στην ενέργεια Χειριστών Ειδικής Μο-
νιµότητας», είναι κυρίως για τους εκπαιδευτές των ελικοπτέρων
τύπου Chinook, γιατί Chinook παραλάβαµε και θα παραλάβουµε
και το επόµενο διάστηµα.

Το θέµα ποιο είναι; 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Και για το κέντρο εκπαίδευσης…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Ωραία. 
Για εµάς, ποιο είναι το πρόβληµα στο συγκεκριµένο άρθρο;

Από εδώ και πέρα τι γίνεται; Φάνηκε ότι δεν υπήρχε ένας σχεδια-
σµός πάνω σε αυτό το θέµα και υπήρχε µια αστοχία. Από εδώ
και πέρα, πώς θα έχουµε νέους εκπαιδευτές; Γιατί έχουµε και
άλλους τύπους ελικοπτέρων. Δεν είναι ένας ο τύπος ελικοπτέ-
ρων. Δηλαδή, να γίνει ένας σωστός προγραµµατισµός και σχε-
διασµός, ώστε να δούµε από εδώ και πέρα τι κάνουµε και να µην
υπάρχουν αυτές οι αστοχίες. 

Όσον αφορά το Κεφάλαιο Α’ «Ρυθµίσεις σταδιοδροµίας και
εξέλιξης στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων», δίνετε τη δυνατό-
τητα οικειοθελούς βραχείας παραµονής στις τάξεις των Ενόπλων
Δυνάµεων, που έχουν θεµελιώσει συνταξιοδοτικό δικαίωµα και
επιθυµούν να παραµείνουν και να προσφέρουν τις υπηρεσίες
τους στις Ένοπλες Δυνάµεις. Είναι θετικό, αλλά να δούµε και
λίγο το θέµα εάν υπάρχει και ένα παραθυράκι για τους αποστρά-
τους. Υπάρχουν απόστρατοι αυτήν τη στιγµή, που σίγουρα θα
ενδιαφέρονται µε κάποιους τρόπους να προσφέρουν στις Ένο-
πλες Δυνάµεις και σίγουρα χρειάζεται η εµπειρία τους. Υπάρ-
χουν ήδη οι εν ενεργεία, που θα τους παρατείνετε. Να δούµε και
αυτό το θεµατάκι. 

Σχετικά µε την ΑΣΣΥ, από τη διαβούλευση υπήρχαν συγκεκρι-
µένες παρατηρήσεις. Έπρεπε να φτάσουµε στη µέρα της Ολο-
µέλειας, για να δούµε και να ρυθµιστεί και αυτό το θέµα. Γιατί,
όµως, υπήρχαν δύο διαφορετικές εισηγήσεις; Αλλάξανε τα πρό-
σωπα; Τι άλλαξε και υπήρχαν δύο διαφορετικές εισηγήσεις από
τα επιτελεία; Έτσι όπως το είχατε φέρει στην αρχή, στην ουσία
δεν δίνατε λύση στο συγκεκριµένο θέµα. 

Για την τροποποίηση του ν. 2439/96 υπήρχαν παρατηρήσεις
από τους φορείς και δεν έχουµε δει ακόµα τις νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, για να µπορέσουµε να σας πούµε για το άρθρο 5. 

Όσον αφορά το άρθρο 2 για τον αποστρατευτικό βαθµό ΕΜΘ
είναι µια ρύθµιση, που στοχεύει στην αποκατάσταση στρεβλώ-
σεων. Ο Πανελλήνιος Σύλλογος Αποστράτων Εθελοντών Μα-
κράς Θητείας, όµως, στην ουσία –και θα το καταθέσουµε στα
Πρακτικά- ζητάει δύο απλά πράγµατα, τα οποία σίγουρα έχουν
σχέση και µε το Υπουργείο Άµυνας: Ζητάει την άρση αδικίας µε
την επιπλέον κράτηση 2% επί ΕΛΟΑΣ, το οποίο χρειάζεται µια
απλή νοµοθετική ρύθµιση. Θα πρέπει να συνεργαστεί το Υπουρ-
γείο Άµυνας µε το Υπουργείο Εργασίας και το Υπουργείο Οικο-
νοµικών. Γι’ αυτό στην αρχή είπαµε ότι είναι απών το Υπουργείο
Οικονοµικών και το Υπουργείο Εργασίας. 

Όλοι οι ΕΜΘ είχαν καταταγεί ως ΟΠΥ, ΕΠΥ κ.λπ. και µετά εξε-
λίχθηκαν ως ΕΜΘ. Από την κατάταξη έως την αποστρατεία τους
παρακρατείται από τον µισθό τους 4%. Ζητάνε δύο απλά πραγ-
µατάκια. Δεν ζητάνε κάτι άλλο οι ΕΜΘ. Και µην ξεχνάµε ότι οι
ΕΜΘ αυτήν τη στιγµή είναι η ραχοκοκαλιά του στρατεύµατος. Οι
ΕΜΘ είναι ο βασικός κορµός του στρατεύµατος. 

Με το Μέρος Δ’, άρθρο 26, για τις δαπάνες, προµήθεια φαρ-
µακευτικού υγειονοµικού υλικού, βλέπουµε τι έχει φέρει το µνη-
µόνιο. Είναι ένα αποτυχηµένο σύστηµα υγείας, το οποίο χρω-
στάει πολύ µεγάλα ποσά στο Υπουργείο Άµυνας. Δεν µπορούν
να λειτουργήσουν τα στρατιωτικά νοσοκοµεία και αναγκάζεται
τώρα το Υπουργείο Άµυνας, σαν λύση έκτακτης ανάγκης –εάν
δεν κάνουµε λάθος αυτό είναι, έκτακτη ανάγκη είναι αυτήν τη
στιγµή- να µπορέσει να πάρει από τον προϋπολογισµό του κά-
ποια χρήµατα, να τα δώσει στα στρατιωτικά νοσοκοµεία, για να
µπορέσουν να λειτουργήσουν. Αυτό είναι το µνηµόνιο που έχετε
υπογράψει. Αυτό είναι η πολιτική που ακολουθείτε. 

Σχετικά µε το Κεφάλαιο Γ’ «Σύσταση Κοινού Σώµατος Οικονο-
µικών Επιθεωρητών - Σύσταση Υπηρεσίας Εσωτερικών Υποθέ-
σεων του Υπουργείου Άµυνας», χαιρόµαστε για ένα πράγµα. Κά-
ναµε πολλές ερωτήσεις και δεν απαντήσαµε για το συγκεκριµένο
Κεφάλαιο στην επιτροπή, για έναν και µοναδικό λόγο: Υπάρχει
στο πολιτικό µας πρόγραµµα -και χαιρόµαστε που το έχετε αντι-
γράψει- από το 2012. Το έχετε αντιγράψει στα δύο πρώτα άρθρα
του. Από το 2012 υπάρχει στο πρόγραµµά µας. 

Το ενδιαφέρον στο συγκεκριµένο Κεφάλαιο είναι γιατί δεν έχει
γίνει µέχρι τώρα και γιατί έρχεται τώρα η Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ να το ψηφίσουν. 

Είπε ότι θα το υπερψηφίσει. Χρειαζόµαστε απαντήσεις σ’ αυτό.
Εµείς αυτό το συγκεκριµένο το λέγαµε από το 2012. Έρχεστε
τώρα εσείς και το παίρνετε αντιγραφή. Μια απλή αντιγραφή
έχετε κάνει από το ίντερνετ. Αυτή είναι η βασική φιλοσοφία του
Κεφαλαίου Γ’. Η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ έρχονται και µας
λένε ότι θα το υπερψηφίσουν. Έχει αλλάξει κάτι τώρα; Έχει πολύ
µεγάλο ενδιαφέρον αυτό, για να δούµε ποιους καλύπτατε πριν
και τι γινόταν µε το συγκεκριµένο Κεφάλαιο. 

Άρθρο 30 «Έγκριση σχεδίου σύµβασης τοµέα της άµυνας».
Εγκρίνεται το σχέδιο συµβάσεως των αντισταθµιστικών ωφελη-
µάτων της εταιρείας «RAYTHEON» µε τη Γενική Διεύθυνση Αµυν-
τικών Εξοπλισµών και Επενδύσεων του Υπουργείου Άµυνας.
Αντισταθµιστικά, για άλλη µια φορά. 

Όπως είχατε πει κι εσείς, κύριε Υπουργέ, και ο κ. Βίτσας πολ-
λές φορές, τα αντισταθµιστικά είναι το µαύρο χρήµα. Εδώ όµως
τώρα, να σας κάνω και µια παρατήρηση, γιατί κάνατε µια δήλωση
µετά την Αµερική. Είπατε ότι στη σύµβαση για την αναβάθµιση
των F-16 από τα 2,4 δισεκατοµµύρια ένα ποσό θα είναι η ανα-
βάθµιση και το άλλο ποσό θα είναι προµήθειες, βοήθεια και αν-
τισταθµιστικά. Αυτό είπατε σε δήλωσή σας. Δεν ξέρω πώς το
είπατε εκείνη την ώρα, αλλά εσείς λέγατε ότι δεν θα υπάρχουν
αντισταθµιστικά. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Η ΕΑΒ τι είναι; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Τι είναι ΕΑΒ; 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Αντισταθµιστικό της συµβάσεως
για τη χρήση της Ελληνικής Αµυντικής Βιοµηχανίας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Μισό λεπτό. Για την ΕΑΒ να πούµε;
Η ΕΑΒ αυτή τη στιγµή θα πάρει το 30%. Σύµφωνα µε την ανακοί-
νωση, στο 30% θα συµµετέχει το ελληνικό δηµόσιο, αλλά και
ιδιώτες. Το κοµµάτι που θα πάρει η ΕΑΒ είναι οι καλωδιώσεις,
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στην ουσία. Για τις καλωδιώσεις που θα πάρει η ΕΑΒ δεν υπάρχει
χρονοδιάγραµµα, αν θα µπορέσει να αντεπεξέλθει στο έργο, πό-
σα αεροσκάφη θα αναβαθµιστούν, ποιο θα είναι το κόστος. 

Μπορεί να αντεπεξέλθει η ΕΑΒ; Γιατί ο κ. Βίτσας αυτό που
έλεγε πάντα και υπήρχε µια σύγκρουση, είναι ότι η αµυντική βιο-
µηχανία έχει καταρρεύσει, ότι υπήρχαν πολλές αστοχίες αυτή τη
στιγµή. Εσείς έρχεστε και µας λέτε ότι θα πάµε τα F-16 στην ΕΑΒ
και θα έχουµε δουλειά εµείς. Μα, ο Τραµπ είπε: «σας ευχαρι-
στούµε πολύ, γιατί µας δώσατε δουλειά». Αυτό είπε ο Τραµπ. 

Το πέρας των P-13 Horizon θα είναι το 2023. Η ΕΑΒ θα µπορέ-
σει να εξυπηρετήσει δυο µεγάλα έργα αυτή τη στιγµή; Έστω και
µια µοίρα και τριάντα F-16 να πάνε, θα µπορέσει να το υποστη-
ρίξει; 

Μιλήσατε για 1,1 δισεκατοµµύριο για την αναβάθµιση των F-
16.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Η οροφή.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Το µέγιστο. 
Κάναµε ερώτηση στις 23 Ιουνίου. Πήραµε απάντηση στις 5

Οκτωβρίου. Μετά πήγατε Αµερική. Διαβιβάστηκε το έγγραφο σε
εµάς. Λέει ότι δεν θα πουληθούν F-16, γιατί θα εκσυγχρονιστούν.
Η εκτιµώµενη δαπάνη είναι 1,5-2 δισεκατοµµύρια.

Βλέπουµε ότι, όταν πήγε και έκανε την ανακοίνωση ο Τραµπ,
όλοι έλεγαν τι έγινε. Εκείνη την ώρα πήρε την ανακοίνωση ο
Τραµπ; Από τις 7 Φεβρουαρίου ήξεραν όλοι την απάντηση του τι
θα γινόταν στην Αµερική και τι είχε συµφωνηθεί. Όλη η επίσκεψη
στην Αµερική ήταν συµφωνηµένη. Όλα είχαν γίνει από πριν.
Έβγαιναν πολλοί δηµοσιογράφοι και έλεγαν να πάρουµε και F-
35. Σύµφωνα µε την απάντησή σας, µε αριθµό πρωτοκόλλου
7508, F-35 δεν θα πάρουµε πριν από το 2020, γιατί δεν µπορεί
να το υποστηρίξει η αµερικάνικη βιοµηχανία, γιατί έχει τις δικές
της παραγγελίες. 

Οπότε τώρα, δεν µπορούµε να λέµε ότι ήταν δώρο τα F-16. Τι
εκθέσεις υπάρχουν από το ΓΕΑ αυτή τη στιγµή; Θα µπορούσαµε
να έχουµε και ένα άλλο πρόγραµµα; Δηλαδή, θα µπορούσαµε να
δούµε και για Sukhoi; 

Γιατί δεν κοιτάξαµε και από άλλες πλευρές να δούµε αν µπο-
ρούµε να πάρουµε αεροσκάφη τελευταίας γενιάς, τελευταίας τε-
χνολογίας; Διότι µην ξεχνάµε, ότι οι Τούρκοι µετά τα τελευταία
προγράµµατα που έχουν εξαγγείλει, θα είναι ένα βήµα µπροστά
µας. 

Κλείνω µε ένα πολύ σοβαρό περιστατικό, που έγινε, µε την επί-
θεση στους Eυέλπιδες. Εδώ, τώρα, θέλουµε µια δέσµευση και
από σας, κύριε Υπουργέ και από τον κ. Τόσκα, γιατί είπε ότι «πή-
ραµε στις κάµερες, είδαµε και θα υπάρχουν εξελίξεις στο θέµα».
Εάν δεν καλύπτουν και δεν καλύπτετε δικά σας παιδιά, πρόσωπα
υπάρχουν και θα πρέπει να υπάρχουν συλλήψεις. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το ότι από το «φονιάδες των λαών
Αµερικάνοι», «έξω οι βάσεις» κ.λπ., που έλεγε προεκλογικά ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ -και βλέπουµε όλοι ότι τίποτα δεν έχει τηρήσει από όλα
αυτά- βλέπουµε αυτήν τη στιγµή και ένα άλλο πολύ µεγάλο παι-
χνίδι, που παίζεται στην βόρεια Ελλάδα: Κάνουµε στην ουσία, την
Αλεξανδρούπολη µια νατοϊκή βάση, εκεί που θα υπάρχουν πλω-
τές εξέδρες υγροποιηµένου αερίου, εκεί που υπάρχει συµφωνία
µε τη Βουλγαρία για διακοµιστικό κέντρο για µεταφορές. Βλέ-
πουµε γεωπολιτική αναβάθµιση της βόρειας Ελλάδας γενικά.
Στην ουσία, µετατρέπεται σε ένα νατοϊκό στρατηγείο, άτυπο. 

Αποφασίσατε µετά την επίσκεψή σας στην Αµερική ότι πλέον
ανήκετε στον άξονα της Αµερικής. Αποφασίσατε ότι δεν θέλετε
µε τίποτα και πάτε κόντρα στη γεωπολιτική στροφή, σε αυτό που
επιµένατε προεκλογικά. Εάν αυτό τώρα δεν είναι κυβίστηση σε
όλα αυτά, που λέγατε, τότε τι είναι; 

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Κούζηλος καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει τώρα η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδας κ. Κανέλλη για δεκαπέντε λεπτά. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέρες που είναι τώρα κι έρχεται

αυτό το νοµοσχέδιο, καθώς είναι και στο επίπεδο του «φονιάδες
των λαών Αµερικάνοι», είναι δύσκολη η διαδοχή στο Βήµα µε όσα
προακούστηκαν από τους προλαλήσαντες. Νοµίζω ότι µας υπο-
χρεώνει να επιστρατεύσω τον Βάρναλη και θα τον επιστρατεύσω,
µέρες που είναι τώρα, γιατί λέει για το ’40 «ο πόλεµος της Αλβα-
νίας ήταν πόλεµος αντιφασιστικός και διµέτωπος, ήταν πόλεµος
της ελευθερίας και της δηµοκρατίας, εναντίον της ολοκληρωτι-
κής πανούκλας. Έτσι µόνο εξηγείται γιατί ο λαός πολέµησε µε
τόσο πάθος. Αν ήταν να πολεµήσει για το ποιον φασίστα θα έχει
κύριό του, δεν θα πολεµούσε έτσι». 

Σοφός ο Βάρναλης και πολύ κοντά στον λαό. Και προσθέτει
παρακάτω, µέσα από τον λαό βγαίνει: «Ο λαός δεν το είπε µο-
νάχα το «ΟΧΙ» από το στόµα και από το σπίτι του και εκ τους ασ-
φαλούς. Το είπε µε το τουφέκι στο χέρι, στα βουνά και στα χιόνια
και το είπε, προχωρώντας και νικώντας µόνος, αβοήθητος και
απαράσκευος. Χρόνια το µάτι του δικτάτορα µας φώναζε από τα
ντουβάρια της Αθήνας: «Να κοιµάσαι ήσυχος, εγώ αγρυπνώ». Κι
όµως εκείνος κοιµόταν, ενώ ο λαός αγρυπνούσε κι έτσι τον βρή-
κε τον νυχτοφύλακα στον ύπνο ο άλλος του συνάδελφος. Αλλά
γιατί δεν ήταν ο λαός στον ύπνο; Αγρυπνούσε, γιατί δεν τον άφη-
ναν οι αλυσίδες του να κοιµηθεί.». Αυτά λέει ο Βάρναλης κι έχει
απόλυτο δίκιο. 

Δεν το παραδέχονται οι δικτάτορες πως η µεγαλύτερη δύναµη
της ιστορίας είναι το πάθος της ελευθερίας και ξαφνιαστήκανε
τότε οι συνάδελφοι -και εδώ και έξω- µε τον ηρωισµό του λαού
µας. Αυτό γιατί µπορεί να είναι χρήσιµο αυτές τις ώρες και αυτές
τις µέρες. 

Γιατί συζητάµε µε µόνιµη µεγαλοστοµία, όταν τακτοποιούµε
ζητήµατα, τα οποία έχουν προκύψει µε τη φιλοσοφία «µια µικρή
οµάδα σήµερα, µια µικρή οµάδα αύριο, να διορθώσουµε ένα
λάθος εδώ, ένα λάθος εκεί στο επίπεδο του έµψυχου δυναµικού
των Ενόπλων Δυνάµεων», µε αποτέλεσµα να διαιωνίζεται και από
την Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ ό,τι συνέβαινε επί δεκαετίες,
τότε που υπήρχε η αλληλοδιαδοχή των δύο κοµµάτων στην εξου-
σία, η αντίληψη ότι ελέγχεις ευκολότερα τα πράγµατα και τα κου-
λαντρίζεις για το δικό σου συµφέρον άσκησης µιας εξουσίας και
η υποχρέωση των Ενόπλων Δυνάµεων να υπηρετούν σκοπούς,
οι οποίοι πάρα πολλές φορές είναι –ευδιάκριτα- όχι κατ’ ανάγκη
πατριωτικοί, όπως δεν είναι πατριωτικό το να ξοδεύει κάποιος
αυτά τα χρήµατα και να επικαλείται τα δηµοσιονοµικά, µόνον
όταν αφορούν στον λαό, αλλά το µεγάλο κεφάλαιο και οι πολυε-
θνικές και οι εταιρείες που κατασκευάζουν όπλα να τρίβουν τα
χέρια τους από την Ελλάδα. Έτσι καταφέρνει να δηµιουργούνται,
πότε προνοµιούχοι προσωρινά, πότε προνοµιούχοι από την άλλη
πλευρά προσωρινά και να υπάρχει µια διαδικασία τέτοια που δεν
το αποφεύγει ούτε σήµερα εδώ. Για παράδειγµα, οι νοµοτεχνικές
βελτιώσεις που φέρατε ακόµα και για το άρθρο 4, ακόµα και για
το άρθρο 27, αυτά τα λίγα πράγµατα που φέρατε να κάνετε, πάλι
τακτοποιητικά είναι.

Βλέπετε ότι δεν είµαστε κακοπροαίρετοι, όταν επιλύετε πραγ-
µατικά προβλήµατα. Θα βρείτε οκτώ κατηγορηµατικά «ΟΧΙ» επί
των τριάντα τόσων άρθρων σας. Γιατί εκεί δεν µπορεί κάποιος
να κάνει πίσω, δεν µπορεί να υποκριθεί.

Έρχεστε, λοιπόν, και φέρνετε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο το πα-
ρουσιάζετε ως καταπληκτικά εξοµαλυντικό, ότι τακτοποιεί αµαρ-
τωλές συµβάσεις του παρελθόντος. Τη βασική θεµελιώδη αµαρ-
τία δεν την βαράει, ειδικά στο ζήτηµα των αντισταθµιστικών ωφε-
ληµάτων. Δεν µπορεί να µην έχετε ευθύνες σήµερα ούτε να πα-
ρουσιάζετε µονίµως εξαιρετικά πατριωτική επιλογή, µε οποιο-
δήποτε τίµηµα και κόστος, όταν το ΝΑΤΟ και η συµµετοχή µας
σε αυτό είναι αυτό που καθορίζει κάθε πρόταση, κάθε µεταρρύθ-
µιση, κάθε έξοδο, κάθε βραχνά στον λαιµό του ελληνικού λαού.

Κακά τα ψέµατα, κύριε Υπουργέ, δεν θα καθίσω τώρα εγώ να
σας µιλήσω ειδικότερα και ειδικά λαϊκίστικα για το επίπεδο των
F-16. Μπορεί, όµως, ο ελληνικός λαός να καταλάβει ότι το Αιγαίο
είναι νατοϊκός χώρος επιχειρήσεων. Από την ώρα που είναι να-
τοϊκός χώρος επιχειρήσεων, δεν αναγνωρίζονται στην πραγµα-
τικότητα, εθνικά σύνορα στο Αιγαίο. Είναι ενιαίος επιχειρησιακός
χώρος. Δεν µπορούµε να κοροϊδευόµαστε επ’ αυτού ούτε µπο-
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ρούµε να λέµε άλλα ψέµατα, για να κοιµηθεί ο λαός. Σε αυτήν
τη θεµελιώδη επιλογή, η επιλογή η δική µας είναι αυτή που αφή-
νει και την Τουρκία να ξεσαλώνει, γιατί είναι σύµµαχος χώρα
µέσα στο ΝΑΤΟ, στον ίδιο επιχειρησιακό χώρο. 

Δεν µπορούµε να κοιµίσουµε τον λαό. Δεν µπορούµε να γυρ-
νάµε πίσω εκεί που επισηµαίνει ο Βάρναλης, ότι, όταν χρειάστηκε
πια να υπερασπιστεί την πατρίδα, ήταν ένας λαός αφυπνισµένος,
ο οποίος βγήκε ξυπόλητος και τα κατάφερε. 

Απαραίτητη προϋπόθεση άσκησης αυτής της φιλονατοϊκής
πολιτικής είναι να παίρνουν τα πάντα τα ξένα µονοπώλια. Τα εγ-
χώρια; Μα, µία στάση του ΚΚΕ, από την πρώτη στιγµή της ύπαρ-
ξής του µέχρι αυτήν την στιγµή, στο ζήτηµα του εξοπλισµού των
Ενόπλων Δυνάµεων, είναι η επιτακτική ανάγκη ύπαρξης µίας
πραγµατικά ενισχυµένης ελληνικής αµυντικής βιοµηχανίας, ου-
σιαστικής.

Έµψυχο δυναµικό υπάρχει, τεχνογνωσία υπάρχει, ο πατριωτι-
σµός είναι δεδοµένος. Παρά ταύτα, για µία ακόµη φορά στα ναυ-
πηγεία θα µαζευτούν οι άνθρωποι για να ζητήσουν να επιζήσουν.
Στην πολεµική µας βιοµηχανία ό,τι συµβαίνει, συµβαίνει. Και ερ-
χόµαστε εδώ µε ένα άρθρο και λέµε «ό,τι µας έχει περισσέψει
από πανάκριβα πράγµατα, τα οποία είναι πια παροπλισµένα, να
βρούµε έναν τρόπο να το ξεπουλήσουµε στην αγορά».

Αυτό που πρέπει να καταλάβει ο κόσµος είναι ότι έρχονται κά-
ποια νοµοσχέδια και θα σε πάρει κάποιος εδώ και θα σου πει
«γιατί αντιδράς εδώ, γιατί αντιδράς εκεί;». Γιατί δεν φαίνεται η
ουσία από κάτω. Καλύπτεται και σε ένα σηµείο από την αχλή  της
επικαιρότητας, των «ευχαριστώ» για το 2% που συνεισφέρει η
χώρα στο ΝΑΤΟ. Μα, µπορούµε να πούµε -ή να το αγνοήσουµε-
στον ελληνικό λαό ότι αυτό το 2% συνεισφοράς της χώρας στο
ΝΑΤΟ είναι 3,8 δισεκατοµµύρια;

Αυτό είναι σαν την πώληση που κάνουν. Σου βάζουν 99, για να
µην φανεί το 100. Λέµε για 2% και το ακούει άλλος και λέει «λίγα
είναι». Είναι 3,8 δισεκατοµµύρια, όταν για τους υπόλοιπους, για
όλον τον υπόλοιπο λαό, µιλάτε για αξιολογήσεις, µνηµόνια -
πρώτο, δεύτερο, τρίτο, τέταρτο- είκοσι οκτώ περικοπές -που δεν
είναι ακριβώς περικοπές, αλλά είναι περικοπές- επιδόµατα, τα
οποία είναι πολύ µικρότερα ποσά από το 3,8, για το οποίο πεθαί-
νει; Αυτή είναι η βασική επιλογή στο ΝΑΤΟ. Κοστίζει, έχει κόστος.
Στη βιτρίνα των νατοϊκών συµφερόντων έχει κόστος. Το 2% είναι
3,8 δισεκατοµµύρια.

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Έρχεστε και φέρνετε κάτι, που
µοιάζει ευεργετικό, να µείνουν οι συνταξιούχοι στρατιωτικοί, στο
άρθρο 1, κάτι παραπάνω, µια πενταετία, χωρίς ειδικότερα προ-
νόµια, λόγω της πενταετίας. Και ακούγεται πολύ ωραίο. Γιατί να
το κάνετε, νέοι άνθρωποι είναι οι περισσότεροι από αυτούς, γιατί
να αποστρατευτούν, γιατί να πάνε ντε και καλά στη σύνταξη;

Δεν λέµε την αλήθεια. Σας το είπαµε, γι’ αυτό λέµε «όχι» στο
άρθρο 1. Νοµίζετε ότι λέµε «όχι» για κάποιον ιδιαίτερο λόγο; Λέ-
µε «όχι» γιατί υποκρύπτει την άθλια υποκρισία µε τις συντάξεις,
που έχουν καταντήσει να παίρνουν οι αξιωµατικοί των Ενόπλων
Δυνάµεων. Τους πετάτε µάλιστα, και ηθικά το µπαλάκι. Αυτό είναι
το βαθύτερα ανήθικο του πράγµατος και όχι το ότι έτσι θα γίνει.
Όχι, γιατί θα σου πουν και αυτοί: «Υπέκυψα;». Όχι. Αφήνετε αυ-
τούς να αποφασίζουν: «Θα ζήσω µε τα ψίχουλα ή θα κάτσω και
πέντε χρόνια για να έχω δύο δεκάρες στην τσέπη;». 

Αυτό τώρα είναι υπερήφανο; Αυτό είναι ωραίο, είναι τακτοποι-
ητικό; Αυτό τιµά τις Ένοπλες Δυνάµεις, το να είναι εξαθλιωµένες
συνταξιοδοτικά, να µην µπορούν να βγουν να πάνε να δουν τις
φαµίλιες τους, που δεν τις έχουν δει λόγω φύσεως εργασίας, να
µην µπορούν να ζήσουν ως άνθρωποι, όπως και ο υπόλοιπος ελ-
ληνικός λαός, µε τη σύνταξη µετά από αυτή τη σκληρή δουλειά
της τριακονταπενταετίας, ενδεχοµένως. Και σας λέµε «όχι», γιατί
σε αυτό το θέµα, ακόµα και οι συνδικαλιστές, που τους ακού-
σαµε, είχαν διαφορές.

Πάµε στο άρθρο 3, στην ενέργεια των χειριστών ειδικής µονι-
µότητας. Εδώ σας είπαµε «όχι» και επιµένουµε, γιατί είναι φωτο-
γραφική η διάταξη, αφού αφορά κάποιους, που έχουν αποστρα-
τευθεί µέχρι τρία έτη πριν από την έναρξη του ν.4407/16, χάνον-
τας έτσι την ευκαιρία για µεγαλύτερη παραµονή στην Υπηρεσία. 

Σας λέµε «όχι», γιατί έχουµε πει όχι στο άρθρο 1, που λέει ότι
είναι άλλος ο λόγος για τον οποίο το κάνετε, να µείνουν πέντε

χρόνια παραπάνω. Και µε βάση αυτό, έρχεστε παρακάτω µε µια
φωτογραφική διάταξη, να διευκολύνετε και κάποιους άλλους,
που εξαιρούνταν από τα πράγµατα, να πάνε στο να καθίσουν
πέντε χρόνια παραπάνω.

Έρχοµαι στο άρθρο 4. Εδώ στο άρθρο 4 φέρατε µια τροπο-
λογία. Σας είχαµε πει «παρών». Θα επιφυλαχθώ ως προς την τε-
λική έκφραση, για να δούµε και να µελετήσουµε µέχρι το τέλος
της συνεδρίασης -άλλωστε είπαµε ότι θα συζητήσουµε τις τρο-
πολογίες στο τέλος σε µια δευτεροµιλία- το ζήτηµα αυτό. Δεν
υπάρχει κάποια βασική αντίρρηση, για να διορθωθεί η αδικία, σε
σχέση µε το 1990, αλλά εις επίρρωσιν όλων όσων σας είπα για
την παρακολουθηµατική πολιτική, που ακολουθείται µε βάση τις
προηγούµενες κυβερνήσεις, θα ήθελα να σας πω ότι µονίµως τις
καταγγέλλετε, όταν στην ουσία κάνετε ακριβώς τα ίδια πράγ-
µατα.

Ξέρετε τι είναι να ακούω σήµερα τον Υπουργό να σου λέει:
«Μωρέ, τα επιτελεία λένε όχι, να το κάνω εγώ για τη γενιά του
’90, αλλά µετά θα προκύψουν δικαστικά ζητήµατα». Δηλαδή, µι-
λάτε για ένα στράτευµα και αξιωµατικούς, οι οποίοι µε τον τρόπο
που νοµοθετούµε εµείς εδώ και τακτοποιούµε οµαδούλες, πρέ-
πει να βρίσκει ακόµα και τον συνδικαλισµό -έτσι έγινε- τα συµφέ-
ροντά του να τα υπερασπιστεί ως οµάδα στα δικαστήρια. 

Ξέρετε έχει καθίσει και άλλος Υπουργός, και άλλος Πρωθυ-
πουργός σε αυτό εδώ το Βήµα, από άλλο κόµµα και έχει πει πεν-
τακόσιες φορές εάν έχετε διαφορές, να πάτε στα δικαστήρια,
λες και τα δικαστήρια ακολουθούν διαφορετική πολιτική από όλη
την υπόλοιπη πολιτική, µε βάση τη νοµοθεσία που υπάρχει εδώ. 

Φτάσαµε στο άρθρο 5. Κοιτάξτε πώς γίνεται η νοµοθεσία. Έτσι
όπως έρχεται, είναι ένα σπονδυλωτό άρθρο, το οποίο έχει έξι πα-
ραγράφους, κύριε Πρόεδρε. Και συµβαίνει το εξής υποχρεωτικό
µε όλες αυτές τις προϋποθέσεις: Εµείς θέλουµε να σας πούµε
«ναι» στην πρώτη παράγραφο και όχι στις υπόλοιπες. Εάν ήταν,
λοιπόν, πιο συγκροτηµένο και πιο καλά φτιαγµένο, δεν θα πή-
γαινε συλλήβδην το άρθρο στο «όχι», γιατί έτσι προβλέπει ο Κα-
νονισµός ή διότι δεν µπορούµε να ψηφίσουµε διαφορετικά πράγ-
µατα εδώ.

Για παράδειγµα, φέρνετε µέσα σε αυτό το άρθρο µε την προ-
τεινόµενη διάταξη της παραγράφου 2 ότι οι ιερείς είτε ταξίαρχοι
είτε συνταγµατάρχες ανάλογα εάν έχουν πτυχίο ανωτάτων εκ-
παιδευτικών ιδρυµάτων, όταν κρίνεται ότι ευδοκίµως ερµατίζεται
η σταδιοδροµία τους, να προάγονται για ένα µήνα και µετά να
αποστρατεύονται. 

Αφήστε τα ιδεολογικά και θρησκειολογικά. Μακάρι να είχατε
κατοχυρώσει, µαζί µε τον συνδικαλισµό και µαζί µε τη νοµοθεσία
για το Στρατιωτικό Σώµα Ιερέων -το οποίο θυµίζω φτιάχτηκε τον
καιρό της χούντας, η οποία δεν ήταν και διάσηµη για τον αντι-
φασιστικό της ιδεολογικό και αντιρατσιστικό τοµέα σκέψης, για
να µην πω χειρότερα πράγµατα εδώ- κι άλλα πράγµατα. εσείς,
µας φτάνετε εδώ να αναρωτιόµαστε γιατί θα διαφέρουν σε κα-
ταληκτικό βαθµό οι πτυχιούχοι ΑΕΙ ιερείς. Και καλά όλοι οι άλλοι,
αλλά και οι ιερείς, έτσι όπως πάει το πράγµα, θα φτάνουν µέχρι
το βαθµό του στρατηγού; Δηλαδή πού το βρίσκετε λογικό; 

Φανταστείτε µόνο την ηµέρα του πολέµου, για να µην µιλάµε
µόνο για τον καιρό της ειρήνης. Στο καιρό του πολέµου, τι θα
έχετε; Θα έχετε ανώτατου βαθµού στρατιωτικό ιερέα; Τι θα τον
κάνετε στον πόλεµο; Εξηγήστε µου. Ειλικρινά, σας το λέω. Εκτός
αν αρχίσετε να κυβερνάτε µαζί µε αυτά και τα τάγµατα των αγ-
γέλων. 

Δόξα τω Θεώ, έχουµε 2017! Ακόµα και ο λογικός εκκλησιαστι-
κός δογµατικός λόγος έχει κάνει ένα βήµα λίγο παραπέρα από
το να µιλάει για το φύλο των αγγέλων. Να έχουµε µία συναί-
σθηση της πραγµατικότητας, ακόµα και στο επίπεδο που που-
λιέται πάρα πολύ εύκολα, να θέσει φιλοχριστιανική ή αντιχρι-
στιανική, φιλοµουσουλµανική ή αντιµουσουλµανική. 

Η ανεξιθρησκεία στο στράτευµα, η οποία όφειλε να ισχύει και
στα υπόλοιπα, θα περιλάµβανε λαϊκή πατριωτική εκπαίδευση.
Πατριωτική, γιατί έτσι θα µπορούσατε να έχετε την πατρίδα ως
στόχο να την υπηρετεί ο λαός, κατά Βάρναλη, αναζητώντας την
ελευθερία του και να µην µπλέκεται εύκολα στην έκθεση αυτών
των πραγµάτων. Οπότε, αναγκαστικά θα σας πούµε «όχι». 

Τίποτα από όλα αυτά δεν µπορεί να προκύψει µε διαταγές.
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Αυτό κάποια στιγµή πρέπει κάποιος να το καταλάβει. Οι µεγαλύ-
τεροι υπερασπιστές της ελευθερίας είναι αυτοί που το κάνουν,
γιατί πιστεύουν στην ελευθερία. 

Ούτε κατασκευάζετε κουτάκια ελευθερίας µε νατοϊκές ανάγ-
κες να προηγούνται, µε ευρωπαϊκές ανάγκες να προηγούνται, µε
υποχρεωτικά έξοδα από τους ξένους τρίτους και τα δικά τους
συµφέροντα σε ειρηνευτικές αποστολές, σε περιοχές από τις
οποίες δεν έχει να κερδίσει τίποτα ο ελληνικός λαός, εκτός από
τις τύψεις της συνείδησής του, γιατί βάζει άλλους λαούς σε δυ-
σχερή θέση ως χωροφύλακας συµφερόντων. 

Τίποτα δεν έχει να κερδίσει ο ελληνικός λαός, παρά µόνο την
επισήµανση ότι είµαστε σε φτωχές περιοχές και σε κακές εποχές
και δεν έχουµε να φάµε και πρέπει να σφίξει και άλλο το ζωνάρι
του, για να παραπέµπεται εδώ, να παραπέµπεται εκεί, να παρα-
πέµπει παραπέρα. 

Σχετικά µε το άρθρο 8, εµείς δεν είχαµε αντίρρηση να πουλή-
σετε το άχρηστο υλικό. Γιατί να έχουµε αντίρρηση να πουλήσετε
το άχρηστο υλικό; Είναι, όµως, όπως σας είπαµε, απλουστευτι-
κός ο τρόπος. Είναι πράγµατα για τα οποία έχουν ξοδευτεί χρή-
µατα. Έπρεπε να βρίσκεται ένας τρόπος ακόµα και τα έσοδα από
αυτό να πηγαίνουν κατευθείαν εκεί που πάσχουν τα ζητήµατα
των στρατιωτικών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, ζητώ την ανοχή σας. 
Εδώ υπάρχει ένα µεγάλο ιδεολογικό ζήτηµα, για το οποίο

εµείς καταλήγουµε στο γκρουπ αυτής της οµάδας των άρθρων
σε ένα «παρών», για να µην σταµατήσουµε τις διαδικασίες εσω-
τερικά και βρεθούν άνθρωποι να µην ξέρουν για ποιον ακριβώς
λόγο βρίσκονται στο ζήτηµα του ελέγχου των οικονοµικών µέσα
στο στράτευµα. 

Σας είπαµε, όµως, από την αρχή ότι είναι εντελώς αποπροσα-
νατολιστικό ιδεολογικά. Έχετε µπει σε εκείνη τη φάµπρικα του
αµερικάνικου image: Η διαφθορά! Το παίζουν και οι Ευρωπαίοι
πολύ αυτό το παιχνίδι: «Άµα πατάξουµε τη διαφθορά, άγιος ο κα-
πιταλισµός». Έχει βγάλει και φτερά, φοράει και φωτοστέφανο.
«Άµα πειράξουµε τη διαπλοκή, αλλά την τακτοποιήσουµε όπως
πρέπει, τότε αγιάζεται ο καπιταλισµός». 

Έχετε αποδυθεί, ακόµα και µε αυτό εδώ µέσα, σε εξωραϊσµό
του καπιταλισµού και µέσα στον πυρήνα των Ενόπλων Δυνάµεων,
ακριβώς γιατί «παίζει» το ζήτηµα των εξοπλιστικών. 

Έτσι, φέρνετε εδώ πέρα και φτιάχνετε ένα κοινό Σώµα Οικο-
νοµικών Επιθεωρητών και Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, πιστεύοντας έτσι ότι θα βελτιωθεί
η αντίληψη. Πετιέται «στάχτη στα µάτια». 

Ξέρετε κάτι; Αυτό είναι ακριβώς ίδιο µε τις ανεξάρτητες αρχές,
εντός του στρατεύµατος, µε τις διαδικασίες που υπαγορεύει το
στράτευµα. Να φτιάξουµε ένα «µαξιλαράκι» να νοµίζουν όλοι ότι
όλα είναι πάρα πολύ καλά, ότι είναι ήρεµα και ότι εµείς δεν δια-
χειριζόµαστε απλώς τον καπιταλισµό, τον βελτιώνουµε, δεν µέ-
νουµε απλώς µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση για να πάρουµε και
να δώσουµε λεφτά στο µεγάλο κεφάλαιό µας, αλλά θα την κά-
νουµε και καλύτερη! 

Σύντροφοι, όπως και να το κάνουµε, όταν δεν έχεις κάνει ποτέ
στη ζωή σου τζόκινγκ στην Κυψέλη, το ότι το κάνεις στην Ουά-
σιγκτον δεν αλλάζει τη φύση του τζόκινγκ. Ακριβώς ίδιο είναι και
το νοµοσχέδιο. Έρχεται µε πολύ ωραία πράγµατα µπροστά και
στην πραγµατικότητα φτιάχνει µία ψευδαίσθηση ότι θα τακτοποι-
ήσουµε όλα τα ζητήµατα που υπάρχουν µέσα στο στράτευµα. 

Είναι λάθος ο προσανατολισµός. Είναι λάθος οι θυσίες. Είναι
σαν να πηγαίνει σε τζάµπα πράγµατα η πραγµατικότητα των Ενό-
πλων Δυνάµεων. Και η πραγµατικότητα των Ενόπλων Δυνάµεων,
µε την αρχική, βασική πολιτική του τρίτου µνηµονίου -όπως και
να το βαφτίσετε, τρίτο µνηµόνιο είναι, δεν είναι όµως το µνηµό-
νιο- έχει ως βασική επιλογή το να είµαστε στη «στρούγκα» των
λύκων που λέγεται Ευρωπαϊκή Ένωση, στην ιµπεριαλιστική
«στρούγκα» που λέγεται ΝΑΤΟ κι όλα αυτά να τα πλασάρουµε
ως κακό, το οποίο, όµως, είναι κακό ως πράξη, αλλά πολύ καλό
ως αποτέλεσµα. Το ακούσαµε και από τα επισηµότερα των χει-
λέων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Θα µπορούσε κάποιος να µιλάει για ένα τέτοιο νοµοσχέδιο

στην ουσία του, εντοπίζοντας και στο τελευταίο σηµείο την αντί-
ληψη που πλησιάζετε: Όσο πιο Αµερικανοί γίνουµε, όσο πιο Γάλ-
λοι γίνουµε, όσο πιο πολύ τους µοιάζουµε, τόσο καλύτερα θα
περνάµε. 

Αυτό δεν αφαίρεσε ποτέ το ταξικό πρόσηµο της πλειοψηφίας
των εργαζοµένων. Γιατί αυτό είναι ένα µάρµαρο που κοστίζει
ακριβά, ακόµα και ως εικόνα. Κοστίζει πολύ περισσότερο ακριβά
όταν το µετατρέπετε σε πραγµατικότητα, µε αντισταθµιστικά, µε
όπλα που δεν χρειαζόµαστε, µε µια άµυνα που δεν είναι σχεδια-
σµένη για τη χώρα, µε κοινά σύνορα µε τους διπλανούς στο πιο
ευαίσθητο σηµείο της χώρας, που είναι το Αιγαίο. Και µιλάµε για
όλα αυτά υπό το κάλυµµα ενός υπέροχου στρατιωτικού τουρι-
σµού. Γιατί πάρα πολλές φορές εκεί καταλήγουµε, στη στρατιω-
τική διπλωµατία και στον στρατιωτικό τουρισµό.    

Επί της αρχής, λοιπόν, σας λέµε «όχι». Για τα άρθρα, θα επι-
φυλαχθώ στην ψηφοφορία ένα-ένα. Δεν πρόκειται να υπάρξει
διαφοροποίηση -ενδεχοµένως µόνο στο άρθρο 4- από την αρχική
µας τοποθέτηση, µαζί µε τις τροπολογίες. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κυρία

Κανέλλη. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λό-

γο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Για ποιο θέµα, κύ-

ριε Λοβέρδο;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Για τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις και

για την τροπολογία που κατατέθηκε.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε ένα λεπτό,

κύριε Λοβέρδο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε, και ζητώ συγγνώµη από τον επόµενο συνάδελφο. 
Είχα δύο εκκρεµότητες από την οµιλία µου, γιατί δεν είδαµε

τα κείµενα. Ήρθε το κείµενο για την τάξη του 1990. Δεν ξέρω τι
λένε και τα υπόλοιπα κόµµατα, µου φαίνεται σωστό. Άρα συµ-
πληρώνω την οµιλία µου ως προς το θέµα αυτό µε µία κατάφαση.
Φαίνεται ότι η ρύθµιση λύνει το πρόβληµα. Επιφυλάσσοµαι να το
δω λίγο πιο αναλυτικά. 

Για το άρθρο 27, όµως, εγώ έκανα µία πολύ ρητή αναφορά και
χωρίς ονόµατα, επίτηδες, στην οµιλία µου. Τώρα θα µιλήσω µε
τα ονόµατα των συνδικαλιστικών φορέων. Η ΠΟΜΕΝΣ είχε προ-
τείνει νέο φορέα, έναν, ενιαίο, να φύγουµε από τα δικαστήρια,
να φύγουµε από τις εντάσεις, να γίνει µία τροποποίηση του άρ-
θρου 27, να λύσει το πρόβληµα, υπέρ ενός που ενώνει όλους. 

Έρχεται η τροπολογία που είδαµε µετά την οµιλία µου, κύριε
Πρόεδρε, πράγµατι µιλάει περί ενός, αλλά περί της ΠΟΕΣ, δη-
λαδή περί της άλλης οµοσπονδίας, στην οποία θα ενοποιηθεί και
η ΠΟΜΕΝΣ, που είναι η πλειοψηφία του χώρου. 

Ε, αυτό είναι κοροϊδία, κύριε Πρόεδρε. Είναι η επιτοµή της µε-
ροληψίας. Και µάλιστα, έχει κι άλλες διατάξεις. Δεν ξέρω αν θα
µας δώσετε τον λόγο επί των τροπολογιών αργότερα, για να
συµπληρώσουµε τις αγορεύσεις µας. Πάντως, εάν αυτή είναι η
παρέµβαση, είναι χειρότερη από την πρώτη ρύθµιση.  

Ευχαριστώ.   
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Όσον αφορά το δεύτερο ζήτηµα –γιατί στο πρώτο συµφω-
νήσαµε- στο σηµείο 6, του άρθρου 27, που προφανώς
αναφέρεστε…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Στο άρθρο 1, περίπτωση β’, υποπερί-
πτωση β’. Η παράγραφος 1 αντικαθίσταται ως εξής: «ένα, περί-
πτωση β’, υποπερίπτωση β’». 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Μια Πανελλήνια Οµοσπονδία των Πρωτοβάθµιων Ενώσεων
µε την επωνυµία: Πανελλήνια Οµοσπονδία Ενώσεων Στρατιωτι-
κών. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΣΤ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2017 863



νας): Και οι δύο έτσι λέγονται. 
Προσέξτε, κύριε Λοβέρδο, µην κάνετε το ίδιο λάθος. Γιατί στην

αρχή το έκανα κι εγώ το ίδιο λάθος.   
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, δεν κάνω λάθος. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Είναι ίδιες µε διαφορετικά αρχικά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Η επωνυµία τους είναι ίδια. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Είναι µε διαφορετικά αρχικά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ναι, αλλά δεν υπάρχουν αρχικά εδώ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ακούστε, κύριε Υπουργέ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Εγώ θα έκανα µια άλλη αλλαγή.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ακούστε, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Λοβέρδο,

έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα στην επι-

τροπή που το διευκρινίσατε. Η συντοµογραφία περιλαµβάνει µε
διαφορετική καταγραφή το ίδιο ακριβώς όνοµα -έτσι δεν είναι;-
και εµφανίζονται οι διαφορές.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Ακριβώς.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όταν όµως, ακολουθείτε την συντο-
µογραφία των µεν, ο ερµηνευτής καταλαβαίνει ότι παίρνετε θέση
υπέρ της µιας περιπτώσεως. Αλλάξτε την ορολογία. Βάλτε κάτι
καινούργιο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Εξηγούµαι πάλι. Δεν υπάρχει πουθενά συντοµογραφία σε
όλο το άρθρο 27. Επίτηδες δεν υπάρχει.

Δεύτερον, στο άρθρο 6 -πηγαίνετε στο άρθρο 6 γιατί θα κάνω
µία διόρθωση- λέει ότι οι πρωτοβάθµιες ενώσεις στρατιωτικών
που έχουν συσταθεί σε επίπεδο περιφερειακής ενότητας γίνονται
µε αίτηση τους µέλη της αντιπροσωπευτικότερης σε αριθµό
πρωτοβαθµίων ενώσεων και αριθµού µελών των παραπρωτοβάθ-
µιων ενώσεων. Δηλαδή, δεν παίρνουν µέρος µόνο το πόσο ενώ-
σεις είναι, αλλά και ποιο αριθµό µελών εκπροσωπούν. Να µην
υπάρχει, δηλαδή, κάποιος που να έχει είκοσι ενώσεις των είκοσι
ατόµων και κάποιος άλλος να έχει δέκα ενώσεις των τετρακοσίων
ατόµων, να υπάρχει δηλαδή πολλαπλάσιος αριθµός. Άρα πρέπει
να έχουν και τα δύο στοιχεία.

Και φεύγει και αυτό που αναφέρει ότι λειτουργεί κατά την
έναρξη ισχύος του παρόντος. Γιατί στην ουσία µπαίνει ένα κρι-
τήριο το οποίο λέει ότι µόλις δηµοσιευτεί, σταµατάνε τα πάντα.
Και  θέλουµε ακριβώς να υπάρχει αυτό το εξάµηνο µήπως και τα
βρουν.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάνω µια
ερώτηση και τέλος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, όµως,
κύριε Λοβέρδο να προχωρήσουµε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τελευταία ερώτηση, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, έχετε τον

λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, λέτε στην τελευταία

σελίδα ότι µετά τη νέα παράγραφο 6, προστίθεται παράγραφος
7 ως εξής: Η παράγραφος 14 του άρθρου 30γ’ του ν.1264/1982
καταργείται. 

Αυτή η ρύθµιση έχει δώσει τη δυνατότητα εκκρεµών δικών. Κα-
ταργείτε τις δίκες µε την κατάργηση αυτή, παρεµβαίνοντας στο
θέµα ή είναι άλλος ο σκοπός σας;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Όχι, δεν καταργώ τις δίκες. Η παράγραφος καταργείται µε
το 1α. που λέει ότι µόνο τα νοµικά πρόσωπα που συνιστώνται και
λειτουργούν σύµφωνα µε το παρόν µπορούν να εκπρο- σωπούν
τα συµφέροντα των εν ενεργεία στρατιωτικών. Το παρόν είναι το
κείµενο αυτού του άρθρου. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πού το λέει αυτό;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Είναι οι πρώτες γραµµές του άρθρου 27.
Στο τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 30Γ του

ν.1264/1982 προστίθεται νέο εδάφιο ως εξής: «Μόνο τα νοµικά
πρόσωπα που συνιστώνται και λειτουργούν, σύµφωνα µε το

παρόν, µπορούν να εκπροσωπούν τα συµφέροντα των εν ενερ-
γεία στρατιωτικών».

Αυτή τη στιγµή δηλαδή -θα το πω µε έναν τρόπο που οι νοµικοί
καταλαβαίνουν- όσοι και µετά την παρέλευση του εξαµήνου τρο-
ποποίησαν το καταστατικό τους ή δηµιουργήσαν καταστατικό,
είτε σαν πρωτοβάθµιες ενώσεις είτε σαν δευτεροβάθµιες ενώ-
σεις, νοµιµοποιούνται στη διαδικασία τους.

Άρα -πώς να το πω;- πηγαίνει αναγκαστικά στην κατάργηση
του προηγούµενου άρθρου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προχωρούµε στην
διαδικασία.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των ΑΝΕΛ κ. Κατσίκης, για
δεκαπέντε λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και σήµερα σε

συνέχεια από τη συνεδρίαση και συζήτηση του παρόντος νοµο-
σχεδίου στις επιτροπές, η πολιτική αντιπαράθεση καλά κρατεί.
Και βέβαια εάν ήταν µόνο στο θέµα το οποίο εξετάζουµε σήµερα
στο παρόν νοµοσχέδιο, θα έλεγα ότι είναι απόλυτα αιτιολογη-
µένη.

Όµως να ξεφεύγει τόσο πολύ, από τότε µέχρι σήµερα, και
στην Ολοµέλεια µε θέµατα τα οποία δεν έχουν καµµία σχέση µε
το θέµα το οποίο συζητάµε προκαλεί πραγµατικά όχι µόνο λύπη,
αλλά δίνει και δικαίωµα σε απαντήσεις ως προς τους συναδέλ-
φους εκείνους που θίγουν και φέρνουν πάλι στην επικαιρότητα
ένα θέµα, το οποίο αφορά τις Ένοπλες Δυνάµεις σχετικά µε την
υλοποίηση της απόφασης του Συµβουλίου της Επικρατείας για
τα δεδουλευµένα τα οποία εσείς, κύριοι της Αντιπολίτευσης, στε-
ρήσατε απ’ αυτούς τους ανθρώπους, εσείς τους προκαλέσατε
την απόφαση να προσφύγουν στα δικαστήρια, να δικαιωθούν απ’
αυτά τα δικαστήρια και, δυστυχώς, είστε εσείς οι ίδιοι που δεν
δώσατε σ’ αυτούς ούτε ένα ευρώ, αφού έναν χρόνο µετά την
απόφαση του Σ.τ.Ε., καθώς τον Δεκέµβριο του 2014, που ήσα-
σταν βέβαιοι ότι θα χάσετε τις εκλογές, βγάλατε µια απόφαση,
η οποία θα πλήρωνε αυτούς τους ανθρώπους, θα απέδιδε τα δε-
δουλευµένα σε εκτέλεση µιας δικαστικής απόφασης κατά το
50%.

Και είστε εσείς οι ίδιοι σήµερα, οι οποίοι τι µας λέτε αποποι-
ούµενοι τις ευθύνες σας και επιρρίπτοντάς τες σε εµάς; Ότι
εµείς, που τους δίνουµε αυτό το 50%, κάνουµε κακώς, γιατί ακό-
µη δεν έχουµε καταφέρει κάτι που εσείς προκαλέσατε, να τους
δώσουµε και το άλλο 50% το οποίο εσείς τους στερήσατε. 

Και βεβαίως, ακούστηκε σ’ αυτήν την Αίθουσα ακόµη και το
ότι αποτελεί πολιτική γενναιότητα, διότι ο εισηγητής της Νέας
Δηµοκρατίας θα ψηφίσει τα έντεκα από τα τριάντα άρθρα. 

Πραγµατικά, αγαπητέ συνάδελφε, αποτελεί πολιτική πρωτο-
τυπία το γεγονός, ότι τα ψηφίζετε για να δείξετε και να αναδεί-
ξετε την πολιτική σας γενναιότητα και όχι γιατί πιστεύετε ότι αυ-
τά τα έντεκα άρθρα πρέπει να τα ψηφίσετε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµενος στην ουσία του νο-
µοσχεδίου, η συνεδρίαση…

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Η υπερψήφιση των
έντεκα γίνεται σε σχέση µε εσάς που καταψηφίζετε παγίως. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Τι είπατε, κύριε Δηµοσχάκη;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ,

κύριε Δηµοσχάκη, µη διακόπτετε.
Κύριε Κατσίκη, συνεχίστε και σας παρακαλώ να µη γίνεται διά-

λογος. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Μάλιστα, κύριε συνάδελφε. Άρα

δείχνετε πολιτική γενναιότητα συγκριτικά µε εµάς. 
Κύριε Πρόεδρε, η συνεδρίαση στην Ολοµέλεια, για όσους

συµµετέχουµε στην αρµόδια επιτροπή για την επεξεργασία του
νοµοσχεδίου, είναι µια µικρότερη σε χρόνο, αλλά περιεκτικότερη
σε ουσία και διαδικασία. Θα πρέπει σε ελάχιστο χρόνο να µετα-
φέρουµε πειστικά στο Σώµα όλα όσα διηµείφθησαν σε πολύωρες
συνεδριάσεις της επιτροπής µας. 

Θα προσπαθήσω για την οικονοµία του χρόνου να είµαι όσο
το δυνατόν ακριβέστερος. Το εισαγόµενο προς ψήφιση σχέδιο
νόµου χαρακτηρίζεται από πολυθεµατικότητα και οι διατάξεις
του από εκτενές ρυθµιστικό, θα έλεγα, εύρος.

Οι τέσσερις θεµατικές του ενότητες διαρθρωµένες σε ισά-
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ριθµα κεφάλαια αντανακλούν την σύγχρονη πραγµατικότητα ικα-
νοποιώντας χρονίζοντα αιτήµατα αφενός των στελεχών των Ενό-
πλων Δυνάµεων και αφετέρου της κοινωνίας για έλεγχο και
διαφάνεια. 

Χαρακτηριστικό της επιµεληµένης σύνταξης των διατάξεών
του αποτελεί η κατά µέγιστο βαθµό επικρότησή τους από το σύ-
νολο των σχολιαστών της διαβούλευσης. Η υιοθέτηση θέσεων
και πρωτότυπων απόψεων των σχολιαστών από την πολιτική ηγε-
σία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας καταδεικνύει το ουσιαστικό
νόηµα, που προσδίδει η ίδια στη διαβούλευση, δηµιουργώντας
ένα παραγωγικό, διαλεκτικό πλαίσιο ολοκλήρωσης του σχεδίου
νόµου. 

Η ανθρωποκεντρική πολιτική της ηγεσίας διαµόρφωσε τις συν-
θήκες εκείνες, που θα εξασφαλίσουν στα στελέχη των Ενόπλων
Δυνάµεων την πεποίθηση της απόλυτης αξιοκρατίας και της πα-
ροχής της οφειλόµενης από πλευράς πολιτείας διαρκούς µέρι-
µνας. 

Στο πλαίσιο αυτό εισάγονται ρυθµίσεις µε τις οποίες ικανοποι-
είται πάγιο αίτηµα µεγάλης µερίδας στρατιωτικών για παραµονή
τους στην ενεργό υπηρεσία και πέραν της ευδοκίµως τερµατι-
σάσης σταδιοδροµίας τους πριν από τη συµπλήρωση του 58ου

έτους της ηλικίας τους. Με τον τρόπο αυτόν, εξασφαλίζεται η
αξιοποίηση της εµπειρίας τους στις αυξηµένες επιχειρησιακές
απαιτήσεις των Ενόπλων Δυνάµεων και διασφαλίζεται η οµαλό-
τερη µετάδοση των γνώσεών τους στα νεότερα στελέχη. 

Η πολιτεία, αποδεχόµενη την επιβεβληµένη από µέρους της
ηθική αναγνώριση στον θεσµό των εθελοντών µακράς θητείας,
κατέστησε αναγκαία την επανεξέταση και την επίλυση του θέµα-
τος της βαθµολογικής τους εξέλιξης σε σχέση µε τον αποστρα-
τευτικό τους βαθµό.

Με τις ρυθµίσεις, λοιπόν, του άρθρου 4 επιτυγχάνεται η αντιρ-
ρόπηση της καθυστερούµενης βαθµολογικής εξέλιξης των αξιω-
µατικών που προέρχονται από τις Ανώτερες Στρατιωτικές Σχολές
Υπαξιωµατικών. Η συγκεκριµένη διάταξη µειώνει, ειδικά για αυτή
την κατηγορία των αξιωµατικών, κατά ένα έτος τον απαιτούµενο
χρόνο για την προαγωγή τους στον βαθµό του λοχαγού, εξασφα-
λίζοντας την ηθική και διοικητική αποκατάσταση της οµαλής εξέ-
λιξης µεταξύ οµοίως εισακτέων και υπό του ιδίου καθεστώτος
εισαγωγής υπαξιωµατικών.

Με στόχο την οικονοµική ενίσχυση του προϋπολογισµού του,
το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας προχωρεί σε διαχειριστική τακτο-
ποίηση της κινητής του περιουσίας. Συγκεκριµένα, υλικά τα ο-
ποία δεν χρησιµοποιούνται για τις Ένοπλες Δυνάµεις, είτε γιατί
πλεονάζουν είτε γιατί δεν εξυπηρετούν τις επιχειρησιακές τους
ανάγκες, είτε γιατί δεν είναι πλέον λειτουργικά και η επισκευή
τους κρίνεται µη συµφέρουσα, µπορούν να διατεθούν προς τρί-
τους κατόπιν ανταλλάγµατος. Τα έσοδα από τη διάθεση των υλι-
κών αυτών θα αποτελούν έσοδα του κρατικού προϋπολογισµού
µε ισόποση εγγραφή των εσόδων. 

Εφιστώ την προσοχή σας, κύριε Δηµοσχάκη, γιατί είπατε από
αυτό το Βήµα κάτι αντίθετο απ’ αυτό που λέω εγώ. Αποτελούν,
λοιπόν, έσοδα του κρατικού προϋπολογισµού µε ισόποση εγ-
γραφή των εσόδων αυτών στον προϋπολογισµό του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας. Άρα εκεί πάνε. Μάλιστα θα εκτελείται υπέρ του
Γενικού Επιτελείου στο οποίο ανήκει το αξιοποιηθέν υλικό.

Και το νοµοσχέδιο συνεχίζει, κύριοι συνάδελφοι, εισάγοντας
την κορυφαία τοµή στις διαδικασίες για την εξασφάλιση της δια-
φάνειας των οικονοµικών διαχειρίσεων και των συµβάσεων των
Ενόπλων Δυνάµεων σε ολόκληρη την επικράτεια, σε όλες τις
υπηρεσίες του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και σε όλους τους
εποπτευόµενους από αυτό φορείς. Το κοινό περί δικαίου αίσθη-
µα αποτυπώνεται στην πληθώρα των θετικών σχολίων που έλαβε
η εν λόγω διάταξη κατά τη διάρκεια της διαβούλευσης.

Γίνεται η σύσταση, λοιπόν, ενός ανεξάρτητου κοινού Σώµατος
Οικονοµικών Επιθεωρητών που θα υπάγεται απευθείας στον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας, όπως υπάγονται –είπα και επαναλαµ-
βάνω και στην Ολοµέλεια- και τα υπόλοιπα σώµατα που ασχο-
λούνται µε το συναφές αυτό αντικείµενο, όπως υπάγεται το Σώµα
Δίωξης Οικονοµικού Εγκλήµατος, το λεγόµενο ΣΔΟΕ, στον
Υπουργό Οικονοµικών, όπως υπάγεται η Διεύθυνση Οικονοµικής
Αστυνοµίας στον Υπουργό Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του

Πολίτη. 
Έτσι, χωρίς υπηρεσιακές αγκυλώσεις και γραφειοκρατικούς

λαβυρίνθους, µε αυξηµένες υπηρεσιακές δυνατότητες, εξασφα-
λίζει την προστασία των οικονοµικών συµφερόντων του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας µέσω της πρόληψης ή της διερεύνησης
οικονοµικών εγκληµάτων και εγκληµάτων διαφθοράς στον χώρο
του Υπουργείου και των Ενόπλων Δυνάµεων εν γένει. Η στελέ-
χωσή του µε αξιωµατικούς αυξηµένων και εξειδικευµένων τυπι-
κών προσόντων καταδεικνύει τη βούληση της πολιτικής ηγεσίας
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας να προσδώσει στην υπηρεσία
αυτή ιδιαίτερα κοµβικό ρόλο. 

Και επ’ αυτού θα ήθελα να επαναλάβω, κύριε Υπουργέ, την επι-
σήµανση που είχα διατυπώσει και κατά τη διαδικασία της συζή-
τησης στην επιτροπή. Το ειδικό βάρος της υπηρεσίας αυτής, ο
κοµβικός της ρόλος και η αποτελεσµατικότητά της θα ενισχυ-
θούν σηµαντικά αν οι αξιωµατικοί που θα τη στελεχώσουν προ-
σκτηθούν της ιδιότητας του ανακριτικού υπαλλήλου. Η ιδιότητα
αυτή θα τους προσδώσει τη νοµοθετική κατοχύρωση της εκτέ-
λεσης ειδικών ανακριτικών πράξεων, κατόπιν βεβαίως εισαγγε-
λικών παραγγελιών.

Επισηµαίνω δε πως ως ανακριτικοί υπάλληλοι χαρακτηρίζονται
όλοι όσοι υπηρετούν σε Σώµατα Δίωξης Οικονοµικών Εγκληµά-
των σε ολόκληρο το εύρος της δηµόσιας διοίκησης. 

Ένα από τα άρθρα που συγκεντρώνουν µεγάλο ενδιαφέρον
κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων της επιτροπής και της ακρό-
ασης των φορέων είναι το άρθρο 27. Το άρθρο αυτό κατά τη
γνώµη µου βελτιώνει νοµοτεχνικά θέµατα που ανέκυψαν εν τοις
πράγµασι από την εφαρµογή του πρόσφατα ψηφισθέντος
ν.4407/2016. Καθορίζει και επανακαθορίζει ζητήµατα, η επίλυση
των οποίων εναρµονίζει το υφιστάµενο µε το εγκαθιδρυόµενο
πλαίσιο. 

Για τον σκοπό αυτό αντιµετωπίζει θέµατα που αφορούν τον γε-
ωγραφικό καταµερισµό των ενώσεων των εν ενεργεία στρατιω-
τικών, δεδοµένου ότι απεδείχθη πως το µεγάλο χωρικό εύρος
των περιφερειών, ιδιαίτερα των νησιωτικών, όπου έχουν συστα-
θεί οι πρωτοβάθµιες περιφερειακές ενώσεις, έχει καταστήσει δυ-
σχερή τη σύγκληση των διοικητικών συµβουλίων, µιας και οι
µετέχοντες µπορεί να υπηρετούν χιλιόµετρα µακριά.

Καθορίζει τις αρνητικές προϋποθέσεις που αν συντρέχουν στο
πρόσωπο ενός στρατιωτικού, δεν µπορεί αυτός να εγγραφεί ως
µέλος στις ενώσεις. Ρυθµίζει το θέµα του ορισµού του εκπροσώ-
που της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Ενώσεων Στρατιωτικών, της
ΠΟΕΣ, στα συµβούλια µεταθέσεων ως παρατηρητού. Οι εκά-
στοτε παρατηρητές για λόγους ευελιξίας και ταχύτητας θα ορί-
ζονται απευθείας από το διοικητικό συµβούλιο της προαναφε-
ρόµενης οµοσπονδίας.

Με το άρθρο 30 επιχειρείται η οριστική και αµετάκλητη εκκα-
θάριση της σύµβασης 599, που αφορά την υποχρέωση αντισταθ-
µιστικών ωφεληµάτων της προµηθεύτριας εταιρείας συστηµά-
των πυραύλων PATRIOT. Επειδή η προµηθεύτρια εταιρεία δεν
εκπλήρωσε, όπως γνωρίζουµε, µεταξύ άλλων την υποχρέωσή
της για την ίδρυση αµυντικής βιοµηχανίας στην Πάτρα, το Υ-
πουργείο Εθνικής Αµύνης τον Μάιο του 2015 προέβη σε ανά-
κληση των πιστώσεων και παρέπεµψε την υπόθεση στον εισαγ-
γελέα για διερεύνηση τυχόν ποινικών ευθυνών. 

Από την υπογραφή της αρχικής σύµβασης, αυτής των αντι-
σταθµιστικών ωφεληµάτων το 1999, έχει παρέλθει τραγικά µε-
γάλο χρονικό διάστηµα. Τα δύο µέρη κατέληξαν σε συµφωνία
τροποποίησης αυτής, που αφορά στο ουσιαστικό περιεχόµενό
της, επ’ ωφελεία πάντοτε του Υπουργείου Εθνικής Αµύνης και
χωρίς αυτό να επηρεάζει τα αποτελέσµατα της διερεύνησης των
ποινικών ευθυνών που ενδεχοµένως προκύπτουν από τα απο-
σταλθέντα στην εισαγγελία στοιχεία. 

Επειδή η εν λόγω σύµβαση περιλαµβάνει όρους που αποκλί-
νουν από το δίκαιο των διοικητικών συµβάσεων, η υλοποίησή της
είναι αναγκαίο να περιβληθεί –και πιστεύω ότι αυτό θα γίνει από-
ψε, κατά το τέλος της ψηφοφορίας- την ισχύ του νόµου. Αυτό
ζητάµε. Για τον λόγο αυτό συζητείται σήµερα ενώπιόν µας.

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ πραγµατοποιεί όλα όσα έπρεπε
εδώ και χρόνια να γίνουν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αν-
τιπολίτευσης. Θυµίζω το επίδοµα παραµεθορίου, θυµίζω τη
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ΜΟΜΚΑ ,για την οποία τόσο µας χλευάσατε. Το έργο της ΜΟΜ-
ΚΑ µιλάει από µόνο του. Το κυριότερο είναι ότι ο ελληνικός λαός
γνωρίζει και αναγνωρίζει την πραγµατική του προσφορά.

Ολοκληρώνοντας, θα ήθελα να κάνω µια σύντοµη αναφορά
στις δύο τροπολογίες που κατέθεσα, προκειµένου να συµπερι-
ληφθούν ως προσθήκες στο σηµερινό σχέδιο νόµου. 

Συγκεκριµένα, η πρώτη µε γενικό αριθµό 1311 και ειδικό 77
αφορά ρύθµιση στην οριοθέτηση του πεδίου εφαρµογής του άρ-
θρου 47 του ν.4387/2016 και εναρµόνιση µε τις καταστατικές δια-
τάξεις των Μετοχικών Ταµείων Στρατού, Ναυτικού και Αεροπο-
ρίας ειδικότερα, δεδοµένου ότι οι έννοιες «καταθέσεις των µε-
τόχων» και «περιουσιακά στοιχεία των ταµείων», όπως αναφέρον-
ται στο παραπάνω άρθρο, δεν απαντώνται στις καταστατικές
διατάξεις των Μετοχικών Ταµείων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ για την ανοχή σας. 
Κρίνεται, λοιπόν, σκόπιµο να οριστεί σαφώς το περιεχόµενό

τους σε συνάρτηση µε τις καταστατικές διατάξεις των ταµείων,
ώστε να µην αδρανήσουν προβλεπόµενοι πόροι των Μετοχικών
Ταµείων και κατ’ επέκταση των ειδικών λογαριασµών και των κλά-
δων οικονοµικής ενίσχυσης αυτών, επειδή δεν θα εµπίπτουν
σαφώς σε µία εκ των δύο εννοιών. 

Σύµφωνα µε την καταστατική νοµοθεσία των Μετοχικών Τα-
µείων, η χορήγηση παροχών χρηµατοδοτείται από τη διάθεση
των πόρων τους, όπως αυτοί αναλυτικά ορίζονται στις οικείες
διατάξεις.

Στο σηµείο αυτό να ξεκαθαρίσω ότι στις εν λόγω διατάξεις δεν
προβλέπεται ως πόρος τυχόν κρατική ενίσχυση των ταµείων από
τον κρατικό προϋπολογισµό, η οποία σε κάθε περίπτωση απο-
κλείεται και αποκλείεται από το άρθρο 47 του ν.4387/16. 

Συγκεκριµένα, στις διατάξεις που διέπουν την ίδρυση και λει-
τουργία των Μετοχικών Ταµείων των Ενόπλων Δυνάµεων, δεν
υφίσταται σαφώς προσδιορισµένη η έννοια των καταθέσεων των
µετόχων, κατ’ αναλογία των οποίων τους χορηγείται και η εκά-
στοτε παροχή, παρά η έννοια της κράτησης επί των αποδοχών
και της µηνιαίας καταβολής µετοχής, ενώ επιπλέον υφίστανται
και κρατήσεις, εισφορές των µερισµατούχων υπέρ των οικείων
ταµείων, όπως η κράτηση επί του µερίσµατος για τη χορήγηση
του βοηθήµατος οικογενειακής ή επαγγελµατικής αυτοτέλειας
στα τέκνα τους. 

Συνεπώς κρίνεται σκόπιµο να διευκρινιστεί ότι οι καταθέσεις
των µετόχων νοούνται οι διενεργούµενες κρατήσεις και οι κατα-
βαλλόµενες εισφορές υπέρ των Μετοχικών Ταµείων, τόσο των
µετόχων όσο και των µερισµατούχων. 

Οµοίως προκύπτει η ανάγκη όπως προσδιοριστεί σαφώς η έν-
νοια των περιουσιακών στοιχείων, καθώς δεν συµπίπτει µε αυτή
των πόρων ούτε µε εκείνη της περιουσίας, όπως αυτές οι έννοιες
ορίζονται στις καταστατικές διατάξεις του εκάστοτε µετοχικού
ταµείου. 

Λαµβάνοντας, δε, υπ’ όψιν ότι στη γενική έννοια της περιου-
σίας των ταµείων περιλαµβάνονται κατά περίπτωση κεφάλαια τα
οποία απαγορεύεται να διανέµονται ή να διατίθενται για την εκ-
πλήρωση των υποχρεώσεων των ταµείων, όπως το τακτικό απο-
θεµατικό του Μετοχικού Ταµείου Ναυτικού και του Μετοχικού
Ταµείου Αεροπορίας ή το γενικό κεφάλαιο του Μετοχικού Τα-
µείου Στρατού, επιβάλλεται η διασφάλιση της ισχύος των σχετι-
κών διατάξεων και ο σαφής προσδιορισµός των πηγών χρηµατο-
δότησης των καταβαλλοµένων παροχών.

Με τη δεύτερη –και τελειώνω- τροπολογία µε γενικό αριθµό
1312 και ειδικό 78, την οποία κατέθεσα, προτείνεται η τροποποί-
ηση του άρθρου 74 του ν.4485/17 και η ένταξη στο µέτρο της
ποσόστωσης των υποψηφίων των πανελληνίων εξετάσεων που
δήλωσαν στρατιωτικές σχολές, σχολές σωµάτων ασφαλείας,
καθώς και ακαδηµίες εµπορικού ναυτικού, πλοιάρχων, µηχανι-
κών. 

Η προτεινόµενη, λοιπόν, ρύθµιση διορθώνει παράλειψη που
υπήρχε στο νοµοσχέδιο, καθώς οι λόγοι που δόθηκε η ποσόστω-
ση για τις σεισµοπαθείς περιοχές ίσχυαν και για τους υποψηφί-
ους των ανωτέρων σχολών. Άρα πρέπει να ενταχθούν και αυτοί
στο µέτρο της ποσόστωσης. Με την προτεινόµενη ρύθµιση υ-

πάρχει ισονοµία για όλους τους υποψηφίους των σεισµόπληκτων
περιοχών και δεν υπάρχουν ανισότητες σε σχέση µε το µέτρο
της ποσόστωσης.

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι οι Ανεξάρτητοι Έλληνες ψηφί-
ζουµε αυτό το σχέδιο νόµου, γιατί επιλύει αιτήµατα µεγάλου µέ-
ρους της κοινότητας των Ενόπλων Δυνάµεων, γνωρίζοντας πως
η ενίσχυση της αποτελεσµατικότητας των στελεχών αποτελεί τον
κορυφαίο πολλαπλασιαστή ισχύος της χώρας µας στο διεθνές
στερέωµα. 

Το νοµοσχέδιο αξιοποιεί συµπεράσµατα που προέκυψαν από
ένα ευρύ και γόνιµο διάλογο που προηγήθηκε και θεσµοθετεί
αποφασιστικά αναγκαίες µεταρρυθµίσεις για την αντιµετώπιση
των υφισταµένων προβληµάτων, εδραιώνοντας αρχές διαφά-
νειας και πρακτικές ελέγχου στο Υπουργείο Άµυνας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σε ένα λεπτό, κύ-
ριε Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 5ο Γενικό Λύκειο Γλυφάδας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων: Κύριε Πρόεδρε, επί των τροπολο-
γιών που έχει καταθέσει ο κ. Κατσίκης, θέλω να πω ότι τώρα συ-
νεννοήθηκα και µε τον Υπουργό κ. Τόσκα για την προσθήκη των
σχολών στην ποσόστωση εισακτέων του Νοµού Λέσβου. Γίνεται
αποδεκτή η τροπολογία. Είναι δίκαιη. Δεν έχουµε συνεννοηθεί
µε τον κ. Κουρουµπλή, αλλά πιστεύω ότι δεν θα είναι αντί- θετος.
Όσον αφορά το Υπουργείο Άµυνας και το Υπουργείο Προστα-
σίας του Πολίτη -και αναλαµβάνουµε την ευθύνη εµείς και για το
Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας- θα γίνει δεκτή. 

Όσον αφορά το θέµα των µετοχικών ταµείων, πράγµατι είναι
µια σηµαντική τροπολογία. Από τη δική µας µεριά είναι δεκτή.
Θα περιµένουµε µόνο µια έγκριση από τη µεριά της κ. Αχτσιό-
γλου, της Υπουργού Εργασίας, γιατί απαιτείται και η δική της
συµφωνία. Τώρα ο Αναπληρωτής Υπουργός συνοµιλεί µαζί της
για να µπορέσουµε να δεχτούµε και αυτήν την τροπολογία. 

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ και στις υπόλοιπες βουλευτικές
τροπολογίες. Ο κ. Σαρίδης έχει δίκιο. Είναι µια τροπολογία για
την παρέµβαση της πρόσθετης εισφοράς 2% καταβαλλόµενης
από εθελοντές µακράς θητείας. 

Έχετε δίκιο, κύριε Σαρίδη. Δεν µπορώ όµως να την περάσω
αυτή τη στιγµή, αν δεν έχω έκθεση του Λογιστηρίου του Κρά-
τους. Δεσµεύοµαι όµως εδώ, ενώπιον της Βουλής, ότι ήδη την
έχουµε ζητήσει. Ήδη έχουµε ζητήσει να µας κάνουν µια ανάλυση
κόστους. Αν την έχουµε σήµερα –δεν πιστεύω βέβαια ότι θα έ-
χουµε τόσο ταχεία απάντηση- θα γίνει δεκτή, αλλιώς δεσµεύοµαι
ότι θα περάσει στο αµέσως επόµενο νοµοσχέδιο. 

Κοιτάµε την τροπολογία του κ. Μπαλωµενάκη για την αποκα-
τάσταση συγγενών θυµάτων σε καιρό ειρήνης, αν και οι περισ-
σότερες απ’ αυτές τις διαδικασίες έχουν ήδη νοµοθετηθεί. 

Όσον αφορά τις υπουργικές τροπολογίες, δεχόµαστε την τρο-
πολογία µε γενικό αριθµό 1306 και ειδικό 72, που υπογράφουµε
ο κ. Παππάς και εγώ. 

Η υπουργική τροπολογία µε γενικό αριθµό 1307 και ειδικό 73
για τη θεσµοθέτηση των θέσεων υπαλλήλου και επιτελάρχη γί-
νεται δεκτή. 

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1308 και ειδικό 74 του κ. Τσα-
καλώτου, του κ. Χουλιαράκη και του κ. Βίτσα για τα θέµατα ανα-
βολής στράτευσης στις Ένοπλες Δυνάµεις των στρατευσίµων
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που είναι κάτοχοι διδακτορικού διπλώµατος και διαπρέπουν σε
επιστηµονικές έρευνες στα ηµεδαπά, γίνεται δεκτή. 

Όσον αφορά στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1309 και ει-
δικό 75 του κ. Σκουρλέτη, του κ. Τσακαλώτου και της κ. Γεροβα-
σίλη, του κ. Κουρουµπλή, του κ. Τόσκα και του κ. Χουλιαράκη,
αυτή δεν αφορά το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Θα την υποστη-
ρίξει ο κ. Τόσκας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Προχωρούµε µε τον κ. Σαρίδη, ειδικό αγορητή της Ένωσης

Κεντρώων. 
Κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, στα ζητήµατα της εθνικής άµυνας δεν χωρούν µικροκοµ-
µατικές αντιπαραθέσεις. Κι αυτό πιστεύω ότι το έχετε αντιληφθεί
όλοι από τη συνολική παρουσία της Ένωσης Κεντρώων στην αρ-
µόδια επιτροπή. 

Αυτός είναι και ο βασικότερος λόγος που επιλέγω να µην προ-
χωρήσω στην απαρίθµηση µιας-µιας των ανεύθυνων, άσχετων
και επικίνδυνων δηλώσεων που έκαναν και ορισµένοι από τους
συναδέλφους µας, Βουλευτές και της Συµπολίτευσης και της Αν-
τιπολίτευσης στα ΜΜΕ, αποδεικνύοντας µε αυτόν τον τρόπο πως
δεν σκέφτονται πριν µιλήσουν.

Θα επιµείνω όµως στα όσα ειπώθηκαν υπευθύνως από αυτό
εδώ το Βήµα, όπως και στο Βήµα της επιτροπής, σχετικά µε τα
κρίσιµα σηµεία του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου. 

Το µόνο σχόλιο που είχε να κάνει ο αγαπητός εισηγητής της
Πλειοψηφίας, ο κ. Καραγιαννίδης για το άρθρο 30, µε το οποίο
για πρώτη φορά στην ιστορία του Κοινοβουλίου νοµοθετούµε µια
σύµβαση αντισταθµιστικών ωφεληµάτων, ήταν πως πρόκειται για
µια πονεµένη ιστορία. 

Η αλήθεια είναι ότι δεν έχουµε καταλάβει τον σχολιασµό αυτό.
Πόσο χρήσιµο είναι αυτό το επιχείρηµα για τους πολίτες; Τι πι-
στεύετε, αγαπητέ συνάδελφε, ότι έχετε εξηγήσει µε αυτά τα
λόγια; Αποδώσατε την ντροπή που αποτελεί για το Κοινοβούλιο
να αναγκάζεται να κάνει νόµο του κράτους ένα αντισταθµιστικό
πρόγραµµα; Εξηγήσαµε στους πολίτες πως ο λόγος ο οποίος το
εισάγετε προς ψήφιση είναι ουσιαστικά για να νοµιµοποιηθεί η
διαπραγµάτευση σε µια εταιρεία που µας χρωστάει λεφτά; 

Τι απαντάτε, λοιπόν, σε όσους θεωρούν πως το άρθρο 30 το
φέρατε για να είστε νοµικά καλυµµένοι, αδιαφορώντας για το αν
ανοίγετε την όρεξη και σε άλλες εταιρείες να ζητήσουν ακριβώς
το ίδιο πράγµα; Ανεξαρτήτως λοιπόν, αν εµείς συµφωνήσαµε –
κι εµείς συµφωνήσαµε, δεν λέω όχι- να έρθει ενώπιον της Ολο-
µέλειας το άρθρο 30, γιατί πιστεύουµε ότι έχουµε άµεση ανάγκη
για την αναβάθµιση των PATRIOT, εσείς που το προτείνατε θα
έπρεπε να το τεκµηριώσετε, ώστε να µας πείσετε κι εµάς να το
υπερψηφίσουµε. Αντί επιχειρηµάτων το µοναδικό που ακούσαµε
δια στόµατος σας, κύριε Καραγιαννίδη, ήταν η φράση «πρόκειται
για µια πονεµένη ιστορία». 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Έχω µιλήσει σε τρεις επιτροπές.
Μην λέτε ψέµατα. Το έχω αναλύσει στην επιτροπή. Αν εσείς λεί-
πατε από την επιτροπή, να διαβάζετε τα Πρακτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, µην
κάνετε διάλογο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ανεπαρκής η απάντηση 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Εσείς είστε ανεπαρκής!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Σαρίδη, πα-

ρακαλώ µην αναφέρεστε προσωπικά, διότι αναγκάζεται και απαν-
τάει ο κ. Καραγιαννίδης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε. Συγγνώµη. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Δεν παρακολουθείτε τις επιτρο-

πές...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όχι διάλογο, κύριε

Καραγιαννίδη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Καραγιαννίδη, για το αν είµαι στις

επιτροπές ή όχι δεν χρειάζεται να το πείτε εδώ στην Ολοµέλεια.
Χειρότερη, λοιπόν, από αυτήν τη συµπεριφορά την οποία επι-

δείξατε σε ένα τόσο σοβαρό και φλέγον θέµα, είναι η άλλη συµ-
περιφορά, την οποία έχετε επιδείξει στο ζήτηµα του θεσµού του
συνδικαλισµού και µε τα αστήριχτα σχόλια στο άρθρο 27. 

Θέλω να καταλάβω τι σχέση έχει το επιχείρηµα για το πόσα
χρόνια προϋπήρχε η ΠΟΕΣ πριν από την περσινή ανεύθυνη τρο-
πολογία που επέβαλε τον συνδικαλισµό στις Ένοπλες Δυνάµεις;
Τι σχέση είχε αν υπήρχε δέκα, οκτώ, επτά, δεκατρία χρόνια; 

Αλλάζει µήπως το γεγονός πως το άρθρο 27, έτσι όπως κατα-
τέθηκε στις επιτροπές, ήταν φωτογραφικό; Αλλάζει; Όχι. Αλλάζει
το γεγονός πως η πρωτοβουλία η οποία είχατε επιδείξει το κα-
λοκαίρι του 2016 απέτυχε; Είσαστε ικανοποιηµένοι, δηλαδή, από
αποτελέσµατα τα οποία είχε φέρει εκείνη η τροπολογία; Είσαστε
ικανοποιηµένοι από τον τρόπο µε τον οποίο νοµοθετείτε; Αµφι-
σβητεί η Κυβέρνηση ότι είναι η αποκλειστικά υπεύθυνη γι’ αυτό
το πράγµα το οποίο έχει συµβεί αυτήν τη στιγµή; 

Δεν άκουσα, πραγµατικά, να υπάρχει η παραδοχή πως ο τρό-
πος µε τον οποίο επιχείρησε η Κυβέρνηση να επιβάλει τον συν-
δικαλισµό στο στράτευµα ήταν λάθος. Απέτυχε, ήταν πρόχειρος
και έσπειρε τη διχόνοια στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων,
γιατί αυτό έχει κάνει και αυτό έχει πετύχει. 

(Στο σηµείο αυτό την προεδρική έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ)

Ένα συγγνώµη, ειλικρινά, είναι γενναίο να λέγεται ακόµα και
από αυτό εδώ το Βήµα. Αυτό το συγγνώµη δεν το ακούσαµε
εµείς στην Ένωση Κεντρώων. Ποιος ευθύνεται, αλήθεια, γι’ αυ-
τήν την απαράδεκτη κατάσταση, να τρέχουν στα δικαστήρια α-
ξιωµατικοί των Ενόπλων Δυνάµεων και να ανταλλάσσουν προ-
σβλητικούς χαρακτηρισµούς; 

Από την πρώτη στιγµή η Ένωση Κεντρώων είχε ταχθεί ενάντια
στη συγκεκριµένη τροπολογία. Δεν µας ακούσατε. Και για να
προσποιηθείτε, δήθεν, τους ριζοσπάστες, επιτρέψατε να φτά-
σουµε ως εδώ που φτάσαµε, να κάνουµε λόγο για διχασµό και
να προσπαθούµε αυτήν τη στιγµή να δούµε πώς µπορούµε να
µπαλώσουµε την τρύπα, την οποία έχουµε ανοίξει. 

Δεν λάβατε υπ’ όψιν σας το τι σηµαίνουν δύο βασικές έννοιες
για το στράτευµα, η έννοια της ιεραρχίας και η έννοια της πει-
θαρχίας, γιατί είναι έννοιες οι οποίες λειτουργούν υπέρ της απο-
τελεσµατικής λειτουργίας στο στράτευµα. Όπως πάτε, θα µας
πείσετε ότι δεν έχετε καµµία απολύτως ιδέα τι σηµαίνουν αυτές
οι έννοιες. 

Αν και στηρίξαµε από την πρώτη στιγµή την πρωτοβουλία του
Υπουργού, του κ. Βίτσα, να συµβιβάσει τα ασυµβίβαστα, να δι-
καιολογήσει τα αδικαιολόγητα, να βρει µια ισορροπία, εν τούτοις,
σε αυτήν τη νοµοτεχνική βελτίωση που µόλις µας ήρθε -και που
η αλήθεια είναι ότι δεν την έχουµε κατανοήσει ακόµα και ενδε-
χοµένως να τοποθετηθούµε και στη δευτερολογία µας γι’ αυτήν-
η λύση δεν είναι βιώσιµη και δεν είναι κοινά αποδεκτή. 

Έχουµε στο άρθρο 27 µια οµοσπονδία µε ένα νέο όνοµα που
θα προκύπτει από ιδρυτικά µέλη από τις πρωτοβάθµιες οµοσπον-
δίες που υπάρχουν ήδη αυτήν τη στιγµή που µιλάµε µε οποιον-
δήποτε αριθµό, δύο, τρία, τέσσερα. Όµως και για τις δύο, έχου-
µε; Δεν έχουµε. 

Η Κυβέρνηση κατά την άποψή µας –και επιφυλασσόµαστε για
να τοποθετηθούµε εκ νέου και στη δευτερολογία µας- θα πρέπει
να αποσύρει το άρθρο 27 και όπως τοποθετήθηκε για κάποιες
τροπολογίες, που θα τις δει σε σύντοµο χρονικό διάστηµα ενόψει
κι ενός νέου νοµοσχεδίου στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, θα
πρέπει να την αποσύρει και να την ξαναφέρει για να µας δώσει
κι εµάς τον χρόνο για να δούµε τι πρόκειται να κάνουµε, πώς θα
συµπεριφερθούµε, τι θα έχουµε καταλάβει από αυτήν τη νοµο-
θετική πρωτοβουλία. 

Σε κάθε άλλη περίπτωση θα πρέπει και να αποσυρθεί και να
µπει σε δηµόσια διαβούλευση και µε αυτόν τον τρόπο να επα-
νέλθει η ηρεµία στις τάξεις των Ενόπλων Δυνάµεων.

Προχωρώ τώρα στον σχολιασµό του τρίτου κεφαλαίου του νο-
µοσχεδίου, στα άρθρα 10 έως και 23, το οποίο, όπως σωστά επι-
σηµάνθηκε από έναν συνάδελφο πολύ έµπειρο στα κοινοβου-
λευτικά, αποτελεί τη βασική αρχή του συγκεκριµένου νοµοσχε-
δίου. Η προσπάθεια του Υπουργείου να βάλει µια τάξη στα οικο-
νοµικά και να αποκλείσει κάθε ενδεχόµενο παραβατικών συµπε-
ριφορών είναι και καλοδεχούµενη και απαραίτητη.

Το αν, όµως, επιτυγχάνεται η διασφάλιση της διαφάνειας και
η αποτελεσµατικότητα των ελεγκτικών µηχανισµών µε τις παρού-
σες διατάξεις είναι άλλο θέµα. Μας προβληµατίζει, για παρά-
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δειγµα, το γεγονός πως η Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων θα
υπάγεται αποκλειστικά και µόνον στον Υπουργό Άµυνας.

Βρισκόµαστε σε µια χώρα, και δεν πρέπει να το ξεχνάµε αυτό,
στην οποία έχουν θητεύσει ως Υπουργοί Άµυνας άνθρωποι οι
οποίοι έχουν καταδικαστεί από τα ελληνικά δικαστήρια και άν-
θρωποι οι οποίοι έχουν καταδικαστεί στη συνείδηση των Ελλή-
νων. Δεν είναι, λοιπόν, εκτός τόπου και χρόνου όσοι µας ζητάνε
να απαντήσουµε στο βασικό ερώτηµα: Ποιος θα µας φυλάξει
από τους φύλακες; Θα παραµείνει αναπάντητο αυτό το ερώτηµα,
ξέρετε, και αυτό αποτελεί ευθύνη της ελλιπούς, της ανεπαρκούς
αιτιολόγησης τέτοιους είδους πρωτοβουλιών.

Δεν άκουσα ούτε ένα επιχείρηµα από τον εισηγητή της Πλει-
οψηφίας που να υποστηρίζει πως ο τρόπος που νοµοθετείτε εγ-
γυάται την διασφάλιση των εθνικών µας συµφερόντων. Δεν
µπορέσατε να αντικρούσετε όσους σας αµφισβητούν για τις επι-
λογές σας σχετικά µε τον τρόπο στελέχωσης του Κοινού Σώµα-
τος Οικονοµικών Επιθεωρητών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ένωση Κεντρώων έχει δε-
σµευτεί να στηρίζει τα σωστά και να κατακρίνει τα λάθη. Το
παρόν νοµοσχέδιο έχει καλές προθέσεις αλλά ασαφή στόχευση.

Είχαµε ζητήσει κάποιες αλλαγές κατά τη διάρκεια των εργα-
σιών των επιτροπών στα άρθρα 8 και 9 µε τα οποία προβλέπονται
οι διαδικασίες µε τις οποίες θα προχωρήσουµε στις πωλήσεις
πολεµικού υλικού που χαρακτηρίζεται άχρηστο, πεπαλαιωµένο
και πλεονάζον. Από όσα προλάβαµε να διαβάσουµε στις νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις, αφαιρέθηκε η προφορική διαδικασία δηµο-
πράτησης και είναι υπεύθυνο εκ µέρους σας αυτό και ευχάριστο
για εµάς.

Με τα άρθρα 1, 2 και 4 προσπαθείτε να λύσετε πολύ σηµαντικά
θέµατα. Και ενώ µας πείσατε για τις προθέσεις σας, ωστόσο δεν
µας πείσατε για την αποτελεσµατικότητα των όσων µας προτεί-
νετε.

Με το άρθρο 1 δίνετε τη δυνατότητα της οικειοθελούς παρα-
µονής στην ενεργό υπηρεσία και εκτός οργανικών θέσεων στους
αξιωµατικούς µας. Δεν τεκµηριώσατε, όµως, το γιατί το κάνατε
αυτό. Μήπως έχει δίκιο η εισηγήτρια του ΚΚΕ που µιλάει για από-
κρυψη της άθλιας οικονοµικής κατάστασης στην οποίαν έχουν
περιέλθει οι αξιωµατικοί µας; 

Με το άρθρο 2 έχετε ξεσηκώσει πολύ κόσµο. Λύνει τελικά προ-
βλήµατα η απονοµή αποστρατευτικού βαθµού στους εθελοντές
µακράς θητείας ή µήπως µε αυτόν τον τρόπο θα δηµιουργήσου-
µε νέα ραντεβού στο κτήριο της Ευελπίδων; 

Το άρθρο 4 τι λύνει, τι διορθώνει, όταν αυτό γίνεται κόντρα
στις εισηγήσεις των επιτελείων; Ποια εµπιστοσύνη στις γνώσεις
µας για την ιεραρχία µπορούµε να δείξουµε, όταν µας λένε οι
αρχηγοί τα αντίθετα; Θα τοποθετηθούµε εκ νέου γιατί θέλουµε
περισσότερο χρόνο και στη δευτερολογία µας γι’ αυτό.

Θα ήθελα να κλείσω την τοποθέτησή µου σχετικά µε αυτήν την
τροπολογία για την οποία τοποθετήθηκε και ο Υπουργός, που
µας καλύπτει, για να είµαστε και ειλικρινείς, το ότι είπε ότι εξε-
τάζει το θέµα, θα το εξετάσει είτε σύντοµα είτε αργότερα. 

Πρόκειται για µια τροπολογία που αφορά τους εθελοντές µα-
κράς θητείας, οι οποίοι είχαν καταταγεί στις Ένοπλες Δυνάµεις
µέχρι και την 31-12-1992 κι οι οποίοι επιβαρύνθηκαν από τον
Απρίλιο του 2013 και για το διάστηµα που υπηρετούσαν σαν εθε-
λοντές πενταετούς υποχρέωσης, ΕΠΥ, µε κράτηση 2% υπέρ
ΕΛΟΑΣ, ΕΛΟΑΝ, δηλαδή σε µια πρόσθετη επιβάρυνση στην ει-
σφορά ύψους 4%, που, επίσης, όλες οι υπόλοιπες κατηγορίες
στρατιωτικών κατέβαλαν.

Η άδικη αυτή κατάσταση, η οποία δεν είναι µόνον για τη συγ-
κεκριµένη κατηγορία των στρατιωτικών, οφείλεται σε αβλεψία
κατά τη σύνταξη του άρθρου 7 του ν. 3257/2004, όπως αυτό τρο-
ποποίησε το άρθρο 15 παράγραφος 2 του ν. 2936/2001, όπου
δεν ελήφθη υπ’ όψιν ότι οι εθελοντές µακράς θητείας όταν υπη-
ρετούσαν ως ΕΠΥ κατέβαλλαν κανονικά τις ίδιες µε τους οµοι-
όβαθµούς τους εισφορές 4% υπέρ των ειδικών λογαριασµών
αλληλοβοηθείας. Ας σηµειωθεί, δε, πως η πρόσθετη αυτή επιβά-
ρυνση ύψους 2% στους συγκεκριµένους εθελοντές µακράς θη-
τείας και για το διάστηµα που υπηρετούσαν ως ΕΠΥ χαρακτη-
ρίζεται από τα ταµεία ως κοινωνικός πόρος, ενώ δεν παρατηρή-
θηκε σε άλλες κατηγορίες στρατιωτικών. 

Με την επίλυση, όποτε και αν έρθει, -είτε σήµερα έρθει, είτε
µετά από έναν µήνα, είτε µετά από δύο µήνες έρθει- της παρα-
πάνω προβληµατικής κατάστασης απαιτείται σαφώς και η νοµο-
θετική παρέµβαση. Αυτήν τη νοµοθετική παρέµβαση προσπαθή-
σαµε να φέρουµε σήµερα εδώ. Σε αυτήν τη νοµοθετική παρέµ-
βαση θα επιµείνουµε το ερχόµενο χρονικό διάστηµα για να θυµί-
ζουµε και στον Υπουργό τις δεσµεύσεις που έχει πάρει ως προς
αυτό.

Αγαπητοί συνάδελφοι, ο νοµοθέτης κατά τη διάρκεια του οποι-
ουδήποτε σχεδιασµού πρέπει να είναι σε θέση να καταλάβει τις
ενδεχόµενες επιπτώσεις που µπορεί να έχει ο σχεδιασµός αυτός
σε µερίδα πολιτών οι οποίοι αδικούνται. Οι αδικίες πολλές φορές,
ενώ µπορούν να λυθούν τις στιγµές που γεννιούνται, δεν επι-
λύονται. Το µικροκοµµατικό συµφέρον τοποθετείται πάνω από
το δηµόσιο συµφέρον, πάνω από το δίκαιο των πολιτών. Το αν
είναι υπεύθυνοι άλλοι για την αδικία στην οποία έχει περιέλθει
µερίδα των Ελλήνων πολιτών, αυτό δεν έχει καµµία αξία. Παίρ-
νουµε αξία από τις δικές µας πράξεις και χάνουµε αξία από τις
δικές µας λιποταξίες απέναντι στη θέση ευθύνης που κατέχουµε.

Καλώ, λοιπόν, την Κυβέρνηση να κάνει δεκτή την τροπολογία
αυτή, να µας την φέρει. Όποτε µας την φέρει, η Ένωση Κεν-
τρώων θα τη στηρίξει σαν να µην ήταν δικιά της πρωτοβουλία,
σαν να ήταν πρωτοβουλία όλου του ελληνικού λαού.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο συνάδελφο για την τήρηση του χρόνου.

Παρακαλώ πολύ τον εισηγητή από το Ποτάµι, τον κ. Σπυρί-
δωνα Δανέλλη, να πάρει τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω µονάχα µια κου-

βέντα για το ΕΔΟΕΑΠ και την καταδίκη του σε ασφυξία µετά την
κατάργηση του αγγελιοσήµου.

Προφανώς εµείς, το Ποτάµι, δεν είµαστε υπέρ των προνοµια-
κών αντιµετωπίσεων επιµέρους κλάδων επαγγελµατιών. Εδώ,
όµως, έχουµε ένα υπαρκτό πρόβληµα που ζητάει λύση. Είναι έ-
νας κλάδος, ο κλάδος των δηµοσιογράφων, που µένει χωρίς επι-
κουρικό ταµείο, µε πρώτο βεβαίως θύµα τους νέους δηµοσιο-
γράφους. Έτσι είναι αναγκαία η αντιµετώπιση αυτής της συ-
γκεκριµένης περίπτωσης και για αυτό αναρωτιόµαστε: Η Κυβέρ-
νηση έχει κάποιο σχέδιο αντιµετώπισης αυτού του υπαρκτού
προβλήµατος; Ας το δούµε.

Θα προχωρήσουµε τώρα στα της Άµυνας. Και ας ξεκινήσω µε
κάποια δεδοµένα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Δεδοµένο πρώτο: Το τουρκικό ΑΕΠ για το 2016 ήταν 857,7 δι-
σεκατοµµύρια δολάρια. Για το 2016 το ελληνικό ΑΕΠ ήταν 194,6
δισεκατοµµύρια δολάρια.

Δεδοµένο δεύτερο: Ο τουρκικός αµυντικός προϋπολογισµός
είναι 18 δισεκατοµµύρια δολάρια. Ο ελληνικός αµυντικός προ-
ϋπολογισµός είναι 6 δισεκατοµµύρια δολάρια.

Δεδοµένο τρίτο: Μαχητικά αεροπλάνα η Τουρκία φαίνεται να
διαθέτει διακόσια πενήντα πέντε διαφόρων τύπων και η Ελλάδα
εκατόν ογδόντα διαφόρων τύπων. 

Δεδοµένο τέταρτο: Η Τουρκία µε αυτά τα οικονοµικά χαρακτη-
ριστικά αποφασίζει να αγοράσει τριάντα F-35. 

Τα στοιχεία νοµίζω ότι από µόνα τους δίνουν µια εικόνα, µια
εικόνα γλαφυρή. Η Ελλάδα προφανώς δυσκολεύεται να παρα-
κολουθήσει τη γείτονα σε µια φρενήρη εξοπλιστική κούρσα και
ιδιαίτερα στις σηµερινές συνθήκες. Και όχι µόνο δυσκολεύεται,
αλλά θα ήταν και παράλογο. Δεν είναι αυτές οι προτεραιότητες
που έχει στη σηµερινή πραγµατικότητα και στον σηµερινό πολι-
τισµό µια χώρα µε τα χαρακτηριστικά και τους κώδικες και τις
αξίες της χώρας µας, της Ελλάδας. Είναι παράνοια, είναι παρα-
λογισµός και ανορθολογισµός να προσπαθείς το αντίθετο. 

Αυτό που πρέπει να δούµε, βεβαίως, είναι µέσα σε αυτήν την
πραγµατικότητα πού φαίνεται να φεύγουµε από αυτόν τον ανορ-
θολογισµό; Τι έχουµε µπροστά µας έστω σε µακρινό ορίζοντα;
Εκεί είναι τα πλεονεκτήµατα µας και εκεί πρέπει να επενδύσουµε.
Είµαστε µέλος από τα πιο παλιά της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είµα-
στε µια χώρα - σύνορο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και µάλιστα σε
µια από τις πιο καυτές και ταραχώδεις γειτονιές της Ευρώπης
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και του κόσµου ολόκληρου. Τι µας λείπει; Μας λείπει µία ολοκλη-
ρωµένη και πλήρως λειτουργική κοινή ευρωπαϊκή πολιτική άµυ-
νας και ασφάλειας, ένας κοινός ευρωπαϊκός στρατός, ένα κοινό
ευρωπαϊκό δόγµα, ένα ευρωπαϊκό σχέδιο άµυνας. 

Αυτοί οι στόχοι, βεβαίως, είναι οραµατικοί, αλλά απόντες στον
ορίζοντά µας, αν και έχει αρχίσει να συζητείται ο κοινός ευρω-
παϊκός στρατός, όπως πέρυσι στην Σύνοδο Κορυφής της Μπρα-
τισλάβα. Και ήταν επιτέλους µία πρώτη κουβέντα, µετά από αρ-
κετές προσπάθειες χρόνων αρκετών κρατών - µελών, µεταξύ των
οποίων βεβαίως άµεσα ενδιαφερόµενοι είµαστε πάντα και εµείς.

Βεβαίως, υπάρχει µία πληθώρα πολύ δύσκολα αντιµετωπίσι-
µων διαδικαστικών ζητηµάτων, όπως, παραδείγµατος χάριν, µε
ποιους πόρους θα υποστηριχθεί, πώς θα «κουµπώσει» µε το
ΝΑΤΟ και ποια θα είναι η σχέση µε το ΝΑΤΟ και µε τις υποχρεώ-
σεις εκεί. Επίσης, πώς θα µειώσουµε τα κόστη, πώς θα αντιµε-
τωπιστούν διάφορες άλλες επιµέρους πλευρές του, αντιδράσεις,
προκειµένου να µιλήσουµε για τη δηµιουργία ενός ευρωπαϊκού
στρατού. Είµαστε πολύ πίσω. Έχει χρόνο µπροστά και κοπιώδεις
προσπάθειες, στις οποίες πρέπει εµείς, µε πρωτοβουλίες µας,
µάλιστα, να είµαστε παρόντες. 

Μέχρι τότε, λοιπόν, τι κάνουµε; Παραµένουµε παρακολουθη-
τές αυτής της φρενήρους κούρσας εξοπλισµών και αµυντικής
αναβάθµισης της γειτονικής χώρας; Μπορούµε να είµαστε ρεα-
λιστές, αν δεν αντιµετωπίσουµε ως υπαρκτό πρόβληµα και πρό-
κληση, µέσα σε αυτά τα δεδοµένα που έχουµε να αντιµετω-
πίσουµε, την αναβάθµιση του ελληνικού στόλου, των F-16 εν
προκειµένω, που είναι και το προς συζήτηση θέµα των τελευ-
ταίων ηµερών; 

Δυστυχώς, επιβάλλεται να βρούµε τρόπο να ισορροπήσουµε
σε αυτή τη συνεχή ισορροπία τρόµου, την οποία χρόνια τώρα
ακολουθούµε. 

Βεβαίως, σε αυτή την προσπάθεια συνεννόησής µας και επί-
τευξης της καλύτερης, της πιο ορθολογικής και της λιγότερο
επαχθούς, για τον ελληνικό λαό και την ελληνική οικονοµία,
λύσης δεν βοηθάει η πολιτική υποκρισία. 

Το θέµα της αναβάθµισης των ελληνικών αεροσκαφών είχε συ-
ζητηθεί σε δύο ή τρεις συνεδριάσεις της Επιτροπής Εξοπλιστι-
κών Προγραµµάτων και Συµβάσεων ως καταρχήν θέµα που µας
απασχόλησε. Εκεί πέρα ο καθένας µας ξέρει πολύ καλά ποια
ήταν η στάση του και το τι ψηφίσαµε εντέλει σε αυτή την κατ’
αρχάς προσέγγιση. 

Θυµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το Ποτάµι, όπως και
η ΔΗΣΥ, ψηφίσαµε «παρών» και ερµηνεύσαµε ότι αυτό το «πα-
ρών» δεν είναι αντίθετο ως προς την ουσία του ζητήµατος, την
αναγκαιότητα, δηλαδή, διερεύνησης του βέλτιστου τρόπου και
του πιο οικονοµικά αποδεκτού τρόπου αναβάθµισης του στόλου
των F-16. Ψηφίσαµε «παρών», διότι δεν θέλαµε να δώσουµε στην
Κυβέρνηση την «λευκή επιταγή» να το χειριστεί κατά το δοκούν,
χωρίς να έχουµε εµείς υπ’ όψιν µας επιµέρους στοιχεία, καθορι-
στικά όµως, για τη συναγωγή συµπερασµάτων και τήρηση της
τελικής µας στάσης, που είχαν να κάνουν κυρίως µε τον προϋπο-
λογισµό, µε τη δαπάνη, δηλαδή, αυτής της αναβάθµισης και µε
τον χρονικό ορίζοντα µέσα στον οποίο θα κατανέµονταν, αλλά
και θα βελτιωνόταν ο στόλος µας. 

Έτσι, λοιπόν, νοµίζω ότι σε αυτά τα ζητήµατα πρέπει να δια-
τηρήσουµε µία κατάκτηση συνεννόησης και κοινής αντιµετώπι-
σης από µέρους των πολιτικών κοµµάτων, θεµάτων που έχουν
να κάνουν µε την άµυνα. 

Άρα, ας σοβαρευτούµε στην αντιµετώπιση αυτών των ζητηµά-
των. Ας είµαστε ειλικρινείς. Η Κυβέρνηση οφείλει να µην αφήσει
καµµία «σκιά» στην ενηµέρωση και την προσπάθεια συνεννόησης
µε τα κόµµατα της αντιπολίτευσης, προκειµένου να αντιµετωπί-
σουµε ένα ζήτηµα υπαρκτό και πολύ σοβαρό, που έχει να κάνει
µε την επάρκειά µας και την ισορροπία που πρέπει να διατηρή-
σουµε στο Αιγαίο µε τον στόλο µας και τη δυνατότητά του να αν-
τιµετωπίσει πιθανές προκλήσεις, που βλέπουµε ότι, δυστυχώς,
δεν είναι στη σφαίρα των υποθέσεων. 

Θα περάσω τώρα στα θέµατα του νοµοσχεδίου. Το νοµοσχέ-
διο που συζητούµε σήµερα είναι ένα ακόµα νοµοσχέδιο διορθω-
τικών κινήσεων και διευθετήσεων σε υπαρκτά επιµέρους
ζητήµατα, µικρότερα ή µεγαλύτερα. 

Ξεκινώντας µε το άρθρο 1, το οποίο δίνει τη δυνατότητα στα
στελέχη που επιθυµούν να παραµείνουν και πέρα των τριάντα
πέντε ετών υπηρεσίας και µέχρι τη συµπλήρωση των τριάντα
οκτώ ετών στις Ένοπλες Δυνάµεις, εκτός οργανικών θέσεων, θε-
ωρούµε ότι είναι µία θετική διευθέτηση. 

Έχουµε επανειληµµένα, εξάλλου, αναφερθεί στον απόλυτο
ανορθολογισµό που παρακολουθούµε χρόνια τώρα να κοστίζει
και σε ανθρώπινο δυναµικό, έµπειρο και χρήσιµο για τις Ένοπλες
Δυνάµεις, αλλά βεβαίως και σε οικονοµικούς πόρους. Γιατί µε το
σύστηµα που ακολουθείται σήµερα µε τη συνταξιοδότηση στα
πενήντα ή τα πενήντα δύο χρόνια ανθρώπων οι οποίοι έχουν αυ-
ξηµένα προσόντα, έχουν εµπειρία, είναι χρήσιµοι για το στρά-
τευµα και καταδικάζοντάς τα µάλιστα αυτά τα στελέχη, ειδικά µε
τις σηµερινές συνθήκες συνταξιοδότησης, να βρεθούν αντιµέ-
τωπα µε ένα κόστος ζωής που δεν είχαν προγραµµατίσει και στο
οποίο δεν µπορούν να ανταπεξέλθουν, συνιστά αυτό κι ένα επι-
πλέον κοινωνικό ζήτηµα το οποίο πρέπει να συνυπολογίσουµε
αναθεωρώντας, κύριε Υπουργέ, τον τρόπο µε τον οποίο όλα αυ-
τά τα στελέχη πάνω σε µια κρίσιµη και χρήσιµη ηλικία αποστρα-
τεύονται και φεύγουν από το στράτευµα. 

Ας ξαναδούµε πώς µπορεί να υπάρξει η παράλληλη επετηρίδα,
πώς µπορούµε να αντιµετωπίσουµε ζητήµατα υπαρκτών αναγ-
κών, αξιοποιώντας αυτό το δυναµικό και βεβαίως, εξοικονοµών-
τας και πόρους που δεν περισσεύουν. 

Σχετικά µε το άρθρο 4, φαίνεται ότι η υφιστάµενη αδικία κα-
λύπτεται µε τον τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπίζεται µε τη νοµο-
τεχνική βελτίωση που φέρατε. 

Στα δύο άρθρα του δεύτερου κεφαλαίου, που αφορούν αξιο-
ποιήσεις περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων, δεν έχουµε κάποια
ουσιαστική αντίρρηση. 

Σε ό,τι αφορά το τρίτο κεφάλαιο, σύµφωνα µε το οποίο συνι-
στάται Σώµα Οικονοµικών Επιθεωρητών Εσωτερικών Ελεγκτών,
υπαγόµενοι απευθείας στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, είναι γνω-
στό πως µια από τις βασικές παθογένειες της ελληνικής δηµό-
σιας διοίκησης είναι η αδυναµία αντιµετώπισης των φαινοµένων
διαφθοράς. Σύµφωνα µάλιστα µε µελέτη του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης, η υπερπληθώρα δοµών που έχουν ως αρµοδιότητά τους
να επιλαµβάνονται θεµάτων διαφθοράς και κακοδιοίκησης, έχει
ως αποτέλεσµα την αλληλοεπικάλυψη αρµοδιοτήτων, τη διάχυση
της αρµοδιότητας ευθύνης του ελέγχου, τον δυσχερή συντονι-
σµό του ελεγκτικού έργου και βεβαίως την ελλειµµατική ή ακόµη
και καθυστερηµένη απόδοση ευθύνης. 

Κι όµως, παρ’ ότι οι φορείς που χαρτογραφήθηκαν από το εν
λόγω Υπουργείο ξεπερνούν τους εκατό και περιλαµβάνουν δο-
µές στα περισσότερα Υπουργεία, στη συγκεκριµένη µελέτη δεν
αναφερόταν µέχρι τώρα καµµία δοµή του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας. Άρα, είναι γεγονός ότι ο τοµέας της άµυνας χαρακτηρί-
ζεται από πληµµελή έλεγχο, την ίδια στιγµή, βεβαίως, που είναι
δοµές υψηλού κινδύνου εµφάνισης φαινοµένων διαφθοράς και
που συνολικά µας έχει διαχρονικά ταλαιπωρήσει, ιδιαίτερα τα τε-
λευταία χρόνια, χρεώνοντας και απαξιώνοντας το πολιτικό σύ-
στηµα στα µάτια της κοινωνίας και των πολιτών στο σύνολό του.

Άρα, είναι θετικό ότι εντάσσεται από εσάς στο σώµα της ρύθ-
µισης διατύπωση που εγγυάται την ανεξαρτησία των οικονοµικών
επιθεωρητών, όπως σας ζητήσαµε, κύριε Υπουργέ, προστατεύο-
ντας τις απόψεις που διατυπώνουν και τα πορίσµατα των ερευ-
νών τους και εξασφαλίζοντας το ακαταδίωκτο κατά την άσκηση
των αρµοδιοτήτων τους. 

Στο άρθρο 25 και συγκεκριµένα στην παράγραφο 4, που πα-
ραχωρεί τιµής ένεκεν βαθµό εφέδρου αξιωµατικού µέχρι ταγµα-
τάρχη σε Έλληνες πολίτες που απολύθηκαν οριστικά ως οπλίτες,
δεν είναι µείζονος σηµασίας. Από περιέργεια, όµως, επειδή δεν
απαντήθηκε το ερώτηµά µας, θέλουµε να µάθουµε σε ποιες πε-
ριπτώσεις βρίσκει εφαρµογή το «µέχρι ταγµατάρχη» που αναφέ-
ρεται στο νοµοσχέδιο. 

Στο άρθρο 27, το πολυσυζητηµένο, όσοι υποστηρίζαµε στο πα-
ρελθόν τον συνδικαλισµό στο στράτευµα, δεν είχαµε κατά νου
την εικόνα την οποία ζήσαµε και κατά τη διάρκεια της συζήτησης
του νοµοσχεδίου στην επιτροπή, αλλά και µε αυτά που βλέπουµε
να εξελίσσονται και την προσπάθεια επίλυσης, µε δικαστικούς
αγώνες, ζητηµάτων που θα έπρεπε να απορρέουν από τη συνεν-
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νόηση µεταξύ των συνενδιαφεροµένων.
Εφόσον ανοίξαµε την υπόθεση του συνδικαλισµού στο στρά-

τευµα, νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε ότι πρέπει να κάνουµε το
σωστό και προκειµένου να κρατήσουµε την αξιοπιστία µας, να
οριοθετήσουµε το πλαίσιο µέσα στο οποίο σε έναν τόσο ειδικό
και ευαίσθητο χώρο όπως είναι το στράτευµα, πρέπει να κινη-
θούν οι συνδικαλιστικές εκφράσεις του στρατεύµατος. 

Μελετάµε τη νοµοτεχνική βελτίωση, την οποία µας καταθέ-
σατε λίγο πριν και ακούσαµε τον κ. Βίτσα να υποστηρίζει, για να
αποφασίσουµε τελικά ποια θα είναι η στάση µας. Νοµίζω όµως,
ότι εάν δεν υπάρχει το consensus, εάν δεν υπάρχει η πειθώ, εάν
δεν µπορέσουµε να το κάνουµε τώρα, -είναι πολύ καλύτερη η
υπηρεσία που θα προσφέρουµε σε αυτό το κρίσιµο και ευαί-
σθητο ζήτηµα- ας αποσύρουµε το άρθρο 27 και να το φέρουµε
µετά από απόλυτη συνεννόηση και πειθώ µεταξύ των άµεσα εν-
διαφεροµένων και ηµών.

Θα κλείσω τώρα µε το ότι στο πνεύµα αυτών των διευθετή-
σεων διαφορετικών ζητηµάτων αυτού του νοµοσχεδίου, θέλω να
επαναφέρω ένα θέµα που µας είχε απασχολήσει όταν συζητού-
σαµε τον νόµο 4407 πέρυσι τέτοιο καιρό περίπου. Και θυµίζω ότι
τότε µε το άρθρο 1 είχαµε αποφασίσει τη διάλυση των τριών σχο-
λών της πολεµικής αεροπορίας, ΣΤΥΑ, ΣΥΔ, ΣΙΡ, που ενοποιήθη-
καν αποτελώντας τη ΣΜΥΑ, τη Σχολή Μονίµων Υπαξιωµατικών
Αεροπορίας.

Υπάρχει ένα δικό τους πάγιο αίτηµα για τη µετονοµασία. Δεν
κοστίζει, δεν δηµιουργεί ζητήµατα, υποστηρίζεται απ’ όλους. Νο-
µίζω ότι θα ήταν σωστό να υπάρξει έµφαση και στην τεχνολογική
κατάρτιση των αποφοίτων. Έτσι, λοιπόν, τη πρότασή τους για
µετονοµασία της ΣΜΥΑ, της Σχολής Μονίµων Υπαξιωµατικών Αε-
ροπορίας σε Σχολή Τεχνολόγων Αεροπορίας ή έστω σε Σχολή
Τεχνολόγων Υπαξιωµατικών Αεροπορίας -που δίνεται η έµφαση
στην τεχνολογική κατάρτιση αποφοίτων- δεν θα είχαµε λόγο να
µην την υποστηρίξουµε.

Έτσι καταθέτω ένα υπόµνηµα για το θέµα αυτό, που θα µπο-
ρούσε και σε αυτό το νοµοσχέδιο να λυθεί. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων Δανέλλης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κλείνω, επανερχόµενος σε ένα ζήτηµα που έχουµε επανειληµ-
µένα θέσει. Μάλιστα είχαµε τη δέσµευση του κ. Βίτσα στη συζή-
τηση στην επιτροπή ότι θα προσπαθούσε να συσταθεί η προ-
βλεπόµενη επιτροπή που είχαµε αποφασίσει ότι θα συσταθεί,
προκειµένου να εισηγηθεί την επίλυση του θέµατος προς εσάς
και εσείς προς εµάς, σχετικά µε την αντιµετώπιση της ισονοµίας
και κανονικότητας της τάξης της Πολεµικής Αεροπορίας σε ό,τι
αφορά τους αποφοίτους µηχανικούς της Σχολής Ικάρων στην
ισόνοµη αντιµετώπιση µε τους συναδέλφους τους των λοιπών
όπλων.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Το έχουµε κάνει ήδη.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεν ξέρω -επειδή δεν αναφέρθηκε
κάτι- εάν έχουµε αποτέλεσµα.

Εγώ καταθέτω το δικό τους υπόµνηµα µε µια νοµοθετική ρύθ-
µιση που θα µπορούσε να υιοθετηθεί και σε αυτό το νοµοσχέδιο
-εάν όντως έχετε κάνει την πρώτη επεξεργασία- προκειµένου να
κλείσει και αυτή η εκκρεµότητα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων Δανέλλης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν υπόµνηµα, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον ειδικό αγορητή από το Ποτάµι κ. Δανέλλη.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Τόσκας για να στηρίξει την τρο-

πολογία του µε γενικό αριθµό 1309 και ειδικό 75, για πέντε λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι γνωστό ότι τα µέλη των Σωµάτων Ασφαλείας κατά την

εκτέλεση των καθηκόντων τους διατρέχουν σε πολλές περιπτώ-
σεις ιδιαίτερο κίνδυνο. Και γι’ αυτό η πολιτεία σε περίπτωση θα-

νάτου ή ανικανότητας λόγω τραυµατισµού σε ποσοστό τουλάχι-
στον 67% προβλέπει τον κατ’ εξαίρεση διορισµό µέλους της οι-
κογένειάς τους στο Υπουργείο Εσωτερικών σε κενή οργανική
θέση ή σε κάθε περίπτωση συνιστώµενη προσωποπαγή θέση.

Πλην, όµως, συγκεκριµένα ο ν.4024/2011 καταργεί τις κενές
οργανικές θέσεις των δηµοσίων υπαλλήλων και ο ν.4305/2014
προέβλεψε ότι διορισµός-πρόσληψη προσωπικού µπορεί να γίνει
µόνο στην περίπτωση που υφίσταται κενή οργανική θέση.

Έτσι ο διορισµός αυτός ουσιαστικά ήταν δώρον άδωρον, δεν
µπορούσε να υλοποιηθεί. Δεν µπορούσε να εκπληρωθεί η ηθική
υποχρέωση της πολιτείας στις παραπάνω κατηγορίες πολιτών.

Ερχόµαστε σήµερα, λοιπόν, µε αυτήν την τροπολογία να κα-
λύψουµε το κενό που υπάρχει και να ρυθµίσουµε τη νοµοθεσία
έτσι ώστε να δηµιουργείται και προσωποπαγής θέση όπου δεν
υπάρχει, ώστε να καλύπτονται αυτές οι ελάχιστες περιπτώσεις -
από έναν έλεγχο που έκανα είναι οχτώ οι περιπτώσεις τα τελευ-
ταία χρόνια- και να εκπληρωθεί ακριβώς όπως είπα αυτή η ηθική
υποχρέωση της πολιτείας στις παραπάνω κατηγορίες πολιτών
που διατρέχουν ιδιαίτερο κίνδυνο σε πολλές περιπτώσεις.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Περνάµε στους οµιλητές µε πρώτη την κ. Αυλωνίτου από τον

ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά.
Κυρία Αυλωνίτου, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σηµερινό νοµοσχέδιο «Ρυθµί-

σεις περί σταδιοδροµίας κλπ..» έχει κάποια κεφάλαια. Θέλω να
σταθώ ιδιαίτερα στο Κεφάλαιο Γ’, «Σύσταση Κοινού Σώµατος Οι-
κονοµικών Επιθεωρητών - σύσταση Υπηρεσίας Εσωτερικών Υπο-
θέσεων Υπουργείου Εθνικής Άµυνας». 

Νοµίζω ότι αποτελεί κοινή διαπίστωση µέσα στην Αίθουσα
αυτή, αλλά και έξω από αυτή, ότι εδώ και δεκαετίες ο χώρος των
αµυντικών προµηθειών απετέλεσε για ορισµένους προνοµιακό
χώρο διαφθοράς και διαπλοκής συχνά µάλιστα στο υψηλότερο
πολιτικό επίπεδο της κάθε εποχής. 

Από την επιστράτευση της χούντας το 1974, όταν δεν υπήρχε
οπλισµός για τους επιστρατευµένους, επειδή κάποιοι τον είχαν
ξεπουλήσει, ως τις προµήθειες εξελιγµένων οπλικών συστηµά-
των πιο πρόσφατα, όπου η αγορά του οπλικού συστήµατος δεν
συνοδευόταν από τα απαραίτητα πυροµαχικά, πολλοί αντιµετώ-
πισαν την άµυνα της χώρας ως πρόφαση µόνο για να πλουτίσουν
σε βάρος των φορολογουµένων πολιτών. 

Το γεγονός δε ότι όλες αυτές τις δεκαετίες η χώρα µας έχει
εξαιρετικά υψηλές αµυντικές δαπάνες λόγω υπαρκτής απειλής
στην περιοχή µας, όχι µόνο δεν παρακίνησε κάποιους να θέσουν
το εθνικό συµφέρον πάνω από την τσέπη τους, αλλά αντίθετα
τους έκανε να ξεσαλώσουν. Το αποτέλεσµα είναι ότι σήµερα, σε
συνθήκες οικονοµικής κρίσης και περιορισµένων οικονοµικών δυ-
νατοτήτων, καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε δύο διαφορετικά
προβλήµατα, που έχουν κοινή αιτία: Πρέπει πρώτα να εξασφαλί-
σουµε την επιχειρησιακή λειτουργικότητα των υπαρχόντων αµυν-
τικών συστηµάτων, ενώ πρέπει ακόµα να εξασφαλίσουµε ότι δεν
θα υπάρξει πάλι στο µέλλον σπατάλη ή κλοπή πόρων µε πρό-
φαση την άµυνα της χώρας. 

Στην επίτευξη, λοιπόν, του δεύτερου στόχου αποσκοπεί η σύ-
σταση Κοινού Σώµατος Οικονοµικών Επιθεωρητών, που υπάγε-
ται στον Αρχηγό ΓΕΕΘΑ και Υπηρεσίας Εσωτερικών Υποθέσεων,
που υπάγεται απευθείας στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας.

Ακούστηκαν στην επιτροπή ορισµένες αντιρρήσεις και επιφυ-
λάξεις για τη σύσταση των δύο αυτών υπηρεσιών και θέλω να τις
απαντήσω συνοπτικά. Ακούστηκε ότι τα ζητήµατα αυτά είναι αρ-
µοδιότητα εισαγγελέα και άρα, οι υπό σύσταση υπηρεσίες δεν
έχουν νόηµα. Όµως, αρµοδιότητα του εισαγγελέα, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, είναι η αντιµετώπιση της παρανοµίας, αφού
αυτή εντοπιστεί. Η πρόληψη της παρανοµίας µε την καθιέρωση
προληπτικών ελέγχων που θα την αποτρέπουν και η διαπίστωσή
της, εάν συµβεί, ώστε να παραπεµφθεί στον εισαγγελέα, είναι το
αντικείµενο των υπό σύσταση υπηρεσιών.

Ακούστηκε ακόµα ότι, επειδή η διαφθορά στον τοµέα αυτόν
ξεκινά από την εκάστοτε πολιτική ηγεσία, δεν έχει νόηµα ο έλεγ-
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χος των υφισταµένων. Όµως, δεν υπάρχει τρόπος η διαφθορά
στην κορυφή να µην φανεί και πιο κάτω, ενώ διαπιστώνω ακόµα
ότι ορισµένοι θεωρούν, είτε ειλικρινά είτε υστερόβουλα, τη δια-
φθορά ως µη αντιµετωπίσιµη, ως εγγενές χαρακτηριστικό του
συστήµατος, που πάντα θα υπάρχει. 

Σε αυτό το τελευταίο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαφω-
νούµε εντελώς. Αν υπάρχει ειλικρινής πολιτική βούληση, η δια-
φθορά αντιµετωπίζεται. Μάλιστα, αυτή η πεποίθησή µας αποτε-
λεί τη βασική πολιτική µας διαφορά από το παλιό πολιτικό σύ-
στηµα. 

Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει ακόµα την έγκριση συµβιβαστι-
κής συµφωνίας τροποποίησης της σύµβασης αντισταθµιστικών
ωφεληµάτων παλαιότερης σύµβασης προµήθειας αµυντικού υλι-
κού. 

Με την ευκαιρία αυτή θέλω να σταθώ στο θέµα των αντισταθ-
µιστικών ωφεληµάτων γενικότερα και του ρόλου τους στις αµυν-
τικές προµήθειες. Το σύστηµα των αντισταθµιστικών ωφεληµά-
των πρωτοµπήκε στη χώρα µας τη δεκαετία του ’70, όταν η
αγορά αεροσκαφών Μιράζ συνοδεύτηκε από µία παράλληλη
γαλλική επένδυση σε άλλον τοµέα. Αγοράσαµε αεροπλάνα και
οι Γάλλοι έκαναν µια σηµαντική επένδυση στην Ελλάδα, ιδρύον-
τας βιοµηχανία παραγωγής ζωοτροφών, µια αξιόλογη βιοµηχα-
νία που λειτουργεί ακόµα στον ιδιωτικό τοµέα, έχοντας περάσει
σήµερα σε ελληνική ιδιοκτησία.

Στα κατοπινά χρόνια έγινε προσπάθεια τα αντισταθµιστικά
ωφελήµατα να στραφούν περισσότερο στην συµπαραγωγή των
αγοραζόµενων οπλικών συστηµάτων από την ελληνική κρατική
αµυντική βιοµηχανία, πράγµα που µειώνει τη δαπάνη προµήθειας
και φέρνει µερικές από τις θέσεις εργασίας στη χώρα µας. Το
σύστηµα, όµως, αυτό ενόχλησε τους µιζαδόρους, καθώς τους
περιόριζε τις ευκαιρίες για µίζες. Έτσι, είδαµε την εγχώρια κρα-
τική αµυντική βιοµηχανία να συρρικνώνεται, τα αντισταθµιστικά
ωφελήµατα να λαµβάνουν χαρακτήρα συχνά ανεφάρµοστο και
τέλος, να µην πραγµατοποιούνται.

Συνεχίζουµε, όµως, να βρισκόµαστε σε µια γεωπολιτικά επικίν-
δυνη περιοχή και η ανάγκη της αµυντικής εντιµότητας δεν θα
εκλείψει. Πρέπει, λοιπόν, να δώσουµε έµφαση και στην ανάπτυξη
της ελληνικής αµυντικής βιοµηχανίας και στην αξιοποίηση κάθε
ευκαιρίας για συµπαραγωγή και στην καθιέρωση υποδειγµατικής
ετοιµότητας στις αµυντικές προµήθειες. Το σηµερινό, λοιπόν, νο-
µοσχέδιο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συµβάλλει καθοριστικά
στην επίτευξη αυτών των στόχων, οπότε το ψηφίζω και επί της
αρχής και κατ’ άρθρον.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Αυλωνίτου.
Παρακαλώ τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βασίλη Κι-

κίλια να πάρει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση

ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ είναι γνωστό πλέον σε όλους ότι υφάρπαξε την
ψήφο των Ελλήνων, λέγοντας ψέµατα, τόσα πολλά µάλιστα που
ντράπηκαν οι λέξεις. Κι έχουν περάσει δυόµισι χρόνια απ’ αυτό
και τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων ακόµα περιµένουν να
τους πουν ο κ. Τσίπρας και ο κ. Υπουργός, ο κ. Καµµένος, τι θα
γίνει, κατ’ αρχάς, µε τα αναδροµικά τους. Η Κυβέρνηση του Αν-
τώνη Σαµαρά είχε δώσει το 50% των αναδροµικών. Εσείς κυβερ-
νάτε ήδη περισσότερο από την προηγούµενη κυβέρνηση, την
οποία ανατρέψατε. Να δούµε, λοιπόν, τι στα αλήθεια έχει γίνει.

Πριν από αυτό, επιτρέψτε µου να σας διαβάσω τη δήλωση του
κ. Πάνου Καµµένου στις 18 Ιανουαρίου του 2015, κατά την επί-
σκεψή του στο συνοριοφυλάκιο της Νίκης, στη Φλώρινα, προ-
σέξτε, µία βδοµάδα πριν από τις βουλευτικές εκλογές. Έλεγε:
«Θέλω να στείλω ξεκάθαρα το µήνυµα ότι προϋπόθεση για να
συµµετέχουν οι Ανεξάρτητοι Έλληνες σε µια κυβέρνηση εθνικής
συνεννόησης ή συνεργασίας ή εθνικής ενότητας είναι ότι θα
εφαρµοστεί άµεσα η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας
για την επαναφορά των µισθών των στελεχών των Ενόπλων Δυ-
νάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας και των δικαστικών. Πρό-
κειται για παραβίαση της νοµοθεσίας, πρόκειται για κατάλυση
του Συντάγµατος και κατάλυση της ίδιας της δικαιοσύνης, του

πυλώνα της δηµοκρατίας».
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αν αυτό δεν είναι απόδειξη της

κοροϊδίας του ελληνικού λαού και των ανδρών και γυναικών των
Ενόπλων Δυνάµεων, τότε ποια είναι;

Η Νέα Δηµοκρατία –και δεν θα ήθελα να επαναλάβω αυτά τα
οποία ήδη έχουν ειπωθεί και από τον αγαπητό φίλο, τον αρχηγό
τον Τάσο Δηµοσχάκη και τους υπόλοιπους οµιλητές της Νέας
Δηµοκρατίας- θα στηρίξει τις διατάξεις αυτές του νοµοσχεδίου
που διορθώνουν αδικίες εις βάρος στελεχών των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, όπως για παράδειγµα αυτών της τάξης του 1990.

Εµείς ασκούµε υπεύθυνη αντιπολίτευση. Το έχουµε αποδείξει
από τα χρόνια της κρίσης µέχρι και σήµερα. 

Εσείς, κύριε Υπουργέ, αρνηθήκατε να ψηφίσετε έστω και έναν
νόµο ή µία τροπολογία κατά την περίοδο της διακυβέρνησης µε
κορµό τη Νέα Δηµοκρατία τα χρόνια που πέρασαν. 

Θα πρέπει, όµως, να πω –και φαντάζοµαι ότι θα υπάρχουν κά-
ποιες απαντήσεις γι’ αυτό- ότι εδώ βλέπουµε ένα νοµοσχέδιο γε-
µάτο «φωτογραφικές» διατάξεις, που βαδίζει σε επικίνδυνα
µονοπάτια αδιαφάνειας, µε σκοπό το αντίθετο ακριβώς απ’ αυτό
το οποίο διακηρύττετε στη ρητορική σας. Πρόκειται για ένα νο-
µοσχέδιο µε καθαρά κοµµατικό όφελος και όχι υπηρεσιακό. 

Ενδεικτικά θα αναφέρω κάτι, αν και ειπώθηκε στο άρθρο 1 περί
αξιωµατικών εκτός οργανικών θέσεων, όπου στην ουσία λέτε ότι
λίγες θέσεις θα καλύπτονται χωρίς κριτήρια αξιολόγησης. Στο
άρθρο 3 περί των χειριστών ειδικής µονιµότητας απορρίπτετε
στελέχη–αποφοίτους στρατιωτικών σχολών. Στο άρθρο 16 σκό-
πιµα αποκλείετε από τη θέση του Διευθυντή Κοινού Σώµατος Επι-
θεωρητών αξιωµατικούς και των τριών κλάδων. 

Όσο για το άρθρο 27 περί συνδικαλισµού, είναι η επιτοµή της
φωτογραφικής διάταξης και σας καλούµε τώρα, πριν ολοκληρω-
θεί η συνεδρίαση, να έχετε την παρρησία να το πάρετε πίσω και
να δώσετε το δικαίωµα τουλάχιστον –και συζητήθηκε στην επι-
τροπή αυτό απ’ όλους τους εισηγητές όλων των κοµµάτων- να
υπάρχει ad hoc µία επιτροπή άµεσα, γρήγορα, που να βρει µια
κοινά αποδεκτή λύση. 

Οι παρατηρήσεις µας, ξέρετε, κύριε Υπουργέ, δεν είναι προϊόν
στείρας αντιπολίτευσης και θα ήθελα να τις λάβετε σοβαρά υπ’
όψιν, γιατί θα επανέλθουµε σ’ αυτές.

Πάω στο άρθρο 10. Εκεί υπάρχει µείζον πολιτικό θέµα. Δεν
έχει να κάνει αποκλειστικά έτσι όπως το παρουσιάζετε µ’ ένα
θέµα το οποίο άπτεται του Υπουργείου, γιατί η σύσταση Υπηρε-
σίας Εσωτερικών Υποθέσεων και η συγκρότηση ενός Κοινού Σώ-
µατος Οικονοµικών Επιθεωρητών και Εσωτερικών Ελεγκτών είναι
κάτι που ως Νέα Δηµοκρατία θα µας έβρισκε σύµφωνους, όµως
στην παράγραφο 2 του άρθρου αναφέρεται κάτι κατά την άποψή
µας ανήκουστο, ότι δηλαδή η Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων
υπάγεται απευθείας στον Υπουργό Εθνικής Αµύνης, άρα αµέ-
σως-αµέσως παραβιάζετε την αρχή ελέγχου-ελεγχοµένου, πα-
ραπέµποντας στη λαϊκή ρήση «Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει».
Αφήνετε, δηλαδή, έξω από τον έλεγχο τον ίδιο τον Υπουργό –
προσέξτε, όχι τον κ. Πάνο Καµµένο, αλλά τον εκάστοτε Υπουργό-
όταν είναι γνωστό σε όλους ότι οι αποφάσεις των Υπουργών στο
εν λόγω Υπουργείο έχουν µεγάλη βαρύτητα και σε οικονοµικά
θέµατα, όπως οι συµβάσεις των εξοπλιστικών, οι συµβάσεις αν-
τισταθµιστικών ωφεληµάτων, η αξιοποίηση ακίνητης περιουσίας.

Ειρήσθω εν παρόδω και για να µην επαναλαµβάνοµαι, περιµέ-
νουµε, κύριε Υπουργέ, και εσάς και τον Υπουργό, τον κ. Καµµένο,
να έλθετε στην Επιτροπή και να µας αναλύσετε ακριβώς αυτό το
οποίο έχετε συµφωνήσει για τη σύµβαση της αναβάθµισης των
F-16, µε την οποία συµφωνούµε. Ως προς τα επιµέρους, περιµέ-
νουµε από εσάς καθαρές κουβέντες, όχι κουβέντες διά των so-
cial media, όχι Δευτέρα το «άλφα», Τρίτη το «βήτα», Τετάρτη το
«γάµα», Πέµπτη το «δέλτα». Σταµατάω, όµως, εδώ.

Προσέξτε τώρα: Γιατί δεν υπηρετείτε τη διαφάνεια µ’ αυτό το
οποίο φέρνετε; Η δυνατότητα του Υπουργού να χρησιµοποιήσει
µια τέτοια υπηρεσία ως βραχίονα κοµµατικής εποπτείας και ελέγ-
χου είναι κάτι πάρα πολύ επικίνδυνο. Ο κ. Καµµένος επισκέφτηκε
πρόσφατα τις Ηνωµένες Πολιτείες. Κλείσατε συµφωνίες –επανα-
λαµβάνω ότι περιµένουµε ενηµέρωση- µε µια χώρα η οποία έχει
ως µοντέλο τη λειτουργία των Ενόπλων Δυνάµεων και αποτελεί
πρότυπο.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΣΤ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2017 871



Να σας ενηµερώσω, λοιπόν, ότι η Στρατιωτική Υπηρεσία Διε-
ρεύνησης Εγκληµάτων της εν λόγω χώρας υπάγεται στον Αρ-
χηγό των Ενόπλων Δυνάµεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, έχω άλλο ένα λεπτό, αλλά θα ήθελα την ανοχή
σας για λίγο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ελπίζω να αντιλαµβάνεστε όλοι
ότι αυτό στο οποίο αναφέροµαι είναι ένα µείζον θέµα, γιατί µε
τον τρόπο µε τον οποίο νοµοθετούν οι κύριοι, ο οποιοσδήποτε
Υπουργός θα µπορεί να καταγγέλλει στον εισαγγελέα, να πετυ-
χαίνει άρση του τηλεφωνικού απορρήτου του καταγγελλόµενου
κι έτσι να έχει προσωπικό µηχανισµό παρακολούθησης των πο-
λιτικών του αντιπάλων. Αυτό ξεφεύγει παρασάγγας από το
Υπουργείο Εθνικής Αµύνης. 

Αυτό δεν είναι ένα φανταστικό σενάριο, κύριε Υπουργέ, γιατί
εσείς το προβλέπετε στο άρθρο 12 παράγραφος 2, όπου αναφέ-
ρεται ότι η υπηρεσία διενεργεί, σύµφωνα µε τις παραγράφους 5
έως 7 του άρθρου 11, έρευνες και ελέγχους ύστερα από εντολή
του ΥΕΘΑ και υπό την εποπτεία του εισαγγελέα του Στρατοδι-
κείου Αθηνών. Οι ίδιοι το λέτε µέσα στο νοµοσχέδιό σας. 

Κύριε Υπουργέ, όσο και αν θεωρούµε τη σύσταση Υπηρεσίας
Εσωτερικών Υποθέσεων αναγκαία, δεν θα στηρίξουµε την κεκα-
λυµµένη συγκρότηση µιας νέας ΕΥΠ µέσα στις Ένοπλες Δυνά-
µεις. Η Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων πρέπει να υπάγεται
στον Αρχηγό ΓΕΕΘΑ.

Σας καλώ σήµερα να τροποποιήσετε την παράγραφο 2 ως
εξής: «Συνίσταται στο Υπουργείο Εθνικής Αµύνης ειδική Υπηρε-
σία Εσωτερικών Υποθέσεων υπαγόµενη απευθείας στον Αρχηγό
ΓΕΕΘΑ.

Θα ήθελα να πω και άλλα πράγµατα για τα άρθρα 8 και 9 που
έχουν να κάνουν µε την αξιοποίηση των κινητών περιουσιακών
στοιχείων και υλικών των Ενόπλων Δυνάµεων, αλλά µου τα κά-
λυψε ο κ. Δηµοσχάκης. 

Θα ήθελα, όµως, να προχωρήσω λίγο παρακάτω και να πω ότι
µε τον τρόπο τον οποίο νοµοθετείτε σε αυτά τα άρθρα, ουσια-
στικά είναι σαν να µην διοχετεύετε τα έσοδα της αξιοποίησης
στον προϋπολογισµό του ΥΠΕΘΑ αλλά στον κρατικό προϋπολο-
γισµό. Άρα, στερείτε έσοδα από τα µετοχικά ταµεία των Ενόπλων
Δυνάµεων. Περί αυτού πρόκειται. Οπότε, όπως δεν προστατεύ-
σατε τους συνταξιούχους στρατιωτικούς από τον κ. Καντρούγ-
καλο και αυτά τα οποία έφερε ως νόµους, έτσι τώρα δεν προ-
στατεύετε και δίνετε βορά τα µετοχικά ταµεία στον Υπουργείο
Οικονοµικών. Και είναι γνωστό το παιχνίδι: εσείς θέλετε, το
Υπουργείο Οικονοµικών δεν µπορεί και πάµε παρακάτω. 

Δεσµευτήκατε στις ενώσεις αποστράτων ότι τα έσοδα από την
αξιοποίηση θα συνεχίσουν να περιέχονται στα ταµεία του κάθε
κλάδου. Άρα, απαντήστε µας σας παρακαλώ πάρα πολύ, εσείς,
κύριε Υφυπουργέ, αφού δεν είναι ο κ. Καµµένος εδώ, εάν είπατε
ψέµατα στις ενώσεις των αποστράτων. Ή θα µας πείτε τελικά ότι
θέλατε, αλλά δεν µπορούσατε;

Κοιτάξτε, όταν έρχεται ένα νοµοθέτηµα για τις Ένοπλες Δυ-
νάµεις, θεωρώ ότι αποτελεί πρώτη προτεραιότητα για τη χώρα
η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, η Νέα Δηµοκρατία πάντα µε παρ-
ρησία και ειλικρινώς να ψηφίζει και να στηρίζει τις διατάξεις αυ-
τές τις οποίες θεωρεί ότι είναι προς το δηµόσιο συµφέρον. Ό-
µως, εδώ υπάρχουν σηµαντικά θέµατα τα οποία πρέπει να συζη-
τηθούν και στα οποία πρέπει να δώσετε διευκρινίσεις και άλλα
τα οποία πρέπει να αλλάξετε. 

Εν πάση περιπτώσει, σας παρακαλώ πάρα πολύ, τουλάχιστον
αφήστε στην άκρη τη ρητορική περί νέου ήθους, ύφους προ-
οδευτικότητας της Αριστεράς και νέας αντίληψης, όταν έχετε
φέρει ένα «φωτογραφικό» νοµοσχέδιο, το οποίο εµπεριέχει έναν
πολύ µεγάλο κίνδυνο σε ό,τι έχει να κάνει µε την Υπηρεσία Εσω-
τερικών Υποθέσεων. 

Και κάτι για εσάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε συγχω-
ρείτε πάρα πολύ αλλά η απόσταση από την Ουάσιγκτον µέχρι
την Μακρόνησο που είδα τον Γραµµατέα σας και τον κ. Κατρούγ-
καλο µε το ποσέτ να σηκώνουν τις µπουνιές τους και να ορκίζον-
ται στους αγώνες της Αριστεράς, είναι όχι µια κωλοτούµπα
δρόµος, αλλά µια παρωδία δρόµος. 

Οπότε σας παρακαλώ πάρα πολύ, όταν θα βγαίνετε στα κανά-
λια και στις τηλεοράσεις και θα πανηγυρίζετε για την επιτυχία
του ταξιδιού της Αµερικής, θα σκέφτεστε λίγο µετά πόσο µεγάλη
ντροπή αποτελεί να πηγαίνετε στη Μακρόνησο και να προσπα-
θείτε να κοροϊδέψετε τους εναποµείναντες ψηφοφόρους σας. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κικίλια. 

Παρακαλώ τον οµιλητή από τη Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Παναγιώ-
ταρο να έρθει στο Βήµα, για επτά λεπτά.

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μάλλον η κ. Αυλωνίτου πριν στην πολύ καλή οµιλία της προ-

ϊδέασε τον κόσµο για τα επικείµενα αντισταθµιστικά οφέλη τα
οποία θα έχουµε από τη σύµβαση που όλα δείχνουν ότι θα γίνει
για τα F-16. Ανέφερε κάτι για εργοστάσιο ζωοτροφών σε παλαι-
ότερη σύµβαση. Ενδεχοµένως τώρα να µας στέλνουν το σανό
απευθείας ως το καλύτερο αντισταθµιστικό όφελος για αυτήν τη
συµφωνία. 

Κυρίες και κύριοι, τις προηγούµενες ηµέρες έλαβαν χώρα
στην πρωτεύουσα δύο θλιβερά περιστατικά σταλινικής βίας και
προπαγάνδας. Το ένα ήταν η σταλινικού τύπου άνανδρη επίθεση
ακάλυπτων, ασύδοτων, αναρχοάπλυτων συλλογικοτήτων για άλ-
λους σε τρεις Ευέλπιδες, έναν στρατιώτη και κάποιους πολίτες.
Και δεν τρέχει τίποτε απολύτως! Ενώ, όπως προείπαµε, είναι ό,τι
πιο εύκολο να συλληφθούν οι υπαίτιοι και οι ένοχοι. 

Οι ευθύνες του κ. Τόσκα είναι τεράστιες, υπερβολικά µεγάλες
και θα έπρεπε, εφ’ όσον προέρχεται από τις Ένοπλες Δυνάµεις
ως αξιωµατικός, να έβλεπε και µε άλλο µάτι το περιστατικό που
συνέβη µε τους τρεις Ευέλπιδες. 

Ευχόµεθα, επίσης, να µην δούµε καθ’ οιονδήποτε τρόπο να
συµβαίνει κάτι που ψιθυρίζεται, επειδή κανείς από αυτούς που
κυβερνούν δεν µπορεί να λάβει σοβαρά µέτρα: Οι εξοδούχοι ή
οι αδειούχοι Ευέλπιδες και των άλλων σχολών να βγαίνουν από
τις σχολές τους, όχι µε την τιµηµένη στολή της σχολής τους,
αλλά µε τα πολιτικά τους ρούχα. Εκεί θα είναι η υπέρτατη ξεφτί-
λα για το νεοελληνικό κράτος! 

Το δεύτερο θλιβερό περιστατικό άθλιας, έµµεσης προπαγάν-
δας έλαβε χώρα µόλις προχθές σε µια εκδήλωση του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας στη Λέσχη Αξιωµατικών. Εορτάζοντας την
απελευθέρωση των Αθηνών, µε δυο εβδοµάδες καθυστέρηση –
αλλά αυτό δεν έχει καµµία σηµασία- η µπάντα του ΥΕΘΑ έπαιζε
αντάρτικα τραγούδια, αυτά τα τραγούδια που τραγουδούσαν και
τα στελέχη του «δηµοκρατικού στρατού» -εντός πολλών εισαγω-
γικών- την περίοδο 1946-1949 στον συµµοριτοπόλεµο, όταν έσ-
φαζαν τα στελέχη του εθνικού στρατού, του µοναδικού στρατού,
του επίσηµου, που είχε ανέκαθεν η Ελλάδα. 

Αφού θέλετε να φέρετε µια νέα νοοτροπία στις Ένοπλες Δυ-
νάµεις και να αναβαθµίσετε τον λεγόµενο «δηµοκρατικό στρατό»,
την Εθνική Αντίσταση µάλλον, γιατί έτσι το περνάτε, γιατί δεν παί-
ζετε κι ένα τραγούδι του Ζέρβα, ή του Ψαρού που τον έσφαξαν
σαν τραγί οι ελασίτες ή των άλλων αντάρτικων δυνάµεων της
εποχής εκείνης. 

Η δεύτερη παραπλάνηση στην οποία προσπαθείτε τεχνηέντως
χρόνια τώρα –αλλά δεν σας βγαίνει- να ρίξετε τον ελληνικό λαό
είναι ότι σαν µεθαύριο την 28η Οκτωβρίου –κάτι που δεν αναφέ-
ρεται πουθενά, ούτε στην εκδήλωση του ΥΕΘΑ ούτε πουθενά
αλλού- το «ΟΧΙ» το είπε ο µεγάλος εθνικός κυβερνήτης που κυ-
βερνούσε την Ελλάδα τότε, ο Ιωάννης Μεταξάς. Δεν το είπε κα-
νένας άλλος. Μαζί του ήταν ολόκληρος ο ελληνικός λαός. Τέσ-
σερα χρόνια στα οποία διακυβερνούσε την Ελλάδα είχε φροντί-
σει να έχει ένα υψηλότατο ηθικό ο ελληνικός λαός, ο Στρατός
και οι Ένοπλες Δυνάµεις την εποχή εκείνη να είναι άρτια εκπαι-
δευµένες και εξοπλισµένες και να έχει λάβει τα απαραίτητα
µέτρα, έτσι ώστε να αντιµετωπίσει επιτυχώς και την επίθεση της
Ιταλίας, µιας χώρας µε στρατό πολλαπλάσιας δυναµικής και
ισχύος αλλά και αργότερα, τον Απρίλη του 1941, που δεν ζούσε
πλέον –διότι «πέθανε», εντός πολλών εισαγωγικών, µε πολύ πα-
ράξενο τρόπο- την εισβολή των πανίσχυρων γερµανικών δυνά-
µεων. Οι Γερµανοί είχαν φτάσει στη Θεσσαλονίκη και τα οχυρά
Μεταξά είχαν αντέξει ακόµα κι εκείνη τη στιγµή. Ουσιαστικά δεν
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νικήθηκαν ποτέ. 
Για να µην πούµε και τον ρόλο των συντρόφων τότε εκείνης

της εποχής, που θεωρούσαν τον πόλεµο απέναντι στην Ιταλία ως
ιµπεριαλιστική πράξη. «Δεν αφορούσε καθόλου τον λαό της Ελ-
λάδας» και διάφορα άλλα τέτοια πράγµατα έλεγαν εκείνη την
εποχή. Βλέπετε τότε ήταν σύµµαχοι µε τους Γερµανούς µέχρι
την εισβολή το 1941 στη µητέρα Ρωσία. Για να ξέρουµε τι λέµε. 

Το φλέγον ζήτηµα των ηµερών που συζητήθηκε πάρα πολύ –
είναι εδώ και ο Υπουργός- είναι η αναβάθµιση των F-16 λόγω της
επικείµενης παραλαβής των πρώτων F-35, αεροσκάφους πέµ-
πτης γενιάς, από τη «φίλη» και «σύµµαχο» Τουρκία. Αστεία κά-
νουµε, αλλά έτσι το λένε όλοι. Σίγουρα δεν µπορούµε να τα πα-
ρουσιάσουµε ως κάτι αντίστοιχο, για να αντιµετωπίσουµε αυτή
την απειλή που από του χρόνου θα είναι πραγµατικότητα. Είναι
αεροσκάφη F-16 σε όποιο επίπεδο κι αν τα αναβαθµίσουµε. Έτσι
λένε όλοι οι ειδικοί. 

Η µόνη απάντηση είναι σε τρεις τοµείς: Είτε να πάρουµε κι
εµείς το ίδιο αεροσκάφος ή ένα εφάµιλλο αεροσκάφος. Υπάρ-
χουν τέτοια, αλλά βλέπετε για λόγους πολιτικής δεν το συζητάµε
καθόλου. Επίσης, να αναβαθµίσουµε την αεράµυνά µας σε τέ-
τοιο βαθµό, ώστε να µπορούµε να αντιµετωπίσουµε. Δυστυχώς,
δεν κάνουµε τίποτα απ’ όλα αυτά. 

Για το τεράστιο ποσό των 2,4 δισεκατοµµυρίων δολαρίων, δη-
λαδή 1,9 δισεκατοµµύρια ευρώ, όπως τώρα λένε κάποιοι, γιατί
αυτή θα είναι η αντιστοιχία περίπου, επ’ ουδενί δεν θα ωφελήσει
την πατρίδα µας ούτε σε στρατηγικό επίπεδο, ούτε σε γεωπολι-
τικό, ούτε καν σε εργασιακό. Γιατί το «απόλυτο κακό», όπως είχε
πει ο Πρωθυπουργός «να µην µας βρει αυτό το κακό!», ο Ντό-
ναλντ Τραµπ, είπε στη συνάντησή του µε τον Έλληνα Πρωθυ-
πουργό για τα F-16 ότι θα ωφελήσουν την αµερικανική οικονοµία
και τους Αµερικανούς εργαζόµενους. Αυτό είναι το σηµαντικό
κοµµάτι της όλης υπόθεσης. Δηλαδή, δεν θα ωφεληθούµε που-
θενά. Αν πραγµατικά θέλουµε να κάνουµε κάτι -γιατί, είτε ανα-
βαθµίσουµε τα αεροσκάφη στο επίπεδο Viper ή σε κάποιο άλλο,
τα F-35 ποτέ δεν θα µπορούν να τα ανταγωνιστούν- είναι να βγά-
λετε ένα κονδύλι υποπολλαπλάσιο για να πάρετε ανταλλακτικά
για τα υφιστάµενα αεροσκάφη. Είναι πολύ µικρότερο το ποσό.
Γνωρίζετε καλύτερα από εµάς, κύριε Υπουργέ, ότι το 30% περί-
που των αεροσκαφών F-16, όπως και των άλλων αεροσκαφών,
είναι σε πτητική ικανότητα. Τα υπόλοιπα είναι καθηλωµένα και
κανιβαλίζονται ή αλλάζει το ένα µε το άλλο.

Με 100-150 εκατοµµύρια, 200 το πολύ -δεν µπορώ εγώ να σας
πω ακριβώς, τα ξέρετε καλύτερα από µένα- µπορούµε να πά-
ρουµε ανταλλακτικά για όλα τα αεροσκάφη στο επίπεδο στο
οποίο βρίσκονται. Και από κει και πέρα, λύσεις υπάρχουν πολλές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Γνωρίζετε κι εσείς ότι το Sukhoi Su-35, που είναι ένα αεροσκά-

φος το οποίο µπορεί να αντιµετωπίσει επιτυχώς το F-35, κάτι που
λένε όλοι. Όµως, δεν ξέρουµε γιατί δεν αναφέρεται καν το όνοµά
του, ενώ είναι και φθηνότερο του F-35. Δηλαδή µε ένα κονδύλι
που θα µπορούσαµε να πάρουµε είκοσι F-35, θα παίρναµε τριά-
ντα ή τριάντα πέντε Su-35 και µάλιστα, ενδεχοµένως, µε πιο ευ-
νοϊκούς όρους, γιατί οι Ρώσοι είναι διατεθειµένοι για συµπαρα-
γωγή και για οτιδήποτε άλλο, προκειµένου να µπουν στην αγορά. 

Με λίγα λόγια, κάντε µια πολύ καλή διαπραγµάτευση -η δια-
πραγµάτευσή σας δεν ήταν καθόλου καλή στο συγκεκριµένο ζή-
τηµα- µε τον οποιοδήποτε προς το συµφέρον της Ελλάδας και
κανενός άλλου.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω και να υπενθυµίσω κάτι, που είναι
και θέση της Χρυσής Αυγής, ότι ο συνδικαλισµός στον στρατό -
και µάλιστα όπως τον κάνετε και εσείς και οι προηγούµενοι- µε
τον τρόπο µε τον οποίο τον κάνετε είναι αποκλειστικά και µόνο
καταστρεπτικός, βλαπτικός και επ’ ουδενί δεν έχει κάτι θετικό να
προσφέρει στο στράτευµα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παναγιώταρο.
Τον λόγο έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Γεώργιος - Δηµή-

τριος Καρράς για επτά λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι
Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο µε τα τέσσερα κε-
φάλαιά του επιχειρεί να αντιµετωπίσει ζητήµατα σταδιοδροµίας
και εξέλιξης στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων, που είναι κάτι
επιθυµητό κατ’ αρχάς, αλλά δεν ξέρουµε το αποτέλεσµα το ο-
ποίο θα φέρουν οι προτεινόµενες ρυθµίσεις. Επίσης επιχειρεί να
αντιµετωπίσει ζητήµατα οικονοµικής επιθεώρησης και εσωτερι-
κών υποθέσεων στο στράτευµα -εκεί άκουσα διαφορετικές από-
ψεις- θέµατα περιουσίας και τέλος συνδικαλιστικά θέµατα του
στρατού. Εκεί στενοχωρήθηκα, διότι άκουσα τη διάσταση των
απόψεων των στελεχών, που σηµαίνει ότι τίθενται µείζονα προ-
βλήµατα στο εσωτερικό των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Η δική µου θέση και ευχή είναι να βρεθούν στοιχεία οµόνοιας
και καταλαγής, γιατί διαφορετικά αν διατηρηθεί η ένταση η οποία
παρατηρήθηκε στην επιτροπή τις προηγούµενες µέρες δεν είναι
για το καλό ούτε των ιδίων ούτε για το καλό της πατρίδας, καθώς
στις δύσκολες περιόδους τις οποίες διερχόµεθα -και σε ανεξάρ-
τητες ακόµα, από αυτές- χρειάζεται η ενότητα των Ενόπλων Δυ-
νάµεων και να αποφεύγεται κάθε προσπάθεια διχασµού ή δη-
µιουργίας κοµµατικών σχέσεων. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Άµυνας
θα πρέπει να συνθέσει όλες τις απόψεις που ακούστηκαν τόσο
στην επιτροπή, όσο και σήµερα στην Ολοµέλεια και να καταλήξει
σε µία ρύθµιση η οποία δεν θα αφήνει ούτε νύξη δυνατότητας
διχασµού και διαιρέσεως στα στελέχη εκείνα των Ενόπλων Δυ-
νάµεων που ενδιαφέρονται να εκπροσωπήσουν τους συναδέλ-
φους τους. Αυτό, λοιπόν, για µένα είναι µονόδροµος. Αυτό πρέ-
πει να επιδιωχθεί. 

Δεν θα πω περισσότερα για το άρθρο 27. Έχει πολλή παθολο-
γία, έχει και ένα ιστορικό το οποίο είναι βαρύ. Ας µείνω λοιπόν
σε αυτήν την ευχή.

Ένα άλλο ζήτηµα το οποίο είναι και επίκαιρο και βλέπω ότι έχει
και µια αντανάκλαση στο παρόν νοµοσχέδιο είναι το γνωστό
άρθρο 30 περί του οποίου γίνεται µεγάλη συζήτηση αν είναι ωφέ-
λιµο ή όχι. Η θέση της Κυβέρνησης, όπως παρουσιάστηκε, λέει
ουσιαστικά ότι είναι µονόδροµος η κύρωση µε νόµο µιας σύµβα-
σης αντισταθµιστικών ωφεληµάτων η οποία έχει λήξει. Και έρχε-
ται λοιπόν ένας νόµος σήµερα και έχει κάποιες ρυθµίσεις, οι
οποίες βέβαια αποκλίνουν 100% από τη µέχρι σήµερα πάγια νο-
µοθεσία περί αντισταθµιστικών ωφεληµάτων, ενώ θέλω να θυ-
µίσω και τούτο. Στην κούρσα των εξοπλισµών της περιόδου 1996
έως 2006 έγιναν πάρα πολλές συµβάσεις αντίστοιχων –υποτίθε-
ται- ανταποδοτικών παροχών των προµηθευτών εξοπλιστικών συ-
στηµάτων και αµυντικού υλικού προς την πατρίδα µας. Δεν
εφαρµόστηκε καµµία. 

Είδαµε, λοιπόν, ότι έγινε νοµοθεσία και το 2011 και το 2014 και
το 2016 από την παρούσα Κυβέρνηση, για να αντιµετωπίσει αυτά
τα προβλήµατα. Δυστυχώς, επιτρέψτε µου, άνθρακες ο θησαυ-
ρός από ό,τι αντιλαµβάνοµαι, γιατί όταν αναγκάζεστε σήµερα να
δεχθείτε την πίεση µιας ιδιωτικής εταιρείας, έστω και ισχυρής, η
οποία έχει ήδη λάβει το αντάλλαγµά της από το ελληνικό κράτος
και φέρνετε νόµο να κυρώσετε µια νέα σύµβαση αντισταθµιστι-
κών ωφεληµάτων, δηµιουργείτε ένα προηγούµενο και δη ένα
κακό προηγούµενο. Διότι δεν είναι η µοναδική σύµβαση που εκ-
κρεµεί προς εκκαθάριση ή που έχει ανεκτέλεστο υπόλοιπο.

Με την έννοια, λοιπόν, αυτήν ικανοποιούµε τις ορέξεις της
πρώτης που προσήλθε. Και αυτά δεν τα λέω εγώ. Τα λέει το Νο-
µικό Συµβούλιο του Κράτους, το ίδιο που είχατε παραπέµψει την
υπόθεση για να γνωµοδοτήσει αν θα είναι σε σχέση µε το δηµό-
σιο συµφέρον η επίλυση του θέµατος ή όχι.

Να θυµίσω, γιατί δεν ξέρω αν κατετέθη στην επιτροπή η γνω-
µοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους -οι συνάδελφοι
που είναι µέλη στην επιτροπή θα το γνωρίζουν, αλλά εγώ την
αναζήτησα και τη βρήκα- τι λέει η γνωµοδότηση. «Δεν µπορώ να
γνωµοδοτήσω…», λέει το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους, «…
γιατί έχει λήξει η σύµβαση και εγώ γνωµοδοτώ επί ισχυουσών
συµβάσεων». Φεύγει το ένα κοµµάτι. Πάµε στο άλλο κοµµάτι.
Λέει: «Αν τίθεται θέµα διατηρήσεων συνεπειών ποινικών ευθυνών,
εκεί πλέον θα τις αναζητήσουµε µε τις διατάξεις περί διαφθοράς,
τουτέστιν δωροδοκίας, παθητικής ή ενεργητικής, και των παρα-
κολουθηµάτων του ξεπλύµατος χρήµατος ή της νοµιµοποιήσεως
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εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες».
Ξεχνάει κάτι. Λέει η αιτιολογική έκθεση του νόµου που εισά-

γεται µε το άρθρο 30 ότι διατηρούνται οι ποινικές ευθύνες. Ποιες
ποινικές ευθύνες; Όταν κάνουµε συµβιβασµό και καταργούµαι
την προηγούµενη σύµβαση και πάµε να δηµιουργήσουµε νέα,
διατηρείται η ευθύνη του εγκλήµατος, της απιστίας; Όχι µε βε-
βαιότητα, γιατί η απιστία έχει βάση, τη ζηµία του δηµοσίου, έχει
βάση ότι ζηµιώθηκε το δηµόσιο ή απειλήθηκε ζηµία του δηµο-
σίου.

Εδώ λέµε ότι κάνουµε µια καινούργια σύµβαση και καλούµε
αυτούς τους καλούς ανθρώπους να µας λύσουν το θέµα. Τι µας
λύνουν, κύριοι; Διαβάσατε τους όρους των συµβάσεων, αγαπη-
τοί συνάδελφοι; Είναι 10% η εγγυητική επιστολή επί του ανεκτέ-
λεστου υπολοίπου. Είναι 10%, η οποία µάλιστα εγγυητική επι-
στολή, όπως δέχεται και η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας
της Βουλής, λέει ότι αν καταπέσει αυτό το 10% επί του ανεκτέ-
λεστου υπολοίπου, δεν υπάρχουν άλλες αξιώσεις από το ελλη-
νικό δηµόσιο.

Πάµε παρακάτω, λοιπόν. Είναι κυριαρχική άποψη αυτή κρά-
τους;

Να πω κάτι άλλο, όµως, θέλω εδώ. Λέει και κάτι άλλο που απο-
κλίνει της νοµοθεσίας και εµένα µε έχει ανησυχήσει. Λέει ότι οι
διαφορές από τη νέα σύµβαση αντισταθµιστικών ωφεληµάτων
παραπέµπονται στο Διεθνές Εµπορικό Επιµελητήριο της Γε-
νεύης. Να κάνω µια διάκριση; Το Διεθνές Εµπορικό Επιµελητήριο
της Γενεύης έχει προσανατολισµό, µε τους κανονισµούς και τη
νοµολογία του, να επιλύει καθαρώς εµπορικές διαφορές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ θα ήθελα για λίγο την ανοχή
σας. 

Εµείς, λοιπόν, δηµιουργούµε ένα ρήγµα στο ελληνικό νοµοθε-
τικό κείµενο να παραπέµπουµε στο Διεθνές Εµπορικό Επιµελη-
τήριο διαφορές οι οποίες είναι διοικητικές συµβάσεις. Η σύµ-
βαση ωφεληµάτων αντισταθµιστικών έχει χαρακτήρα και πρέπει
να διατηρεί τον χαρακτήρα της υπερέχουσας θέσης του ελληνι-
κού δηµοσίου. Εκεί είναι το συµφέρον του ελληνικού λαού κι
εµείς το παραπέµπουµε σε ένα Διεθνές Εµπορικό Επιµελητήριο
το οποίο έχει τους δικούς του κανόνες και δεν λαµβάνει υπ’ όψιν
την ιδιότητα του διαδίκου µέρους στη διαιτησία, ως κυριαρχικού
κράτους.

Αυτό δε που µε τροµάζει είναι ότι θα επαναληφθεί και στο µέλ-
λον, χθες κατέθεσα µια ερώτηση προς το Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας και ζητώ να λάβω γνώση των εκκρεµών (είτε µε τα προ-
ηγούµενα καθεστώτα είτε µε τα καθεστώτα τα τρέχοντα του
ν.4376) συµβάσεων ωφεληµάτων αντισταθµιστικών. Ήρθε σή-
µερα ένας κατάλογος από το Υπουργείο, αλλά δεν ξέρω αν είναι
πλήρης. Θα περιµένω την απάντησή σας, κύριε Υπουργέ, για να
το δω. Όµως, κι εκεί βλέπω παραποµπές στη διαιτησία πάλι. Εγ-
καταλείπουµε θέµατα κυριαρχίας. Ας σταθούµε, λοιπόν, σε αυτό,
για να δούµε τουλάχιστον αν µπορούµε να τα επιλύουµε εντός
του ελληνικού κράτους.

Και θα τελειώσω, για να µην καταχραστώ περαιτέρω και τον
χρόνο των συναδέλφων, µε το εξής: Το τελευταίο διάστηµα, τις
τελευταίες δεκαπέντε, είκοσι µέρες, έχουµε µια κακή εµπειρία.
Έχουµε το αποτέλεσµα της διαιτησίας της Γενεύης, του Διεθ-
νούς Εµπορικού Επιµελητηρίου, σε σχέση µε τα Ναυπηγεία Σκα-
ραµαγκά. Τι άνοιξε τους ασκούς τους Αιόλου; 

Δικαίωσε τον Σάφα, δικαίωσε την εταιρεία που είχε αγοράσει
τα ναυπηγεία και εποµένως άνοιξε τους ασκούς του Αιόλου, διότι
το ελληνικό κράτος τώρα καλείται να πληρώσει άµεσα -είναι
άµεσα εκτελεστή, όπως ξέρετε, κύριοι Υπουργοί, αυτή η από-
φαση- το επιδικασθέν ποσό που πλησιάζει τα 200, 250 εκατοµ-
µύρια -δεν µπορώ να είµαι ακριβής και η διαιτητική απόφαση δεν
ασχολήθηκε µε την επιστροφή των ενισχύσεων προς τα ναυπη-
γεία, που είχε δόσει το κράτος. Και πού οδηγεί η Κυβέρνηση τα
ναυπηγεία Σκαραµαγκά; Τα οδηγεί στη διάλυση. Ο ν.4307, ο γνω-
στός νόµος Δένδια, ορίζει ειδικό διαχειριστή. Αν περάσει η προ-
θεσµία εκποίησης, θα πτωχεύσει η εταιρεία.

Τότε, λοιπόν, δεν επιδιώκεται ούτε το ζητούµενο, να λάβει, να
ανακτήσει το δηµόσιο τις παράνοµες επιδοτήσεις και χρηµατο-

δοτήσεις, αλλά θα αναγκαστεί πρώτα από όλα να έχει µπροστά
ως πτωχευτικό πιστωτή τον Σάφα, ο οποίος θα διεκδικεί τα δια-
κόσια τόσα εκατοµµύρια του. 

Έτσι θα διατηρήσουµε πολεµική βιοµηχανία; Έτσι θα ενισχύ-
σουµε και τη διαπραγµατευτική µας θέση σε σχέση µε την ανα-
βάθµιση των F-16; Εδώ τίθεται ένα µείζον πλέον πρόβληµα. Αναγ-
γέλθηκε ότι στη σύµβαση που θα συµφωνηθεί θα έχουµε αντι-
κείµενο 2,4 δισεκατοµµυρίων δολαρίων ΗΠΑ και εκεί πλέον τίθε-
ται το ζήτηµα...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ – ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Και εκεί πλέον, κύριε Πρόεδρε, τίθεται το ζήτηµα ότι θα πλη-
ρώσουµε -εάν φτάσει το ύψος της σύµβασης- 2,4 δισεκατοµµύ-
ρια δολάρια και θα περιµένουµε την ανταπόδοση από την
«LOCKHEED MARTIN», πότε θα την εκτελέσει, σε ποιο ποσό.

Θα θυµίσω κάτι. Η «LOCKHEED MARTIN» έχει ένα καθεστώς
στην Ελλάδα και ένα ιστορικό όχι καλό. Το γνωρίζουν οι Υπουρ-
γοί ότι στις 2 και 3 Οκτωβρίου του 2017 έγινε συνάντηση στη Γε-
νική Διεύθυνση Αµυντικών Εξοπλισµών µε εκπροσώπους της
«LOCKHEED MARTIN» για αντισταθµιστικές συµβάσεις, εάν δεν
κάνω λάθος, του παρελθόντος. 

Δεν είναι δικό µου, κύριε Υπουργέ, αυτό, είναι από την επίσηµη
ιστοσελίδα του Υπουργείου. Συνεπώς σας καλούµε τώρα να µας
διευκρινιστεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε συνάδελφε,
σας παρακαλώ, φτάσαµε στα έντεκα λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Τελειώνω αµέσως, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Καταχρόµαστε τον
χρόνο του επόµενου οµιλητού.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Αυτό είναι ισχυρό επιχεί-
ρηµα για να διακόψω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Σας ευχαριστώ πάρα
πολύ.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Επειδή ο κύριος συνάδελφος
έθεσε ένα πολύ σωστό θέµα, το θέµα των διαιτησιών, θέλω να
υπενθυµίσω ότι εµείς µε τον ν.4376 καταργήσαµε τις διαιτησίες.
Και τις καταργήσαµε ακριβώς διότι οι διαιτησίες είχαν αυ- τήν
την κατάληξη πάντα. 

Όµως για παλιές συµβάσεις -και αυτό αφορά παλιά σύµβαση,
η σύµβαση η οποία συζητούµε σήµερα είναι παλιά σύµβαση- δεν
δυνάµεθα να καταργήσουµε τον όρο της «διαιτησίας», διότι ό-
πως καταλαβαίνετε δεν την δέχονται εκείνοι. Και δεν την δέχον-
ται εκείνοι, γιατί σου λέει ότι εµείς κάνουµε µια συµβιβαστική
λύση αυτήν τη στιγµή βάσει των παλαιών όρων. Κάναµε προσπά-
θεια και είπαµε ότι βάσει του καινούργιου νόµου δεν επιτρέπεται
και η αναφορά τους ήταν στο ότι η σηµερινή συµφωνία αναφέ-
ρεται στην παλιά σύµβαση. 

Όσον αφορά τα αντισταθµιστικά ωφελήµατα, δεν υπάρχει καµ-
µία αµφιβολία. Όλοι ξέρουµε ότι τα αντισταθµιστικά ωφελήµατα
είχαν σκοπό να υποκρύπτουν µίζες. Απίστευτα! Άλλα ήταν για εκ-
παίδευση στην Κορέα, άλλα ήταν για πράγµατα τα οποία δεν
µπορεί να φανταστεί κανείς.

Σήµερα όταν µιλάµε για τα αντισταθµιστικά ωφελήµατα -θα
κάνω αναφορά µετά-, δεν αναφερόµαστε σε τέτοιου είδους αν-
τισταθµιστικά ωφελήµατα, αλλά σε συγκεκριµένα προγράµµατα
µε τη συγκεκριµένη εταιρεία, τα οποία αφορούν συντήρηση µέ-
σων και µόνο συντήρηση µέσων. Θα είµαι αναλυτικός αργότερα.

Πάντως, έχετε απόλυτο δίκαιο όσον αφορά αυτό. Και θα σας
θυµίσω ότι αυτό που παλέψαµε -και δυστυχώς δεν µπορούµε να
το καταπολεµήσουµε ούτε µε νοµοθέτηµα- είναι ότι το Ελεγκτικό
Συνέδριο σε όλες αυτές τις συµβάσεις του 2000 -όλες αυτές
είναι συµβάσεις του 2000- τι λέει; 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ότι δεν γνωµοδοτεί. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Λέει ότι από τη στιγµή που δεν
ήρθε η πρώτη σύµβαση, αρνούµαι να σου γνωµοδοτήσω επί της
τροπολογίας. Και έτσι έχουµε ένα Ελεγκτικό Συνέδριο το οποίο
δεν δέχεται να πάρει θέση επί της τροποποίησης, λόγω του ότι
δεν πήγε πρωτογενής σύµβαση. Και τι έρχεται και µας λέει το
Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους την ώρα της διαπραγµάτευσης;
Πληρώστε πρώτα, εκτελέστε τους όρους της συµβάσεως και εν
συνεχεία προσφύγετε.

Η υπόθεση των NH90 είναι συγκεκριµένη. Δεν τα παραλάβαµε,
από την πρώτη στιγµή. Αναγκάστηκα να παραλάβουµε ελικόπτε-
ρο, διότι ήρθε ο νοµικός σύµβουλος του κράτους και µου είπε:
«Θα έχετε προσωπικές αστικές ευθύνες. Αν δεν εκτελέσετε τον
όρο της σύµβασης, έχετε προσωπικές αστικές ευθύνες». Αυτό
είναι δυστυχώς το µπλέξιµο, το οποίο έρχεται από τις παλαιότε-
ρες συµβάσεις και το οποίο, βεβαίως, από εδώ και πέρα δεν
υπάρχει, διότι έχουµε νοµοθετήσει επ’ αυτού σε σχέση µε τις δι-
αιτησίες. 

Για τον δε Σάφα, όµως, θέλω να σας πω ότι αν διαβάσετε την
απόφαση θα δείτε ότι δεν εισέρχεται στις οφειλές του Σάφα
προς το ελληνικό δηµόσιο, οι οποίες είναι 7 δισεκατοµµύρια. Μι-
λάµε, λοιπόν, για αναγνώριση κάποιων λίγων εκατοµµυρίων. Να
σας θυµίσω ότι ο κ. Σάφα πήρε 500 εκατοµµύρια και εξαφανί-
στηκε. Τον είπαµε και «Σάββα» σήµερα στη Βουλή. 

Στην Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας έγινε µάχη για τα υπο-
βρύχια. Ο κ. Σάφα ήρθε για τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά. Αντί να
πληρώσει, πήρε και 500 εκατοµµύρια και εξαφανίστηκε. Δεν είναι
λοιπόν δικαίωση για τον Σάφα η απόφαση του συγκεκριµένου δι-
αιτητικού δικαστηρίου για το σύνολο της υποθέσεως, αλλά για
ένα µικρό µέρος της υπόθεσης, το οποίο δεν καλύπτει βεβαίως
τα 7 δισεκατοµµύρια του χρέους του απέναντι στο ελληνικό δη-
µόσιο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ – ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε την
ανοχή των συναδέλφων µπορείτε να µου δώσετε τον λόγο για
τριάντα δευτερόλεπτα, γιατί ήταν ενδιαφέροντα αυτά που ακού-
στηκαν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ορίστε, κύριε συνά-
δελφε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, είναι
σωστά αυτά που λέτε. Εγώ δεν διαφωνώ. Εγώ τοποθετούµαι στο
θέµα ως εξής: Ενώ είχαµε τη δυνατότητα να µην προσφύγουµε
στο Διεθνές Εµπορικό Επιµελητήριο -εσείς είχατε εισηγηθεί τη
νοµοθεσία του 2016-, υπό την πίεση της εταιρείας «RAYTHEON»
δεχθήκατε την παραποµπή στο επιµελητήριο και θα ανοίξει ο
ασκός για όλες τις επόµενες. Και τελειώνω µε αυτό. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Αυτοί προσέφυγαν. Όχι ε- µείς. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι, σας λέω όµως κάτι
άλλο, κύριε Υπουργέ. Δεν είναι παλιά σύµβαση να πούµε ότι είχε
τη ρήτρα της διαιτησίας. Εφόσον καταργείτε την προηγούµενη
και συνάπτετε καινούργια, είχατε τη δυνατότητα να το διαπραγ-
µατευτείτε. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Τώρα το κάναµε, ως συµβιβαστική
λύση. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Τώρα, στις καινούργιες
να αποφύγουµε το διεθνές επιµελητήριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε συνάδελφε,
αυτό συµβαίνει τώρα. Απ’ ό,τι κατανοώ και γνωρίζω, αυτό συµ-
βαίνει τώρα µε τη νέα σύµβαση. Να θυµίσω εδώ ότι στα αντι-
σταθµιστικά, κύριοι Υπουργοί, όταν κοιτάζαµε τον φάκελο του κ.
Παπαντωνίου, είχαµε βρει εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ για µετα-
φράσεις. Αντί για πενήντα ευρώ η σελίδα, ήταν δεκατέσσερις χι-
λιάδες ευρώ η σελίδα για µετάφραση.  

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Και οι αριθµοί λογαριασµών ήταν
αριθµοί τηλεφώνων, όπως θυµάστε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω

δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Ερευνάµε και συζητάµε για τον κυβερνήτη
Ιωάννη Καποδίστρια», που διοργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής
τριάντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το Β’ Γενικό Λύκειο Γλυκών Νερών.  

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει για επτά λεπτά ο κ. Γεώργιος Ντζιµάνης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να πω στους συνα-

δέλφους της Νέας Δηµοκρατίας να µην επαίρονται για την επι-
στροφή κατόπιν δικαστικής αποφάσεως του 50% των περικοπών,
που έγιναν στους στρατιωτικούς, γιατί αυτοί περιέκοψαν το
100%.

Όπως επίσης, όσον αφορά την αναβάθµιση των F-16, δεν θέλω
να υπεισέλθω σε λεπτοµέρειες. Όµως, επειδή συνεχώς αναφέ-
ρονται από προηγούµενους οµιλητές, θέλω να πω ότι στην προ-
ηγούµενη Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας συµφωνήσαµε ότι η
σύµβαση θα συζητηθεί στις αρχές Νοεµβρίου σε κοινή επιτροπή
µεταξύ Εξωτερικών Άµυνας και Εξοπλιστικών. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): …(δεν ακούστηκε)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Επειδή έχει ονοµασία Εξωτερικών
και Άµυνας, όχι για τίποτε άλλο. 

Κι ερχόµαστε τώρα στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Το παρόν νο-
µοσχέδιο είναι ένα νοµοσχέδιο, που ρυθµίζει πλήθος θεµάτων
που ανέκυψαν τα τελευταία χρόνια και δηµιούργησαν αγκυλώ-
σεις στην εύρυθµη λειτουργία των Ενόπλων Δυνάµεων. Το νοµο-
σχέδιο δοµείται σε τέσσερα κεφάλαια. 

Το πρώτο κεφάλαιο περιλαµβάνει ρυθµίσεις, που αφορούν στη
σταδιοδροµική και υπηρεσιακή εξέλιξη των στελεχών των Ενό-
πλων Δυνάµεων και συγκεκριµένα δίνει τη δυνατότητα της οικειο-
θελούς παραµονής στην ενεργό υπηρεσία κι εκτός οργανικών
θέσεων σε στελέχη, που έχουν συµπληρώσει το απαραίτητο χρο-
νικό διάστηµα για σύνταξη, πριν συµπληρώσουν το πεντηκοστό
ένατο έτος της ηλικίας τους. Έτσι αξιοποιούνται ικανά στελέχη
που τερµάτισαν ακούσια τον εργασιακό τους βίο, συνεχίζοντας
όµως να προσφέρουν στις Ένοπλες Δυνάµεις. 

Με το άρθρο 2 χορηγείται ο καταλυτικός αποστρατευτικός
βαθµός του ανθυπολοχαγού στους εθελοντές και εθελόντριες
µακράς θητείας. 

Με το άρθρο 3 επανέρχεται στον Στρατό Ξηράς µικρός αριθ-
µός αξιωµατικών χειριστών, ειδικής µονιµότητας, ώστε να συν-
δράµουν µε την πολύχρονη γνώση και εµπειρίας τους στις Υπη-
ρεσίες Στρατού Ξηράς που παρέχουν πτητικό έργο. 

Στα υπόλοιπα άρθρα του πρώτου κεφαλαίου ρυθµίζονται θέ-
µατα βαθµολογικής εξέλιξης στελεχών, που διαταράχθηκαν µε
τον ν.2439/1966 και θέµατα του Κοινού Σώµατος Στρατιωτικών
Ιερέων. 

Στο δεύτερο κεφάλαιο ρυθµίζεται µε διαφανή και ενιαίο τρόπο
η δυνατότητα για την αξιοποίηση των κινητών περιουσιακών στοι-
χείων των Ενόπλων Δυνάµεων, τα οποία δεν χρησιµοποιούνται
και έχουν οικονοµική αξία. Τα έσοδα από την πώληση αυτού του
υλικού θα ενισχύσουν τον προϋπολογισµό του ΥΠΕΘΑ. Στην πα-
ραπάνω διαδικασία µπορεί να συµπεριληφθεί και στρατιωτικός
εξοπλισµός, αφού υποστεί τη διαδικασία της απενεργοποίησης. 

Επίσης, δίνεται η δυνατότητα αξιοποίησης µέσω δηµοπρασίας
πολεµικού υλικού, που δεν παρουσιάζει επιχειρησιακό όφελος.
Για παράδειγµα, ιµατισµός, σκηνές και στρατιωτικά οχήµατα γε-
νικής χρήσεως. 

Στο τρίτο κεφάλαιο δηµιουργείται Κοινό Σώµα Οικονοµικών
Επιθεωρητών, που θα υπάγεται στον Α/ΓΕΕΘΑ, και Υπηρεσία Ε-
σωτερικών Υποθέσεων, που θα υπάγεται απευθείας στον Υπουρ-
γό Εθνικής Άµυνας. 

Ο νέος αυτός θεσµός έρχεται να καλύψει το θεσµικό έλλειµµα
της διοίκησης σε ελεγκτικούς µηχανισµούς στους τοµείς διαχεί-
ρισης των οικονοµικών και των συµβάσεων των Ενόπλων Δυνά-
µεων. 

Με το τέταρτο κεφάλαιο εισάγονται ρυθµίσεις, που επιλύουν
επιµέρους ζητήµατα αρµοδιότητας του ΥΠΕΘΑ, όπως θέµατα
παράτασης διάρκειας υπηρέτησης στο εξωτερικό, θέµατα στρα-
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τολογικής νοµοθεσίας για πολιτογραφηθέντες από χώρες, όπως
Αζερµπαϊτζάν, Καζακστάν, Ρωσία κ.λπ., που είναι οµογενείς και
έρχονται στην Ελλάδα. 

Στο άρθρο 26 του ίδιου κεφαλαίου ρυθµίζεται η πληρωµή των
ληξιπρόθεσµων οφειλών στρατιωτικών νοσοκοµείων από αγορά
υλικών και παροχή υπηρεσιών. Με τη ρύθµιση αυτή δίνεται ανά-
σα ρευστότητας στα στρατιωτικά νοσοκοµεία, τα οποία, όπως
και τα υπόλοιπα νοσοκοµειακά ιδρύµατα του ΕΣΥ, αδυνατούν να
εξοφλήσουν τις οφειλές τους προς τις προµηθεύτριες εταιρείες. 

Επίσης, στο άρθρο 30 εγκρίνεται το σχέδιο Σύµβασης Αντι-
σταθµιστικών Ωφεληµάτων µεταξύ της εταιρείας «RAYTHEON»
και της Γενικής Διεύθυνσης Αµυντικών Εξοπλισµών και Επενδύ-
σεων του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας.  Η υπ’ όψιν σύµβαση είχε
υπογραφεί τον Ιούνιο του 1999, τροποποιήθηκε τον Αύγουστο
του 2005 και έληξε τον Σεπτέµβριο του 2006. 

Τέλος, θέλω να αναφερθώ στο άρθρο 27, που αφορά τον συν-
δικαλισµό στις Ένοπλες Δυνάµεις. Με αυτό ρυθµίζονται λεπτο-
µέρειες για την οµαλότερη και ουσιαστικότερη άσκηση συνδικα-
λιστικού δικαιώµατος στις Ένοπλες Δυνάµεις. 

Το υπ’ όψιν άρθρο προβλέπει τη σύσταση πρωτοβάθµιων ενώ-
σεων µόνο σε κάθε περιφερειακή ενότητα και όλες οι πρωτοβάθ-
µιες ενώσεις γίνονται υποχρεωτικά µέλη της Πανελλήνιας
Οµοσπονδίας Ενώσεων Στρατιωτικών. 

Τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, παρά το γεγονός ότι ερ-
γάζονται σε ένα περιβάλλον µε ειδικές συνθήκες, δεν πρέπει να
υπολείπονται του δικαιώµατος του συνδικαλισµού, που απολαµ-
βάνουν όλοι οι Έλληνες πολίτες κατά το Σύνταγµα.

Τέλος, θεωρώ πως συνολικά το παρόν σχέδιο νόµου κινείται
στη σωστή κατεύθυνση και επιχειρεί να δώσει δίκαιες και βιώσι-
µες λύσεις σε καίρια ζητήµατα, που αντιµετωπίζουν οι Ένοπλες
Δυνάµεις. Γι’ αυτό, σας καλώ να το ψηφίσουµε. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Δαβάκης από τη Νέα Δηµοκρατία
για επτά λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για
µία ακόµα φορά, επεξεργαζόµενοι νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας, βρισκόµαστε προ της εξής καταστάσεως: Ασύν-
δετες µεταξύ τους διατάξεις, φωτογραφικές, αποσπασµατικές
και εµβαλωµατικές, όπως λέγαµε παλιά. Ένα νοµοσχέδιο χωρίς
αρχή εισάγεται στην Εθνική Αντιπροσωπεία, προκειµένου η
Βουλή να δώσει ψήφο  εµπιστοσύνης προς αυτό και να το ψηφί-
σει. 

Αυτό το λέω στην αρχή της οµιλίας µου γιατί καταδεικνύεται,
µε τον πιο περίτρανο µάλιστα τρόπο, η πλήρης απουσία ενός
συγκεκριµένου προγράµµατος, µε συνέπεια, µε σταθερότητα, µε
διάρκεια, ενός προγράµµατος το οποίο θα έλυνε πάγια και ση-
µαντικά προβλήµατα των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Αυτό είχε ως αποτέλεσµα κάθε φορά -και στις τρεις περιπτώ-
σεις που είχε το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας νοµοθετική πρωτο-
βουλία- να µην υπάρχει αρχή επί των συγκεκριµένων νοµοθετη-
µάτων. Και τα τρία νοµοσχέδια, κύριε συνάδελφε, τα οποία επε-
ξεργαστήκαµε στην επιτροπή που είµαστε µέλη, δεν είχαν µία
αρχή και να πούµε, δηλαδή, ότι τώρα νοµοθετούµε για να κά-
νουµε αυτό, τώρα νοµοθετούµε για να κάνουµε το άλλο. 

Είναι αποσπασµατικά, όπως είπαµε, και µε εµβαλωµατικές δια-
τάξεις. Αυτό δείχνει περίτρανα την απουσία ενός στρατηγικού
σχεδιασµού εκ µέρους της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας.

Μάλιστα, δε, σε ό,τι έχει εξαγγελθεί –και το έχω πει κι άλλες
φορές από τη θέση αυτή- εκ µέρους του κυρίου Υπουργού Εθνι-
κής Άµυνας, οποιοσδήποτε φάκελος έχει τεθεί ότι τον διαχειρί-
ζεται ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας, δεν έχει κανένα µετρήσιµο
και συγκεκριµένο θετικό αποτέλεσµα. 

Τι έγινε, κύριε Υπουργέ, για τα 300.000.000 ετήσια έσοδα από
την αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων
που µας λέγατε; Ανεφέρθη ότι το σύνολο των εισπράξεων θα
είναι 649.000 σε βάθος εικοσαετίας. Τι έγινε µε τις Φλέβες, που
είχαµε ενδιαφέρον από το Αµπού Ντάµπι, όπως µας λέγατε εδώ

σε επίκαιρη ερώτηση, και για το οποίο θα εισπράτταµε, όπως
εσείς είχατε πει, 3 δισεκατοµµύρια ευρώ που θα πήγαιναν στα
µετοχικά ταµεία.

Τι έγινε µε τα αναδροµικά, αυτά τα περίφηµα αναδροµικά, το
υπόλοιπο 50%, το οποίο είχε γίνει «σηµαία» από εσάς; Στις 18 Ια-
νουαρίου 2015 στις προγραµµατικές δηλώσεις ακούστηκαν
ύµνοι, αλλά και κοπετοί κατά των περικοπών στις Ένοπλες Δυ-
νάµεις και σήµερα βλέπουµε ότι ως επιστολογράφος έχετε, θα
έλεγα, διαπρέψει προς το Υπουργείο Οικονοµικών κι όχι ως ένας
αποτελεσµατικός Υπουργός, προκειµένου να αποδοθεί το υπό-
λοιπο 50% στα στελέχη, τα οποία δικαίως προσέφυγαν από τη
δική µας -αν θέλετε- πολιτική περικοπών την εποχή εκείνη. 

Η δική µας πολιτική, όµως, µετά έδωσε το πρώτο 50% της απο-
φάσεως του Συµβουλίου της Επικρατείας και θα δίναµε το υπό-
λοιπο 50% το 2016, εφόσον οι δηµοσιονοµικές συνθήκες το
επέτρεπαν. Άρα, λοιπόν, όλα αυτά τα λέω για να καταδείξω για
µία ακόµη φορά την απουσία και την ασυνέχεια λόγων και πρά-
ξεων εκ µέρους της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας.

Ερχόµαστε στο άρθρο 27 περί συνδικαλισµού. Το άρθρο αυτό
-και πιστεύω σε αυτό µπορεί να συµφωνήσουµε µε τον παλαιό
συνάδελφο, τον κ. Καµµένο- µεταλλάσσεται, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ως ιός. Εµφανίστηκε πριν από έναν χρόνο µε µία
τροπολογία εκ µέρους της συναδέλφου, της κ. Κοζοµπόλη. Αυτή
η τροπολογία έγινε άρθρο 50. 

Και τώρα, έναν χρόνο µετά, εµφανίστηκαν αυτά που λέγαµε
από του Βήµατος, η διχόνοια και η διάσταση µεταξύ των στελε-
χών, όχι όλων των στελεχών, αλλά εκείνων που θέλουν να συνδι-
καλίζονται και να παριστάνουν τους συνδικαλιστοπατέρες, ας το
πω έτσι, των Ενόπλων Δυνάµεων, την πλειοψηφία των οποίων
αφήνει παγερά αδιάφορους αυτή η όλη υπόθεση. 

Και αυτό γιατί τα προβλήµατα τα οποία αντιµετωπίζουν ξέρουν
ότι µπορούν να λυθούν από την ηγεσία τους, από τον διοικητή
τους, από τις µονάδες τους και κυρίως, από την πολιτική ηγεσία,
η οποία επιφορτίζεται, πέραν της φυσικής ηγεσίας. Κι εδώ το ξα-
ναλέω ότι θα ήταν ενδιαφέρουσα η άποψη των επιτελείων και
των αρχηγών για το θέµα αυτό, του συνδικαλισµού, διότι για το
προσωπικό των αρχηγών µιλάµε. 

Αν συµβεί κάτι σε µια µονάδα, κύριε συνάδελφε –και κοιτώ ε-
σάς, κύριε Καραγιαννίδη, γιατί είστε ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ- ο
υπεύθυνος θα είναι ο διοικητής της µονάδας, δεν θα είναι ο κύ-
ριος χ και ο κύριος ψ ο οποίος παριστάνει τον πρόεδρο ενώσεων.
Δυστυχώς, αυτό καταδεικνύει τη σθεναρή στάση που είχαµε -και
η Νέα Δηµοκρατία- απέναντι στο ζήτηµα που λέγεται συνδικαλι-
σµός στις Ένοπλες Δυνάµεις.  

Πιστεύω ότι η Κυβέρνηση πρέπει να το δει σοβαρά, να αποσύ-
ρετε το άρθρο αυτό και να δηµιουργηθεί µία διαφορετικού εί-
δους πολιτική στάση απέναντι στα ζητήµατα τα οποία θίγει το
άρθρο αυτό. 

Θέλω να αναφερθώ στο άρθρο 3. Είπε ο κύριος Υπουργός
στην επιτροπή ότι πράγµατι –βέβαια εκεί ήταν ειλικρινής και πρέ-
πει να εξάρω την ειλικρίνειά του- είναι φωτογραφική η διάταξη
του άρθρου 3. Υπάρχουν φωτογραφίες των πέντε αυτών ανθρώ-
πων. 

Το ζήτηµα είναι το εξής. Έχουµε ανάγκη από χειριστές, κύριε
Υπουργέ, ή από ελικόπτερα; Γιατί µέχρι τώρα εγώ γνώριζα –και
εσείς γνωρίζετε ως χειριστής των θεµάτων- ότι έχουµε ανάγκη
από ελικόπτερα. Πώς πιστοποιούνται αυτοί για να κάνουν πτητικό
και εκπαιδευτικό έργο; Δεν υπάρχουν άλλα στελέχη τα οποία θα
µπορούσαν να πιστοποιηθούν προς αυτήν την κατεύθυνση; 

Σαφώς είναι φωτογραφικές οι διατάξεις. Προσβάλλει την ιε-
ραρχία, προσβάλλει την ακαδηµαϊκή κοινότητα των ανωτάτων
στρατιωτικών σχολών, τους ανθρώπους οι οποίοι εξέρχονται
αυτών, όταν βλέπουν ξαφνικά να εµφανίζονται πέντε άνθρωποι
από τον κ. Καµµένο σήµερα ή την κάθε πολιτική ηγεσία ή του χ
Υπουργού αύριο, διότι θα κάνει χρήση και ο άλλος Υπουργός,
που θα σας διαδεχθεί. Θα βάλει τους πέντε φίλους του, τους άλ-
λους έξι γνωστούς του, ψηφοφόρους του κ.λπ.. Ως πότε θα νο-
µοθετούµε κατά αυτόν τον τρόπο;

Επαναλαµβάνω το εξής. Έχουν µόνο αυτοί δυνατότητα πιστο-
ποίησης για να τους προσλαµβάνετε; Ως πότε θα ψηφίζουµε τέ-
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τοιες φωτογραφικές διατάξεις; Και εσείς είστε οι προπάτορες
όλων αυτών των θεµάτων τα οποία εγώ σήµερα καυτηριάζω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε ένα λεπτό ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κλείνω απευθυνόµενος κυρίως στον Αναπληρωτή Υπουργό ο

οποίος πήρε µια σαφή στάση απέναντι στους αποφοίτους των
ΑΣΣΥ του 1990. Το πρόβληµα είναι -όπως αναφέρει άλλωστε και
η εισήγηση του ΓΕΕΘΑ που µας δώσατε πριν από λίγες ώρες-
ότι µετά την επαγωγή, του ν.4407 που ψηφίσαµε, των αποφοίτων
των τάξεων του 1988 και 1989, υπάρχει µία διακριτική µεταχεί-
ριση εις βάρος των αποφοίτων του 1990.

Τα πράγµατα είναι απλά και η θέση της Νέας Δηµοκρατίας
είναι απολύτως ξεκάθαρη, όπως παρουσιάστηκε και προηγουµέ-
νως από τον εισηγητή µας. Η τάξη αποφοίτων του 1990 πρέπει
να υπαχθεί και αυτή, κύριε Υπουργέ στον ν.2439/1996. Υπάρχει
διακοµµατική συναίνεση. Πρέπει να προσχωρήσετε σε αυτή τη
συναίνεση. Είναι κρίµα, όταν συναινούµε σε αυτή την Αίθουσα,
να µην το κάνουµε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Το έχει δεχθεί.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Χαίροµαι. Πρέπει να προχωρήσουµε

κατά αυτόν τον τρόπο.
Όσο αφορά των εκσυγχρονισµό των F-16 –και κλείνω µε αυτό-

θεωρώ ότι πρέπει απαραιτήτως να συµβεί. Μας αφήνουν προ-
βληµατισµένους τα µέχρι τώρα λεχθέντα εκ µέρους της πολιτι-
κής ηγεσίας. Όπως όλοι γνωρίζουµε, η ραχοκοκαλιά της τουρ-
κικής αεροπορίας είναι τα F-16. Κατά τούτο σηµαίνει ότι και εµείς
πρέπει να τα αναβαθµίσουµε, ασχέτως των F-35 ή όχι.

Και νοµίζω ότι πρέπει άµεσα να συγκληθεί η αρµόδια Επιτροπή
Εξοπλισµών της Βουλής, προκειµένου και εµείς να ερωτήσουµε
και η πολιτική ηγεσία να δώσει τις κατάλληλες απαντήσεις, ώστε
ο ελληνικός λαός να ηρεµήσει όσον αφορά αυτά τα µεγάλα, δυ-
σθεώρητα ποσά τα οποία ακούγονται δεξιά και αριστερά.

Ο όλος θόρυβος συνέβη –και αυτό θέλω να το απαντήσω σε
σχέση µε κάποια προσλαλιά, νοµίζω, του κυρίου Αναπληρωτή
Υπουργού ή και του Υπουργού για το παρελθόν- διότι για πρώτη
φορά ο Πρόεδρος των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής ξεκί-
νησε τη συνέντευξή του µε τους δηµοσιογράφους, µε παριστά-
µενο δεξιά του τον κ. Τσίπρα, µε τα F-16. Εµείς, δηλαδή, ο ελλη-
νικός λαός θα δώσουµε εργασία στον καθηµαγµένο αµερικανικό
λαό από την κρίση και την ανεργία! Γι’ αυτό έγινε αυτός ο θόρυ-
βος. Τα συµπεράσµατα δικά σας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Δαβάκη.

Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Δηµήτρης Βίτσας
για µία παρέµβαση.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα είµαι εξαιρετικά σύντοµος και σε επιµέρους σηµεία, µια και
το βάρος –ας το πω έτσι- της συνολικής τοποθέτησης θα το έχει
ο Υπουργός κ. Καµµένος.

Κατ’ αρχάς είναι δύο τα ζητήµατα. Ένα ζήτηµα έβαλε ο κ. Δη-
µοσχάκης και ένα ζήτηµα ο κ. Δαβάκης τώρα στο τέλος.

Αναφέρατε ξανά αυτά περί 20.000 και για το Γενικό Λογιστήριο
του Κράτους, κύριε Δηµοσχάκη. Λησµονείτε µάλλον το γεγονός
ότι το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, όταν υπάρχει επιβάρυνση,
την καταγράφει. Γιατί δεν υπάρχει κατά κύριο λόγο επιβάρυνση;
Δεν υπάρχει επιβάρυνση για τον απλούστατο λόγο ότι σήµερα -
άσχετα µε το τι γινόταν πριν από χρόνια- υπολογίζεται µε άλλο
τρόπο η σύνταξη.

Η σύνταξη υπολογίζεται για όλο τον εργασιακό βίο, οπότε δεν
υπάρχει επιβάρυνση µε βάση αυτή την αλλαγή, που εµείς κά-
νουµε. Όµως, υπάρχει επιβράβευση, όπως δώσαµε και την απάν-
τηση στον κ. Δαβάκη.

Το δεύτερο ζήτηµα µε το 50% και 50%. Κατ’ αρχάς, για το δεύ-
τερο 50% -νοµίζω ότι και ο κύριος Υπουργός συµφωνεί- να πούµε
ότι ο χρόνος δεν έχει τελειώσει ακόµα. Κάντε λίγο υποµονή, για
ό,τι µπορεί να γίνει. 

Κύριε Δαβάκη, µας παρουσιάσατε ότι πήρατε µια απόφαση και

δώσατε το 50% άπαξ στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων. Δεν
είναι έτσι. Σε τριάντα έξι δόσεις τα δώσατε και τα περισσότερα
χρήµατα δόθηκαν µε βάση αυτή την απόφαση -και έτσι έπρεπε
να γίνει, δεν το συζητάµε- επί δικής µας διακυβέρνησης. Τον Δε-
κέµβριο…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δώστε και εσείς τα άλλα 50%...
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Σας είπα, κάντε λίγο υποµονή σε αυτό. Και εµείς δου-
λεύουµε και ξέρετε ότι δουλεύουµε και µε αξιωµατικούς που
δούλεψαν και µε εσάς και οι οποίοι είναι καλοί και έχουν το κρι-
τήριο της επαγγελµατικότητας πάρα πολύ υψηλό. 

Επίσης, έχει ξεκινήσει µια συζήτηση -είναι εδώ ο κ. Λοβέρδος-
για τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά. Να θυµίσω ορισµένα πράγµατα:
Σε αυτή τη Βουλή -εννοώ σε αυτόν τον χώρο- έγινε η συζήτηση
όταν µεταβιβάστηκαν τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά στην «PRIVIN-
VEST» -κάπως έτσι έλεγαν την εταιρεία- η οποία µάλιστα τότε
µας έλεγαν ότι ήταν η µεγαλύτερη εταιρία, η οποία αφορά τα
ναυπηγεία σε όλο τον κόσµο, η οποία έχει διασύνδεση µε την
«ABU DHABI MAR», η οποία ήταν η γνωστή εταιρεία και στο τέ-
λος αποκαλύφθηκε ότι δεν είχαν καµµία διασύνδεση, ότι η µια
είχε αποχωρήσει κ.λπ.. 

Έκανε µετά, επί των προηγούµενων κυβερνήσεων, αγωγή η
ΕΝΑΕ, τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά κατά του ελληνικού δηµοσίου,
απαιτώντας περίπου 1,5 δισεκατοµµύρια ευρώ για διαφυγόντα
κέρδη µε βάση τη συµφωνία, που είχε γίνει από τις προηγούµε-
νες κυβερνήσεις. 

Αυτό έχει γίνει µέχρι τώρα και η αιτιολογική βάση είτε είχαν
σαν δικηγόρο τον Βγενόπουλο, τον αείµνηστο, τον µακαρίτη -αεί-
µνηστος µπορεί να µείνει κιόλας, πρέπει να τον σεβόµαστε- είτε
είχαν µετά την εγγλέζικη και την αµερικάνικη εταιρεία ήταν το
κύριο, θα έλεγε κανένας, βάρος του. 

Έρχεται εκείνη την εποχή -για να τα θυµόµαστε όλα- άλλος
ιδιοκτήτης ναυπηγείων και λέει ότι αυτή η συµφωνία, που κάνατε
µετά µε την «DIGICOM», µε τις ευρωπαϊκές δηλαδή αρχές, προ-
βλέπει µόνο την επισκευή ελληνικών πλοίων του Πολεµικού Ναυ-
τικού, πράγµα που γινόταν, στα ναυπηγεία Σκαραµαγκά. 

Αυτό το έχουν κάνει δεκτό, όχι ο Πάνος ο Καµµένος ή ο Δηµή-
τρης ο Βίτσας, αλλά ο κ. Βενιζέλος σαν Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας, του οποίου τη νοµική αρτιότητα εγώ δεν κάθοµαι να αµφισ-
βητήσω και µετά ο κ. Αβραµόπουλος. Αυτό έρχεται µετά το διαι-
τητικό δικαστήριο, στο οποίο προσέφυγε και λέει ότι από τα 1,5
δισεκατοµµύρια, εγώ λέω τα 180 εκατοµµύρια και ο Σάφα -για
να µιλάµε µε ονόµατα- λέει ότι αν προσµετρήσουµε και τα επιτό-
κια κ.λπ. θα φτάσουµε τα 200 εκατοµµµύρια.

Εν τω µεταξύ, είναι εκκρεµής αγωγή του ελληνικού δηµοσίου,
που έγινε από εµάς, για 7 δισεκατοµµύρια, για πρόγραµµα που
δεν έχει ολοκληρώσει. Επίσης, είναι εκκρεµής αγωγή του ελλη-
νικού δηµοσίου ή αν θέλετε απαίτηση του ελληνικού δηµοσίου,
η οποία έχει φτάσει στα δικαστήρια για 560 εκατοµµύρια ανά-
κτηση κρατικών ενισχύσεων. 

Και σε αυτή τη λογική είµαστε δικαιολογηµένοι πλήρως να ζη-
τάµε δυο πράγµατα. Το ένα είναι να µπουν τα ναυπηγεία σε κα-
θεστώς ειδικής διαχείρισης, όπου την ευθύνη για αυτό το
χρονικό διάστηµα λειτουργίας τους θα έχει κατά κύριο λόγο το
Πολεµικό Ναυτικό, που στην ουσία την είχε και όλα τα προηγού-
µενα χρόνια, γιατί ξέρετε ότι υπάρχει και η σύµβαση µε την οποία
πληρώνονται και οι εργαζόµενοι και τα ασφαλιστικά τους ταµεία
από το Πολεµικό µας Ναυτικό και γίνεται η συντήρηση του δικού
µας στόλου. 

Εντός αυτού του χρονικού διαστήµατος έχουµε κινηθεί δρα-
στήρια, ώστε να υπάρχει, θα έλεγε κάποιος, επενδυτικό κλίµα
γύρω από αυτά τα ναυπηγεία, το οποίο θα βοηθάει και τη χώρα,
θα βοηθάει και τα ναυπηγεία. Το λέω αυτό και για τον Σκαρα-
µαγκά, το λέω και για τα άλλα ναυπηγεία. Αυτό είναι το βασικό
ζήτηµα που ήθελα να πω.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δέχεστε να έρθει στην επιτροπή,
κύριε Υπουργέ;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Ναι, βεβαίως. Καµµία αντίρρηση.

Όσον αφορά το άρθρο 27, νοµίζω ότι τακτοποιείται το θέµα.
Θέλω, όµως, να θυµίσω τι είχα πει στη συνεδρίαση της Βουλής
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όταν για πρώτη φορά µπήκε αυτή η τροπολογία. 
Είχα πει το εξής: Το πώς θα λειτουργήσει ο συνδικαλισµός

στις Ένοπλες Δυνάµεις, θα είναι απόρροια δύο πραγµάτων. Το
ένα θα είναι η σοβαρότητα µε την οποία θα το αντιµετωπίσουν
τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και το δεύτερο η πραγµατι-
κότητα, δηλαδή ποια πραγµατικότητα θα διαµορφωθεί. Πάνω σ’
αυτό δουλεύουµε και δεν είναι πάρα πολύς καιρός που έχει πε-
ράσει.

Και να σας πω κάτι; Με αυτές οι ρυθµίσεις που αυτήν τη στιγµή
βάζουµε, µε µια έννοια –κι αν διαβάσετε τα blogs και τα sites, τα
οποία ασχολούνται µε ζητήµατα της εθνικής άµυνας- κανένας
δεν είναι ευχαριστηµένος από τα σωµατεία, που λέγονται «πα-
νελλήνιες οµοσπονδίες». 

Θέλετε να σας πω τι γνώµη µου; Αυτό είναι καλό. Αυτό σηµαί-
νει ότι δεν παίρνει κάποιου τη θέση. Και µε τις παρεµβάσεις που
κάναµε και τώρα, διαµορφώνεται µια κατάσταση και ο απαραί-
τητος χρόνος, ώστε να βοηθήσουµε από τη δική µας τη µεριά να
τα βρουν.

Κατά κύριο λόγο, αν έχω κάποιο ενδιαφέρον, είναι να ολοκλη-
ρωθούν οι διαδικασίες στις πρωτοβάθµιες περιφερειακές ενότη-
τες. Κι αν δεν τα έχουν καταφέρει και νοµίζουν ότι τα δικαστήρια
θα τους λύσουν τα προβλήµατα, λέω καθαρά ότι ποτέ δεν έχουν
λύσει τα δικαστήρια συνδικαλιστικά προβλήµατα. Και οι περισ-
σότεροι εδώ µέσα έχουµε κάποια εµπειρία από τον συνδικαλι-
στικό χώρα - άλλος από τον φοιτητικό συνδικαλισµό, άλλος από
τον εργατικό συνδικαλισµό, άλλος από τον επιστηµονικό συνδι-
καλισµό κ.λπ.-, και ξέρουµε ότι αν δεν βρούµε µια κοινή συνιστα-
µένη, δεν πρόκειται να προχωρήσουµε. 

Έγιναν και διάφορες άλλες προτάσεις. Εγώ προσµετρώ τις
παρατηρήσεις που κάνατε. Σας λέω ότι τις σκέφτοµαι πάρα πολύ
θετικά. Όµως, δεν µπορούµε εδώ να πάµε να νοµοθετήσουµε
επιτροπές διαιτητικές. Δεν µπορούµε. Το έχω εξηγήσει εκατό χι-
λιάδες φορές. Αυτό για το άρθρο 27.

Όσον αφορά το άρθρο 30 -ο κ. Καρράς δεν είναι εδώ- είπαµε
δύο πράγµατα, συµφώνησε και µε αυτά που είπε ο κύριος
Υπουργός. Εδώ τι έχουµε; Στην ουσία έχουµε µια σηµαντική αλ-
λαγή, ανατροπή θα έλεγα, µιας σύµβασης αντισταθµιστικών
ωφεληµάτων. Πού ήταν το κύριο σηµείο; 

Κατ’ αρχάς, δεν µπορείς να απαγορεύσεις µία εταιρεία να πάει
στο διαιτητικό δικαστήριο ή στο Διεθνές Δικαστήριο κ.λπ.. Αυτό
δεν µπορείς να το απαγορεύσεις. Μπορείς να πεις τα νοµικά σου
επιχειρήµατα, µπορείς να πεις τα πραγµατικά επιχειρήµατα. 

Το κύριο και βασικό σηµείο ήταν ότι εµείς δεν δεχόµαστε ότι
µέσα στη σύµβαση των αντισταθµιστικών ωφεληµάτων µπορεί
να είναι ορισµένα αντισταθµιστικά ωφελήµατα, τα οποία δεν
είχαν καµµία σχέση µε την κύρια σύµβαση, πιο συγκεκριµένα, το
αγροτεµάχιο -το λέω εγώ- και το δήθεν εργοστάσιο στην περιοχή
της Αχαΐας που θα κατασκευαζόταν. Εκεί είχαµε µια µεγάλη δια-
φορά, που ακόµα και η εταιρεία είχε κι ένα δίκιο. Σου λέει:
«Εµένα τι µε νοιάζει τι έκανε ο αντιπρόσωπός µου στην Ελλάδα;».

Εµάς, όµως, το ότι ο αντιπρόσωπός τους στην Ελλάδα ήταν
στη φυλακή για σκάνδαλα µάς ένοιαζε και µας παραένοιαζε και
ξεκινήσαµε µια σειρά από διαπραγµατεύσεις. Δεν µπορούσε µε
τίποτα να υπαχθεί ούτε στον νόµο του 2016. Δεν γινόταν αυτό το
πράγµα. 

Επειδή στην ουσία πρόκειται περί ανατροπής, γι’ αυτό φέρ-
νουµε νοµοθετική ρύθµιση. Αυτό είναι το βασικό. Κερδίζουµε, θα
έλεγε κανείς, τρεις φορές, µία φορά γιατί τα αντισταθµιστικά
είναι περισσότερα, δεύτερη φορά γιατί αποφεύγουµε το έξοδο
–δικαστικά κ.λπ.- τρίτη φορά γιατί θα πηγαίναµε να ζητάµε κατά-
πτωση εγγυητικών και ρητρών, που θα µας έφερναν και σε και-
νούργια δικαστήρια, άρα η κυβέρνηση που θα υπάρχει σε δέκα
χρόνια περίπου, θα συζητούσε ακόµα το ίδιο ζήτηµα. Νοµίζω ότι
κι εκεί κερδίζουµε.

Θεωρώ πολύ σηµαντική την τροπολογία για την ισότητα των
επιστηµόνων. Η τροπολογία αυτή είναι ένα σοβαρό βήµα στο ότι
δεν υπάρχουν διακεκριµένοι επιστήµονες, που απολαµβάνουν
κάποιων πλεονεκτηµάτων µόνο στο εξωτερικό, αλλά υπάρχουν
και στο εσωτερικό. 

Θέλω να δώσω µια απάντηση, γιατί µου είχε γίνει µια ερώτηση.
Αυτοί που η ηλικία τους είναι ανάµεσα στα τριάντα τρία και στα

τριάντα πέντε χρόνια, που πηγαίνουν στις Ένοπλες Δυνάµεις,
είναι για την Αεροπορία και για το Ναυτικό κάτω από 1% σ’ αυτό
το χρονικό διάστηµα, δηλαδή, αυτοί που είναι πάνω από τριάντα
τρία . Για τον Στρατό είναι κοντά στο 3%. Δεν είναι η πλειοψηφία
τους γιατροί. Κάναµε αναλυτική κατάσταση. Είναι λανθασµένο
αυτό που λέγεται περί γιατρών κ.λπ.. 

Θέλω να πω κάτι τελευταίο σαν γνώµη: Μπήκε όλο αυτό το ζή-
τηµα γιατί να είναι αυτή η υπηρεσία κάτω από τον Υπουργό, αλλά
να είναι στον αρχηγό, δηλαδή να είναι στα επιτελεία στην ουσία.
Αυτό λένε, επειδή το έχει η Αστυνοµία.

Εγώ σας λέω τώρα ότι στην ουσία θα το έχει σε κάποιον από
κάτω, ενώ την ευθύνη θα την έχει ο από πάνω, δηλαδή θα διατά-
ζει ο από πάνω τον από κάτω και ο από κάτω µετά θα εκτελεί και
θα µπορεί να ελέγχει τον από πάνω. Το βασικό είναι ότι υπάρχει
και η εισαγγελία. Αυτό ήθελα να σας πω.

Τέλος, θα ήθελα να σας πω ότι µου άρεσε πολύ µια αναφορά
που έγινε. Δεν έγινε από κανέναν, που να είναι αυτήν τη στιγµή
εδώ πέρα. Φαίνεται ότι ένα τραγούδι, το οποίο συνδέει την ελ-
ληνική επανάσταση µε την εθνική αντίσταση, εξακολουθεί να τα-
ράζει τους απόγονους εκείνων που συνεργάστηκαν µε τους ναζί. 

Εµείς πρέπει να πούµε ότι υπάρχουν συντηρητικά κόµµατα,
υπάρχουν κεντρώα κόµµατα, υπάρχουν σοσιαλδηµοκρατικά κόµ-
µατα, υπάρχουν αριστερά κόµµατα, υπάρχουν κοµµουνιστικά
κόµµατα. Σ’ αυτήν τη Βουλή υπάρχει Κοµµουνιστικό Κόµµα, µην
µπερδευτούµε σ’ αυτό το πράγµα. 

Λέω, λοιπόν, ότι όλοι αυτοί µετά τη Μεταπολίτευση δώσαµε
µια µάχη, άλλες φορές επιτυχηµένη, άλλες λιγότερο επιτυχη-
µένη, ώστε οι Ένοπλες Δυνάµεις να είναι αφοσιωµένες στο κα-
θήκον, που προτάσσει το Σύνταγµα και στη δηµοκρατία και έτσι
θα συνεχίσουµε, να είµαστε καθαροί προς όλες τις κατευθύν-
σεις.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Αγαπητοί συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνε-

δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το Γενικό Λύκειο Αλµυρού Μαγνησίας (πρώτο
τµήµα).

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα έχετε την ευκαιρία να ακούσετε τον Πρόεδρο της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας,
τον κ. Δηµήτριο Κουτσούµπα.

Κύριε Κουτσούµπα, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά, µε
ανοχή φυσικά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το προς συζήτηση σχέδιο νόµου,
τόσο στο στάδιο της εξέτασης στη σχετική κοινοβουλευτική επι-
τροπή, αλλά και πιο πριν, ακόµη και κατά την περίοδο της λεγό-
µενης δηµόσιας διαβούλευσης, ούτε λίγο ούτε πολύ είχε
φορτιστεί από την Κυβέρνηση µε προσδοκίες εξωπραγµατικές
για τον ρόλο που θα παίξει στον εκσυγχρονισµό και την αποτε-
λεσµατικότητα των Ενόπλων Δυνάµεων.

Και αυτό γιατί το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο απλά προσαρµό-
ζεται στις απαιτήσεις των αναγκών των κρατών των χωρών-
µελών του ΝΑΤΟ. 

Σκοπός του είναι η ακόµα εντονότερη προσαρµογή των Ενό-
πλων Δυνάµεων στην εξυπηρέτηση των πολεµικών σχεδιασµών
των ιµπεριαλιστικών κέντρων, των Ηνωµένων Πολιτειών Αµερι-
κής, του ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Εµπεριέχονται σε
αυτό θέµατα, που αφορούν το προσωπικό. Όµως, αλήθεια, σε
ποιο προσωπικό αναφέρεστε; Αναφέρεστε στα στελέχη που τους
ορκίσατε πανηγυρικά να υπερασπίζονται µε πίστην και αφοσίω-
σιν µέχρι της τελευταίας ρανίδος του αίµατός των τας σηµαίας
-όπως λέει ο σχετικός όρκος- και τους οποίους αντί να τους στέλ-
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νετε να υπερασπιστούν πραγµατικά τα σύνορα της χώρας µας,
τους στέλνετε να χύνουν το αίµα τους στο Αφγανιστάν, στο Ιράκ,
στο Κόσσοβο, στη Συρία, στην Κορέα παλαιότερα ή όπου αλλού
απαιτούν ή θα απαιτήσουν οι επιδιώξεις και τα συµφέροντα του
ΝΑΤΟ, επικαλούµενοι συνεχώς συµβατικές υποχρεώσεις και τη
συνέχεια του κράτους, λες και αυτές οι συµβατικές υποχρεώσεις
είναι προϊόν παρθενογένεσης και όχι δικές σας -µαζί και των προ-
ηγούµενων- πολιτικές επιλογές. 

Γίνεται αναφορά στο προσωπικό που στελεχώνει τις Ένοπλες
Δυνάµεις, που η επιχειρησιακή τους δοµή έχει συγκροτηθεί όχι
µε βάση την ανάγκη υπεράσπισης των συνόρων της χώρας, αλλά
µε βάση την εξυπηρέτηση νατοϊκών σχεδιασµών. 

Για εµάς είναι ξεκάθαρο: η διατεταγµένη υπηρεσία στο πέρα-
σµα του χρόνου χιλιάδων Ελλήνων στελεχών των Ενόπλων Δυ-
νάµεων στις δυνάµεις ταχείας επέµβασης του ΝΑΤΟ ή σε άλλους
σχηµατισµούς του δεν αποσκοπεί ούτε κατ’ ελάχιστον στην προ-
στασία των κυριαρχικών δικαιωµάτων της Ελλάδας. Εξυπηρετεί
ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς. Αντιστρατεύεται τα συµφέροντα
του λαού µας για ειρηνική συνύπαρξή του µε άλλους λαούς. Εγ-
κυµονεί τεράστιους κινδύνους για τη χώρα µας. Εκθέτει τους
στρατιωτικούς σε κινδύνους άσχετους µε την υπεράσπιση της
κυριαρχίας της χώρας µας. 

Με το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου αυτά τα στελέχη, που ανά-
λωσαν δεκαετίες της ζωής τους εργαζόµενα σε αντίξοες συνθή-
κες και πλέον συµπληρώνουν τον εργάσιµο βίο τους, τους κάνετε
τη «χάρη» να τα ανταµείψετε σήµερα µε επιπλέον χρόνο εργα-
σίας! 

Στο νοµοσχέδιο περιλαµβάνονται, επίσης, ρυθµίσεις που αφο-
ρούν την οικονοµική αξιοποίηση, όπως χαρακτηρίζεται, της κινη-
τής περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων. Σε αυτό υπάρχει
αναφορά σε παλιό, άχρηστο ή µη αξιοποιήσιµο υλικό. Όµως, σε
ποιο τέτοιο υλικό αναφέρεστε; Είναι τα άρµατα, τα αεροπλάνα,
τα τανκς ή τα κανόνια, οι σφαίρες και τα βλήµατα που προµη-
θεύτηκαν οι Ένοπλες Δυνάµεις όχι πάντα για να καλύψουν ελλη-
νικές ανάγκες; Είναι τα οπλικά συστήµατα που αγοράστηκαν
κάτω από εκβιαστικές προϋποθέσεις στο πλαίσιο της διπλωµα-
τίας των εξοπλισµών µε την κατασπατάληση ασύλληπτων ποσών
στον βωµό του δήθεν εξευµενισµού και προσεταιρισµού του
ξένου παράγοντα, όπως τον χαρακτηρίζετε;

Δεν είναι τυχαίο ότι στις επίσηµες επισκέψεις στη χώρα µας οι
ηγεσίες κρατών, που διαθέτουν ισχυρά µονοπώλια παραγωγής
οπλικών συστηµάτων, όπως οι Ηνωµένες Πολιτείες, η Γαλλία, η
Γερµανία, συνοδεύονται από εκπροσώπους πολεµικών βιοµηχα-
νιών. Και σήµερα γιατί ο ελληνικός λαός να εµπιστευτεί την από-
συρσή τους; Μήπως γιατί οι ντίλερς του θανάτου θέλουν να
προωθήσουν νέα όπλα;

Εµείς, λοιπόν, σε αυτούς θέτουµε το ερώτηµα: Αυτή η τερά-
στιου κόστους αλλαγή υποδοµών, προσαρµοσµένων στις απει-
λές που προδιαγράφουν στους επιχειρησιακούς τους
σχεδιασµούς οι ιµπεριαλιστές, πόση σχέση έχουν άραγε µε την
πραγµατική και ουσιαστική υπεράσπιση των συνόρων µας; Η
απάντηση είναι µία: Οι προτεινόµενες από το ΝΑΤΟ και τελικά
υλοποιούµενες υποδοµές δεν έχουν σχέση µε την υπεράσπιση
των συνόρων, γιατί είναι ενταγµένες µόνο στους δικούς τους
σχεδιασµούς. 

Στο υπό συζήτηση σχέδιο νόµου περιλαµβάνεται επίσης ένα
ολόκληρο κεφάλαιο, που χαρακτηρίζεται σηµαντική τοµή στη
διαδικασία των οικονοµικών επιθεωρήσεων και εσωτερικών ελέγ-
χων κ.λπ.. Δηλαδή, για να έχουµε το καλό ερώτηµα, µε τη δηµι-
ουργία αυτών των υποδοµών ελέγχου θέλετε να πείσετε τον
ελληνικό λαό ότι θα σταµατήσει ο χρηµατισµός, οι µίζες, όπως
το λέει ο λαός µας απλά, σ’ αυτό το αλισβερίσι των εξοπλισµών;
Είναι γνωστό και στον πλέον αδαή γύρω από τις προµήθειες
όπλων, ότι ο χρηµατισµός, η εξαγορά προτίµησης, αποτελεί κα-
θεστώς στους εξοπλισµούς και είναι απόρροια του τεράστιου αν-
ταγωνισµού ανάµεσα σε πολυεθνικά µεγαθήρια. 

Αυτό ισχύει ιδιαίτερα στην περίπτωση της Ελλάδας, η οποία
ξοδεύει µεγάλο µέρος του προϋπολογισµού της στην αγορά
οπλικών συστηµάτων που, εκτός των άλλων, σε σηµαντικό ποσο-
στό δεν έχουν σχέση  µε τις πραγµατικές ανάγκες άµυνας της
χώρας, αλλά υπηρετούν σχεδιασµούς του ΝΑΤΟ και της Ευρω-

παϊκής Ένωσης. 
Το µέγεθος της οικονοµικής αιµορραγίας της Ελλάδας στον

βωµό των αναγκών του ΝΑΤΟ δείχνει και η ετήσια έκθεση του
Διεθνούς Ινστιτούτου Στρατηγικών Μελετών, που δηµοσιοποι-
ήθηκε τον Φλεβάρη του 2017. Αναφέρει ότι είκοσι έξι ευρωπαϊκές
χώρες - µέλη του ΝΑΤΟ αύξησαν µεν συνολικά τις αµυντικές δα-
πάνες τους το 2016 αλλά µόνο σε µικρή κλίµακα. Σύµφωνα µε
τον ίδιο φορέα, µόνο δυο απ’ αυτές τις χώρες τήρησαν τη ΝΑ-
ΤΟϊκή δέσµευση του 2% του ΑΕΠ: η Εσθονία και η Ελλάδα. 

Γι’ αυτό και η Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ δέχεται συχνά
πυκνά τα συγχαρητήρια του ΝΑΤΟ, πριν του Οµπάµα, τώρα και
του Τραµπ, των υπουργών άµυνας των ΗΠΑ επίσης κ.λπ.. Την
ίδια ώρα ακριβώς περικόπτονται κι άλλο µισθοί, συντάξεις, επι-
δόµατα, κοινωνικές παροχές. 

Μετά την πρόσφατη επίσκεψη του Πρωθυπουργού στις Ηνω-
µένες Πολιτείες φαίνεται ότι έχει ήδη ολοκληρωθεί η συµφωνία
αναβάθµισης των ελληνικών µαχητικών αεροσκαφών F-16. Ποιον
εξυπηρετεί αυτή η πώληση; Πριν απαντήσει η ελληνική Κυβέρ-
νηση πρόλαβαν και µας το είπαν οι ίδιοι οι Αµερικάνοι. Είναι απο-
καλυπτικά τα όσα καταγράφονται σε έγγραφο του Αµερικάνικου
Οργανισµού Συνεργασίας για την Αµυντική Ασφάλεια του Υπουρ-
γείου Άµυνας του Ηνωµένων Πολιτειών Αµερικής, υπηρεσία η
οποία εισηγείται στο Κογκρέσο τέτοια ζητήµατα. Λέει: «Αυτή η
προτεινόµενη πώληση θα συµβάλει στην επίτευξη στόχων της
εξωτερικής πολιτικής και εθνικής ασφάλειας των Ηνωµένων Πο-
λιτειών Αµερικής συµβάλλοντας στη βελτίωση της ασφάλειας
ενός συµµάχου του ΝΑΤΟ. Θα ενισχύσει την ικανότητα της ελ-
ληνικής Πολεµικής Αεροπορίας να υποστηρίζει το ΝΑΤΟ και να
παραµένει διαλειτουργική µε τις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής
και τη συµµαχία του ΝΑΤΟ. Θα βοηθήσει, επίσης, την Ελλάδα να
υποστηρίζει επιχειρήσεις στο µέλλον µειώνοντας έτσι την απειλή
που αποτελούν οι εχθροί της συµµαχίας για τις Ηνωµένες Πολι-
τείες της Αµερικής και τη συµµαχία». 

Όλα αυτά όµως είναι απολύτως αναγκαία για την εκτέλεση
των αµερικάνικων ιµπεριαλιστικών επεµβάσεων στην ευρύτερη
γεωπολιτική περιοχή. Θα τα πληρώσει ο λαός µας και µε τον
ιδρώτα του. 

Τώρα για το αν το κόστος θα είναι 2,4 δισεκατοµµύρια δολάρια
ή 1,1 δισεκατοµµύριο είναι γνωστό ότι οι πολεµικές τους βιοµη-
χανίες θα πάρουν ακριβώς αυτό που θέλουν.

Όσο για το παραµύθι των αντισταθµιστικών ωφεληµάτων, αν
τελικά και σε τι ποσοστό θα εφαρµοστούν, είναι γνωστή η πρα-
κτική, που επικρατεί µε τις υπερτιµολογήσεις που επιβάλλουν
στα προς πώληση οπλικά συστήµατα, µε το «καπέλο» αυτό να
διανέµεται σε συντριπτικό ποσοστό σε εγχώριους εµπόρους
όπλων. Ο λαός µας όµως το έχει πληρώσει.

Εµείς λέµε καθαρά ότι είναι µια κολοσσιαία οικονοµική αιµορ-
ραγία, που εξυπηρετεί ελάχιστα µεν τα συµφέροντα άµυνας της
Ελλάδας, σε συντριπτικό όµως βαθµό τα αµερικανο-ΝΑΤΟϊκά. 

Εµείς, βλέποντας συνολικά το θέµα της εµπλοκής της Ελλά-
δας στη στήριξη των επιχειρησιακών σχεδιασµών ιµπεριαλιστι-
κών δυνάµεων, δεν µπορούµε να διαχωρίσουµε απ’ αυτή την
εµπλοκή το θέµα ύπαρξης ξένων στρατιωτικών βάσεων στο ελ-
ληνικό έδαφος. Το θέµα αυτό κυριάρχησε και στις συζητήσεις
στο πρόσφατο ταξίδι του Έλληνα Πρωθυπουργού στις ΗΠΑ στις
συναντήσεις µε τον Τραµπ και µε υψηλόβαθµους αξιωµατού-
χους. 

Ο κ. Τσίπρας δήλωσε για τη βάση της Σούδας: «Σε ό,τι αφορά
στην Κρήτη και τη βάση της Σούδας, µπορεί και πρέπει να ανα-
βαθµιστεί». Δεν µας διαφεύγει το γεγονός ότι προηγουµένως µια
σειρά στελέχη πρώην κυβερνητικών κοµµάτων, ο ίδιος ο Αρχη-
γός της Νέας Δηµοκρατίας, τάσσονταν υπέρ µιας πιο µακρόχρο-
νης ανανέωσης της σύµβασης παραχώρησης της Σούδας στους
Αµερικανούς. 

Εποµένως, προκύπτουν βάσιµα ερωτήµατα: Τι ακριβώς συµ-
φωνήσατε επιπλέον για τη Σούδα στις Ηνωµένες Πολιτείες Αµε-
ρικής; Παράταση της συµφωνίας για περισσότερα χρόνια;
Χωρική επέκταση της βάσης και γιατί; Επίκειται µήπως µεταφορά
εκεί Αµερικάνων πεζοναυτών από το Ιντσιρλίκ, µοίρας αµερικά-
νικων πολεµικών αεροσκαφών ή drones; Επίκειται εναλλακτικά
µεταφορά drones στο Καστέλι; 
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Επιπλέον, εµείς ζητάµε να πείτε στον λαό και το γιατί πρέπει
να αναβαθµιστεί η βάση της Σούδας και αν το ερώτηµα ακούγε-
ται ρητορικό, την απάντηση την έδωσε ο ίδιος ο κύριος Υπουρ-
γός Άµυνας σε εκδήλωση για τα εβδοµήντα χρόνια λειτουργίας
του Γραφείου Αµυντικής Συνεργασίας Ελλάδας - ΗΠΑ τον περα-
σµένο Ιούνιο, παρουσία του Αµερικάνου Πρέσβη. «Χρειαζόµα-
στε», είπε, «τη βοήθεια των ΗΠΑ για να επεκτείνουµε τις
δυνατότητές µας για το Ναυτικό, ώστε να µπορεί να επιχειρεί
από την Κρήτη ως το Σουέζ. Αν δεν διακόψουµε τώρα τη χρηµα-
τοδότηση της τροµοκρατίας µέσω της παράνοµης διακίνησης
ναρκωτικών, όπλων, παράνοµου πετρελαίου, είναι αδύνατο να
πολεµήσουµε την τροµοκρατία. Γι’ αυτό θέλουµε τη βοήθειά σας
για να επεκτείνουµε τη δυνατότητα στο Ναυτικό και την Αεροπο-
ρία, γιατί η Ελλάδα θα είναι κάθε φορά µε το µέρος των Ηνωµέ-
νων Πολιτειών Αµερικής». 

Μάλιστα, ο Υπουργός Άµυνας, λίγες µέρες µετά την επίσκεψη
στις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής µεταβαίνοντας στην Αίγυπτο
είπε δηµόσια: «δεν πρέπει να φειδόµεθα προσπαθειών προκει-
µένου να σταθούµε στο ύψος των προκλήσεων. Πριν από λίγες
ώρες επιστρέψαµε µε τον Πρωθυπουργό της Ελλάδας από τις
ΗΠΑ όπου και πάλι η διεθνής κοινότητα ζητάει την εµπλοκή της
Ελλάδας και της Αιγύπτου για τη διαµόρφωση ενός πυλώνα στα-
θερότητας, που µπορεί να φέρει την ειρήνη στην ευρύτερη πε-
ριοχή και αυτό πράττουµε». 

Τι ακριβώς όµως σας ζητάει -ρωτάµε εµείς- να πράξετε η διε-
θνής κοινότητα, δηλαδή, το ΝΑΤΟ και οι Ηνωµένες Πολιτείες; Σε
τι έχετε συµφωνήσει; Θα αναλάβει όντως το Πολεµικό Ναυτικό,
όπως έχει προταθεί, υπηρεσίες συνοδείας αµερικάνικων αερο-
πλανοφόρων στη ανατολική Μεσόγειο από τις πλατφόρµες των
οποίων απογειώνονται αµερικάνικα βοµβαρδιστικά για να σπεί-
ρουν τον όλεθρο σε Συρία και Ιράκ; Θα αναλάβει η Πολεµική Αε-
ροπορία ή αεροσκάφη του Πολεµικού Ναυτικού τα υπό
αναβάθµιση P3 στην ΕΑΒ στην Τανάγρα να κάνουν περιπολίες
για λογαριασµό του ΝΑΤΟ στην ανατολική Μεσόγειο στη ζώνη
από Μάλτα ως Σουέζ, όπως έχουν εισηγηθεί κυβερνητικά στε-
λέχη; Θα συνεχιστεί η απόσπαση µέσων του Πολεµικού Ναυτικού
για την επάνδρωση της ΝΑΤΟϊκής αρµάδας SNMG-2 που προ-
κλήθηκε από την Κυβέρνηση στο Αιγαίο για τη διαχείριση, τάχα,
του προσφυγικού και στην πράξη πλοία της απλώνονται σε πε-
ριπολίες από τις Βαλεαρίδες Νήσους στη δυτική Μεσόγειο µέχρι
τη Μαύρη Θάλασσα; Θα συνεχιστεί η απόσπαση πλοίων και υπο-
βρυχίων του Πολεµικού Ναυτικού για την επάνδρωση της επιχεί-
ρησης του ΝΑΤΟ Sea Guardian που µε πρόσχηµα την ασφάλεια
στη θάλασσα ελέγχει την παρουσία και τη δραστηριότητα πλοίων
ανταγωνιστικών ιµπεριαλιστικών κέντρων στον δίαυλο της Μεσο-
γείου; 

Φυσικά δεν είναι παρών σήµερα εδώ ο κ. Τσίπρας για να απαν-
τήσει. Έχουµε υποµονή. Θα περιµένουµε γι’ αυτά και για όλα τα
προηγούµενα και για άλλα ερωτήµατα που έχουµε θέσει.

Κυρίες και κύριοι, στο πλαίσιο αυτής της ενδοτικής πολιτικής
ήδη υπάρχουν πληροφορίες για επισκέψεις Αµερικάνων αξιωµα-
τούχων σε αεροδρόµια, στρατόπεδα, άλλες εγκαταστάσεις, για
επιλογή και µετατροπή τους σε αµερικανονατοϊκές βάσεις. 

Η Κυβέρνηση είναι εκτεθειµένη για τις κάλπικες διαψεύσεις
της στις καταγγελίες του ΚΚΕ σχετικά µε την προγραµµατιζό-
µενη αποθήκευση πυρηνικών στη βάση του Άραξου. 

Τη µέρα που ολοκληρωνόταν η επίσκεψη του Τσίπρα στις ΗΠΑ
ήρθε η επιβεβαίωση των σοβαρών καταγγελιών, που έκανε το
προηγούµενο διάστηµα το ΚΚΕ, ότι έχουν προχωρήσει οι εκτε-
ταµένες εργασίες και προετοιµασίες στην αεροπορική αυτή
βάση προκειµένου να αποθηκευτούν εκεί όπλα πυρηνικά των
ΗΠΑ και του ΝΑΤΟ. Σύµφωνα µε πληροφορίες, στις 26 και 28 Σε-
πτέµβρη έγινε σύσκεψη στην έδρα του ΝΑΤΟ στις Βρυξέλλες µε
αντικείµενο την επισκόπηση των εργασιών από αρµόδια επι-
τροπή του ΝΑΤΟ, για τον εκσυγχρονισµό της βάσης του Άραξου,
προκειµένου να φιλοξενήσει ειδικά όπλα, χωρίς να διευκρινίζεται
τι είδους ειδικά όπλα είναι αυτά. Σχετική ενηµέρωση από αυτήν
τη σύσκεψη στάλθηκε υπηρεσιακά -έχει γραφτεί στον Τύπο- στο
Υπουργείο Άµυνας µε απόρρητο έγγραφο. 

Η Κυβέρνηση µετά τη δηµοσιοποίηση του περιεχοµένου αυτού
του εγγράφου απάντησε µε άλλα λόγια να αγαπιόµαστε. Τα

πράγµατα είναι απλά. Υπάρχει ή δεν υπάρχει το έγγραφο; Δια-
ψεύδει η Κυβέρνηση την ύπαρξή του; Τι ακριβώς συζητάτε µε τις
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής;

Την ίδια ώρα, από µια σειρά από πληροφορίες προκύπτει ότι
αµερικάνικα κλιµάκια έχουν επισκεφτεί τις αεροπορικές βάσεις
σε Αγχίαλο, Ανδραβίδα, Λάρισα, Σκύρο ή και αλλού. Αληθεύει;
Υπάρχουν σχέδια των Αµερικάνων τα οποία συζητά η Κυβέρνηση
για µεταφορά µέσων, προσωπικού, δραστηριοτήτων των Ηνωµέ-
νων Πολιτειών Αµερικής και στις βάσεις αυτές;

Ειδικά για τη βόρεια Ελλάδα και την Αλεξανδρούπολη, όπου
εστιάζεται έντονο αµερικάνικο ενδιαφέρον για σταθµό αποθή-
κευσης φυσικού αερίου, σχιστολιθικού αερίου στο λιµάνι και το
αεροδρόµιο της Αλεξανδρούπολης, που πριν από µερικούς
µήνες χρησίµευσαν ως κόµβος διεκπεραίωσης ΝΑΤΟϊκών δυνά-
µεων προς τη Βουλγαρία και µετά προς τη Ρουµανία, για αυτήν
τη µεγάλης κλίµακας ΝΑΤΟϊκή άσκηση Noble Jump, επίκειται
στάθµευση εκεί ενισχυµένου αµερικάνικου στρατιωτικού κλιµα-
κίου ή ακόµα και κατασκευή αµερικάνικης βάσης; Ήδη από χθες
ένα τµήµα του έχει µετατραπεί σε προσωρινή ΝΑΤΟϊκή βάση
αποσυναρµολόγησης και µεταφοράς ΝΑΤΟϊκών ελικοπτέρων.

Σε όλα αυτά και άλλα ερωτήµατα ο ελληνικός λαός πρέπει να
έχει καθαρές απαντήσεις. Μη νοµίζετε ότι σας ξεπλένουν οι εκ-
δροµές στη Μακρόνησο, οι αναφορές σας στην Αντίσταση, τα
κόκκινα γαρύφαλλα στην Καισαριανή. Σας έχουν µάθει όλοι
πλέον. Μετά το «πολιτικό στριπτίζ ξεφτίλας» -όπως έγραψε και ο
«ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ»- στον Τραµπ, θυµάστε και µερικές αριστερές
κορώνες. Το θράσος σας θα µείνει παροιµιώδες. Και αφήστε
αυτά που ξέρετε, ότι «άλλο η Κυβέρνηση και άλλο το κόµµα του
ΣΥΡΙΖΑ».

Βέβαια, και σε αυτό δεν πρωτοτυπείτε. Αντιγράφετε και σε
αυτό το γνωστό διεφθαρµένο και καταδικασµένο, παλιότερα,
ΠΑΣΟΚ που από τη µια έδινε γη και ύδωρ για τους βοµβαρδι-
σµούς αµάχων στη Γιουγκοσλαβία το 1999 και τα στελέχη του
έπαιζαν θέατρο δήθεν ενάντια στον πόλεµο και στους βοµβαρ-
δισµούς.

Η Μακρόνησος ήταν σύµβολο αντίστασης και ανυπακοής,
καθώς χιλιάδες αγωνιστές της Αντίστασης, πολίτες και στρατιω-
τικοί, νέοι και ηλικιωµένοι, ακόµα και παιδιά, ιδίως την περίοδο
1947-1950, δεν υπέγραφαν δήλωση αποκήρυξης των ιδεών τους,
των αρχών τους και µαρτύρησαν γι’ αυτό.

Δεν σας κατηγόρησε κανείς γιατί πήγατε εκεί, αλλά για τη βρό-
µικη αξιοποίηση, για την επικοινωνιακή εκµετάλλευση της παρου-
σίας σας εκεί. Δεν σας πάει καθόλου να παριστάνετε τις µωρές
και αδικηµένες παρθένες. Εσείς πήγατε εκεί την ίδια ώρα που
υπογράφατε δήλωση µετανοίας στον αµερικανικό ιµπεριαλισµό,
ανεµίζοντας την αστερόεσσα των ΗΠΑ, χειροκροτώντας τον Τσί-
πρα, που ξέπλενε στο διαβολικό, όπως το αποκάλεσε, πρόσωπο
του Τραµπ όλα τα εγκλήµατά τους, αφού τα κάνει όλα αυτά τα
διαβολικά για το καλό µας, όπως πάλι είπε ο Πρωθυπουργός
σας. 

Ο ελληνικός λαός δεν χρειάζεται τέτοιες νουθεσίες ούτε τέ-
τοιες ηγεσίες. Και φυσικά όλα αυτά τα δικαιολογείτε γιατί -δήθεν-
κάνετε εθνική πολιτική, να µην το ξεχνάµε κι αυτό, και όχι κοµ-
µατική. Η ουσία της πολιτικής σας, όµως, είναι πλήρως ταυτι-
σµένη µε τα συµφέροντα της κυρίαρχης τάξης και των συµµάχων
της. Όµως, το αγκιστρωµένο ψάρι, όπως λένε οι φίλοι σας, δεν
χρειάζεται δόλωµα. 

Ο ελληνικός λαός, σας ξαναλέµε, δεν χρειάζεται πρωθυπουρ-
γούς και πολιτικά κόµµατα πειθήνια όργανα, συνεταίρους της ιµ-
περιαλιστικής νέας τάξης, που µατώνουν τον ελληνικό λαό
οικονοµικά για εξοπλισµούς και ΝΑΤΟϊκά σχέδια, για να δίνουν
τα χρήµατα που πληρώνει συνεχώς ο ελληνικός λαός, πεσκέσι
στο στρατιωτικό - βιοµηχανικό σύµπλεγµα των Ηνωµένων Πολι-
τειών της Αµερικής.

Για όλα αυτά πρέπει να απολογηθείτε. Η ίδια η εργατική τάξη,
ο ελληνικός λαός δεν θα σας επιτρέψει να τον σύρετε σε τυχο-
διωκτισµούς, σε επικίνδυνους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς, σε
επεµβάσεις και πολέµους. 

Κυρίες και κύριοι, να σας πω και ένα τελευταίο. Σχετικά µε το
θέµα της εκπροσώπησης των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων,
το ΚΚΕ υποστηρίζει το δικαίωµα κάθε κατηγορίας στρατιωτικών
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να συνδικαλίζονται, να συστήνουν ενώσεις για να προβάλλουν
τα προβλήµατά τους και να διεκδικούν τη λύση τους.

Μέχρι πολύ πρόσφατα για το αστικό κράτος και τους µηχανι-
σµούς, που το στηρίζουν η ιδέα και µόνο υλοποίησης στην πράξη
της έννοιας συνδικαλισµός στις Ένοπλες Δυνάµεις αποτελούσε
µια ανατριχιαστική προοπτική. Για τα στελέχη των Ενόπλων Δυ-
νάµεων ανεξαρτήτως κλάδου, βαθµού ή προέλευσης αποτε-
λούσε και αποτελεί µια αναγκαιότητα. Κάποιοι ξεκίνησαν τον
αγώνα για τη συλλογική τους εκπροσώπηση το 2005. Ακολού-
θησε µια µακρά και δύσκολη πορεία µε απαγορεύσεις, διώξεις,
απειλές κάθε είδους. Κανείς δεν µπορεί να ξεχάσει τον λυσσαλέο
αγώνα εναντίον αυτής της πορείας των ηγεσιών των Υπουργείων
Άµυνας, τις προσωπικές ποινές, τις διώξεις στους πρωτεργάτες
του εγχειρήµατος από την ανώτερη στρατιωτική ηγεσία, τον ανη-
λεή πόλεµο των ενώσεων αποστράτων που ελέγχονται από το
Υπουργείο Άµυνας. Τα στελέχη αυτά επέµειναν, υπόµειναν, στο
τέλος τα κατάφεραν. 

Από τη ψήφιση του προηγούµενου νόµου µέχρι τώρα είναι φα-
νερό ότι εξελίχθηκε µια διαµάχη τροφοδοτούµενη ανοικτά από
την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ από τη µια µεριά και από τη Νέα Δη-
µοκρατία από την άλλη. 

Εµείς λέµε καθαρά ότι οι διαµάχες αυτές κινούνται κατά των
συµφερόντων των αξιωµατικών, των διεκδικήσεών τους και τε-
λικά ενάντια στην τελεσφόρηση των αγώνων τους. Όλα αυτά λει-
τουργούν µόνο αποπροσανατολιστικά για τα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων και αναλώνονται σε µια ανώδυνη και βολική
διαµάχη για την Κυβέρνηση, τη στιγµή που τα επιβαρυντικά
µέτρα για τα στελέχη διαδέχονταν το ένα το άλλο.

Το ΚΚΕ, στον αντίποδα των θέσεων, που υποστηρίζετε όλοι
σας, στηρίζει τη διεύρυνση των δικαιωµάτων των στρατιωτικών
και µε την άρση των απαγορεύσεων που υπάρχουν στον ήδη εν
ισχύι νόµο, όπως µε γενικότερα θέµατα πολιτικής ενηµερότητας,
αλλά και τις συνέπειες της πολιτικής των κυβερνήσεων.

Σήµερα η ύπαρξη των Ενώσεων Στρατιωτικών Περιφερειακών
Ενοτήτων σαν πρωτοβάθµια όργανα και η Πανελλήνια Οµοσπον-
δία Ενώσεων Στρατιωτικών σαν δευτεροβάθµιο είναι για τα στε-
λέχη των Ενόπλων Δυνάµεων µια πραγµατικότητα. Έχουν πολύ
δρόµο µπροστά τους, όµως ο συνδικαλισµός στις Ένοπλες Δυ-
νάµεις είναι µια πραγµατικότητα.

Μετά τα προαναφερθέντα και όλους τους λόγους, που αναλυ-
τικά κατέθεσαν οι προηγούµενοι Βουλευτές του κόµµατος, που
µίλησαν και άλλοι που θα µιλήσουν, εµείς θα καταψηφίσουµε συ-
νολικά το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου, εκτός κάποιων επιµέρους
θεµάτων για τα οποία θα τοποθετηθούµε στην κατ’ άρθρον συ-
ζήτηση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Πρόεδρο, τον κ. Κουτσούµπα. 
Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Καββαδάς από τη Νέα Δηµοκρα-

τία, για επτά λεπτά.
Μετά έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

της Χρυσής Αυγής, ο κ. Παππάς. Στη συνέχεια ακολουθούν ο κ.
Κουµουτσάκος, ο κ. Μιχελογιαννάκης, ο κ. Κυριαζίδης, η κ. Πα-
πακώστα, ο κ. Θεοχάρης, ο κ. Αυγενάκης και η κ. Μαρία Τριαν-
ταφύλλου.

Κύριε Καββαδά, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συ-

ζήτηση διεξάγεται λίγες ηµέρες µετά την νέα εξοπλιστική συµ-
φωνία που έκλεισε ο κ. Τσίπρας στις Ηνωµένες Πολιτείες
Αµερικής για την αναβάθµιση των F-16, η οποία βεβαίως είναι
επιβεβληµένη.

Ωστόσο, για ακόµα µία φορά η συγκυβέρνηση αντιµετωπίζει
ένα τόσο σοβαρό ζήτηµα µε µεγάλη προχειρότητα και µετά από
τις ανακοινώσεις στον Λευκό Οίκο κανείς δεν έχει ενηµερώσει
τον ελληνικό λαό τι ακριβώς ισχύει για τη συµφωνία αυτή. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ποια συµφωνία; Δεν υπάρχει συµ-
φωνία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Κανένας Έλληνας δεν ξέρει ακόµα
πόσο θα κοστίσει τελικά αυτή η συµφωνία. Θα κοστίσει 2,4, θα

κοστίσει 1,1 δισεκατοµµύριο; Πόσο ακριβώς; Κανείς δεν ξέρει
πόσα αεροσκάφη θα αναβαθµιστούν. Κανείς δεν γνωρίζει αν
υπάρχουν ή αν δεν υπάρχουν αντισταθµιστικά µέτρα και, αν
υπάρχουν, ποια είναι αυτά.

Πριν λίγο, κύριε Υπουργέ, µας είπατε ότι τα µέτρα αυτά θα
είναι για τη συντήρηση µέσων.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Δεν υπάρχει καµµία συµφωνία…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Κύριε Υπουργέ, λίγο να συνεχίσω...
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Πάντως, δεν υπάρχει συµφωνία,
για να µην λέτε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Τι κάνατε; Δεν κάνατε συµφωνία µε
τον Πρόεδρο της Αµερικής; Τι κάνατε;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Καµµία συµφωνία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Τι κάνατε; Συζήτηση µόνο; Μόνο
συζήτηση κάνατε;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Η συµφωνία θα γίνει όταν θα γίνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ας προχωρήσουµε,
σας παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Πριν λίγο, κύριε Υπουργέ, είπατε
ότι τα µέτρα αυτά θα είναι για τη συντήρηση µέσων. Περιµέ-
νουµε, λοιπόν, να αναφερθείτε συγκεκριµένα, όπως είπατε εσείς
προηγουµένως, στη διάρκεια της συζήτησης.

Γιατί αυτό, κύριε συνάδελφε, που είπε ο κ. Τραµπ είναι ότι από
τη συµφωνία θα δηµιουργηθούν θέσεις εργασίας στην Αµερική.
Διαφωνείτε και για αυτό;

Και πολύ έκανε για τη χώρα του. Εµείς, όµως, τι κάνουµε, κύ-
ριοι συνάδελφοι; Στην Ελλάδα µε τους εκατοντάδες χιλιάδες
ανέργους, τι οφέλη θα έχει αυτή η συµφωνία στην αγορά εργα-
σίας; 

Αυτά, κύριε Υπουργέ, είναι πολύ συγκεκριµένα ερωτήµατα, για
τα οποία οι Έλληνες πολίτες ζητούν απαντήσεις. Τώρα, αν δεν
είναι συµφωνία και είναι κάτι άλλο, και είναι υπόσχεση, πάντως
συζητήθηκε το θέµα αυτό, κύριε Υπουργέ. Μην επιµένουµε στη
συµφωνία. Συζητήθηκε το θέµα αυτό. Αυτό θα γίνει. Τι µας λέτε
τώρα; Ελπίζω, όσο συζητάµε το νοµοσχέδιο αυτό, να µπορέσετε
να µας απαντήσετε. 

Θα ήθελα, επίσης, κύριε Υπουργέ να µας πείτε, τι θα γίνει τε-
λικά µε την επιστροφή των αναδροµικών των στελεχών των Ενό-
πλων Δυνάµεων που έχει κριθεί αντισυνταγµατική. Σας
υπενθυµίζω τη δέσµευσή σας ότι ο πρώτος νόµος που θα φέρ-
νατε ως Υπουργός Άµυνας θα έλυνε το ζήτηµα αυτό. Σχεδόν τρία
χρόνια µετά δεν έχει γίνει τίποτα και χιλιάδες ένστολοι ακόµα πε-
ριµένουν. Ρωτώ πότε ακριβώς θα δοθούν τα αναδροµικά. Πόσο
θα περιµένουν ακόµα; 

Πριν από λίγο µάς είπε ο κ. Βίτσας ότι ο χρόνος δεν τελείωσε
ακόµα. Περιµένουµε, λοιπόν, µέχρι τέλος του χρόνου να γίνει
αυτό που είπατε. Να ξέρετε, όµως, ότι τα στελέχη των Ενόπλων
Δυνάµεων, όπως και όλοι οι Έλληνες, αναγνωρίζουν πλέον την
κοροϊδία από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Θα ήταν ωστόσο ευ-
χάριστο αν κάνατε την έκπληξη και, αρχίζοντας από τους ένστο-
λους, τηρούσατε τις υποσχέσεις σας. 

Σε κάθε περίπτωση, κυρίες και κύριοι, η επόµενη κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας έχει δεσµευτεί ότι θα επιλύσει το πρό-
βληµα και η Νέα Δηµοκρατία, όταν αναλαµβάνει δεσµεύσεις, τις
υλοποιεί. Έχουµε ήδη ανακοινώσει ότι σεβόµενοι τις αποφάσεις
της δικαιοσύνης προτεραιότητα µας θα είναι η επιστροφή του
50% των αναδροµικών που εκκρεµεί. 

Ένα ακόµα σηµαντικό θέµα είναι οι συντάξεις χηρείας των συ-
ζύγων στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων. Αυτό είναι κάτι που
πρέπει να δείτε, επιτέλους, κύριε Υπουργέ, σε συνεργασία µε το
Υπουργείο Εργασίας. Στις 4 Οκτωβρίου, κατά την τρίτη συνε-
δρίαση της επιτροπής επί του νοµοσχεδίου, είχαµε ακόµα µία
υπόσχεση από τον Υπουργό ότι θα το ρυθµίσει. Ξέρετε ότι οι σύ-
ζυγοι των ενστόλων, λόγω µεταθέσεων και ειδικού τρόπου ζωής,
δεν είναι εύκολο να έχουν µία σταθερή δουλειά. Θεωρούµε, λοι-
πόν, αναγκαίο να υπάρξει συγκεκριµένη πρόβλεψη, ώστε οι σύ-
ζυγοι των αποθανόντων που δεν έχουν συµπληρώσει τα πενήντα
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πέντε έτη να µην παίρνουν τη σύνταξη χηρείας µόνο για τρία
χρόνια και µετά να κόβεται.

Κύριε Υπουργέ, σας έχω καταθέσει ερώτηση στα τέλη Ιουνίου
για την περικοπή στο µισό του πτητικού επιδόµατος των ιπτάµε-
νων µηχανικών, των αξιωµατικών κατηγοριών Ι1 και Ι2. Είναι πα-
ράδοξο που η περικοπή έγινε µόνο σε αυτήν την κατηγορία. Σε
όλους τους άλλους καταβάλλεται κανονικά. 

Και ρωτώ: Δεν επιβαίνουν όλοι στο ίδιο ιπτάµενο µέσο; Δεν
διατρέχουν όλοι τον ίδιο κίνδυνο και την ίδια επικινδυνότητα; Σε
περίπτωση ατυχήµατος, όλοι µαζί δεν είναι; Στην απάντησή σας,
που πήρα τον περασµένο Ιούλιο, ρίχνετε την ευθύνη στο Υπουρ-
γείο Οικονοµικών, παρ’ ότι είναι αυτονόητο ότι είναι κυρίως δικό
σας θέµα. Σας ζητώ, λοιπόν, από το Βήµα αυτό να επανεξετά-
σετε το θέµα και να αποσύρετε αυτήν την παράλογη απόφαση.
Καταθέτω στα Πρακτικά και την ερώτηση που έκανα και την
απάντησή σας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Καββαδάς κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας σας υπενθυµίζω ότι
σας ζητήσαµε να κάνετε πίσω στο άρθρο 27 του παρόντος νο-
µοσχεδίου τις ρυθµίσεις για τον συνδικαλισµό στον στρατό. Σας
είπαµε ότι δεν είναι δυνατόν να φέρνετε µία «φωτογραφική» ρύθ-
µιση, για να εξυπηρετήσετε έναν σύµβουλό σας και µία συγκε-
κριµένη Ένωση και µε αυτόν τον τρόπο να δηµιουργείτε διχασµό
στο στράτευµα, ειδικά µάλιστα τη στιγµή που εκκρεµούν δικα-
στικές αποφάσεις. Αυτό είναι ένα θέµα που πρέπει να δείτε ξανά,
έστω την τελευταία στιγµή, και να πάρετε πίσω το άρθρο 27. 

Αυτό που προτείνουµε είναι να καθίσουν οι δύο υπάρχουσες
οµοσπονδίες στο ίδιο τραπέζι και από µηδενική βάση να δηµι-
ουργήσουν τη νέα οµοσπονδία µετά τις εκλογές. Με ποιόν
τρόπο; Με αντιπροσωπεία από τις δύο οµοσπονδίες, δηλαδή
τρεις πρωτοβάθµιες ενώσεις από την ΠΟΜΕΝΣ και τρεις πρωτο-
βάθµιες ενώσεις από την ΠΟΕΣ. Αυτά να είναι τα ιδρυτικά πρω-
τοβάθµια µέλη της νέας οµοσπονδίας και να προβλεφθούν στον
νόµο. Αυτό νοµίζω είναι το αυτονόητο και το ελάχιστο που αξίζει
στις Ένοπλες Δυνάµεις. 

Τέλος, επιτρέψτε µου να επαναφέρω και την πρόταση που δια-
τύπωσα στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής. Σας ζήτησα να
µεριµνήσετε για τον επαναπροσδιορισµό της αρχαιότητας µε-
ταξύ των αξιωµατικών απόφοιτων των ανώτερων στρατιωτικών
σχολών υπαξιωµατικών και των αξιωµατικών εξ ανακατατάξεως,
πρόβληµα που προέκυψε µε τον ν.4407/2016. 

Αυτό που ζητούµε για την αποκατάσταση της τάξης και της
ισονοµίας είναι να ισχύσει για όλους τους αξιωµατικούς το κα-
θεστώς του ν.3883/2010. 

Δηλαδή, µεταξύ οµοιόβαθµων, ανεξαρτήτως έτους κτήσης του
βαθµού, να είναι ανώτεροι οι αξιωµατικοί των ανώτατων στρα-
τιωτικών σχολών, µετά οι αξιωµατικοί εξ υπαξιωµατικών και µετά
οι αξιωµατικοί εξ ανακατατάξεως. 

Στην επιτροπή δεσµεύτηκε ο κ. Βίτσας ότι θα προχωρήσετε
στη ρύθµιση του θέµατος. Σας ζητώ να τηρήσετε τη δέσµευσή
σας, γιατί µέχρι τώρα δεν έχετε φέρει καµµία σχετική νοµοθετική
ρύθµιση. Έστω και τώρα, λοιπόν, ζητώ να ρυθµιστεί το συγκε-
κριµένο αυτό ζήτηµα, γιατί είναι άδικο. 

Ψηφίζουµε, λοιπόν, όπως είπε και ο εισηγητής µας, «όχι» επί
της αρχής και, τηρώντας εποικοδοµητική στάση, ψηφίζουµε έν-
τεκα από τα τριάντα άρθρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε. 

Παρακαλώ τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Χρυσής
Αυγής κ. Παππά να έρθει στο Βήµα, για δεκαπέντε λεπτά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να επαναλάβω ότι στο συζητούµενο σχέ-

διο νόµου επί της αρχής εµείς λέµε «όχι». 
Βέβαια, µοιραία η συζήτηση και ένα µεγάλο µέρος αυτής πε-

ριεστράφη γύρω από το ταξίδι του Πρωθυπουργού στις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες της Αµερικής, τη συνάντησή του µε τον Πρόεδρο
κ. Τραµπ και το κόστος µίας συγκεκριµένης φωτογραφίας, της
χειραψίας Τσίπρα - Τραµπ, η οποία ίσως είναι η ακριβότερη φω-

τογραφία στην ιστορία των δύο σχεδόν αιώνων της συγκεκριµέ-
νης τέχνης. 

Πρόκειται για µία συµφωνία η οποία θα κοστίσει 2,4 δισεκα-
τοµµύρια δολάρια. Δικαίως εισέπραξε ο κ. Τσίπρας τις ευχαρι-
στίες του πολεµοχαρούς Προέδρου των Ηνωµένων Πολιτειών,
θεσµικού προστάτη των βιοµηχανιών όπλων, καθώς και τις ευχα-
ριστίες του για τις νέες θέσεις εργασίας για τους άνεργους Αµε-
ρικανούς πολίτες. Διότι, αν θέλουµε να µιλήσουµε για τους
Έλληνες ανέργους, αυτοί βρίσκονται στο έλεος του θεού. 

Ο κ. Τσίπρας στο ταξίδι του στις Ηνωµένες Πολιτείες τα έδωσε
όλα και δεν πήρε τίποτα. Όπως πολύ σωστά επισήµανε ο Γενικός
Γραµµατέας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Μιχαλολιά-
κος –διαβάζω τα λόγια του- «τελικά κανένα κακό δεν βρήκε τον
κ. Τσίπρα από την εκλογή Τραµπ, τον κ. Τσίπρα, ο οποίος ξέχασε
γρήγορα το σύνθηµα «φονιάδες των λαών, Αµερικάνοι». Ό,τι του
ζήτησαν το έδωσε και δεν πήρε τίποτα, παρά µόνο υποσχέσεις
και λόγια του αέρα». 

Αυτή είναι η αλήθεια, κυρίες και κύριοι. Τα έδωσε όλα και δεν
πήρε τίποτα. Του έµεινε στο χέρι αυτή η φωτογραφία της χειρα-
ψίας Τσίπρα - Τραµπ. Την καταθέτω στα Πρακτικά.  

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παππάς καταθέτει για τα
Πρακτικά την προαναφερθείσα φωτογραφία, η οποία βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε ό,τι αφορά το ταξίδι του κ. Τσίπρα και τη σχετική συµφωνία
για τα F-16, για τη Σούδα κ.λπ., να σηµειώσουµε ότι δεν εξέπληξε
κανέναν στο εσωτερικό. Εξέπληξε, όµως, ο έτοιµος να τα δώσει
όλα κ. Τσίπρας, πολλούς στο εξωτερικό. 

Ακόµα και υψηλόβαθµα στελέχη εταιρειών στο Σικάγο έφτα-
σαν να µιλούν θετικά –δικές τους λέξεις είναι αυτές- για τον «πο-
λιτικά ηλικιωµένο Πρωθυπουργό» και έχουν εκπλαγεί από τη
διαφορετική εικόνα που προβάλλει και τη ρητορική που χρησι-
µοποιεί αυτός στο εξωτερικό. 

Για τα F-16, συµφωνία πρωτοφανούς κόστους για την αναβάθ-
µιση, συµβόλαιο που ίσως να είναι από τα µεγαλύτερα στη διε-
θνή και ευρωπαϊκή αµυντική ιστορία, ο Υπουργός Άµυνας, ο
οποίος είναι παρών, είχε δηλώσει, όπως είπαν και οι προλαλή-
σαντες, ότι το κόστος θα ανέλθει στα 1,1 δισεκατοµµύριο δολά-
ρια. 

Πώς τελικά οδηγηθήκαµε στα 2,4 δισεκατοµµύρια δολάρια;
Θα πρέπει να µας το εξηγήσετε, κύριε Υπουργέ. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Δεν υπάρχει αυτό που λέτε για τα
2,4 δισεκατοµµύρια. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εύλογα, περιµένετε να συλλέξετε όλα τα
ερωτήµατα και, αν θέλετε και µπορείτε, να απαντήσετε συνολικά. 

Εύλογα γεννώνται ερωτηµατικά και προβληµατισµοί. Πώς φτά-
σαµε, λοιπόν, στα 2,4 δισεκατοµµύρια; Σύµφωνα µε δική σας δή-
λωση στα ηλεκτρονικά µέσα ενηµέρωσης, θα υπάρξει δωρεάν
βοήθεια που θα καλύπτει αυτή τη διαφορά, δηλαδή, από τα 1,1
δισεκατοµµύριο στα 2,4 δισεκατοµµύρια. Θα υπάρξουν, όµως,
αντισταθµιστικά οφέλη; 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Δεν έχω πει τέτοιο πράγµα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρακολουθώ το twitter σας, κύριε Καµ-
µένο, παρ’ όλο που µε έχετε µπλοκάρει. Τα βλέπω αυτά που λέτε.
Εσείς επισήµως τα λέτε. Θα πληρώσουµε 1,1 δισεκατοµµύριο και
µετά θα µας τα δώσουν δωρεάν. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Είπα ότι τα 1,1 δισεκατοµµύριο
είναι η οροφή. Τέλος! 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Είναι η οροφή και τα υπόλοιπα δωρεάν.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Όχι. Δεν έχω πει τέτοιο πράγµα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν το έχετε πει; Επιφυλάσσοµαι στη

δευτερολογία µου να σας το φέρω. 
Πάντως, εσείς έχετε δηλώσει εντός αυτού του κτηρίου, αλλά

και ο Αναπληρωτής Υπουργός -και γι’ αυτό ρωτώ εάν θα υπάρ-
ξουν αντισταθµιστικά οφέλη, όπως εύλογα το επεσήµανε και το
πρωί ο αγορητής µας κ. Κούζηλος- ότι τα αντισταθµιστικά οφέλη
είναι η επιτοµή της µίζας. Θα υπάρξουν αντισταθµιστικά οφέλη;
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Και άλλο ερώτηµα, το κύριο ερώτηµα, είναι το εξής: Γιατί δεν
εξετάσατε το ενδεχόµενο να αγοραστούν καινούργια µαχητικά
αεροσκάφη, µε προηγµένα αµυντικά µαχητικά συστήµατα, όπως
για παράδειγµα τα ρωσικά Σουχόι, που είναι υπερσύγχρονα -και
για να µην παρεξηγηθώ, όχι µόνο αυτά, αλλά υπάρχουν και άλλες
επιλογές στη διεθνή αγορά- από το να προτιµήσετε την αναβάθ-
µιση των παρωχηµένων F-16 έναντι των F-35, που θα έχει συντό-
µως –εάν θα έχει, θα το δούµε- η Τουρκία;  

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Θα το δούµε αυτό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αυτά βλέπουν παραπάνω. Μας είπαν το
2027 για τα F-35.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Το 2020.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Το 2020; Μία χούντα διαφορά, δηλαδή. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Το 2020. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Επίσης, να σας ρωτήσουµε το εξής: Αυτή

η συµφωνία έχει ακολουθήσει τη νόµιµο οδό; Δηλαδή, συνε-
δρίασε το ΚΥΣΕΑ; 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Δεν υπάρχει συµφωνία. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ο Τραµπ είπε για συµφωνία και εσείς πα-
νηγυρίζετε για συµφωνία. Στο ΚΥΣΕΑ έγινε συζήτηση γι’ αυτό;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Αφού δεν υπάρχει συµφωνία, σας
λέω!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν υπάρχει συµφωνία. Όλα στον αέρα,
δηλαδή; 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Τίποτα δεν υπάρχει ακόµα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όλα ήταν µία µπαρούφα, ένα πυροτέ-
χνηµα, σαν αυτό το πυροτέχνηµα «µα, η ελπίδα έρχεται». Έτσι
να το εκλάβουµε; Δηλαδή, κακώς ο Πρόεδρος Τραµπ ευχαρί-
στησε τον Πρωθυπουργό για τις νέες θέσεις εργασίας;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Μα, δεν είπε τη λέξη «Βουλή».

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Να του στείλουµε σήµερα αυτή τη συνε-
δρίαση, ότι δεν έχει γίνει καµµία συµφωνία.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Να το στείλουµε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Να το φροντίσουµε.
Κοιτάξτε, όπως και να τα λέτε και χωρίς φιοριτούρες, χωρίς

καµµία διάθεση προσωπικής αντιπαράθεσης –πολιτικής, ναι-
υπάρχει απάντηση γιατί τα κάνατε όλα αυτά στην Αµερική και
γιατί πήγε ο κ. Τσίπρας στην Αµερική. Δεν θέλει ούτε λεκτικούς
καλλωπισµούς ούτε απαντήσεις από εσάς, κύριε Καµµένε. Και
εσείς και ο κύριος Πρωθυπουργός –και όχι µόνο εσείς, για να
είµαι δίκαιος, αλλά και πάρα πολλοί µέσα από εδώ- ανήκετε στον
ίδιο χώρο. Είστε αµερικανοτραφέντες και αµερικανοδίαιτοι. Τε-
λεία και παύλα! Ισχύει, πώς να το κάνουµε;

Άλλα ερωτήµατα, όπως για τη Σούδα, για την επέκταση των
δραστηριοτήτων της Σούδας και σε τι τελικώς ωφελεί αυτή η
βάση, που µας βάζει στη δίνη πολεµικών συγκρούσεων και πα-
γίωσε µία αγγλοαµερικανική διαχρονική πολιτική στον χώρο της
Ανατολικής Μεσογείου και της Μέσης Ανατολής: το ενδεχόµενο
για νέες εκστρατείες της Αµερικανικής Δηµοκρατίας, της επιβο-
λής της Δηµοκρατίας διά των όπλων, όπως κάνει η Αµερική τις
τελευταίες δεκαετίες. Σε µία νέα, λοιπόν, εκστρατεία ποιος ο
ρόλος της Σούδας; Ορµητήριο θα είναι οι βάσεις πάνω στο ελ-
ληνικό νησί, το οποίο έχει µετατραπεί χάριν των πολιτικών σας –
και όχι µόνο των δικών σας πολιτικών, αλλά διαχρονικώς και όχι
µόνο µετά τη Μεταπολίτευση, αλλά και πριν από τη Μεταπολί-
τευση- σε αµερικανικό αεροπλανοφόρο; Το επισηµαίνω ως µελ-
λοντική εξέλιξη για το πώς οι Αµερικανοί, σε συνεργασία µε τους
δικούς τους ανθρώπους, εξετάζουν όλα τα σενάρια.

Φώναζαν οι αριστεροί, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, το
σύνθηµα «έξω οι βάσεις του θανάτου». Μαζί τους το φώναζε και
ο νεαρός κνίτης τότε Αλέξης Τσίπρας, για να συναντάται πλέον
µε τον Τραµπ και τους εκπροσώπους του διεθνούς αδηφάγου
καπιταλιστικού κεφαλαίου. 

Έξω οι βάσεις του θανάτου, λοιπόν. Ναι, κυριολεκτικά του θα-
νάτου!

Διαβάζω από ερώτησή µου της 13ης Οκτωβρίου του τρέχοντος
έτους για τις ποσότητες ραδιενέργειας που ανιχνεύτηκαν στη
χώρα µας. Η Ελληνική Επιτροπή Αµυντικής Ενέργειας ανακοί-
νωσε ότι από τις 27 Σεπτεµβρίου έως τις 5 Οκτωβρίου ανιχνεύ-
θηκαν µικρές ποσότητες ραδιενέργειας στην ατµόσφαιρα της
χώρας µας. Συγκεκριµένα, οι πληροφορίες λένε για µεγάλη συγ-
κέντρωση του ισοτόπου «ρουθήνιο 106», το οποίο ανιχνεύτηκε
στο Κρητικό Πέλαγος και συγκεκριµένα στην περιοχή της Σού-
δας. Κάνω, λοιπόν, τα σχετικά ερωτήµατα, εάν υπάρχει ενηµέ-
ρωση κ.λπ., ή θα βαδίζουµε στα τυφλά, όπως βαδίζαµε το 1987
µε το Τσερνοµπίλ µε τους Σοβιετικούς; 

Η Κρήτη, κύριε Υπουργέ, έχει ξεσηκωθεί γι’ αυτό το ζήτηµα
και αυτό το θέµα εισάγεται εκτάκτως στο περιφερειακό συµβού-
λιο. Ο κόσµος ανησυχεί για τα παιδιά του. Ακούµε για αύξηση
παιδικών καρκίνων σε Κρητικόπουλα του Νοµού Χανίων που νο-
σηλεύονται σε αθηναϊκά νοσοκοµεία.

Υποσχεθήκατε, κύριοι της συγκυβέρνησης, σκίσιµο των µνη-
µονίων και «οραµατιστήκατε» δήθεν µία ελπίδα που έρχεται. Αντ’
αυτού, σκορπίσατε τον θάνατο και τη δυστυχία -κυριολεκτικά,
για να αναφερθώ, όπως αναφέρθηκε και άλλος οµιλητής στις
συντάξεις χηρείας, που έχει κάνει και σχετική ερώτηση η Χρυσή
Αυγή, των συζύγων θανόντων αξιωµατικών. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, τη σηµερινή µας συνεδρίαση σκιάζουν
άλλα δύο γεγονότα, τα οποία αφορούν τόσο την Κυβέρνηση συ-
νολικά, αλλά και το Υπουργείο Αµύνης ειδικά. 

Πρώτον, η άνανδρη επίθεση παρακρατικών µισθοφόρων της
νέας τάξης, αναρχοαριστερών, σε τρεις ευέλπιδες και, απ’ ό,τι
λέγεται, σε έναν στρατεύσιµο, αλλά και σε πολίτες στο Μονα-
στηράκι, στο κέντρο της Αθήνας. Υπάρχουν κάµερες, υπάρχουν
στοιχεία, υπάρχει υλικό. Τι περιµένετε, τι περιµένει και τι ενέρ-
γειες θα κάνει ο συνάδελφός σας του Υπουργείου Δηµοσίας Τά-
ξεως, αλλά και το Υπουργείο σας, ως προς το ζήτηµα αυτό; 

Τι ενέργειες, όµως, περιµένει ο ανήµπορος πολίτης, που ζει
σε µία πρωτεύουσα, όπου κυριαρχεί η ανοµία και το χάος; Όπως
επαναλαµβανόµενα συµβαίνει επί των ηµερών σας, ουδείς από
αυτούς που απαρτίζουν τον παρακρατικό όχλο δεν συνελήφθη
ή έστω προσήχθη από τις αρχές. Το γεγονός αυτό καταδεικνύει
ότι υπάρχουν εντολές, για να αφήνουν οι διωκτικές αρχές ασύλ-
ληπτους τους δράστες. Επιπρόσθετα, το δεδοµένο ότι προέρ-
χονται από τον εξωκοινοβουλευτικό χώρο του ΣΥΡΙΖΑ, κάτι που
ουδέποτε ο ΣΥΡΙΖΑ ή αυτοί έχουν αρνηθεί, αυξάνει τις υποψίες
µας. 

Η απρόκλητη, λοιπόν, επίθεση εναντίον των ευέλπιδων είναι
επίθεση εναντίον του κράτους και η αδιαφορία που δείχνει η Κυ-
βέρνηση σας είναι επιεικώς ύποπτη και προσβλητική. Προφανώς,
δεν αντιλαµβάνεστε πλήρως ότι έχετε πρωτίστως υποχρέωση,
ως Κυβέρνηση γενικώς, αλλά και ως Υπουργεία ειδικότερα, να
υπερασπίζεστε και να φροντίζετε τους πολίτες αυτής της χώρας,
τους φόρους των οποίων πολιτών διαχειρίζονται τα Υπουργεία
σας. 

Τέλος, κύριε Υπουργέ, οι πληροφορίες λένε ότι οι ευέλπιδες
φορούσαν στολή. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Τι λέτε; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Και αυτό είναι…
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Σταµατήστε να προσβάλετε τους
ευέλπιδες! 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν προσβάλω κανέναν από τους ευέλ-
πιδες. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Οι ευέλπιδες ούτε στολή φορού-
σαν ούτε έχουν ανάγκη την προστασία κανενός, ούτε τη δική σας
ούτε της Αστυνοµίας. Σας παρακαλώ πάρα πολύ. Κύριε Παππά,
µιλάτε για ευέλπιδες. Προσέξτε τι λέτε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Οι ευέλπιδες φορούσαν στολή. Όσοι
έχουν σχέση µε τη Σχολή Ευελπίδων γνωρίζουν ότι όλοι οι πρω-
τοετείς έχουν υποχρέωση να φορούν τη στολή. Παλαιότερα
έπαιρναν άδεια, όταν γινόταν η ορκωµοσία, στις 21 Δεκεµβρίου,
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στην επέτειο ίδρυσής της.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Δεν υπάρχει εύελπις, ο οποίος µε
στολή θα είχε αυτή την αντιµετώπιση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Περιµένετε. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Σας παρακαλώ πολύ, πείτε ό,τι
άλλο θέλετε, αλλά αφήστε τους ευέλπιδες απ’ έξω.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αφήστε το σόου, κύριε Καµµένε. Δεν το
θέλουµε. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Μα είναι ντροπή αυτό που λέτε.
Προσβάλλει το στράτευµα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν θέλουν προστάτη οι ευέλπιδες. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Εσείς πάτε να τους προστατέψετε
µε το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν θέλουν προστάτη. Έχουµε την προ-
στασία του πολίτη, τον συνάδελφό σας κ. Τόσκα. Του είπατε καµ-
µία κουβέντα; 

Λένε, λοιπόν, ότι η στολή ήταν ένα κόκκινο πανί για τους αρι-
στερούς. Επέστρεφαν οι ευέλπιδες από άδεια, φορούσαν την τι-
µηµένη στολή του Έλληνα Αξιωµατικού κι αυτό αποτελούσε
κόκκινο πανί για τον παρακρατικό όχλο. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Είστε ψεύτης και συκοφάντης. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Επί δεκαετίες -είστε και εσείς συνυπεύ-
θυνος- τα ΜΜΕ και οι πολιτικάντηδες του λεγόµενου «συνταγµα-
τικού τόξου», εσείς, εχθρεύεστε, φοβάστε και συκοφαντείτε το
στράτευµα. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Είστε ψεύτης! Να ανακαλέσετε!
Δεν φορούσαν οι ευέλπιδες στολή. Ντροπή σας! 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Το στράτευµα για τους «δικούς» σας, αυ-
τούς µε τους οποίους συγκυβερνάτε, είναι κατάλοιπο του παρελ-
θόντος και είναι µέρος αναπαραγωγής ακροδεξιών ιδεών.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Είναι ντροπή αυτά που λέτε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αυτές είναι κουβέντες των δικών σας,
που συγκυβερνάτε. Είναι στα συνέδρια που πάτε και κάνετε χαι-
ρετισµό. 

Διδάχτηκε µία ολόκληρη κοινωνία από το 1974 και µετά να
µισεί τη στολή και οτιδήποτε αυτό συµβολίζει: την πειθαρχία, την
ιεραρχία, το καθήκον και τα ιδανικά, που θεωρήθηκαν συλλήβδην
ακροδεξιά και χρυσαυγίτικα, ενώ η απάντηση η δική σας, του
«συνταγµατικού τόξου», των αριστερών που λείπουν τώρα, της
προόδου υποτίθεται, ήταν η λαµογιά και η βαλίτσα µε τα µαύρα
λεφτά. 

Κύριε Υπουργέ, αλήθεια, που είστε τόσο λάβρος, θα τιµωρή-
σετε άραγε τους ευέλπιδες, επειδή ενδεχόµενα –να το βάλουµε
κι έτσι- φορούσαν τη στολή. Διότι, αν δεν ξέρετε –σας το λέω
εγώ- από τον Μάρτιο του 2010 υπάρχει ο Κανονισµός Στολών δη-
µοσιευµένος στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, όπου λέει ότι
απαγορεύεται στα µεγάλα αστικά κέντρα αξιωµατικοί και οπλί-
τες, άνδρες και γυναίκες, των Ενόπλων Δυνάµεων να φορούν την
υπ’ αριθµόν 9. Θα µας το αιτιολογήσετε αυτό, κύριε Υπουργέ; Η
στολή είναι ντροπή; Η στολή θα φοριέται µόνο ως αντιποίηση
από πολίτες κυβερνητικούς; Έχετε γνώση κι εσείς και ο κύριος
Πρωθυπουργός επ’ αυτού. 

Δεύτερο ζήτηµα των ηµερών –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε-
είναι η κατάντια για τον Ελληνικό Στρατό ο χλευασµός που συ-
νέβη σε εκδήλωση του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, παρουσία
του κ. Βίτσα, του συναδέλφου σας Αναπληρωτή Υπουργού.
Δήθεν για την επέτειο της 28ης Οκτωβρίου, η ορχήστρα του Στρα-
τού Ξηράς έπαιζε αντάρτικα τραγούδια και τραγούδια του ΕΛΑΣ.
Κι εντάξει µε τον κ. Βίτσα, να πούµε, ναι. 

Επειδή, όµως, εµείς έχουµε µάθει να µιλάµε τη γλώσσα της
αλήθειας, µε οποιοδήποτε κόστος –και φυλακές και εξορίες, εί-
µαστε έτοιµοι για όλα- να πω το εξής: Οι παρόντες Αξιωµατικοί
του Ελληνικού Στρατού, που συµµετείχαν σε αυτή τη θλιβερή εκ-
δήλωση, αυτήν την παράσταση -η οποία τι γιόρτασε τελικά;

Μήπως γιόρτασε τη συµφωνία για τα F-16, την ανύπαρκτη, όπως
λέτε εσείς;- δεν πρόσβαλαν τους νεκρούς του αντισυµµοριακού
αγώνα του 1946-1949; Δεν βρέθηκε κανείς να αποχωρήσει; Τόσο
πολύ πέρασε η σήψη η δική σας η πολιτική; Φοβούµαι ότι περνάει
ακόµη και στον Στρατό. Εσάς σας χαρακτηρίζει η ευθυνοφοβία,
η αναποφασιστικότητα, η δειλία µπροστά σε απειλές που δέχεται
η πατρίδα µας. Άνδρες, όµως, και γυναίκες που φέρουν την τι-
µηµένη στολή του Έλληνα Αξιωµατικού δεν πρέπει να έχουν
αυτά τα χαρακτηριστικά. 

Δυστυχία, ελληνικέ λαέ, για την Ελλάδα µας να έχει Πρωθυ-
πουργό και Αρχηγό κόµµατος έναν εθνοµηδενιστή, ο οποίος
όµως…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Παππά, σας
παρακαλώ να αποφύγουµε αυτούς τους χαρακτηρισµούς. Δεν
προσήκουν τώρα στη συζήτηση που κάνουµε. Συζητάµε για το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Να αποφεύγουµε, σας παρακαλώ,
και τις δειλίες για Υπουργό και για τον Πρωθυπουργό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τα λέγατε κάποτε κι εσείς, κύριε Πρό-
εδρε, αλλά τα ξεχάσατε. 

Τελειώνω, λέγοντας µόνο το εξής: Όσο και αν εκνευρίζεστε,
δεν δρα µόνος του. Δεν έχει µόνο τον Πρόεδρο των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων. Έχει κι ένα δεκανίκι φιλελεύθερο. Έχει το δεκανίκι της
Νέας Δηµοκρατίας, αυτής της παράταξης που δηλώνει ριζοσπα-
στικό, κοινωνικό φιλελευθερισµό και αυτές τις γελοιότητες. Έχει
τον οµοίως εθνοµηδενιστή, την άλλη πλευρά δηλαδή του αυτού
νοµίσµατος, του ευρώ, τον κ. Κυριάκο Μητσοτάκη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Σας παρακαλώ, να µη
χαρακτηρίζουµε. Σας παρακαλώ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Η Χρυσή Αυγή είναι διαυγέστατη στο
θέµα του Ελληνικού Στρατού. 

Καταθέτω στα Πρακτικά την Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως που
λέει για τις στολές και απαγορεύει στα στελέχη των Ενόπλων Δυ-
νάµεων να κυκλοφορούν µε στολές στα µεγάλα αστικά κέντρα. 

Επίσης, καταθέτω, για να διαβάσει ο κύριος Υπουργός από το
πολιτικό πρόγραµµα της Χρυσής Αυγής τις θέσεις µας για το
στράτευµα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλη τη διακοπή σας στον ειρµό των σκέ-
ψεων µου, θέλω να σας ευχαριστήσω για τον χρόνο που µου δώ-
σατε.

Κλείνοντας, απευθυνόµενος όχι σε εσάς, αλλά κυρίως στους
Έλληνες πολίτες που µας παρακολουθούν –όσοι µας παρακο-
λουθούν- θέλω να πω το εξής: Έχετε διαπιστώσει ότι η φωνή της
αλήθειας είναι η Χρυσή Αυγή, η µοναδική εθνική αντίσταση µέσα
στη Βουλή. Εµείς η Χρυσή Αυγή είµαστε ενάντια σε µαρξιστές
και φιλελεύθερους εθνοµηδενιστές. Είµαστε ενάντια σε Αµερι-
κανούς πολιτικούς του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας, ενάν-
τια σε αυτούς που ψηφίζουν µνηµόνια, ανέγερση τζαµιών,
σύµφωνα συµβίωσης, αποτεφρωτήρια νεκρών, ταυτότητα
φύλου, που η διαφορά τους είναι τρία έτη, από τα δεκαπέντε στα
δέκα οκτώ. 

Είµαστε εναντίον σας, εναντίον του πολιτικού κατεστηµένου
για την πατρίδα και τον λαό και για την Χρυσή Αυγή του ελληνι-
σµού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Τέθηκαν κάποια θέµατα που θα
ήθελα να απαντηθούν.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Και ένα ερώτηµα τελευταίο, κύριε Καµ-
µένε, που θα απαντήσετε. Πήγατε στο 401; Εσείς πήγατε προ-
σωπικά στο 401;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Παππά, µην
απευθύνεστε στον Υπουργό. Να µην ανοίξουµε τον διάλογο αυτή
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τη στιγµή. Απευθυνθήκατε και µε χαρακτηρισµούς, τους οποίους
έπρεπε να τους αποφύγουµε.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, ως Υπουργός
Εθνικής Άµυνας θέλω να δηλώσω ότι λυπάµαι ιδιαίτερα που µέσα
στη Βουλή των Ελλήνων αναφέρθηκε ψευδώς και µε πρόθεση
ότι στο επεισόδιο µε τους ευέλπιδες προχθές, οι ευέλπιδες φο-
ρούσαν στολή. Θέλω να διαβεβαιώσω την Ελληνική Αντιπροσω-
πεία ότι Έλλην Εύελπις µε στολή, είτε δεν θα γύριζε ποτέ πίσω
ή δεν θα ήταν εύελπις. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Να πιέσετε τον συνάδελφό σας να συλ-
ληφθούν οι δράστες. Αυτό να κάνετε.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Αυτό, λοιπόν, που λέτε προσβάλλει
τη Σχολή Ευελπίδων, το στράτευµα και το εθνόσηµο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν έχει καµµία σχέση µε τη Σχολή Ευελ-
πίδων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Παππά, σας
παρακαλώ! Να απαντήσει ο Υπουργός.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Προσβάλλει το στράτευµα, το
εθνόσηµο και τις Ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αν λέτε για το West Point, εντάξει. Αλλά
για τη Σχολή Ευελπίδων, όχι.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Αυτό που αναφέρει ο κ. Παππάς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Παππά, υπο-
βαθµίζετε τη Σχολή Ευελπίδων; Θα παρέµβω κι εγώ. Δεν είναι
σωστό! Υποβαθµίζετε το επίπεδο των ευέλπιδων; Σας παρακαλώ!

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Είναι µία προσπάθεια προσβολής
του στρατεύµατος. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Για το West Point να µιλήσετε!
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Δύο άνθρωποι το έχουν πει µόνο.
Η Χρυσή Αυγή και ο κ. Ηλίας Κανέλλης στα «ΝΕΑ» µε ακριβώς
τον ίδιο δόλο, προκειµένου να προσβάλλουν τις Ελληνικές Ένο-
πλες Δυνάµεις. Τέτοια προσβολή εγώ δεν τη δέχοµαι και ζητώ
από το σύνολο της Βουλής των Ελλήνων να την καταδικάσει. 

Στο ίδιο άρθρο ο Κανέλλης έγραφε πάλι αυτό που ειπώθηκε
από την Χρυσή Αυγή -είναι στην ίδια γραµµή- περί δήθεν συµφω-
νίας στην Αµερική. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν υπάρχει συµφωνία;
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Καµµία συµφωνία δεν υπάρχει! Θα
µιλήσω αργότερα. Καµµία συµφωνία δεν υπάρχει!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τι πανηγυρίζετε τότε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Παππά, θα εξη-

γήσει ο Υπουργός. Το είπατε στην οµιλία σας. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Να ανακαλέσετε ότι οι ευέλπιδες
ήταν ένστολοι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν ανακαλώ καθόλου!
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Να ανακαλέσετε! 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εγώ προέρχοµαι από τη Σχολή Ευελπί-

δων. Ο Αβέρωφ µε έβγαλε.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Να ανακαλέσετε! Είναι πολύ βαρύ
αυτό που είπατε ότι Έλληνες ευέλπιδες µε στολή…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Παππά, σας
παρακαλώ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κάνετε σόου!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Γιατί επιµένετε τώρα;

Μπορείτε να µου πείτε γιατί επιµένετε; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κάνει σόου αυτή τη στιγµή, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Όχι, δεν κάνει. Νο-

µίζω ότι καταλαβαίνουµε πώς γίνεται το σόου. Σας παρακαλώ,
όµως, µην διακόπτουµε τον Υπουργό τώρα. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Επειδή αναφέρθηκε σε αντάρτικα
τραγούδια και σε δηµοσίευµα, το έψαξα το θέµα. Ακούστηκε ένα
τραγούδι του Γοργοποτάµου που ήταν ο Ζέρβας µαζί µε τον
ΕΛΑΣ. Κάποιοι άλλοι µε τη σβάστικα ήταν απέναντι, την ίδια σβά-
στικα που φέρετε και εσείς.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο επί
προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Παππά, έχετε
παρέµβει την τελευταία µισή ώρα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν µπορεί να µείνει αναπάντητο αυτό.
Είναι προσωπική µοµφή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Σας παρακαλώ,
όµως, να είστε σύντοµος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δι’ υµών να ενηµερώσω
τον κύριο Υπουργό ότι η οικογένειά µου έχει δώσει βαρύ τίµηµα
αίµατος στους εθνικούς αγώνες και στον πόλεµο 1940-1941 και
να πω ότι στο χωριό της Λάκκας Σουλίου, Λίππα Ιωαννίνων, γιατί
από χωριό προερχόµαστε, επί έξι µήνες ο στρατηγός Ναπολέων
Ζέρβας είχε ως στρατηγείο το πατρικό του πατέρα µου. Ο δε
παππούς µου από την πλευρά της µητέρας µου, πολέµησε το
1940-1941 και πήρε δύο αριστεία ανδρείας. 

Για µας και για µένα προσωπικά, στην προσωπική µου ιστορία,
ο Ελληνικός Στρατός είναι η ζωή µου και τον Ελληνικό Στρατό
τον τιµώ σε κάθε περίπτωση. Ο Ελληνικός Στρατός δεν είναι ση-
µατάκια και στολές παραλλαγής, κύριε Υπουργέ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνο-
δοί από το Γενικό Λύκειο Αλµυρού Μαγνησίας (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Κουµουτσάκο, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

η σηµερινή συζήτηση αφορά σε σηµαντικά ζητήµατα και ρυθµί-
σεις του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και η Νέα Δηµοκρατία έχει
τοποθετηθεί ξεκάθαρα γι’ αυτά τα ζητήµατα.

Ωστόσο, η σηµερινή συνεδρίαση διεξάγεται και στον απόηχο
της πρόσφατης επίσκεψης του Πρωθυπουργού στις Ηνωµένες
Πολιτείες και αυτό επιβάλλει να κάνουµε µία ουσιαστική αξιολό-
γηση, ειδικά, µάλιστα, όταν η επίσκεψη αυτή σηµαδεύτηκε από
το ζήτηµα της αναβάθµισης των αεροσκαφών F-16.

Θα έπρεπε, όµως, να είναι έτσι; Πεποίθησή µας είναι πως όχι.
Δεν έπρεπε η αποτίµηση της επίσκεψης αυτής να είναι µονοθε-
µατική. Ζητούµενο ήταν να επιτευχθεί διεύρυνση, εµβάθυνση,
εµπλουτισµός των ελληνοαµερικανικών σχέσεων µε σαφή οφέλη
για τη χώρα, απτά, µετρήσιµα και συγκεκριµένα. 

Αυτή ήταν η θέση µας και την αναπτύξαµε έγκαιρα και δηµό-
σια, δίνοντας ουσιαστική στήριξη στην Κυβέρνηση, διότι εµείς
αντιµετωπίσαµε την επίσκεψη του Πρωθυπουργού στις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες ως µία σηµαντική ευκαιρία για τη χώρα, για την
προώθηση των εθνικών µας συµφερόντων. Υπό αυτό το πρίσµα
τοποθετήθηκε και ο Πρόεδρος του Κόµµατος Κυριάκος Μητσο-
τάκης µε αίσθηµα εθνικής ευθύνης. 

Βέβαια, για εµάς αυτή η στάση είναι αυτονόητη. Δυστυχώς,
δεν ήταν ποτέ έτσι όταν ήσασταν εσείς Αντιπολίτευση. Τότε αντί
ευθύνης ανευθυνότητα, αντί ρεαλισµού κραυγές. Βέβαια, αυτά
τότε. Τώρα υποβάλλατε τα σέβη σας καταθέτοντας τα επανα-
στατικά σας γαρύφαλλα στον Κήπο των Ρόδων. Αυτή είναι η αλή-
θεια. 

Εµείς µε τη στάση µας γεµίσαµε τη διπλωµατική βαλίτσα του
Πρωθυπουργού γι’ αυτήν την επίσκεψη, που τελικά, όµως, απο-
δείχθηκε επίσκεψη µιας χαµένης ευκαιρίας, διότι ο Πρωθυπουρ-
γός πήγε στις Ηνωµένες Πολιτείες σε µία εξαιρετικά σπάνια
ευνοϊκή γεωπολιτική συγκυρία για τη χώρα, µια γεωπολιτική συγ-
κυρία, κατά την οποία η Ουάσιγκτον αναζητά ενισχυµένα και κυ-
ρίως σταθερά στηρίγµατα στην Ανατολική Μεσόγειο, στη Μέση
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Ανατολή και στα Βαλκάνια.
Η επίσκεψη, λοιπόν, του Πρωθυπουργού όφειλε να εστιάσει

σε επίτευξη συγκεκριµένων θετικών αποτελεσµάτων σε συγκε-
κριµένες περιοχές εθνικού ενδιαφέροντος. 

Εµείς τις προσδιορίσαµε: συνοµολόγηση ενός οδικού χάρτη
στρατηγικής συνεργασίας µε συγκεκριµένα βήµατα και στόχους
στην οικονοµία, στην προσέλκυση επενδύσεων, στην ενέργεια,
στην εξωτερική πολιτική, στην άµυνα, στις νέες τεχνολογίες,
ακόµα και στον τουρισµό και στον πολιτισµό. Αυτό θα ήταν ένα
πραγµατικό βάθος µιας στρατηγικής σχέσης.

Δεύτερον, οικοδόµηση µιας αµοιβαίας επωφελούς αµυντικής
συνεργασίας, που θα αναγνώριζε έµπρακτα τη γεωστρατηγική
σηµασία της χώρας µας και τις θυσίες των Ελλήνων για την
εθνική άµυνα

Επίσης, ουσιαστική συνεργασία στον χώρο των Βαλκανίων,
έτσι ώστε να αντικατοπτρίζεται σε αυτήν η ειδική θέση κι ο ειδι-
κός ρόλος της χώρας µας σε αυτήν την περιοχή. Κάτι τέτοιο θα
διευκόλυνε και το οριστικό κλείσιµο του ζητήµατος της ονοµα-
σίας της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας
των Σκοπίων, χωρίς προσβολή της ιστορίας µας, χωρίς αλυτρω-
τισµούς και µε πλήρη σεβασµό των σχέσεων καλής γειτονίας. 

Έπρεπε να επιτευχθεί και ένα ξεκάθαρο µήνυµα προς την
Τουρκία ότι δεν µπορεί να συνεχίσει την απαράδεκτη πολιτική
προκλήσεων στο Αιγαίο και ένα σταθερό και ξεκάθαρο µήνυµα
ότι ο σεβασµός του Διεθνούς Δικαίου στο Αιγαίο και στην ανα-
τολική Μεσόγειο είναι κρίσιµο για την ηρεµία στην περιοχή.

Θα έπρεπε να εξασφαλιστεί και ένα µήνυµα για την επανεκκί-
νηση της διαδικασίας επίλυσης του Κυπριακού για να τερµατι-
στεί, επιτέλους, η παράνοµη τουρκική κατοχή. 

Ουσιαστική στήριξη των Ηνωµένων Πολιτείων προς την Ελλάδα
για τις προσπάθειες που καταβάλλει ως σύνορο του δυτικού κό-
σµου στην αντιµετώπιση του προσφυγικού - µεταναστευτικού.

Τέλος, µία επωφελή συµφωνία µακράς πνοής για τη χρήση της
βάσης της Σούδας, που να ενισχύει τον εθνικό και περιφερειακό
µας ρόλο, αλλά και την ασφάλεια.

Επειδή διάβασα, κύριε Υπουργέ, ότι κάποιοι στο Υπουργείο
Εξωτερικών µέµφονται την Αντιπολίτευση γιατί ζήτησε συµφωνία
µακράς πνοής, επισηµαίνω ότι εάν αυτό ισχύει, εάν πράγµατι µι-
λούν για υπονοµεύσεις στο Υπουργείο Εξωτερικών, πρόκειται για
αστειότητες, πέρα από κάθε λογική. 

Προφανώς, όταν είσαι σε πλεονεκτική θέση, έχεις λόγο να δια-
σφαλίζεις µεγαλύτερα ωφελήµατα για µεγαλύτερο χρονικό διά-
στηµα, πριν ενδεχοµένως µεταβληθεί η ευνοϊκή συγκυρία. 

Για του λόγου το αληθές –και επιτέλους ας µιλήσουµε µε συγ-
κεκριµένα και χειροπιαστά παραδείγµατα- στη συµφωνία του
1990 για τη Σούδα, επί Κυβερνήσεως Κωνσταντίνου Μητσοτάκη,
η αµερικανική πλευρά παραχώρησε αεροσκάφη τύπου Α-7 στην
Ελλάδα δωρεάν. 

Στη συνέχεια, µάλιστα, στο πλαίσιο της αµυντικής συνεργα-
σίας που εγκαινιάστηκε τότε, αναβαθµίστηκε και ένας µεγάλος
αριθµός αρµάτων µάχης µε ιδιαιτέρως ευνοϊκούς όρους, αλλά
και άλλα οπλικά συστήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Αυτή είναι η γραµµή που θα έπρεπε να ακολουθήσετε. Γι’ αυτό
και επιµένουµε ότι η Κυβέρνηση έπρεπε να επιδιώξει µία συνο-
λική συµφωνία, µία συµφωνία που και τη γεωστρατηγική και γε-
ωπολιτική θέση της χώρας να αναβαθµίζει και να αναγνωρίζει,
αλλά και τα οικονοµικά ανταλλάγµατα να είναι τέτοια, που να σέ-
βονται τη δύσκολη δηµοσιονοµική κατάσταση της χώρας. 

Υπάρχει αδικαιολόγητη και σκιερή ασάφεια για το περιεχόµενο
του ζητήµατος της αναβάθµισης των F-16. Στο αρχικό µου κεί-
µενο είχα τον όρο «συµφωνία». Τώρα πλέον είµαι υποχρεωµένος
να το µεταβάλω σε «ζήτηµα» των F-16, διότι αποκαλύπτεται µε
τις εδώ επαναλαµβανόµενες σηµερινές δηλώσεις του Υπουργού
Εθνικής Άµυνας ότι ούτε τέτοια συµφωνία υπάρχει. 

Δηλαδή, στο ταξίδι αυτό για το οποίο η ίδια η Κυβέρνηση είχε
σηκώσει τον πήχη, µε διθυραµβικούς τόνους πριν ακόµα πραγ-
µατοποιηθεί, το µόνο χειροπιαστό αποτέλεσµα είναι το τίποτα!
Ούτε τα F-16 λέει ο Υπουργός ότι συµφωνήθηκε να αναβαθµι-
στούν ούτε κάτι από αυτά που προανέφερα δεν επετεύχθη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, σας ζήτησα λίγο χρόνο. 
Εµείς πιστεύουµε ότι πρέπει να ξεκαθαρίσουν ορισµένα ζητή-

µατα: Το ποσό είναι 1,1 ή 2,4 δισεκατοµµύρια; Πού είναι η αλή-
θεια; Για πόσα αεροσκάφη µιλάµε; Πότε θα παραδοθούν; Πώς
θα γίνει η αποπληρωµή; Θα έχει εµπλοκή η Ελληνική Αµυντική
Βιοµηχανία; Θα υπάρξουν αντισταθµιστικά οφέλη; Όλα αυτά
είναι σκιερά, ασαφή και άγνωστα. 

Στο κάτω κάτω της γραφής, εάν το µόνο ζήτηµα ήταν τα F-16,
γιατί πήγε ο Πρωθυπουργός; Τι έφερε από εκεί; Αυτά θα µπο-
ρούσαν να γίνουν ακόµη και σε ανώτατο υπηρεσιακό επίπεδο!
Ποιος ήταν ο λόγος, η στόχευση αυτής της επίσκεψης;

Η σηµερινή γεωπολιτική συγκυρία καθορίζεται από τη συνο-
λική περιφερειακή ασάφεια. Το περιβάλλον της χώρας βρίσκεται
σε αβεβαιότητα και µη προβλεψιµότητα, κυρίως γιατί η Τουρκία
µε τη συµπεριφορά της έχει καταστεί ένας αβέβαιος και απρό-
βλεπτος σύµµαχος της Δύσης. 

Υπάρχει, λοιπόν, µία πολύ σηµαντική συγκυρία για τη χώρα και
καλά κάνει η Κυβέρνηση και µιλάει για σηµείο σταθερότητας.
Όµως, αυτή η σταθερότητα µήπως είναι δικό της επίτευγµα; Από
τη Μεταπολίτευση και µετά η Ελλάδα είναι µία σταθερή χώρα.
Λειτουργεί το δηµοκρατικό πολίτευµα και είναι µία σταθερή
χώρα. Και ξέρετε γιατί; Γιατί αυτό οφείλεται σε µείζονες στρα-
τηγικές επιλογές που έκαναν άλλοι πριν από εσάς: Τη συµµετοχή
της Ελλάδας στο ΝΑΤΟ, τη συµµετοχή της Ελλάδας στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, τις καλές σχέσεις µε τις Ηνωµένες Πολιτείες. 

Δηλαδή, η σταθερότητα της χώρας οφείλεται σε ό,τι λοιδο-
ρούσατε. Άλλοι µόχθησαν γι’ αυτή τη σταθερότητα και τώρα
εσείς που τότε υβρίζατε, τώρα την εκµεταλλεύεστε. 

Δεν είναι η σταθερότητα δικό σας προνόµιο, ούτε δικό σας
αποτέλεσµα. Η χώρα είναι σταθερή από το 1974 και µετά. Αυτό
που άλλαξε και η συγκυρία είναι ευνοϊκή, είναι ότι η περιφέρεια
είναι αβέβαιη, όχι ότι η χώρα είναι σταθερή. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι εάν το αίσθηµα σταθερότητας
της χώρας κλονίσθηκε µεταπολιτευτικά, αυτό έγινε την πρώτη
φορά, κατά τη διάρκεια της πρώτης σας κυβερνητικής θητείας.
Τότε υπήρχε αβεβαιότητα για τη σταθερότητα της χώρας και ξε-
περάστηκε µε κωλοτούµπες –ευτυχώς!- όταν τα «ναι» γίνονταν
«όχι» και τα «όχι» «ναι». 

Τέλος, για να µην υπάρχει καµµία παρανόηση, η κριτική που
κάναµε στην επίσκεψη του Πρωθυπουργού στις Ηνωµένες Πολι-
τείες δεν εστιάζεται στη «συµφωνία-φάντασµα» -µετά από όσα
είπε ο κ. Καµµένος σήµερα- ή στο ζήτηµα των F-16. Δεν είπαµε
εµείς ότι κακώς έγινε. Ήταν αναγκαίο, διότι υπάρχει η προκλητι-
κότητα των Τούρκων από την άλλη πλευρά. Η κριτική µας εστιά-
ζεται –και είναι βάσιµη κριτική- στο ότι δεν αξιοποιήθηκε µια πολύ
µεγάλη ευκαιρία, µία εξόχως θετική γεωπολιτική συγκυρία για τη
χώρα. 

Ασχοληθήκατε ή εν πάση περιπτώσει φαίνεται ότι φέρατε µόνο
τα F-16, αλλά και αυτό σήµερα το αµφισβητείτε. Ο Υπουργός
Εθνικής Άµυνας λέει ότι ούτε αυτό δεν έγινε. Τότε τι έγινε; 

Χάθηκε, λοιπόν, µια πολύ µεγάλη ευκαιρία. Η Κυβέρνηση για
µία ακόµα φορά αποδείχθηκε κατώτερη των περιστάσεων.  

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κουµουτσάκο. 
Ζήτησε να παρέµβει ο Υπουργός κ. Καµµένος. Μετά θα ακο-

λουθήσουν δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και θα συνεχί-
σουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών. 

Ορίστε, κύριε Καµµένε, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θέλω να ευχαριστήσω ιδιαίτερα τη Βουλή για την
εποικοδοµητική συζήτηση η οποία έγινε σήµερα αλλά και για τις
συζητήσεις που έγιναν στη Διαρκή Επιτροπή για το σχέδιο
νόµου. 

Ο Αναπληρωτής Υπουργός, αλλά και εγώ κάναµε την προσπά-
θεια να εντάξουµε αρκετές από τις παρατηρήσεις των φορέων,
αλλά και των κοµµάτων, των Βουλευτών στο σχέδιο νόµου, το
οποίο διαµορφώνεται προς ψήφιση στη Βουλή.
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Το νοµοσχέδιο τακτοποιεί αρκετά θέµατα του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας µε νέους θεσµούς, όπως το «Εσωτερικών Υπο-
θέσεων», µε τη δυνατότητα της παραµονής αξιωµατικών µέχρι
το πεντηκοστό όγδοο έτος της ηλικίας τους µε τη δική τους θέ-
ληση. Τακτοποιεί παλιές υποθέσεις, οι οποίες είχαν να κάνουν
µε αδικίες σε βάρος προσωπικού, µε τροπολογίες οι οποίες προ-
στίθενται και προέκυψαν κατά τη διάρκεια του διαλόγου και οι
οποίες ρυθµίζουν αρκετά θέµατα του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας. 

Πριν µπω, όµως, στην υπόθεση του νοµοσχεδίου, θα µου επι-
τρέψετε –επειδή ειπώθηκαν αρκετά και σήµερα, αλλά και τις προ-
ηγούµενες µέρες- να µιλήσω για την περίφηµη προµήθεια των
αεροσκαφών F-16, διότι πράγµατι δεν περίµενα να υπάρχει τόσο
µεγάλη παρανόηση, αν και είδα µέσα από τον Τύπο και από συγ-
κεκριµένους δηµοσιογράφους ότι προσπαθούν να δηµιουργήσουν
ένα κλίµα, το οποίο δεν έχει καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. 

Μίλησα προηγουµένως για το άρθρο του κ. Ηλία Κανέλλη, το
οποίο µιλάει για υπογραφή συµφωνίας στις ΗΠΑ, για υπερτιµη-
µένη, όπως διαφάνηκε κατά τη συζήτηση στη Βουλή, αναβάθµιση
των αεροσκαφών και µετά λέει για τους ευέλπιδες οι οποίοι φο-
ρούσαν στολή. Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η Χρυσή Αυγή, ο κ. Κανέλλης, το συγκεκριµένο συγκρότηµα
Τύπου έχουν αυτού του είδους τις απόψεις. Όµως, δυστυχώς,
είδα ότι και ορισµένοι συνάδελφοι παρακολουθούν τα πρωτοσέ-
λιδα των εφηµερίδων, τα οποία είναι φυσικό να προκαλούνται
ιδίως από εκείνους που έχουν κάποια συµφέροντα σε σχέση µε
τη συµφωνία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Υπάρχει συµφωνία;
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Για να είµαστε ξεκάθαροι, λοιπόν,
δεν υπάρχει συµφωνία. Βεβαίως και δεν υπάρχει συµφωνία. 

Κύριε Κουµουτσάκο, δεν είστε µέλος της Επιτροπής Εξοπλι-
στικών Προγραµµάτων και το αντιλαµβάνοµαι. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Εγώ ακούω τι λέτε. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ωραία, ακούστε τι λέω. 
Κύριε Κουµουτσάκο, στις 20 Σεπτεµβρίου οι συνάδελφοί σας

της Νέας Δηµοκρατίας, που είναι µέλη της Επιτροπής Εξοπλιστι-
κών Προγραµµάτων, ήταν σε µία απόρρητη συνεδρίαση. Και την
κάναµε απόρρητη, χωρίς µάλιστα και την ύπαρξη τηλεφώνου,
προκειµένου να µοιραστούµε πληροφορίες, οι οποίες είναι και
απόρρητες και αφορούν τα εξοπλιστικά της χώρας. 

Εκεί, λοιπόν, έγινε ξεκάθαρο -και το ξεκαθαρίζω πλέον και εδώ
επίσηµα στη Βουλή- ότι αυτό που υπάρχει είναι ένα Letter of Re-
quest, ένα LOR, το οποίο απευθύνεται στην αµερικανική κυβέρ-
νηση και στο οποίο στο πλαίσιο διακρατικής συµφωνίας, δηλαδή
συµφωνίας στην οποία δεν περιλαµβάνονται µεσάζοντες, ζητάµε
να µας δώσουν µια τιµή για την αναβάθµιση του συνόλου του
στόλου ή µέρους του στόλου των F-16 που έχουµε. Παράλληλα,
έφυγε και µία άλλη επιστολή προς την αµερικανική κυβέρνηση,
η οποία ζητάει να µας δώσουν διαθεσιµότητα και τιµές για νέο
αεροσκάφος, όπως -συγκεκριµένα ζητείται στην επιστολή- το αε-
ροσκάφος F-35.  

Σε απάντηση του letter of request το οποίο κάναµε, είχαµε µία
πρώτη πληροφόρηση από την αµερικανική πλευρά ότι θα µας
απαντήσουν µε LOA και µε επιστολή, η οποία βεβαίως θα έρθει
στην Επιτροπή Εξοπλισµών, όπως δεσµεύτηκα -αυτή είναι η δια-
δικασία- στις 3 Νοεµβρίου, όπου οι Αµερικανοί θα µας λένε τιµές
και την ακριβή περιγραφή της αναβαθµίσεως που αφορά είτε τα
αεροσκάφη F16 τύπου Block 50, τα αεροσκάφη F16 τύπου Block
52 plus και τα αεροσκάφη τα F16 τύπου Block 52 Plus Advance. 

Tο σύνολο των αεροσκαφών για το οποίο ζητήθηκε το Letter
of Request ήταν εκατόν είκοσι τρία αεροσκάφη για τα οποία η
αµερικανική πλευρά, έτσι όπως προβλέπεται προκειµένου να µας
απαντήσει η εταιρεία, ζήτησε από το Κογκρέσο για το σύνολο
των αεροσκαφών µία έγκριση προκειµένου να προχωρήσει σε

διαπραγµάτευση. Η έγκριση που ζητήθηκε από το Κογκρέσο για
το σύνολο των εκατόν είκοσι τριών αεροσκαφών, δηλαδή και τα
Block 30 και τα Block 50 και τα Block 52 plus και τα Block 52 Plus
Advance, ανέρχεται στα 2,4 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Όπως ξεκαθάρισα όµως και στην Επιτροπή Εξοπλισµών της
Βουλής στην προηγούµενη συνεδρίαση της 20ής Σεπτεµβρίου,
οι δικές µας δυνατότητες στο πλαίσιο της εκτέλεσης του εγκε-
κριµένου προϋπολογισµού δεν µπορεί να υπερβούν την κατα-
βολή 100 εκατοµµυρίων τον χρόνο και µάξιµουµ το 1,1
δισεκατοµµύριο δολάρια. Μάλιστα δεν το είχα ξεκαθαρίσει εάν
είναι ευρώ ή δολάρια. Σας λέω ότι τα δολάρια είναι αυτά που συ-
ζητάµε τώρα. 

Έτσι, λοιπόν, στη µετάβαση στην Αµερική έγινε η συζήτηση
για το θέµα της αναβαθµίσεως των F-16 και είπαµε ότι αναµέ-
νουµε τη LOA, την απάντηση δηλαδή των Αµερικανών για την
αναβάθµιση των αεροσκαφών. Από τη µεριά του Προέδρου
Τραµπ ανακοινώθηκε ότι µε χαρά η αµερικανική κυβέρνηση εγ-
κρίνει το σύνολο, το µέγιστο δηλαδή της αναβάθµισης των εκα-
τόν είκοσι τριών αεροσκαφών αυτών και ότι το σύνολο της
πιθανής αναβάθµισης θα είναι τα 2,4 δισεκατοµµύρια, ποσό που
βεβαίως και δεν πρόκειται να φτάσουµε ποτέ, διότι ούτε αυτές
τις οικονοµικές δυνατότητες έχουµε, αλλά ούτε και αυτές τις
ανάγκες. Είναι πολύ πιο χρήσιµο µέρος των χρηµάτων αυτών,
εάν υπήρχαν, να δίνονταν για καινούργιο αεροσκάφος. 

Όσον αφορά τώρα τις συνοµιλίες στις Ηνωµένες Πολιτείες θα
σας ενηµερώσει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. Δεν πήγαµε εκεί για
να κάνουµε deal για τα F-16. Πήγαµε εκεί προκειµένου κατ’
αρχάς να συναντήσει ο Πρωθυπουργός Έλληνες οµογενείς, επι-
χειρηµατίες, funds, ανθρώπους που έρχονται να κάνουν επενδύ-
σεις στην Ελλάδα, ανθρώπους που έχουν κάνει επενδύσεις στην
Ελλάδα. Η επιτυχία του ταξιδιού µπορώ να σας πω ότι είναι απο-
δεκτή από όλους. Όχι από εµάς, ούτε από τον ΣΥΡΙΖΑ, ούτε από
τους Ανεξάρτητους Έλληνες, αλλά από τον ίδιο τον Αµερικανό
πρέσβη. Ξένα οικονοµικά περιοδικά αναφέρθηκαν σε ενδιαφέρον
για επενδύσεις στην Ελλάδα. Έγιναν συναντήσεις, πέραν του
Προέδρου Τραµπ, µε τον Αντιπρόεδρο των Ηνωµένων Πολιτειών,
τον κ. Πενς και µάλιστα κλείστηκε ότι η αποστολή η οποία θα
έλθει για την Έκθεση της Θεσσαλονίκης, η οποία θα είναι αφιε-
ρωµένη στις Ηνωµένες Πολιτείες –φέτος ήταν στην Κίνα, πέρσι
ήταν στη Ρωσία- θα είναι πολύ µεγάλη, προκειµένου να έλθουν
πολλές αµερικανικές επιχειρήσεις που ενδιαφέρονται να επεν-
δύσουν στην Ελλάδα.

Εκτός των επενδύσεων, συζητήθηκε και η συνεργασία σε επί-
πεδο γεωστρατηγικό, όπως εσείς το λέτε. Βεβαίως και η θέση
της χώρας είναι πολύ αναβαθµισµένη. Είναι δεδοµένο ότι η Ελ-
λάδα πλέον είναι ένας πυλώνας σταθερότητας στην ευρύτερη
περιοχή, που συνδέεται µε διµερείς σχέσεις προς τα νότια µε το
Ισραήλ, µε την Αίγυπτο, µε την Ιορδανία, µε τα Αραβικά Εµιράτα,
προς τον βορρά µε τη Βουλγαρία, µε τη Ρουµανία, µε τη Σερβία. 

Συζήτησε ο Πρωθυπουργός -αλλά και σε συναντήσεις σε επί-
πεδο επιτελών έγιναν πολλές συζητήσεις- για τις συνεργίες και
τις επενδύσεις των Ηνωµένων Πολιτειών και για το ενδιαφέρον
για την ενέργεια, για θέµατα των αγωγών, για θέµατα της εξό-
ρυξης του φυσικού αερίου και του πετρελαίου. Η εταιρεία
«Exxon» επισήµως έχει καταθέσει αιτήµατα για να συµµετέχει σε
όλα αυτά. Όλο αυτό το πακέτο των συζητήσεων είναι θετικό για
την πατρίδα µας, όχι για τον Αλέξη τον Τσίπρα ή γι’ αυτή την Κυ-
βέρνηση. Για την Ελλάδα είναι.

Είναι για πρώτη φορά που µια ελληνική κυβέρνηση γίνεται
αποδεκτή µε τέτοιους όρους από το 1994, που ο Ανδρέας Πα-
πανδρέου είχε επισκεφθεί τις Ηνωµένες Πολιτείες και άνοιξε το
Blair House για όλη την ελληνική αποστολή. Μπορώ να σας πω
ότι ήταν θετικοί και οι Δηµοκρατικοί, είδαµε το Κογκρέσο, είδαµε
τους senators, είδαµε την επιτροπή η οποία ασχολείται µε τις
χρηµατοδοτήσεις των χωρών και τους είπαµε ότι εδώ, αν πράγ-
µατι πιστεύουν -που το πιστεύουν- ότι η χώρα πρέπει να είναι
ένας πυλώνας σταθερότητος, δεν έχουµε µεγάλες δηµοσιονοµι-
κές δυνατότητες και ζητάµε την ενίσχυση της χώρας και από
οπλισµό, ο οποίος διατίθεται πολλές φορές σαν στρατιωτική
βοήθεια.

Όλα αυτά, όµως, ξεκίνησαν ένα πλέγµα διαπραγµατεύσεων
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και συζητήσεων, χωρίς τίποτα να είναι δεδοµένο. Και θα ξεκινή-
σουµε µε την προσφορά για την αναβάθµιση των F-16, µε δέ-
σµευση της Κυβέρνησης ότι θα είναι τα 1,1 δισεκατοµµύρια
µάξιµουµ. Εγώ σας λέω ότι των συγκεκριµένων, που πιστεύω ότι
τελικά θα γίνει, θα είναι και κάτω από 700-800 εκατοµµύρια.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευρώ; Ευρώ λέτε τώρα;
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ναι, ευρώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κάτω από 700-800 εκα-

τοµµύρια ευρώ; Άρα, 1 δισεκατοµµύριο δολάρια.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Πιστεύω ότι 1,1 δισεκατοµµύρια…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δολάρια.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Είχαµε πει ευρώ εδώ. Δολάρια είπα
εγώ.

Σας λέω, λοιπόν, ότι δεν θα ξεπεράσει τα 1,1 δισεκατοµµύρια
δολάρια και πιστεύω ότι θα είναι ακόµη µικρότερη.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Άρα, 1,1 δισεκατοµµύρια
δολάρια. Να ξέρουµε πού είναι ο πήχυς.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Όµως, είµαι…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Για πόσα αεροσκάφη µι-
λάµε;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Δεν θα σας πω τώρα. Την ώρα που
διαπραγµατεύοµαι, δεν θα σας πω.

Κύριε Γεωργιάδη, θα σας πω µόνο κάτι…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αν είναι για ένα αεροσκά-

φος, είναι ακριβό, αν είναι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γεωργιάδη,

θα πάρετε τον λόγο µετά ούτως ή άλλως.
Ορίστε, κύριε Καµµένο, προχωρήστε.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Γεωργιάδη, θα σας πω ένα
µόνο στοιχείο. Οι τιµές οι οποίες δίνονται έχουν µεγάλη σχέση
και µε το κράτος που δίνονται. Δηλαδή, οι τιµές της Κορέας µε
τις τιµές του Μπαχρέιν, εάν τις δείτε -µπείτε στο ίντερνετ, είναι
ανοικτές προσφορές αυτές- είναι το ένα τέταρτο. 

Έχει µεγάλη σηµασία το τι θα µπει µέσα από συγκεκριµένα τα
οποία δεν θα σας πω τώρα. Θα σας τα πω στην Επιτροπή Εξο-
πλισµών. Είστε καλοδεχούµενοι όλοι να έρθετε στο Υπουργείο
να τα συζητήσουµε, αλλά να βγω δηµόσια και να πω αυτή τη
στιγµή και να µας ακούν και οι απέναντι τι θα πάρουµε, δεν πρό-
κειται να το πω.

Εµείς έχουµε εµπιστοσύνη στα επιτελεία. Δεν διαπραγµατεύε-
ται ο Υπουργός, τα επιτελεία διαπραγµατεύονται. Εµείς, σαν πο-
λιτική αρχή, τους λέµε ότι αυτό είναι το πλαφόν και από εκεί και
πέρα, τα επιτελεία αποφασίζουν.

Θέλω, όµως, να σας διαβεβαιώσω ότι όλο το ταξίδι είναι άδικο
να µπαίνει κάτω από µια ταµπέλα που κάποιοι, που έχουν πιθα-
νώς συµφέροντα να έχουν πρόσβαση και κέρδη από µια τέτοια
σύµβαση, έχουν αρχίσει να φτιάχνουν.

Θα σας πω δε και το άλλο. Ακούγονται διάφορα πράγµατα για
αντισταθµιστικά ωφελήµατα κ.ο.κ.. Δεν υπάρχουν ουσιαστικά αν-
τισταθµιστικά ωφελήµατα που υπήρχαν στο παρελθόν. Τι ζητάµε;
Τι έχουµε ζητήσει µέχρι τώρα να µας κάνουν ως προσφορά στην
πιθανότητα των λεγόµενων αντισταθµιστικών ωφεληµάτων;

Είναι, πρώτον, η λειτουργία της ΕΑΒ, δηλαδή το µεγαλύτερο
έργο να γίνει στην ΕΑΒ, στην Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία, τα
υλικά να παρθούν από ελληνικές ιδιωτικές εταιρείες και από εκεί
και πέρα, αν είναι κάτι αντισταθµιστικό, θα µπορούσε να είναι
κάτι, όπως αυτό που έχουµε ήδη ζητήσει, δηλαδή οι κινητήρες
των Sikorsky του Πολεµικού Ναυτικού, τους οποίους αντιπροσω-
πεύει η ίδια εταιρεία η οποία έχει κάνει την προσφορά για την
αναβάθµιση των F16.

Θα σας πω δε ότι ούτε και η εταιρεία που θα κάνει την ανα-
βάθµιση των F16 είναι δεδοµένη. Εµείς κάνουµε διακρατική συµ-
φωνία µε την Αµερική. Αύριο µπορεί η Αµερική να πει ότι κρίνει
ότι την αναβάθµιση των F16, αφού είναι διακρατική συµφωνία,
θα την κάνει άλλη εταιρεία ή και άλλες εταιρείες.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αφού λέει «Lockheed».
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Η «Lockheed» είναι αυτή την οποία
ζητήσαµε.

Σας λέω, λοιπόν, ότι υπήρξε προσφορά και από την «Boeing»
να κάνει την αναβάθµιση. Αυτό δεν θα το επιλέξουµε εµείς. Αυτό
θα το επιλέξουν οι Αµερικάνοι και θα µας στείλουν τις προσφο-
ρές, γι’ αυτό γίνεται η διαδικασία µέσω των κυβερνήσεων. Γι’
αυτό είναι «G to G Agreement». Και βεβαίως, δεν θα υπάρχουν
αντισταθµιστικά εκπαιδεύσεων στην Κορέα ή διάφορα τα οποία
υπέκρυπταν µίζες.

Αν θέλετε και την προσωπική µου άποψη, αν η τιµή είναι να
πέσει πάρα πολύ χαµηλά και να γλιτώσουµε πολλά χρήµατα, τα
οποία βεβαίως και έχουµε ανάγκη, να µην υπάρχει ούτε ένα αν-
τισταθµιστικό. Αν δηλαδή, κρίνουµε ότι τα Sikorsky µπορούµε να
τα φτιάξουµε µε φθηνότερες τιµές, να µην υπάρχει κανένα. Αυτή
είναι η αλήθεια και κλείνω µε το θέµα των F-16, που έχουν ακου-
στεί πολλά πράγµατα.

Κύριοι συνάδελφοι, λοιπόν, ό,τι έχουµε πει στην Επιτροπή Εξο-
πλισµών ισχύει και είναι µόνο αυτό που είναι επίσηµο. Όταν θα
έρθει η LΟA στις πρώτες µέρες του Νοεµβρίου, θα συνεδριάσει
ξανά η επιτροπή και εσείς θα έχετε γνώση όλων των κειµένων τα
οποία υπάρχουν και µαζί θα συναποφασίσουµε µε την εισήγηση
των επιτελείων.

Αυτή θα είναι η διαδικασία που προβλέπει ο νόµος. Καµµία
συµφωνία δεν έχει γίνει ούτε έχουµε µιλήσει κάτω από τα τρα-
πέζια ούτε πρόκειται να κάνουµε κάτι εις βάρος της χώρας.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, άκουσα πολλές παρατηρήσεις
σε σχέση µε το θέµα των Εσωτερικών Υποθέσεων. Θέλω, λοιπόν,
να ξεκαθαρίσω όσον αφορά κατ’ αρχάς αυτά που ειπώθηκαν από
τον κ. Λοβέρδο, ότι η ανεξάρτητη αρχή ΕΛΤΕ, το ΙΕΣΟΕΛ και Κα-
θηγητές ελεγκτικής, όπως ο κ. Φίλος ο οποίος µας έστειλε και
επιστολή, έδωσαν όχι µόνο σύµφωνη γνώµη, αλλά και συγχαρη-
τήρια για την ίδρυση του σώµατος, µε επιστολές τους. Το ότι η
Νοµική Υπηρεσία της Βουλής δεν σχολίασε τα άρθρα, δεν ση-
µαίνει ότι διαφωνεί, αλλά αντιθέτως ότι συµφωνεί. Όπου διαφω-
νεί η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής, τότε κάνει τις
παρατηρήσεις.

Όσον αφορά το πού υπάγεται η υπηρεσία, θα σας πω ότι αν
διαβάσετε το άρθρο 12, παράγραφος 5, εδάφιο β’, σε συνδυα-
σµό µε το άρθρο 11, παράγραφος 5 του β’ εδαφίου, η Εσωτερι-
κών Υποθέσεων εποπτεύεται από τον εισαγγελέα του
αναθεωρητικού και συνεργάζεται µε τις διωκτικές εισαγγελικές
αρχές. Σύµφωνα µε το άρθρο 12, παράγραφος 5, εδάφιο β’,
µέχρι να εκδοθεί το προεδρικό διάταγµα, διενεργεί τους ελέγ-
χους υπό την εποπτεία του στρατιωτικού εισαγγελέα.

Αυτό το λέω γιατί…
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Τώρα το βάζετε αυτό;
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Αν το διαβάσετε, θα το δείτε. Είναι
µπροστά σας. Διαβάστε το. Λέει ότι υπάγεται απευθείας στον
Υπουργό για τη δηµιουργία του. Θα σας πω και για ποιο λόγο.
Σύµφωνα µε τον ν.2713/1999, η Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέ-
σεων της Αστυνοµίας υπάγεται στον Αρχηγό της Ελληνικής
Αστυνοµίας. Εάν κάναµε το ίδιο και υπαγόταν στον Αρχηγό του
ΓΕΕΘΑ, δεν θα µπορούσε να ελέγξει υπηρεσίες του Υπουργείου. 

Εµένα, η κύρια υπηρεσία που µε ενδιαφέρει να ελέγξει, πέραν
των άλλων, είναι η Γενική Διεύθυνση Εξοπλισµών. Η Γενική Διεύ-
θυνση Εξοπλισµών, λοιπόν, είναι εκτός οργανογράµµατος του
Αρχηγού του ΓΕΕΘΑ. Ανήκει στο Υπουργείο. Το πρώτο που τους
είπα, λοιπόν, µε το που ανέλαβα, όταν έγινε η Υπηρεσία Εσωτε-
ρικών Υποθέσεων, ήταν «Παιδιά, πρώτα θα ελέγξετε το γραφείο
µου». Πρέπει να µπορούν να ελέγχουν και τον ίδιο τον Υπουργό. 

Το ότι υπάγεται στον Υπουργό δεν έχει σχέση µε τον έλεγχο
και την εποπτεία του, την οποία δεν την έχει ο Υπουργός, αλλά
την έχει κατευθείαν, όπως σας είπα, ο στρατιωτικός εισαγγελέας.
Αυτό γίνεται, διότι έτσι διασφαλίζεται η ανεξαρτησία της και
ελέγχει τις υπηρεσίες του Υπουργείου. 

Εδώ, µάλιστα, σας έχω στοιχεία από την Τράπεζα Νοµικών
Πληροφοριών της Αστυνοµίας, για να δείτε τη διαφορά που έχει
η Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων.
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(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα ήθελα να σας πω δε, ότι έχει κάνει µία εξαιρετική δουλειά.
Μέχρι τώρα, δέκα εννέα υποθέσεις από τη Γενική Διεύθυνση
Εξοπλισµών, η Υφιστάµενη Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων τις
έχει πάει στην εισαγγελία διαφθοράς. Στη δε εισαγγελία διαφθο-
ράς, εννέα αξιωµατικοί από την Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέ-
σεων βρίσκονται µαζί µε την εισαγγελέα διαφθοράς και βοηθούν
στη διεκπεραίωση των φακέλων των παλαιών εξοπλιστικών. 

Έτσι άνοιξαν όλες οι υποθέσεις και προχώρησε η διερεύνηση
και κυκλοφορούν οι µισοί έµποροι όπλων µε βραχιολάκια, διότι
αν αξιωµατικοί της Υπηρεσίας Εσωτερικών Υποθέσεων, που ξέ-
ρουν και την υπόθεση, δεν µπορούσαν να έχουν πρόσβαση απευ-
θείας στη Γενική Διεύθυνση Εξοπλισµών, δεν θα µπορούσαµε να
προχωρήσουµε υποθέσεις, οι οποίες ήταν επί δεκαετίες κολλη-
µένες στην εισαγγελία διαφθοράς.

Θα σας πω και το άλλο. Προκειµένου να βοηθήσουµε το έργο
της εισαγγελίας διαφθοράς, καθώς οι άνθρωποι δεν είχαν ούτε
κοµπιούτερ, φροντίσαµε να αγοράσουµε εµείς κοµπιούτερ και
server να τους δώσουµε, για να κάνουν τη δουλειά τους. Επίσης,
όποτε χρειάζονται εξειδικευµένο προσωπικό, το Υπουργείο Εθνι-
κής Άµυνας δια της Υπηρεσίας Εσωτερικών Υποθέσεων δίνει εµ-
πειρογνώµονες. Δεν µπορεί να ξέρει, για παράδειγµα, ένα
τεθωρακισµένο ή ένα αεροσκάφος τι ιδιαιτερότητα µπορεί να
έχει ένα από τα άλλα ανταλλακτικά. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, γίνεται η Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων.
Θέλω να είστε βέβαιοι ότι η Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων
θα είναι προς το καλό της διαφάνειας στο Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, µε
συγχωρείτε, αλλά πρέπει να ολοκληρώσετε σιγά-σιγά.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε. Σε
τρία λεπτά ολοκληρώνω.

Θέλω, επίσης, να σας πω ότι άκουσα µε προσοχή τους συνα-
δέλφους που αναφέρθηκαν στο θέµα της απόφασης του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, στις συντάξεις και στα υπόλοιπα.

Να σας πω κατ’ αρχάς ότι όσον αφορά τα οφειλόµενα -δηλαδή
τα εκτός έδρας και τα λοιπά- αυτά δίνονται εντός του έτους. Και
της παραµεθορίου, µην ανησυχείτε, όπως τα δίνουµε πάντα, τα
δίνουµε. Το 2013 και το 2014 δεν δόθηκαν. Και δεν δόθηκαν
ποτέ. Μέχρι τώρα έχουν δοθεί κανονικά. Θα δοθούν ακόµα πιο
κανονικά. Θα µπουν και µέσα στη µισθοδοσία. 

Σε αυτό να σας διαβεβαιώσω ότι έχουµε προβλέψει κιόλας και
τα εφάπαξ που δεν προλαβαίνουν να τα δώσουν, να τα δώσουµε
εµείς από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και να τα πάρουµε. Τις
συντάξεις δεν τις παραδώσαµε εµείς στο Υπουργείο Εργασίας.
Η Κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου τις παρέδωσε. Μακάρι να τις
είχαµε εµείς τις συντάξεις. 

Τώρα όσον αφορά το ποιοι είναι κατά των συµβάσεων, τον κ.
Κύρτσο πρέπει να τον «µαζέψετε». Πήγε να µας καρφώσει στην
Ευρωπαϊκή Ένωση γιατί δεν πήραµε Eurofighter και Mirage. Νο-
µίζω ότι το να «µαζέψετε» λίγο τον κ. Κύρτσο δεν είναι και κακό,
καλό θα σας κάνει.

Κύριοι συνάδελφοι, θέλω να µου πείτε για την τροπολογία της
τάξης του ’90. Την κατέθεσαν ο κ. Καραγιαννίδης, ο κ. Κατσίκης
και η κ. Κοζοµπόλη. Εγώ νοµίζω ότι πρέπει να την περάσουµε.
Διαφωνούν τα επιτελεία µεν, αλλά θέλω να σας πω εδώ το εξής,
για να είµαι και εντάξει σε αυτά που είπε και ο κ. Κικίλιας…

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Για ποια τροπολογία λέτε, κύριε Υπουργέ;
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Για την τάξη του ’90.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Μα, υπήρχε µία. Τώρα είναι άλλη αυτή; 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Όχι. Αυτή που ήταν υπουργική την
απέσυρα και την κατέθεσαν βουλευτική.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Για ποιο λόγο;
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Διότι αντιλαµβάνεστε ότι η βουλευ-
τική δεν χρειάζεται να έχει οικονοµικό κόστος αυτή τη στιγµή, το
οποίο εµείς το έχουµε προβλέψει. Εάν η τροπολογία είναι υπουρ-
γική, χρειάζεται έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους.
Εµείς το κόστος το έχουµε υπολογίσει. Κατατίθεται ως βουλευ-
τική. Εάν στηριχθεί και από τα άλλα κόµµατα, έχει µεγαλύτερη
πολιτική ισχύ.

Η τροπολογία αυτή, λοιπόν, καταργεί το άρθρο 4. Αυτό σηµαί-
νει ότι µε αυτή την τροπολογία, από τη στιγµή που συµφωνούµε,
απαλείφεται το άρθρο 4 του νοµοσχεδίου, γιατί είναι για το ίδιο
θέµα. 

Να σας πω ότι τελικά υπάρχει η διαφορά από τα επιτελεία,
αλλά για να είµαι δίκαιος, τα αρχηγεία και οι αρχηγοί των επιτε-
λείων προέρχονται από τις εξ αξιωµατικών σχολές. Συνήθως
υπάρχει εκεί µια µικρή διαφορά µε τους εξ υπαξιωµατικών, για
τους οποίους αναφέρεται το άρθρο αυτό και η τροπολογία. 

Πιστεύω ότι πρέπει να την κάνουµε δεκτή. Συµφωνείτε, κύριοι
συνάδελφοι; Τοποθετηθείτε για να τελειώνουµε δηλαδή, να τα
περάσουµε πιο γρήγορα.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Μπορούµε να παρέµ-
βουµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
ολοκληρώσατε;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Όχι, σε ένα λεπτό ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να τελειώσει τότε,
κύριε Δηµοσχάκη, ο κύριος Υπουργός. Θα δώσουµε τον λόγο,
αν θέλετε διευκρινιστικές ερωτήσεις. Θα δώσουµε τον λόγο,
κύριε Δηµοσχάκη, αν θέλετε, στους εισηγητές. Ας τελειώσει ο
Υπουργός, να µαζέψει ενδεχόµενα ερωτήµατα. Να το πάµε έτσι.
Δεν νοµίζω να υπάρχει αντίρρηση σε αυτό.

Κύριε Υπουργέ, ολοκληρώστε σάς παρακαλώ.  
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Τώρα, όσον αφορά το θέµα της
αρχαιότητας των αξιωµατικών των διαφόρων κατηγοριών, έχετε
δίκιο. Εδώ, λοιπόν, ζητήσαµε από το ΓΕΕΘΑ να επανεξετάσει το
θέµα της αρχαιότητας των αξιωµατικών των διαφόρων κατηγο-
ριών. Αναµένουµε την εισήγησή του στις 31 του µηνός για να εξε-
τάσουµε το ζήτηµα του επανακαθορισµού της αρχαιότητας ή όχι.
Αυτά είναι που ήθελα να αναφέρω για το θέµα του νοµοσχεδίου. 

Να σας πω ότι οι υπουργικές τροπολογίες έγιναν δεκτές. Οι
βουλευτικές τροπολογίες έγιναν δεκτές. Αλλάζει το άρθρο 4,
όπως είπαµε. 

Μάλιστα, δηλώνω στη Βουλή ότι αποδεχόµαστε και την τρο-
πολογία την οποία υποστήριξε ο κ. Τόσκας, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σε ποια τροπολογία
αναφέρεστε, κύριε Υπουργέ;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Μιλάω για την τροπολογία του κ.
Τόσκα. Είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1309 και ειδικό 75,
23 Οκτωβρίου.

Θέλω να πω ότι υπάρχει και ένα θέµα το οποίο είναι άδικο και
αφορά τους αστυνοµικούς των κοµµάτων. Οι αστυνοµικοί οι
οποίοι είναι στα κόµµατα έπαιρναν ένα πολύ µικρό επίδοµα για
τις έξτρα ώρες που έκαναν. Βγήκε, λοιπόν, ένας νόµος ο οποίος
το διέκοψε και µάλιστα τους ζητάει αναδροµικά να φέρουν τα
λεφτά πίσω εδώ και κάποια χρόνια. Είναι άδικο. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Για ποιο επίδοµα µιλάτε;
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Για ένα επίδοµα που παίρνουν στα
κόµµατα.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεν είστε ακριβής. Επιτρέψτε µου.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Παρακαλώ. Δεν είναι θέµα δικό
µου. Είναι του κ. Τόσκα, απλώς θέλω να σας πω… 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Θέλω τον λόγο για λόγους καθαρά πρακτι-
κούς, όµως, για να µη λέγονται πράγµατα εδώ µέσα επειδή τα
κόµµατα επιβαρύνονται κατά σειρά πραγµάτων. 
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ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Όχι, δεν φταίνε τα κόµµατα.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Αυτό το έπαιρναν οι αστυνοµικοί των
Υπουργών και των Υπουργείων, όχι των κοµµάτων.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Το έπαιρναν... 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Όχι των κοµµάτων.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Όχι, µιλάω για τα κόµµατα.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Όχι των κοµµάτων, κύριε Υπουργέ. Ρωτή-

στε αυτούς τους αστυνοµικούς που είναι έξω. Δεν το έπαιρναν
το επίδοµα, για να τους ζητάται τώρα αναδροµικά. Το εξετάσαµε
από την ώρα που µάθαµε ότι ...

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κυρία Κανέλλη, θα σας το δώσω.
Δεν είναι θέµα τώρα. Έτσι κι αλλιώς δεν ήρθε τώρα η τροπολο-
γία. Πάντως, είναι οι αστυνοµικοί των κοµµάτων, οι οποίοι έχουν
αποσπαστεί στα κόµµατα και τους ζητούν να γυρίσουν χρήµατα
πίσω αναδροµικά. Τέλος πάντων, δεν ήρθε.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεν το παίρνουν οι αστυνοµικοί των κοµµά-
των, σας το λέω, µόνο των Υπουργείων.

Και εάν µου επιτρέπετε, µια και έκανα µία …
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Είναι εκατό άτοµα. Είναι εκατό
αστυφύλακες. Τέλος πάντων, θα το φέρει ο κ. Τόσκας. Δεν θα
πρέπει να απασχολεί αυτή τη στιγµή τη Βουλή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κ. Τόσκας, κύριε
Υπουργέ, πρέπει να το εξηγήσει, όµως. Να έρθει εδώ και να το
εξηγήσει. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Δεν το έφερε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Α, δεν το έφερε.
Καλώς.

Κύριε Γεωργιάδη, επειδή ζήτησε τον λόγο ο κ. Δηµοσχάκης
για να βάλει κάποια ερωτήµατα, του δίνετε, σας παρακαλώ, τη
σειρά σας;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Για την τροπολογία, φυ-
σικά. Βεβαίως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κάτι ζητήσατε,
κύριε Δηµοσχάκη. Σας υποσχέθηκα ότι θα πάρετε τον λόγο µετά
τον κύριο Υπουργό, για να ρωτήσετε κάποια πράγµατα. Σας πα-
ρακαλώ πολύ, όµως, σύντοµα, γιατί υπάρχουν και οι οµιλητές και
οι Κοινοβουλευτικοί.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έγινε
πολύ µεγάλη συζήτηση σε ό,τι αφορά για την τάξη του 1990 των
υπαξιωµατικών της Πολεµικής Αεροπορίας. 

Από την πρώτη στιγµή που ξεκίνησε η συζήτηση του νοµοσχε-
δίου σε ό,τι αφορά το άρθρο 4, που τώρα πλέον κατατέθηκε ως
τροπολογία, η Νέα Δηµοκρατία είχε και έχει την πάγια θέση έν-
ταξης των εν λόγω καταταγέντων υπαξιωµατικών του έτους 1990
στον ν. 2439, όπως εντάχθηκαν και αντίστοιχοι των τάξεων του
’88 και του ’89. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Αυτό κάναµε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Εµείς χαιρετίζουµε
την προσχώρηση όλων των κοµµάτων, αλλά και της ίδιας της Κυ-
βέρνησης µε την τροπολογία που κατέθεσαν τα δύο κόµµατα ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. 

Συνεπώς, λέµε «ναι» σε αυτή την τροπολογία, την οποία πλέον
κατέθεσε τώρα και την έκανε δεκτή, γιατί ήταν πρώτη η Νέα Δη-
µοκρατία που πήρε αυτή τη θέση. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Δηµο-

σχάκη.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα να λάβω

τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Κανέλλη, ζη-

τήσατε κι εσείς τον λόγο. Θα σας παρακαλούσα µόνο αυστηρά
για ένα λεπτό.

Κυρία Κανέλλη, έχετε τον λόγο. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για λι-

γότερο από ένα λεπτό. Νοµίζω ότι θα µε καταλάβετε. 
Κατ’ αρχάς, µε τον Ηλία τον Κανέλλη, επειδή έχουµε το ίδιο

επίθετο, δεν έχω καµµία ιδεολογική, αιµάτινη, συζυγική ή άλλη
συγγένεια, για να το διευκρινίσουµε.

Σας παρακαλώ πάρα πολύ για κάτι. Επιθέσεις από το Βήµα της
Βουλής συλλήβδην στους δηµοσιογράφους ή κατ’ επιλογήν σε
ένα - δύο, µε σαρανταοκτάωρη απεργία, που είναι στο δρόµο για
το ψωµί τους και χωρίς ταµεία, δείχνουν µία έλλειψη ευαισθη-
σίας.

Ξέρετε κάτι; Οι δηµοσιογράφοι όταν µιλάνε για τα πολιτικά
πρόσωπα, µιλάνε για τους εκλεγµένους, τους ήδη εκτεθειµένους
στην κρίση του ελληνικού λαού. Η χρήση του βουλευτικού Βή-
µατος για να την «πέφτουµε» δακτυλοδεικτικά στους δηµοσιο-
γράφους, πιστέψτε µε είτε αφορά στον κ. Κρατερό, είτε αφορά
στον κ. Πρετεντέρη, είτε αφορά στην κ. Κανέλλη -να πω και άλλα
δέκα ονόµατα για να το µπερδέψω το πράγµα- είναι κατά την
άποψή µου, διαρκούσης σαρανταοκτάωρης απεργίας, που δεν
είναι καν εδώ οι συνάδελφοι για να µπορούν να απαντήσουν, σας
παρακαλώ πολύ …

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Είναι κάποιοι εδώ.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Όχι, δεν µιλάω, µπορεί να είναι κάποιος
απεργοσπάστης.

Σας παρακαλώ πολύ, να είµαστε λίγο προσεκτικοί. Πιστέψτε
µε, αξίζει τον κόπο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-

µοκρατίας κ. Γεωργιάδης. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρό-

εδρε, πώς θα πάει η διαδικασία µετά; Βουλευτής, Κοινοβουλευ-
τικός;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα σας απαντήσω
αµέσως. 

Μπήκαµε στη διαδικασία τοποθετήσεων των Κοινοβουλευτι-
κών Εκπροσώπων. Μετά τον κ. Γεωργιάδη θα µιλήσει ο κ. Θεο-
χαρόπουλος, µετά ο κ. Παφίλης, µετά ο κ. Μεγαλοµύστακας και
θα συνεχίσουµε τον κατάλογο. Απέµειναν έξι οµιλητές. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Μετά τους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, θα µιλήσουν οι οµιλητές; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Στο τέλος οι ειση-
γητές θα έχουν τον λόγο για δύο-τρία λεπτά -θα αποφασιστεί ο
χρόνος- για να κλείσουν.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Πρέπει ενδιά-
µεσα να µιλήσουν και οι συνάδελφοι Βουλευτές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν θα αδικήσουµε
τους Βουλευτές. Μην φοβάστε, θα µιλήσουν και οι Βουλευτές.

Ορίστε, κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, να πω κι εγώ τώρα αυτό που είπε και η κ. Κανέλλη.

Η ονοµαστική αναφορά στον κ. Ηλία Κανέλλη, κύριε Υπουργέ, µε
συγχωρείτε, ήταν παντελώς απαράδεκτη. Εµένα ο κ. Κανέλλης
µου ασκεί γενικώς σφοδρή κριτική και οι πολιτικές µου θέσεις
διαφέρουν από αυτές που βλέπω να εκφράζει στα άρθρα του.

Παρά ταύτα, η ταύτιση του κ. Ηλία Κανέλλη µε τη Χρυσή Αυγή,
κύριε Υπουργέ, µε συγχωρείτε, ήταν παντελώς αδιανόητη και θα
έλεγα και προβοκατόρικη. Το να µην συµπαθείτε τον κ. Κανέλλη
ή οποιονδήποτε άλλον, είναι δικαίωµά σας. Το να κάνετε τέτοια
προβοκάτσια στη Βουλή, όχι. 

Επί της ουσίας του θέµατος και της διαφωνίας που υπήρξε, να
πω ότι οι ευέλπιδες δεν φορούσαν στολή. Να είµαστε ξεκάθαροι
σ’ αυτό. Οι ευέλπιδες στο επεισόδιο εις το Μοναστηράκι δεν φο-
ρούσαν στολή. Το ότι δεν φορούσαν στολή, όµως, κύριε
Υπουργέ, δεν σας δικαιολογεί για το ότι δεν βγάλατε ούτε µία
ανακοίνωση. Και το ότι δεν φορούσαν στολή, δεν σας δικαιολογεί
για το ότι δεν πήγατε στο 401. Παρέµειναν ευέλπιδες και χωρίς
στολή και έπρεπε να αισθανθούν τον Υπουργό τους δίπλα τους.
Άρα, γι’ αυτό είστε υπόλογος.

Και, επίσης, είστε διπλά υπόλογος για τον εξής λόγο, που δεν
θέλω να διαλάθει της προσοχής µας. Τη Δευτέρα είχαµε τη συ-
ζήτηση στην επιτροπή, τη δεύτερη ανάγνωση του νοµοσχεδίου.
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Δεν εµφανιστήκατε. Εµφανίστηκε µόνο ο κ. Βίτσας. Αµέσως
µετά, στις 18.00’, στη συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων, επρό-
κειτο να συζητηθεί η ερώτηση του Γραµµατέα της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κώστα Τσιάρα, για τη
γνωστή υπόθεση µε το καζίνο και τα χρήµατα και πώς ξοδεύτη-
καν κι όσα είχατε πει. 

Οι υπηρεσίες της Βουλής ενηµέρωσαν τον κ. Τσιάρα για δευ-
τέρα αναβολή της ερωτήσεως, όπου δεν συζητήθηκε, µε τη δι-
καιολογία ότι λείπετε σε ταξίδι. Κι έτσι η ερώτηση του Γραµµατέα
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας δεν συζητήθηκε για δεύτερη
φορά, αναβλήθηκε και επανακατατέθηκε για τρίτη φορά, γιατί
θα αναγκαστείτε να έρθετε στη Βουλή να µιλήσετε για το θέµα
του καζίνο.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Σας έχω κάνει και µήνυση γι’ αυτό.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κάντε µου δέκα µηνύ-
σεις, αν θέλετε κι εγώ θα σας κάνω άλλη µία, αν µου κάνετε. Επα-
νέρχοµαι, όµως. Στη Βουλή θα έρθετε. Αφήστε τη µήνυση. Τη
µήνυση να την κάνετε και να πάτε στα δικαστήρια.

Πάµε, όµως, τώρα για τη Βουλή. Είχατε ερώτηση από τον κ.
Τσιάρα. Ενηµερώσατε ψευδώς το Σώµα ότι θα λείπετε στο εξω-
τερικό. Και λέω «ψευδώς», γιατί µία ώρα µετά ήµασταν µαζί στο
«ΠΑΛΛΑΣ» στη συναυλία της κ. Μπρούνι. Και δεν καταλαβαίνω…

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Τον Αµερικάνο Υπουργό Εξωτερι-
κών είχα να συναντήσω. Είστε και ψεύτης. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μην µε διακόπτετε. Πώς
γίνεται ο Υπουργός να αποφεύγει να έρθει στη Βουλή και να δη-
λώνει επισήµως ότι λείπει σε ταξίδι και σε µία ώρα µετά να είναι
στο «ΠΑΛΛΑΣ»; 

Κύριε Πρόεδρε, αναφέροµαι σε εσάς, να ενηµερωθεί ο κ. Βού-
τσης γι’ αυτό. Είναι απαράδεκτη και αδιανόητη υποβάθµιση του
Κοινοβουλίου να κρύβεται ο Υπουργός από το Κοινοβούλιο, για
να µην δώσει εξηγήσεις για τα χρήµατα που ξοδεύτηκαν στο
Λονδίνο και από πού ξοδεύτηκαν.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ως πρόεδρος
της επιτροπής, ο Υπουργός ποτέ δεν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µην δια-
κόπτετε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δεν είπα για την επι-
τροπή, κύριε Δουζίνα. Κακώς πεταχτήκατε. Στην ερώτηση του κ.
Τσιάρα αναφέροµαι στον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Κακώς πετα-
χτήκατε. Ξέρει ο κύριος Υπουργός. Δεν µιλάει. Ξέρει πολύ καλά
γιατί ανεβλήθη η ερώτηση.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Είχα κυβερνητική συνάντηση µε
τον Υπουργό Εξωτερικών των Ηνωµένων Πολιτειών.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Την επόµενη φορά που
θα οριστεί να είστε εδώ, κύριε Υπουργέ, και να µην φοβάστε τη
Βουλή…

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Να πάτε να πάρετε µεροκάµατο
από τον κ. Μαρινάκη.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Γιατί την περασµένη
φορά που ήσασταν εδώ, µου καταθέσατε κι ένα χαρτί και µου
κάνατε και µε ύφος: «Για τον κ. Γεωργιάδη…

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Να πάτε για το µεροκάµατο από
τον Πειραιά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: …το καταθέτω για τα
Πρακτικά. Τότε είχα πληρώσει µε την πιστωτική µου κάρτα». Κι
όπως απεδείχθη εκ των υστέρων, ήταν παραµύθια της Χαλιµάς
και παραπλανήσατε τη Βουλή.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Να πάρετε για το µεροκάµατο από
τον Πειραιά. Να πάτε µε τη σύζυγό σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-
κόπτετε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μεροκάµατα από τον
Πειραιά, σαν κι αυτά που εννοείτε, µάλλον άλλος έχει πάρει, ο
οποίος επισκεπτόταν το γραφείο του κ. Μαρινάκη. Εσείς και η

σύζυγός σας, κύριε Υπουργέ. Άρα, όχι σε εµένα αυτά. Τέτοιες
προβοκάτσιες σε εµένα δεν γίνονται. Άλλος πήγαινε εκεί και η
σύζυγός του. Εσείς συγκεκριµένα και η σύζυγός σας. Εντάξει;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Πάντως εγώ ποτέ. Εσείς µε τη
δικιά σας….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, δεν
καταγράφεται τίποτα από αυτά που λέτε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Και τον κ. Κουρτάκη
εσείς τον είδατε στο γραφείο του, προ των εκλογών του ’12, µαζί
µε τον τότε οικονοµικό διευθυντή σας. Άρα, αφήστε τα αυτά,
κύριε Καµµένε.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): …

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αφήστε τα.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ!
Κύριε Γεωργιάδη, συνεχίστε. Μην απευθύνεστε στον κύριο

Υπουργό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Η ουσία παραµένει. Ήρ-

θατε στη Βουλή, καταθέσατε ένα ψευδές χαρτί, απεδείχθη στη
συνέχεια ότι ήταν ψευδές. Σας καλεί ο Γραµµατέας της Κοινο-
βουλευτικής µας Οµάδας να δώσετε εξηγήσεις και λείπετε διαρ-
κώς µε δικαιολογίες από τη Βουλή. Ό,τι έχετε να πείτε, αντί να
µε διακόπτετε, να έρθετε να το πείτε στη Βουλή, στον ελληνικό
λαό κατάµατα κι αφήστε σε εµένα τις προβοκάτσιες. Αυτά εκεί
που σας παίρνει.

Και πάµε τώρα στο µείζον για τις Ένοπλες Δυνάµεις. «Πάνος
Καµµένος, 31-1-2015», µία εβδοµάδα µετά την εκλογική νίκη της
«πρώτης φοράς αριστερά». Καµµένος: «Άµεσα η καταβολή των
αναδροµικών στους ενστόλους». Και διαβάζω και το άρθρο, τι
λέει ο κ. Καµµένος στη συνέντευξή του: «Για να καταλάβουµε τα
µεγέθη, τα 60 εκατοµµύρια για τους εν ενεργεία στις Ένοπλες
Δυνάµεις που αφορούν στην εκτέλεση της απόφασης των ανα-
δροµικών του Συµβουλίου της Επικρατείας είναι το 50% από όσα
έδωσε ο κ. Σαµαράς µε µια τροπολογία για το Μέγαρο Μουσι-
κής», έλεγε ο Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων. Σηµειώστε
ότι την τροπολογία του Σαµαρά για το Μέγαρο Μουσικής, που
λέει σε αυτή τη συνέντευξη, την έκανε νόµο του κράτους η Κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ αµέσως µετά. Το λέω για να θυµόµαστε.

Έρχεται στο τέλος του 2015 -κύριε Υπουργέ, θα ήθελα την
προσοχή σας εδώ- και λέει ο κ. Καµµένος τα εξής. Μιλάµε τώρα
για τον Δεκέµβριο του 2015 -κύριε Υπουργέ, να µου κάνετε µή-
νυση και γι’ αυτό, σας παρακαλώ πολύ- από το ιερό Βήµα της
Βουλής των Ελλήνων προς τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων:
«Όσον αφορά το σκέλος των αποδοχών, καταβάλλεται απρόσκο-
πτα το 50% της επιδικασθείσας από το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας αναδροµικά καταβολής». Αυτό είναι που καταβαλλόταν από
την κυβέρνηση Σαµαρά, όχι από τη δική σας απόφαση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ποτέ δεν κατεβλήθη!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Στη συνέχεια µε νόµο της

κυβερνήσεως Σαµαρά πληρώθηκαν αυτά τα χρήµατα.
Ακούστε πώς συνεχίζει, κύριε Κατσίκη, που πεταχτήκατε: «Και

το άλλο 50%...» -µιλάµε για τον Δεκέµβριο του 2015- «…δεσµεύε-
ται σε λογαριασµό, προκειµένου να υπογράψει το Υπουργείο Οι-
κονοµικών και να χορηγηθεί µόλις τακτοποιηθεί το θέµα µε το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη και το Υπουργείο Εµπορικής
Ναυτιλίας». Τάδε έφη Πάνος Καµµένος τον Δεκέµβριο του 2015. 

Και τώρα, Υπουργέ, κάντε µου δύο µηνύσεις, αν θέλετε! Βρι-
σκόµαστε στο τέλος του 2017. Έχετε δώσει, κύριε Υπουργέ, τα
αναδροµικά; Όχι! 

Είχατε το θράσος προηγουµένως να πείτε και το αµίµητο: «Η
κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου…» -λέει- «…µετέφερε τις συντά-
ξεις από το Υπουργείο Άµυνας στο Υπουργείο Εργασίας». Αυτό
δεν είπατε προηγουµένως, κύριε Υπουργέ, ότι η κυβέρνηση Σα-
µαρά φταίει; Μάλιστα. 

Δεν µου λέτε: Μήπως έχετε την κοινοβουλευτική πλειοψηφία
εδώ µέσα; Μήπως µπορείτε να πάρετε τον οποιονδήποτε νόµο
της κυβερνήσεως Σαµαρά και να τον αλλάξετε; Μήπως η κοινο-
βουλευτική πλειοψηφία της Κυβερνήσεως εδράζεται στις ψή-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΣΤ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2017 891



φους των Ανεξαρτήτων Ελλήνων; 
Δεν είστε µόνο Υπουργός Άµυνας, είστε και συγκυβερνήτης.

Εάν, λοιπόν, δεν σας αρέσει ο νόµος της κυβερνήσεως Σαµαρά
- Βενιζέλου που έχει τις συντάξεις στο Υπουργείο Εργασίας,
όπως είπατε προηγουµένως, ποιος σας εµποδίζει, κύριε Υπουργέ
της Εθνικής Αµύνης της Ελλάδας, να έρθετε εδώ και να αλλάξετε
τον νόµο και να σώσετε τις συντάξεις; 

Να σας πω εγώ ποιος σας εµποδίζει: Η αγάπη σας για την κα-
ρέκλα σάς εµποδίζει, γιατί αν το κάνετε και δεν πειθαρχήσει ο
Τσίπρας, θα πρέπει να ρίξετε την Κυβέρνηση. 

Άρα, να µην ξαναπείτε σ’ αυτή την Αίθουσα τι έκανε η κυβέρ-
νηση Σαµαρά - Βενιζέλου. Η κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου κρί-
θηκε. Τώρα υπάρχει νέα κοινοβουλευτική πλειοψηφία στη Βουλή.
Όποιος νόµος δεν σας αρέσει, τον αλλάζετε. 

Ήταν θράσος αυτό που κάνατε προηγουµένως. Φυσικά, είναι
θράσος να κοροϊδεύετε τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων µε
το να µην τους καταβάλλετε τα χρήµατα που τους χρωστάτε και
να αφήνετε τον κ. Βερναρδάκη να υπόσχεται ένα δισεκατοµµύριο
µέρισµα. Από ποιων τα χρήµατα, κύριε Κατσίκη; Από τα χρήµατα
που χρωστάτε στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, διότι αυτά
που τους υποσχεθήκατε …

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Απ’ αυτά που κόψατε εσείς και
πληρώνουµε εµείς! Ούτε ένα ευρώ δεν τους δώσατε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κύριε
Κατσίκη. Κύριε Γεωργιάδη, µην κάνετε αναφορά σε ονόµατα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όσο γι’ αυτά που τους
υποσχεθήκατε και σας τα διάβασα εδώ, αντί να τους τα δώσετε,
τους κοροϊδεύετε κιόλας µέσα στα µούτρα τους. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Τα δίνουµε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Παρακαλώ πολύ να µας

τα πει ο κύριος Υπουργός Εθνικής Αµύνης και να µην κρατάει
µούτρα, αλλά να σηµειώνει, γιατί εδώ είναι Βουλή. Να σηµειώσει
τι θα κάνει µε τα αναδροµικά, πότε θα τα δώσει και αν προτίθεται
να τα δώσει, όπως έχει δεσµευτεί σε σειρά συνεντεύξεών του,
σε σειρά δηλώσεών του στη Βουλή, σε σειρά προεκλογικών του
οµιλιών. Ειδάλλως αν δεν απαντήσει πότε θα τα δώσει και αν
απλώς αφήνει τον χρόνο να περνάει χωρίς να δίνει στους ανθρώ-
πους τα λεφτά που τους έχει επιδικάσει το δικαστήριο και τα
οποία ο ίδιος προσωπικά και ο κ. Τσίπρας τούς είχαν υποσχεθεί,
είναι ένας κοινός ψεύτης και ας µου κάνει και τρίτη µήνυση τώρα.

Πάµε τώρα στο θέµα των F-16, για να κλείσουµε µε τον συνδι-
καλισµό. Εδώ, κύριε Υπουργέ, βάλατε έναν πήχη που θέλω να
σηµειωθεί από το Βήµα, για να είµαστε όλοι συνεννοηµένοι. Εί-
πατε ότι τα χρήµατα που θα δαπανήσετε δεν θα είναι περισσό-
τερα από 700 έως 800 εκατοµµύρια ευρώ, ήτοι 1,1
δισεκατοµµύρια δολάρια µάξιµουµ. Άρα αν µας φέρετε απόφαση
µε πάνω από 1,1 δισεκατοµµύρια δολάρια µάξιµουµ, θα έχετε
πέσει έξω στους υπολογισµούς σας. Διότι προχθές στον «ANT1»,
στον κ. Παπαδάκη, λέγατε για 1,1 δισεκατοµµύρια ευρώ και ο κ.
Βίτσας στον «ΣΚΑΪ» είπε για 1,1 δισεκατοµµύρια ευρώ, άρα 1,5
δισεκατοµµύρια δολάρια. Τώρα, πότε λέτε την αλήθεια και πότε
λέτε ψέµατα, ουδείς γνωρίζει. Θα δούµε.

Όµως εκκρεµεί να µας απαντήσετε και σε κάτι ακόµα: Πόσα
αεροπλάνα θα αντιστοιχούν σ’ αυτά τα χρήµατα; Επτακόσια εκα-
τοµµύρια σκέτα δεν λένε τίποτα. Αν είναι επτακόσια εκατοµµύρια
για τριάντα αεροπλάνα, παραδείγµατος χάριν, είναι πανάκριβα.
Αν είναι επτακόσια εκατοµµύρια για ογδόντα αεροπλάνα, είναι
πολύ καλή τιµή. 

Άρα δεν φτάνει να µας λέτε την τιµή, τα λεφτά που θα ξοδέ-
ψετε. Θα πρέπει να µας πείτε και πόσα αεροσκάφη αντιστοιχούν
σ’ αυτά τα λεφτά και ποια αεροσκάφη θα κάνετε, γιατί υπάρχει
µία υπόνοια ότι θα πάτε τελικά να κάνετε λιγότερα αεροσκάφη
και από τα ογδόντα που λέγατε στην επιτροπή. Θα πάτε ακόµα
πιο κάτω για να παρουσιάσετε ως δήθεν επιτυχία το χαµηλότερο
ποσό.

Και φυσικά στο σηµείο αυτό να πω για άλλη µια φορά ότι η
Νέα Δηµοκρατία ασφαλώς και είναι υπέρ της αναβαθµίσεως του
στόλου των F16. Δεν έχει καµµία σχέση η αγορά νέου αεροσκά-
φους πέµπτης γενιάς, εάν και εφόσον το επιτρέψουν οι συνθήκες
και εάν αποφασίσουµε να το αγοράσουµε, µε την αναβάθµιση

ενός στόλου που ήδη έχουµε και που εάν δεν αναβαθµιστεί,
απλώς θα χάνει σε αξία και σε µαχητική ικανότητα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άρα, ναι, πρέπει να γίνει η αναβάθµιση, αλλά µε όρους διαφά-
νειας. Αυτό είναι το µείζον, µε όρος διαφάνειας και όχι µε εµπλε-
κόµενες εταιρείες φίλων στα αντισταθµιστικά και στις δουλειές
στην Ελλάδα. 

Πάµε τώρα στο τελευταίο θέµα του συνδικαλισµού και αναφέ-
ροµαι στο άρθρο 27. Μετά από την πολύ µεγάλη πίεση στην επι-
τροπή, όπου όλα τα µέλη της επιτροπής γίναµε µάρτυρες αυτής
της συγκλονιστικής εικόνας του κ. Τσουκαράκη να επιτίθεται
στους συναδέλφους του µε τον χαρακτηρισµό «Ρokemon» και
όλα τα υπόλοιπα τα οποία έλεγε, τα οποία αποτελούν ντροπή και
για την ιστορία των Ενόπλων Δυνάµεων, αλλά και για την ιστορία
της Βουλής, κύριε πρόεδρε της επιτροπής -εδώ έπρεπε να πα-
ρέµβετε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Και οι δύο τα έκαναν. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όχι, κύριε! Δεν είπε ποτέ

ο κ. Ρώτας «Pokemon» τον κ. Τσουκαράκη. Ο κ. Τσουκαράκης
είπε «Pokemon» τους άλλους. Κάνετε λάθος! 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Και οι δύο. Και εσείς φωνάζατε. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δεν υπήρξε κανένας

προσβλητικός χαρακτηρισµός προς τον κ. Τσουκαράκη από την
άλλη πλευρά. Μόνος του τα έλεγε και µάλιστα χωρίς να τον δια-
κόψετε. Και αφήνατε έναν αξιωµατικό να λέει µέσα στη Βουλή
τους συναδέλφους του «Ρokemon». Απαράδεκτη εικόνα! 

Μετά, λοιπόν, από την πίεση, φέρατε σήµερα µια -ας το πούµε
έτσι- αλλαγή του άρθρου αυτού. Η αλλαγή όπως έχει προκύψει,
κύριε Υπουργέ, είναι εντελώς προσχηµατική. Είναι προσχηµα-
τική, γιατί εάν την αφήσετε και τη ψηφίσετε έτσι χωρίς τη διά-
σταση που θα σας πω τώρα, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ,
αυτό που θα γίνει αύριο το πρωί θα είναι οι δύο αυτές αντιµαχό-
µενες οµοσπονδίες, η ΠΟΕΣ και η ΠΟΜΕΝΣ, να τρέξουν να δουν
ποια θα µπορέσει να προσαρµόσει γρηγορότερα το καταστατικό
της εις τις νέες προβλέψεις του νόµου που ψηφίζετε και θα δι-
αιωνίσετε αυτή τη διαµάχη και τον ανταγωνισµό των δικαστικών
στις Ένοπλες Δυνάµεις. 

Κύριε Υπουργέ, ο τρόπος για να λειτουργήσει αυτό που φέ-
ρατε στη Βουλή και να φέρει οµόνοια στις Ένοπλες Δυνάµεις
είναι ο εξής: Θα πρέπει να γράψετε στον νόµο ότι µέχρι τη διε-
νέργεια των εκλογών, θα συσταθεί ένα προσωρινό διοικητικό
συµβούλιο που θα έχει ίσα µέλη από τη µία οµοσπονδία και ίσα
µέλη από την άλλη οµοσπονδία. Σε αυτό το προσωρινό διοικη-
τικό συµβούλιο ισοτίµως θα συµµετέχει και η ΠΟΕΣ και η ΠΟ-
ΜΕΝΣ. Εγώ δεν παίρνω το µέρος της ΠΟΜΕΝΣ, δεν λέω να
παραδοθεί ο συνδικαλισµός στην ΠΟΜΕΝΣ. Λέω να φέρουµε
οµόνοια στις Ένοπλες Δυνάµεις. Τι να κάνουµε δηλαδή; 

Να γίνει, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ένα προσωρινό διοι-
κητικό συµβούλιο που θα έχει ίσο αριθµό µελών από τη µια οµο-
σπονδία, ίσο αριθµό µελών από την άλλη οµοσπονδία, να γραφεί
αυτό στον νόµο, για να µην τρέχουν αύριο στα δικαστήρια και οι
δύο και να ανταγωνίζονται και να βρίζονται και όλα τα άλλα που
είδαµε στην επιτροπή. 

Αυτό το προσωρινό διοικητικό συµβούλιο να διενεργήσει τις
εκλογές, όπως προβλέπεται µέσα στο άρθρο που καταθέσατε
σήµερα, σε εννέα µήνες και να πάει ο κόσµος που θέλει να συµ-
µετάσχει σε αυτό το συνδικαλιστικό φορέα να ψηφίσει. Και αυτόν
που θα επιλέξουν αυτοί που θα ψηφίσουν, αυτός τελικά θα πάρει
και την ηγεσία της οµοσπονδίας. 

Εάν δεν κάνετε αυτό που σας λέω τώρα και ψηφίσετε το
άρθρο κατά τον τρόπο που το έχετε γράψει, κύριε Υπουργέ, µην
έχετε την παραµικρή αµφιβολία ότι εσείς προσωπικά θα φέρετε
την ευθύνη για µια εικόνα σύγκρουσης και διχασµού στις Ένο-
πλες Δυνάµεις της χώρας. 

Και όσα δακρύβρεχτα µας λέτε κατά καιρούς για το πόσο αγα-
πάτε τις Ένοπλες Δυνάµεις, δεν θα αποδεικνύονται στην πράξη,
γιατί χάρη στη σκόπιµη παράλειψή σας, θα διαιωνιστεί όλη αυτή
η φασαρία την οποία όλοι παρακολουθήσαµε. 

Άρα, καλώ -και κλείνω κύριε Πρόεδρε- και τους συναδέλφους
του ΣΥΡΙΖΑ και τους λέω ότι δεν υπάρχει τίποτα πιο δηµοκρατικό
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από αυτό, από µία οµοσπονδία µε προσωρινό διοικητικό συµβού-
λιο που θα κάνει τις εκλογές ισότιµα και από τα δύο µέρη. 

Κλείνοντας, θέλω να κάνω µια αναφορά και στα όσα είπε η κ.
Κανέλλη και ο κ. Κουτσούµπας για το ταξίδι στην Αµερική. Ακούω
πάρα πολλούς να λένε ότι ο Τσίπρας παίρνει την ατζέντα από τη
Νέα Δηµοκρατία. Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σχε-
δόν αστείο. Η Νέα Δηµοκρατία δεν ανακάλυψε τις Ηνωµένες Πο-
λιτείες Αµερικής το 2017. Από το ιερόν αυτό Βήµα της Βουλής
των Ελλήνων ο εθνάρχης Κωνσταντίνος Καραµανλής είχε πει το
περίφηµο «ανήκοµεν εις την Δύσιν», πολύ πριν το καταλάβει η
ελληνική Ριζοσπαστική Αριστερά και οι πρόγονοί της. 

Φυσικά είναι εξαιρετικά οξύµωρο να έρχεται ο κ. Τσίπρας ως
πρώτος Πρωθυπουργός της Ριζοσπαστικής Αριστεράς της Ελ-
λάδας, ο οποίος συµµετείχε ο ίδιος προσωπικά µε το σύνολο
σχεδόν των Βουλευτών σας σε όλες τις αντιαµερικανικές διαδη-
λώσεις τις τελευταίες δεκαετίες και φωνάζατε όλοι µαζί «φονιά-
δες των λαών, Αµερικάνοι», να πηγαίνει στον Λευκό Οίκο, να
προσχωρεί ιδεολογικά στις θέσεις της Νέας Δηµοκρατίας και να
έχει πρόβληµα η Νέα Δηµοκρατία. Είναι αστείο! 

Όµως, οφείλω να σας πω, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, ότι εγώ που είµαι
φιλοαµερικάνος από τα νιάτα µου, που δεν έχω πάει σε καµµία
διαδήλωση κατά των Ηνωµένων Πολιτειών και δεν έχω φωνάξει
ποτέ «φονιάδες των λαών, Αµερικάνοι», εγώ σας λέω αισθάνθηκα
προσβεβληµένος από τον κ. Τσίπρα, όχι επειδή πήγε στο Λευκό
Οίκο -πολύ καλά έκανε και πήγε, αυτό έπρεπε να κάνει ο Πρω-
θυπουργός της χώρας και εµείς τον υποστηρίξαµε-, αλλά από
την εικόνα ενός Τσίπρα να λέει στον Τραµπ ότι µπορεί ο τρόπος
του να µοιάζει διαβολικός, αλλά τα κάνει όλα για καλό ή ότι οι
Έλληνες λατρεύουν την Αµερική ή ότι η παρεµβατική δύναµη της
Αµερικής είναι απαραίτητη για τη σταθερότητα του κόσµου.
Αυτά, κυρίες και κύριοι, είναι πράγµατα που κανένας δεν τα έχει
πει στο παρελθόν κατ’ αυτόν τον τρόπο. 

Με συγχωρείτε, άλλο να κάνεις ταξίδι στην Αµερική και άλλο
αυτό που είδαµε να κάνει ο Τσίπρας! Και για να το ισορροπήσει
την άλλη µέρα, τι έκανε; Σας έστειλε σε εκδροµή στη Μακρόνησο
όπου, τροµάρα σας, είχατε και υψωµένη τη γροθιά! Τροµάρα
σας! Υψώνατε και τις γροθιές στη Μακρόνησο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γεωργιάδη,
παρακαλώ ολοκληρώνετε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Για να γράψει ένας χρή-
στης στο twitter -σχολιάζοντας και τα αγγλικά του Τσίπρα- «Πώς
λέγεται, ρε παιδιά, η Μακρόνησος στα αγγλικά; Long Island».
Εκεί συνδέθηκε ο Τσίπρας του Λευκού Οίκου µε αυτά που κά-
νετε. Προ έξι µηνών στο φέρετρο του Κάστρο «Hasta la victoria
siempre», έξι µήνες µετά στον Ντόναλντ Τραµπ «Τι φανταστικός
Πρόεδρος που είσαι!» και αµέσως µετά, ταξίδι στη Μακρόνησο.
Ε, είστε πραγµατικά αδιανόητοι ιδεολογικά, ένα ιδεολογικό µω-
σαϊκό, πραγµατικοί τυχοδιώκτες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω τον

λόγο στον επόµενο Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 1ο Γενικό Λύκειο Αµαλιάδας (πρώτο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο για ένα λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, τι
ακριβώς θέλετε;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Καταθέτω, κύριε Πρόεδρε, στα
Πρακτικά για την αποκατάσταση της αλήθειας -κι επειδή πλέον
πράγµατι µε ορισµένους από δω µπορώ να µιλάω µόνο µε µηνύ-

σεις και αγωγές- το πρακτικό της Γενικής Γραµµατείας της Κυ-
βέρνησης για τους λόγους της αναβολής της Δευτέρας. Ήµουν
µε τον Αµερικανό Υφυπουργό. Και µέσα στην επιστολή του Γενι-
κού Γραµµατέα της Κυβέρνησης προς τη Βουλή των Ελλήνων
υπάρχει περιγραφή ότι για την ερώτηση του κ. Τσιάρα ο κ. Καµ-
µένος είναι σε κυβερνητική σύσκεψη, επικαλούµενος φόρτο ερ-
γασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε
Υπουργέ, καταθέστε το στα Πρακτικά και όποιος ενδιαφέρεται,
µπορεί να το πάρει.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Άλλοι έβγαζαν «selfie» µε εµπό-
ρους όπλων του Eurofighter. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο επί προσωπικού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε, κύριε
Δουζίνα; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Έκανε αναφορά ο κ. Γεωργιά-
δης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σε ποιον έκανε ανα-
φορά; Δεν ακούστηκε το όνοµά σας. Ακούστηκε «πρόεδρος της
επιτροπής».

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Ε, ποιος είναι ο πρόεδρος της
επιτροπής; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα, µε συγχω-
ρείτε, το προσωπικό ποιο είναι; 

Σας δίνω τον λόγο για να αποδείξετε ποιο είναι το προσωπικό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Κοιτάξτε να δείτε, πέρα από το

προσωπικό…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι πέρα από το

προσωπικό. Επί προσωπικού ζητάτε τον λόγο. Δεν υπάρχει γε-
νικά και αόριστα παρέµβαση. Ζητάτε τον λόγο επί προσωπικού.
Θα πρέπει να εκθέσετε για ποιον λόγο…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Έχω θεσµική θέση. Δεν θέλω να
επιτεθώ στον κ. Γεωργιάδη. Δεν είναι το θέµα αυτό. Θέλω να
γίνει µια σωστή καταγραφή τού τι συνέβη σε αυτήν την επιτροπή.
Έγινε µια λάθος περιγραφή. Αυτό θέλω να πω. Ο κ. Γεωργιάδης
είναι ο εθνικός φωνακλάς και εγώ τον σέβοµαι, γιατί είναι καλός
ρήτορας. Δεν έχω πρόβληµα µε τον κ. Γεωργιάδη. 

Θέλω να πω, όµως, µια κουβέντα µόνο, σχετικά µε το ότι έγινε
λάθος περιγραφή. Προφανώς υπήρξε µια εξαιρετικά -νοµίζω- δύ-
σκολη συνεδρίαση στην επιτροπή. Υπήρξαν επιθέσεις και από τις
δύο πλευρές. Μπορεί να χρησιµοποιήθηκαν οι όροι που λέει ο κ.
Γεωργιάδης, αλλά και η άλλη πλευρά χρησιµοποίησε άλλους
όρους. 

Νοµίζω, όµως, ότι δεν πρέπει συνεχιστεί αυτή η κατάσταση
κατά την οποία και ο κ. Γεωργιάδης έριξε πολύ λάδι στη φωτιά
και µε ανάγκασε να διακόψω τη συνεδρίαση. Πρέπει να σταµα-
τήσουµε να φτιαχτεί αυτή η κοινή οµοσπονδία, να τους φέρουµε
µαζί και να προχωρήσουµε. Αυτό νοµίζω ότι είναι σηµαντικό και
το λέω θεσµικά ως πρόεδρος της επιτροπής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, κύριε συνά-
δελφε.

Κύριε Θεοχαρόπουλε, ελάτε στο Βήµα, παρακαλώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ

να έχω τον λόγο για ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε τώρα,

κύριε Γεωργιάδη; Για ποιο θέµα τώρα;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Τώρα σε µένα αναφέρ-

θηκε ο συνάδελφος, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, τι αναφέρθηκε

σε σας; Έδωσε κάποια εξήγηση στο τι συνέβη στην επιτροπή και
κάποια πρόταση µε βάση αυτά που ειπώθηκαν για τον συνδικα-
λιστικό φορέα των στρατιωτικών.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ένα λεπτό µόνο, κύριε
Πρόεδρε. Τώρα χάνουµε χρόνο για ένα λεπτό!

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΣΤ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2017 893



Προς τον κ. Καµµένο: Δεν χρειάζεται να µου διαβάζετε χαρτιά
για τον φόρτο εργασίας στον οποίο αναφερθήκατε. Το µόνο που
χρειάζεται είναι να πείτε απλώς στη Βουλή ότι στην επόµενη ηµε-
ροµηνία που προσδιορίστηκε η συζήτηση της ερωτήσεως του κ.
Τσιάρα θα είστε παρών. Αυτό είναι αρκετό, κύριε Υπουργέ, και
δεν θα είστε µονίµως φευγάτος.

Αν αυτά που είπατε τα πιστεύετε, δεν έχετε παρά να πιέσετε
την Κυβέρνηση να κάνει αυτά που σας είπα πριν. Γιατί, αν δεν
γίνει αυτό που σας είπα, από αύριο θα τσακώνονται, όπως τους
είδατε στην επιτροπή. Η επιτροπή δεν διεκόπη. Είχατε πει πριν
πάρω τον λόγο ότι βιάζεστε να κατεβείτε κάτω για να ψηφίσετε,
αν θυµάστε. Με είχατε παρακαλέσει, µάλιστα, να είµαι και πάρα
πολύ σύντοµος. Άρα µη λέτε διακοπή, γιατί τα πήρε ο Μπαξεβά-
νης και τα έκανε θέµατα. Εντάξει;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Αυτό είναι δική σας εξήγηση.
Δεν υπάρχει αυτό. Η συνεδρίαση διακόπηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Γεωρ-
γιάδη.

Ορίστε, κύριε Θεοχαρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και

κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας, τη στιγµή, όµως, που τα απόνερα, όπως
φαίνεται, της επίσκεψης του Πρωθυπουργού στις ΗΠΑ δηµιουρ-
γούν πολλούς και έντονους κυµατισµούς σε κρίσιµα θέµατα εθνι-
κής άµυνας και όχι άδικα.

Τις τελευταίες ηµέρες πράγµατι έχει µονοπωλήσει τη συζή-
τηση, εντός και εκτός του Κοινοβουλίου, το θέµα της αναβάθµι-
σης των µαχητικών αεροσκαφών F-16. Εδώ είµαστε αντιµέτωποι
µε αντιφατικές δηλώσεις, διαψεύσεις, αοριστίες, αντιπαραθέ-
σεις. 

Κύριε Υπουργέ, το θέµα ξεκινήσαµε να το συζητάµε, αν θυµά-
στε καλά, τον Φεβρουάριο του 2017 εδώ, στην Ολοµέλεια. Πέραν
της έντονης συζήτησης που είχαµε, είχαµε µιλήσει µε τα πρώτα
στοιχεία της υπόθεσης τότε για πρώτη φορά. Είµαι µέλος της
Επιτροπής Εξοπλιστικών, γι’ αυτό και συζητήσαµε ξανά τον Σε-
πτέµβριο του 2017. Για αυτό σας λέω ότι η σύγχυση προήλθε και
από τις δικές σας δηλώσεις και θα σας εξηγήσω γιατί στη συνέ-
χεια. Πρόκειται για σύγχυση η οποία υπάρχει και για το letter -
γράµµα στο οποίο αναφερθήκατε και για τις τιµές – τα κόστη και
για τα αντισταθµιστικά. Αυτή η σύγχυση επιτείνεται όχι µόνον
από εσάς, αλλά και από άλλα µέλη του Υπουργικού Συµβουλίου
αλλά και από Βουλευτές.

Σήµερα, λοιπόν, θα πρέπει να ενηµερώσουµε τον ελληνικό
λαό, όχι µόνο εµάς εδώ, αλλά τον ελληνικό λαό για αυτά για τα
οποία µπορούν και γίνεται να ενηµερωθούν. Έχουµε τηρήσει
στην Επιτροπή Εξοπλιστικών, νοµίζω όσο το δυνατόν γίνεται, το
θέµα της εµπιστευτικότητας. Για ό,τι έχουµε πει εκεί δεν έχει βγει
απολύτως τίποτα.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Απόλυτα όλοι!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ο εκσυγχρονισµός, όµως,
των εξοπλιστικών προγραµµάτων αποτελεί εθνικό ζήτηµα και γι’
αυτόν τον λόγο νοµίζω ότι το χειριζόµαστε µε την αναγκαία υπευ-
θυνότητα.

Τον περασµένο Φεβρουάριο, λοιπόν, µε την επίκαιρη ερώτηση
που σας είχα καταθέσει, σας ζητούσα να µας ενηµερώσετε
άµεσα και έγκυρα για τον σχεδιασµό προµήθειας νέων εξοπλι-
στικών προγραµµάτων, διότι τότε πληροφορηθήκαµε, πάλι από
δηµοσιεύµατα, ότι είναι η πρόθεση του Υπουργείου για τον εκ-
συγχρονισµό των F-16 και για την αγορά F-35.

Τότε είχατε επιβεβαιώσει την πρόθεσή σας αυτή, µε βάση το
γράµµα το οποίο είχατε αποστείλει τον Φεβρουάριο στις ΗΠΑ,
και είχατε δεσµευθεί ότι θα ενηµερώσετε για τις απαντήσεις της
αµερικάνικης πλευράς και σε περίπτωση αποδοχής της πρότα-
σης, θα ενεργοποιηθούν τα ανάλογα υποπρογράµµατα. Στο
πλαίσιο αυτό, η Επιτροπή Εξοπλιστικών θα εγκρίνει ή θα απορ-
ρίψει. Βέβαια, δεν είχατε δώσει καµµία απάντηση και τότε ως
προς το κόστος, για τον Φεβρουάριο µιλάω, των προγραµµάτων
αυτών, όταν είχα αναφέρει τα ποσά, περίπου 1,7 µε 2 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ σε σχέση µε τα F-16 και για τα 80-100 εκατοµµύρια
για έκαστο F-35. 

Όµως, δεν υπήρχε ουσιαστική και πλήρης ενηµέρωση για το
κόστος ούτε και στην Επιτροπή Εξοπλιστικών στις 20 Σεπτεµ-
βρίου για την αναβάθµιση των F-16. Δεν είδαµε την πρόταση της
αµερικάνικης πλευράς. Απαντήσατε τότε ότι θα έρθει στις 7
Οκτωβρίου η πρόταση της αµερικάνικης πλευράς.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Στις 2 Νοεµβρίου.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ο κ. Βίτσας µάς είπε προχ-
θές ότι άλλαξε και θα έρθει 2 µε 3 Νοεµβρίου η πρόταση αυτή.
Άρα έχει πάει πίσω και αυτή η διαδικασία. 

Είπατε, λοιπόν, και δεσµευτήκατε ότι µόλις απαντήσει η επι-
τροπή, θα το συζητήσουµε. Στην επιτροπή απαντήσατε ότι το
ποσό 1,7 µε 2 δισεκατοµµύρια ευρώ που σας ανέφερα είναι απα-
γορευτικό και ότι σε αυτό το κόστος δεν µπορούµε να ανταπο-
κριθούµε. Ενώ δηλώσατε αυτό στην επιτροπή, στη διαδικασία
κοινοβουλευτικού ελέγχου πήραµε, τις επόµενες ηµέρες, στις 5
Οκτωβρίου, µία γραπτή απάντηση που απαντήσατε ότι το κόστος
του προγράµµατος αναβάθµισης είναι 1,5 µε 2 δισεκατοµµύρια
ευρώ.

Διαβάζω εδώ την απάντηση, η οποία είναι υπογεγραµµένη από
εσάς: «Τα αεροσκάφη που θα αναβαθµιστούν θα εξαρτηθεί από
το κόστος προγράµµατος µε εκτιµώµενη δαπάνη 1,5 µε 2 δισε-
κατοµµύρια ευρώ.». Καταλαβαίνετε ότι υπάρχει µία σύγχυση. Για
πόσα αεροσκάφη; Για όλα; Για τα µισά; Τι θα γίνει στο τέλος;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Όλα. Των αεροσκαφών λέει. Εννο-
είται όλα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν λέει συγκεκριµένα
πόσα έχετε ζητήσει εσείς.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, δεν αµφισβητούµε την αναγκαιότητα
του αξιόµαχου των ελληνικών Ένοπλων Δυνάµεων και µιας ισχυ-
ροποιηµένης χώρας ως προς την ασφάλεια και την άµυνα.

Όµως και σε αυτό είµαστε ξεκάθαροι: λευκή επιταγή δεν θα
δώσουµε σε κανέναν για την αναβάθµιση των F-16, χωρίς να
έχουµε το συγκεκριµένο κόστος µε βάση τη συµφωνία, την οποία
έχετε κάνει ή θα κάνετε.

Δεν µας δώσατε συγκεκριµένα ποσά και γι’ αυτό και στην Επι-
τροπή Εξοπλιστικών ψήφισα «παρών» εκ µέρος της Δηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης, όπως έκανε και το Ποτάµι, σε αντίθεση µε
τη Νέα Δηµοκρατία τότε που ψήφισε «ναι», όπως ο ΣΥΡΙΖΑ και
οι Ανεξάρτητοι Έλληνες.

Παρατείνατε την ενηµέρωση, λοιπόν, για αργότερα. Σας ακού-
σαµε και σε έναν τηλεοπτικό σταθµό να λέτε λαθεµένα, πέρα από
τα άλλα που λέτε, ότι η Δηµοκρατική Συµπαράταξη κάποια
στιγµή µε τη Νέα Δηµοκρατία µάς ψήφισε να προχωρήσουµε
στην αναβάθµιση. Στη συνέχεια, βλέπω, το έχετε πάρει πίσω, δεν
το έχετε ξαναχρησιµοποιήσει. Μάλλον ενηµερωθήκατε ή θυµη-
θήκατε ακριβώς τι έχει γίνει.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Το είπατε εσείς. Η Νέα Δηµοκρατία
ψήφισε «ναι» και εσείς επιφυλαχθήκατε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ «παρών». Η ΔΗΣΥ είχε
ψηφίσει «παρών», όπως και το Ποτάµι.

Λοιπόν, για να φύγει η σύγχυση, σας λέω το τι είχε συµβεί
ακριβώς σε σχέση µε εκείνη την Επιτροπή Εξοπλιστικών.

Στη συνάντηση µε τον Πρωθυπουργό ο Πρόεδρος των ΗΠΑ
φαίνεται ότι πήρε πολλά, ίσως περισσότερα από όσα µπορούµε
να αντέξουµε ως φορολογούµενοι πολίτες. Πήρε µια δέσµευση
για συµφωνία αναβάθµισης των F-16 για 2,4 δισεκατοµµύρια δο-
λάρια για το σύνολο των αεροσκαφών, όπως ανέφερε ο κ.
Τραµπ. Αυτό ήταν το µόνο, γιατί σας άκουσα να λέτε ότι είδατε
πολλούς στις ΗΠΑ, ότι συζητήσατε πάρα πολλά θέµατα. 

Εµείς, όµως, το µόνο πρακτικό αποτέλεσµα που έχουµε ακού-
σει από αυτή τη συνάντηση µε νούµερα -γιατί µε το να µιλάει ο
κ. Τραµπ για το χρέος που έχει η Ελλάδα στις ευρωπαϊκές κυ-
βερνήσεις καταλαβαίνετε ότι δεν έχει κανένα πρακτικό αποτέλε-
σµα- είναι η δέσµευση του κ. Τραµπ για τα 2,4 δισεκατοµµύρια
δολάρια και ότι αυτό θα αναβαθµίσει τις σχέσεις µε την Ελλάδα
και βέβαια σε σχέση µε τους εργαζόµενους στις Ηνωµένες Πο-
λιτείες. Το χειρότερο, όµως, είναι ότι ακόµα και αυτή η συµφω-
νία, εάν υπάρχει, δεν είναι ξεκάθαρη. Δεν έχουµε, δηλαδή, την
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ξεκάθαρη πληροφόρηση από την πλευρά της Κυβέρνησης της
χώρας µας. 

Ο Πρόεδρος των ΗΠΑ αναφέρθηκε σε 2,4 δισεκατοµµύρια.
Εσείς µιλήσατε για 1,1 δισεκατοµµύριο οροφή, χωρίς όµως να
αναφέρεστε στα αεροσκάφη σήµερα, χωρίς να αναφέρεστε στο
πόσα και ποια αεροσκάφη. Άρα είστε στη διαπραγµάτευση και
καταλαβαίνετε ότι αν το 1,1 δισεκατοµµύριο αφορά σε είκοσι αε-
ροσκάφη, είναι τεράστιο το ποσό. Δεν µπορούµε να κρίνουµε
αυτό στο οποίο αναφέρεστε. Φαντάζοµαι ότι, όταν έχετε στοιχεία
συγκεκριµένα, θα συγκληθεί η Επιτροπή Εξοπλιστικών και θα το
εγκρίνει ή θα το απορρίψει.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Και θα το εγκρίνει. Δεν θα το απορ-
ρίψει.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Άρα αρχές Νοέµβρη, µετά
τις 2 µε 3 Νοεµβρίου, αναµένουµε τη σύγκληση της Επιτροπής
Εξοπλιστικών. 

Εσείς ήσασταν που το ίδιο βράδυ τρέξατε να δηλώσετε -αν
µου επιτρέπετε, µε µια ταραχή, όταν ακούσατε τη δήλωση του
κ. Τραµπ για 2,4 δισεκατοµµύρια δολάρια- ότι αφορά το 1,1 δι-
σεκατοµµύριο και τα άλλα αφορούν αντισταθµιστικά. Στη συνέ-
χεια και αυτό το πήρατε πίσω, για να πείτε ότι η οροφή που
µπορούµε εµείς θα είναι 1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ.

Καταλαβαίνετε ότι αυτή η σύγχυση δεν προέρχεται ούτε από
την Αντιπολίτευση ούτε από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Αυτή
η σύγχυση προέρχεται από το γεγονός ότι δεν υπάρχει στον ελ-
ληνικό λαό µια υπεύθυνη ενηµέρωση. Μάλιστα, µαθαίνουµε από
δηµοσιεύµατα και δυστυχώς από τον Πρόεδρο των Ηνωµένων
Πολιτειών για συγκεκριµένα νούµερα.

Το ερώτηµα που τίθεται είναι σε τι ακριβώς δεσµεύτηκε η
χώρα µας και ο κ. Τσίπρας στις Ηνωµένες Πολιτείες. Λέτε ότι δεν
υπάρχει καµµία συµφωνία. Σε τι δεσµεύτηκε; Σε αυτό τουλάχι-
στον θα µπορούσαµε να έχουµε ενηµερωθεί.

Βέβαια, σε τηλεοπτικές συνεντεύξεις έχετε αναφερθεί και σε
άλλα θέµατα, όπως ότι µπορεί να αποφασίσει την αναβάθµιση
των µαχητικών, αλλά να είναι βοήθεια και προς την Ελλάδα. Μπο-
ρεί, δηλαδή, να υπάρχει και έξτρα βοήθεια προς την Ελλάδα.
Τώρα αυτό είναι µπορεί.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Όπως είπε ο κ. Κουµουτσάκος. Μα,
δεν το ξέρουµε ακόµα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Εδώ θέλει συγκεκριµένη
ενηµέρωση, γιατί προφανώς πρόκειται περί αοριστιών.

Αγνοούµε, λοιπόν, ποιος είναι ο συνολικός αριθµός των µαχη-
τικών, πόσα από αυτά, µε τι χρονοδιάγραµµα θα αναβαθµισθούν,
πόσο ακριβώς θα κοστίσουν και πότε επιτέλους θα υποβληθεί το
πρόγραµµα για έγκριση στη Βουλή.

Κάτι τελευταίο: Τι γίνεται τελικά µε τα F-35; Το θέµα δεν έχει
εγκαταλειφθεί από ό,τι µας είπατε στην επιτροπή. Περιµένετε
µετά τις 2 Νοεµβρίου την απάντηση των Ηνωµένων Πολιτειών.
Άρα µπορεί να έρθει και νέο χρηµατοδοτικό πακέτο, γιατί περι-
µένετε, δεν το έχετε αποσύρει από ό,τι έχουµε µάθει στην επι-
τροπή, από ό,τι µας έχετε πει.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Και όχι µόνο αυτό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Μάλιστα!
Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι από τη στιγµή που οι Ελληνίδες και

οι Έλληνες περνούν αυτά που περνούν, εδώ υπάρχει περίπτωση
το κόστος να ανέβει πάρα πολύ υψηλά και για αυτό θέλουµε τη
συγκεκριµένη ενηµέρωση για όλα αυτά τα ζητήµατα. 

Επιπλέον, δεν µας έχετε πει και σε σχέση µε την αναβάθµιση,
επέκταση και µακροχρόνια παραχώρηση της βάσης της Σούδας,
που φαίνεται ότι είναι στην αµερικάνικη ατζέντα, ποια είναι η
θέση της ελληνικής Κυβέρνησης, ποια είναι η θέση της χώρας,
δηλαδή, και τι συµβαίνει σε όλα αυτά τα ζητήµατα.

Δεν επιτρέπεται, λοιπόν, η σύγχυση και η αµηχανία που έχει
επιδειχθεί σε ένα τέτοιο σοβαρό θέµα. Απαντήσεις απαιτούνται
για όλες τις διαδικασίες προµηθειών.

Χρειάζεται ένα ολοκληρωµένο σχέδιο για τα εξοπλιστικά κον-
δύλια. Χρειάζεται συγκεκριµένο σχέδιο για το πώς θα κατανεµη-
θούν. Χρειάζεται να µας δοθούν οι προτεραιότητες που έχει το

Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, για να µπορούµε να κρίνουµε. Διότι
µπορείτε να µας πείτε σήµερα για τα F-16, αύριο για τα F-35. Κα-
ταλαβαίνετε και το ξέρετε καλά ότι δεν έχουµε αµέτρητα ποσά
για όλα αυτά τα ζητήµατα. Πρέπει να δούµε ποιες είναι οι προ-
τεραιότητες. Βέβαια, θέση και δική µας είναι ότι, για να αντιµε-
τωπιστεί η όποια ενδεχόµενη απειλή δεν είναι λύση µόνο τα
εξοπλιστικά προγράµµατα. Για την ισχυρή αποτροπή της πρέπει
να υπάρχει συνεχής παρακολούθηση, εκτίµηση εξελίξεων, ανα-
προσαρµογή των επιχειρησιακών σχεδίων. 

Τώρα, βέβαια, τι να πω και για τον ΣΥΡΙΖΑ, για τη στροφή που
έκανε µετά τον Τραµπ από τις ΗΠΑ προς τη Μακρόνησο. «Από
την Αµερική και τις κοινές δηµοκρατικές αρχές και αξίες που από
κοινού µοιραζόµαστε…», έτσι δήλωσε ο κ. Τσίπρας µετά τη συ-
νάντησή του µε τον κ. Τραµπ. Μίλησε για τις κοινές αρχές και
αξίες που µοιράζεται µε τον κ. Τραµπ! Στη συνέχεια, είχαµε «µία
εκδροµή τιµής και µνήµης στη µαρτυρική Μακρόνησο»! Ζαλιστή-
καµε από τις στροφές σας. Ούτε µία µέρα δεν πέρασε. Έχουµε
ζαλιστεί. Δεν τρώνε κουτόχορτο οι πολίτες, οι Έλληνες και οι Ελ-
ληνίδες. Τις επικοινωνιακές φούσκες τις καταλαβαίνουν οι πολί-
τες. Υπάρχουν περιπτώσεις που ο σεβασµός, η περισυλλογή, η
προσωπική αφύπνιση του καθενός είναι η πιο σηµαντική στάση
ζωής. Είναι πιο σηµαντική από µια ηχηρή προσπάθεια ταύτισης,
για επικοινωνιακή χρήση, µε ιστορικά σύµβολα της Αριστεράς
και της Δηµοκρατίας. Αυτό δεν πρέπει να το ξεχνάµε. 

Κύριε Υπουργέ, θα αναφερθώ στο άρθρο 30. Έφυγε ο κ. Καµ-
µένος, αλλά είναι εδώ ο κ. Βίτσας για να απαντήσει. Λέω για τον
κ. Καµµένο, γιατί ήταν στην επιτροπή όταν συζητήσαµε το συγ-
κεκριµένο θέµα, το οποίο είναι πολύ σοβαρό στο συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο, αλλά, λόγω των ευρύτερων πολιτικών εξελίξεων, δεν
έχει συζητηθεί. Αναφέροµαι στη Σύµβαση των Αντισταθµιστικών
Ωφεληµάτων µε την «RAYTHEON» που συζητήσαµε στην Επι-
τροπή Εξοπλιστικών Προγραµµάτων τον Ιούνιο. Αυτό που είχε
συµφωνηθεί τότε ήταν να έρθει ως νοµοσχέδιο η σύµβαση ως το
λιγότερο κακό, ως η λιγότερο επώδυνη λύση αυτή τη στιγµή, εδώ
που έχουµε φτάσει, σε σχέση µε τη διεθνή διαιτησία. 

Αυτό, λοιπόν, που είπαµε όταν µας παρουσιάστηκαν όλα τα
στοιχεία από τους επιτελείς ήταν να έρθει για να το συζητήσουµε
εδώ και αυτό βέβαια δεν σηµαίνει τίποτα για τη στάση που θα
έχουµε σε σχέση µε την ουσία της σύµβασης. Θα πρέπει να
δούµε εδώ αν πρόκειται για µια ισορροπηµένη σύµβαση που δια-
σφαλίζει τη χώρα ή όχι. 

Μας ζητάτε να ψηφίσουµε χωρίς να έχουν απαντηθεί ορισµένα
ερωτήµατα που έχουµε θέσει. Τα ερωτήµατα αυτά τα έθεσα και
στην Επιτροπή Εξοπλιστικών και στην επιτροπή όπου ήρθε η
σύµβαση και σήµερα στην Ολοµέλεια. Είχαµε αναφερθεί τότε -
δεν έχω τον χρόνο να αναφερθώ αναλυτικά τώρα- σε όσα υπάρ-
χουν στο άρθρο 29 της σύµβασης -δεν εννοώ του νοµοσχεδίου-,
που, κατά την άποψή µου, αποτελεί επιτοµή της αίσθησης που
δηµιουργείται περί µη ισορροπηµένης σύµβασης. Μας είπατε ότι
η σύµβαση πήγε και ήρθε πάνω από δέκα φορές στη διαπραγ-
µάτευση επί έναν χρόνο. 

Σας ρώτησα και σας ρωτώ: Σε ποια σηµεία θεωρείτε ότι δεν
επιτεύχθηκε ο στόχος που ήταν ο αρχικός στόχος του Υπουρ-
γείου; Σε µία διαπραγµάτευση δεν επιτυγχάνονται όλα. Εσείς το
είχατε πει στην Επιτροπή Εξοπλιστικών. Σε ποια σηµεία δεν επι-
τεύχθηκε; Εµείς έχουµε συγκεκριµένα ερωτήµατα. Δεν µας έχετε
απαντήσει, δεν απαντάτε σε συγκεκριµένα ερωτήµατα σε σχέση
µε το άρθρο 30.

Σας είχαµε πει τότε, τα περισσότερα κόµµατα της Αντιπολίτευ-
σης, ότι εδώ που φτάσαµε καλύτερα να πάµε σε αυτή τη λύση,
αλλά να πούµε ξεκάθαρα ότι δεν θα αποτελέσει αυτό το γεγονός
δεδικασµένο και για άλλες περιπτώσεις. Είχαµε συµφωνήσει, νο-
µίζω, στο συγκεκριµένο θέµα ότι θα πρέπει να γίνει µόνο για µία
φορά η εξαίρεση και καµµία άλλη. 

Το άρθρο 30 έχει διάφορα σηµεία µέσα. Θα αναφερθώ, για
παράδειγµα, στην έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της
Βουλής. Αφού δεν απαντήσατε σε εµάς, στα ερωτήµατα, να
απαντήσετε τουλάχιστον στην έκθεση της Επιστηµονικής Υπη-
ρεσίας της Βουλής. Λέει η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας
της Βουλής ότι η παράγραφος 3 του άρθρου 30 του νοµοσχε-
δίου ορίζει τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας ως εκπρόσωπο του ελ-
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ληνικού δηµοσίου για τη σύναψη της σύµβασης. Εντούτοις το
προοίµιο του σχεδίου της σύµβασης αναφέρει ότι η σύµβαση
υπογράφεται από τον Γενικό Διευθυντή της Γενικής Διεύθυνσης
Αµυντικών Εξοπλισµών ως εκπρόσωπο του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας. Γιατί έγινε αυτή η αλλαγή, σε σχέση µε το προοίµιο του
σχεδίου της σύµβασης, αυτή που σας αναφέρει και η έκθεση της
Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής; Για να περνάνε όλα από
τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας; 

Σας αναφέρει επίσης η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας
της Βουλής για το άρθρο 18 -τα είπε και ο κ. Καρράς, έγκριτος
νοµικός, πριν από λίγο-, για όλα αυτά τα προβλήµατα που µπο-
ρούµε να τα βρούµε µπροστά µας όταν θα ψηφιστεί αυτό το
άρθρο σήµερα. Το άρθρο 18 του σχεδίου σύµβασης προβλέπει
ποινικές ρήτρες κατά του προµηθευτή σε ποσό ίσο µε το 10%
του τυχόν ανεκπλήρωτου µέρους των υποχρεώσεων και σε πε-
ρίπτωση µη εκτέλεσης ή καθυστερηµένης εκτέλεσης η καταβολή
του να συνεπάγεται την απαλλαγή του προµηθευτή από το σύ-
νολο των υποχρεώσεών του σε σχέση µε τη σύµβαση. 

Το άρθρο 23 παράγραφος 13, όπως λέει και η έκθεση της Επι-
στηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, ορίζει ότι τα µέρη παραι-
τούνται, κατά το µέρος που δεν απαγορεύεται, από κάθε
δικαίωµα κυριαρχικής ασυλίας σε σχέση µε τη σύµβαση. Σε αυτά
θα µας δώσετε συγκεκριµένες απαντήσεις; 

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω. Ευχαριστώ για την ανοχή σας. 
Στα περισσότερα θέµατα του νοµοσχεδίου ο ειδικός αγορητής

µας, ο κ. Λοβέρδος, έχει αναφερθεί συγκεκριµένα και ενδελεχώς. 
Για το θέµα της τάξεως του 1990 -αναφέροµαι στην αλλαγή

που έχει προταθεί- εµείς έχουµε πει ότι συµφωνούµε ως Δηµο-
κρατική Συµπαράταξη µε τη συγκεκριµένη αλλαγή επί της ου-
σίας. 

Όσον αφορά το άρθρο 27, σας έχει ζητηθεί από τις περισσό-
τερες πλευρές του ελληνικού Κοινοβουλίου να αποσυρθεί ή, εν
πάση περιπτώσει, να βελτιωθεί. Υπάρχουν και συγκεκριµένες
βελτιωτικές προτάσεις, για να µπορέσει να λυθεί το συγκεκρι-
µένο ζήτηµα -ακούστηκαν και πριν από λίγο-, για να υπάρχει µία
ισορροπία, έτσι ώστε να µη φαίνεται ότι αυτό που θέλετε να δη-
µιουργήσετε είναι σχέσεις εξάρτησης και µηχανισµούς ελέγχου
σε ένα τέτοιο κρίσιµο θέµα σε σχέση µε τους στρατιωτικούς. 

Δεν θα αναφερθώ στα συγκεκριµένα άρθρα, στα οποία έχει
γίνει αναλυτική συζήτηση. Υπάρχουν εµφανή τα κενά σε επίπεδο
µακρόπνοου σχεδιασµού, ορθολογικού προγραµµατισµού, συ-
νεπούς εκτέλεσης και αποτελεσµατικού ελέγχου. 

Χαρακτηριστικό είναι ότι για το άρθρο 3 του νοµοσχεδίου ο κ.
Καµµένος είπε ότι είναι «φωτογραφική» διάταξη. Το παραδέχ-
θηκε ότι είναι συγκεκριµένη «φωτογραφική» διάταξη. 

Επίσης, ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας, ο κ. Καµµένος, είπε πριν
από λίγο ότι αυτή τη ρύθµιση για την τάξη του 1990, στην οποία
εµείς επί της ουσίας συµφωνούµε, δεν τη φέρνει ως υπουργική
τροπολογία, γιατί δεν έχει το κόστος του Γενικού Λογιστηρίου,
αλλά τη φέρνει ως βουλευτική τροπολογία γι’ αυτόν τον λόγο.
Σας λέω παραδοχές της Κυβέρνησης, οι οποίες δείχνουν τον
τρόπο νοµοθέτησής σας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµείς στη Δηµοκρατική Συµπα-
ράταξη δεν έχουµε διάθεση στείρας κριτικής. Για αυτό σας κά-
νουµε συγκεκριµένες προτάσεις. Αναγνωρίζουµε τα θετικά,
προσπαθούµε να συµβάλλουµε στην περαιτέρω βελτίωσή τους
και στη διόρθωση λαθών ή παραλείψεων. 

Δεν ανταποκρίνεστε, όµως. Δεν ενηµερώνετε σωστά την κοινή
γνώµη. Υπάρχει σύγχυση για όλα τα θέµατα και υπάρχουν απρό-
βλεπτες παρενέργειες µε αυτόν τον τρόπο σε όλα τα κοµβικά όρ-
γανα της χώρας. Αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα και αυτό
επιτέλους θα πρέπει να το αντιµετωπίσουµε, ιδίως σε ζητήµατα
εθνικής άµυνας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ξυδάκη. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητές συναδέλφισσες, αγαπητοί συνάδελφοι, έχουµε µία

συζήτηση για ένα νοµοσχέδιο µε το οποίο το Υπουργείο Άµυνας

τακτοποιεί, προβαίνει σε ορισµένες ρυθµίσεις. 
Αυτή η συζήτηση πυροδοτεί και µία συζήτηση -πιστεύω- γόνιµη

ως έναν βαθµό, στον βαθµό που θέλουµε να εισακουστούµε και
να ανταλλάξουµε απόψεις και για άλλα ζητήµατα τα οποία απα-
σχολούν και την πολιτική επικαιρότητα και τους συµπολίτες µας. 

Ακούστηκαν πριν µερικές λέξεις, ουσιαστικές πιστεύω, και για
τη µεγάλη περιπέτεια που τραβούν οι δηµοσιογράφοι ασφαλι-
στικά. Νοµίζω ότι εντός των ωρών ή ηµερών θα έχουµε κάποια
εξέλιξη στο θέµα του ταµείου του ΕΔΟΕΑΠ. Έχει συµφωνηθεί
ένα κατ’ αρχάς πλαίσιο για τις εισφορές και τους πόρους και µία
διεύρυνση της ασφαλιστικής βάσης µε την είσοδο των δηµοσιο-
γράφων του ίντερνετ. Υπάρχει µία εκκρεµότητα στον τοµέα της
υγείας. 

Δυστυχώς, υπήχθη το ταµείο αυτό, το αυτοτελές ταµείο επι-
κούρησης, στην εργαλειοθήκη του ΟΟΣΑ και ρυµουλκήθηκε σε
µία ρύθµιση η οποία το έχει αφήσει λίγο µετέωρο. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Τώρα θέλετε να πετάξετε έξω τους συντα-
ξιούχους και το κάνετε επαγγελµατικώς στενό. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Όχι, δεν είναι ακριβώς έτσι. 
Ας περιµένουµε λίγο. Έχουν απεργία οι δηµοσιογράφοι, οπότε

δεν µπορούµε να ενηµερωθούµε. Ενηµερωνόµαστε αλλιώς. 
Θα συµφωνούσα µε την κ. Κανέλλη στην έκκληση που απηύ-

θυνε να µην στηλιτεύουµε από του Βήµατος της Βουλής δηµο-
σιογράφους, ακόµα και αν είναι ανοίκειος ο λόγος τους και κακά
τα επιχειρήµατά τους. 

Είµαστε αιρετοί, άρα είµαστε εκτεθειµένοι στη δηµόσια κρίση.
Αυτό πρέπει να το αντέξουµε. Αυτή είναι η τύχη αυτού που βγαί-
νει µπροστά. Πρέπει να έχουµε το στοµάχι να αντέχουµε ακόµα
και τις κακές κουβέντες. 

Ας το τελειώσουµε εκεί. Δεν υπάρχει κανένας δηµοσιογράφος
για να απαντήσει. Δεν µας παρακολουθούν καν από τα µόνιτορ
αυτή τη στιγµή οι δικοί µας κοινοβουλευτικοί συντάκτες.

Να πω δυο κουβέντες για το µεγάλο πολιτικό ζήτηµα των F-16
και των αντισταθµιστικών ωφεληµάτων. Νοµίζω ότι σε όλη την
ιστορία των αγορών τις τελευταίες πολλές δεκαετίες, αν δεν µε
απατά η µνήµη µου, είναι η δεύτερη συµφωνία που πάει να κλει-
στεί µε government to government συµφωνία, αυτό που ονοµά-
ζουν οι Αµερικανοί foreign military sale. Δηλαδή, να µην έχεις
παρένθετους εµπόρους, από τον Κασόγκι µέχρι τους ποικιλώνυ-
µους, να ψωνίζεις σε κάποιες τιµές και να επιβαρύνεσαι µε σκο-
τεινές διαδροµές χρήµατος και παράπλευρους και παρένθετους
πωλητές. 

Νοµίζω ότι βαδίζει σε ένα καλό µονοπάτι αυτή η συµφωνία. Βα-
δίζει πάνω σε ένα µονοπάτι γεωπολιτικής και γεωστρατηγικής
αναβάθµισης της χώρας µας, µε την οποία, δυστυχώς για τους
άλλους λαούς της περιοχής, ευνοείται η χώρα µας, γιατί προ-
βάλλει ως ένας πυλώνας ασφάλειας και ως ένας εγγυητής και
προς Ανατολάς και εγγυητής σταθερότητας στον ευρωπαϊκό
κλάδο της χερσονήσου της Βαλκανικής, στους γείτονές µας.
Είναι ένας εγγυητής των ενεργειακών και εµπορικών δρόµων στη
Μεσόγειο και αυτό το αντιλαµβάνονται όλοι οι µεγάλοι διεθνείς
εταίροι και προσέχουν τη θέση της Ελλάδος.

Είναι ένας εγγυητής της σταθερότητας και για όλη την Ευρω-
παϊκή Ένωση και για τους Βαλκάνιους γείτονες, οι οποίοι προ-
σβλέπουν σε εµάς, παρά τις οξείες εκφράσεις ή κάποιες µικρές
ή και σηµαντικές, αλλά µικρής εκτάσεως, εκδιπλώσεις δύστρο-
πης συµπεριφοράς. Η Ελλάδα προβάλλει πάλι ως ένας εγγυητής
ασφάλειας, ηρεµίας, ειρήνης και δηµοκρατίας. Σε ελάχιστες
χώρες, παρά τους αλλεπάλληλους εκλογικούς κύκλους και τη
µεγάλη ιστορική περιπέτεια της χρεοκοπίας, υπάρχει αυτή η κοι-
νωνική συνοχή, η κοινωνική ειρήνη και η, παρά τα τραύµατα,
πίστη στη δηµοκρατία και στο πολίτευµα και στους θεσµούς της. 

Ως τέτοια συγκυρία, ακόµη κι αυτή η ευκαιρία, η ανάγκη για
αναβάθµιση της αµυντικής ικανότητας της χώρας και µια διανοι-
γόµενη -όχι εύκολη, αλλά διανοιγόµενη- περίοδος ευκαιριών για
γεωστρατηγική αναβάθµιση, που θα µας βοηθούσε να βγούµε
και από την οικονοµική περιπέτεια, νοµίζω ότι πρέπει µε µεγάλη
σύνεση, µε µεγάλη σοβαρότητα, µε διορατικότητα για το µέλλον,
να εκµεταλλευτούµε όποιες χαραµάδες ανοίγουν. 

Έχω την εντύπωση και την πεποίθηση ότι µεθαύριο Παρα-
σκευή στην ερώτηση του Σταύρου Θεοδωράκη ο Πρωθυπουρ-
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γός Αλέξης Τσίπρας θα απαντήσει σε αυτά που απασχολούν και
τον πολιτικό κόσµο και κυρίως τον ελληνικό λαό και θα εγγυηθεί
µε τον δικό του τρόπο την υποδειγµατική εκτέλεση αυτής της µε-
γάλης αγοράς, η οποία έχει και εθνική σηµασία, αλλά είναι και
ένα συµβολικό µήνυµα προς τον ελληνικό λαό για το πώς γίνον-
ται οι µεγάλες δουλειές, που διασφαλίζουν αφ’ ενός τη χώρα,
αλλά εµπεδώνουν και την πίστη στους θεσµούς, την πίστη στη
δηµοκρατία, την πίστη στη διαφάνεια µέχρι την τελευταία πτυχή. 

Ακούστηκαν και εδώ στην Αίθουσα και παραινέσεις, αλλά κυ-
ρίως σαρκασµός, και εκ µέρους του Γραµµατέα του ΚΚΕ, του κ.
Κουτσούµπα, αλλά και από άλλους συναδέλφους, για την επί-
σκεψη ανθρώπων του ΣΥΡΙΖΑ, οπαδών, µελών, φίλων, στη Μα-
κρόνησο. Δεν αισθάνοµαι την ανάγκη να απολογηθώ και
προσωπικά και συλλογικά, εκπροσωπώντας τον χώρο της ανα-
νεωτικής Αριστεράς, της ριζοσπαστικής Αριστεράς, της Αριστε-
ράς του 21ου αιώνα, που προσπαθεί να βρει τον βηµατισµό σε µία
νέα ιστορική περίοδο. Δεν αισθάνοµαι καµµία ανάγκη να απολο-
γηθώ ούτε να υπογράψω καµµία δήλωση µετανοίας, καµµία δή-
λωση φρονήµατος. Τα φρονήµατα και οι πολιτικές συµπεριφορές
κρίνονται και ελέγχονται στο διάβα της ιστορίας από τους λό-
γους και τις πράξεις, τη στάση που κρατάµε έναντι της κοινωνίας
και µέσα στην ιστορική ροή. 

Οι άνθρωποι πάνε στη Μακρόνησο -όπως µε είχε πάει εµένα ο
πατέρας µου στη Γυάρο, όταν ήµουν δεκαπέντε χρονών- για να
αποτίσουν φόρο τιµής στους ανθρώπους που µαρτύρησαν,
στους ανθρώπους που λύγισαν, στους ανθρώπους που συντρί-
φτηκαν, στους ανθρώπους που µας έφεραν µε το αίµα τους, µε
τον ιδρώτα και την ταπείνωσή τους στην Ελληνική Δηµοκρατία
του 2017.

Μόνο τιµή, σεβασµός και αναστοχασµός αρµόζουν για το τι
έχει τραβήξει ο Ελληνισµός και στον 20ό αιώνα και στη σκληρή
περίοδο του πολέµου, της Κατοχής, της Αντίστασης, του αιµα-
τηρού Εµφυλίου. Είναι τα πιο σκληρά τατουάζ, οι σφραγίδες
πάνω στο πετσί µας. Δεν δικαιούται κανείς να προβάλλει τίτλους
ιδιοκτησίας, κανείς να κάνει τον τιµητή, κανείς να διεκδικεί µόνος
του το αίµα, τους αγώνες και τις θυσίες. 

Οι νεότερες γενιές τρέφονται µε µνήµη και αναστοχασµό και
αυτό πρέπει να διδάξουµε. Δεν υπάρχει κανένας ιεροεξεταστής
ο οποίος να ζυγίζει αριστεροσύνη και φρόνηµα. Κρινόµαστε όλοι
ενώπιον της ιστορίας.

Επίσης, δεν θα απαντήσω σε κανέναν χουντικό και «ελληνο-
πώλη» για το εάν τιµούµε τη µνήµη και το αίµα των ανθρώπων
που έχτισαν αυτή τη δηµοκρατία που µας παρέδωσαν. Μπορεί
να µην είναι ολόκληρη, µπορεί να µην είναι αυτή που ονειρευό-
µαστε, αλλά αυτή είναι και αυτή τιµούµε και αυτούς τους προ-
γόνους τιµούµε, όλους τους Έλληνες που πολέµησαν
κατακτητές, βασανιστές και καταπατητές της δηµοκρατίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Παφίλης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αντιπαρέρχοµαι τον πειρασµό, αλλά
θα τα πω µετά.

Σε ό,τι αφορά τη συζήτηση, θέλω να πω ότι, παρά τις προαναγ-
γελθείσες και από τον Τύπο θέσεις, ότι θα υπάρξουν συγκρού-
σεις, θα γίνει χαµός στη Βουλή στη συζήτηση για το σηµερινό
νοµοσχέδιο -γιατί υπάρχει η επίσκεψη στην Αµερική και το ένα
και το άλλο-, αυτό που µπορεί κάποιος να δει αποκρυπτογρα-
φώντας και ψύχραιµα µελετώντας τη συνεδρίαση είναι ότι η συ-
νεδρίαση ήταν ήπια και ότι υπήρχαν µερικά άσφαιρα πυρά, για
να διατηρείται η τεχνητή όξυνση. Για εµάς αυτό είναι αναµενό-
µενο. Είναι ενδοοικογενειακοί καβγάδες.

Το µπλοκ των νατοϊκών, που είναι υποταγµένο στον ιµπεριαλι-
σµό και στο καπιταλιστικό σύστηµα και συµπεριλαµβάνει τη Νέα
Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ, τους Ανεξάρτητους Έλληνες, την
Ένωση Κεντρώων κ.λπ. και την Αµερικανο-νατοϊκή Αριστερά -όχι
την ανανεωτική-, καβγαδίζει και µάλιστα σε έναν καβγά πλειοδο-
σίας για το ποιος είναι περισσότερο µε το ΝΑΤΟ, µε τον ιµπερια-
λισµό και µε τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής. Στο όνοµα
ποιου; Της γεωπολιτικής αναβάθµισης και της σταθερότητας.

Αλήθεια; Μα πού βρισκόµαστε; Δεν αντιλαµβάνεται κανένας
τη σφαγή που γίνεται στην περιοχή για το µοίρασµα και το ξανα-
µοίρασµα των αγορών, των πλουτοπαραγωγικών πηγών, των
δρόµων µεταφοράς της ενέργειας και λοιπά; Είναι κανένας τυ-
φλός; Δεν γνωρίζει ότι συγκρούονται µεγάλες ιµπεριαλιστικές
δυνάµεις και άλλοι για το µοίρασµα της περιοχής; Δεν γνωρίζει
κανένας ότι οι αστικές τάξεις κάθε χώρας, αυτοί που έχουν τον
πλούτο στα χέρια τους, διεκδικούν µέσα απ’ αυτή τη σύγκρουση
ποιος θα πάρει µεγαλύτερο κοµµάτι; Το γνωρίζουν πολύ καλά.
Απλά κάθε κόµµα εξυπηρετεί συγκεκριµένα συµφέροντα.

Γεωπολιτική αναβάθµιση και σταθερότητα -όπως προβάλλε-
ται- σηµαίνει να προωθήσουµε τα συµφέροντα του ελληνικού κε-
φαλαίου ακολουθώντας κατά γράµµα -και θα το αποδείξω- όλη
τη γραµµή του ιµπεριαλισµού συνολικά των µεγάλων δυνάµεων
για επέµβαση στην περιοχή, για το µοίρασµα των αγορών και τε-
λικά για τη σφαγή των λαών.

Αυτή είναι η ουσία αυτής της αναβάθµισης, γιατί ούτε ο ελλη-
νικός λαός ούτε ο τουρκικός ούτε ο συριακός ούτε ο κουρδικός
ούτε πολλοί άλλοι έχουν λαµβάνειν, όπως λέµε, απ’ αυτό το µοί-
ρασµα. Το αντίθετο. Έχουν να δώσουν πολύ αίµα σε αυτή τη
σύγκρουση των γιγάντων.

Το νοµοσχέδιο υλοποιεί διαχειριστικές παρεµβάσεις, ρυθµί-
σεις, επικαιροποιήσεις σε θέµατα που αφορούν τις Ένοπλες Δυ-
νάµεις, άρα είναι αναπόφευκτη η γενίκευση της συζήτησης, η
οποία δεν µπορεί να είναι αποσπασµατική. Δεν θα συζητήσουµε
αν είναι καλό να γίνει το ένα ή το άλλο µόνο, αλλά να δούµε σε
ποιο πολιτικό πλαίσιο συνολικά κινούνται οι Ένοπλες Δυνάµεις
της χώρας µας και σε σχέση µε την επικαιρότητα αλλά και στρα-
τηγικά.

Λέµε, λοιπόν, να ρυθµίσουµε τα θέµατα του προσωπικού των
Ενόπλων Δυνάµεων. Δεν στέκοµαι στα οικονοµικά θέµατα, για το
τι παίρνουν κ.λπ., γιατί τραβάνε ό,τι τραβάει όλος ο ελληνικός
λαός, αλλά γενικότερα λέµε. Τι καλούνται να υπερασπίσουν οι
Ένοπλες Δυνάµεις της χώρας; Την εδαφική ακεραιότητα και την
κυριαρχία της χώρας. Όµως, ισχύει αυτό στην πραγµατικότητα
σήµερα; Δηλαδή, στο Αφγανιστάν τι υπερασπίζονται; Τα σύνορα
της χώρας; 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Αν θέλετε να κάνετε συνεργασία, κύριε Υπουργέ, µπορείτε να

την κάνετε απέξω ή καβγά από το Βήµα. Δεν έχω κανένα πρό-
βληµα, να συµµετέχω και εγώ.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Πάντα σας ακούω.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Λέω: Τι υπερασπίζονται στο Κόσοβο,
για παράδειγµα; Έγραφε µια εφηµερίδα -θα σας πω τώρα, γιατί
το θυµάµαι- ότι όσοι λένε να φύγουν οι δυνάµεις µας από το Κό-
σοβο, θα πρέπει να αντιληφθούν ότι οι ελληνικές επιχειρήσεις
που δρουν στα Βαλκάνια χωρίς στρατιωτική υποστήριξη δεν µπο-
ρούν να συνεχίσουν τις επενδύσεις. Αυτά υπερασπίζονται. Ποια
σύνορα και ποια κυριαρχία της χώρας; Τι υπερασπίζονται δεκαέξι
αποστολές που υπάρχουν, στρατιωτικές και αστυνοµικές, ανά
την υφήλιο, όχι στην αµερικάνικη ήπειρο, αλλά σε όλη την πε-
ριοχή; Την εδαφική ακεραιότητα της χώρας ή τα συµφέροντα
του κεφαλαίου και τη στρατηγική του ΝΑΤΟ και των ιµπεριαλι-
στών; 

Για να δούµε, τι υπηρετεί η δοµή των Ενόπλων Δυνάµεων;
Εσείς εδώ οι νέοι, που ασχολείστε µε τη δοµή των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, έχετε ασχοληθεί ποτέ µε το πώς έχει συγκροτηθεί και
πώς έχει κλιµακωθεί αυτή η δοµή τα τελευταία χρόνια, ειδικά
µετά το 1990; Υπηρετεί, λέµε εµείς, τους νατοϊκούς σχεδια-
σµούς. Υπερβολή; Ναι, θα πει ένας. Μα πώς; Αφού το 40% των
Ενόπλων Δυνάµεων κάθε χώρας µέλους, λέει το ΝΑΤΟ, θα είναι
δυνάµεις ταχείας επέµβασης, οι οποίες θα µπορούν ανά πάσα
στιγµή να κινητοποιηθούν µέσα από το ΝΑΤΟ. Ισχύει ή όχι αυτό;
Ας απαντήσουν οι Υπουργοί, να πουν όχι. Άρα ποια συµφέροντα;
Την κυριαρχία; Την υπεράσπιση των συνόρων; Τα κυριαρχικά µας
δικαιώµατα; 

Τρίτο ερώτηµα, που απευθύνεται σε εσάς πάλι, τους νατοϊ-
κούς αριστερούς. Τι ακριβώς υπηρετεί η συµµετοχή των ελληνι-
κών Ενόπλων Δυνάµεων και σε χρήµα και σε έµψυχο υλικό σε
όλες ανεξαιρέτως τις νατοϊκές ασκήσεις; Πείτε µας, ποιος είναι
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ο εχθρός; Ας απαντήσει ο κύριος Υπουργός. Η σιωπή είναι χρυ-
σός! 

Ποιος είναι ο αντίπαλος στις νατοϊκές ασκήσεις, που γίνονται
σε ολόκληρη την περιοχή; Θα µας τον ονοµάσετε; Είναι οι Ρώσοι;
Είναι οι τζιχαντιστές; Πάνε αυτοί, τελειώνουν τώρα. Ποιοι είναι;
Είναι οι Τούρκοι; Μα, αφού µαζί κάνουµε τις ασκήσεις. Άρα αν-
τίπαλοι είναι οι λαοί και η Κυβέρνηση η δική σας, όπως και οι
προηγούµενοι, συνειδητά συµµετέχουν σε αυτούς τους σχεδια-
σµούς. 

Δεν µας είπατε ποτέ -πείτε το τότε!- ποιους θα αντιµετωπί-
σουµε, όπου γίνονται αεροπορικές, του Στρατού Ξηράς, από
αέρα, θάλασσα, µε πλοία, υποβρύχια, αεροπλάνα, δύο, πέντε,
δέκα νατοϊκών χωρών; Εναντίον ποιων είναι, κύριε Υπουργέ;
Ποιος µάς απειλεί; Η τροµοκρατία; Μην τρελαθούµε τώρα. Ο γι-
γάντιος στρατός, ο πιο ισχυρός υποτίθεται ότι κάνει τέτοια γυ-
µνάσια εναντίον ποιου; Οι προσοµοιώσεις που γίνονταν πριν -δεν
θυµάµαι αν γίνονται και από τη δική σας Κυβέρνηση- σε αερο-
πορικές ασκήσεις µε το Ισραήλ τι είχανε; Το Ιράν δεν είχανε;
Μόνο που δεν το έγραφαν. Γιατί; Εµείς έχουµε κανένα πρόβληµα
µε το Ιράν σαν χώρα; Κινδυνεύουν τα σύνορά µας; Άρα είσαστε
χωµένοι όχι µέχρι τον λαιµό, αλλά µε πλειοδοσία σε όλη αυτή τη
στρατηγική του ιµπεριαλισµού.

Σε ποια στρατηγική υποτάσσεστε; Τι υπογράφετε στις Συνό-
δους Κορυφής του ΝΑΤΟ; Ενηµερώστε τον λαό, και ειδικά αυτόν
που έχει αριστερή συνείδηση και προοδευτική, αλλά και άλλους
Έλληνες, που ανεξάρτητα από το τι ψηφίζουν, αντιλαµβάνονται
το πόσο επικίνδυνο είναι το σύστηµα. 

Για πείτε µας, λοιπόν, τι υπογράψατε στη Βαρσοβία, όταν πή-
γατε στη Σύνοδο Κορυφής του ΝΑΤΟ και δεν βγάλατε «κιχ» για
να ενηµερώσετε τον ελληνικό λαό; Δεν συµφωνήσατε να αυξη-
θούν οι στρατιωτικές δυνάµεις του ΝΑΤΟ στα σύνορα µε τη
Ρωσία και λοιπά; Δεν συµφωνήσατε -και αυτό δεν το λέτε ποτέ-
και βάλατε υπογραφή, βάλατε τζίφρα και µιλάτε για πυρηνικά;
Την Κορέα βρήκατε σαν παγκόσµιο κίνδυνο. Όχι ότι υποστηρί-
ζουµε την πολιτική τους, αλλά απ’ αυτό κινδυνεύει η ανθρωπό-
τητα; Μην τρελαθούµε! 

Τι υπογράψατε, λοιπόν; Το ότι το ΝΑΤΟ πλέον δεν δεσµεύεται
από το «µη πρώτο πυρηνικό πλήγµα» ότι θα κάνει πρώτο πυρη-
νικό πλήγµα. Αυτό δεν υπογράψατε; Και γι’ αυτό ακριβώς εγκα-
θιστά και την ονοµαζόµενη «πυραυλική ασπίδα» και στη Ρουµανία
και στην Πολωνία, µε ναυτική στήριξη σε όλη τη γραµµή που ξε-
κινά από την Κασπία και κατεβαίνει µέχρι κάτω. Αυτά δεν υπο-
γράψατε; Ή δεν διαβάσατε τι υπογράψατε κάτω από την
απόφαση της Βαρσοβίας; Τι υπογράψατε στις Βρυξέλλες και
βγήκε ο κ. Τσίπρας εν ονόµατι της «Αριστεράς» εντός πολλών ει-
σαγωγικών –ντροπή, δηλαδή!- να πει ότι το ΝΑΤΟ είναι παράγον-
τας ασφάλειας και ειρήνης για ολόκληρη την περιοχή. Αυτά δεν
υπογράφετε; Τι άλλαξε, δηλαδή; 

Έγινε το ΝΑΤΟ φιλολαϊκό; Σταµάτησε να κάνει εγκλήµατα
κατά της ανθρωπότητας; Σταµάτησε να είναι το ένοπλο χέρι του
ιµπεριαλισµού; Το ένοπλο χέρι το οπλισµένο επικίνδυνα; Η αιχµή
του δόρατος της υπεράσπισης των συµφερόντων του µεγάλου
κεφαλαίου σε ολόκληρη την ανθρωπότητα, παρά τις αντιθέσεις
και τους καβγάδες που έχουν µεταξύ τους; Όχι. Παραµένει το
ίδιο. Εσείς αλλάξατε. Όχι ότι ήσασταν και διαφορετικοί, απλώς
τα λέγατε λίγο µπουρδουκλωµένα: Λέγατε για διάλυση του
ΝΑΤΟ, τώρα «ζήτω το ΝΑΤΟ!». 

Αυτά δεν λέτε, κύριε Ξυδάκη; Τι λέτε; Έξω από το ΝΑΤΟ; Να
διαλυθεί το ΝΑΤΟ; Όχι. Να ενδυναµωθεί, λέτε. Αυτή την πολιτική
εφαρµόζετε και µετά µας λέτε ότι σας κατηγορούµε για τη Μα-
κρόνησο. 

Εµείς δεν σας κατηγορούµε που πήγατε. Δικαίωµα του καθε-
νός και υποχρέωση, αν θέλετε, ορισµένων, είναι να πάνε. Εµείς
κατηγορούµε ότι πας στην Αµερική και λες ότι έχουµε κοινές
αξίες και κοινά ιδανικά µε τον αµερικάνικο ιµπεριαλισµό, υπογρά-
φεις και τα δίνεις όλα, πριν καν σ’ τα ζητήσουν, και έρχεσαι εδώ
και κάνεις έναν επικοινωνιακό αντιπερισπασµό. Αυτό, όντως,
είναι καπηλεία. 

Σε τελευταία ανάλυση, όσοι εκεί υπέφεραν, βασανίστηκαν, ό,τι
θέλετε πείτε, το έκαναν για να ανατρέψουν αυτό το σύστηµα και
όχι να το υπηρετήσουν, εάν θέλετε να µιλήσουµε και έτσι. Εάν

θέλει να τιµήσει κάποιον, µπορεί να τον τιµήσει, όταν συνεχίζει
αυτόν τον δρόµο, παρά τις δυσκολίες, παρά τις ανηφοριές, και
όχι όταν υπηρετεί την καπιταλιστική βαρβαρότητα.

Τέταρτο θέµα: εξοπλισµοί. Για να δούµε, οι εξοπλισµοί από
πού καθορίζονται; Από τις ανάγκες των Ενόπλων Δυνάµεων για
την υπεράσπιση των συνόρων; Βεβαίως και από αυτές, αλλά κυ-
ρίως από αυτές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, όπως και στους υπό-
λοιπους. 

Η συντριπτική πλειοψηφία όλων των συστηµάτων πρέπει να
κουµπώνουν µε τα νατοϊκά; Καθορίζονται σε τελευταία ανάλυση
όλες οι δαπάνες που έχουν γίνει µέχρι τώρα από τις προηγού-
µενες κυβερνήσεις, αλλά και από τις επόµενες, από τη στρατη-
γική του ΝΑΤΟ συνολικά, από το τι όπλα θα πάρεις; Η δοµή των
Ενόπλων Δυνάµεων και το στρατηγικό δόγµα, καθορίζουν και τι
οπλισµούς θα πάρεις. Άλλο όταν έχεις αµυντική πολιτική και
άλλο όταν κάνεις δυνάµεις ταχείας επέµβασης. Δεν είναι και
τόσο µεγάλες γενικώς οι διαφορές, αλλά είναι µεγάλες στον
οπλισµό και σε µία σειρά άλλα πράγµατα.

Ένα ακόµη ερώτηµα προκλητικό: Μπορούν να σας µπλοκά-
ρουν αύριο όλα τα συστήµατα που είναι δυτικά, ναι ή όχι; 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Μπορούν.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εµείς έχουµε µία αρχή: Ό,τι συζητιέ-
ται στην Υποεπιτροπή Άµυνας δεν τα λέµε δηµόσια. Όµως, όταν
κάναµε την ερώτηση για του S-300 που δεν κουµπώνουν…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου λίγο χρόνο. Ας ακουστεί και µία άλλη φωνή. Όλοι
οι άλλοι τα ίδια λένε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παφίλη, δεν
σας στέρησα τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Είναι σύντροφος, γι’ αυτό το λέω.
Είναι πιο αυστηρός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Χτυπάει το κου-
δούνι, γιατί είναι ρυθµισµένο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ποια ήταν η απάντηση στο ότι δεν
κουµπώνουν οι S-300; «Ευτυχώς, γιατί δεν µπορούν να µας µπλο-
κάρουν.». Αυτό εγώ, βέβαια, δεν το βλέπω αρνητικό. Σας ρωτώ:
Εκεί δεν καθορίζονται; Δεν έχουν νατοϊκές προδιαγραφές; Τι
υπηρετούν; Για να δούµε τελικά ποιος λέει αλήθεια. Θα το ξανα-
διαβάσω. 

Κείµενο του Γραφείου Συνεργασίας Αµυντικής Ασφάλειας των
ΗΠΑ: «Αυτή η προτεινόµενη πώληση θα συνεισφέρει στους στό-
χους» προσέξτε, είναι προκλητικό, «της αµερικάνικης εξωτερικής
πολιτικής και της εθνικής ασφάλειας, βοηθώντας στη βελτίωση
της ασφάλειας ενός συµµάχου του ΝΑΤΟ, που είναι ένας απα-
ραίτητος εταίρος πολιτικής σταθερότητας και οικονοµικής προ-
όδου στην Ευρώπη.» 

Η αναβάθµιση θα υποστηρίξει την ικανότητα της Ελληνικής
Πολεµικής Αεροπορίας. Προσέξτε, γιατί ακούει και ο ελληνικός
λαός. Για ποιο πράγµα λένε οι Αµερικάνοι και δεν λένε ψέµατα.
Για να στηρίξει το ΝΑΤΟ και να παραµείνει διαλειτουργική µε τις
ΗΠΑ και τη συµµαχία του ΝΑΤΟ. Αυτός, λοιπόν, είναι ο πρώτος
στόχος.

Δεύτερον, σε ποιο πράγµα θα βοηθήσει την Ελλάδα; Να ανα-
πτύξει επιχειρήσεις στο µέλλον, µειώνοντας την απειλή, που θέ-
τουν ποιοι; Όχι οι Τούρκοι, οι εχθροί της συµµαχίας. Πού; Όχι
στην Ελλάδα, στις ΗΠΑ και τη συµµαχία. Αυτό είναι µνηµείο. Θα
το βγάλουµε αφίσα, να δούµε τι συµφωνία υπογράψατε. 

Θέλετε να συνεχίσουµε και παρακάτω; Να µη συνεχίσουµε. 
Άρα, λοιπόν, αυτοί οι εξοπλισµοί συνολικά είναι µέσα στις να-

τοϊκές προδιαγραφές και επιβάλλονται. Βέβαια, υπάρχει και ο
χορός των εξοπλισµών. F-16 εµείς, F-35 η Τουρκία. F-35 εµείς,
F-50 η Τουρκία. Οι ίδιοι πουλάνε, και οι Ρώσοι και οι Αµερικάνοι,
και τελικά πληρώνουν οι λαοί, για να σφαχτούν µια µέρα για ποια
συµφέροντα; Για τα δικά τους; Όχι. Μα, τα δικά τους τα έχουν
«τσεκουρώσει» όλοι και στην Τουρκία και στην Ευρώπη και παν-
τού. Για τα συµφέροντα µιας χούφτας ιµπεριαλιστών γίνεται. 
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Τέλος, τέθηκαν ορισµένα ερωτήµατα από τον Γενικό Γραµµα-
τέα του κόµµατός µας. Φυσικά, ισχύει το «η σιωπή είναι χρυσός».
Λέµε, όµως: Τι συµφωνήσατε για τη Σούδα; Τι εξυπηρετεί η επέ-
κταση της λειτουργίας; Θα µας απαντήσετε κάποτε; Ποιον εξυ-
πηρετεί; Τα εθνικά µας συµφέροντα, τα συµφέροντα της χώρας
ή τις στρατηγικές των Αµερικανών και του ΝΑΤΟ;

Δεύτερον, τέθηκαν ερωτήµατα για τον εκσυγχρονισµό των βά-
σεων, για τον Άραξο, για την Αλεξανδρούπολη, που ουσιαστικά
µετατρέπεται σε βάση όπου συναρµολογούνται ελικόπτερα. Δικά
µας είναι αυτά; Όχι, δεν είναι δικά µας, συναρµολογούνται,
όµως. Έχουµε και θέσεις εργασίας; Δεν έχουµε. Ούτε αυτό ούτε,
δηλαδή, το φύλλο συκής. 

Άλλες βάσεις: Λάρισα. Τι θέλουν οι Αµερικάνοι τώρα και κά-
νουν περιοδεία σε όλες τις εγκαταστάσεις; Τι ζητά η αλεπού στο
παζάρι; Κοτόπουλα, για να τα φάει. Ζητά βάσεις και εσείς είστε
διατεθειµένοι να τις δώσετε. Άλλωστε, το είπατε. Δεν έχει ξανα-
συµβεί µετά το ’74 να δώσουµε και καινούργια βάση. Γιατί δεν
απαντάτε σ’ αυτά τα ερωτήµατα; 

Λέµε για τα πυρηνικά. Εδώ έχουν γραφεί αυτά, υπάρχει έγ-
γραφο για ειδικά όπλα. Τι είναι τα ειδικά όπλα; Σφεντόνες; Δεν
νοµίζω. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Παντός τύπου. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Παντός τύπου είναι τα ειδικά όπλα;
Πιστόλια; Τι είναι; 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Πάντως, δεν είναι πυρηνικά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τι είναι τα ειδικά; Λέιζερ, διαστηµικά,
τι είναι; 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξάρτητων Ελλήνων): Δεν είναι πυρηνικά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Γιατί δεν απαντάτε, όµως, επίσηµα ότι
δεν είναι αυτά; Ξέρετε, τόσα χρόνια, επειδή έχουµε πείρα, λέ-
γαµε ότι έχει πυρηνικά ο Άραξος. Όλα τα προηγούµενα χρόνια
και η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και το ΠΑΣΟΚ το διέ-
ψευδαν και βγαίνουν το 2011, νοµίζω, οι Ηνωµένες Πολιτείες
Αµερικής και λένε ότι έφυγαν. Αυτοί µιλούν στα ίσια, είναι κυνικοί
και είπαν «έφυγαν και τα τελευταία πυρηνικά από τον Άραξο». 

Δεν είχε πυρηνικά; Εγώ ήµουν σε µονάδα του Πυροβολικού,
κύριε Καραγιαννίδη, στη Δράµα. Είχε πυρηνικά ή όχι; Αφού ήταν
πυρηνική µονάδα µε τα οχτάιντσα. Πώς θα γίνει, δηλαδή; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Τα διώξαµε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κι όµως, επίσηµα διαψεύδονταν όλα

αυτά. Τώρα, λοιπόν, γιατί δεν απαντάτε σε όλα αυτά τα ερωτή-
µατα; Γιατί έχετε τη φωλιά σας λερωµένη. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Έφυγαν, όµως. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μα, έφυγαν από τη Δράµα για άλλους

λόγους. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Έφυγαν, όµως. Να ξέρουν οι

Δραµινοί ότι έφυγαν. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εντάξει, θα πάνε αλλού. Ξέρετε γιατί

έφυγαν.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Γιατί; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Γιατί δεν χρειάζονταν. Γιατί ανατρά-

πηκε ο σοσιαλισµός στη Βουλγαρία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Γιατί έληξαν. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Γιατί τελικά αποδείχθηκε ιστορικά ότι

το στρατοδόγµα της Ελλάδος «ο κίνδυνος από Βορράν», όπου
ήταν στραµµένες όλες οι Ένοπλες Δυνάµεις, τελικά µας την έκα-
ναν από σύµµαχο, µε τον οποίον είσαστε κι εσείς σήµερα. 

Λέω, λοιπόν, και τελειώνω: Οι χρυσαυγίτες έχουν το θράσος
να µιλούν για την αντίσταση και για το «ΟΧΙ» στις 28 Οκτωβρίου
1940. Ποιοι µιλούν και ρωτούν τι έκαναν οι κοµµουνιστές; Μάλι-
στα, και άλλο στέλεχος από τη Νέα Δηµοκρατία διάβασα ότι είπε
πως οι κοµµουνιστές δεν έκαναν αντίσταση. 

Σε ποιους τα λέτε; Οι πατεράδες µας πολεµούσαν δυο και τρία
χρόνια, έχουµε σκοτωµένους στις οικογένειές µας, η µισή Ελ-
λάδα. Όταν ήµασταν µαθητές, µας έλεγαν –τέτοιο θράσος, δη-
λαδή, όταν έχεις τραυµατίες και σκοτωµένους- ότι δεν
πολέµησαν τους Γερµανούς και τους Ιταλούς ούτε το ΕΑΜ ούτε

ο ΕΛΑΣ και ότι αυτά είναι ένας µύθος. 
Ποιοι, όµως, µιλούν; Για να συστηθούµε σ’ αυτή την Αίθουσα.

Τι ήταν οι πολιτικοί τους πρόγονοι; Τι έκαναν; Να αρχίσω από τον
Μεταξά. Ζήτησαν οι κοµµουνιστές να πάνε στην πρώτη γραµµή;
Δεν το έκανε. Ο Μεταξάς πέθανε, αλλά το καθεστώς τούς παρέ-
δωσε στους Γερµανούς. Ναι ή όχι;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Τους παρέδωσε στους Γερµανούς. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τους παρέδωσε στους Γερµανούς και

εκτελέστηκαν πολλοί στα στρατόπεδα, στάλθηκαν έξω και λοιπά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Αυτά τα λένε και στελέχη της

Νέας Δηµοκρατίας. Δεν τα λέει µόνο η Χρυσή Αυγή. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Είπα ότι τα είπε και στέλεχος της

Νέας Δηµοκρατίας. Εσείς δεν ξεπλένεστε τώρα. Εσείς τώρα
έχετε κάνει όχι δήλωση µετανοίας, αλλά µιλάµε για άλµατα στην
ιστορία! 

Τρίτον, ποιο είναι το βασικό σύνθηµα που έλεγαν οι χρυσαυγί-
τες µέχρι να τους πιάσουν και να χώσουν µέσα µερικούς στις εκ-
δηλώσεις; «Δόξα και τιµή στους χίτες και τους
ταγµατασφαλίτες». Αυτό δεν έλεγαν; Τι ήταν, λοιπόν, οι ταγµα-
τασφαλίτες; Ποιος τούς δηµιούργησε; Οι Γερµανοί κρέµαγαν
Έλληνες και λοιπά. Τι άλλο ήταν οι πολιτικοί τους πρόγονοι; Κου-
κούλα και έδειχναν «πατριώτης». Μπλόκο Κοκκινιάς, Βύρωνα και
όλη η Ελλάδα.

Και µιλούν σήµερα για αντίσταση και βάζουν και θέµα που
άκουσαν το τραγούδι «Ήρωες, άπαρτα βουνά» και λοιπά. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Για τον Γοργοπόταµο ήταν. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ο καθένας δίνει την ερµηνεία του.
Εσείς θέλετε να καλύπτεστε έτσι, εµείς µπορεί να καλυπτόµαστε
αλλιώς. Η ουσία είναι τώρα ότι θα πρέπει να το συνηθίσουν. Δεν
µπορούν να το χωνέψουν. 

Αυτά τα έκανε και το ΠΑΣΟΚ. Τα έχετε πάρει τα µαθήµατα
αυτά µια χαρά. Πάτε και δηλώνετε υποταγή στον ιµπεριαλισµό.
Είναι σαν αυτό που λεγόταν «να βάλουµε κι ένα αντάρτικο τώρα,
να θυµηθούµε το παρελθόν µας». Όµως, να ξέρετε ότι αυτά θα
τα πληρώσετε πολύ ακριβά. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας – Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
έχω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Θα είµαι πολύ σύντοµος. Δέχοµαι
την παρατήρηση του κ. Θεοχαρόπουλου στο άρθρο 30 παράγρα-
φος 3. Δεν εξουσιοδοτείται ο Υπουργός. Εξουσιοδοτείται ο Γε-
νικός Διευθυντής Εξοπλισµών. Παρακαλώ να αλλάξει. 

Στηρίζω την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1317 και ειδικό 81,
που κατέθεσε ο κ. Κατσίκης, για την ΥΠΑΑΠΕΔ. Βάζουν δώδεκα
µισθώµατα εγγύηση στην ενοικίαση για το real estate των Ενό-
πλων Δυνάµεων. 

Τέλος, διαβεβαιώνω τη Βουλή επίσηµα ότι δεν υπάρχουν πυ-
ρηνικά στην Ελλάδα ούτε πρόκειται ποτέ να αποδεχτούµε πυρη-
νικά σε οποιαδήποτε στρατιωτική εγκατάσταση, είτε είναι δική
µας είτε είναι φιλοξενούµενων ή συµµαχίας ή οποιουδήποτε
άλλου. Πυρηνικά στην Ελλάδα δεν γίνονται αποδεκτά και το δια-
βεβαιώνω µετά βεβαιότητος. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Θα το µάθετε, αν φέρουν;
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Βεβαίως, θα το µάθουµε. Τίποτα
δεν µπαίνει στην Ελλάδα και τίποτα δεν γίνεται, εάν δεν έχει
έλεγχο από τις ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις. Για αυτό σας δια-
βεβαιώνω. Το λέω αυτό, διότι άκουσα από τη Χρυσή Αυγή να λέει
ότι µετά τη χολέρα έχουµε και πυρηνικά, τα οποία υπερίπτανται
του Αιγαίου. Δεν υπάρχει τίποτα από όλα αυτά. Μη διαλύσουµε
και την Κρήτη µε τέτοιου είδους φηµολογίες. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όταν τα είχε η χούντα, δεν µίλαγε η
Χρυσή Αυγή. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Εµείς δεν είµαστε χούντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, η
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νοµοτεχνική βελτίωση που ανακοινώσατε, το πρώτο θέµα, θα πα-
ρακαλούσα πολύ να κατατεθεί άµεσα, γιατί θα λήξει η συνε-
δρίαση σε λίγη ώρα, ώστε να ενηµερωθούν οι Βουλευτές. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Θα κατατεθεί αµέσως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βίτσα, ζητή-
σατε τον λόγο για µια τροπολογία;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Ναι, θα ήθελα να στηρίξω τη βουλευτική τροπολογία µε
αριθµό 1316 και ειδικό 80. Την έχω ήδη ανακοινώσει αυτή την
τροπολογία. Αντί να φτάνουν στο τριακοστό πέµπτο έτος και
µετά από εικοσαήµερη θητεία, να έχουν δυνατότητα εξαγοράς
του υπόλοιπου από το τριακοστό τρίτο έτος. Αυτό είναι το ένα
θέµα. 

Το δεύτερο θέµα αφορά την περίπτωση που δεν προσεπικυ-
ρώσει ο Διοικητής του ΑΣΕΙ την απόφαση. Προβλέπεται µε ποια
διαδικασία θα γίνεται αυτό. 

Και το τρίτο, το οποίο και εγώ παραδέχοµαι ότι είναι «φωτο-
γραφικό», δηλαδή αφορά έξι ανθρώπους οι οποίοι έχουν αναπη-
ρία από 100% και πάνω…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Δεν υπάρχει πάνω από 100% αναπη-
ρία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Ναι, υπάρχει στις Ένοπλες Δυνάµεις. Οι άνθρωποι που
έχουν µπει σε κατάσταση πολεµικής διαθεσιµότητας και έχουν
αναπηρία από 100% και πάνω προάγονται τιµητικά στον επόµενο
από τον κατεχόµενο βαθµό. Είναι έξι άνθρωποι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό. 

Κύριε Μεγαλοµύστακα, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω την τοποθέτησή

µου µε ένα θέµα λίγο άσχετο µε το παρόν νοµοσχέδιο, ένα θέµα
που έχει προκαλέσει µεγάλες εντάσεις στο πανελλήνιο και το
οποίο, για εµένα, αποτελεί ντροπή για όλους εµάς, καθώς πρώην
συνάδελφοί µας ζητούν αναδροµικά, όταν, όπως αναφέρθηκε
πολλές φορές σήµερα, τα αναδροµικά στις Ένοπλες Δυνάµεις
δεν έχουν δοθεί, όταν οι συντάξεις κόβονται, όταν ο κόσµος, ο
ελληνικός λαός ζει όλα όσα ζει και είναι σε αυτή την κατάσταση.
Και αυτοί, θαρρείς, δεν έχουν εικόνα του τι γίνεται και θέλουν τα
αναδροµικά. 

Αν κάνω λάθος –που δεν κάνω λάθος- ο κ. Τσοχατζόπουλος
ζητάει 250.000 ευρώ. Δεν έχουµε αίσθηση, δηλαδή, του τι γίνεται
έξω στην κοινωνία. Οι άνθρωποι αυτοί δεν ξέρω αν έχουν τσίπα
και ντροπή. Αυτό είναι κάτι που έχει φτάσει τον κόσµο στο σηµείο
όλους εµάς τους πολιτικούς, το πολιτικό σύστηµα, τους περισ-
σότερους από εδώ, να µη θέλει να τους βλέπει µπροστά του.
Αυτό είναι ένα πλήγµα, το οποίο πρέπει να αντιµετωπίσουµε. 

Η Ένωση Κεντρώων έχει κάνει ξεκάθαρο από την πρώτη µέρα
που βρίσκεται µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο, αλλά και πριν,
καθώς αποτελεί βασική θέση της στα εννιά σηµεία ότι οι συντά-
ξεις των αιρετών πρέπει να καταργηθούν. Όσοι ήταν εδώ µέσα,
όσοι ήταν δήµαρχοι, περιφερειάρχες και οποιοσδήποτε άλλος
αιρετός να πάρει σύνταξη από το ταµείο του, όπως κάθε ένας
Έλληνας πολίτης. 

Το να είσαι πολιτικός δεν αποτελεί επάγγελµα. Είναι ένα κα-
θήκον που έχουµε απέναντι στον ελληνικό λαό, στον λαό που µας
εκλέγει, µας στηρίζει. Για αυτούς πρέπει να παλεύουµε. Δεν πρέ-
πει να µας νοιάζει µόνο ο εαυτούλης µας, το πώς θα εξασφαλί-
σουµε τη σύνταξή µας, που µάλιστα είναι και παχυλή. Το
βουλευτιλίκι και το δηµαρχιλίκι δεν είναι επάγγελµα. Δεν µπο-
ρούµε να βασιστούµε κάνοντας καριέρα πάνω σε αυτό. Είναι
αυτό που οδήγησε τον κόσµο να σιχαίνεται µεγάλο κοµµάτι από
εµάς. 

Το επόµενο θέµα που θα θίξω, το οποίο έχουν θίξει και οι πε-
ρισσότεροι οµιλητές, οι οποίοι ανέβηκαν σε αυτό το Βήµα, είναι
το θέµα των F-16, το οποίο έχει σηκώσει µεγάλη συζήτηση. Αυτό,
για εµένα, είναι λάθος, γιατί τέτοια θέµατα δεν πρέπει να ακού-
γονται τόσο πολύ. Πρέπει να παίζουµε χαµηλά την µπάλα σε τέ-
τοιου είδους ζητήµατα, όπως και στη διπλωµατία. 

Δυστυχώς όλα αυτά προκλήθηκαν από την έλλειψη ενηµέρω-
σης των υπόλοιπων κοµµάτων του Κοινοβουλίου από τα δύο κυ-
βερνητικά κόµµατα. Έχουµε προτείνει πάρα πολλές φορές να
υπάρχει ένα διακοµµατικό συµβούλιο σε επίπεδο Αρχηγών, υπό
την επίβλεψη του Προέδρου της Δηµοκρατίας. Δεν έχει εισακου-
στεί το αίτηµά µας.

Δυστυχώς είδαµε να λέγονται πάρα πολλά, όταν σε µια πε-
ρίοδο που η Τουρκία συνεχίζει τις απειλές της κι έχει επεκτατικές
βλέψεις. Έχει κάνει ήδη µία παραγγελία για εκατό F-35. Όλα
αυτά που έγιναν έπρεπε να έχουν αποφευχθεί. Και ήταν πολύ εύ-
κολο να αποφευχθούν, εάν υπήρχε ενηµέρωση προς τα άλλα
κόµµατα. Δεν µπορούµε να ενηµερωνόµαστε, γιατί δεν είµαστε
ειδικοί. Δεν γνωρίζουµε όλο το ζήτηµα. Εγώ προσωπικά έχω ιδι-
αίτερη ευαισθησία σε αυτά τα θέµατα όντας γιος στρατιωτικού.
Ωστόσο, όλοι εµείς που δεν είµαστε ειδικοί, δεν µπορούµε να
ενηµερωνόµαστε από τις διαθέσεις ενός δηµοσιογράφου, ο
οποίος µπορεί να θέλει απλώς να σας πολεµήσει. Κι ενδεχοµέ-
νως να έχετε δίκιο σε αυτό. 

Η πολιτική και ο σχεδιασµός που αφορά την εθνική άµυνα και
τη διπλωµατία θα πρέπει να είναι µακρόπνοος, σταθερός, δια-
κοµµατικός και να εκπέµπει σοβαρότητα. Δεν µπορούµε να βα-
δίζουµε έτσι. Συµφωνούµε στο να αναβαθµιστούν τα F-16. Πόσα
θα είναι αυτά; Ποια θα είναι τα χρήµατα. Τι έχετε ζητήσει; Δεν
θα έπρεπε να πάρετε και τη γνώµη των υπολοίπων; Μας λέτε ότι
θα δώσουµε µέχρι 1,1 δισεκατοµµύρια δολάρια, περίπου 800
εκατοµµύρια ευρώ. Για πόσα αεροπλάνα; Μας είπατε το ποσό.
Θα µας πείτε και τον αριθµό των αεροπλάνων; 

Μάλιστα, δική µας πρόταση, της Ένωσης Κεντρώων, είναι να
δούµε αν µπορούµε να προµηθευτούµε και κάποια F-35. Δεν
µπορούµε να ανταγωνιστούµε τους Τούρκους, όταν αυτοί θα
έχουν νέα αεροπλάνα κι εµείς θα πηγαίνουµε µε τα δικά µας τα
αναβαθµισµένα. 

Δεν λέµε σε καµµία περίπτωση να µη γίνει αναβάθµιση. Ξέ-
ρουµε ότι αν δεν αναβαθµιστούν τα αεροσκάφη µας, που απο-
τελούν και τη ραχοκοκαλιά της αµυντικής µας γραµµής, αυτά
σιγά-σιγά θα πηγαίνουν προς την αχρηστία. Θέλουµε να αναβαθ-
µιστούν, θέλουµε να εξελίξουµε τον στόλο µας, ωστόσο πρέπει
να δούµε αν µπορούµε να τον ενισχύσουµε και µε κάποια νέα αε-
ροσκάφη, που αυτό είναι κάτι θεµιτό, και νοµίζω ότι µπορούµε
να το κατακτήσουµε. 

Επίσης, όλη αυτή η κουβέντα γίνεται χωρίς να έχετε δει τι γί-
νεται µε τους ιπτάµενούς µας. Από το 2010 µέχρι σήµερα έχουν
υποστεί µειώσεις στο πτητικό επίδοµα από 15% έως  45% περί-
που. Καλώς τα άψυχα αεροπλάνα, αλλά να δούµε λίγο και το δυ-
ναµικό µας, τους πιλότους µας. Είστε δυόµισι χρόνια Κυβέρνηση
και δεν έχετε κάνει κάτι γι’ αυτούς προς το παρόν σε αυτό το επί-
πεδο τουλάχιστον.

Κύριες θέσεις µας στην Ένωση Κεντρώων είναι πρώτον, να
διατηρήσουµε το 2%. Ποτέ δεν ήµασταν αντίθετοι σε αυτό,
καθώς είµαστε σε µια περιοχή όπου, όπως θέλουµε να λέµε, απο-
τελούµε σταθεροποιητικό παράγοντα. Εποµένως πρέπει να το
κρατήσουµε αυτό. 

Ωστόσο πρέπει να υπάρχει µια ορθολογική αξιοποίηση όλων
των ανθρώπινων και οικονοµικών πόρων. Πρέπει να έχουµε κάνει
έναν εξορθολογισµό και έναν αυστηρό έλεγχο όσον αφορά τις
δαπάνες που έχουµε για την άµυνα και όλα αυτά σε ένα καθε-
στώς διαφάνειας. Πρέπει να αποφύγουµε τις παθογένειες του
παρελθόντος, να αποφύγουµε τις µίζες, τα σκάνδαλα και όλα
αυτά που µας οδήγησαν σε αυτήν εδώ την κατάσταση. 

Επίσης, πιστεύουµε ότι άµεσα θα πρέπει να ενισχυθεί και η ελ-
ληνική πολεµική βιοµηχανία. Πρέπει να στηρίξουµε τόσο τις κρα-
τικές όσο και τις ιδιωτικές εταιρείες, καθώς το αµυντικό µας
υλικό καλό θα ήταν να προέρχεται σε µεγάλο µέρος του µέσα
από την Ελλάδα, ενισχύοντας έτσι την οικονοµία µας. Το ίδιο θα
έπρεπε να γίνεται και για τη συντήρηση των εξοπλισµών που
έχουµε πάρει από το εξωτερικό.

Πριν πάω στο νοµοσχέδιο, θα ήθελα να κάνω ξεκάθαρο και
σαφές ότι, όταν µας παρακολουθούν οι ξένοι, γιατί υπάρχουν
πρέσβεις, πρόξενοι και βλέπουν όλα όσα γίνονται από αυτή την
Κυβέρνηση, δηλαδή ο Πρωθυπουργός µας άλλα να λέει πριν
γίνει πλανητάρχης πλέον ο κ. Τραµπ και άλλα να λέει κατά την
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επίσκεψή του εκεί, όταν βλέπουν –δεν µπορώ να το χαρακτηρίσω
κιόλας- τι γίνεται µέσα στη Βουλή από την επίσκεψη του κύριου
Υπουργού στο Λονδίνο µε την επίσκεψή του στο καζίνο, δεν ξέρω
ποιοι οµόλογοί του θα τον υποδεχτούν µε ανάλογη σοβαρότητα
και όταν αυτό το θέµα «σηκώνεται» µέσα στη Βουλή σε τέτοιο
βαθµό που το έχει µάθει όλος ο πλανήτης. 

Δεν πρέπει να προβαίνουµε σε τέτοιες συµπεριφορές και σε
τέτοιες εικόνες, όταν βρισκόµαστε σε αυτή τη δύσκολη κατά-
σταση. Σοβαρότητα θέλει και η διπλωµατία και η εθνική άµυνα. 

Και τώρα επί του νοµοσχεδίου. Θα ξεκινήσω από το τέλος.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Μιλάς ήδη οκτώ λεπτά και είκοσι
πέντε δευτερόλεπτα. Πρώτη φορά σε ακούω να µιλάς οκτώµισι
λεπτά. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Άµα πιστεύετε ότι δεν
ήταν σοβαρά, εγώ αυτά ήθελα να αναφέρω. Άποψή σας είναι
αυτό, κύριε Υπουργέ. Ας µην χάνουµε άλλο χρόνο, πήγαµε στα
οκτώ λεπτά. Άλλωστε επί των άρθρων µίλησε πολύ εµπεριστα-
τωµένα και ο εισηγητής µας. Εδώ ο ρόλος µου είναι ως Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ο κ. Σαρίδης που είναι σοβαρός.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Χαιρόµαστε και τα συγ-
χαρητήρια µας στον κ. Σαρίδη που είναι σοβαρός και δεν το αµ-
φισβητεί κανένας αυτό.

Επίσης, για το άρθρο 30 τώρα, το οποίο είναι ένα άρθρο που
διαπραγµατεύεται και έχει διατάξεις που κινούνται προς τα αντι-
σταθµιστικά, είναι µια νέα σύµβαση αντισταθµιστικών που αφο-
ρούν τα αντιαεροπορικά συστήµατα PATRIOT. Είναι γνωστό σε
όλους ότι τα αντισταθµιστικά αποτελούν ένα πεδίο διαφθοράς.
Είδαµε ότι οι Αµερικάνοι τα κατήργησαν. Είδαµε στη χώρα µας
τι έχει γίνει που µε το ν.3978/2011, σύµφωνα µε την εναρµόνιση
της ευρωπαϊκής οδηγίας τα καταργήσαµε και εµείς. Όµως, για
να λέµε τα σύκα σύκα και τη σκάφη σκάφη, η συγκεκριµένη οδη-
γία ως στόχο έχει κυρίως την ενίσχυση των µεγάλων γαλλογερ-
µανικών κολοσσών της πολεµικής βιοµηχανίας σε βάρος των
πολεµικών βιοµηχανιών µικρότερων χωρών, όπως είµαστε κι
εµείς. 

Έχοντας υπ’ όψιν ότι δεν ανήκουµε σε εκείνους που δαιµονο-
ποιούν άνευ ετέρου τα αντισταθµιστικά, είναι αλήθεια ότι αυτά
µαζί µε την εγχώρια βιοµηχανική συµµετοχή, που, επίσης, καταρ-
γήθηκε, και την ελληνική προστιθέµενη αξία βοήθησαν σηµαντικά
στη βιωσιµότητα των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, που αποτε-
λούσαν και τη ραχοκοκαλιά, όπως είπαµε και πριν, της εγχώριας
αµυντικής βιοµηχανίας.

Όµως και µια ακόµη ωφέλεια που είχαµε ήταν από την εισα-
γωγή τεχνογνωσίας στη χώρα µας. Μην ξεχνάµε ότι παντού στον
κόσµο η ανάπτυξη της βιοµηχανίας, ιδίως της βαριάς, στηρίχ-
θηκε στη στρατιωτική βιοµηχανία για τους εξοπλισµούς.

Είναι, επίσης, αλήθεια ότι τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, παρά την ευρωπαϊκή οδηγία, µε στοχευµένες πάντα κι-
νήσεις κατορθώνουν να αναθέτουν σχεδόν το σύνολο των αµυν-
τικών τους δαπανών σε εγχώριες βιοµηχανίες. Είναι δυνατή,
µάλιστα, η επίκληση στο άρθρο 346 της συνθήκης για τη λειτουρ-
γία της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την εξαίρεση µέρους ή ακόµα
και του συνόλου της προµήθειας από την οδηγία για λόγους που
η παροχή πληροφοριών είναι αντίθετη µε την ουσιώδη ασφάλεια
αυτών.

Εποµένως ζητάµε από τον κύριο Υπουργό να λάβει τώρα
µέτρα για την αναγέννηση της εγχώριας αµυντικής βιοµηχανίας.
Δεν θέλουµε περαιτέρω υποβάθµισή της. Σίγουρα οι µόνοι που
ωφελούνται από το κλείσιµο, ενδεχοµένως, όλων αυτών των εται-
ρειών θα είναι οι µιζαδόροι και οι µεσάζοντες που φέρνουν τον
εξοπλισµό από το εξωτερικό.

Θέλουµε οπωσδήποτε να έχουµε άµεση ενίσχυσή της, γιατί
έτσι θα δούµε και αυτή την πολυπόθητη ανάπτυξη, θα δηµιουρ-
γηθούν θέσεις εργασίας, επιτέλους, και µέσα στην Ελλάδα και
όχι µόνο στους εταίρους µας και στους συνεργάτες µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ πολύ λίγο χρόνο ακόµη, κύριε Πρόεδρε.

Επίσης, κάτι άλλο ασυνήθιστο που παρατηρείται σε αυτό το
άρθρο –βέβαια, θα δούµε και τις νοµοθετικές βελτιώσεις που
ανακοινώθηκαν προ ολίγου- είναι η σύµβαση των αντισταθµιστι-
κών να κυρώνεται µε νόµο και ενώ το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου
κυρώνει σύµβαση που έχει συγκεκριµένους όρους και προβλέ-
ψεις, ταυτόχρονα να εξουσιοδοτείται ο εκάστοτε Υπουργός.

Γιατί να αφήνουµε κάποιες τόσο σηµαντικές δραστηριότητες
και αποφάσεις να παίρνονται από τον Υπουργό; Άποψή µας είναι
αυτές οι τροποποιήσεις που θα χρειαστούν να γίνουν να έρχον-
ται στο Κοινοβούλιο και να υπάρχει έλεγχος από όλους µας.
Αυτό είναι καθήκον σας και δικό µας καθήκον.

Τέλος, για να κλείσω -εάν υπάρχει κάποιο κενό, θα τοποθετη-
θεί στη δευτερολογία του ο εισηγητής µας- θέλω να αναφερθώ
στο άρθρο 27. Οι Ένοπλες Δυνάµεις αποτελούν ένα Σώµα, το
οποίο θα έπρεπε να είναι τουλάχιστον συµπαγές, σταθερό,
ισχυρό και δυνατό. Δεν χωρούν τριγµοί, δεν χωρούν ρωγµές σε
αυτό Σώµα. Πρέπει όλες οι Ένοπλες Δυνάµεις να είναι ενωµένες
και βλέπω ότι και µε το νοµοσχέδιο που φέρατε το 2016, αλλά
και µε αυτό, δηµιουργούνται συγκρούσεις και διχόνοιες. Αυτό
είναι κάτι που πρέπει να δούµε πολύ προσεκτικά, γιατί σε καµµία
περίπτωση δεν θέλουµε έναν διαλυµένο στρατό.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μεγαλοµύστακα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί από το 1ο Γενικό Λύκειο Αµαλιάδας (δεύτερο
τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Μιχελογιαννάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο πραγµατικά λύνει σηµαντικά

ζητήµατα. Η επιστροφή των έµπειρων στελεχών σε µη οργανικές
θέσεις, ακόµα και µετά τα τριάντα πέντε έτη για τουλάχιστον
άλλα πέντε έτη, σηµαίνει προσφορά εµπειρίας, κάλυψη αναγκών,
όχι επιβάρυνση στον προϋπολογισµό, όχι στέρηση θέσεων ερ-
γασίας σε άλλα Υπουργεία που έχουν ανάγκη, που είναι πολύ ση-
µαντικά.

Εξίσου σηµαντικά είναι η διόρθωση του ν. 2639/1996 για την
εξέλιξη στο στράτευµα, το προεδρικό διάταγµα για την απονοµή
αποστρατευτικού βαθµού στους εθελοντές µακράς διάρκειας -
του ανθυπολοχαγού έναντι του ανθυπασπιστή- και η τροποποί-
ηση του νόµου του 1970 για αξιοποίηση κινητών περιουσιακών
στοιχείων. Και µε την άδεια των τριών Σωµάτων και την έγκριση
του Υπουργού αξιοποιείται το αποθηκευτικό υλικό είτε ως υλικό
είτε ως συλλεκτικό υλικό. Αυτό µπορεί  να εκποιηθεί. Είναι εξίσου
σηµαντικό.

Επίσης, προβλέπει τη δηµιουργία Κοινού Σώµατος Οικονοµι-
κών Υπηρεσιών και Υπηρεσίας Εσωτερικών Υποθέσεων, σύσταση
δηλαδή νέων ενιαίων δοµών για οικονοµικά εγκλήµατα και δια-
φθορά. 

Θα στελεχωθεί από το σύνολο των αξιωµατικών του Ελεγκτι-
κού Σώµατος του Στρατού Ξηράς, από τους επιτυχόντες στο δια-
γωνισµό του 2017, την πλήρωση κενών θέσεων αξιωµατικών του
Ελληνικού Σώµατος Ξηράς και από τις µετατάξεις αξιωµατικών
του Οικονοµικού Σώµατος και των τριών κλάδων των Ενόπλων
Δυνάµεων. Δηλαδή, για πρώτη φορά οι εσωτερικές υποθέσεις
και το Σώµα των Ορκωτών Ελεγκτών µέσα στο Υπουργείο απο-
κτούν οντότητα. Άρα υπάρχει διαφάνεια παντού. 

Υπάρχουν αξιωµατικοί που έχουν δικαίωµα να είναι στο εξω-
τερικό για δύο έτη µε επιµίσθιο. Δίνεται η δυνατότητα να παρα-
µείνουν για άλλα δύο χρόνια, εφόσον έχουν συνάψει γάµο µε
πολίτες της χώρας αυτής. Οι πολιτογραφηθέντες από άλλες
χώρες, παραδείγµατος χάριν από τη Ρωσία, που είναι οµογενείς
και έρχονται στην Ελλάδα, µόλις έπαιρναν την ιθαγένεια, µέσα
σε δύο µήνες έπρεπε να παρουσιαστούν στον Ελληνικό Στρατό.
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Τώρα δίνεται αναβολή για έναν χρόνο, που είναι σηµαντικό για
τις οικογένειές τους. 

Η ρύθµιση των ληξιπρόθεσµων οφειλών των στρατιωτικών νο-
σοκοµείων είναι επίσης σηµαντική.

Υπάρχει η νοµοθετική έγκριση σύµβασης µεταξύ της εταιρείας
«RAYTHEON» και των Ενόπλων Δυνάµεων. Έγινε διαβούλευση
µεταξύ των δύο µερών και της αντισυµβαλλόµενης εταιρείας για
κάλυψη υπολειπόµενης υποχρέωσης και αποφυγή δικαστικών
διαδικασιών. Έτσι προβλέπονται αντισταθµιστικά οφέλη και ανά-
πτυξη αµυντικής βιοµηχανίας, µε προγράµµατα πιστωτικής αξίας
205 εκατοµµύρια ευρώ, που είναι εξίσου σηµαντικό. 

Το άρθρο 27 για τον συνδικαλισµό ουσιαστικά είναι συνέχεια
του ν.4407/2016. Με το άρθρο αυτό γίνεται οµαλότερη η ενά-
σκηση του δικαιώµατος αυτού. Θα µπορούν, δηλαδή, οι αξιωµα-
τικοί να βρίσκονται στην έδρα της περιφέρειας και να
συνεδριάζουν µία φορά τον µήνα, να κάνουν εκλογές και αλλαγή
καταστατικού. 

Με όλα αυτά βλέπει κανείς ότι το νοµοσχέδιο λύνει σοβαρά
θέµατα στις Ένοπλες Δυνάµεις. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μιχελογιαννάκη. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κυριαζίδης από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Συναδέλφισσες και συνάδελφοι,

συζητούµε ένα νοµοσχέδιο σήµερα µε διατάξεις, που αφορούν
έναν ιδιαίτερο εργασιακό χώρο. Άρα χρειάζεται ιδιαίτερη προ-
σοχή αναφορικά βέβαια µε συγκεκριµένες διατάξεις, που έχουν
να κάνουν µε την οµοψυχία και τη σύµπνοια των Ενόπλων Δυνά-
µεων. 

Είµαι υποχρεωµένος να κάνω µία αναφορά προς τον Υπουργό
Άµυνας, για όσα είχε δεσµευτεί και προεκλογικά αλλά και στη
συνέχεια, ως συγκυβερνήτης, µε την έννοια της συµµόρφωσης
προς τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας, που δυ-
στυχώς δεν τήρησε σε κανένα βαθµό, ούτε ως Υπουργός Άµυνας
ούτε ως συγκυβερνήτης, µολονότι είχε πει πάρα πολλές φορές
ότι, εάν συνέβαινε αυτό, δεν θα συµµετείχε στην όποια συγκυ-
βέρνηση µε τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Το ίδιο ακούστηκε και πέρυσι, όταν έγιναν περικοπές από
πλευράς Υπουργείου Εργασίας, όπου συµπεριλήφθηκαν και τα
στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας,
αναφορικά µε τις µισθολογικές ωριµάνσεις και προαγωγές, που
και τότε πάλι είχε φέρει τροπολογία ο Υπουργός Άµυνας ότι
µέχρι το τέλος Σεπτεµβρίου του 2016 θα έβρισκε τα ισοδύναµα,
προκειµένου τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµά-
των Ασφαλείας κατ’ επέκταση, να µην υποστούν τις όποιες συ-
νέπειες. 

Δυστυχώς πέρασε και αυτός ο χρόνος, τελειώνει και το 2017
και δεν είδαµε καµµία ρύθµιση που θα δώσει κάποια ανάσα στα
συγκεκριµένα στελέχη. Τουναντίον, µε τον νόµο Κατρούγκαλου,
τον ν.4387, διαπιστώσαµε και διαπιστώθηκε ότι ακόµη και οι συν-
τάξεις του µηνός Οκτωβρίου 2017 έχουν αισθητές µειώσεις,
µέχρι και 200 ευρώ, ειδικά σε αυτούς που υπηρέτησαν σε συγ-
κεκριµένες µονάδες, που έχουν να κάνουν ειδικότερα µε τον κίν-
δυνο, εννοώ µε τα πτητικά που εκτελούσαν τις πτώσεις
αλεξιπτωτιστών και ούτω καθεξής. 

Το αυτό θα συµβεί αναδροµικά µε τον προαναφερθέντα νόµο
από 1-6-2016 έως και 31-12-2018. Σύµφωνα µε τις κείµενες δια-
τάξεις, θα έχουµε µια δραµατική µείωση των συντάξεων, η οποία
µαζί µε τα αναδροµικά θα ανέλθει στο ποσό των 500 ευρώ µηνι-
αίως. 

Οι ίδιες διατάξεις έχουν αναστείλει την καταβολή των συντά-
ξεων µέχρι 31-12-2018 σε αυτούς που –αν θέλετε- ως ανώτατα
στελέχη είχαν αµοιβές που ξεπερνούσαν τις 2.000 ευρώ και
εννοώ τους αρχηγούς των Σωµάτων, τους υπαρχηγούς, εν πάση
περιπτώσει, εκείνα τα στελέχη που θα έπρεπε κανείς µε ιδιαίτερη
φροντίδα και µε έναν σεβασµό να τα αντιµετωπίζει, για να αγγίξει
δηλαδή ο αρχηγός των Σωµάτων τα 1.800 ευρώ στη συνέχεια. 

Αυτά είναι λυπηρά. Δεν είναι δυνατόν να αντιµετωπίζονται
αυτά τα στελέχη µε αυτόν τον –θα µου επιτραπεί- απαξιωτικό
τρόπο και τόνο. 

Έρχοµαι, κύριε Υπουργέ, στα ζητήµατα που έχουν να κάνουν

µε δύο νέες υπηρεσίες στις Ένοπλες Δυνάµεις. Η µία αφορά το
Σώµα Οικονοµικών Επιθεωρητών, η οποία, βεβαίως, ορθά ανήκει
στον Αρχηγό του Γενικού Επιτελείου. Τη δεύτερη υπηρεσία,
όµως, που δηµιουργείται στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας –και
αναφέροµαι στην Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων- την υπαγά-
γετε σε εσάς. Για ποιον λόγο; Ο στρατιωτικός εισαγγελεύς ξέ-
ρουµε ότι έχει συγκεκριµένες αρµοδιότητες, µπορεί να κάνει
κατά τα άρθρα 30 και 31 της Ποινικής Δικονοµίας κάθε προανα-
κριτική πράξη, προκειµένου να διαπιστώσει παράνοµες πράξεις,
να προβεί σε ποινικές διώξεις και λοιπά. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Των στρατιωτικών. Εδώ µιλάµε για
πολιτικό προσωπικό. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ναι, το οµολογείτε εδώ. Δεν αντι-
λαµβάνοµαι γιατί θα πρέπει η Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων
να υπάγεται σε εσάς.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Είναι Υπηρεσίες του Υπουργείου. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ναι, βεβαίως. 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Δεν θα τις είχε αλλιώς. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Γιατί δεν θα τις είχε αλλιώς; Πώς

τις έχει το Αρχηγείο της Ελληνικής Αστυνοµίας; 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Δεν τις έχει. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Πώς δεν τις έχει; 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Διαβάστε να δείτε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Εσείς διαβάστε το! Διευκρινίστε

το, σας παρακαλώ. Δεν είναι δυνατόν πολιτικά η Υπηρεσία Εσω-
τερικών Υποθέσεων να υπάγεται σε εσάς. Δηλαδή, θα δίνετε
συγκεκριµένη κατεύθυνση για το ποιους θα ελέγχει, τι δεν θα
ελέγχεται; Αυτό είναι πρωτάκουστο. Δεν µπορεί να συµβεί. Άλ-
λωστε, οι αρµοδιότητες του στρατιωτικού εισαγγελέα είναι και
συγκεκριµένες. Θα µπορούσε να ασκήσει –αν θέλετε- και αυτή
την εποπτεία. 

Εν πάση περιπτώσει, αν δυστυχώς δεν θέλετε να το αντιλη-
φθείτε, θα το βρούµε µπροστά µας, θα το βρείτε µπροστά σας. 

Και βεβαίως, έρχοµαι σε ένα πιο συγκεκριµένο ζήτηµα, για το
οποίο εκ της εµπειρίας µου θα πρέπει να απευθυνθώ προς εσάς,
γιατί συνεργαστήκαµε, όπως και µε τον παρόντα κ. Λοβέρδο και
µε τον κ. Βίτσα, προκειµένου επιτέλους και στα Σώµατα Ασφα-
λείας να υπάρχει µια συνδικαλιστική έκφραση κατά τον τρόπο
που θα τους αναλογούσε, κατά τον τρόπο που θα έπρεπε. 

Διότι αυτό που συµβαίνει σήµερα στις Ένοπλες Δυνάµεις συ-
νέβη και στην Ελληνική Αστυνοµία, κύριε Υπουργέ. Επί επτά χρό-
νια πράγµατι αυτό που συµβαίνει σήµερα συνέβαινε και στην
Ελληνική Αστυνοµία, µε αποτέλεσµα να υπάρχει τεράστια διχό-
νοια, να υπάρχουν δηλαδή ανώµαλες καταστάσεις. Και θα έλεγα
ότι την πλήρωσε και το αστυνοµικό προσωπικό, αλλά και η Ελ-
ληνική Αστυνοµία. 

Και έρχεστε σήµερα εσείς να επαναλάβετε ακριβώς το ίδιο, µε
την έννοια της δηµιουργίας µιας κατευθυνόµενης συνδικαλιστι-
κής φωνής, παρουσίας, που θα έλεγα ότι θα έπρεπε τα προηγού-
µενα παθήµατα να µας γίνουν µαθήµατα. Και µάλιστα πού το
κάνετε; Σε έναν εργασιακό χώρο που θέλει ιδιαίτερη προσοχή,
µε την έννοια της οµοψυχίας και της σύµπνοιας. 

Τι κάνετε, λοιπόν, τώρα; Έρχεστε και νοµιµοποιείτε µια συγ-
κεκριµένη συνδικαλιστική ένωση, της βάζετε και µια ταµπέλα και
υποχρεώνονται όλα τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων να εν-
ταχθούν σε αυτή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Αναπληρωτά Υπουργέ, είχατε δεσµευθεί προκειµένου
να φέρετε µια τροποποίηση, µια νοµοτεχνική βελτίωση. Τι κάνετε
τώρα εδώ; Έρχεστε και βάζετε την ταµπέλα, δηλαδή πλέον το
συγκεκριµένο σωµατείο µε την επωνυµία «Πανελλήνια Οµοσπον-
δία Ενώσεως Στρατιωτικών» οφείλει να εναρµονίσει το καταστα-
τικό του, σύµφωνα µε τα όσα σήµερα αποτυπώνονται εδώ και
όλοι υποχρεώνονται να ενταχθούν εκεί σε συγκεκριµένο χρονικό
διάστηµα. 
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Άρα, λοιπόν, τι κάνετε; Τους υποχρεώνετε όλους να ενταχθούν
εδώ προκειµένου να ελέγχετε συνέχεια όλο αυτό από πλευράς
συνδικαλιστικής έκφρασης.

Κάνετε κακό, κύριε Υπουργέ. Σας το λέω: Κάνετε κακό. Συµ-
φωνούµε –ειλικρινά σας το λέω- στις πρωτοβάθµιες. Και όσες
δεν έχουν δηµιουργηθεί σύµφωνα µε τον νόµο να ιδρύσουν τα
καταστατικά τους. Γιατί δεν δηµιουργείτε µία δευτεροβάθµια ορ-
γάνωση, χωρίς ονοµατεπώνυµο, στο διάστηµα αυτό να ιδρύσουν
το καταστατικό τους και να προχωρήσουν στη συνέχεια µέσα σε
συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα στην όποια εκλογική διαδικασία
και ο υπέρτερος, ο καλύτερος να αναδειχθεί µέσα από αυτή τη
διαδικασία; 

Τι κάνετε εσείς τώρα; Βαφτίζετε συγκεκριµένα και θα πρέπει
όλοι να περάσουν µέσα ακριβώς από αυτή τη «δευτεροβάθµια»
οργάνωση µε ονοµατεπώνυµο, µε ταµπέλα, αποκλείοντας τους
λοιπούς. Και θα συνεχιστεί το πρόβληµα. Σας το λέω ειλικρινά.
Αυτό –θα µου επιτρέψετε την έκφραση- είχαµε πάθει και στην
Ελληνική Αστυνοµία. Καθίσαµε -όλα τα κόµµατα κάθισαν- το
1994, φτιάξαµε πράγµατι µια τέτοια ρύθµιση, έγινε αποδεκτή και
µε οµαλότητα και σύµπνοια προχωρήσαµε στο επόµενο βήµα
χωρίς να διαταραχθεί το παραµικρό.

Θέλετε να συνεχιστούν αυτές οι διαταράξεις και οι αναταρά-
ξεις εντός των Ενόπλων Δυνάµεων; Εσείς έχετε την ευθύνη αν
θέλετε να ακολουθήσετε αυτόν τον τρόπο.

Μέχρι να τελειώσει η σηµερινή συζήτηση έχουµε µία ευκαιρία
να υπάρξει µια οµαλότητα στις Ένοπλες Δυνάµεις. Για ό,τι συµ-
βεί θα είστε υπεύθυνοι, ειλικρινά σας το λέω. Υπάρχει πρόθεση.
Συζήτησα µε τους εισηγητές όλων των κοµµάτων, πλην του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, διότι προφανώς θα υιοθετεί τη δική σας θέση, και συµφω-
νούν ως προς αυτό. Δώστε τη δυνατότητα, δώστε την ευκαιρία
για µια οµαλότητα στις Ένοπλες Δυνάµεις.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κυριαζίδη.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος

των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχει ζητήσει τον
λόγο ο κ. Βίτσας.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Μία κουβέντα µόνο, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Η τροπολογία µε γενικό αριθµό
1311 και ειδικό αριθµό 77 που είχαµε αφήσει σε εκκρεµότητα,
για τη συµφωνία της κ. Αχτσιόγλου, για το θέµα των µετοχικών
ταµείων γίνεται δεκτή. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ – ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Για ποιο θέµα
είναι, κύριε Υπουργέ;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Για το 4% των κρατήσεων από τα
εξοπλιστικά για τα ταµεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Κύριε Βίτσα, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Επειδή έρχεται και επανέρχεται και τραβάει, να δώσω µια
οριστική απάντηση και να πω ποια είναι η δική µου η θέση. Έχω
υπ’ όψιν µου όλες τις προτάσεις. 

Πρώτον, ξαναλέω ότι και τα δύο σωµατεία που θέλουν να είναι
οµοσπονδίες, λέγονται «Πανελλήνια Οµοσπονδία Ενώσεων Στρα-
τιωτικών». Και τα δύο. Το ένα έχει κρατήσει ως αρκτικόλεξο το
ΠΟΕΣ, το άλλο ΠΟΜΕΝΣ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Μία δευτεροβάθµια.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Καθίστε, να καταλάβετε και τι λένε οι άνθρωποι. Η πρόταση
έρχεται και λέει: Πάρε από αυτά τα δύο και φτιάξε µια τρίτη. Άρα
δεν αποκλείει το γεγονός να υπάρχουν αυτά τα δύο. Έρχοµαι
εγώ και λέω: Αυτό είναι ζήτηµα όχι για νοµοθέτηση στη Βουλή.

Είναι ζήτηµα πολιτικής πρακτικής. Δεν υπάρχει µόνο αυτή η πο-
λιτική πρακτική.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, βάζετε ταµπέλα.
Τα ονοµάζετε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Πάλι τα ίδια θα λέω. Δεν υπάρχει κανένα αρκτικόλεξο σε
αυτό που διαβάζετε. Και τους το είπα: Προσέξτε, κύριοι, δεν
υπάρχουν µόνο τα δύο σωµατεία που λέγονται ΠΟΕΣ και ΠΟ-
ΜΕΝΣ. Όταν ολοκληρωθεί η διαδικασία –για να είµαστε και κα-
θαροί- της εκλογής των αντιπροσώπων και των διοικητικών
συµβουλίων των περιφερειακών ενοτήτων, υπάρχουν και οι πρό-
εδροι. Άρα, αν δεν τα βρείτε µέσα σε αυτό το διάστηµα των
τριών, έξι µηνών, υπάρχουν και άλλες πολιτικές πρακτικές που
µπορούν να αξιοποιηθούν. Εγώ δεν θα πάω να πω στον συνδικα-
λιστή -και δεν είναι ξέρετε ο φόβος µου- τι κάνει ο ένας και τι
κάνει ο άλλος. Το φώναξα και λίγο στον κ. Μεγαλοµύστακα:
Επειδή στη ΓΣΕΕ συγκρούονται συχνά µεταξύ τους –και καλά κά-
νουν- µε διάφορες πολιτικές τακτικές είπε κανένας να µην υπάρ-
χει ΓΣΕΕ; Επειδή στην Πανελλήνια Ένωση των
Επαγγελµατοβιοτεχνών γίνεται το ίδιο, να µην υπάρχει ούτε
αυτή; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µε την διάταξη…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Εγώ σας λέω, λοιπόν, ότι έχω τις καλές µου υπηρεσίες…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

ολοκληρώστε, παρακαλώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ναι, αλλά το ονοµάζετε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε, πα-

ρακαλώ, κύριε Κυριαζίδη.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ταµπέλα βάζετε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Αφού και οι δύο το ίδιο όνοµα έχουν.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Γιατί δεν βάζετε δευτεροβάθµια

οργάνωση;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Πόσες φορές θα πρέπει να σας το πω για να το καταλά-
βετε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Γιατί δεν το βάζετε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Εσείς δεν συµφωνείτε να υπάρχει µία;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Βεβαίως.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Τότε τι µου λέτε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Μα, εδώ έχει ονοµατεπώνυµο. Το

ονοµάζετε εδώ…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Αφού το ίδιο ονοµατεπώνυµο έχουν και οι δύο. Πόσες φορές
θα το πω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώσατε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Το καθορίζετε εδώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κυριαζίδη, τα

είπατε πριν από λίγο. Παρακαλώ, δεν καταγράφεται και το τι λέτε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ρωτήστε πώς λέγεται η ΠΟΜΕΝΣ. Είναι Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Ενώσεων Στρατιωτικών.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ονοµάστε και τις δύο τώρα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Καµµία δεν ονοµάζουµε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Μα, πώς δεν ονοµάζετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κυριαζίδη, δεν

καταγράφεται τίποτα από αυτά που λέτε τώρα. Με ακούτε;
Κύριε Κυριαζίδη, καταλαβαίνετε; Αυτή τη στιγµή δεν έχει κατα-

γραφεί τίποτα απ’ ό,τι είπατε.
Κύριε Υπουργέ, εσείς τελειώσατε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Αικατερίνη Παπακώστα - Σιδηροπούλου από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ
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πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινώ αµέσως την τοποθέτησή µου για το συγκεκριµένο σχέ-

διο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και θα προσπαθήσω
να επικεντρωθώ σε ζητήµατα τα οποία δεν εθίγησαν µε τον
τρόπο που εγώ επιθυµώ να τα θίξω από τους συναδέλφους οι
οποίοι τοποθετήθηκαν πριν από µένα, κύριε Πρόεδρε και αγαπη-
τοί συνάδελφοι.

Θέµα πρώτο. Ευέλπιδες. Βάζω τίτλους.
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί που εκπροσωπείτε την Κυ-

βέρνηση και αγαπητοί συνάδελφοι, θέλω να πω ότι το ζήτηµα
επικεντρώθηκε στο αν φορούσαν ή δεν φορούσαν, ήταν ενδεδυ-
µένοι ή όχι οι Ευέλπιδες µε τη στολή τους.

Εγώ θέλω να επικεντρωθώ στο πολιτικό ζήτηµα το οποίο υπάρ-
χει. Το πολιτικό ζήτηµα το οποίο υπάρχει αυτή την ώρα σε όλη
την Ευρώπη και έχει έρθει και στη χώρα µας είναι ότι παρατηρεί-
ται µια έξαρση βίας και µια έξαρση των άκρων και των ακραίων
συµπεριφορών σε καιρό ειρήνης, σε περίοδο δηµοκρατίας σε
όλες τις πρωτεύουσες της Ευρώπης, µε αποτέλεσµα τα εκλογικά
αποτελέσµατα τα οποία προκύπτουν µέσα σε ένα τέτοιο καθε-
στώς φοβίας και ανασφάλειας των πολιτών είναι ότι καταρρέουν
χριστιανοδηµοκράτες και σοσιαλδηµοκράτες, οι κυβερνήσεις
αντί να δαπανήσουν χρήµατα για κοινωνικές πολιτικές προς τις
ευαίσθητες οµάδες πληθυσµού, δαπανούν πολλά περισσότερα
για την εσωτερική ασφάλεια των ευρωπαϊκών πρωτευουσών.

Αυτό το θέµα θα πρέπει να µας προβληµατίσει. Βλέπετε τα
αποτελέσµατα των εκλογών στην Τσεχία τελευταία, σύµφωνα µε
τα οποία οι άκρες και οι ακρότητες κερδίζουν έδαφος σε βάρος
των παραδοσιακών κοµµάτων.

Αυτό θα πρέπει να µας προβληµατίσει, αγαπητοί συνάδελφοι.
Άρα ο τίτλος «Ευέλπιδες», πέρα από τη φόρτιση περιλαµβάνει

ένα πολιτικό περιεχόµενο το οποίο ουδείς οφείλει να παραγνω-
ρίσει.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συγγνώµη, κυρία

Παπακώστα.
Παρακαλώ, κάντε ησυχία, κύριοι συνάδελφοι!
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Δεύτερον.

Επίσκεψη του Πρωθυπουργού της Ελλάδος στις Ηνωµένες Πο-
λιτείες Αµερικής.

Με αφορά πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε και νοµίζω, αγαπητοί
συνάδελφοι και τον ελληνικό λαό στο σύνολό του, να αποσαφη-
νιστεί στη Βουλή των Ελλήνων µε µια συζήτηση η οποία θα γίνει
στην Εθνική Αντιπροσωπεία, αποσαφήνισης του περιεχοµένου
της συµφωνίας της Ελληνικής Κυβέρνησης µε τις Ηνωµένες Πο-
λιτείες Αµερικής σε ζητήµατα που άπτονται της άµυνας και της
ασφάλειας. Εκεί συµπεριλαµβάνεται και το µέρος από το όλο,
που αφορούσε την αναβάθµιση των F-16. Νοµίζω ότι είναι ένα
µέρος, δεν είναι το όλο.

Εκεί θέλω να πω ότι αυτό πρέπει να ενδιαφέρει την Εθνική Αν-
τιπροσωπεία και τον ελληνικό λαό υπό την εξής έννοια, ότι δη-
λαδή η περιοχή µας, η Ελλάδα, η χώρα µας είναι ο µοναδικός
πυλώνας σταθερότητας στην ευρύτερη περιοχή. Είναι η συγκυ-
ρία εξαιρετικά ευνοϊκή για τη χώρα, διότι οι Ηνωµένες Πολιτείες
Αµερικής αναζητούν αυτή τη στιγµή έναν σταθερό βραχίονα,
έναν σταθερό πυλώνα στην περιοχή και αυτός δεν µπορεί παρά
να είναι η Ελλάδα. Αυτή είναι η δεύτερη παρατήρηση. Άρα, πώς
το αξιοποιεί η χώρα και διά της Κυβερνήσεώς της, µέσα από τις
πάγιες θέσεις, τις οποίες εκφράζει και τις οποίες τήρησε και η
παρούσα Κυβέρνηση;

Άρα δεν καταλαβαίνω γιατί περιµένατε κάτι διαφορετικό κά-
ποιες πτέρυγες της Βουλής. Δεν νοµίζω ότι µπορεί, όταν κάποιος
είναι στη διακυβέρνηση, να φεύγει από τις πάγιες θέσεις της
χώρας σε σχέση και µε το αµυντικό δόγµα, σε σχέση και µε τα
ζητήµατα της εξωτερικής πολιτικής και της διπλωµατίας, σε
σχέση µε αυτό που η χώρα έχει οικοδοµήσει επί χρόνια ως πάγια
εξωτερική της πολιτική και ως δόγµα άµυνας και ασφάλειας. Δεν
καταλαβαίνω, δηλαδή, τι θα περίµενε κανείς διαφορετικό απ’
αυτό. 

Αυτό που αναµένω, όµως, είναι να αποσαφηνιστεί πώς σε µία
τέτοια ευνοϊκή συγκυρία επωφελείται η χώρα µας πολύ περισ-
σότερο απ’ ό,τι θα µπορούσε να ωφεληθεί, ενδεχοµένως, σε µία

περίοδο, κατά την οποία δεν υπήρχαν οι εντάσεις µε τη γειτονική
χώρα, την Τουρκία, δεν υπήρχαν οι διαθέσεις στην Ευρώπη να
επιστρέψουµε στον 19ο αιώνα, σε συνάρτηση µε αυτό που είπα
στην αρχή. Δηλαδή, αντί να πάµε σε µία Ευρώπη µεγαλύτερη,
ασφαλέστερη και πιο κοντά στους πολίτες της, πηγαίνουµε σιγά-
σιγά σε λογικές φεουδαρχισµού, να κλειστούµε στον εαυτό µας
και να περιχαρακωθούµε µε βάση τη φοβία και την ανασφάλεια
που επικρατούν. 

Άρα τι κερδίζουµε εµείς τώρα; Πρέπει να µας το αποσαφηνί-
σετε. Εγώ θα ήθελα να δω τον Πρωθυπουργό της χώρας να µας
το εξηγεί αυτό.

Το τρίτο που θέλω να πω είναι ότι πρέπει να λύσετε µία σειρά
από προβλήµατα στο Υπουργείο, διότι κάνετε ένα διαχειριστικό
νοµοσχέδιο. Το καταλαβαίνω. Αλλού διαφωνούµε, έχουµε δια-
φορετική άποψη και αλλού συµφωνούµε. Είναι διαχειριστικά τα
ζητήµατα. Σας θέτω, όµως, δύο-τρία θέµατα τα οποία είναι πολύ
σοβαρά. 

Τι θα κάνετε, για παράδειγµα, κύριε Υπουργέ, µιας και είστε
Υπουργός Άµυνας, µε την κατάργηση προστασίας των συντά-
ξεων των ΑΜΕΑ των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων και, µά-
λιστα, µε βαριά αναπηρία, 80% και άνω; Εκεί είδαµε να αίρεται
ουσιαστικά η προστασία του θεσµού της αναπηρίας, ο οποίος
προστατεύεται από το Σύνταγµα, από το Εθνικό και Διεθνές Δί-
καιο. Παραβιάστηκε η νοµιµότητα µε τον νόµο Κατρούγκαλου.
Θα αποκατασταθεί η χωρίς νόµιµη αιτία µη προστασία των συν-
τάξεων των ΑΜΕΑ; Είναι ένα ζήτηµα το οποίο πρέπει να λύσετε.

Ένα δεύτερο ζήτηµα είναι οι συντάξεις χηρείας. Σε καµµία
χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν εκδίδεται σύνταξη βάσει των
εισοδηµατικών και των περιουσιακών στοιχείων των ασφαλισµέ-
νων. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο πρέπει να δείτε και να λύσετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα τρίτο ζήτηµα που πρέπει να δείτε είναι το βαθύ κούρεµα
των συντάξεων των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων, µε βάση
την απαρχή εφαρµογής του νόµου Κατρούγκαλου, και, µάλιστα,
αυτών που κατείχαν θέση ευθύνης. Όσο πιο βαριά θέση ευθύνης
κατείχαν τα στελέχη αυτά, τόσο πιο βαθύ κούρεµα υπέστησαν
στις συντάξεις τους.

Επίσης, θα ήθελα να κάνω µία-δυο παρατηρήσεις που αφο-
ρούν δύο θέµατα, γιατί εν πολλοίς οι συνάδελφοι επικεντρώθη-
καν σε αυτά τα ζητήµατα.

Το άρθρο 11, κύριε Υπουργέ, για το Σώµα Επιθεωρητών και
την Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων –και δεν το είπε κανείς
αυτό το πράγµα- δηµιουργεί σύγχυση και πρέπει να το αλλάξετε.
Θα σας πω ποια πρόταση πρέπει να υιοθετήσετε. Όσον αφορά
τις αρµοδιότητες των οικονοµικών ενώσεων, έρχεται σε σύγ-
κρουση µε το ν.δ.721/1970 περί λογιστικού των Ενόπλων Δυνά-
µεων και Δηµοσίου Λογιστικού και θα έχετε πρόβληµα. Προτείνω,
λοιπόν, να υιοθετήσετε την πρόταση του Συνδέσµου Αποστρά-
των Αξιωµατικών Οικονοµικού Σώµατος, οι οποίοι σας το τονί-
ζουν αυτό το ζήτηµα. Δείτε το, σας παρακαλώ πάρα πολύ. 

Προτείνω τα έσοδα από την αξιοποίηση των περιουσιακών
στοιχείων του Υπουργείου να δοθούν στα µετοχικά ταµεία, διότι
όπως ξέρετε πάρα πολύ καλά, έχουν υποστεί πολλές µειώσεις
και ουσιαστικά τα µερίσµατά τους…

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Έγινε αυτό.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Το βάλατε; Γι’
αυτό ρώτησα προηγουµένως, αλλά µου είπατε ότι η τροπολογία
δεν αφορά σε αυτό. Στα µετοχικά ταµεία.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Στο 4%.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ -ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Αυτό είναι του
Υπουργείου Εργασίας. Εγώ λέω από την αξιοποίηση. Είναι της
κ. Αχτσιόγλου, αν δεν κάνω λάθος.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Είναι από τα εξοπλιστικά.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι. Εγώ µιλώ
για την αξιοποίηση της περιουσίας, δηλαδή για το άρθρο 8, το
οποίο µιλά για την αξιοποίηση περιουσιακών στοιχείων. Να αξιο-
ποιήσετε τα περιουσιακά στοιχεία…
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ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Θα πάει όλο στα µετοχικά ταµεία.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Αυτό, πράγ-
µατι, είναι ένα πάρα πολύ καλό νέο.

Επίσης, ένα ζήτηµα είναι το άρθρο 27, στο οποίο άκουσα να
γίνεται µία συζήτηση η οποία δεν καταλήγει πουθενά. Η γνώµη
µου είναι ότι το πράγµα είναι πάρα πολύ απλό, εάν ζητήσουµε
τη γνώµη των αρχηγών. Η φυσική ηγεσία των Ενόπλων Δυνά-
µεων είναι αυτή η οποία θα έχει και την ευθύνη. Ρωτήστε τους,
λοιπόν, ποια γνώµη έχουν επ’ αυτού του θέµατος, εάν θεωρούν,
δηλαδή, ότι αυτό µπορεί να βοηθήσει.

Άρα, πριν προχωρήσετε σε οποιαδήποτε ρύθµιση, συνεννοη-
θείτε µαζί τους, ρωτήστε τη γνώµη τους. Αν αυτοί σας δώσουν
το πράσινο φως, τότε προχωρήστε. Αλλιώς, θα φέρετε την πολι-
τική ευθύνη για ό,τι προκύψει. Και σας βεβαιώνω ότι θα προκύ-
ψει, διότι τα πράγµατα δεν είναι καθόλου απλά όταν υπάρχουν
συγκρούσεις και, µάλιστα, στον ευαίσθητο τοµέα των Ενόπλων
Δυνάµεων. 

Τέλος, θέλω να πω ότι καλό είναι στα θέµατα άµυνας όλοι να
επικεντρωνόµαστε στο διακύβευµα. Και το διακύβευµα είναι να
έχουµε µία πολιτική, η οποία πρώτα από όλα να εστιάζει στα στε-
λέχη, διότι τα στελέχη είναι αυτά τα οποία χειρίζονται τα εξοπλι-
στικά µας, τα στελέχη είναι αυτά τα οποία πρέπει να έχουν υψηλό
ηθικό, τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων -άντρες και γυναίκες-
είναι αυτά τα οποία θα πρέπει να αισθάνονται ασφάλεια και εκτί-
µηση στο πρόσωπό τους. Και θα πρέπει αυτό να το αποδει-
κνύουµε εν τοις πράγµασι όλες οι κυβερνήσεις, όλοι οι Υπουργοί
Άµυνας.

Κατά συνέπεια, κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι
εδώ θα πρέπει να συµφωνήσουµε σε µερικά ζητήµατα. Σας επε-
σήµανα ακροθιγώς δύο, τρία ζητήµατα τα οποία είναι πολύ καί-
ρια για τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων. Προχωρήστε προς
αυτή την κατεύθυνση και νοµίζω ότι κανείς δεν θα έχει αντίρρηση
επ’ αυτού.

Σε µια αποστροφή του λόγου µου και στο τέλος της τοποθέ-
τησής µου, κύριε Πρόεδρε, θα πω ότι οι κοκοροµαχίες, οι οποίες
διεξάγονται στη Βουλή των Ελλήνων, οι προσωπικές αναφορές,
και µάλιστα µε αφορµή τέτοια ζητήµατα, δεν περιποιούν τιµή στο
ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Και θα παρακαλέσω και τον κύριο Πρόεδρο της Βουλής και
εσάς, που είστε οι αρµόδιοι Αντιπρόεδροι για να διαχειρίζεστε
και να συντονίζετε αυτή τη διαδικασία, για να διαφυλάσσετε και
το κύρος της Βουλής από διολίσθηση σε πρακτικές και σε συµ-
περιφορές οι οποίες στοχεύουν σε προσωπικό επίπεδο τους συ-
ναδέλφους ή τους Υπουργούς προς τους συναδέλφους ή τους

συναδέλφους προς τους Υπουργούς, να τηρείτε πάντοτε τον Κα-
νονισµό. 

Και ο Κανονισµός λέει ότι επί ασχέτων θεµάτων και επί θεµά-
των τα οποία άπτονται επί προσωπικού ζητήµατος -που δεν αφο-
ρούν, πιστέψτε µε, κανέναν από εµάς, ούτε την ελληνική
κοινωνία- θα πρέπει να τους ανακαλείτε στην τάξη, κύριε Πρό-
εδρε, ει δυνατόν να τους επιβάλλετε και τις δέουσες τιµές. Διότι
ως Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου δεν θα απολογούµαι,
βγαίνοντας έξω από την Αίθουσα αυτή, για συµπεριφορές οι
οποίες δεν µας περιποιούν τιµή και για τις οποίες µε εγκαλούν
οι πολίτες ανυπαιτίως -όσον µε αφορά, διότι έχω φροντίσει να
σέβοµαι τον κάθε συνάδελφο και την καθεµία συνάδελφο- και να
δέχοµαι την φράση ότι «όλοι περίπου το ίδιο είστε» και «τι εικόνα
είναι αυτή την οποία δίνετε στη Βουλή των Ελλήνων» και «πώς
να σας σεβαστούµε εµείς στη συνέχεια;».

Εάν δεν µπορεί ο καθένας και η καθεµία από εµάς να αυτο-
συγκρατηθεί, κύριε Πρόεδρε, γι’ αυτό σας έχουµε ψηφίσει, για
να µπορείτε να επιβάλλετε τον Κανονισµό και να τον επιβάλλετε
εκεί που πρέπει, χωρίς αστερίσκους και χωρίς υποσηµειώσεις.

Σας ευχαριστώ θερµά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Παπακώστα,

όλα κατανοητά αυτά που είπατε. Θα µπορούσε αυτό να απασχο-
λήσει την επόµενη συνεδρίαση της Διάσκεψης Προέδρων και να
το δούµε σοβαρά το θέµα αυτό, το οποίο δεν το βάζετε µόνο
εσείς, αλλά το βάζουν και άλλοι Βουλευτές κατά διαστήµατα.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε να µας πείτε για κάποια νοµοτεχνική;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κατέθεσα τη νοµοτεχνική για τα
τρία θέµατα που ανέφερα προηγουµένως. Αφορά την απάλειψη
του άρθρου 4, αφορά το θέµα της αλλαγής του Υπουργού µε τον
Γενικό Διευθυντή Εξοπλισµών, που πρότεινε ο κ. Θεοχαρόπου-
λος και ένα τρίτο θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να κατατεθεί και να
διανεµηθεί στο Σώµα.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ναι, κύριε Πρόεδρε.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος καταθέτει για τα
Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι
οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Θέλω, κύριε Πρόεδρε, επειδή η κ.
Παπακώστα ανέφερε ένα πολύ λεπτό θέµα για τα ΑΜΕΑ -και
ξέρω ότι έχει γνώση επί του θέµατος- να της ζητήσω, στο πλαίσιο
της συνεργασίας µε το Κοινοβούλιο, να χειριστεί εκείνη το θέµα
στο Υπουργείο, στη νοµοτεχνική επιτροπή. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Θα σας εγχειρίσω, δε, και τις επιστολές που έχουµε κάνει για
τα θέµατα της χηρείας, ώστε να συµπεριλάβουµε στο επόµενο
νοµοσχέδιο και το θέµα των ΑΜΕΑ και το θέµα της χηρείας, για
να µπορέσουµε πράγµατι να αποκαταστήσουµε αυτή την αδικία.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ - ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ: Ωραία. Ευχα-
ριστώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Θε-
οχάρης.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, «µάθε τέχνη
κι άστηνε». Όταν ο κύριος Υπουργός δεν θα είναι πια Υπουργός
-και ελπίζω η αλαζονεία να µην τον τυφλώσει, να µη νοµίζει ότι
θα είναι για πάντα Υπουργός- θα ανοίξει φωτογραφείο. Τόσες
φωτογραφικές διατάξεις µαζεµένες δεν έχουν ξαναγίνει.

Τα παραδείγµατα πάµπολλα. Το άρθρο 3 είναι φωτογραφικό.
Για ποιο λόγο η επαναφορά των αξιωµατικών ειδικής µονιµότη-
τας για τα ελικόπτερα; Γιατί αποκλείονται τα στελέχη από τα
Ανώτατα Στρατιωτικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα, ΑΣΕΙ, και τις Ανώ-
τατες Στρατιωτικές Σχολές Υπαξιωµατικών, ΑΣΣΥ, που τα τελευ-
ταία χρόνια καλύπτουν τις επιχειρησιακές ανάγκες των
ελικοπτέρων; 

Το άρθρο 27, για το οποίο έχει γίνει πολύς λόγος, εισάγει τον
κοµµατικό συνδικαλισµό στις Ένοπλες Δυνάµεις. Φωτογραφικό.
Καταργεί τις περιφερειακές οργανώσεις και προσπαθεί να επα-
ναφέρει στη νοµιµότητα την ΠΟΕΣ. Και αναρωτιέµαι: Για ποιο
λόγο θα πρέπει να διαλυθούν οι ενώσεις των στρατιωτικών; Για
ποιο λόγο δεν πρέπει να µετέχουν οι στρατιωτικοί σε ενώσεις,
σωµατεία, όπως συµβαίνει µέχρι σήµερα; Μήπως γιατί ο Υπουρ-
γός έχει ήδη έτοιµες είκοσι οργανώσεις πρωτοβάθµιες, όπως
αποκάλυψε έγκριτη δηµοσιογράφος του αµυντικού ρεπορτάζ;
Και, µάλιστα, βάζει µπροστά τον Υφυπουργό του, τον κ. Βίτσα,
να υπερασπιστεί τη διάταξη αυτή, η οποία µας επαναφέρει στις
εποχές του κ. Ραυτόπουλου στη ΓΣΕΕ. Θα προσπαθήσει δοτά να
βάλει και να καπηλευτεί το συνδικαλιστικό κίνηµα ο Υπουργός;
Όταν λέει ο ίδιος ότι οι Ένοπλες Δυνάµεις πρέπει να µείνουν
εκτός κοµµατικών αντιπαραθέσεων, πρέπει να το αποδεικνύει και
εµπράκτως.

Με τα άρθρα 8 και 9 παραδίδετε τα έσοδα των µετοχικών τα-
µείων στον Υπουργό Οικονοµικών στραγγαλίζοντας τα µετοχικά
ταµεία, όπως παραδώσατε και τους συνταξιούχους των Ενόπλων
Δυνάµεων στον κ. Κατρούγκαλο. Οι χήρες είναι αυτή τη στιγµή
έξω από το Υπουργείο Εργασίας σε κινητοποίηση. Δώστε λύση.
Δεν είναι δυνατόν στις γυναίκες, οι οποίες έπρεπε να ακολου-
θούν κάθε µετάθεση του άντρα τους, τώρα να λέτε, «τι να κά-
νουµε, δεν πλήρωσε εισφορές» και να χάνουν τη σύνταξή τους.

Είναι θετική, σε κάθε περίπτωση, η δηµιουργία κοινού Σώµα-
τος Οικονοµικών Επιθεωρητών για την πρόληψη και τη διερεύ-
νηση των οικονοµικών εγκληµάτων και εγκληµάτων διαφθοράς
στον χώρο του Υπουργείου, αλλά και των Ενόπλων Δυνάµεων γε-
νικότερα.

Βέβαια, µιλάτε στο νοµοσχέδιο για οικονοµική µέριµνα των
Ενόπλων Δυνάµεων, όταν δεν έχετε προχωρήσει ακόµα σε απο-
κατάσταση των µισθολογικών αδικιών και στην υλοποίηση της
απόφασης του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να πάρετε θέση πότε θα γίνει. Όχι άλλο
ψεύτικες τροπολογίες ότι θα βρείτε ισοδύναµα, οι οποίες χάνον-
ται και δεν υλοποιούνται ποτέ. 

Προχωρήσατε, βέβαια, στην υλοποίηση του νόµου Κατρούγ-
καλου εντελώς αιφνιδιαστικά από 1η Οκτωβρίου, σε επιπλέον πε-
ρικοπές των συνταξιούχων στρατιωτικών, ιδιαίτερα όσων είχαν
ειδικεύσεις, εξειδικεύσεις ή ειδικότητες επικίνδυνες. Γνωρίζετε,

λοιπόν, ότι οι συνταξιούχοι αυτών των ειδικοτήτων έχουν χάσει
πάνω από το 70% των αποδοχών τους; 

Καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής ανακοίνωση του Συνδέ-
σµου Αποφοίτων της Σχολής Ικάρων. Αποδεικνύεται ότι οι περι-
κοπές βάσει του νόµου καθορίζουν, για παράδειγµα, ότι ο
επίτιµος συνταξιούχος Αρχηγός ΓΕΕΘΑ, µε πάνω από σαράντα
χρόνια υπηρεσίας και ανεξάρτητα αν έχει επικίνδυνες ειδικότη-
τες, θα έχει αποδοχές περί τα 1.450 ευρώ. Φανταστείτε τι γίνεται
παρακάτω.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχά-
ρης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ας κλείσω µε το πρόσφατο ταξίδι του Έλληνα Πρωθυπουργού
στην Ουάσιγκτον. Πιστεύαµε και ελπίζαµε ότι κάποιες επενδυτι-
κές πρωτοβουλίες θα ακούγαµε στο ταξίδι αυτό. Η µόνη δέ-
σµευση που τελικά είδαµε ως χώρα είναι να αναβαθµίσουµε τα
F-16, να πουλήσουν, δηλαδή, οι Ηνωµένες Πολιτείες F-16 στη
χώρα µας, µε τον κ. Τραµπ, µάλιστα, να µας ευχαριστεί για τις
πάµπολλες θέσεις εργασίας που δηµιουργεί η Ελλάδα, η Ελλάδα
της ανέχειας, η Ελλάδα που δεν ξέρουν οι Υπουργοί ότι ακόµα
και τώρα άνθρωποι ψάχνουν φαγητό από τα σκουπίδια. Μόλις
ανεβήκατε στους υπουργικούς θώκους, ξεχάσατε να βλέπετε τις
δυσκολίες του κόσµου. Η Ελλάδα αυτή, λοιπόν, δίνει δουλειές
στις Ηνωµένες Πολιτείες.

Και, βέβαια, κανένας δεν ξέρει ποια είναι η αλήθεια, γιατί άλλα
νούµερα ακούµε από εσάς, άλλα νούµερα ακούγονται από τον
ίδιο τον κ. Τραµπ, 2,4 δισεκατοµµύρια στη µία περίπτωση, 1,1 δι-
σεκατοµµύριο εδώ. 

Πρέπει να βάλουµε επιτέλους τα πράγµατα στη θέση τους.
Έγγραφο του οργανισµού «Defence Security Cooperation
Agency» του Αµερικάνικου Πενταγώνου µε ηµεροµηνία 17 Οκτω-
βρίου -το οποίο και θα καταθέτω στα Πρακτικά- αναφέρει ότι το
κόστος αναβάθµισης θα ανέλθει στα 2,4 δισεκατοµµύρια δολά-
ρια και ότι δεν υπάρχουν αντισταθµιστικά ωφελήµατα, τα ωφε-
λήµατα, βέβαια, που έχουν ήδη καταργηθεί µε νόµο και που κι
εσείς ο ίδιος τα έχετε κατηγορήσει ως εκκολαπτήριο διαφθοράς.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχά-
ρης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Από την άλλη ακούµε, φυσικά, το κόστος για 1,1 δισεκατοµ-
µύριο ευρώ. Επιτέλους, αυτό πρέπει να ξεκαθαριστεί.

Κυρίες και κύριοι της συγκυβέρνησης, πήρατε το σενάριο του
ΠΑΣΟΚ της δεκαετίας του ’80 και το υλοποιείτε. Ζούµε για δεύ-
τερη φορά την ιστορία της δεκαετίας του ’80. Όµως, τη δεύτερη
φορά, όπως όλοι ξέρουµε, τη ζούµε ως φάρσα. Διώξατε τους
ενοχλητικούς απ’ το κόµµα σας, όπως και τότε. Πουλήσατε τον
Υπουργό σας, όταν κόντραρε την Εκκλησία, όπως και τότε. Κά-
νετε τη µία κωλοτούµπα, σήµα κατατεθέν του ΣΥΡΙΖΑ και των
ΑΝΕΛ -τώρα πια σήµα κατατεθέν και της χώρας- µετά την άλλη,
όπως και τότε. Ανανεώσατε τις βάσεις, όπως και τότε. Μάλιστα,
αναρωτιέµαι: Γιατί δεν βγάζετε τον κόσµο στους δρόµους να φω-
νάζει: «ο αγώνας τώρα δικαιώνεται». Και από την αγορά του
αιώνα τότε, περάσαµε στην αναβάθµιση του αιώνα τώρα. Ελπί-
ζετε τώρα πως θα βρείτε και έναν Τσοβόλα «να τα δώσει όλα»
πριν τις επόµενες εκλογές. Δεν θα τον βρείτε και δεν θα βρείτε
ούτε και την ψήφο σας!

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής
Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή της
στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
«Τροποποίηση του ν.2939/2001 για την εναλλακτική διαχείριση
των συσκευασιών και άλλων προϊόντων, προσαρµογή στην οδη-
γία 2015/720/ΕΕ, ρύθµιση θεµάτων του Ελληνικού Οργανισµού
Ανακύκλωσης και άλλες διατάξεις».

Τον λόγο έχει η κ. Τριανταφύλλου.
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Η εξασφάλιση της λειτουργικότητας των Ενόπλων Δυνάµεων
είναι αναγκαία συνθήκη για την ενάσκηση των κυριαρχικών µας
δικαιωµάτων και την αποτροπή τετελεσµένων. Κι αυτό αποκτά
ιδιαίτερη σηµασία λόγω της γεωγραφικής θέσης της χώρας µας,
αλλά και µιας διεθνούς πραγµατικότητας που τη διέπει η αµείλι-
κτη αντιπαράθεση. Η εξασφάλιση της λειτουργικότητας των Ενό-
πλων Δυνάµεων περιλαµβάνει πλείστα θέµατα, από τις συνθήκες
διαβίωσης των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων, των οπλιτών,
τις δοµές και τις υποδοµές του Στρατού, το στρατιωτικό υλικό,
τα όπλα και τόσα άλλα.

Είναι κοινό µυστικό ότι τα τελευταία χρόνια, παρά τους διθυ-
ραµβικούς λόγους για τις Ένοπλες Δυνάµεις, περικόπηκαν µι-
σθοί και κονδύλια που θα εξασφάλιζαν αυτή την πολυπόθητη
καλύτερη λειτουργία. Κι όχι µόνο αυτό, αλλά υπάρχει και µια
άπειρη υποκρισία, όταν γίνεται κουβέντα για τις Ένοπλες Δυνά-
µεις. Κι αν θεωρούµε -και πρέπει να το θεωρούµε, έχει αποδειχ-
θεί ιστορικά πολλές φορές- ότι οι Ένοπλες Δυνάµεις είναι ο
υπερασπιστής του εθνικού συµφέροντος, δηλαδή του λαϊκού
συµφέροντος, γιατί δεν τους εµπιστεύεστε όταν µιλάµε για τους
συνδικαλισµούς στις Ένοπλες Δυνάµεις; 

Θα έλεγα ότι σήµερα, αλλά και στις συζητήσεις στις επιτροπές
για το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα και σε άλλες περιπτώσεις,
υπήρχε µια πλειοδοσία για τις Ένοπλες Δυνάµεις, για το ποιος
είναι πιο πατριώτης και ποιος αγαπά περισσότερο τις Ένοπλες
Δυνάµεις.

Θα µιλήσω πολύ γρήγορα για το νοµοσχέδιο. Ρυθµίζεται µια
σειρά από επίµαχα ζητήµατα, ποικίλα ζητήµατα σταδιοδροµίας,
καθώς και µισθολογικά ζητήµατα των Ενόπλων Δυνάµεων. Εισά-
γονται ρυθµίσεις που αφορούν στη δυνατότητα οικειοθελούς
βραχείας παραµονής αξιωµατικών στις τάξεις των Ενόπλων Δυ-
νάµεων.

Επίσης, υπάρχουν σηµαντικές διατάξεις που αφορούν στην
αξιοποίηση της πεπαλαιωµένης κινητής περιουσίας των Ενόπλων
Δυνάµεων, στη σωστή διαχείριση της ακίνητης περιουσίας. Αυτή
ακριβώς µπορεί να προκαλέσει αλυσιδωτά οφέλη τόσο στο στρά-
τευµα όσο και στη δηµοσιονοµική λειτουργία του ΥΠΕΘΑ.

Και, βέβαια, προβλέπει τη δηµιουργία ενός νέου οργανωτικού
πλαισίου για επιθεωρήσεις, εσωτερικούς ελέγχους, µε σκοπό την
πρόληψη και διεύρυνση οικονοµικών εγκληµάτων και εγκληµά-
των διαφθοράς που βλάπτουν τα οικονοµικά συµφέροντα του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και των Ενόπλων Δυνάµεων γενικό-
τερα. Και, δυστυχώς, ο χώρος των Ενόπλων Δυνάµεων και των
εξοπλιστικών προγραµµάτων είναι πλέον αποδεδειγµένο πως
έχει µετατραπεί σε άντρο διαφθοράς κατά τις προηγούµενες δε-
καετίες. Και οι περισσότεροι Υπουργοί -αρκετοί µάλλον, Υπουρ-
γοί, για να είµαι δίκαιη- που πέρασαν από το Υπουργείο,
ελέγχονται για παραβιάσεις και εξυπηρέτηση συµφερόντων εις
βάρος του ελληνικού λαού.

Βέβαια, θα πρέπει να πούµε ότι σήµερα για πρώτη φορά κα-
θορίζεται ένας ενδελεχής έλεγχος συµβάσεων µε την παροχή
διαβεβαίωσης για τη νόµιµη διαχείριση και σύνταξη των οικονο-
µικών αναφορών και των καταστάσεων.

Υπάρχουν πολλές ρυθµίσεις και έγινε µεγάλη συζήτηση αλλά
και αντιπαράθεση για ζητήµατα συνδικαλιστικής εκπροσώπησης.
Εγώ θα ήθελα να πω, πρώτον, ότι πρέπει να δείξουµε εµπιστο-
σύνη στις Ένοπλες Δυνάµεις, δεύτερον, ότι πρέπει οι ίδιες οι
Ένοπλες Δυνάµεις να επιδείξουν σοβαρότητα σ’ αυτό το ζήτηµα
και, τρίτον, ότι κανένα δικαστήριο, κατά την άποψή µου, δεν επι-
βάλλει αυτή τη σοβαρότητα. 

Έγιναν πάρα πολλές αναφορές για το πλαίσιο µέσα στο οποίο
δραστηριοποιείται η χώρα, το πλαίσιο του ΝΑΤΟ και της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και στη συζήτηση αυτή γι’ αυτό το πλαίσιο ακού-
στηκαν πολλά περί αντιαµερικανισµού και κωλοτούµπας, περί
προσχώρησης στον ιµπεριαλισµό.

Να τα πάρουµε µε τη σειρά: Κατ’ αρχάς, κατά την άποψή µου,
η εξωτερική πολιτική δεν είναι µία συλλογή ιδεολογικών τοποθε-
τήσεων. Η εξωτερική πολιτική πρέπει να είναι µία οργανωµένη
προσπάθεια από άποψη ιεράρχησης προτεραιοτήτων, συνοχής,
πειθαρχίας και ακρίβειας εκτέλεσης για την υποστήριξη και την
ενίσχυση των κυριαρχικών δικαιωµάτων µας και για την εµπέ-
δωση της ειρήνης. Όποιος έχει την ευθύνη του σχεδιασµού και

της άσκησης της εξωτερικής πολιτικής πρέπει να επιλέγει και να
προκρίνει συµµαχίες προωθητικές για τον στρατηγικό του σχε-
διασµό και να αποφεύγει άκαιρες επιπλοκές και αχρείαστα µέ-
τωπα.

Για τον αντιαµερικανισµό της Αριστεράς -εγώ θα έλεγα και εν
γένει του ελληνικού λαού- ας ξεκαθαρίσουµε κάποια πράγµατα:
Οι Ηνωµένες Πολιτείες είναι κυρίαρχη δύναµη, παρά τις αλλαγές
σε περιφερειακό επίπεδο και παρά τη διαφαινόµενη προσπάθεια
ή και αυτενέργεια πολλών περιφερειακών δυνάµεων. Από τις
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής ξεκίνησαν και ξεκινούν πολλές
ιµπεριαλιστικές επιθέσεις και δεν χρειάζεται να το κρύψουµε. Το
έχουµε πει. Όλα αυτά γίνονται για να εξασφαλίσουν και να διευ-
ρύνουν τα συµφέροντά τους, όχι τα εθνικά συµφέροντα απαραί-
τητα αλλά τα συµφέροντα του κεφαλαίου. 

Η Ελλάδα πού βρίσκεται µέσα σ’ αυτό; Η Ελλάδα είναι µια
εξαρτηµένη χώρα. Υπάρχουν και άλλοι που ισχυρίζονται κάτι
άλλο, αλλά εµείς πιστεύουµε ακράδαντα ότι είναι µια εξαρτηµένη
χώρα και είναι και µέλος του ΝΑΤΟ. Αξιολογούµε και αξιολογού-
σαµε πάντοτε την πορεία του ΝΑΤΟ, αλλά επιλέξαµε να είµαστε
µέλος του και επίσης διαχειριζόµαστε τις τύχες της χώρας. Σε
αυτή τη διαχείριση επιλέξαµε να έχουµε πλαίσια. Λογοδοτούµε
και είµαστε, βέβαια, υπόλογοι των πράξεών µας απέναντι στον
ελληνικό λαό. Νοµίζω, όµως, ότι η Αριστερά δεν µπορεί να ξανα-
πεί «ηττηθήκαµε». Ηττηθήκαµε, αλλά παρ’ όλα αυτά κάναµε το
καθήκον µας το διεθνιστικό ή όποιο άλλο. 

Γιατί τα λέω όλα αυτά; Πάω τώρα στο αν προσχωρήσαµε στον
ιµπεριαλισµό. Γιατί εµείς, αλήθεια, προσχωρήσαµε στον ιµπερια-
λισµό; Ακριβώς επειδή είµαστε µέλη του ΝΑΤΟ. Όταν η Αριστερά
µε άλλον συσχετισµό, σε άλλες εποχές, έσυρε τον λαό στα πόδια
του βασιλιά, έσυρε τον λαό µε το όπλο στο χέρι στα πόδια του
βασιλιά, αλήθεια, πού προσχώρησε; Το λέω αυτό γιατί νοµίζω ότι
σ’ αυτό το επίπεδο τα λάθη πληρώνονται ακριβά και γι’ αυτό δεν
συγχωρούνται.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας ευχαριστούµε

και για τον σεβασµό του χρόνου.
Εισερχόµαστε στο στάδιο των δευτερολογιών.
Ο κ. Καραγιαννίδης έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Θα προσπαθήσω να είµαι σύν-

τοµος. Ακούστηκαν αρκετά. Κράτησα κάποιες σηµειώσεις από
δω και από κει.

Από την πλευρά της κριτικής του ΚΚΕ, θα ήθελα να κάνω µια
υπόθεση εργασίας. Κατ’ αρχάς βρήκαµε τα F-16 στη χώρα. Δεν
είχαµε δικαίωµα, δεν είχαµε δυνατότητα, δεν µπορούσαµε να πά-
ρουµε κάτι άλλο. Στην περίπτωση που, όπως είπε και ο Γενικός
Γραµµατέας του ΚΚΕ, αυτό ελάχιστα εξασφαλίζει τα ελληνικά
συµφέροντα, ποια είναι η πρόταση; Έχουµε F-16. Το είπα και
στις επιτροπές. Έχουµε τα συγκεκριµένα αεροπλάνα. Ποια είναι
η πρόταση του ΚΚΕ γι’ αυτά τα αεροπλάνα; Να τα έχουµε λει-
τουργικά, ώστε να πετάνε ή να τα αφήσουµε; Το κατανοώ. Είµα-
στε µέλος του ΝΑΤΟ, τα F-16 είναι συνολικό όπλο των
χωρών-µελών του ΝΑΤΟ, µέσα στο δόγµα του ΝΑΤΟ είµαστε,
αλλά υπάρχει µια πραγµατικότητα, την οποία δεν µπορούµε να
αγνοήσουµε. Δηλαδή, ποια είναι η πρόταση όσον αφορά την ανα-
βάθµιση των F-16; Πρόταση δεν ακούσαµε. 

Ακούσαµε για το πόσο κακό είναι το ΝΑΤΟ –το γνωρίζουµε-
ότι είναι ιµπεριαλιστικός οργανισµός –επίσης το γνωρίζουµε- ότι
έχει κάνει παρεµβάσεις και επεµβάσεις σε χώρες –το γνωρίζουµε
και αυτό. Η πρόταση, όµως, για τα αεροπλάνα δεν µπορεί να ξε-
φεύγει διά του πετάγµατος της µπάλας στην κερκίδα! Υπάρχει
µια πρόταση από πλευράς της Αντιπολίτευσης; Ας µην το προσ-
διορίσουµε µόνο στο ΚΚΕ. Έχουµε τα συγκεκριµένα αεροπλάνα.
Εδώ αποτυπώθηκε µια συγκεκριµένη διαδικασία που θα ακολου-
θήσουµε. 

Από την άλλη πλευρά είναι η Δηµοκρατική Συµπαράταξη. Ο
Κοινοβουλευτικός της Εκπρόσωπος είπε ότι δεν θα µιλήσουµε
εδώ προφανώς για όλες τις λεπτοµέρειες για τα F-16, αλλά πείτε
µας πόσο θα κοστίσουν, σε ποια αεροπλάνα θα κάνουµε αναβάθ-
µιση, µε τι ηλεκτρονικά συστήµατα θα τους κάνουµε αναβάθµιση.
Ε, άµα συµφωνούµε ότι όλα αυτά δεν λέγονται εδώ, αλλά λέγον-
ται στην Επιτροπή Εξοπλιστικών Προγραµµάτων, ας µην κάνουµε

908 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



αυτές τις ερωτήσεις, οι οποίες δεν έχουν απάντηση και µετά
λέµε ότι σιωπά το Υπουργείο. Δεν σιωπά το Υπουργείο, γιατί
αυτά δεν λέγονται δηµόσια. Και το συµφωνήσαµε όλοι νοµίζω σε
αυτή την Αίθουσα ότι δεν λέγονται δηµόσια. 

Το δεύτερο έχει να κάνει µε την απεργία των δηµοσιογράφων,
που υπάρχει χθες και σήµερα. Δεν µπορούµε να υποστηρίζουµε
την απεργία των δηµοσιογράφων και να παριστάµεθα στο µονα-
δικό απεργοσπαστικό κανάλι που υπάρχει αυτή τη στιγµή στη
χώρα, στον «ΣΚΑΪ». Ή στηρίζουµε την απεργία των δηµοσιογρά-
φων για να σωθεί το ταµείο τους, ή δεν στηρίζουµε την απεργία
και πάµε στον «ΣΚΑΪ» και δίνουµε συνεντεύξεις. Και τα δύο µαζί
δεν γίνεται. Μάλιστα, πρόεδρος συνδικαλιστικού φορέα πήγε σή-
µερα στον «ΣΚΑΪ» για να µιλήσει για τη γνωστή χολέρα στην
υγεία. Δεν χρειάζεται να πω το όνοµα. Τον ξέρουµε όλοι. 

Τρίτον, ακούστηκαν οι εκφράσεις «ανήκουστη η νοµοθέτηση»,
«είµαστε παράφρονες που νοµοθετούµε µε αυτόν τον τρόπο» και
«πρωτάκουστο». Μιλώ για τη συγκρότηση του σώµατος εσωτε-
ρικών υποθέσεων. Θα ήθελα να πληροφορήσω τον εισηγητή
αλλά και όλη τη Νέα Δηµοκρατία ότι το Λιµενικό υπάγεται στο
Υπουργείο Ναυτιλίας, το εσωτερικών υποθέσεων υπάγεται κα-
τευθείαν στον Υπουργό. Εσείς το νοµοθετήσατε. Άρα είστε πα-
ράφρονες, άρα κάνατε ανήκουστα πράγµατα και άρα αυτό που
νοµοθετήσατε είναι πρωτάκουστο. Εσείς δεν νοµοθετήσατε οι
εσωτερικές υποθέσεις του Λιµενικού να υπάγονται στον
Υπουργό; Θα πείτε κάτι γι’ αυτό; Γιατί κάνετε µια κριτική αγνο-
ώντας τι έχετε κάνει στο παρελθόν, όχι στο µακρινό, αλλά το
2013. 

Όσον αφορά το άρθρο 2 µε τον βαθµό, σας εξήγησε και ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός και ο Υπουργός ότι δεν υπάρχει δηµοσιο-
νοµικό κόστος. Γιατί επιµένετε σε έναν βαθµό που θα δοθεί
τιµητικά; Μάλιστα λέτε ότι θα το κάνουν οι απόστρατοι αξιωµα-
τικοί, αλλά ουσιαστικά τους καθοδηγείτε να πάνε να το κάνουν.
Δεν γίνεται αυτό το πράγµα. Σας εξηγούµε ότι το Γενικό Λογι-
στήριο του Κράτους γράφει µηδέν κόστος. Γιατί δεν το καταλα-
βαίνετε και πρέπει συνεχώς να κάνουµε την ίδια κουβέντα; 

Το ίδιο συµβαίνει και µε το άρθρο 27. Ο χαρακτηρισµός δεν
είναι αρκτικόλεξο. Είναι Πανελλήνια Οµοσπονδία Ενώσεων Στρα-
τιωτικών. Δεν βάζει το αρκτικόλεξο, βάζει το συνολικό χαρακτη-
ρισµό αυτής της συνδικαλιστικής οργάνωσης. 

Σε κάθε περίπτωση, εάν θέλουµε να συνεισφέρουµε σε αυτό,
να συνεισφέρουµε δηµιουργικά. Δεν υπάρχει το «αποσύρετε το
άρθρο». Δεν είναι δηµιουργικό αυτό και, µάλιστα, δεν είναι και
οµόφωνο από όλη την Αντιπολίτευση, γιατί κάτι τέτοιο λέγεται.
Υπάρχουν κόµµατα της Αντιπολίτευσης που θα υπερψηφίσουν
το άρθρο. 

Το νοµοσχέδιο αυτό φέρνει όλες αυτές τις αλλαγές που συζη-
τήσαµε στις τέσσερις επιτροπές. Για εµένα η σηµαντικότερη -
ίσως γιατί ενεπλάκην λίγο περισσότερο- είναι αυτό που συµβαίνει
µε την τάξη του ’90. Προφανώς δεν είναι για όλους σηµαντικό-
τερη. Το ορίζω προσωπικά. Αλλά προσπαθεί να φέρει κάποιες
αλλαγές. Εκτοξεύτηκαν µύδροι εδώ εναντίον του νοµοσχεδίου.
Έχω την εντύπωση ότι θα καταλήξουµε στην ψηφοφορία κατά
άρθρον και η Αντιπολίτευση, που εκτόξευσε µύδρους εναντίον
του νοµοσχεδίου, θα υπερψηφίσει πάνω από τα µισά. Κάτι γίνε-
ται. 

Να κάνουµε κριτική και έγινε παραγωγική κριτική. Πολλά από
αυτά που είπατε το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας τα υιοθέτησε και
τα έκανε νοµοθετικές βελτιώσεις και τα ενσωµάτωσε στο νοµο-
σχέδιο. Δηλαδή, η κριτική βοήθησε σε ένα κοµµάτι. Αλλά δεν
µπορεί να εµφανίζεται εδώ ο κ. Κικίλιας, να ισοπεδώνει το νοµο-
σχέδιο, να λείπει σε όλη τη διαδικασία την υπόλοιπη και στο
τέλος ο εισηγητής να ψηφίσει τουλάχιστον έντεκα, δώδεκα, δε-
κατρία άρθρα. Δεν γίνεται αυτό το πράγµα. Να κάνουµε, λοιπόν,
µια κριτική που να έχει νόηµα. Να κάνουµε µια κριτική στην οποία
θα στείλουµε µε twitter το βίντεό µας στη δηµοσιότητα, είναι
µόνο για το σόου. Το ζήσαµε και µε τον κ. Γεωργιάδη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Δηµοσχάκη,
έχετε τον λόγο. Σας επισηµαίνω τα όρια του χρόνου, είναι επτά
λεπτά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις που φέρατε δεν
άλλαξαν τον φωτογραφικό χαρακτήρα του νοµοσχεδίου που
φέρνετε προς ψήφιση. Επίσης, δε, και οι δέκα τροπολογίες, σχε-
δόν στο σύνολό τους, έχουν σχέση µε τον συζητούµενο νόµο και
δείχνουν την προχειρότητα που διακρίνει το Υπουργείο σας σε
ό,τι αφορά τον σχετικό νόµο. 

Η Νέα Δηµοκρατία θα καταψηφίσει τα άρθρα 8 και 9. Πρώτον,
δεν αποσύρατε τη διαδικασία της προφορικής πλειοδοτικής δη-
µοπρασίας, απλώς ευφυώς προσθέσατε µαζί µε αυτόν τον όρο
και την «ηλεκτρονική». Νοµίζω ότι δεν συνάδει στο Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας, επειδή διαχειρίζεται την πώληση πολεµικού υλι-
κού, να υπάρχει προφορική πλειοδοτική δηµοπρασία. Είναι ανε-
πίτρεπτο. 

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο θέµα, δεν εξασφαλίσατε, όπως υπο-
σχεθήκατε ενώπιον των ενώσεων αποστράτων αξιωµατικών, τα
έσοδα των µετοχικών ταµείων από την αξιοποίηση του υλικού. 

Για τα άρθρα 10 και 23 που αφορούν το Σώµα Οικονοµικών
Επιθεωρητών και το Σώµα Εσωτερικών Υποθέσεων, όπως εσείς
του δώσατε τον όρο «κοινό σώµα», εµείς εµµένουµε στις θέσεις
µας, παρά τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που έχετε επιφέρει, έστω
και τελευταία στιγµή, διότι δεν συµφωνούµε σε πολλά πράγµατα.
Κατ’ αρχάς δεν συµφωνούµε σε ό,τι αφορά τη σύσταση τόσο ση-
µαντικών υπηρεσιών, όταν γίνεται µε τον πλέον απαράδεκτο και
πρόχειρο τρόπο. Θα πρέπει και η µία υπηρεσία και η άλλη να
είναι ξεχωριστές, να υπάγονται στον διακλαδικό Αρχηγό και να
είναι υπό την εποπτεία του εισαγγελέα του αναθεωρητικού δικα-
στηρίου. 

Είµαστε και ήµασταν σαφείς στην πρωτολογία µας. Η Νέα Δη-
µοκρατία πιστεύει στην ανεξάρτητη αρχή, πιστεύει στον εισαγ-
γελέα, όπως αυτός ενεργεί σύµφωνα µε τον Κώδικα Ποινικής
Δικονοµίας από τα άρθρα 31 έως και 36. 

Επίσης, δε, η υπαγωγή στον Υπουργό αυτής της υπηρεσίας
ενέχει κινδύνους και γι’ αυτό εµείς θα καταψηφίσουµε όλα τα
άρθρα τα οποία έχουν σχέση µε το Σώµα Οικονοµικών Επιθεω-
ρητών και το Σώµα Εσωτερικών Υποθέσεων, δηλαδή από το 10
µέχρι και το 23, διότι είχαµε την πολιτική γενναιότητα να σας
προτείνουµε λύσεις. Συµβάλαµε πραγµατικά στο να µπορέσουµε
να σας δώσουµε όλη µας την εµπειρία, αλλά και τις ξεκάθαρες
και κρυστάλλινες θέσεις της Νέας Δηµοκρατίας, προκειµένου να
τις κάνετε αποδεκτές. Δυστυχώς δεν τις κάνατε αποδεκτές και ο
Υπουργός θέλει να έχει και καθήκοντα εισαγγελικά και ανακρι-
τικά. Για όνοµα του θεού! Το πεδίον δόξης είναι λαµπρό για έναν
Υπουργό. Δεν χρειάζεται να µπαίνει σε αυτή τη διαδικασία. Και
νοµίζω ότι είσαστε σε λάθος κατεύθυνση. 

Η Νέα Δηµοκρατία δεσµεύεται ότι θα επαναφέρει την κανονι-
κότητα στις Ένοπλες Δυνάµεις σε ό,τι αφορά την ίδρυση αυτών
των φορέων, διότι αυτοί οι φορείς τους οποίους ιδρύετε -να το
έχετε υπ’ όψιν σας- έχουν σαθρά θεµέλια. 

Επίσης, δεν δεχτήκατε τη διαχρονική στελέχωση του Κοινού
Σώµατος Οικονοµικών Επιθεωρητών από την Ανώτατη Διακλα-
δική Στρατιωτική Σχολή, τη Στρατιωτική Σχολή Αξιωµατικών Σω-
µάτων της Θεσσαλονίκης, που ως γνωστόν οι σπουδαστές των
Ενόπλων Δυνάµεων, τα στελέχη τους, οι αξιωµατικοί, φοιτούν
στο Πανεπιστήµιο Μακεδονίας. 

Σε ό,τι αφορά τις δαπάνες των στρατιωτικών νοσοκοµείων δι-
αιωνίζεται µια απαράδεκτη και αδιαφανής κατάσταση και θα πρέ-
πει όλα τα κόµµατα να συζητήσουµε την επιβολή µιας καθαρής
και διαφανούς διαδικασίας, η οποία θα έχει θετικό οικονοµικό
αποτέλεσµα και εξοικονόµηση χρηµάτων.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο του συνδικαλισµού, παρά τις νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις που συνεχίζει να πραγµατοποιεί ο Υπουργός
Εθνικής Άµυνας, έχει απολύτως φωτογραφικό χαρακτήρα, επι-
τείνει το εµφύλιο κλίµα µεταξύ των στελεχών των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, διχάζει τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και έχετε
σοβαρότατες ευθύνες.

Ήταν µοναδική ευκαιρία. Σας είχα πει ενώπιον της επιτροπής
ότι δεν θα σας θυµούνται για κανένα έργο. Θα σας θυµόντουσαν
ενδεχοµένως αν είχατε τη γενναιότητα και προχωρούσαµε στην
ad hoc διακοµµατική επιτροπή που θα εξέταζε το θέµα, θα
έβγαινε µια διακοµµατική συνισταµένη όλων µας και θα ήµασταν
υποχρεωµένοι όλοι να την υλοποιήσουµε.
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Με αυτές τις γενικές θέσεις, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι ήσαστε
σε λάθος κατεύθυνση και εµείς παρά το ότι είχαµε δεσµευτεί ότι
θα υπερψηφίσουµε έντεκα άρθρα, επειδή δεν αλλάξατε από τη
γραµµή την οποία έχετε σχεδιάσει, γι’ αυτό η ψήφος µας θα είναι
ακόµα περισσότερο περιορισµένη.

Μιας και λείπει, όµως, ο κύριος Υπουργός, θα ήθελα να υπεν-
θυµίσω ότι οι Εβρίτες και οι Θρακιώτες δεν δέχονται εκπτώσεις
σε ό,τι αφορά τη σχεδιαζόµενη δοµή. Μάλιστα, υπάρχει και χα-
µηλόφωνη φήµη ότι θα προβείτε σε ό,τι αφορά τις Ένοπλες Δυ-
νάµεις, διότι ο λαός του Έβρου και της Θράκης είναι
ταυτισµένος µε τους κυµατισµούς και τους µείζονες κυµατι-
σµούς, διότι πιστεύει ότι αυτά τα επιχειρησιακά κέντρα είναι απα-
ραίτητο να υπάρχουν, διότι εξασφαλίζουν ειρήνη και αίσθηµα
ασφάλειας στην περιοχή. Θα παρακαλέσουµε πάρα πολύ να εί-
σαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί σε ό,τι αφορά το αντικείµενο αυτό. 

Με αυτές τις γενικές σκέψεις σε λίγο θα πάρουµε θέση κατ’
άρθρον σε ό,τι αφορά την ψήφιση ή µη του σχετικού νόµου.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τρεις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Μουσικό Γυµνάσιο Κέρκυρας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, προεδρεύατε όταν

κατέβηκε από το Βήµα η κ. Παπακώστα; Ήσασταν εδώ; 
Όταν κατέβηκε από το Βήµα η κ. Παπακώστα, πήρε τον λόγο

ο Υπουργός Εθνικής Αµύνης και αφού τελείωσε θέµατα νοµοτε-
χνικών βελτιώσεων, της είπε ότι για τις συντάξεις χηρείας και για
κάποια θέµατα αναπηρίας τής δίνει –επιτρέψτε µου ελεύθερα να
πω- και τη νοµοθετική πρωτοβουλία. Της δίνει, δηλαδή, την πρω-
τοβουλία να φέρει στη Βουλή ρυθµίσεις.

Το θέµα της χηρείας το έχουµε φέρει εµείς µε κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο και µε προτάσεις της κ. Γεννηµατά δέκα φορές. Στην
παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου, στην Επι-
τροπή Εξωτερικών και Άµυνας, το έφερα δύο φορές. Και σήµερα
άλλη µία το πρωί. Γιατί δεν το έδωσε και σε εµένα; Τι παιχνίδια
είναι αυτά µπροστά στα µάτια µας; Τι παιχνίδια είναι αυτά; Εγώ
έχω θιχθεί πραγµατικά. Με έχει θίξει αυτό. 

Και δεν το λέω γιατί ήθελα πράγµατι να αναλάβω εγώ τη νο-
µοθετική πρωτοβουλία. Όλοι ξέρουν ότι εγώ, ως Υπουργός Ερ-
γασίας, αρνήθηκα να κάνω αυτή την παρέµβαση «τσεκουρηδόν»,
αρνήθηκα να την κάνω και στο 100% της πρότασης της τρόικας
τότε, οι επόµενοι Υπουργοί το ίδιο και ήρθε ο κ. Κατρούγκαλος
και το έκανε εγκληµατώντας.

Στην επιτροπή υπήρξε συµφωνία σχεδόν όλων των δυνάµεων
και του Υπουργείου ότι πρέπει να έρθει µια σχετική τροπολογία
και την περιµέναµε εδώ σήµερα. Είπα το πρωί στην οµιλία µου
ότι δεν ήρθε και τώρα δίδεται η νοµοθετική πρωτοβουλία σε Βου-
λευτή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης; 

Εγώ έχω θιγεί, κύριε Πρόεδρε, και αυτό είναι παιχνίδι µπροστά
στα µάτια µας. Τέτοια, όµως, «κολλητιλίκια» δεν είναι σωστά
µέσα στην Εθνική Αντιπροσωπεία.

Δεύτερον, σε ό,τι αφορά...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Γεωργιάδης είναι

µέτοχος του παιχνιδιού;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν ξέρω τι κάνει ο κ. Γεωργιάδης,

εγώ λέω ότι...
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ως Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος θα ήθελα τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ, να

ολοκληρώσω. Είναι η Βουλή των Ελλήνων και δεν είναι η Βουλή
των παιγνίων εδώ -σε πολιτικό επίπεδο εννοώ.

Τώρα θα αναφερθώ στη Σούδα. Μετά από την επίσκεψη του

Έλληνα Πρωθυπουργού στις Ηνωµένες Πολιτείες και από τρεις
συνεδριάσεις της Επιτροπής Εξωτερικών και Άµυνας και της
Ολοµέλειας υπάρχει αυτό το κενό; 

Το λέω, διότι το 2002 είχα αναλάβει εγώ την πρωτοβουλία ως
Υφυπουργός Εξωτερικών να φέρω την κύρωση της σύµβασης
της Σούδας εδώ στη Βουλή και θυµάµαι τότε τον Συνασπισµό τι
έλεγε. Περάσαν τα χρόνια, οι κυβιστήσεις, κυβιστήσεις, τα εί-
παµε το πρωί αυτά, αλλά µε τέσσερις κοινοβουλευτικές διαδικα-
σίες σε εξέλιξη ακόµα να µη γνωρίζουµε τι ακριβώς έχει
διαµειφθεί επί του θέµατος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Υπάρχει ερώτηση για
την Παρασκευή.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Επεκτάθηκε η αρµοδιότητα και οι λει-
τουργίες της βάσης; Ανανεώνεται απλώς χρονικά η σύµβαση; Να
ξέρουµε. Είναι ανεπίτρεπτο Υπουργός και Αναπληρωτής Υπουρ-
γός επί τέσσερις συνεδριάσεις να µη δίνουν εικόνα επί του θέ-
µατος αυτού.

Τώρα, κύριε Βίτσα, για τα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά µίλησα και
µε τον κ. Δουζίνα, που ήταν εδώ και του είπα ότι δεχθήκατε να
γίνει µια συζήτηση στην Επιτροπή Άµυνας, αλλά πρέπει να έχει
συνεννοηθεί και µε το Υπουργείο Οικονοµικών για να είναι ο κ.
Πιτσιόρλας παρών, οι δυο σας δηλαδή, κυρίως εκείνος, αλλά και
εσείς ως καθ’ ύλην αρµόδιος, για να βγάλουµε µια άκρη.

Από αυτά που λέτε -επαναλαµβάνω ότι σας είπα και στην επι-
τροπή- αντιλαµβάνοµαι ότι µέσα στην πληθώρα των θεµάτων, µε
τα οποία ασχολείστε, σε αυτό δεν έχετε δώσει, µετά τη διαιτητική
απόφαση εννοώ, όχι από την αρχή, τη δέουσα σηµασία. Η διαι-
τητική απόφαση είναι ένα µεγάλο κείµενο και έχει πάρα πολλές
λεπτοµέρειες. Σας παρακαλώ πάρα πολύ, επειδή προσπάθησα
να το κάνω και σε έναν βαθµό έχω έλεγχο του αντικειµένου, σε
έναν βαθµό ίσως µικρό, να έχετε προετοιµαστεί, διότι θα πρέπει
από την επιτροπή αυτή όχι να βγούνε καλά λόγια αλλά να βγει
µια προοπτική.

Και σας εισηγούµαι στις 12 Νοεµβρίου που έχετε τη συζήτηση
µε τη δική σας, µε του ελληνικού δηµοσίου προσφυγή στην εκού-
σια δικαιοδοσία, να ζητήσετε αναβολή της δίκης, γιατί αν πάτε
σε διορισµό ειδικού διαχειριστή, σας ξαναλέω ότι έχετε δωδεκά-
µηνη προθεσµία µέσα στην οποία πρέπει να βρεθεί επενδυτής.
Και η επένδυση που προϋποθέτει σπάσιµο των ναυπηγείων σε
εµπορικό και πολεµικό τµήµα και το µεν εµπορικό πωλείται, το
άλλο θα δούµε τι θα κάνει, έχει πάρα πολλά προβλήµατα. Πρώτα
από όλα έχει προβλήµατα σε σχέση µε την «COSCO», που είναι
ο διαφαινόµενος αγοραστής. 

Εγώ δεν έχω κανένα πρόβληµα, δεν είµαι υπέρ κανενός και
εναντίον κανενός, αλλά επειδή ακούµε όλοι αυτά που ακούτε και
εσείς και λέτε ότι υπάρχουν σχέδια, αυτά εµείς τα εξειδικεύουµε,
γιατί και ο διάλογος και εκτός Αιθούσης είναι πολύς επί του θέ-
µατος. Μπορεί να υπάρχουν ενδιαφέροντα, εν ευρεία εννοία ει-
πωµένα, αλλά όταν µπείτε στις λεπτοµέρειες και ειδικά της
διαιτησίας θα δείτε ότι αυτός που θα αναδεχθεί µια τέτοιου εί-
δους ρύθµιση αναδέχεται και ένα τσουβάλι από νέες προσφυγές
στη διαιτησία και από αγωγές, που αγγίζουν το 1 δισεκατοµµύ-
ριο. 

Και αν δείτε δε από την παρούσα διαιτησία την απόφαση, είναι
θέµα να λέτε ότι είναι 180 εκατοµµύρια και τη µια µέρα να λέτε
ότι η προσφεύγουσα στη διαιτησία ζήτησε 1 δισεκατοµµύριο και
πήρε 180 εκατοµµύρια και την άλλη να λέτε ότι ζήτησε 1,5 δισε-
κατοµµύριο και πήρε 180 εκατοµµύρια.

Θέλω να δείτε προσεκτικά τι έχει πει η απόφαση. Εγώ έδωσα
ενδεικτικά µεγέθη και στην επιτροπή και το πρωί. Δεν είναι η ώρα
τώρα να επαναλαµβάνουµε τα ίδια θέµατα. Στη Διαρκή Επιτροπή,
όµως, θα πάµε και όταν θα φύγουµε από εκεί, κύριε Βίτσα, θα
έχουµε συναίσθηση όλοι ότι πάµε να δοθεί µια λύση µε άξονα να
µην κλείσει το ναυπηγείο και εάν είναι δυνατόν να συνεχίσει και
απρόσκοπτα τη λειτουργία του. Προτάσεις και σκέψεις υπάρ-
χουν.

Δεν πήρατε, επίσης, θέση σε σχέση µε µία από τα τέλη του
2011 λανθασµένη ερµηνεία που έδωσε το Υπουργείο Εθνικής
Αµύνης, βάσει της οποίας δεν επιτρέπεται στις Ένοπλες Δυνά-
µεις άλλων κρατών να δίνουν δουλειές στα Ναυπηγεία Σκαρα-
µαγκά. 
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Αυτή είναι µία εσφαλµένη ερµηνεία. Την ακολούθησαν πολλές
κυβερνήσεις και η δική σας και οι προηγούµενες και η δική µας.
Είναι λάθος. Αυτό πρέπει να διορθωθεί και δεν το διορθώνετε. 

Πάµε τώρα στους οικονοµικούς επιθεωρητές. Έχω µία πρό-
ταση να κάνω τελευταία στιγµή. Αφορά στο άρθρο 14. Υπάρχει
-αν καταλαβαίνω καλά, γιατί και οι τεχνικές µου δυνατότητες
έχουν όριο για να αντιληφθώ συγκεκριµένες διατάξεις του σχε-
δίου νόµου- µία περίοδος που οι απόφοιτοι ευέλπιδες 2002 -
2007 είναι εκτός διαγωνισµού. Αν έχω δίκιο, τότε µπορείτε να
τους συµπεριλάβετε. Ανέξοδο είναι αυτό. Μια δυνατότητα δίνετε.
Είναι λάθος όλη η δοµή των άρθρων 10 έως 23. Τα είπα το πρωί.
Όµως, αφού δεν αποσύρετε τις ρυθµίσεις, δείτε στο άρθρο 14
αυτή την προσθήκη. 

Έχουµε κάνει δύο τροπολογίες ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη
ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ. Η πρώτη σχετίζεται µε την τροπολογία στον
νόµο Κατρούγκαλου, ώστε το όριο των 2000 ευρώ για τις συντά-
ξεις των στρατιωτικών να εξαιρεί τα επιδόµατα, ειδικά τα επιδό-
µατα σε υπηρεσίες επικίνδυνης θέσης. 

Και επιτρέψτε µου να κλείσω µε αυτό, γιατί τώρα δεν βρίσκω
το κείµενο για την άλλη τροπολογία µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εγώ νόµιζα ότι θα
κλείνατε τώρα, κύριε συνάδελφε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό. 
Επιµένω στις τροπολογίες που έχουµε καταθέσει. Αν µου

δοθεί από τον Πρόεδρο η δυνατότητα για µισό λεπτό όταν τελει-
ώσουν οι επόµενοι συνάδελφοι, θα κάνω µια αναφορά και στη
δεύτερη τροπολογία. 

Και µε αυτά, κύριε Πρόεδρε, ολοκλήρωσα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρα-

καλώ, τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε συνά-

δελφε, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Σχετικά µε αυτό που

ακούστηκε προηγουµένως από τον συνάδελφο κ. Λοβέρδο, κύριε
Υπουργέ, να τα ξεκαθαρίσουµε. Η Νέα Δηµοκρατία δεν συµµε-
τέχει σε καµµία συµπαιγνία µε τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας και
σε καµµία προσχηµατική επιτροπή που θα διαχειρίζεται τα θέ-
µατα των ΑΜΕΑ και της χηρείας, αφού προηγουµένως έχει νο-
µοθετήσει η Κυβέρνηση κι έχει κόψει σε όλους αυτούς τους
ανθρώπους τα λεφτά κι ενώ την εγκαλούµε για τόσους πολλούς
µήνες και ο κ. Δηµοσχάκης κι εγώ και ο Πρόεδρος της Νέας Δη-
µοκρατίας µε ειδική συνάντηση µε αυτούς τους ανθρώπους δύο
φορές µέχρι σήµερα να φέρει τη νοµοθετική πρωτοβουλία και
να δώσει στους ανθρώπους αυτά που τους έκοψε. Άρα, παρα-
καλώ πολύ, να είναι σαφές σε όλους. 

Η Νέα Δηµοκρατία και σίγουρα κανένας Βουλευτής της δεν
συµµετέχει σε τέτοια προσχηµατική επιτροπή, κύριε Λοβέρδο.
Να το ξεκαθαρίσουµε. Αυτές είναι προβοκάτσιες του κ. Καµµέ-
νου.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Λο-

βέρδο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το είχα πει και το πρωί, απλώς µου

διέφυγε η συγκεκριµένη τροπολογία. 
Είχα πει το πρωί στην οµιλία µου, κύριε Πρόεδρε, και το

έχουµε καταθέσει αυτό, ότι εµείς, µε τον τρόπο βέβαια που επέ-
τρεπαν και οι τότε συνθήκες το 2013, 2014, είχαµε καταβάλει µε
βάση τις γνωστές αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας,
το 50% µε τη λογική που είπατε. Εγώ δεν µίλησα για άµεση κα-
ταβολή, αλλά το είχαµε ρυθµίσει και είχε ξεκινήσει να καταβάλ-
λεται το σχετικό 50%. Για το υπόλοιπο 50% έχει γίνει πολύς
λόγος από την πλευρά του κ. Καµµένου, αλλά καµµία ενέργεια.
Κι έχουµε καταθέσει µία τροπολογία σύµφωνα µε την οποία και
γι’ αυτό το υπόλοιπο 50% στο παρόν σχέδιο νόµου πρέπει να
δοθεί λύση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Κούζηλε, έχετε
τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Σε σχέση µε το νοµοσχέδιο τοποθε-
τηθήκαµε κατά τη διάρκεια των επιτροπών και κατά τη διάρκεια
της Ολοµέλειας. 

Αυτό που έχουµε να πούµε είναι ότι από τη στιγµή που δεν
αποσύρθηκε το άρθρο 27, ο διχασµός στις Ένοπλες Δυνάµεις
και η γκρίνια θα συνεχίσουν να υπάρχουν. Και όλα αυτά έγιναν
επειδή φέρατε τον συνδικαλισµό στις Ένοπλες Δυνάµεις. Αυτό
είναι το πρώτο.

Δεύτερον, σχετικά µε αυτό που είπαµε πριν για τα ναυπηγεία,
δεν είναι µόνο τα ναυπηγεία του Σκαραµαγκά. Είναι, κύριε Λο-
βέρδο, όπως είπατε πριν, και τα ναυπηγεία της Σύρου, που αυτή
τη στιγµή αντιµετωπίζουν πολύ σοβαρό πρόβληµα. Υπάρχουν
ήδη προγράµµατα του Πολεµικού Ναυτικού και αυτοί οι άνθρω-
ποι θα θέλουν να ξέρουν τι µέλλει γενέσθαι.

Και κλείνω λέγοντας ότι περιµέναµε να λυθούν κάποια άλλα
θέµατα που µαστίζουν αυτή τη στιγµή τις Ένοπλες Δυνάµεις και
σίγουρα αυτό δεν το είδαµε. Επίσης, για άλλη µια φορά τονί-
ζουµε ότι ήταν απόν το Υπουργείο Εργασίας και το Υπουργείο
Οικονοµικών σήµερα από τη συζήτηση µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει η κ. Κα-

νέλλη.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Θα τηρήσω τα υπεσχηµένα µου όταν τοπο-

θετήθηκα, που είπα ότι θα χρησιµοποιήσω τη δευτερολογία µου
για να διευκρινίσω την ψήφο και να αναφερθώ στις τροπολογίες. 

Σε ό,τι αφορά τα άρθρα, στο άρθρο 1 λέµε «όχι». Στο άρθρο 2
«ναι». Στο άρθρο 3 «όχι». Το άρθρο 4 καταργείται. Θα τα πούµε
στην τροπολογία. Στο άρθρο 5 «όχι». Στο άρθρο 6 «όχι». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα τα πούµε και στην
ψηφοφορία αυτά, κυρία Κανέλλη. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Επιτρέψτε µου να τα πω. Έχει σηµασία,
γιατί σχετίζεται µε τις τροπολογίες. 

Στο άρθρο 7 «ναι». Στο άρθρο 8 «όχι». Στο άρθρο 9 «όχι». Στα
άρθρα 10 έως 23 «παρών». Στο άρθρο 24 «ναι». Στο άρθρο 25
«ναι». Στο άρθρο 26 «ναι». Στο άρθρο 27 «ναι». Στο άρθρο 28
«ναι». Στο άρθρο 29 «παρών». Στο άρθρο 30 «παρών», παρά τις
νοµοτεχνικές βελτιώσεις που φέρατε και για τις οποίες θα µπο-
ρούσε κάποιος να κάνει συζήτηση. 

Πάµε τώρα στις τροπολογίες. Έχουµε τέσσερις υπουργικές,
αν δεν κάνω λάθος, και τέσσερις κοινοβουλευτικές τροπολογίες. 

Ξεκινώ µε τις υπουργικές τροπολογίες. Στην τροπολογία µε
γενικό αριθµό 1306 και ειδικό αριθµό 72 ψηφίζουµε «όχι». Στην
τροπολογία µε γενικό αριθµό 1307 και ειδικό αριθµό 73 ψηφί-
ζουµε «παρών». Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1308 ψηφί-
ζουµε «ναι» και στα δύο σκέλη, όπως τα φέρατε. Στην
τροπολογία µε γενικό αριθµό 1309 ψηφίζουµε «ναι». 

Και τώρα περνώ στις βουλευτικές τροπολογίες. Στην τροπο-
λογία µε γενικό αριθµό 1311 και ειδικό αριθµό 77 ψηφίζουµε
«παρών». Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1312 και ειδικό
αριθµό 78 ψηφίζουµε «ναι». Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό
1315 και ειδικό αριθµό 79 ψηφίζουµε «ναι». Στην τροπολογία µε
γενικό αριθµό 1316 και ειδικό αριθµό 80 ψηφίζουµε «παρών». 

Θέλω να διευκρινίσω δύο πράγµατα. Όσον αφορά στην τρο-
πολογία µε γενικό αριθµό 1311 και ειδικό αριθµό 77, αυτή που
φέρατε για να οριστικοποιήσετε τη διευκρίνιση περί πόρων και
περιουσίας των µετοχικών ταµείων, θα σας εξηγήσω γιατί ψηφί-
ζουµε έτσι όπως ψηφίζουµε. Πρέπει και να σας το αιτιολογή-
σουµε και να σας επισηµάνουµε κάτι. 

Μας ζητάτε να ψηφίσουµε και να πούµε «ναι» ή «όχι» στο
άρθρο του νόµου Κατρούγκαλου που προωθεί την ανταποδοτι-
κότητα των παροχών των µετοχικών ταµείων και προβλέπει µη-
δενική χρηµατοδότηση από τον κρατικό προϋπολογισµό.
Δηλαδή, µας ζητάτε να το αποδεχτούµε, κάτι που ήδη στο επί-
πεδο του νοµοσχεδίου έχουµε λυσσάξει να σας λέµε ότι δεν γί-
νεται. Το φέρνετε τώρα µε τη µορφή τροπολογίας
εξειδικευµένης για τους στρατιωτικούς και περνάτε στην ουσία
ενίσχυση των πόρων προς τα µετοχικά ταµεία, η οποία στην
πραγµατικότητα δεν είναι τίποτα άλλο από τα ίδια τα χρήµατα
των στρατιωτικών. 

Αυτό είναι µια κολοσσιαία αντίφαση ανάµεσα στον νόµο Κα-
τρούγκαλου και σε αυτό που προσπαθούµε να διορθώσουµε
τώρα. Παρουσιάζουµε, δηλαδή, ως έσοδα τον ίδιο τον κόπο και
τα χρήµατα των στρατιωτικών, ενώ έχουµε προαποδεχτεί εκ των
πραγµάτων -εσείς έχετε, όχι εµείς που δεν τον ψηφίσαµε- τον
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νόµο Κατρούγκαλου, ο οποίος προβλέπει µηδενική κρατική χρη-
µατοδότηση και προώθηση ανταποδοτικότητας, αυτό που εµείς
εξακολουθούµε να λέµε «περιουσιακό και άλλο ξεπούληµα». 

Πάω τώρα στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1306 και ειδικό
αριθµό 72, που έχει σηµασία να σας πω γιατί σας λέµε «όχι».
Είναι αυτή η περιβόητη τροπολογία -για να µην ψάχνεστε- µε τις
µακρές τηλεφωνικές γραµµές. 

Επιµέναµε και δεν µας ακούσατε, κάτι που εµµέσως µου επι-
τρέπει να απαντήσω και στην πολιτική αντίληψη για την οποία
αναρωτηθήκατε αν υπάρχουν πράγµατα που δεν λέγονται, όπως
είπε ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, για λόγους αµύνης
και ειδικά όταν συζητούνται στην Επιτροπή των Εξοπλισµών. 

Αυτό που λέτε στην πραγµατικότητα είναι απολύτως ρητορικό
σε ό,τι αφορά την ουσία της άµυνας της χώρας, την πατριωτική
στήριξη των εθνικών µας συµφερόντων. 

Αγαπητέ συνάδελφε, όσο και να χαµογελάτε ξέρετε ότι έχω
δίκιο. Όταν µου φέρνετε αυτή την τροπολογία, αφού λέτε ότι
«πρέπει να προασπίσουµε την πατρίδα και να µη λέµε φανερά
πράγµατα που λέγονται στην Επιτροπή Εξοπλισµών», να βγούµε
και να λέµε µε την τροπολογία στον ελληνικό λαό ότι η πιστοποί-
ηση της καταλληλόλητας των εν λόγω παροχών αφορά τη διά-
θεση των υπηρεσιών αυτών, µακρές γραµµές για να καλυφθούν
οι τηλεπικοινωνιακές ανάγκες υπηρεσιών µακρών γραµµών -ξέ-
ρουν αυτοί που ακούν- σε φορείς πέραν του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας. 

Πάµε, λοιπόν, σε στρατιωτικούς σχηµατισµούς του ΝΑΤΟ και
της Ευρωπαϊκής Ένωσης που είναι εγκατεστηµένοι στη χώρα
µας. Δεν φτάνει που χρειάζεται αυτό, αλλά πάµε και στη χορή-
γηση εξουσιοδότησης από την πλευρά τόσο των νατοϊκών όσο
και των ευρωενωσιακών υπηρεσιών προς το ελληνικό Υπουργείο
Άµυνας. 

Τι δείχνει αυτό για εµάς; Και νοµίζω ότι πρόκειται για κάτι που
καταλαβαίνει και ο οποιοσδήποτε νοήµων άνθρωπος. Πρώτον,
δείχνει τον βαθµό οµογενοποίησης –προσέξτε!- όλων αυτών των
διαφορετικών υπηρεσιών, ελληνικών, νατοϊκών και ευρωενωσια-
κών. Άκουσα την τελευταία συνάδελφο να λέει «το ξέρουµε ότι
είναι ιµπεριαλιστικός µηχανισµός, τι να κάνουµε, είναι real
politic». Είναι ρεαλιστική πολιτική σε ένα στενά συνεργαζόµενο
πλέγµα στον εξαιρετικά ευαίσθητο χώρο των επικοινωνιών και
δη για στρατιωτική χρήση. Λογικό συµπέρασµα είναι η ευθεία
αµφισβήτηση της διασφάλισης του εθνικού απορρήτου. Μιλάµε
για εθνικό απόρρητο!

Όταν έχετε ένα εθνικό απόρρητο το οποίο περνάει σε ευρωε-
νωσιακούς, νατοϊκούς σχηµατισµούς και, ταυτόχρονα, χρειάζεται
στήριξη από τους στρατιωτικούς που θα επιλέξουν ιδιωτικές
εταιρείες για να πετύχουν τις «µακρές γραµµές», πρέπει κάποια
στιγµή να διευκρινίσουµε τι είναι εθνικό και τι δεν είναι. Γιατί έχει
γίνει πολλή συζήτηση εδώ µέσα µε αφορµή τρέχοντα ζητήµατα
της επικαιρότητας. 

Η οµογενοποίηση σε οργανωτικό επίπεδο µε την αντίστοιχη
που υφίσταται, όπως βλέπουµε από όλο το νοµοσχέδιο κι από
άλλο νοµοσχέδια, στο επίπεδο του εξοπλισµού και της εκπαίδευ-
σης, δείχνει τον βαθµό της ένταξης των ελληνικών επιχειρησια-
κών σχεδίων στην εξυπηρέτηση των νατοϊκών. Άρα προκύπτουν
κίνδυνοι.  

Εδώ µε αφορµή αυτό το νοµοσχέδιο λέγονται και ελέχθησαν
πάρα πολύ µεγάλα λόγια και σπουδαία, όπως ότι ο στρατός είναι
όλη του η ζωή. Ο ίδιος που το έχει πει έχει σηκώσει το χέρι του
κάτω από τη σβάστικα. Άρα ξέρουµε και ποιον στρατό εννοεί, για
να είµαστε και σοβαροί. 

Υπήρξε και µία αντίληψη, η οποία είναι άκρως επικίνδυνη, όταν
µιλάµε για τον στρατό, να τον αποκόπτετε πλήρως από την έν-
νοια του λαού. Κι αυτό έγινε µε αφορµή τους ευέλπιδες και τον
ξυλοδαρµό. Αν δεν κάνω λάθος, δεν φορούσαν στολή. Ήταν
στον δρόµο. Άρα έχουµε µία συµπλοκή πολιτών στον δρόµο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Εγώ δεν θα πάρω θέση. Είµαι εναντίον αυτού του είδους των

συµπλοκών. Μπροστά σας είµαι, ξέρετε ποια είµαι, δεν χρειάζε-
ται να σας πω. Προσέξτε, όµως. Γίνεται ιεροποίηση στο ότι έφα-
γαν ξύλο οι τρεις που είναι ευέλπιδες. Τι θα συζητούσαµε εδώ
πέρα, κύριοι συνάδελφοι, αν έδιναν ξύλο οι ευέλπιδες µε πολι-
τικά; Υποθετικά µιλάµε. 

Εποµένως, δεν αποκόπτουµε τους ευέλπιδες, επειδή δεν φο-
ρούσαν στολή, από το σύνολο του ελληνικού λαού σε µία σύγ-
κρουση, η οποία είναι µία σύγκρουση του δρόµου. Θα µπορούσε
να γίνει σε γήπεδο, για παράδειγµα, να έχουµε και χουλιγκάνους
στρατιωτικούς που έχουν βγει µε τη στολή και έχουν πάει και κά-
νουν χουλιγκανισµό. Αυτά, για να µην αφήνουµε να περνάνε
ιδέες περί την πατρίδα, το έθνος, τα εθνικά και τα ταυτίζουµε µε
σχηµατισµούς.

Κι επειδή έγινε και πολύς λόγος για τα αντάρτικα τραγούδια,
κι αν ακούστηκαν κι αν δεν ακούστηκαν, υπήρξαν κορώνες κι από
τη δική σας πλευρά, δεν το συζητάµε. Δεν θέλω να µείνω σε
αυτό. Νοµίζω ότι ο Γραµµατέας σας και ο Κοινοβουλευτικός σας
Εκπρόσωπος απάντησαν σε όλα, γιατί είναι ιδεολογικό. 

Εσείς κρυφτήκατε πίσω από τις ερωτήσεις για τα F-16. Μεί-
νατε για να απαντάτε µόνο στα F-16, αλλά στην ερώτηση για τη
Σούδα, για παράδειγµα, δεν απάντησε κανένας, όπως και στην
ερώτηση για τις άλλες βάσεις.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Την Παρασκευή, κυρία Κανέλλη!
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Εντάξει, την Παρασκευή. Όµως, εµείς σή-

µερα µιλάµε εδώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, κυρία

Κανέλλη. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Πιστέψτε µε,

δεν ήσασταν εδώ, αλλά µέχρι στιγµής έχουν γίνει υπερβάσεις
απιστεύτου είδους και δεν τις κάναµε εµείς.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Καλά, δεν θα τις συµ-
ψηφίσουµε τώρα. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Όχι. Εποµένως επιτρέψτε µου να κλείσω.
Ξέρετε, όταν κάποιος ζητάει την κουρτίνα, έστω και διά του κου-
πονιού, αλλάζει το σενάριο της οµιλίας. 

Φαντάζοµαι ότι µιας και σας πιάνει και µια ανάγκη ιστορικής
αναδροµής, θεωρητικά και λογικά, εφόσον υπάρχει τόσος πα-
τριωτισµός και τόση προσπάθεια έµµεση ή άµεση να µην ταυτί-
ζεται µε τα νατοϊκά συµφέροντα, αλλά ταυτίζεται, ελάχιστα θα
διαφωνούσαν. 

Σήµερα, θέλω να πιστεύω, σε αυτή την Αίθουσα και σαν
έχουµε 2017, µε την τελευταία στροφή του ύµνου του ΕΛΑΣ, που
σέβεται την ελληνική ιστορία περισσότερο από αυτούς που την
κακοποιούν και την ξαναγράφουν από την αρχή: «Με χίλια ονό-
µατα µια χάρη, ακρίτας είτ’ αρµατολός, αντάρτης, κλέφτης, πα-
λικάρι, πάντα είναι ο ίδιος ο ελληνικός λαός». 

Οι Βουλευτές µπορεί να αλλάζουν, οι νοµοθεσίες να αλλάζουν,
οι κακογράφοι της ιστορίας να αλλάζουν, ο ελληνικός λαός πα-
ραµένει παλικάρι και το έχει αποδείξει. Όποιος δεν µπορεί να το
ενστερνιστεί αυτό, µπορεί να γράφει την ιστορία όπως θέλει,
αλλά θα τη διαβάζει µόνος του κι όταν έρθει η εκδίκησή της, θα
την πληρώσει πάλι µόνος του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε να παρουσιάσετε κάποια νοµοτεχνική βελτίωση; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Έχει σηµασία να είναι ο κ. Δηµοσχάκης εδώ πέρα.
Ήρθε ο Υπουργός, αλλά τώρα δεν είναι πάλι εδώ. Υπάρχουν
πράγµατα τα οποία είναι λυµένα. 

Πάντως στη νοµοτεχνική βελτίωση η λέξη «προφορική» δια-
γράφεται. Το έχει πει ήδη ο Υπουργός αυτό.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Δηµήτριος Βί-
τσας καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτε-
χνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Κατσίκη, έχετε
τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ελάτε, κύριε Κατσίκη!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Μα, πώς να έρθω όταν µε παρα-

καλείτε να ξεκινήσω και δεν µε αφήνετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συγγνώµη, παρα-

καλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Και την ίδια στιγµή δεν έχει τε-

λειώσει ο κύριος Υπουργός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Επιτέλους, ελάτε!

Ήρθε η ώρα να σας ακούσουµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ ζήτησα

τρία λεπτά από τα επτά που µου αναλογούν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία! Παρακαλώ,

έχετε τον λόγο.
Τι θέλετε παραπάνω; Θέλετε κάτι παραπάνω από τον λόγο;

Τον έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Σας ευχαριστώ για πολλοστή

φορά, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω από το θετικό αποτέλεσµα, το οποίο εγώ εξάγω

και συµπεραίνω µέσα απ’ αυτή την κοινοβουλευτική συζήτηση
σε ό,τι αφορά το γόνιµο του κοινοβουλευτικού διαλόγου, ο
οποίος αποτέλεσε την αφορµή ώστε η πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου, ο Υπουργός και ο Αναπληρωτής Υπουργός, να δεχ-
θούν θέσεις και απόψεις συναδέλφων, ώστε να συνθέσουν τέτοια
εικόνα που το παρόν νοµοσχέδιο να εµπλουτιστεί και µε άλλες
θέσεις και απόψεις οι οποίες, είτε εν µέσω τροπολογιών είτε εν
µέσω νοµοτεχνικών βελτιώσεων, να συµβάλουν σήµερα ώστε το
παρόν νοµοσχέδιο να γίνει καλύτερο, λειτουργικότερο και ωφε-
λιµότερο.

Βέβαια δεν έλλειψαν, κύριοι συνάδελφοι, απ’ αυτή την Αί-
θουσα και οι αντιπαραθέσεις οι οποίες είχαν να κάνουν µε θέ-
µατα τα οποία δεν συµπεριλαµβάνονταν στην ηµερήσια διάταξη
και στη συζήτηση του παρόντος νοµοσχεδίου. Και εξαιτίας αυτού
αναδείχθηκε η στείρα πολιτική τακτική µέσα από ρηχές προσεγ-
γίσεις, αλλά και εκφράσεις λόγου οι οποίες δεν περιποιούν τιµή
στους υπηρετούντες το ελληνικό Κοινοβούλιο, ιδιαίτερα όταν
διαστρεβλώνουν την αλήθεια και κακοποιούν την πραγµατικό-
τητα, την οποία υποχρεούµαι σε αυτό το σηµείο να αποκατα-
στήσω.

Μας είπε ο συνάδελφος εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης ότι θα αντιµετωπίσει µε πολιτική γενναιότητα το παρόν
νοµοσχέδιο, αφού θα ψήφιζε έντεκα από τα τριάντα άρθρα.
Όµως, πριν από λίγα λεπτά µας είπε ότι τελικά θα αναµορφώσει
την αρχική του θέση ψηφίζοντας λιγότερα άρθρα. Και πρωτοτυ-
πώντας έτσι για άλλη µια φορά, µειώνει αυτή την πολιτική γεν-
ναιότητα για την οποία αρχικά έκανε λόγο. Και, βεβαίως, πολύς
λόγος έγινε µέσα σε αυτή την Αίθουσα για κυβίστηση. Εάν αυτό,
κύριοι συνάδελφοι, που έκανε ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρα-
τίας δεν είναι κυβίστηση, ειλικρινά δεν ξέρω πώς θα µπορούσαµε
να το χαρακτηρίσουµε.

Και ενώ και ο Αναπληρωτής Υπουργός αλλά και ο Υπουργός
Άµυνας διαβεβαίωσαν την Ολοµέλεια ότι τα θέµατα τα οποία σή-
µερα απασχόλησαν περισσότερο από εκείνα τα οποία οφείλαµε
να συζητήσουµε στο παρόν νοµοσχέδιο, δηλαδή τα F-16 από τη
µία µεριά και τα Ναυπηγεία της Ελευσίνας από την άλλη, θα είναι
θέµατα τα οποία θα συζητηθούν σε σύγκληση των αρµοδίων κοι-
νοβουλευτικών επιτροπών, είτε της Άµυνας είτε των Εξοπλιστι-
κών, προκειµένου να θέσουµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους και
να δοθούν οι εξηγήσεις σε όποιες εύλογες απορίες εκφράστη-
καν σήµερα, εντούτοις παρά τις διαβεβαιώσεις της πολιτικής
ηγεσίας αυτά αποτέλεσαν αντικείµενο -όπως είπα και επαναλαµ-
βάνω- πολιτικής αντιπαράθεσης µέσα από -όπως εγώ το αντιλή-
φθηκα- χροιά λαϊκισµού και δηµαγωγίας.

Σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες, θα πρέπει να δεχθούµε ότι και
αυτές -όπως φαίνεται- θα γίνουν από την πλειοψηφία των πολι-
τικών δυνάµεων αποδεκτές, πράγµα που σηµαίνει ότι βελτιώθηκε
ακόµα περισσότερο το παρόν νοµοθέτηµα αίροντας αδικίες επ’
ωφελεία όλων εκείνων που υπηρετούν στις Ένοπλες Δυνάµεις.

Και τελειώνοντας σε αυτό το σηµείο, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

να µου επιτρέψετε να κάνω µία διόρθωση σε µία εκ των τροπο-
λογιών τις οποίες κατέθεσα. Και αναφέροµαι συγκεκριµένα στην
τροπολογία µε γενικό αριθµό 1312 και ειδικό αριθµό 78. Στο ση-
µείο που λέει: «…Στην παράγραφο 4 του άρθρου 74 του
ν.4485/2017, να προστεθεί οι στρατιωτικές σχολές, σχολές», ανα-
φέρεται δύο φορές η λέξη «σχολές». Να διαγραφεί η µία, διότι
από παραδροµή…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Έχει γίνει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεν είναι επί της ουσίας η βελ-
τίωση αυτή, η αλλαγή, η διόρθωση µάλλον, για την οποία παρα-
καλώ, αλλά αναφέροµαι σε τυπογραφικό λάθος και τίποτα
περισσότερο. 

Τελειώνοντας, επιτρέψτε µου να κάνω µια ακόµη παρατήρηση.
Επειδή ειπώθηκε, αν δεν κάνω λάθος διά στόµατος του εισηγη-
τού της Νέας Δηµοκρατίας ότι θα πρέπει απαραιτήτως και µόνο
να έχουν την ειδικότητα του οικονοµολόγου εκείνοι που θα µε-
τέχουν στο Σώµα των Οικονοµικών Επιθεωρητών, θα ήθελα, λοι-
πόν, να πω ότι στην ακρόαση των φορέων και η ΕΛΤΕ και η
ΙΕΣΟΕΛ είπαν ότι οι ελεγκτές µπορούν να είναι και χωρίς αυτό
το εφόδιο των νοµικών ή των οικονοµικών επιστηµών, έτσι ώστε
να µπορούν να προσφέρουν κι αυτοί στο έργο ενός νέου σώµα-
τος, το οποίο µε το παρόν νοµοθέτηµα θα µπορεί από αύριο να
αναλάβει δουλειά και δράση. 

Άλλωστε, να θυµίσω ότι και σε άλλες υπηρεσίες ελέγχου του
Οικονοµικού Εγκλήµατος, βλέπουµε ότι πολλές εκ των ιδιοτήτων
που απέχουν από τις προσδιοριζόµενες, όπως εκφράστηκαν διά
στόµατος του συναδέλφου εισηγητού της Νέας Δηµοκρατίας,
θα µπορούσαν να συµβάλουν, έχοντας την ικανότητα και τη
σωστή αξιολόγηση, µε αποτελεσµατικό τρόπο, µε τον οποίον οι
έλεγχοι να αποβούν επ’ ωφελεία του επιδιωκόµενου σκοπού.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, η Ένωση Κεντρώων θα

ψηφίσει «παρών» επί της αρχής στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.
Θα ήθελα να πω δύο-τρία λόγια για κάποιες τροπολογίες. Η

πρώτη τροπολογία είναι µε γενικό αριθµό 1306 και αφορά τη
συγκρότηση και τη στελέχωση της Εθνικής Επιτροπής Μακρών
Γραµµών µε υπουργικές αποφάσεις. 

Θα θέλαµε να ενηµερωθούµε πληρέστερα από τους συνυπο-
γράφοντες Υπουργούς ποιο θα ήταν το πλαίσιο λειτουργίας της,
ποιο θα είναι το αντικείµενο εργασίας της. Και τα ρωτάω αυτά,
γιατί ενώ αντιλαµβανόµαστε την ευαίσθητη φύση του ζητήµατος
των µακρών γραµµών και της ασφάλειάς τους, ωστόσο δεν µπο-
ρούµε να καταλάβουµε το γιατί επιλέξατε να µας αιφνιδιάσετε
και να προτείνετε ουσιαστικά τη δηµιουργία µιας τόσο σηµαντι-
κής επιτροπής µε µια τροπολογία, που προβλέπει όµως υπερε-
ξουσιοδοτήσεις αφήνοντας στην ουσία τα πάντα σε υπουργικές
αποφάσεις. Θα ψηφίσουµε «παρών» στη συγκεκριµένη τροπολο-
γία. 

Μετά από µια πρώτη ανάγνωση της δεύτερης τροπολογίας, η
οποία έχει γενικό αριθµό 1307 και εισηγείται τη θεσµοθέτηση θέ-
σεων Υπαρχηγού και Επιτελάρχη στο ΓΕΣ σε αντικατάσταση των
θέσεων Α’ και Β’ Υπαρχηγού ΓΕΣ, δεν έχουµε καµµία αντίρρηση
και θα ψηφίσουµε «ναι».

Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1308 µε την οποία, όπως
είχατε προαναγγείλει, προχωράτε σε ρύθµιση θεµάτων που αφο-
ρούν την αναβολή της κατάταξης στις Ένοπλες Δυνάµεις των
στρατευσίµων που είναι κάτοχοι διδακτορικού διπλώµατος και
διέπουν εκτός της χώρας, στο πλαίσιο κινητροδότησης των Ελ-
λήνων επιστηµόνων, ώστε να µη φεύγουν στο εξωτερικό, δεν
µπορούµε παρά να συµφωνήσουµε. Αυτό και µόνο και τίποτε
άλλο πέρα απ’ αυτό.

Επίσης, για τη συµπλήρωση των διατάξεων των άρθρων 129
και 131 του προηγούµενου ν.4472/2017, που επεκτείνεται για τα
µέλη ΔΕΠ των ΑΣΕΙ, το εύρος της εφαρµογής επιµέρους ρυθµί-
σεων που διέπουν το µισθολογικό καθεστώς των µελών ΔΕΠ πα-
νεπιστηµίων, δεν έχουµε παρά να συµφωνήσουµε σε αυτό.
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Σχετικά µε το περιβόητο άρθρο 4, το οποίο ουσιαστικά έρχεται
και µε τη µορφή τροπολογίας, αντί άλλου σχολίου θα ήθελα να
σας διαβάσω ένα απόσπασµα ενός εµπεριστατωµένου άρθρου
του Προέδρου της ΕΣΠΕΘ κ. Κουκουράβα: «Το ιδιαίτερο αυτό
καθεστώς δυσµενούς σταδιοδροµικής εξέλιξης συνιστά απ’ όλες
τις απόψεις αδικία. Και γι’ αυτόν τον λόγο οι θιγόµενοι συνάδελ-
φοι προσβλέπουν στο ΥΠΕΘΑ για την οριστική επίλυση του θέ-
µατος. Η αµφιθυµία λόγων, η διάσταση προθέσεων και πράξεων
µε εξαγγελίες που δεν πραγµατοποιούνται και υποσχέσεις που
εξαγγέλλονται χωρίς να επαληθεύονται, δεν µπορεί να συνεχι-
στεί. Απαιτείται συνέπεια και εντιµότητα, την οποία η πολιτική
ηγεσία του ΥΠΕΘΑ έχει αποδείξει ότι διαθέτει. Η πολιτεία οφείλει
επιτέλους να σταθεί στο ύψος των περιστάσεων, επιδεικνύοντας
σωστά αντανακλαστικά για την οριστική επίλυση του θέµατος».

Όσον αφορά το άρθρο 27, δεν µας πείσατε, κύριε Υπουργέ,
και η Ένωση Κεντρώων θα το καταψηφίσει. Μας είχε κάνει ιδιαί-
τερη εντύπωση το πώς είχε έρθει, το πώς αντέδρασε το Υπουρ-
γείο όλο αυτό το χρονικό διάστηµα µε το περιβόητο άρθρο 27.
Η µοναδική λύση η οποία υπήρχε σχετικά µε αυτό το άρθρο ήταν
µια προσωρινή οµοσπονδία, ίσος αριθµός ιδρυτικών µελών από
τις δύο οµοσπονδίες, οι οποίες υπήρχαν και υπάρχουν, και να
δοθεί ένα εύλογο χρονικό διάστηµα για να πάµε σε εκλογές. 

Δεν υπήρχε άλλη λύση. Οποιαδήποτε άλλη λύση θα επιτείνει
τον διχασµό ο οποίος υπάρχει αυτή τη στιγµή στο Στράτευµα.
Δεν είναι το καλύτερο δυνατό στις ηµέρες µας, έτσι όπως είµα-
στε και µε όλους τους κινδύνους που έχουµε να αντιµετωπί-
σουµε.

Θα µου επιτρέψετε τώρα ένα σχόλιο για το περιβόητο ζήτηµα
των F-16, που τόσο πολύ ακούστηκε και σ’ αυτή την Αίθουσα και
στις επιτροπές και στα µέσα. 

Εγώ θα µείνω στις διαβεβαιώσεις του Αναπληρωτή Υπουργού
και θα περιµένω την επιβεβαίωση. Ούτως ή άλλως η 2α Νοεµ-
βρίου είναι πάρα πολύ κοντά την επόµενη εβδοµάδα. Εγώ θα
ήθελα να πω κάποια πράγµατα, τα οποία είπε ο Υπουργός.
Επειδή είναι εδώ παρών, οπουδήποτε θεωρεί ότι δεν είναι έτσι
τα πράγµατα, να γυρίσει και να µας το πει. 

Είπε, λοιπόν, ο κύριος Υπουργός ότι θα αναβαθµιστεί η συν-
τριπτική πλειοψηφία των F-16. Είπε ο κύριος Αναπληρωτής
Υπουργός ότι ο προϋπολογισµός δεν θα υπερβεί το 1,1 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ. Είπε ο κύριος Αναπληρωτής Υπουργός ότι αφού
έρθει η έγκριση από το αµερικάνικο κογκρέσο, θα ελεγχθεί και
θα προχωρήσουν σε διαπραγµατεύσεις και η οριστική συµφωνία
θα έρθει στη Βουλή. Είπε ο κύριος Αναπληρωτής Υπουργός ότι
από τα 500 εκατοµµύρια τα οποία υπάρχουν κάθε χρόνο από τα
εξοπλιστικά, θα προέλθουν αυτά τα χρήµατα που θα δοθούν και
είπε ο κύριος Αναπληρωτής Υπουργός ότι δηµιουργούνται µεσο-
σταθµικά εκατόν πενήντα θέσεις εργασίας. 

Αυτά είπατε, κύριε Υπουργέ. Γι’ αυτά θα ελεγχθείτε αύριο, µε-
θαύριο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Δεν έχω θέµα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Είµαστε εδώ. Καιρός γαρ εγγύς! 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ε, µη µου το λέτε τώρα αυτό! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, βάλτε τελεία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να εί-

µαστε χρήσιµοι, λοιπόν, στους Έλληνες πολίτες, πρέπει να προσ-
γειωθούµε στην πραγµατικότητα. Πρέπει να σταµατήσουµε να
µιλάµε χωρίς να σκεπτόµαστε και να ξεκινήσουµε επιτέλους να
διακρίνουµε τα σοβαρά ζητήµατα. Το τι κάνει η Τουρκία, για να
εδραιώσει τη θέση της στην παγκόσµια πολιτική σκακιέρα αλλά
και στην περιοχή µας είναι γνωστό και σίγουρα δεν θα το αναλύ-
σουµε αυτή τη στιγµή.

Αντιστοίχως και εµείς θα πρέπει να εξετάσουµε πρώτα, εάν οι
πολιτικές οι οποίες εφαρµόζουµε σε όλα τα υπόλοιπα επίπεδα,
πέραν και εκτός των εξοπλιστικών, λειτουργούν, πράγµατι, απα-
γορευτικά και αποκλείουν την πιθανότητα να µας επιτεθεί η Τουρ-
κία. 

Το τι χρειάζονται οι ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις, για να συνε-
χίσουν να είναι σε θέση να αποκρούσουν αποτελεσµατικά τα επε-
κτατικά σχέδια της Τουρκίας, µπορούν να µας το πουν και µας το

λένε µε θεσµικό τρόπο οι ίδιοι οι αξιωµατικοί µας, που υπηρετούν
την πατρίδα από θέσεις ευθύνης. 

Κάποτε σ’ αυτή τη χώρα, κατά την ψήφιση του προϋπολογι-
σµού, ήταν κοινοβουλευτική παράδοση, να υπερψηφίζει η Αντιπο-
λίτευση τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας.
Κάποτε, βέβαια, έγιναν και όργια στα εξοπλιστικά. Μπορούµε να
διαλέξουµε και να κρατήσουµε τα καλά κοµµάτια της Μεταπολί-
τευσης και να µάθουµε από τα αρνητικά της. Η δηµόσια αντιπα-
ράθεση σε εθνικά ζητήµατα και σε ζητήµατα εξωτερικής πολιτικής
µόνο επιζήµια µπορεί να είναι για τη χώρα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Υπουργέ, θέλετε να προσθέσετε κάτι;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Πολλά θέλω να προσθέσω, κύριε Πρόεδρε, αλλά δεν θα µι-
λήσει ο κ. Δανέλλης;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεν θα µιλήσω, για να συντοµεύσουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ πολύ.
Όπως συµβαίνει συνήθως στις νοµοθετικές πρωτοβουλίες του

Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, έχουν γίνει δεκτές παρατηρήσεις,
που µπορούσαν να γίνουν δεκτές. Επίσης έγιναν παρατηρήσεις,
που κατά τη γνώµη µας είναι σωστές, αλλά χρειάζονται περισσό-
τερη επεξεργασία και συζήτηση και µε το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους και µε το Υπουργείο Οικονοµικών και γι’ αυτόν τον λόγο
δεν έγιναν δεκτές. Είναι, όµως, ζητήµατα τα οποία θα τα δούµε.
Έγιναν και παρατηρήσεις οι οποίες δεν έχουν γίνει δεκτές και θα
µιλήσω για ορισµένες απ’ αυτές, για να δώσω κάποιες διευκρινί-
σεις. 

Κατ’ αρχάς, ξαναλέω για πολλοστή φορά -το είπε και ο κύριος
Υπουργός, το είπα κι εγώ αλλά θα το ξαναπώ, για να είναι καθαρό
και για τον κ. Δηµοσχάκη και για τη Νέα Δηµοκρατία- ότι ο προ-
φορικός πλειστηριασµός έχει αποσυρθεί. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Το είπε ο Υπουργός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Στο Σώµα απευθύνεται

ο κύριος Υπουργός και ακούει και ο κ. Δηµοσχάκης. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Το είπε και ο Υπουργός, δεν έτυχε να είστε εκεί, δεν σας
ενηµέρωσαν. Έγινε και η αντίστοιχη κοινοβουλευτική διαδικασία,
κύριε Δηµοσχάκη…

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι… 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Μην επιµένετε πάνω σ’ αυτό.
Δεύτερον, όσον αφορά τους πόρους των µετοχικών ταµείων,

επειδή έγινε µια ορισµένη συζήτηση, υπάρχει για την τροπολογία
η συναίνεση από το Υπουργείο Εργασίας. Σας το είπαµε και προ-
ηγουµένως. Θέλω να σας τονίσω ότι οι έννοιες «καταθέσεις των
µετόχων» και «περιουσιακά στοιχεία των ταµείων», όπως αυτές
αναφέρονται στο άρθρο 47 του ν.4387/2016, δεν υπάρχουν  µέσα
στις καταστατικές διατάξεις των µετοχικών ταµείων. Δεν υπάρ-
χουν αυτές οι έννοιες. 

Άρα όταν συζητάµε για αυτά, δεν έχουµε να κάνουµε µε τον
κρατικό προϋπολογισµό. Δεν είναι πόροι του κρατικού προϋπο-
λογισµού. Για τον λόγο αυτόν, πρέπει να το διευκρινίσουµε και
στην ουσία αυτό κάνουµε. 

Ξαναλέω ότι υπάρχει η συναίνεση του Υπουργείου Εργασίας.
Με αυτόν τον τρόπο και µε αυτή την τροπολογία διασφαλίζουµε
τη βιωσιµότητα των µετοχικών ταµείων, κάτι που ήταν αίτηµα από
όλες τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες και νοµίζω ότι καλά έκαναν. 

Ένα τρίτο ζήτηµα, είναι ότι υπάρχει µια επιµονή που αφορά τη
µονάδα εσωτερικού ελέγχου. Εγώ από ό,τι καταλαβαίνω, δεν
υπάρχει τόσο ενδιαφέρον να υπάρχει ένας εσωτερικός έλεγχος
στο Υπουργείο και στις διαδικασίες, αλλά το µοναδικό ενδιαφέ-
ρον είναι να υπάρχει ένας έλεγχος του Υπουργού. Ο Υπουργός
ελέγχεται από το Κοινοβούλιο και από τα δικαστήρια, αν αποφα-
σίσει το Κοινοβούλιο. Ελέγχεται επαρκώς στον βαθµό που εµείς
θέλουµε. Κακώς προηγούµενες κυβερνήσεις δεν είχαν θεσπίσει
τέτοιες διαδικασίες. 
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Για αυτόν τον λόγο λέµε ότι έχουµε όλες τις διαδικασίες ελέγ-
χου των πολιτικών προσώπων και πρέπει να ξεκινήσουµε τις δια-
δικασίες ελέγχου -αν θέλετε- και των υπηρεσιακών προσώπων.
Αυτό είναι το κεντρικό µας σύνθηµα και γι’ αυτό επιµένουµε. 

Υπάρχει ένα ακόµα ζήτηµα, για το οποίο θέλω να σας µιλήσω.
Έχουµε κάνει µια επεξεργασία -επειδή το έθεσε ο κ. Λοβέρδος-
για τα ζητήµατα χηρείας και των ΑΜΕΑ. Βεβαίως κάθε πολιτική
δύναµη, κατά τη γνώµη µου, έχει το δικαίωµα της νοµοθετικής
πρωτοβουλίας και για εµάς οι προτάσεις είναι δεκτές και συζη-
τήσιµες. 

Εµείς έχουµε κάνει µία επεξεργασία. Είµαστε στη φάση της
κατάθεσης και εξηγούµε µε επάρκεια -και νοµίζω ότι θα περά-
σει- γιατί οι χήρες των στρατιωτικών είναι σε υποδεέστερη θέση.
Θέλω να αναφέρω τις χήρες των τριών στελεχών στην Κίναρο
και των τεσσάρων στελεχών -ευτυχώς η κοπέλα έζησε και εύχο-
µαι να µακροηµερεύσει- στο Σαραντάπορο. 

Μιλάµε τώρα για γυναίκες, που λόγω των συχνών µεταθέσεων
δεν µπορούν να βρουν δουλειά στον ιδιωτικό τοµέα. Μιλάµε πε-
ρισσότερο για αυτές τις περιπτώσεις. Έτσι δεν είναι; Αυτό είναι
άδικο. Το έχουµε επεξεργαστεί, λοιπόν.

Το δεύτερο θέµα αφορά τα επιδόµατα. Προσέξτε να δείτε,
αυτό που λέµε εµείς -και νοµίζω ότι έτσι θα λυθεί και όχι έτσι
όπως λέτε- είναι ότι αφού µπαίνουν αυτά τα επιδόµατα στον
µισθό, για να είµαστε και τελείως δίκαιοι, θα πρέπει να υπάρξει
µία ελαφρά εξαίρεση στο ταβάνι της συνταξιοδοτικής απολαβής
της σύνταξης δηλαδή. Αυτό είναι το βασικό. Τα βάζουµε στον
µισθό, για να τα βρουν µπροστά τους στη σύνταξη. Αυτό είναι το
κεντρικό ζήτηµα. Γιατί αν αρχίσουµε να τα ξεχωρίζουµε, στο
τέλος -ελπίζω ότι δεν συµβεί- θα την πατήσουµε. 

Τελειώνω µε δύο θέµατα. Για το ζήτηµα των τάξεων του 2002,
που είναι το άρθρο 14, εµείς λέµε ότι θέλουµε η βασική στελέ-
χωση -βεβαίως θα υπάρχουν και άλλοι- να είναι λοχαγοί. Αυτοί
που ήταν της τάξης του 2002, αυτή τη στιγµή είναι ταγµατάρχες.
Θέλουµε και ταγµατάρχες, αλλά θέλουµε το περισσότερο προ-
σωπικό, να είναι λοχαγοί. Άρα από το 2004 και µετά εµπεριέχον-
ται όλοι, δηλαδή δεν αποκλείουµε το 2007, το 2006, το 2005, το
2004. 

Για το ζήτηµα των ναυπηγείων θα ξανασυζητήσουµε στην επι-
τροπή, αλλά σιγά -σιγά αρχίζω να µην καταλαβαίνω. Ένα ζήτηµα
είναι ότι όλη η πληροφόρηση που έχουµε εµείς, είναι από το Νο-
µικό Συµβούλιο του Κράτους. Από όσο γνωρίζω, η απόφαση του
ΙCC, του Διεθνούς Δικαστηρίου, δεν έχει ακόµη δηµοσιευθεί. Άρα
την πληροφόρηση από κάπου την έχουµε όλοι. Εµείς την έχουµε
από το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους. Πρέπει να σας πω…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όλοι την έχουµε από κάπου. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Καλά όταν στο σωµατείο γίνουν ειδικοί, νοµικοί…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το σωµατείο, όµως, έχει συµβούλους.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Σας λέω όµως το εξής: Τα δυόµισι τελευταία χρόνια, συνδι-
καλιστές του σωµατείου -και όχι ολόκληρο το σωµατείο- το έχουν
κλείσει  στα λόγια τέσσερις πέντε φορές. Δεν κλείνουν έτσι τα
ναυπηγεία. Σχετικά µε τη διαδικασία για να τα βρούµε, δεν πρό-
κειται να τα βρούµε µε την ιδιοκτησία, η οποία -αν θέλετε- προ-
ϋπάρχει και η οποία έχει φέρει σε αυτή την κατάσταση τα
ναυπηγεία. 

Διότι µε όλα τα πολιτικά λάθη ή τις πολιτικές ανοησίες που
εσείς είπατε προηγούµενα –δεν το λέω εγώ- δεν φταίνε σε τέτοιο
βαθµό, ώστε η ιδιοκτησία να βγει αλώβητη ή η καλή ή αυτή που
προσπάθησε κ.τλ.. Μην τρελαθούµε και τελείως. Να έχουµε µια
ισορροπία πάνω σε αυτό το θέµα. Άρα εγώ µε συνηγορίες, σε
σχέση µε τον αντίδικο, δεν θα συµφωνήσω και δεν θεωρώ ότι κά-
ποιος στη Βουλή βάζει ένα τέτοιο ζήτηµα. 

Εγώ λέω το εξής: Θα πάµε στην επιτροπή. Εγώ µετά την από-
φαση του Διεθνούς Δικαστηρίου κάλεσα το Νοµικό Συµβούλιο
του Κράτους. Πέρα από το γεγονός ότι µου έφερε έκθεσή του
για την απόφαση, κάναµε και σύσκεψη επί της απόφασης. Αυτά
που σας λέω, δεν τα έβγαλα από το µυαλό µου. Τα έβγαλα µε τη
βάσανο των ερωτήσεων, διότι εγώ έχω έναν τρόπο που αντιµε-
τωπίζω την προσωπική µου άγνοια. Κάνω ερωτήσεις. Αυτό πρέ-
πει να κάνουµε όλοι. Δεν εφευρίσκω πράγµατα. Έτσι προχωράµε

παραπέρα. 
Τέλος, νοµίζω ότι το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, είναι

ένα νοµοσχέδιο καλό και αυτό θα αποδειχθεί και στην ψηφοφο-
ρία. Σας λέω ότι το άρθρο 27 θα αποδειχθεί προφητικό, για να
λυθούν ζητήµατα και να µην περιπλεχθούν. 

Κατ’ αρχάς αυτό που προτείνετε, να µαζευτούν τα κόµµατα,
να συζητήσουν και να καταλήξουν κάπου, είναι καλό. Δυστυχώς
µέχρι τώρα δεν το βλέπω να γίνεται και, δυστυχώς, δεν βλέπω
στο δευτεροβάθµιο επίπεδο, να υπάρχουν συναινέσεις. Η ζωή,
όµως, θα βρει τον δρόµο της. Αν ένα αίτηµα είναι σωστό, αυτό
θα βρει τη δικαίωσή του. 

Τέλος, κύριε Σαρίδη, όλα αυτά που διαβάσατε ότι έχω πει,
θέλω να πω ότι είναι σωστά. Ναι αυτά έχω πει. Θα υπάρξει και η
συζήτηση της Παρασκευής. Μη δώσετε πολύ µεγάλο βάρος από
τώρα και στο επόµενο διήµερο για το ζήτηµα των αντισταθµιστι-
κών ωφεληµάτων. Και σε αυτό το ζήτηµα θα υπάρξει καλή λύση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε. 
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιο-

σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη
Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον
ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει στις
24 Οκτωβρίου 2017, ποινική δικογραφία που αφορά τον Υπουργό
Υγεία κ. Ανδρέα Ξανθό και ποινική δικογραφία που αφορά τον
πρώην Υπουργό Εθνικής Άµυνας κ. Ιωάννη Παπαντωνίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και του συ-
νόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας:
«Ρυθµίσεις περί σταδιοδροµίας και εξέλιξης στελεχών και οικο-
νοµικής µέριµνας και λογιστικού των Ενόπλων Δυνάµεων, σύ-
σταση Κοινού Σώµατος Οικονοµικών Επιθεωρητών και άλλες
διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Ρυθµίσεις περί σταδιοδρο-
µίας και εξέλιξης στελεχών και οικονοµικής µέριµνας και
λογιστικού των Ενόπλων Δυνάµεων, σύσταση Κοινού Σώµατος
Οικονοµικών Επιθεωρητών και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί
της αρχής κατά πλειοψηφία. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί των άρθρων και η ψήφισή τους
θα γίνει χωριστά. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ναι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Παρών. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 2
έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Το άρθρο 4 διαγράφεται και τα υπόλοιπα άρθρα αναριθµούν-

ται. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 4, όπως τρο-

ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ναι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 4 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 5 ως έχει; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ναι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 6 ως έχει;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ναι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 6 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 7, όπως τρο-

ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 7 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 8 ως έχει;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 8 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 9 ως έχει;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 9 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 10, όπως τρο-

ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 10 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 11, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 11 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 12, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 12 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 13, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 13 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 14 ως έχει;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι. 
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ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 15 ως έχει;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 15 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 16 ως έχει;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 16 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 17 ως έχει;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 17 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 18 ως έχει;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 18 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 19 ως έχει;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 19 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 20, όπως τρο-

ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο
άρθρο 20 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 21 ως έχει;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 21 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 22, όπως τρο-

ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 22 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 23 ως έχει;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 23 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 24 ως έχει;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ναι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 24 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 25, όπως τρο-

ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 25 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 26, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 26 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 27 ως έχει;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 27 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 28 ως έχει;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Παρών.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 28 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 29, όπως τρο-

ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Παρών. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 29 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 30 ως έχει;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 30 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 31 ως έχει;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 31 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1306 και ειδικό 72 ως έχει;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Παρών. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-
γία µε γενικό αριθµό 1306 και ειδικό 72 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1307 και ειδικό 73 ως έχει;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1307 και ειδικό 73 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1309 και ειδικό 75 ως έχει;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1309 και ειδικό 75 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1311 και ειδικό 77 ως έχει;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Παρών. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1311 και ειδικό 77 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1312 και ειδικό 78 ως έχει;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1312 και ειδικό 78 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1315 και ειδικό 79 ως έχει;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Παρών.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1315 και ειδικό 79 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1316 και ειδικό 80 ως έχει;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
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ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1316 και ειδικό 80 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδια άρθρα.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1317 και ειδικό 81 ως έχει;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ποια είναι αυτή; Αυτή
ήρθε στο τέλος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτή ήρθε στο τέλος. Εγώ την έχω ως
κενό.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Έχει δίκιο όποιος και να φέρει ένσταση εδώ
γι’ αυτή την τροπολογία 81. Μέχρι δέκα λεπτά πριν ανέβω στο
Βήµα, ήταν τέσσερις οι βουλευτικές τροπολογίες. Ξαφνικά µας
ξεφυτρώνει και µία πέµπτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είναι τροποποίηση
των άρθρων 11 και 13 του ν.4407/16.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δηλαδή σου έρχεται να πεις «όχι», µόνο και
µόνο επειδή ήλθε τελευταία στιγµή και δεν ξέρουµε περί τίνος
πρόκειται. Αναφέρεται σε ενοικίαση γηπέδων, 15% της αξίας
τους. Ούτε καν την κουβεντιάσαµε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Μισό λεπτό. Θυµόσαστε στον νόµο που συγκροτήθηκε
η ΠΑΠΕΘ; Υπήρχαν δύο περιπτώσεις. Η µία περίπτωση ήταν οι
ιδιώτες. Η δεύτερη περίπτωση ήταν οι ΟΤΑ. Σ’ αυτή την περί-
πτωση, λοιπόν, προσθέτουµε να γίνεται η διαδικασία το ίδιο µε
τα αθλητικά σωµατεία.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Πότε θα το συζητήσουµε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πάντως είναι εκτός συζητήσεως.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Είναι εκτός συζητήσεως. Είναι εξοργιστικό,

να είναι εκτός συζητήσεως. Πιστέψτε µε. Μπορεί να ήθελα να το
κουβεντιάσουµε, να σας πούµε πέντε πράγµατα. Είναι εξοργι-
στικό. 

Μπορεί να είναι επτά και πέντε, κύριε Πρόεδρε, αλλά είναι
εξοργιστικό. Πιστέψτε µε. Έχω διάθεση να την ψηφίσω και θα
πω «όχι».

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι σαφές. Δεν κά-
νουµε εδώ τους πολυτελείς! Ξέρουµε ότι όταν πρόκειται για τρο-
πολογίες που τις δέχονται οι Υπουργοί, περνάνε και γρήγορα
αλλά όχι και έτσι. Να το κάνουµε την άλλη φορά!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Η άλλη φορά µπορεί να είναι µετά από κάποιους
µήνες, σε κάποιον νόµο. Δεν την ξέρω καλά την τροπολογία. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αύριο έχουµε σχέδιο νόµου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν ξέρω, εάν υπάρ-

χει κάποιο θέµα προθεσµιών. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Αφού δεν συζητήθηκε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Εάν µου επιτρέπετε, πριν από

µία ώρα ήταν εδώ ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και την ανέπτυξε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εγώ δεν ήµουν στη

Έδρα. Εάν την ανέπτυξε ο Υπουργός, να ψηφίσουµε. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1317 και ειδικό 81 ως έχει;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι.  
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι. Και αυτό γιατί δεν την ξέρουµε,

κύριε Πρόεδρε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
Το ΚΚΕ δεν παίζει παιχνιδάκια. Δεν γνωρίζω το αντικείµενο και

δεν θέλω να σταµατήσω, κάτι που µπορεί να συνεπάγεται την
αξιοποίηση αθλητικών σωµατείων. 

Εποµένως εντίµως θα σας πω, παραπέµποντας σε εσάς την
ευθύνη, ένα «ΠΑΡΩΝ», για να µην µπλοκάρω τίποτα, µε την πε-
ποίθηση ότι οι διαµαρτυρίες µου γίνονται πλήρως αποδεκτές, για
τον τρόπο µε τον οποίο συζητήθηκε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1317 και ειδικό 81 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι.  
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας:

«Ρυθµίσεις περί σταδιοδροµίας και εξέλιξης στελεχών και οικο-
νοµικής µέριµνας και λογιστικού των Ενόπλων Δυνάµεων, σύ-
σταση Κοινού Σώµατος Οικονοµικών Επιθεωρητών και άλλες
διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Όχι. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας:

«Ρυθµίσεις περί σταδιοδροµίας και εξέλιξης στελεχών και οικο-
νοµικής µέριµνας και λογιστικού των Ενόπλων Δυνάµεων, σύ-
σταση Κοινού Σώµατος Οικονοµικών Επιθεωρητών και άλλες
διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Ρυθµίσεις περί σταδιοδροµίας και εξέλιξης στελεχών και
οικονοµικής µέριµνας και λογιστικού των Ενόπλων Δυνάµεων,
σύσταση Κοινού Σώµατος Οικονοµικών Επιθεωρητών και άλλες
διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΣΤΑΔΙΟΔΡΟΜΙΑΣ ΚΑΙ ΕΞΕΛΙΞΗΣ 

ΣΤΕΛΕΧΩΝ ΤΩΝ ΕΝΟΠΛΩΝ ΔΥΝΑΜΕΩΝ

Άρθρο 1
Ειδικές κατηγορίες αξιωµατικών 

Εκτός Οργανικών Θέσεων

1. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας που εκδίδεται
ύστερα από γνώµη του οικείου κατά κλάδο Ανώτατου Συµβου-
λίου ή, αν πρόκειται για αξιωµατικούς των Κοινών Σωµάτων των
Ενόπλων Δυνάµεων (ΕΔ), του Συµβουλίου Αρχηγών των Γενικών
Επιτελείων (ΣΑΓΕ), τίθενται ή παραµένουν εκτός οργανικών θέ-
σεων (ΕΟΘ), εφόσον το επιθυµούν, αξιωµατικοί µέχρι του βαθ-
µού του Συνταγµατάρχη και αντιστοίχου των άλλων κλάδων των
ΕΔ, για τους οποίους εξακολουθούν να ισχύουν οι διατάξεις των
άρθρων 5 έως 10, 11, πλην των παραγράφων 11 και 12 αυτού,
12 έως 14 και 16 έως 22 του  ν. 2439/1996 (Α� 219) υπό την προ-
υπόθεση ότι:

α) κρίνονται ευδοκίµως τερµατίσαντες τη σταδιοδροµία τους,
πλην των αποστρατευόµενων για λόγους υγείας, και έχουν συµ-
πληρώσει τριακονταπενταετή συντάξιµη υπηρεσία πριν από τη
συµπλήρωση του πεντηκοστού ογδόου έτους της ηλικίας τους,

β) έχοντας ήδη τεθεί ΕΟΘ, κατ’ εφαρµογή της περίπτωσης α�
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της παρ. 8 του άρθρου 18 του ν. 2439/1996, πρόκειται να απο-
στρατευθούν λόγω συµπλήρωσης τριακονταπενταετούς συντά-
ξιµης υπηρεσίας, πριν από τη συµπλήρωση του πεντηκοστού
όγδοου έτους της ηλικίας τους.

2. Για την εφαρµογή της παραγράφου 1: 
α )Η σχετική απόφαση του αρµόδιου Συµβουλίου Κρίσεων κοι-

νοποιείται αµελλητί στους αξιωµατικούς της περίπτωσης α� της
παραγράφου 1.

β) Οι επιθυµούντες να τεθούν ή να παραµείνουν ΕΟΘ υποβάλ-
λουν σχετική αίτηση στην οικεία Μονάδα:

αα) εντός πέντε (5) εργάσιµων ηµερών από την ηµεροµηνία
κοινοποίησης σε αυτούς της απόφασης του αρµόδιου Συµβου-
λίου Κρίσεων οι προερχόµενοι από την κατηγορία της περίπτω-
σης α� της παραγράφου 1,

ββ) το πρώτο δεκαήµερο του τελευταίου διµήνου στο οποίο
συµπληρώνουν τριακονταπενταετή συντάξιµη υπηρεσία οι προ-
ερχόµενοι από την κατηγορία της περίπτωσης β� της παραγρά-
φου 1,

γ )η οικεία Μονάδα υποβάλλει την αίτηση αµελλητί και απευ-
θείας στην αρµόδια Διεύθυνση Προσωπικού του οικείου Γενικού
Επιτελείου. Ακολούθως, η εν λόγω Διεύθυνση υποβάλλει αµέσως
τις αιτήσεις συνοδευόµενες από τους ατοµικούς φακέλους των
αιτούντων στη Γραµµατεία του οικείου Ανώτατου Συµβουλίου ή
του ΣΑΓΕ, κατά περίπτωση, προκειµένου το αρµόδιο Συµβούλιο
να γνωµοδοτήσει σχετικώς, λαµβάνοντας υπόψη τις υπηρεσια-
κές ανάγκες, συγκαλούµενο το αργότερο εντός δεκαπέντε (15)
ηµερών από την ηµεροµηνία περιέλευσης των αιτήσεων στην οι-
κεία Γραµµατεία. Το αρµόδιο Συµβούλιο γνωµοδοτεί επί της αί-
τησης λαµβάνοντας υπόψη τα στοιχεία του ατοµικού φακέλου
του αξιωµατικού,

δ) η γνωµοδότηση του αρµόδιου Συµβουλίου υποβάλλεται µε
µέριµνα της οικείας Γραµµατείας στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας
ο οποίος αποφαίνεται εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από την ηµε-
ροµηνία υποβολής σε αυτόν της σχετικής γνωµοδότησης,

ε) οι αιτούντες την υπαγωγή τους στο παρόν άρθρο αξιωµατι-
κοί παραµένουν στις τάξεις των ΕΔ µέχρι την αποδοχή ή την
απόρριψη της αίτησής τους, χωρίς να δικαιούνται προαγωγή
λόγω αποστρατείας. Εάν απορριφθεί η αίτησή τους, αυτοί απο-
στρατεύονται σύµφωνα µε το άρθρο 21 του ν. 2439/1996, µε την
επιφύλαξη και των διατάξεων του άρθρου 20 του ίδιου νόµου. Αν
γίνει δεκτή η αίτησή τους, τίθενται ή παραµένουν, κατά περί-
πτωση, ΕΟΘ από την ηµεροµηνία κατά την οποία κρίθηκαν ευ-
δοκίµως τερµατίσαντες οι προερχόµενοι από την κατηγορία της
περίπτωσης α� της παραγράφου 1, ή από την ηµεροµηνία συµ-
πλήρωσης της τριακονταπενταετούς συντάξιµης υπηρεσίας οι
προερχόµενοι από την κατηγορία της περίπτωσης β’της ίδιας πα-
ραγράφου και συνεχίζουν να υπηρετούν στις τάξεις των ΕΔ.

3. Οι αξιωµατικοί, οι οποίοι τίθενται ή παραµένουν κατά περί-
πτωση, σύµφωνα µε τα παραπάνω, ΕΟΘ: 

α) εξακολουθούν να φέρουν τον κατεχόµενο βαθµό κατά το
χρόνο που κρίθηκαν ως ευδοκίµως τερµατίσαντες,

β) δεν εκτελούν δραστηριότητες και υπηρεσίες, η εκτέλεση
των οποίων γεννά δικαίωµα λήψης επιδόµατος κινδύνου (πτητικό,
πτώσεως αλεξιπτωτιστών, υποβρυχίων καταστροφέων και κατα-
δυτικό, εκκαθάρισης ναρκοπεδίων, δυτών),

γ) δεν µπορούν να καταλάβουν εκ νέου οργανικές θέσεις,
εκτός αν προαχθούν επ’ ανδραγαθία,

δ) δεν υπηρετούν σε θέσεις εξωτερικού,
ε) κρίνονται στις τακτικές ετήσιες κρίσεις σύµφωνα µε όσα ορί-

ζονται στις παραγράφους 20, 21 και 22 του άρθρου 16 του ν.
2439/1996,

στ) µε την επιφύλαξη των περιπτώσεων ζ� και η� της παρούσας
παραγράφου, την 1η Ιουνίου του έτους που συµπληρώνουν:

αα) το πεντηκοστό όγδοο έτος της ηλικίας τους, προάγονται
στον επόµενο βαθµό, εφόσον αυτός προβλέπεται για αξιωµατι-
κούς της ειδικότητας και της κατηγορίας τους και αποστρα-
τεύονται µε άλλο προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται ένα (1) µήνα
µετά την προαγωγή τους. Ειδικά όσοι διανύουν τον καταληκτικό
τους βαθµό αποστρατεύονται µε προεδρικό διάταγµα που εκδί-
δεται το πρώτο δεκαπενθήµερο του µηνός Ιουνίου του έτους
κατά το οποίο συµπληρώνουν το πεντηκοστό όγδοο έτος της ηλι-

κίας τους,
ββ) πέντε (5) έτη από την ηµεροµηνία, κατά την οποία κρίθηκαν

ευδοκίµως τερµατίσαντες οι προερχόµενοι από την κατηγορία
της περίπτωσης α� της παραγράφου 1 ή από την ηµεροµηνία
συµπλήρωσης της τριακονταπενταετούς συντάξιµης υπηρεσίας,
οι προερχόµενοι από την κατηγορία της περίπτωσης β� της ίδιας
παραγράφου, προάγονται στον επόµενο βαθµό, εφόσον αυτός
προβλέπεται για αξιωµατικούς της ειδικότητας και της κατηγο-
ρίας τους, και αποστρατεύονται µε άλλο προεδρικό διάταγµα
που εκδίδεται ένα (1) µήνα µετά την προαγωγή τους. Ειδικά όσοι
διανύουν τον καταληκτικό τους βαθµό αποστρατεύονται µε προ-
εδρικό διάταγµα που εκδίδεται το πρώτο δεκαπενθήµερο του
µηνός Ιουνίου του έτους κατά το οποίο συµπληρώνουν πέντε (5)
έτη από την ηµεροµηνία, κατά την οποία κρίθηκαν ευδοκίµως
τερµατίσαντες ή από την ηµεροµηνία συµπλήρωσης της τριακον-
ταπενταετούς συντάξιµης υπηρεσίας, κατά περίπτωση,

ζ) αποστρατεύονται αυτεπαγγέλτως:
αα) εάν κριθούν µη διατηρητέοι στις ετήσιες τακτικές κρίσεις.

Στην περίπτωση αυτή, µε την κύρωση των σχετικών πινάκων προ-
άγονται στον επόµενο βαθµό, εφόσον αυτός προβλέπεται για
αξιωµατικούς της ειδικότητας και της κατηγορίας τους, και απο-
στρατεύονται µε άλλο προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται ένα (1)
µήνα µετά την προαγωγή τους. Οι αξιωµατικοί που κρίνονται µη
διατηρητέοι στις ετήσιες τακτικές κρίσεις και διανύουν τον κα-
ταληκτικό τους βαθµό αποστρατεύονται µε προεδρικό διάταγµα
που εκδίδεται µέσα σε ένα (1) µήνα από την κύρωση των σχετι-
κών πινάκων,

ββ) για λόγους αποδεδειγµένης σωµατικής ανικανότητας σύµ-
φωνα µε την κείµενη νοµοθεσία. Στην περίπτωση αυτή προάγον-
ται στον επόµενο βαθµό, εφόσον αυτός προβλέπεται για
αξιωµατικούς της ειδικότητας και της κατηγορίας τους, µε προ-
εδρικό διάταγµα που εκδίδεται εντός µηνός από τότε που καθί-
σταται αµετάκλητη η σχετική γνωµάτευση της Ανώτατης
Υγειονοµικής Επιτροπής του οικείου κλάδου ή, αν ασκηθεί προ-
σφυγή κατά αυτής, από την ηµεροµηνία έκδοσης της γνωµάτευ-
σης της αρµόδιας Αναθεωρητικής Υγειονοµικής Επιτροπής του
οικείου κλάδου, και αποστρατεύονται µε άλλο προεδρικό διά-
ταγµα που εκδίδεται ένα (1) µήνα µετά την προαγωγή τους. Οι
αξιωµατικοί που αποστρατεύονται για λόγους αποδεδειγµένης
σωµατικής ανικανότητας και διανύουν τον καταληκτικό τους
βαθµό, αποστρατεύονται µε προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται
εντός µηνός από τότε που καθίσταται αµετάκλητη η σχετική γνω-
µάτευση της Ανώτατης Υγειονοµικής Επιτροπής του οικείου κλά-
δου ή, αν ασκηθεί προσφυγή κατά αυτής, από την ηµεροµηνία
έκδοσης της γνωµάτευσης της αρµόδιας Αναθεωρητικής Υγει-
ονοµικής Επιτροπής του οικείου κλάδου,

γγ) εάν κριθούν αποστρατευτέοι στις ετήσιες τακτικές κρίσεις,
οπότε και αποστρατεύονται αµέσως µε το βαθµό που φέρουν.

η) αποστρατεύονται µε αίτησή τους που υποβάλλεται οποτε-
δήποτε. Στην περίπτωση αυτή προάγονται στον επόµενο βαθµό,
εφόσον αυτός προβλέπεται για αξιωµατικούς της ειδικότητας και
της κατηγορίας τους, µε προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται
εντός µηνός από την αποδοχή της αίτησης αποστρατείας και
αποστρατεύονται µε άλλο προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται
ένα (1) µήνα µετά την προαγωγή τους. Ειδικά όσοι διανύουν τον
καταληκτικό τους βαθµό αποστρατεύονται µε προεδρικό διά-
ταγµα που εκδίδεται εντός µηνός από την αποδοχή της αίτησης
αποστρατείας.

4. Αξιωµατικοί της περίπτωσης α� της παραγράφου 1, οι οποίοι
κατά την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του παρόντος έχουν ήδη
κριθεί ως ευδοκίµως τερµατίσαντες τη σταδιοδροµία τους µε τις
κρίσεις του έτους 2017 και συνεχίζουν να υπηρετούν στις τάξεις
των ΕΔ µέχρι την κατά νόµο διαγραφή τους λόγω της αποστρα-
τείας τους, µπορούν να ζητήσουν την υπαγωγή τους στις διατά-
ξεις του παρόντος άρθρου, υποβάλλοντας σχετική αίτηση εντός
πέντε (5) ηµερών από την έναρξη ισχύος του παρόντος και σε
κάθε περίπτωση µέχρι την προηγούµενη, της κατά νόµο διαγρα-
φής τους. Οι αιτούντες την υπαγωγή τους στο παρόν άρθρο
αξιωµατικοί του προηγούµενου εδαφίου παραµένουν στις τάξεις
των ΕΔ µέχρι την αποδοχή ή την απόρριψη της αίτησής τους.
Εάν γίνει δεκτή η αίτησή τους, ανακαλείται από την ηµεροµηνία
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αποδοχής της το προεδρικό διάταγµα αποστρατείας τους,
καθώς και το προεδρικό διάταγµα προαγωγής τους στον επό-
µενο βαθµό, για τους αξιωµατικούς που έχουν προαχθεί µετά την
κρίση τους ως ευδοκίµως τερµατίσαντες τη σταδιοδροµία τους,
σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις.

5. Αξιωµατικοί της περίπτωσης β� της παραγράφου 1, για τους
οποίους ο υπολειπόµενος κατά την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος
του παρόντος χρόνος για τη συµπλήρωση της τριακονταπεντα-
ετούς συντάξιµης υπηρεσίας είναι µικρότερος του διµήνου, µπο-
ρούν να ζητήσουν την υπαγωγή τους στις διατάξεις του
παρόντος άρθρου υποβάλλοντας σχετική αίτηση εντός πέντε (5)
ηµερών από την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του παρόντος και
σε κάθε περίπτωση µέχρι την προηγούµενη της κατά νόµο δια-
γραφής τους. Εάν γίνει δεκτή η αίτησή τους, ανακαλείται από
την ηµεροµηνία αποδοχής της το προεδρικό διάταγµα αποστρα-
τείας τους, καθώς και το προεδρικό διάταγµα προαγωγής τους
στον επόµενο βαθµό.

6. Αξιωµατικοί της περίπτωσης α� της παραγράφου 1 που απο-
στρατεύθηκαν µε τις κρίσεις του έτους 2017 και κατά την ηµε-
ροµηνία έναρξης ισχύος του παρόντος έχουν ήδη διαγραφεί από
τις τάξεις των ΕΔ, µπορούν να υποβάλουν την αίτηση της παρα-
γράφου 2 στην αρµόδια Διεύθυνση Προσωπικού του οικείου Γε-
νικού Επιτελείου το αργότερο εντός πέντε (5) ηµερών από την
ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του παρόντος. Εάν γίνει δεκτή η αί-
τησή τους, ανακαλείται από την ηµεροµηνία αποδοχής της το
προεδρικό διάταγµα αποστρατείας τους, καθώς και το προ-
εδρικό διάταγµα προαγωγής τους στον επόµενο βαθµό και επα-
νέρχονται στις Ένοπλες Δυνάµεις λογιζόµενοι ως µηδέποτε
αποµακρυνθέντες. Τα ανωτέρω ισχύουν και για τους αξιωµατι-
κούς του πρώτου εδαφίου, οι οποίοι διαγράφονται από τις τάξεις
των ΕΔ την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του παρόντος. Για τους
ως άνω αξιωµατικούς δεν ισχύουν οι διατάξεις της παρ. 14 του
άρθρου 5 του π.δ. 200/1993 (Α’ 75).

7. Αξιωµατικοί της περίπτωσης β� της παραγράφου 1 που
έχουν διαγραφεί από τις τάξεις των ΕΔ λόγω αποστρατείας τους
µέχρι έξι (6) µήνες πριν από την έναρξη ισχύος του παρόντος,
έχοντας συµπληρώσει τριακονταπενταετή συντάξιµη υπηρεσία,
µπορούν να υποβάλουν την αίτηση της παραγράφου 2 στην αρ-
µόδια Διεύθυνση Προσωπικού του οικείου Γενικού Επιτελείου το
αργότερο εντός πέντε (5) ηµερών από την ηµεροµηνία έναρξης
ισχύος του παρόντος. Εάν γίνει δεκτή η αίτησή τους, ανακαλείται
από την ηµεροµηνία αποδοχής της το προεδρικό διάταγµα απο-
στρατείας τους, καθώς και το προεδρικό διάταγµα προαγωγής
τους στον επόµενο βαθµό και επανέρχονται στις Ένοπλες Δυνά-
µεις λογιζόµενοι ως µηδέποτε αποµακρυνθέντες. Τα ανωτέρω
ισχύουν και για τους αξιωµατικούς του πρώτου εδαφίου, οι
οποίοι διαγράφονται από τις τάξεις των ΕΔ την ηµεροµηνία έναρ-
ξης ισχύος του παρόντος. Για τους ως άνω αξιωµατικούς δεν
ισχύουν οι διατάξεις της παρ. 14 του άρθρου 5 του π.δ. 200/1993
(Α’ 75).

Άρθρο 2
Αποστρατευτικός βαθµός Εθελοντών Μακράς Θητείας

Στην παρ. 6 του άρθρου 13 του ν. 1848/1989 (Α’112) προστί-
θεται δεύτερο εδάφιο ως εξής:

«Κατά παρέκκλιση των προβλεποµένων στο πρώτο εδάφιο της
παραγράφου 4 ως προς τον καταληκτικό βαθµό, µε όµοιο προ-
εδρικό διάταγµα καθορίζονται οι όροι και προϋποθέσεις για την
απονοµή αποστρατευτικού βαθµού Ανθυπολοχαγού και αντιστοί-
χων των άλλων κλάδων των Ενόπλων Δυνάµεων σε εθελοντές και
εθελόντριες µακράς θητείας βαθµού Ανθυπασπιστή που τίθενται
σε αποστρατεία.»

Άρθρο 3
Ανάκληση στην ενέργεια 

Χειριστών Ειδικής Μονιµότητας

1. Εν αποστρατεία ιπτάµενοι αξιωµατικοί ειδικής µονιµότητας
του Στρατού Ξηράς του ν. 324/1976 (Α�127), βαθµού Ταγµατάρχη
και Αντισυνταγµατάρχη, που έχουν αποστρατευθεί µέχρι τρία (3)

έτη πριν από την 27.7.2016 και δεν έχουν υπερβεί το πεντηκοστό
ένατο έτος της ηλικίας τους σύµφωνα µε τη στρατολογική νοµο-
θεσία, µπορούν µε αίτησή τους, που υποβάλλεται εντός δεκα-
πέντε (15) ηµερών από την έναρξη ισχύος του παρόντος προς
την Διεύθυνση Προσωπικού του Γενικού Επιτελείου Στρατού, να
ζητήσουν τη ανάκλησή τους στην ενεργό υπηρεσία ως µόνιµοι
από την εφεδρεία. Αίτηση ανάκλησης µπορούν να υποβάλουν και
ιπτάµενοι αξιωµατικοί ειδικής µονιµότητας που απολύθηκαν µε
το βαθµό Ταγµατάρχη ή Αντισυνταγµατάρχη, έχοντας ανακληθεί
στην ενεργό υπηρεσία ως µόνιµοι από την εφεδρεία και πληρούν
τις λοιπές προϋποθέσεις του προηγούµενου εδαφίου. 

2. Όσοι υποβάλλουν την αίτηση της παραγράφου 1 παραπέµ-
πονται µε διαταγή του Αρχηγού του Γενικού Επιτελείου Στρατού,
εντός µηνός από το πέρας της προθεσµίας υποβολής της, στο
αρµόδιο υγειονοµικό όργανο, προκειµένου αυτό να αποφανθεί
εάν είναι κατάλληλοι από πλευράς υγείας. 

3. Ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας αποφασίζει επί των σχετικών
αιτήµατων, κατόπιν γνωµοδότησης του Ανωτάτου Στρατιωτικού
Συµβουλίου, το οποίο γνωµοδοτεί για την ανάκληση µε κριτήριο
τα στοιχεία του ατοµικού φακέλου των αιτούντων και την υγει-
ονοµική τους καταλληλότητα για πτήσεις. 

4. Οι αξιωµατικοί που ανακαλούνται µε βάση τις παραγράφους
1, 2 και 3 δεν υπερβαίνουν τους πέντε (5). 

5. Για όσους γίνει δεκτό το αίτηµα ανάκλησης αυτοί µπορούν
να παραµένουν στην ενέργεια µέχρι την 1η Μαρτίου του έτους
κατά το οποίο συµπληρώνεται το εξηκοστό έτος της ηλικίας
τους. Οι ανακαλούµενοι ιπτάµενοι αξιωµατικοί, οι οποίοι, κατά τη
διάρκεια της υπηρεσίας τους, κριθούν, σύµφωνα µε τις ισχύου-
σες διατάξεις, ως ακατάλληλοι για πτήσεις για λόγους υγείας ή
πτητικής ανεπάρκειας, απολύονται µε απόφαση του Υπουργού
Εθνικής Άµυνας.

Άρθρο 4
Τροποποίηση του ν. 2439/1996

1. Στο τέλος της παρ. 17 του άρθρου 16 του ν. 2439/1996 προ-
στίθεται τρίτο εδάφιο ως εξής:

«Οµοίως εξαιρούνται οι Αντισυνταγµατάρχες και οι αντίστοιχοι
των άλλων κλάδων των ΕΔ που προέρχονται από υπαξιωµατι-
κούς αποφοίτους Ανώτερων Στρατιωτικών Σχολών Υπαξιωµατι-
κών και είναι πτυχιούχοι ΑΕΙ του πανεπιστηµιακού τοµέα
εκπαίδευσης. Οι αξιωµατικοί του προηγούµενου εδαφίου κρίνον-
ται για προαγωγή στον επόµενο βαθµό µε τη συµπλήρωση του
απαραίτητου χρόνου παραµονής της περίπτωσης ε� της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 5 και, εάν κριθούν προακτέοι, προάγονται
ανεξαρτήτως ύπαρξης κενών οργανικών θέσεων.»

2. Η περίπτωση δ’ της παρ. 17 του άρθρου 20 του  ν.
2439/1996 αντικαθίσταται ως εξής:

«δ.Ταξίαρχοι του Κοινού Σώµατος Στρατιωτικών Ιερέων, εφό-
σον είναι πτυχιούχοι Ανώτατου Στρατιωτικού Εκπαιδευτικού
Ιδρύµατος (ΑΣΕΙ) ή ΑΕΙ του πανεπιστηµιακού τοµέα εκπαίδευ-
σης, και Συνταγµατάρχες του ίδιου Σώµατος, εφόσον δεν είναι
πτυχιούχοι ΑΣΕΙ ή ΑΕΙ του πανεπιστηµιακού τοµέα εκπαίδευσης.»

3. Στην παρ. 17 του άρθρου 20 του ν. 2439/1996 προστίθεται
περίπτωση στ’ ως εξής:

«στ. Aντισυνταγµατάρχες του Στρατού Ξηράς και Αντιπλοίαρ-
χοι του Πολεµικού Ναυτικού, απόφοιτοι Ανωτέρων Στρατιωτικών
Σχολών Υπαξιωµατικών των κλάδων τους, που δεν είναι κάτοχοι
πτυχίου ΑΕΙ του πανεπιστηµιακού τοµέα εκπαίδευσης. Σε όσους
έχουν ήδη αποστρατευτεί, απονέµεται τιµητικά ο βαθµός του
Συνταγµατάρχη ή του Πλοιάρχου, χωρίς να γεννώνται συνταξιο-
δοτικά ή άλλα οικονοµικά δικαιώµατα.» 

Άρθρο 5
Οργανικές θέσεις και κρίσεις ανωτάτου αξιωµατικού Κοινού

Σώµατος Στρατιωτικών Ιερέων 
των Ενόπλων Δυνάµεων

1. Στο Κοινό Σώµα Στρατιωτικών Ιερέων των ΕΔ συνιστάται µια
(1) οργανική θέση βαθµού Ταξιάρχου και καταργείται µια (1) ορ-
γανική θέση βαθµού Λοχαγού.
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2. Το Συµβούλιο Αρχηγών Γενικών Επιτελείων κρίνει τον Τα-
ξίαρχο του Κοινού Σώµατος Στρατιωτικών Ιερέων για παραµονή
ή αποστρατεία, µε σύνθεση και εισηγητή όµοιους µε τους προ-
βλεπόµενους από την κείµενη νοµοθεσία για τη διενέργεια από
το ίδιο Συµβούλιο της αντίστοιχης κρίσης του Υποστρατήγου του
Κοινού Νοµικού Σώµατος των ΕΔ.

Άρθρο 6
Τροποποίηση των άρθρων 10 και 13Α 

του ν. 3883/2010

1. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 10 του ν.
3883/2010 αντικαθίσταται ως εξής:

«2.Oι επιθυµούντες να µεταταγούν υποβάλλουν µέχρι 31 Δε-
κεµβρίου κάθε έτους σχετική αίτηση προς τη Μονάδα ή Υπηρε-
σία όπου υπηρετούν.»

2. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 13Α του   ν.
3883/2010 οι λέξεις «αλλάζουν» και «λαµβάνουν» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «αλλάξουν» και «λάβουν», αντίστοιχα.

3. Στο τελευταίο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 13Α του ν.
3883/2010 οι λέξεις «η στελέχωση του Σώµατος αυτού,» και «τη
στελέχωσή του.», αντικαθίστανται από τις λέξεις «η αρχική στε-
λέχωση της ειδικότητας Έρευνας Πληροφορικής του ως άνω
Σώµατος,» και «τη στελέχωση της εν λόγω ειδικότητας.», αντί-
στοιχα. 

4. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 13Α του  ν.
3883/2010, όπως το εδάφιο αυτό αντικαταστάθηκε µε την παρ.
1 του άρθρου δεύτερου του ν. 4433/2016 (Α�213), η λέξη «µετα-
ταγούν» αντικαθίσταται από τη λέξη «µετατάσσονται». 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗΣ ΜΕΡΙΜΝΑΣ 

ΚΑΙ ΛΟΓΙΣΤΙΚΟΥ ΤΩΝ ΕΝΟΠΛΩΝ ΔΥΝΑΜΕΩΝ

Άρθρο 7
Αναθεώρηση διατάξεων του Κώδικα περί οικονοµικής µέρι-

µνας και λογιστικού των Ενόπλων Δυνάµεων

1. Η περίπτωση η’ της παρ. 3 του άρθρου 32 του ν.δ. 721/1970
(Α� 251) αντικαθίσταται, ως εξής:

«η. Οι περιπτώσεις και οι διαδικασίες χαρακτηρισµού, κατα-
στροφής, επεξεργασίας και διάθεσης των πεπαλαιωµένων, ακα-
τάλληλων, άχρηστων και πλεοναζόντων υλικών, και των λοιπών
υλικών του άρθρου 53, καθώς και οι γενικοί όροι αξιοποίησής
τους.»

2. Το άρθρο 53 του ν.δ. 721/1970 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 53
Αξιοποίηση κινητών περιουσιακών στοιχείων 

του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας

1. Κάθε είδους υλικό των ΕΔ που καθίσταται άχρηστο ή χαρα-
κτηρίζεται ως τέτοιο ή είναι ακατάλληλο ή πλεονάζει, µε βάση
τις διατάξεις του Γενικού Κανονισµού Ανεφοδιασµού και Διαχει-
ρίσεως Υλικού ΕΔ, που εκδίδεται κατ’ εξουσιοδότηση του άρ-
θρου 32 του παρόντος νόµου, µπορεί να διατίθεται προς τρίτους
κατόπιν ανταλλάγµατος.

2. Όπλα των ΕΔ τα οποία χαρακτηρίζονται ως συλλεκτικά ή
ιστορικά κειµήλια, σύµφωνα µε τις διατάξεις της απόφασης του
Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, που εκδίδεται κατ’ εξουσιο-
δότηση της περίπτωσης ζ� της παρ. 2 του άρθρου 2 του ν.
2168/1993 (Α’ 147), µπορεί να διατίθενται προς τρίτους κατόπιν
ανταλλάγµατος, εφόσον δεν εκτίθενται σε µουσεία ή συλλογές
των ΕΔ, καθώς και σε µουσεία που υπάγονται ή εποπτεύονται
από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, υπό τους όρους και τις προ-
ϋποθέσεις που ισχύουν για την εµπορία τους.

3. Όπλα και λοιπά αντικείµενα τα οποία δηµεύονται µε αµετά-
κλητη δικαστική απόφαση και φυλάσσονται σε αποθήκες των ΕΔ,
σύµφωνα µε το άρθρο 16 του     ν. 2168/1993, και από τη δή-
µευση των οποίων έχει παρέλθει χρονικό διάστηµα τουλάχιστον
ενός (1) έτους χωρίς να έχει παραγγελθεί η παράδοσή τους σε

άλλη δηµόσια αρχή σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του ανωτέρω
άρθρου, εγγράφονται ως περιουσιακό στοιχείο των ΕΔ. Τα όπλα
αυτά µπορεί να διατίθενται προς τρίτους υπό τους όρους και τις
προϋποθέσεις που ισχύουν για την εµπορία τους, σύµφωνα µε
τις διατάξεις του ν. 2168/1993.

4. Το σύνολο του προς αξιοποίηση υλικού των παραγράφων 1
έως 3 υπάγεται σε ενιαίο σύστηµα καταγραφής και διαχείρισης
αυτού και αξιοποιείται µε κριτήριο τον οικονοµικά συµφερότερο
τρόπο, είτε ως αυτούσιο, είτε ως τµήµα αυτού, είτε µετά από
επεξεργασία ή µετασκευή, είτε ύστερα από µετατροπή του σε
πρώτη ύλη. Η αξιοποίηση του υλικού ενεργείται µε ηλεκτρονική
πλειοδοτική δηµοπρασία από το Γενικό Επιτελείο Εθνικής Άµυ-
νας και αντικείµενό της µπορεί να είναι είτε ενοχικό είτε εµπράγ-
µατο δικαίωµα.

5. Τα έσοδα από τη διάθεση των υλικών αποτελούν έσοδα του
Κρατικού Προϋπολογισµού. Ισόποσο των εσόδων ύψος πίστω-
σης εγγράφεται στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας και εκτελείται υπέρ του Γενικού Επιτελείου (ΓΕ) στο
οποίο ανήκε το αξιοποιηθέν υλικό, ή του ΓΕ στο οποίο είχε ανα-
τεθεί η διαχείριση ή η φύλαξή του, για την κάλυψη των λειτουρ-
γικών ή και εξοπλιστικών αναγκών του.

6. Για την αξιοποίηση του εύχρηστου στρατιωτικού εξοπλι-
σµού, πλην του πολεµικού υλικού, που χαρακτηρίζεται ως µη επι-
χειρησιακά αναγκαίος για τις ΕΔ και αξιοποιείται σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 107 του  ν. 3978/2011 (Α’ 137), δεν εφαρ-
µόζονται οι διατάξεις του παρόντος. Για την εφαρµογή του προ-
ηγούµενου εδαφίου, ως στρατιωτικός εξοπλισµός νοείται ο
οριζόµενος στην περίπτωση 20 της παρ. 1 του άρθρου 15 του
ν. 3978/2011.»

Άρθρο 8
Τροποποίηση του άρθρου 107 του ν. 3978/2011

Στο άρθρο 107 του ν. 3978/2011(Α� 137) προστίθεται παρά-
γραφος 5Α ως εξής:

«5Α. Πολεµικό υλικό ειδικά σχεδιασµένο ή προσαρµοσµένο για
στρατιωτικούς σκοπούς που δεν χρησιµοποιείται ή δεν προορί-
ζεται να χρησιµοποιηθεί ως όπλο ή πυροµαχικό, και χαρακτηρί-
ζεται ως µη επιχειρησιακά αναγκαίο, σύµφωνα µε τις διατάξεις
της παραγράφου 1, µπορεί, ύστερα από έγκριση του Υπουργού
Εθνικής Άµυνας, να αξιοποιείται σύµφωνα µε το άρθρο 53 του
ν.δ. 721/1970 (Α’ 251).»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΣΥΣΤΑΣΗ ΚΟΙΝΟΥ ΣΩΜΑΤΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΕΠΙΘΕΩΡΗΤΩΝ – ΣΥΣΤΑΣΗ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΥΠΟ-
ΘΕΣΕΩΝ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ

Άρθρο 9
Σύσταση – Υπαγωγή

1. Συνιστάται Κοινό Σώµα Οικονοµικών Επιθεωρητών (ΟΕ) των
Ενόπλων Δυνάµεων, υπαγόµενο στον Αρχηγό του Γενικού Επι-
τελείου Εθνικής Άµυνας (Γ.Ε.ΕΘ.Α.).

2. Συνιστάται στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας Υπηρεσία Εσω-
τερικών Υποθέσεων ως οργανωτική µονάδα επιπέδου Διεύθυν-
σης υπαγόµενη απευθείας στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας. Στην
Υπηρεσία αυτή υπηρετούν αξιωµατικοί του Σώµατος ΟΕ.

Άρθρο 10
Αποστολή – Αρµοδιότητες Σώµατος Οικονοµικών 

Επιθεωρητών και Υπηρεσίας Εσωτερικών Υποθέσεων

1. Αποστολή του Σώµατος είναι η οργάνωση, διενέργεια και
λειτουργία της οικονοµικής επιθεώρησης και του εσωτερικού
ελέγχου, καθώς επίσης και η πρόληψη, έρευνα και καταστολή οι-
κονοµικών εγκληµάτων σε βάρος των οικονοµικών συµφερόντων
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, των εποπτευόµενων από αυτό
ή υπαγόµενων σε αυτό νοµικών προσώπων και των Ενόπλων Δυ-
νάµεων. 

2. Η οικονοµική επιθεώρηση περιλαµβάνει τον επιτόπιο χρη-
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µατοοικονοµικό έλεγχο της λειτουργίας των οικονοµικών υπηρε-
σιών και των Διαχειρίσεων των ΕΔ, τον αντίστοιχο έλεγχο των νο-
µικών προσώπων που εποπτεύονται από το Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας ή υπάγονται σε αυτό, κάθε περιουσιακού στοιχείου του
Δηµοσίου που διαχειρίζεται το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας ή τα
νοµικά πρόσωπα που εποπτεύονται ή υπάγονται σε αυτό, κάθε πε-
ριουσιακού στοιχείου των ανωτέρω νοµικών προσώπων και γενικά
των υπολόγων. 

3. Το Σώµα ΟΕ, διά της κατά την περίπτωση α’ της παραγράφου
1 του άρθρου 13 οικείας Διεύθυνσης στο Γ.Ε.ΕΘ.Α.
(ΔΟΕ/Γ.Ε.ΕΘ.Α.) και των κατά την περίπτωση β’ της πααγράφου 1
του άρθρου 13 Περιφερειακών Μονάδων Οικονοµικής Επιθεώρη-
σης (ΠΕ.Μ.Ο.Ε.), ασκεί τις ακόλουθες αρµοδιότητες: 

α) διενέργεια επιτόπιου χρηµατοοικονοµικού ελέγχου στο προ-
συµβατικό στάδιο και κατά τη σύναψη και εκτέλεση των συµβά-
σεων µε αντισυµβαλλόµενο το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, ή τα
εποπτευόµενα από αυτό ή υπαγόµενα σε αυτό νοµικά πρόσωπα
και Υπηρεσίες των ΕΔ,

β) διενέργεια χρηµατοοικονοµικού ελέγχου επί των πάσης φύ-
σεως οιικονοµικών υπηρεσιών, δηµοσίων υπολόγων και Διαχειρί-
σεων των Ενόπλων Δυνάµεων καθώς και επί των νοµικών
προσώπων και των Υπηρεσιών που υπάγονται στο Υπουργείο Εθνι-
κής Άµυνας ή εποπτεύονται από αυτό και διαχειρίζονται δηµόσιο
χρήµα,

γ) παροχή βεβαίωσης:
αα) για τη νόµιµη διαχείριση και τη νόµιµη σύνταξη των οικονο-

µικών αναφορών και καταστάσεων,
ββ) για τη νόµιµη σύναψη και εκτέλεση των συµβάσεων της ως

άνω περίπτωσης α’,
γγ) ότι οι οικονοµικές καταστάσεις και αναφορές είναι απαλλαγ-

µένες από ουσιώδη σφάλµατα και έχουν καταρτιστεί σύµφωνα µε
το εφαρµοστέο πλαίσιο χρηµατοοικονοµικής αναφοράς,

δδ) για την επάρκεια των συστηµάτων διαχείρισης και ελέγχου
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, των εποπτευόµενων από αυτό
ή υπαγόµενων σε αυτό νοµικών προσώπων και των ΕΔ, 

δ) υποβολή προτάσεων για τη λήψη µέτρων αποκατάστασης
δυσλειτουργιών και για την τροποποίηση και συµπλήρωση - βελ-
τίωση µεθόδων, διαδικασιών και συστηµάτων λογιστικού και εν
γένει των συστηµάτων διαχείρισης και ελέγχου της υποπερίπτω-
σης δδ’ της περίπτωσης γ’, µε σκοπό την αποτελεσµατική λειτουρ-
γία τους,

ε) ενηµέρωση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, δια του Αρχηγού
του Γ.Ε.ΕΘ.Α., και αποστολή προς τα αρµόδια όργανα του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας, των Γενικών Επιτελείων και των λοιπών επι-
θεωρούµενων - ελεγχόµενων φορέων των σχετικών εκθέσεων µε
τα πορίσµατα επί των διενεργούµενων οικονοµικών επιθεωρή-
σεων, µε συγκεκριµένες προτάσεις προς υλοποίηση. Δια του Αρ-
χηγού Γ.Ε.ΕΘ.Α. οι σχετικές εκθέσεις υποβάλλονται στις αρµόδιες
Αρχές για την κατά περίπτωση υλοποίηση ενεργειών αρµοδιότη-
τάς τους. 

4. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, που εκδίδεται
ύστερα από γνώµη του Αρχηγού του Γ.Ε.ΕΘ.Α., η βεβαίωση της
περίπτωσης γ� της παραγράφου 3 µπορεί να αποστέλλεται και σε
άλλους φορείς και Υπηρεσίες.

5. Η Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων είναι αρµόδια για:
α) την παρακολούθηση, µελέτη, ανάλυση, αξιολόγηση και σχε-

τική αξιοποίηση, αναλόγως, σηµαντικών, ειδικών ή ιδιαίτερου εν-
διαφέροντος οικονοµικών γεγονότων, κινήσεων και µεταβολών
που άπτονται των οικονοµικών συµφερόντων του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας ή των υπαγόµενων ή εποπτευόµενων από αυτό
νοµικών προσώπων, ή των ΕΔ, στο εσωτερικό και το εξωτερικό,

β) την πρόληψη και διερεύνηση οικονοµικών εγκληµάτων και εγ-
κληµάτων διαφθοράς που βλάπτουν τα οικονοµικά συµφέροντα
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας ή των υπαγόµενων σε αυτό ή
εποπτευόµενων από αυτό νοµικών προσώπων ή των ΕΔ. Για το
σκοπό αυτό, συνεργάζεται σε επίπεδο ανταλλαγής πληροφοριών
και επιχειρεί, κατά περίπτωση, σε συνεργασία µε τις συναρµόδιες
Υπηρεσίες και τις εισαγγελικές και διωκτικές Αρχές, σύµφωνα µε
τις ισχύουσες διατάξεις.

γ) την άσκηση των αρµοδιοτήτων της Μονάδας Εσωτερικού
Ελέγχου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, σύµφωνα µε τη

Φ.800/265/139770/23.12.2014 (Β’ 3465) κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας και Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, µε την επιφύλαξη της
παραγράφου 8 του άρθρου 13 του παρόντος. 

6 .Κατά την άσκηση των ανωτέρω αρµοδιοτήτων της η Υπηρε-
σία Εσωτερικών Υποθέσεων ζητεί και λαµβάνει στοιχεία από ει-
σαγγελικές Αρχές αν έχει ασκηθεί ποινική δίωξη σε βάρος
στρατιωτικού ή πολιτικού προσωπικού του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας και των υπαγόµενων σε αυτό ή εποπτευόµενων από αυτό
νοµικών προσώπων ή των ΕΔ για τέλεση εγκληµάτων που προβλέ-
πονται από τις διατάξεις της ποινικής νοµοθεσίας και η τέλεση ή
συµµετοχή σε αυτά, προκαλεί ή µπορεί να προκαλέσει, κατά την
κρίση της Υπηρεσίας Εσωτερικών Υποθέσεων, ζηµία στα οικονο-
µικά συµφέροντα του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας ή των υπαγό-
µενων σε αυτό ή εποπτευόµενων από αυτό νοµικών προσώπων ή
των ΕΔ. Οι σχετικές εκθέσεις µε τα αποτελέσµατα των ερευνών
που διενεργεί η ανωτέρω Υπηρεσία υποβάλλονται, δια του Υπουρ-
γού Εθνικής Άµυνας, στις αρµόδιες κατά περίπτωση Αρχές για πε-
ραιτέρω ενέργειες αρµοδιότητάς τους.

7. Κατά την άσκηση των αρµοδιοτήτων του, το Σώµα ΟΕ:
α) Έχει απρόσκοπτη πρόσβαση σε οποιοδήποτε αρχείο, έγ-

γραφο και στοιχείο όλων των Μονάδων, φορέων, Υπηρεσιών, Ορ-
γανισµών και Διαχειρίσεων των Ενόπλων Δυνάµεων και του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και των νοµικών προσώπων που υπά-
γονται σε αυτό ή εποπτεύονται από αυτό, τα οποία ζητεί και λαµ-
βάνει, 

β) ζητεί και λαµβάνει στοιχεία από λοιπές αρχές και υπηρεσίες
του ευρύτερου Δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός καθορίζεται εκά-
στοτε από τις σχετικές διατάξεις, 

γ) ζητεί οποιοδήποτε αρχείο, έγγραφο και στοιχείο λοιπών φυ-
σικών, νοµικών προσώπων και κοινοπραξιών,

δ) οι Οικονοµικοί Επιθεωρητές δεν διώκονται και δεν ενάγονται
για γνώµη που διατύπωσαν κατά την άσκηση των καθηκόντων
τους. Εξαιρούνται των ανωτέρω η περίπτωση δόλου, η παραβίαση
του απορρήτου των πληροφοριών και στοιχείων που περιήλθαν
σε γνώση τους κατά την άσκηση των καθηκόντων τους και η πα-
ράβαση του καθήκοντος εχεµύθειας στο οποίο υποχρεούνται.

Άρθρο 11
Διενέργεια Οικονοµικών Επιθεωρήσεων – 

Ελέγχων – Ερευνών

1. Οι Οικονοµικοί Επιθεωρητές της ΔΟΕ/Γ.Ε.ΕΘ.Α. και των
ΠΕ.Μ.Ο.Ε. διενεργούν σύµφωνα µε τις παραγράφους 1, 2, 3 και
7 του άρθρου 11, τακτικές, έκτακτες και ειδικές οικονοµικές επι-
θεωρήσεις και ελέγχους, ύστερα από εντολή των προϊσταµένων
τους.

2. Η Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων διενεργεί, σύµφωνα µε
τις παραγράφους 5 έως 7 του άρθρου 11, έρευνες και ελέγχους
από τους αξιωµατικούς Οικονοµικούς Επιθεωρητές, ύστερα από
εντολή του Υπουργού Εθνικής Άµυνας και υπό την εποπτεία του
Εισαγγελέα του Αναθεωρητικού Δικαστηρίου. 

3. Οι οικονοµικές επιθεωρήσεις και οι έλεγχοι της παραγρά-
φου 1, αποσκοπούν στον έλεγχο των οικονοµικών καταστάσεων,
καθώς και στον επί τόπου λογιστικό έλεγχο των Διαχειρίσεων του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, των νοµικών προσώπων που επο-
πτεύονται από αυτό ή υπάγονται σε αυτό, των ΕΔ, κάθε περιου-
σιακού στοιχείου του Δηµοσίου που διαχειρίζεται το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας ή τα νοµικά προσώπα που εποπτεύονται από
αυτό ή υπάγονται σε αυτό, κάθε περιουσιακού στοιχείου των εν
λόγω νοµικών προσώπων και γενικά των υπολόγων, λαµβάνοντας
υποχρεωτικά υπόψη τα διεθνή ελεγκτικά πρότυπα, όπως αυτά
ορίζονται στην παρ. 2 του άρθρου 30 του ν. 4449/2017 (Α’ 7). Οι
έρευνες και οι έλεγχοι της παραγράφου 2 αποσκοπούν στην
πρόληψη, διερεύνηση και δίωξη οικονοµικών εγκληµάτων, ιδίως
της απάτης, απιστίας και διαφθοράς που επηρεάζουν τα οικονο-
µικά συµφέροντα του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και των υπα-
γόµενων ή εποπτευόµενων από αυτό νοµικών προσώπων και των
Ενόπλων Δυνάµεων.

4. Τα ειδικότερα καθήκοντα των Οικονοµικών Επιθεωρητών,
συµπεριλαµβανοµένων και αυτών της Υπηρεσίας Εσωτερικών
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Υποθέσεων, ο τρόπος και οι χρονικές περίοδοι διενέργειας των οι-
κονοµικών επιθεωρήσεων, ελέγχων και ερευνών των παραγράφων
1 και 2, η σύνταξη και υποβολή των σχετικών εκθέσεων, καθώς και
οι περαιτέρω ενέργειες για τη ρύθµιση των θεµάτων που ανακύ-
πτουν από αυτές, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα καθορίζονται
µε προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται ύστερα από πρόταση του
Υπουργού Εθνικής Άµυνας. Με όµοιο προεδρικό διάταγµα καθο-
ρίζονται ο τρόπος, τα κριτήρια και οι διαδικασίες ποιοτικού ελέγ-
χου της άσκησης των καθηκόντων των Οικονοµικών Επιθεωρητών. 

5. Μέχρι την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος του πρώτου
εδαφίου της παραγράφου 4, οι οικονοµικές επιθεωρήσεις και
έλεγχοι της παραγράφου 1 διενεργούνται και ολοκληρώνονται
σύµφωνα µε τις ισχύουσες κατά κλάδο των ΕΔ διατάξεις. Οµοίως,
µέχρι την έκδοση του ίδιου προεδρικού διατάγµατος και του αντί-
στοιχου του δευτέρου εδαφίου της παραγράφου 3 του άρθρου
13:

α) εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις των παραγράφων 3
έως 7 του άρθρου 1 του ν. 2713/1999 (Α’ 89) και των παραγράφων
α� έως γ� του άρθρου 6 και των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου
14 του π.δ. 179/1999 (Α’169),

β) οι έλεγχοι και οι έρευνες της Υπηρεσίας Εσωτερικών Υποθέ-
σεων διενεργούνται υπό την εποπτεία του Εισαγγελέα του Αναθε-
ωρητικού Δικαστηρίου. 

6. Όσοι υπόκεινται σε οικονοµική επιθεώρηση, έλεγχο ή έρευνα,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος, είναι υποχρεωµένοι,
ύστερα από αίτηση των αξιωµατικών του Σώµατος ΟΕ, να παρέ-
χουν αµελλητί σε αυτούς κάθε πληροφορία ή στοιχείο οποιασδή-
ποτε διαβάθµισης και να βοηθούν για την απρόσκοπτη, έγκαιρη
και ουσιαστική διενέργεια των οικονοµικών επιθεωρήσεων, ελέγ-
χων και ερευνών. 

7. Οι Οικονοµικοί Επιθεωρητές που ενεργούν οικονοµικές επι-
θεωρήσεις, ελέγχους και έρευνες µπορούν να ζητήσουν σύµ-
βουλο - πραγµατογνώµονα ανάλογης ειδικότητας. Στις ανωτέρω
περιπτώσεις, εφόσον ζητηθεί αξιωµατικός, υπαξιωµατικός ή µόνι-
µος υπάλληλος ως σύµβουλος- πραγµατογνώµονας, η Υπηρεσία
στην οποία αυτός υπάγεται, υποχρεούται να τον διαθέσει αµέσως.
Η παραπάνω ενέργεια µπορεί να γίνει απευθείας από τον προϊστά-
µενο του Οικονοµικού Επιθεωρητή πριν από την έναρξη, κατά τη
διάρκεια ή µε το πέρας της επιθεώρησης - ελέγχου - έρευνας,
όταν κριθεί απαραίτητο.

8. Οι Οικονοµικοί Επιθεωρητές µπορούν να προβαίνουν σε κα-
τάσχεση κάθε στοιχείου για το οποίο δηµιουργούνται κατά τη διε-
νεργούµενη οικονοµική επιθεώρηση ή το διενεργούµενο έλεγχο
υπόνοιες παραποίησης ή τέλεσης άλλης αξιόποινης πράξης,
ύστερα από σύνταξη σχετικής έκθεσης κατάσχεσης. Το στοιχείο
αυτό παραµένει στο αρχείο ελέγχου. 

9. Οι Οικονοµικοί Επιθεωρητές δεν επιτρέπεται να µετέχουν σε
πράξεις των κατά την έννοια της παρ. 2 του άρθρου 24 του ν.δ.
721/1970 λειτουργιών Διεύθυνσης, εκτέλεσης και οικονοµικού
ελεγχου.

Άρθρο 12
Δοµή – Οργάνωση

1. Συνιστώνται οι εξής υπηρεσιακές Μονάδες:
α) Η ΔΟΕ/Γ.Ε.ΕΘ.Α., η οποία αποτελεί τη Διεύθυνση του Σώµα-

τος ΟΕ και υπάγεται απευθείας στον Αρχηγό του Γ.Ε.ΕΘ.Α.. Η
ΔΟΕ/Γ.Ε.ΕΘ.Α., πέραν των επιµέρους αρµοδιοτήτων που ασκεί
σύµφωνα µε τα άρθρα 11 και 12, ασκεί και τις ακόλουθες αρµο-
διότητες: 

αα) χειρίζεται θέµατα που αφορούν στην οργάνωση, λειτουργία
και εκπαίδευση του Σώµατος ΟΕ,

ββ) ενηµερώνει τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, δια του Αρχηγού
του Γ.Ε.ΕΘ.Α., για τα θέµατα που απορρέουν από την εκτέλεση
της αποστολής της καθώς και των ΠΕ.Μ.Ο.Ε., 

γγ) συντάσσει σχέδια κανονιστικών διοικητικών πράξεων που
διέπουν τη λειτουργία του Σώµατος και εκδίδει ερµηνευτικές οδη-
γίες για το χειρισµό των θεµάτων οικονοµικής επιθεώρησης και
ελέγχου αρµοδιότητας ΠΕ.Μ.Ο.Ε., 

δδ) παρακολουθεί και ελέγχει την εκτέλεση και την πρόοδο των
οικονοµικών επιθεωρήσεων – ελέγχων,

εε) χειρίζεται θέµατα που αφορούν στο προσωπικό του Σώµα-
τος και τηρεί τους ατοµικούς φακέλους των αξιωµατικών Οικονο-
µικών Επιθεωρητών,

στστ) διενεργεί ποιοτικούς ελέγχους βάσει ανάλυσης κινδύνου,
επί του τρόπου άσκησης των καθηκόντων των Οικονοµικών Επι-
θεωρητών, µε επαρκείς δοκιµασίες επιλεγµένων φακέλων ελέγχου
που περιλαµβάνουν και την εκτίµηση της συµµόρφωσης µε τα
πρότυπα ελέγχου και συντάσσει έκθεση µε τα κυριότερα συµπε-
ράσµατα του ελέγχου.

β) Δύο (2) ΠΕ.Μ.Ο.Ε., η πρώτη µε έδρα την Αθήνα και η δεύ-
τερη µε έδρα τη Θεσσαλονίκη, οι οποίες υπάγονται απευθείας
στη ΔΟΕ/Γ.Ε.ΕΘ.Α.. Οι ΠΕ.Μ.Ο.Ε. έχουν ως αρµοδιότητα την
εκτέλεση τακτικών και έκτακτων οικονοµικών επιθεωρήσεων και
την υποστήριξη του έργου των Οικονοµικών Επιθεωρητών που
έχουν τοποθετηθεί σε αυτές.

2. Τα θέµατα που αφορούν στην εσωτερική οργάνωση, διάρ-
θρωση και λειτουργία της ΔΟΕ/Γ.Ε.ΕΘ.Α., καθορίζονται µε τον
Κανονισµό Οργάνωσης και Λειτουργίας του Γ.Ε.ΕΘ.Α., που εκδί-
δεται µε βάση την παρ. 5 του άρθρου 12 του ν. 2292/1995 (Α’
35), όπως η παράγραφος αυτή αντικαταστάθηκε µε την παρ. 27
του άρθρου 71 του   ν. 3883/2010. 

3. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, που εκδίδεται
ύστερα από εισήγηση του Συµβουλίου Αρχηγών Γενικών Επιτε-
λείων, καθορίζεται η οργάνωση, η διάρθρωση, η λειτουργία, η
στελέχωση, τα ειδικότερα καθήκοντα του διευθυντή και η τοπική
αρµοδιότητα των ΠΕ.Μ.Ο.Ε. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδί-
δεται ύστερα από πρόταση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, ρυθ-
µίζονται τα αντίστοιχα θέµατα για την Υπηρεσία Εσωτερικών
Υποθέσεων. Μέχρι την έκδοση του ανωτέρω προεδρικού διατάγ-
µατος για τα θέµατα οργάνωσης και διάρθρωσης της Υπηρεσίας
Εσωτερικών Υποθέσεων, εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις
του άρθρου 4 της Φ.800/265/139770/22.12.2014 (Β’ 3465) κοινής
απόφασης των Υπουργών Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας και Δι-
οικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης.

4. Μέχρι να καθοριστούν τα θέµατα της παραγράφου 2 µε τον
Κανονισµό Οργάνωσης και Λειτουργίας του Γ.Ε.ΕΘ.Α., οι αρµο-
διότητες της ΔΟΕ/Γ.Ε.ΕΘ.Α., που προβλέπονται στις διατάξεις
του παρόντος, ασκούνται από το Επιτελικό Γραφείο του Αρχηγού
του Γ.Ε.ΕΘ.Α.. Για την εφαρµογή του προηγούµενου εδαφίου
προσκολλώνται στο ανωτέρω Γραφείο οι εντασσόµενοι, σύµ-
φωνα µε την περίπτωση α’ της παραγράφου 3 του άρθρου 14,
αξιωµατικοί, µε την επιφύλαξη των παραγράφων 6 και 8 του πα-
ρόντος άρθρου.

5. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος παύουν να λειτουρ-
γούν οι Υπηρεσίες Διευθύνσεων Οικονοµικών Επιθεωρήσεων των
κλάδων των ΕΔ, οι οποίες συστάθηκαν σε εφαρµογή της παρα-
γράφου 4 του άρθρου 25, της παραγράφου 3 του άρθρου 77 και
του άρθρου 83 του ν.δ. 721/1970. Το αρχείο και όλες οι εκκρε-
µείς υποθέσεις των ανωτέρω Διευθύνσεων µεταφέρονται στη
ΔΟΕ/Γ.Ε.ΕΘ.Α..

6. Οι εκκρεµείς κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος οικονο-
µικές επιθεωρήσεις του Γενικού Επιτελείου Στρατού συνεχίζον-
ται και ολοκληρώνονται, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στο
πρώτο εδάφιο της παραγράφου 5 του άρθρου 12, από τους διε-
νεργούντες αυτές οικονοµικούς επιθεωρητές, από την έδρα της
Διεύθυνσης ή Μονάδας όπου υπηρετούν αυτοί κατά την ίδια ηµε-
ροµηνία, υπό την εποπτεία της ΔΟΕ/Γ.Ε.ΕΘ.Α.. 

7. Οι εκκρεµείς κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος οικονο-
µικές επιθεωρήσεις του Γενικού Επιτελείου Ναυτικού και του Γε-
νικού Επιτελείου Αεροπορίας συνεχίζονται και ολοκληρώνονται,
σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στο πρώτο εδάφιο της παραγρά-
φου 5 του άρθρου 12, από τους διενεργούντες αυτές οικονοµι-
κούς επιθεωρητές, από την έδρα της Διεύθυνσης ή Μονάδας
όπου αυτοί υπηρετούν κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος.
Με την ολοκλήρωση των εν λόγω οικονοµικών επιθεωρήσεων,
συντάσσεται σχετική έκθεση, η οποία υποβάλλεται στη
ΔΟΕ/Γ.Ε.ΕΘ.Α.. 

8. Η Μονάδα Εσωτερικού Ελέγχου (ΜΕΕ) του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας εξακολουθεί να λειτουργεί µέχρι την έκδοση του
προεδρικού διατάγµατος του δεύτερου εδαφίου της παραγρά-
φου 3. Οι διενεργούµενοι και µη περατωµένοι κατά την έναρξη

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΣΤ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2017 925



ισχύος του παρόντος έλεγχοι της ΜΕΕ ολοκληρώνονται αποκλει-
στικά από προσωπικό του Σώµατος ΟΕ που υπηρετεί στην ανω-
τέρω Μονάδα. Με την έκδοση του ανωτέρω προεδρικού
διατάγµατος η ΜΕΕ καταργείται και το σύνολο του αρχείου της,
οι φάκελοι ελέγχου µε τα ελεγκτικά τεκµήρια και τα λοιπά στοι-
χεία και όλες οι εκκρεµείς υποθέσεις της παραδίδονται στην Υπη-
ρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων, η οποία εισηγείται στον Υπουργό
Εθνικής Άµυνας την τυχόν επανέναρξη ελέγχων, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του παρόντος. Ο διευθυντής της Υπηρεσίας Εσωτερι-
κών Υποθέσεων, δια του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, ενηµερώνει
τον αρµόδιο για την καταπολέµηση της διαφθοράς Υπουργό Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων για την
έναρξη και το αποτέλεσµα των διενεργούµενων ελέγχων και συν-
τονίζει τη δράση αυτής µε τις Υπηρεσίες του πρώτου εδαφίου
της περίπτωσης β’ της παρ. 1 του άρθρου 12 του ν.4320/2015
(Α’ 29) στο πλαίσιο συντονισµένων προγραµµάτων δράσης για
την καταπολέµηση της διαφθοράς. 

Άρθρο 13
Στελέχωση Σώµατος Οικονοµικών Επιθεωρητών 

1. Το σύνολο των υφιστάµενων κατά την έναρξη ισχύος του
παρόντος νοµοθετηµένων οργανικών θέσεων του Ελεγκτικού
Σώµατος του Στρατού Ξηράς µεταφέρεται στο Σώµα ΟΕ. 

2. Συνιστώνται στο Σώµα ΟΕ οι παρακάτω οργανικές θέσεις:
α) µία (1) βαθµού Υποστρατήγου,
β) µία (1) βαθµού Ταξιάρχου. 
3.Το Σώµα ΟΕ στελεχώνεται ως εξής:
α) από το σύνολο των υπηρετούντων, κατά την έναρξη ισχύος

του παρόντος, αξιωµατικών του Ελεγκτικού Σώµατος του Στρα-
τού Ξηράς, οι οποίοι εντάσσονται από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος στο συνιστώµενο µε το παρόν Κοινό Σώµα των ΕΔ,
διατηρώντας τη µεταξύ τους σειρά αρχαιότητας,

β) µε µετατάξεις αξιωµατικών του Οικονοµικού Σώµατος των
τριών κλάδων των ΕΔ, κατόπιν αίτησης των ενδιαφεροµένων που
υποβάλλεται ύστερα από πρόσκληση ενδιαφέροντος του Υπουρ-
γού Εθνικής Άµυνας, η οποία διενεργείται εντός δύο (2) µηνών
από την έναρξη ισχύος του παρόντος, σύµφωνα µε τη διαδικασία
και τις προϋποθέσεις των παραγράφων 4 έως 7 για την κάλυψη
των παρακάτω θέσεων:

αα) επτά (7) βαθµού Συνταγµατάρχη,
ββ) δεκαπέντε (15) βαθµού Αντισυνταγµατάρχη,
γγ) δεκαεννέα (19) βαθµού Ταγµατάρχη,
δδ) δεκαπέντε (15) βαθµού Λοχαγού.
4. Δικαιούνται να υποβάλουν αίτηση µετάταξης στο Σώµα ΟΕ,

συνοδευόµενη από τα απαραίτητα για την απόδειξη της συνδρο-
µής των προσόντων τους δικαιολογητικά, µόνιµοι αξιωµατικοί
του Οικονοµικού Σώµατος των τριών κλάδων των ΕΔ βαθµού Λο-
χαγού, Ταγµατάρχη, Αντισυνταγµατάρχη και Συνταγµατάρχη και
αντιστοίχων των άλλων κλάδων των ΕΔ για κάλυψη θέσεων του
βαθµού τους, στους οποίους δεν έχει επιβληθεί ποινή για κα-
κούργηµα ή για κάποιο από τα αδικήµατα που ορίζονται στην πε-
ρίπτωση α� της παρ. 1 του άρθρου 8 του  ν. 2683/1999 (Α’19):

α) έχουν προαχθεί κατ’ εκλογή,
β) έχουν µέσο όρο βαθµολογίας στις εκθέσεις αξιολόγησης

ενενήντα (90) και άνω,
γ) δεν έχουν τιµωρηθεί µε πειθαρχική ποινή για παραπτώµατα

σχετικά µε τη διοίκηση, εποπτεία, διαχείριση και διαφύλαξη της
δηµόσιας περιουσίας. 

5. Εφόσον ο αριθµός των υποψηφίων υπερβαίνει τις ανά
βαθµό θέσεις, το Συµβούλιο Αρχηγών Γενικών Επιτελείων (ΣΑΓΕ)
επιλέγει µε ειδικά αιτιολογηµένη απόφασή του, κατόπιν εισήγη-
σης του Διευθυντή της ΔΟΕ/Γ.Ε.ΕΘ.Α., µέχρι τη συµπλήρωση
του αριθµού των θέσων της περίπτωσης γ’ της παραγράφου 3,
τους υποψηφίους προς µετάταξη, αναλόγως της βαθµολογίας
τους στα ουσιαστικά τους προσόντα ως αξιωµατικών κατά την
τελευταία πενταετία και αναλόγως των τυπικών τους προσόντων
και ειδικότερα κατά φθίνουσα σειρά κατάταξης, όσους έχουν:

α) µεταπτυχιακό πανεπιστηµιακό τίτλο σπουδών στα χρηµατο-
οικονοµικά – οικονοµικά µε εξειδίκευση στην ελεγκτική,

β) µεταπτυχιακό πανεπιστηµιακό τίτλο σπουδών στα χρηµατο-

οικονοµικά – οικονοµικά µε άλλη εξειδίκευση,
γ) τίτλο που πιστοποιεί την επιτυχία σε διενεργούµενες µε

βάση την κείµενη νοµοθεσία επαγγελµατικές εξετάσεις για την
αρχική επαγγελµατική κατάρτιση των ορκωτών ελεγκτών λογι-
στών, 

δ) χρόνο προϋπηρεσίας σε θέσεις οικονοµικών επιθεωρήσεων
και ελέγχου, σύµφωνα µε την παρ. 4 του άρθρου 25, την παρ. 3
του άρθρου 77, καθώς και το άρθρο 83 του ν.δ. 721/1970 (Α’251).

6. Το ΣΑΓΕ καταρτίζει µε απόφασή του πίνακα µετατασσοµέ-
νων, στον οποίο περιλαµβάνονται όσοι έχουν επιλεγεί για την κά-
λυψη των προσδιοριζόµενων θέσεων και πίνακα µη µετατασ-
σοµένων, στον οποίο περιλαµβάνονται όσοι δεν πληρούν τα κρι-
τήρια της µετάταξης ή όσοι δεν έχουν κριθεί µετατασσόµενοι
λόγω κάλυψης των προσδιοριζόµενων θέσεων. Η απόφαση του
ΣΑΓΕ κοινοποιείται στους ενδιαφερόµενους εντός πέντε (5) ηµε-
ρών από το τέλος των εργασιών του. Αυτοί έχουν δικαίωµα άσκη-
σης ενδικοφανούς προσφυγής κατά της απόφασης προς τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας εντός προθεσµίας τριών (3) ηµερών από
την κοινοποίησή της. Μετά την άπρακτη πάροδο της προθεσµίας
υποβολής της παραπάνω προσφυγής ή την απάντηση επί της προ-
σφυγής που τυχόν υποβληθεί, οι πίνακες µετατασσοµένων, συν-
τάσσονται εις διπλούν και κυρώνονται από τον Υπουργό Εθνικής
Άµυνας.

7. Η µετάταξη στο Σώµα ΟΕ και η ένταξη των µετατασσοµένων
στην επετηρίδα του Σώµατος ενεργείται µε προεδρικό διάταγµα,
το οποίο εκδίδεται ύστερα από πρόταση του Υπουργού Εθνικής
Άµυνας. Για κάθε µετατασσόµενο, που δεν πληροί κενή οργανική
θέση από τις υφιστάµενες στο Σώµα ΟΕ, σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 1, µε την πράξη της µετάταξης µεταφέρεται η αντίστοιχη
οργανική θέση στο Σώµα αυτό. Εάν µετατασσόµενος πληροί
κενή οργανική θέση από τις υφιστάµενες στο Σώµα ΟΕ, µε την
πράξη της µετάταξης καταργείται η οργανική θέση την οποία κα-
τείχε πριν από τη µετάταξή του.

8. Η πλήρωση των θέσεων Λοχαγών, που κενώνονται στο Σώµα
µετά την αρχική στελέχωσή του γίνεται µε διαγωνισµό, στον
οποίο µπορούν να συµµετέχουν αξιωµατικοί απόφοιτοι των, κατά
την έννοια της περίπτωσης ε� του άρθρου 1 του ν. 3883/2010 (Α’
167), Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, που φέ-
ρουν το βαθµό του Λοχαγού ή αντιστοίχου των άλλων κλάδων
των ΕΔ, και έχουν συµπληρώσει διετή τουλάχιστον πραγµατική
στρατιωτική υπηρεσία στο βαθµό τους. Με προεδρικό διάταγµα,
το οποίο εκδίδεται ύστερα από πρόταση του Υπουργού Εθνικής
Άµυνας, κατόπιν προηγούµενης γνώµης του ΣΑΓΕ και εισήγησης
σε αυτό του Διευθυντή της ΔΟΕ/Γ.Ε.ΕΘ.Α., καθορίζονται τα σχε-
τικά µε την προκήρυξη, τα απαιτούµενα προσόντα των υποψη-
φίων, οι ηµεροµηνίες διεξαγωγής των εξετάσεων, τα υποβλητέα
δικαιολογητικά, η εξεταστέα ύλη, η συγκρότηση και λειτουργία
των εξεταστικών επιτροπών, η βαθµολογία, τα αρµόδια όργανα,
ο τρόπος κύρωσης των πινάκων επιτυχόντων, η µετάταξη των
επιτυχόντων στο Σώµα ΟΕ, η ένταξή τους στην επετηρίδα του
Σώµατος και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

9. Ο νεοεισερχόµενος στο Σώµα ΟΕ, µε βάση τις διατάξεις του
παρόντος, αξιωµατικός βαθµού Λοχαγού εκπαιδεύεται για ένα
(1) έτος, κατ’ ελάχιστο, σε θεωρητικό και πρακτικό επίπεδο µε
τη συµµετοχή του σε οικονοµικές επιθεωρήσεις και ελέγχους,
υπό την εποπτεία αρχαιότερου Οικονοµικού Επιθεωρητή, του
οποίου καθίσταται βοηθός, χωρίς να νοµιµοποιείται να συντάσσει
και να υπογράφει εκθέσεις οικονοµικών επιθεωρήσεων και ελέγ-
χων. Μετά την παρέλευση του έτους αυτού, κατόπιν εισήγησης
του προϊσταµένου της αντίστοιχης ΠΕ.Μ.Ο.Ε. ή της Υπηρεσίας
Εσωτερικών Υποθέσεων, σχετικής γνώµης του Υποδιευθυντή της
ΔΟΕ/Γ.Ε.ΕΘ.Α. και απόφασης του Διευθυντή της ανωτέρω Διεύ-
θυνσης, µπορεί να του ανατεθούν καθήκοντα Οικονοµικού Επι-
θεωρητή. 

Άρθρο 14
Ιεραρχία και εξέλιξη 

των αξιωµατικών του Σώµατος ΟΕ 

1. Οι ισχύουσες διατάξεις για το Συµβούλιο Κρίσεων των ανω-
τάτων αξιωµατικών του Κοινού Νοµικού Σώµατος των ΕΔ, τη σύν-
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θεση και τον εκτελούντα χρέη εισηγητή του εν λόγω Συµβουλίου,
εφαρµόζονται αναλόγως για τους ανώτατους αξιωµατικούς του
Κοινού Σώµατος ΟΕ.

2. Το Συµβούλιο Προαγωγών Αξιωµατικών Κοινών Σωµάτων
είναι αρµόδιο για τις εκκρεµείς υποθέσεις των κατωτέρων και
ανώτερων αξιωµατικών του Σώµατος ΟΕ που εντάσσονται ή µε-
τατάσσονται στο Σώµα, καθώς και για τις σχετικές µε αυτούς
υποθέσεις που αναπέµπονται ύστερα από ακυρωτικές αποφά-
σεις διοικητικών δικαστηρίων. Το ΣΑΓΕ είναι αρµόδιο για τα αν-
τίστοιχα ζητήµατα που αφορούν τους ανώτατους αξιωµατικούς
που εντάσσονται στο Σώµα κατ’ εφαρµογή της περίπτωσης α�
της παραγράφου 3 του άρθρου 14. Για την εφαρµογή του προ-
ηγούµενου εδαφίου ως εισηγητής µε δικαίωµα ψήφου ορίζεται
το νεότερο µέλος του ΣΑΓΕ και ως γραµµατέας ορίζεται ανώτε-
ρος ή κατώτερος αξιωµατικός της Γραµµατείας του ΣΑΓΕ.

3. Οι αξιωµατικοί που µετατάσσονται στο Σώµα ΟΕ, σύµφωνα
µε την περίπτωση γ’ παράγραφος 3 του άρθρου 14, διατηρούν
το βαθµό τους και ο χρόνος που έχουν διανύσει σε αυτόν πριν
από τη µετάταξη λογίζεται ως χρόνος υπηρεσίας στο βαθµό
αξιωµατικού του Σώµατος ΟΕ. Ο υπολογισµός του συνολικού
χρόνου υπηρεσίας τους ως αξιωµατικών εξακολουθεί να ισχύει
και µετά τη µετάταξή τους στο Σώµα ΟΕ. Ειδικά για την αρχαι-
ότητα µεταξύ των µετατασσοµένων αξιωµατικών στο Σώµα ΟΕ
λαµβάνεται υπόψη η σειρά αρχαιότητας που είχαν µεταξύ τους
οι µετατασσόµενοι προ της µετάταξης. Οι αξιωµατικοί που µετα-
τάσσονται στο Σώµα ΟΕ καθίστανται νεότεροι όσων οµοιοβάθ-
µων τους αξιωµατικών της περίπτωσης α� της παραγράφου 3 του
άρθρου 14 απέκτησαν το βαθµό που φέρουν κατά το ίδιο έτος.

4. Ειδικά για την προαγωγή των αξιωµατικών του Σώµατος ΟΕ
στον επόµενο βαθµό δεν απαιτείται η συµπλήρωση του τυπικού
προσόντος του χρόνου διοίκησης ή ειδικής υπηρεσίας.

5. Η υποπερίπτωση 1 της περίπτωσης δ� του άρθρου 23 του ν.
3883/2010 αντικαθίσταται ως εξής:

«Yποστράτηγος για τους Αξιωµατικούς Νοµικού και Οικονοµι-
κών Επιθεωρητών».

6. Στο δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης γ� της παρ.1 του άρ-
θρου 32 του ν. 3883/2010 οι λέξεις «Ταξιάρχους Ελεγκτικού,» αν-
τικαθίστανται από τις λέξεις «Οικονοµικών Επιθεωρητών,». 

7. Στο δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης γ� της παρ. 1 του άρ-
θρου 22 του ν. 2439/1996, όπως αυτή αντικαταστάθηκε µε την
παρ. 1 του άρθρου 24 του ν. 2913/2001 (Α� 102), την παρ. 1 του
άρθρου 15 του ν. 2984/2002 (Α�15) και την παρ. 14 του άρθρου
13 του ν. 3648/2008 (Α� 38), µετά τη λέξη «Στρατολογικού» προ-
στίθενται οι λέξεις «και Οικονοµικών Επιθεωρητών,». 

Άρθρο 15
Διευθυντής ΔΟΕ/Γ.Ε.ΕΘ.Α. 

1. Ο Διευθυντής της ΔΟΕ/Γ.Ε.ΕΘ.Α. είναι ο αρχαιότερος αξιω-
µατικός του Σώµατος ΟΕ. Φέρει το βαθµό του Υποστρατήγου,
υπάγεται απευθείας στον Αρχηγό του Γ.Ε.ΕΘ.Α. και τοποθετείται
µε απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας. 

2. Ο Διευθυντής της ΔΟΕ/Γ.Ε.ΕΘ.Α., πέραν των γενικών καθη-
κόντων που εκτελούν οι Διευθυντές των Διευθύνσεων του
Γ.Ε.ΕΘ.Α., σύµφωνα µε τα καθοριζόµενα στον Κανονισµό Οργά-
νωσης και Λειτουργίας του ανωτέρω Γενικού Επιτελείου, προ-
ΐσταται της οικείας Διεύθυνσης και των Διευθυντών των
ΠΕ.Μ.Ο.Ε., κατευθύνει τη δράση των ΠΕ.Μ.Ο.Ε. και αναθέτει
στους Οικονοµικούς Επιθεωρητές τις εντολές επιθεώρησης -
ελέγχου, µέσω των Διευθυντών των ΠΕ.Μ.Ο.Ε..

3. Ο Διευθυντής της ΔΟΕ/Γ.Ε.ΕΘ.Α. πρέπει:
α) να είναι κάτοχος πανεπιστηµιακού τίτλου στα χρηµατοοικο-

νοµικά – οικονοµικά ή να έχει θεωρητικές γνώσεις σε γνωστικά
αντικείµενα που απαιτούνται για την αρχική επαγγελµατική κα-
τάρτιση των ορκωτών ελεγκτών λογιστών, οι οποίες αποδει-
κνύονται µε επιτυχία σε διενεργούµενες, σύµφωνα µε την
κείµενη νοµοθεσία, επαγγελµατικές εξετάσεις και

β) να είναι κάτοχος µεταπτυχιακού πανεπιστηµιακού τίτλου
σπουδών στα χρηµατοοικονοµικά – οικονοµικά µε εξειδίκευση
κατά προτίµηση στην ελεγκτική. 

4. Κατά την αρχική στελέχωση του Σώµατος ΟΕ, Διευθυντής

της ΔΟΕ/Γ.Ε.ΕΘ.Α. είναι ο Διευθυντής της Διεύθυνσης Ελεγκτι-
κού του Γενικού Επιτελείου Στρατού που είχε τοποθετηθεί πριν
από την έναρξη ισχύος του παρόντος. 

Άρθρο 16
Υποδιευθυντής ΔΟΕ/Γ.Ε.ΕΘ.Α.

1. Ως Υποδιευθυντής της ΔΟΕ/Γ.Ε.ΕΘ.Α. ορίζεται αξιωµατικός
του Σώµατος ΟΕ µε βαθµό Ταξιάρχου. 

2. Ο Υποδιευθυντής της ΔΟΕ/Γ.Ε.ΕΘ.Α. είναι ο άµεσος βοηθός
και σύµβουλος του Διευθυντή της οικείας Διεύθυνσης στην εκτέ-
λεση των καθηκόντων του, αναπληρώνοντας αυτόν κατά την
απουσία του και προσυπογράφει τα έγγραφα που αφορούν θέ-
µατα της οικείας Διεύθυνσης. Τοποθετείται µε απόφαση του
Υπουργού Εθνικής Άµυνας κατόπιν εισήγησης του Αρχηγού του
Γ.Ε.ΕΘ.Α..

3. O Υποδιευθυντής της ΔΟΕ/Γ.Ε.ΕΘ.Α. πρέπει να είναι κάτο-
χος πανεπιστηµιακού τίτλου στα χρηµατοοικονοµικά – οικονο-
µικά ή να έχει θεωρητικές γνώσεις σε γνωστικά αντικείµενα που
απαιτούνται για την αρχική επαγγελµατική κατάρτιση των ορκω-
τών ελεγκτών λογιστών, οι οποίες αποδεικνύονται µε επιτυχία σε
διενεργούµενες, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία, επαγγελ-
µατικές εξετάσεις. 

4. Κατά την αρχική στελέχωση του Σώµατος ΟΕ επιτρέπεται ο
Υποδιευθυντής της ΔΟΕ/Γ.Ε.ΕΘ.Α. να φέρει κατώτερο βαθµό
από το βαθµό του Ταξιάρχου και πρέπει να έχει δεκαετή τουλά-
χιστον προϋπηρεσία σε Υπηρεσίες των ΕΔ που εκτελούν τακτι-
κές, ειδικές και έκτακτες οικονοµικές επιθεωρήσεις και ελέγχους
σε όλες τις κατηγορίες των Διαχειρίσεων των ΕΔ, οι οποίες εµ-
πίπτουν στην αρµοδιότητα του Σώµατος ΟΕ. 

Άρθρο 17
Διευθυντές ΠΕ.Μ.Ο.Ε. 

και της Υπηρεσίας Εσωτερικών Υποθέσεων

1. Οι Διευθυντές των ΠΕ.Μ.Ο.Ε. και της Υπηρεσίας Εσωτερι-
κών Υποθέσεων φέρουν βαθµό Ταξιάρχου ή Συνταγµατάρχη. 

2. Προΐστανται των Υπηρεσιών τους και του υπηρετούντος σε
αυτές προσωπικού και κατευθύνουν τη δράση των υπαγόµενων
σε αυτούς αξιωµατικών του Σώµατος ΟΕ, αξιολογώντας τους
σύµφωνα µε τις εκάστοτε ισχύουσες διατάξεις. 

3. Οι Διευθυντές των ΠΕ.Μ.Ο.Ε. τοποθετούνται µε απόφαση
του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, κατόπιν γνώµης του Αρχηγού
του Γ.Ε.ΕΘ.Α., ύστερα από εισήγηση σε αυτόν του Διευθυντή της
ΔΟΕ/Γ.Ε.ΕΘ.Α.. Ο Διευθυντής της Υπηρεσίας Εσωτερικών Υπο-
θέσεων τοποθετείται µε απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυ-
νας. 

Άρθρο 18
Νοµική υποστήριξη

Στην Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων υπηρετούν και αξιω-
µατικοί του Κοινού Νοµικού Σώµατος των ΕΔ, οι οποίοι ασκούν
τα αναφερόµενα στο άρθρο 56 του     ν. 3883/2010 (Α� 167) κα-
θήκοντα για τη νοµική υποστήριξη της Υπηρεσίας. Για την κά-
λυψη επιτακτικών υπηρεσιακών αναγκών που άπτονται της
νοµικής υποστήριξης της ΔΟΕ/Γ.Ε.ΕΘ.Α. επιτρέπεται να διατί-
θενται κατά τις κείµενες διατάξεις αξιωµατικοί του Κοινού Νοµι-
κού Σώµατος των ΕΔ, ασκώντας τα καθήκοντα του ανωτέρω
άρθρου. 

Άρθρο 19
Στολές – Βαθµοί – Έµβληµα – Ηθικές Αµοιβές

1. Η στολή, η ονοµασία των βαθµών και τα διακριτικά των βαθ-
µών των αξιωµατικών του Σώµατος ΟΕ είναι τα ίδια µε τα αντί-
στοιχα των αξιωµατικών του Κοινού Νοµικού Σώµατος των ΕΔ.
Το διακριτικό οπλόσηµο του Σώµατος στις στολές είναι το ίδιο
µε αυτό του Ελεγκτικού Σώµατος του Στρατού Ξηράς, όπως
αυτό ίσχυε κατά την προηγούµενη της έναρξης ισχύος του πα-
ρόντος. 
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2. Το έµβληµα του Σώµατος ΟΕ είναι το ίδιο µε το έµβληµα
του Ελεγκτικού Σώµατος του Στρατού Ξηράς, µε τη διαφορά ότι
το απεικονιζόµενο σε αυτό έτος είναι το έτος σύστασης του Σώ-
µατος ΟΕ.

3. Όσοι αξιωµατικοί εντάσσονται ή µετατάσσονται στο Σώµα
ΟΕ εξακολουθούν να φέρουν τα παράσηµα, τα µετάλλια, τις δια-
µνηµονεύσεις και τα διακριτικά σήµατα που τους είχαν απονεµη-
θεί προ της, κατά περίπτωση, ένταξης - µετάταξης σε αυτό. 

Άρθρο 20
Εκπαίδευση

1. Οι αξιωµατικοί του Σώµατος ΟΕ, πέραν της εκπαίδευσής
τους σε σχολεία που καθορίζονται µε απόφαση του Υπουργού
Εθνικής Άµυνας, η οποία εκδίδεται κατ’ εξουσιοδότηση του άρ-
θρου 30 του ν. 3883/2010, εκπαιδεύονται ή µετεκπαιδεύονται:

α) σε ειδικά σχολεία των ΕΔ που είναι συναφή µε το αντικεί-
µενο της οικονοµικής επιθεώρησης - εσωτερικού ελέγχου. Τα
σχολεία, ο τόπος, το είδος, η διάρκεια της εκπαίδευσης, ο βαθ-
µός των εκπαιδευοµένων, οι εκπαιδευτές, οι αξιωµατικοί τους
οποίους αφορά, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα καθορίζονται
µε απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, ύστερα από εισή-
γηση του Αρχηγού του Γ.Ε.ΕΘ.Α. ή

β) σε φορείς που παρέχουν σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθε-
σία πιστοποιηµένη επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση για
την απόκτηση άδειας άσκησης επαγγέλµατος ορκωτού ελεγκτή
λογιστή. Οι ανωτέρω φορείς, ο τόπος, το είδος, η διάρκεια της
εκπαίδευσης, οι δικαιούµενοι και κάθε άλλο σχετικό θέµα καθο-
ρίζονται µε κοινή απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας και
του συναρµόδιου κατά περίπτωση Υπουργού, ύστερα από εισή-
γηση του Αρχηγού του Γ.Ε.ΕΘ.Α..

2. Οι αξιωµατικοί του Σώµατος ΟΕ µπορούν επίσης να φοιτούν
σε Σχολές και Τµήµατα των Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων
της ηµεδαπής και αλλοδαπής µε κατεύθυνση σπουδών σχετική
µε τα αντικείµενα οικονοµικής επιθεώρησης - εσωτερικού ελέγ-
χου για τη λήψη προπτυχιακού ή µεταπτυχιακού τίτλου. Τα ανω-
τέρω Τµήµατα των ΑΕΙ και οι Σχολές, ο τόπος, το είδος, η
διάρκεια της εκπαίδευσης, οι δικαιούµενοι και κάθε άλλο σχετικό
θέµα καθορίζονται µε κοινή απόφαση του Υπουργού Εθνικής
Άµυνας και του συναρµόδιου κατά περίπτωση Υπουργού, ύστερα
από εισήγηση του Αρχηγού του Γ.Ε.ΕΘ.Α..

3. Το Γ.Ε.ΕΘ.Α. µεριµνά για την εγγραφή στον προϋπολογισµό
του, των απαιτούµενων, για την εφαρµογή του παρόντος άρ-
θρου, πιστώσεων. 

Άρθρο 21
Διοικητική µέριµνα

Η Μονάδα Υποστήριξης του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, το
Γ.Ε.ΕΘ.Α. και οι µείζονες Σχηµατισµοί, στην έδρα των οποίων
εδρεύουν οι ΠΕ.Μ.Ο.Ε. και η Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων
υποστηρίζουν, κατά λόγο αρµοδιότητας, τη λειτουργία των ορ-
γανωτικών δοµών του Σώµατος ΟΕ και της Υπηρεσίας Εσωτερι-
κών Υποθέσεων σε θέµατα διοικητικής µέριµνας, ιδίως θέµατα
στέγασης, υλικοτεχνικής υποδοµής και εξοπλισµού.

Άρθρο 22
Ειδικές διατάξεις

1. Στους αξιωµατικούς του Σώµατος ΟΕ χορηγείται πρόσθετο
ειδικό δελτίο ταυτότητας για υπηρεσιακή χρήση και πιστοποίηση
της ιδιότητάς τους στο πλαίσιο της εκτέλεσης των καθηκόντων
τους, ο τύπος του οποίου καθορίζεται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Εθνικής Άµυνας.

2. Για την υποστήριξη του Σώµατος ΟΕ στη διεξαγωγή οικο-
νοµικών επιθεωρήσεων, ελέγχων και ερευνών, για τις οποίες
απαιτούνται εξειδικευµένες γνώσεις ή η διενέργεια πραγµατο-
γνωµοσύνης, εφόσον δεν υφίσταται ανάλογη ειδικότητα στο
προσωπικό του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, επιτρέπεται η σύ-
ναψη σύµβασης έργου µε εµπειρογνώµονα, ο οποίος επιλέγεται

από τον πίνακα εµπειρογνωµόνων της εισαγγελίας πρωτοδικών
του τόπου όπου διεξάγεται η πραγµατογνωµοσύνη. 

3. Ως προς τα θέµατα οικονοµικής και διοικητικής µέριµνας,
υγειονοµικής περίθαλψης, ασφάλισης και µετοχικής σχέσης στα
ταµεία των ΕΔ και συµµετοχής σε οικοδοµικούς συνεταιρισµούς
αξιωµατικών, οι αξιωµατικοί του Σώµατος ΟΕ εξακολουθούν να
διέπονται από τα ισχύοντα στον κλάδο προέλευσής τους.

4. Στην παρ. 4 του άρθρου 3 του ν. 3883/2010 προστίθεται πε-
ρίπτωση α1 ως εξής:

«α1. Οικονοµικών Επιθεωρητών (ΟΕ)».

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 23
Μεταθέσεις εξωτερικού

Στο άρθρο 5 του ν. 3883/2010 (Α’167) προστίθεται παράγρα-
φος 7 ως εξής:

«7. Το τρίτο και τέταρτο εδάφιο της παραγράφου 6 εφαρµό-
ζονται και για το στρατιωτικό προσωπικό, το οποίο, µε βάση τις
διατάξεις της απόφασης του Υπουργού Εθνικής Άµυνας που εκ-
δίδεται κατ’ εξουσιοδότηση της παραγράφου 1 του άρθρου 8
υπερβαίνει το όριο συνολικής διάρκειας παραµονής του στην
Κύπρο.» 

Άρθρο 24
Ρύθµιση θεµάτων στρατολογικής φύσης

1. Το άρθρο 27 του ν. 3421/2005 (Α’302) αντικαθίσταται ως
εξής: 

«Άρθρο 27

1. Αναβάλλεται η κατάταξη στις Ένοπλες Δυνάµεις όσων απο-
κτούν την Ελληνική Ιθαγένεια, σύµφωνα µε το  ν. 3284/2004
(Α’217) ή βάσει άλλης διάταξης, η οποία προβλέπει τη βούληση
του ενδιαφεροµένου για την απόκτησή της. 

2. Η αναβολή αυτή διαρκεί ένα (1) έτος από την ηµεροµηνία
εγγραφής των ενδιαφεροµένων σε µητρώα αρρένων και διακό-
πτεται µε αίτησή τους. 

3. Η ανωτέρω αναβολή χορηγείται από την αρµόδια Στρατο-
λογική Υπηρεσία, µε βάση την απόφαση εγγραφής τους στα µη-
τρώα αρρένων, από την οποία προκύπτει η νοµική βάση
απόκτησης της ελληνικής ιθαγένειας.» 

2. Οι οµογενείς, οι οποίοι διέκοψαν τη µόνιµη κατοικία τους
στο Αζερµπαϊτζάν, στην Αρµενία, στη Γεωργία, στο Καζακστάν,
στην Κιργιζία, στη Λευκορωσία, στη Μολδαβία, στην Ουκρανία,
στο Ουζµπεκιστάν, στη Ρωσική Οµοσπονδία, στο Τατζικιστάν,
στο Τουρκµενιστάν, στην Αλβανία και στην Τουρκία και ήρθαν
στην Ελλάδα, απευθείας ή µέσω άλλης χώρας, και έκτοτε κατοι-
κούν σε αυτήν, δικαιούνται: 

α) µεταφορά στους υπόχρεους µειωµένης στρατεύσιµης
στρατιωτικής υποχρέωσης εξάµηνης διάρκειας και απόλυση
µετά τη συµπλήρωση τρίµηνης πραγµατικής στρατιωτικής υπη-
ρεσίας, εφόσον καταταγούν στις Ένοπλες Δυνάµεις εντός πεν-
ταετίας από την εγγραφή τους σε µητρώα αρρένων και µέχρι τις
31 Δεκεµβρίου 2018, 

β) απαλλαγή από την υποχρέωση στράτευσης, εφόσον έχουν
συµπληρώσει το τριακοστό πέµπτο έτος της ηλικίας τους κατά
το έτος έναρξης ισχύος του παρόντος. 

3. Όσοι υπαχθούν στις περιπτώσεις α’ και β’ της παραγράφου
2 εξαιρούνται από την πρόσκληση ή τις προσκλήσεις, για τις
οποίες έχουν κηρυχθεί ανυπότακτοι πριν από την αρχική υπα-
γωγή τους σε οποιαδήποτε διάταξη της ανωτέρω παραγράφου.
Το αξιόποινο της ανυποταξίας τους εξαλείφεται µε παραγραφή
και αίρονται οι σχετικές συνέπειες. Οι δικογραφίες για τις ανυ-
ποταξίες τίθενται στο αρχείο µε πράξη του εισαγγελέα του αρ-
µόδιου στρατιωτικού δικαστηρίου.

4. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µετά από πρόταση
του Υπουργού Εθνικής Άµυνας κατόπιν γνώµης του ΣΑΓΕ, µπο-
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ρεί να απονέµεται τιµητικά βαθµός εφέδρου αξιωµατικού µέχρι
Ταγµατάρχη και αντιστοίχων των άλλων Κλάδων των ΕΔ σε Έλ-
ληνες εφέδρους οπλίτες. Από την απονοµή του βαθµού του προ-
ηγούµενου εδαφίου δεν γεννώνται συντάξιµα ή άλλα οικονοµικά
δικαιώµατα.

Άρθρο 25

Οι δαπάνες προµήθειας φαρµάκων, υγειονοµικού υλικού, ορ-
θοπεδικού υλικού, χηµικών αντιδραστηρίων και παροχής υπηρε-
σιών των στρατιωτικών νοσοκοµείων και του ΝΙΜΤΣ, των
στρατιωτικών φαρµακείων και του Κέντρου Εφοδιασµού Ναυτι-
κού που πραγµατοποιήθηκαν από τις 31.12.2015 έως και τις
3.10.2017 δύνανται να εξοφληθούν, κατά παρέκκλιση των διατά-
ξεων του  ν. 2286/1995 (Α’19), του π.δ. 60/2007 (Α’64), του π.δ.
118/2007 (Α’150), των άρθρων 66, 68 και 132 του  ν. 4270/2014
(Α’143), του ν. 4412/2016 (Α’147), του π.δ. 113/2010 (Α’194) και
του π.δ. 80/2016 (Α’145), µε την προϋπόθεση ότι δεν υπερβαί-
νουν τις εγγεγραµµένες πιστώσεις των αντίστοιχων ετών αναφο-
ράς. 

Άρθρο 26
Τροποποίηση του άρθρου 30Γ του ν. 1264/1982

1.α. Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 30Γ του  ν. 1264/1982
(Α’ 79), προστίθεται εδάφιο, ως εξής:

«Μόνο τα νοµικά πρόσωπα που συνιστώνται και λειτουργούν
σύµφωνα µε το παρόν µπορούν να εκπροσωπούν τα συµφέροντα
των εν ενεργεία στρατιωτικών.»

β. Οι περιπτώσεις α’ και β’ της παρ. 4 του άρθρου 30Γ του ν.
1264/1982 (Α’ 79) αντικαθίστανται ως εξής:

«α. Σε κάθε Περιφερειακή Ενότητα του ν. 3852/2010 (Α’ 87) µια
πρωτοβάθµια ένωση εν ενεργεία Στρατιωτικών, µε την επωνυµία
«Ένωση Στρατιωτικών Περιφερειακής Ενότητας ... », στην οποία
µπορούν να εγγράφονται οι υπηρετούντες στις Μονάδες, που
εδρεύουν στα γεωγραφικά όρια της Περιφερειακής Ενότητας
αυτής, εν ενεργεία στρατιωτικοί όλων των κλάδων και βαθµών,
καθώς και των Κοινών Σωµάτων, ανεξαρτήτως προέλευσης.

β. Μία Πανελλήνια Οµοσπονδία των πρωτοβάθµιων ενώσεων,
ως δευτεροβάθµιο σωµατείο, µε την επωνυµία «Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Ενώσεων Στρατιωτικών», µέλη της οποίας καθίστανται
υποχρεωτικά µόνον οι πρωτοβάθµιες ενώσεις.»

2. Η παρ. 5 του άρθρου 30Γ του ν.1264/1982 αντικαθίσταται
ως εξής: 

«5. Κάθε εν ενεργεία στρατιωτικός δικαιούται να είναι µέλος
µόνο του σωµατείου της Περιφερειακής Ενότητας στην οποία
εδρεύει η Μονάδα όπου υπηρετεί, κατά τις διατάξεις της παρα-
γράφου 4. Σε περίπτωση µετάθεσής του σε άλλη Μονάδα, η
οποία εδρεύει σε άλλη Περιφερειακή Ενότητα, διαγράφεται υπο-
χρεωτικώς και αυτοδικαίως, χωρίς άλλη διατύπωση, από το σω-
µατείο, του οποίου ήταν µέλος και δικαιούται να εγγραφεί σε
αυτό της Περιφερειακής Ενότητας στα γεωγραφικά όρια της
οποίας εδρεύει η Μονάδα στην οποία µετατίθεται, µε τη διαδι-
κασία εγγραφής που προβλέπει το καταστατικό του νέου σωµα-
τείου. Η υποχρέωση διαγραφής δεν ισχύει αν η µετάθεση έγινε
για λόγους εκπαίδευσης ή µετεκπαίδευσης και για όσο χρόνο
διαρκεί αυτή. Ειδικά, για τους εν ενεργεία στρατιωτικούς που
υπηρετούν για οποιονδήποτε λόγο εκτός της Ελληνικής Επικρά-
τειας, ως περιφερειακή ένωση του πρώτου εδαφίου νοείται η Πε-
ριφερειακή Ενότητα Κεντρικού Τοµέα Αθηνών.» 

3. Η παρ. 7 του άρθρου 30Γ του ν. 1264/1982 αντικαθίσταται
ως εξής: 

«7. Για την εκπλήρωση των υποχρεώσεών τους χορηγούνται
στον Πρόεδρο και στον Γενικό Γραµµατέα κάθε πρωτοβάθµιου
σωµατείου ειδικές άδειες απουσίας τριών (3) ηµερών το µήνα,
ενώ στον Πρόεδρο και στον Γενικό Γραµµατέα της Πανελλήνιας
Οµοσπονδίας Ενώσεων Στρατιωτικών χορηγούνται ειδικές
άδειες απουσίας πέντε (5) ηµέρες το µήνα. Στους αντιπροσώ-
πους της Οµοσπονδίας χορηγείται ειδική άδεια απουσίας για όλη
τη διάρκεια των συνεδρίων στα οποία µετέχουν, η οποία όµως
δεν µπορεί να υπερβαίνει τις τέσσερις (4) ηµέρες κατ’ έτος. Όσοι

δικαιούνται τις ανωτέρω άδειες ενηµερώνουν εγγράφως τον Δι-
οικητή της Μονάδας τους τουλάχιστον πέντε (5) ηµέρες πριν από
την έναρξη της αιτούµενης άδειας, εκτός εάν η σύγκληση των
οργάνων στα οποία συµµετέχουν λαµβάνει χώρα εκτάκτως,
οπότε ενηµερώνουν αµελλητί τον οικείο Διοικητή. Έως πέντε (5)
µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου κάθε πρωτοβάθµιου σωµα-
τείου, µε βαθµό µέχρι και Αντισυνταγµατάρχη και αντιστοίχων
των άλλων κλάδων των ΕΔ, δεν µετατίθενται όσο διαρκεί η θητεία
τους πέραν των γεωγραφικών ορίων της Περιφερειακής Ενότη-
τας του σωµατείου, εκτός αν το ζητήσουν τα ίδια ή αν κριθεί
τούτο αναγκαίο λόγω προαγωγής ή επιβολής αµετάκλητης κα-
ταστατικής πειθαρχικής ποινής. Αν ο αριθµός των µελών του Δι-
οικητικού Συµβουλίου υπερβαίνει τον αριθµό των πέντε (5), το
Διοικητικό Συµβούλιο, αµέσως µετά την εκλογή του, γνωστο-
ποιεί, µε απόφασή του που δεν ανακαλείται προς το Διοικητικό
Συµβούλιο της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Ενώσεων Στρατιωτι-
κών και αυτό προς το οικείο Γενικό Επιτελείο, τα µέλη για τα
οποία θεµελιώνεται το δικαίωµα του ανωτέρω εδαφίου για το σύ-
νολο της θητείας τους. Ο χρόνος της θητείας του Προέδρου και
του Γενικού Γραµµατέα στις ανωτέρω ενώσεις λογίζεται ως χρό-
νος διοίκησης – ειδικής υπηρεσίας, σύµφωνα µε το ν. 3883/2010
(Α� 167).»

4. Οι περιπτώσεις β’ και γ’ της παρ. 8 του άρθρου 30Γ του ν.
1264/1982 αντικαθίστανται ως εξής: 

«β. Να προσχωρούν ή να γίνονται µέλη άλλων επαγγελµατικών
συνδικαλιστικών οργανώσεων ή να εκπροσωπούν άλλους εργα-
ζοµένους. Κατ’ εξαίρεση, η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ενώσεων
Στρατιωτικών µπορεί να γίνει µέλος Διεθνών και Ευρωπαϊκών
Στρατιωτικών Οργανώσεων και Οργανισµών.

γ. Να αναµειγνύονται µε οποιονδήποτε τρόπο σε θέµατα διοί-
κησης των Μονάδων και διοίκησης, οργάνωσης ή δοµής εν γένει
των Ενόπλων Δυνάµεων. Τα Διοικητικά Συµβούλια των πρωτο-
βάθµιων ενώσεων απευθύνονται για επίλυση τυχόν προβληµάτων
τους, τοπικού ενδιαφέροντος, στους Ανώτερους Στρατιωτικούς
Διοικητές των Περιφερειακών Ενοτήτων όπου ευρίσκεται η έδρα
των σωµατείων, ενώ για κάθε ζήτηµα που αφορά εν γένει τους
στρατιωτικούς απευθύνονται εγγράφως αποκλειστικά στην Πα-
νελλήνια Οµοσπονδία Ενώσεων Στρατιωτικών. Στον Υπουργό
Εθνικής Άµυνας, στον Αναπληρωτή Υπουργό Εθνικής Άµυνας και
στους Αρχηγούς των Γενικών Επιτελείων των Ενόπλων Δυνάµεων
απευθύνεται µόνο η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ενώσεων Στρατιω-
τικών.»

5. Η παρ. 15 του άρθρου 30Γ του ν. 1264/1982 αντικαθίσταται
ως εξής:

«15. Η εκλογή των οργάνων των πρωτοβάθµιων σωµατείων και
της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας ως και των αντιπροσώπων για το
συνέδριο της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας γίνεται από ενιαίο ψη-
φοδέλτιο, στο οποίο συµπεριλαµβάνονται όλοι οι υποψήφιοι κατ’
απόλυτη αλφαβητική σειρά και σύµφωνα µε τις διαδικασίες αρ-
χαιρεσιών που προβλέπονται από τα καταστατικά τους.»

6. Πρωτοβάθµιες ενώσεις στρατιωτικών που έχουν συσταθεί
σε επίπεδο Περιφερειακής Ενότητας, σύµφωνα µε τις διατάξεις
του άρθρου 50 του ν. 4407/ 2016, γίνονται µε αίτησή τους µέλη
της αντιπροσωπευτικότερης σε αριθµό πρωτοβάθµιων ενώσεων
και σε συνολικό αριθµό µελών πρωτοβάθµιων ενώσεων Πανελ-
λήνιας Οµοσπονδίας Ενώσεων Στρατιωτικών. Οι πρωτοβάθµιες
ενώσεις στρατιωτικών θα πρέπει να διεξάγουν αρχαιρεσίες για
εκλογή νέων οργάνων διοίκησης και αντιπροσώπων στην ανω-
τέρω Οµοσπονδία, εντός τριών (3) µηνών από την έναρξη ισχύος
του παρόντος. Το σωµατείο µε την επωνυµία «Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Ενώσεων Στρατιωτικών» οφείλει να εναρµονίσει το κα-
ταστατικό του µε τις ισχύουσες διατάξεις, µέσα σε προθεσµία
έξι (6) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου εντός
της οποίας οφείλει να διενεργήσει καταστατικό συνέδριο, το
οποίο θα αποφασίσει για την αναγκαιότητα και τη σκοπιµότητα
της συνέχισης της νοµικής υπόστασης και εκπροσώπησης των
ήδη συσταθεισών, µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος, ενώ-
σεων σε επίπεδο Περιφερειών. Στο καταστατικό συνέδριο θα
εφαρµοστούν οι κάτωθι διαδικασίες:

α) Κάθε εκλογέας µπορεί να θέσει αριθµό σταυρών ίσο µε το
ένα τρίτο (1/3) του αριθµού των εδρών του διοικητικού συµβου-
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λίου ή της εξελεγκτικής επιτροπής ή του πειθαρχικού συµβου-
λίου και ίσο µε το ένα πέµπτο (1/5) των υποψηφίων αντιπροσώ-
πων του αριθµού που προκύπτει από την εφαρµογή του
εκλογικού µέτρου, ένας (1) αντιπρόσωπος για κάθε εκατό (100)
εγγεγραµµένα και οικονοµικώς τακτοποιηµένα µέλη. Σε περί-
πτωση κλάσµατος, ο επιτρεπόµενος αριθµός σταυρών στρογγυ-
λοποιείται στον αµέσως επόµενο ακέραιο. Εκλέγονται κατά
σειρά οι υποψήφιοι που συγκέντρωσαν τους περισσότερους
σταυρούς προτίµησης µέχρι να συµπληρωθεί ο αριθµός των
εδρών του διοικητικού συµβουλίου ή της εξελεγκτικής επιτροπής
ή του πειθαρχικού συµβουλίου.

β) Δικαίωµα συµµετοχής στις εκλογές έχουν τα µέλη πρωτο-
βάθµιων ενώσεων που είναι εγγεγραµµένα και οικονοµικώς τα-
κτοποιηµένα κατά την ηµεροµηνία προκήρυξης των εκλογών από
το Διοικητικό Συµβούλιο της οικείας πρωτοβάθµιας οργάνωσης.
Προς το σκοπό αυτόν, το Διοικητικό Συµβούλιο και ο Πρόεδρος
κάθε Τακτικής Γενικής Συνέλευσης υπογράφουν δήλωση µε τον
αριθµό και τα ονόµατα των εγγεγραµµένων και οικονοµικώς τα-
κτοποιηµένων µελών, η οποία επέχει θέση υπεύθυνης δήλωσης
του ν. 1599/1986 (Α’ 75) και κοινοποιείται στο Διοικητικό Συµβού-
λιο της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Ενώσεων Στρατιωτικών και
στον Πρόεδρο της εφορευτικής επιτροπής που θα διενεργήσει
τις εκλογές.

γ) Ο αριθµός των αντιπροσώπων στην Πανελλήνια Οµοσπον-
δία Ενώσεων Στρατιωτικών θα προκύψει µέσα από εκλογικές δια-
δικασίες και µε ενιαία εφαρµογή του ίδιου µέτρου για όλες τις
Πρωτοβάθµιες Ενώσεις. Ειδικότερα, ο συνολικός αριθµός των
αντιπροσώπων κάθε Πρωτοβάθµιας Ένωσης θα προκύψει από
το άθροισµα:

αα) του αριθµού που προκύπτει από την εφαρµογή του εκλο-
γικού µέτρου, ένας (1) αντιπρόσωπος για κάθε εκατό (100) εγ-
γεγραµµένα και οικονοµικώς τακτοποιηµένα µέλη, κατά τα
οριζόµενα στην περίπτωση α’ και

ββ) του αριθµού που προκύπτει από την εφαρµογή του εκλο-
γικού µέτρου, ένας (1) αντιπρόσωπος για κάθε τριάντα (30) ψη-
φίσαντες.

δ) Σωµατεία των οποίων η αριθµητική δύναµη και ο αριθµός
ψηφισάντων είναι µικρότερα από το µισό του µέτρου, που καθο-
ρίζεται στην περίπτωση γ’ και το Καταστατικό της Πανελλήνιας
Οµοσπονδίας Ενώσεων Στρατιωτικών, θα εκλέξουν έναν (1) αν-
τιπρόσωπο.

7. Η παρ. 14 του άρθρου 30Γ του  ν. 1264/1982 καταργείται.

Άρθρο 27

Σε περιπτώσεις εκπρόθεσµων παραδόσεων υλικών, που διε-
νεργούνται ή διενεργήθηκαν στο πλαίσιο συµβάσεων προµη-
θειών, οι οποίες έχουν συναφθεί σύµφωνα µε το π.δ. 284/1989
(Α’133) µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και Δηµόσιων
Επιχειρήσεων και Οργανισµών που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρ-
µογής του Κεφαλαίου Α’ του ν. 3429/2005 (Α’314), και για τις πα-
ραδόσεις αυτές δεν έχουν επιβληθεί οι προβλεπόµενες ποινικές
ρήτρες µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος, µπορεί να επι-
βάλλονται ποινικές ρήτρες µέχρι του ορίου έξι τοις εκατό (6%)
επί της αξίας των υλικών που παραδίδονται εκπρόθεσµα.

Άρθρο 28
Καταργούµενες διατάξεις

Καταργούνται οι εξής διατάξεις: 
α) η παρ. 4 του άρθρου 25, η παρ. 3 του άρθρου 77 και το

άρθρο 83 του ν.δ. 721/1970,
β) η υποπερίπτωση 8 της περίπτωσης β’ της παρ. 1 του άρ-

θρου 3 του ν. 3883/2010 (Α’167),
γ) η παρ. 1 του άρθρου 41 του ν. 4407/2016, όπως αυτή αντι-

καταστάθηκε µε την παρ. 6 του δεύτερου άρθρου του ν.
4433/2016 (Α’ 213), καθώς και οι παράγραφοι 2 και 3 του ίδιου
άρθρου,

δ) το άρθρο 55 του ν. 3421/2005 µε την επιφύλαξη του επόµε-
νου εδαφίου. Εκκρεµείς, κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος,
αιτήσεις, µε αντικείµενο την αναβολή κατάταξης στις Ένοπλες

Δυνάµεις, τη µεταφορά στους υπόχρεους µειωµένης στρατεύσι-
µης στρατιωτικής υποχρεώσεως και την απαλλαγή από την υπο-
χρέωση στράτευσης, κρίνονται σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα
στο άρθρο 55 του ν. 3421/2005.

Άρθρο 29
Έγκριση σχεδίου σύµβασης στον τοµέα της άµυνας

1. Εγκρίνεται το σχέδιο συµβάσεως Αντισταθµιστικών Ωφελη-
µάτων µεταξύ της εταιρείας «RAYTHEON» και της Γενικής Διεύ-
θυνσης Αµυντικών Εξοπλισµών και Επενδύσεων του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας (ΥΠΕΘΑ/ΓΔΑΕΕ) που αφορά στην παροχή υλι-
κών και ανταλλακτικών προς τις Ένοπλες Δυνάµεις και στην ανά-
θεση υποκατασκευαστικού έργου σε ελληνικές εταιρείες, όπως
αυτό προσαρτάται στον παρόντα νόµο ως Παράρτηµα I.

2. Στο σχέδιο της εγκεκριµένης συµβάσεως της παραγράφου
1 περιλαµβάνονται και όλα τα εµπιστευτικά τεχνικά παραρτή-
µατα, στα οποία γίνεται µνεία και τα οποία έχουν µονογραφηθεί
από το ΥΠΕΘΑ/ΓΔΑΕΕ, όπου και φυλάσσονται τα σχετικά πρω-
τότυπα κείµενά τους. Τα ως άνω παραρτήµατα δεν προσαρτών-
ται στο Παράρτηµα Ι του παρόντος για λόγους διασφάλισης
υπηρεσιακού απορρήτου.

3. Παρέχεται από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας η εξουσιοδό-
τηση στον Γενικό Διευθυντή της Γενικής Διεύθυνσης Αµυντικών
Εξοπλισµών και Επενδύσεων να υπογράψει την εγκεκριµένη σύµ-
βαση της παραγράφου 1, ως Παράρτηµα I, καθώς και κάθε άλλο
συναφές έγγραφο ή τροποποίηση αυτής, στο µέτρο που δεν επι-
βάλλει πρόσθετες υποχρεώσεις στο ελληνικό Δηµόσιο και είναι
η απολύτως αναγκαία για την εκτέλεση της σύµβασης και µετά
από γνώµη της αρµόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, ως εκ-
πρόσωπος του Ελληνικού Δηµοσίου.

4. Η ισχύς της σύµβασης της παραγράφου 1 αρχίζει από την
ηµεροµηνία υπογραφής της από όλα τα συµβαλλόµενα µέρη,
σύµφωνα µε τους όρους και τις προϋποθέσεις που ειδικότερα
καθορίζεται σε αυτή.

5. Οι ρυθµίσεις του παρόντος άρθρου υπερισχύουν κάθε
άλλης γενικής ή ειδικής διάταξης νόµου. Για ό,τι δεν ρυθµίζεται
ειδικά στην εγκεκριµένη σύµβαση της παραγράφου 1 εφαρµό-
ζεται συµπληρωµατικά ο Αστικός Κώδικας.

Άρθρο 30

1. Ο τίτλος του άρθρου 19 του ν. 3421/2005 (Α’302) αντικαθί-
σταται ως εξής: «Αναβολή κατάταξης για απόκτηση ιατρικής ει-
δικότητας κατόχων διδακτορικού διπλώµατος, που διαπρέπουν
σε επιστηµονικές εργασίες ή έρευνες».

2. Η περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 19 του ν. 3421/2005
αντικαθίσταται ως εξής:

«β. Κάτοχοι διδακτορικού διπλώµατος που διαπρέπουν σε επι-
στηµονικές εργασίες ή έρευνες».

Άρθρο 31

1. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 129 του  ν.
4472/2017 (Α’ 74) αντικαθίσταται από τότε που ίσχυσε ως εξής:

«Για τα µέλη ΔΕΠ των Πανεπιστηµίων και των Ανωτάτων Στρα-
τιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.), καθώς και τα µέλη
Ε.Π. των Α.Τ.Ε.Ι. αναγνωρίζεται ως προϋπηρεσία το διδακτικό ή
ερευνητικό έργο που έχει προσφερθεί σε δηµόσια ή ιδιωτικά πα-
νεπιστήµια του εξωτερικού, εφόσον οι τίτλοι σπουδών που αυτά
παρέχουν αναγνωρίζονται, από το αρµόδιο για το σκοπό αυτόν
όργανο, ως ακαδηµαϊκά ισότιµοι µε αυτούς των Πανεπιστηµίων
και των Α.Τ.Ε.Ι. της ηµεδαπής.»

2. Η περίπτωση Δ’ της παρ. 1 του άρθρου 131 του  ν.
4472/2017 αντικαθίσταται από τότε που ίσχυσε ως εξής:

«Δ. Έξοδα παράστασης στους Κοσµήτορες και τους Διευθυν-
τές Τοµέων των Α.Σ.Ε.Ι., καθώς και στους Προέδρους, Αναπλη-
ρωτές Προέδρους, Διευθυντές Σχολών ή Προϊσταµένους
Τµηµάτων των Α.Τ.Ε.Ι., Α.Σ.ΠΑΙ.Τ.Ε., Α.Ε.Ν. και Α.Ε.Α., οριζόµενα
ως εξής:

i. Πρόεδρος, διακόσια πενήντα (250) ευρώ.
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ii. Αναπληρωτής Πρόεδρος, διακόσια δέκα (210) ευρώ.
iii. Κοσµήτορας Α.Σ.Ε.Ι., διακόσια δέκα (210) ευρώ.
iv. Διευθυντής Σχολής, διακόσια δέκα (210) ευρώ.
v. Διευθυντής Τοµέα Α.Σ.Ε.Ι., εκατόν σαράντα (140) ευρώ.
vi. Προϊστάµενος Τµήµατος, εκατό (100) ευρώ.»
3. Η παρ. 2 του άρθρου 131 του ν. 4472/2017 αντικαθίσταται

από τότε που ίσχυσε ως εξής:
«2. Πέραν των παροχών και αποζηµιώσεων του άρθρου αυτού,

καθώς και των αµοιβών του άρθρου 23 του ν. 4009/2011 (Α’195)
και του άρθρου 13 του ν. 3187/2003 (Α’ 233), δεν δικαιολογείται,
από την έναρξη της ισχύος του παρόντος και εφεξής, η χορή-
γηση άλλων µισθολογικών παροχών, µε οποιαδήποτε ονοµασία
και από οποιαδήποτε πηγή.»

Άρθρο 32
Τροποποίηση του άρθρου 5 του ν. 4070/2012 (Α’ 82) - Συγ-

κρότηση Εθνικής Επιτροπής Μακρών Γραµµών

Στο άρθρο 5 του ν. 4070/2012 (Α’ 82) προστίθεται παράγρα-
φος 3 ως εξής:

«3. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας συγκροτείται
διαρκής τετραµελής Εθνική Επιτροπή Μακρών Γραµµών, η οποία
αποτελείται από τον Διευθυντή της Διεύθυνσης Γ4 του Γενικού
Επιτελείου Εθνικής Άµυνας (ΓΕΕΘΑ/Γ4) ως Πρόεδρο και δύο (2)
στελέχη της ίδιας Διεύθυνσης και έναν (1) εκπρόσωπο του
Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρω-
σης, που υποδεικνύεται από τον οικείο Υπουργό, ως µέλη. Γραµ-
µατέας ορίζεται κατώτερος αξιωµατικός της Διεύθυνσης
ΓΕΕΘΑ/Γ4. Ο Πρόεδρος, τα µέλη και ο Γραµµατέας της Επιτρο-
πής συµµετέχουν αµισθί. Αρµοδιότητα της Επιτροπής είναι η
αξιολόγηση των παρόχων δικτύων ηλεκτρονικών υπηρεσιών,
προκειµένου να λάβουν διαπίστευση καταλληλόλητας παροχής
των υπηρεσιών αυτών για την εθνική άµυνα, τους συµµαχικούς
σχηµατισµούς και την αµυντική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης στην ελληνική επικράτεια. Για την εκπλήρωση της αποστο-
λής της, η ως άνω επιτροπή µπορεί να ζητά τη συνδροµή κάθε
άλλης υπηρεσίας ή φορέα του Δηµοσίου. Με κοινή απόφαση των
Υπουργών Εθνικής Άµυνας και Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοι-
νωνιών και Ενηµέρωσης, κατόπιν πρότασης της Εθνικής Επιτρο-
πής Μακρών Γραµµών, καθορίζονται η διαδικασία, τα κριτήρια,
οι προϋποθέσεις και κάθε άλλο σχετικό θέµα, προκειµένου οι τη-
λεπικοινωνιακοί πάροχοι να λάβουν την ανωτέρω διαπίστευση.»

Άρθρο 33
Θεσµοθέτηση θέσεων Υπαρχηγού και Επιτελάρχη 

στο Γενικό Επιτελείο Στρατού (ΓΕΣ) σε αντικατάσταση των
θέσεων Α’ και Β’ Υπαρχηγού ΓΕΣ

1. Η παρ. 5 του άρθρου 14 του ν. 2292/1995 (Α’ 35) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«5. Τους Αρχηγούς των Γενικών Επιτελείων, απόντες ή κωλυό-
µενους, αναπληρώνουν οι Υπαρχηγοί των οικείων Κλάδων. Εφό-
σον η απουσία ή το κώλυµα προβλέπεται να διαρκέσει
περισσότερο από είκοσι (20) ηµέρες, οι Αρχηγοί των Γενικών Επι-
τελείων των Κλάδων αναπληρώνονται από τον αµέσως νεότερο
αξιωµατικό του Κλάδου τους, ο οποίος ορίζεται µε απόφαση του
ΚΥ.Σ.Ε.Α.. Στην περίπτωση αυτή ο αναπληρωτής ασκεί όλες τις
προβλεπόµενες από την κείµενη νοµοθεσία αρµοδιότητες Αρχη-
γού Γενικού Επιτελείου και συµµετέχει σε όλα τα συλλογικά όρ-
γανα του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και των νοµικών
προσώπων που εποπτεύονται από αυτό, στη θέση του αντίστοι-
χου Αρχηγού.»

2. Η παρ. 3 του άρθρου 15 του ν. 2292/1995 αντικαθίσταται ως
εξής:

«3.α. Η οργάνωση του Γενικού Επιτελείου Στρατού περιλαµ-
βάνει, πέραν του Αρχηγού, τον Υπαρχηγό και τον Επιτελάρχη, οι
οποίοι φέρουν το βαθµό του Αντιστρατήγου και προέρχονται από
τα Όπλα του Στρατού Ξηράς. Οι επιµέρους αρµοδιότητές τους
καθορίζονται µε τον Κανονισµό Οργάνωσης και Λειτουργίας του
Γενικού Επιτελείου Στρατού.

β. Οι Υπαρχηγοί του Γενικού Επιτελείου Ναυτικού και του Γε-

νικού Επιτελείου Αεροπορίας είναι ανώτατοι αξιωµατικοί βαθµού
Υποναυάρχου και Υποπτεράρχου, αντίστοιχα και διοικούν τα Γε-
νικά Επιτελεία των οικείων Κλάδων, των οποίων τις εργασίες κα-
τευθύνουν και συντονίζουν. Επίσης, διοικούν και τις Οργανικές
Μονάδες των αντίστοιχων Γενικών Επιτελείων.» 

3. Όπου στην κείµενη νοµοθεσία αναφέρονται οι όροι «Α’Υπαρ-
χηγός του Γενικού Επιτελείου Στρατού», «Β’ Υπαρχηγός του Γε-
νικού Επιτελείου Στρατού» και «Υπαρχηγοί του Γενικού
Επιτελείου Στρατού», αυτοί αντικαθίστανται από τους όρους
«Επιτελάρχης του Γενικού Επιτελείου Στρατού», «Υπαρχηγός του
Γενικού Επιτελείου Στρατού» και «Υπαρχηγός και Επιτελάρχης
του Γενικού Επιτελείου Στρατού», αντίστοιχα.

Άρθρο 34

Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 33 του ν. 4305/2014
(Α’ 237) αντικαθίσταται από τότε που ίσχυσε ως εξής:

«Οι ειδικές διατάξεις του Υπουργείου Υγείας, των εποπτευο-
µένων από αυτό φορέων, καθώς και των πρώην Υπουργείων Δη-
µόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη και Εµπορικής
Ναυτιλίας [άρθρο 7 παρ. 4 του                     ν. 1339/1983 (Α’35)
και άρθρο 5 του ν. 3206/2003           (Α’ 298), όπως έχουν τροπο-
ποιηθεί και ισχύουν] παραµένουν σε ισχύ.»

Άρθρο 35

Στο άρθρο 47 του ν. 4387/2016 (Α’ 85) προστίθεται παράγρα-
φος 3 από τότε που ίσχυσε, ως εξής:

«3. Για την εφαρµογή της παραγράφου 1, ειδικά για τα Μετο-
χικά Ταµεία Στρατού, Ναυτικού και Αεροπορίας, ως «καταθέσεις
των µετόχων» νοούνται οι πάσης φύσεως καταβαλλόµενες ει-
σφορές και οι τακτικές ή έκτακτες κρατήσεις που διενεργούνται
επί των αποδοχών, αποζηµιώσεων και λοιπών παροχών των µε-
τόχων ή µερισµατούχων υπέρ των οικείων Μετοχικών Ταµείων,
ενώ ως «περιουσιακά στοιχεία των ταµείων» νοούνται οι λοιποί
πόροι των Μετοχικών Ταµείων που χρηµατοδοτούν τις χορηγού-
µενες παροχές, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία. Από την
ισχύ της παραγράφου 1 δεν θίγονται οι διατάξεις που διέπουν
την ίδρυση και λειτουργία των Μετοχικών Ταµείων Στρατού, Ναυ-
τικού και Αεροπορίας και των Ειδικών Λογαριασµών και Κλάδων
των Ταµείων αυτών.»

Άρθρο 36

Στην παρ. 4 του άρθρου 74 του ν. 4485/2017 να προστεθεί: «,
των στρατιωτικών σχολών, των σχολών των σωµάτων ασφαλείας
και των σχολών ΑΕΝ Πλοιάρχων - Μηχανικών.»

Άρθρο 37
Τροποποίηση διατάξεων σταδιοδροµικής φύσης

Οι διατάξεις των άρθρων 5 έως 10, 11 πλην των παραγράφων
11 και 12 αυτού, 12 έως 14 και 16 έως 22 του ν. 2439/1996 (Α’
134) ισχύουν και για τους εν ενεργεία αξιωµατικούς που προέρ-
χονται από Ανώτερες Στρατιωτικές Σχολές Υπαξιωµατικών
(ΑΣΣΥ), καθώς και τους αντίστοιχους που προέρχονται από την
κατηγορία των µονιµοποιηθέντων εθελοντών του ν.δ. 445/1974
(Α’ 160) και των µονιµοποιηθεισών εθελοντριών του ν. 705/1977
(Α’ 279), οι οποίοι συµπλήρωσαν είκοσι πέντε (25) έτη πραγµατι-
κής στρατιωτικής υπηρεσίας µέχρι 31.12.2015. Για τους αξιωµα-
τικούς που αποκτούν δικαίωµα αναδροµικής βαθµολογικής
προαγωγής δεν γεννάται δικαίωµα αναδροµικής καταβολής των
αντίστοιχων αποδοχών.

Άρθρο 38
Τροποποίηση διατάξεων του v. 3421/2005 (A’ 302)

1. Η περίπτωση γ’ της παρ. 1 του άρθρου 33 του ν. 3421/2005
(Α’ 302), όπως αυτή αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 25 του ν.
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4278/2014 (Α’ 157), αντικαθίσταται ως εξής:
«γ. Έναν κατώτερο αξιωµατικό ή κατάλληλο υπαξιωµατικό του

Νοµικού Σώµατος, εκτός από την περίπτωση κατάταξης εφέ-
δρων, οπότε είναι δυνατόν να στελεχώνεται από κατώτερο αξιω-
µατικό ή υπαξιωµατικό της µονάδας, που χειρίζεται θέµατα
στρατολογίας. Χρέη γραµµατέα του ειδικού στρατολογικού συµ-
βουλίου εκτελεί υπαξιωµατικός.»

2. Η παρ. 1 του άρθρου 57 του ν. 3421/2005, όπως αυτή αντι-
καταστάθηκε µε την παρ. 6 του άρθρου 12 του      ν. 4361/2016
(Α’ 10), αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Όσοι συµπληρώνουν το τριακοστό τρίτο (33ο) έτος της ηλι-
κίας τους, µπορούν να εξαγοράσουν το υπόλοιπο των στρατιω-
τικών τους υποχρεώσεων, εφόσον έχουν καταταγεί ή θα
καταταγούν στις Ένοπλες Δυνάµεις και αφού προηγουµένως εκ-
πληρώσουν ενόπλως στρατεύσιµη στρατιωτική υποχρέωση εί-
κοσι (20) ηµερών.»

Άρθρο 39
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 3187/2003 (Α’ 233)

Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 25 του ν.
3187/2003 (Α’ 233), όπως αυτό προστέθηκε µε την παρ. 1 του
άρθρου 124 του ν. 4199/2013 (Α’ 216), αντικαθίσταται ως εξής:

«Σε περίπτωση, που ο διοικητής δεν προσεπικυρώσει την από-
φαση του ως άνω αρµόδιου οργάνου ή σε περίπτωση, που υπο-
βληθεί από υποψήφιο ένσταση κατά της ως άνω απόφασης,
αποφασίζει τελεσίδικα επί της υπόθεσης πενταµελής επιτροπή,
αποτελούµενη από τον Γενικό Επιθεωρητή Στρατού - Διοικητή
Δογµάτων και Εκπαίδευσης (Γ.ΕΠ.Σ. - ΔΙ.ΔΟ.Ε.), προκειµένου για
τη Σ.Σ.Ε. ή τον Υπαρχηγό του Γ.Ε.Ν. ή του Γ.Ε.Α., προκειµένου
για τη Σ.Ν.Δ. και τη Σ.Ι., αντίστοιχα, δύο (2) αξιωµατικούς βαθµού
Υποστράτηγου ή αντιστοίχων του Κλάδου Ενόπλων Δυνάµεων,
στον οποίο υπάγεται το Α.Σ.Ε.Ι., που ορίζονται από τον Αρχηγό
του οικείου Γενικού Επιτελείου, καθώς και δύο (2) καθηγητές,
µέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού, που ορίζονται από
την Ακαδηµαϊκή Συνέλευση του οικείου Α.Σ.Ε.Ι, πλην εκείνων που
συµµετείχαν στο αρχικό όργανο. Χρέη προέδρου της επιτροπής
ασκεί ο αρχαιότερος αξιωµατικός.»

Άρθρο 40
Τροποποίηση του άρθρου 6 του ν. 875/1979 (Α’50)

Στο άρθρο 6 του ν. 875/1979 (Α’ 50) αναριθµείται η παράγρα-
φος 3 σε παράγραφο 4 και προστίθεται παράγραφος 3 ως εξής:

3. Με την επιφύλαξη της επόµενης παραγράφου, Αξιωµατικοί

των Ενόπλων Δυνάµεων, οι οποίοι έχουν υπαχθεί στην κατά-
σταση της Πολεµικής Διαθεσιµότητας και έχουν ποσοστό ανα-
πηρίας εκατό τοις εκατό (100%) και άνω, προάγονται τιµητικά
στον επόµενο από τον κατεχόµενο βαθµό. Από την προαγωγή
του προηγούµενου εδαφίου δεν γεννώνται µισθολογικά ή άλλα
οικονοµικά δικαιώµατα.»

Άρθρο 41
Τροποποίηση των άρθρων 11 και 13 του ν. 4407/2016  (Α’

134) «Ρύθµιση θεµάτων αρµοδιότητας Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας και άλλες διατάξεις»

1. Το πέµπτο εδάφιο της παρ. 11 του άρθρου 11 του ν.
4407/2016 αντικαθίσταται ως εξής:

«Πριν από την υπογραφή της σύµβασης ο πλειοδότης υποχρε-
ούται να επαυξήσει την κατατεθειµένη από αυτόν εγγύηση, ώστε
να ανέλθει σε ποσό ίσο µε δώδεκα (12) µηνιαία µισθώµατα, ως
εγγύηση καλής εκτέλεσης της σύµβασης.»

2.α. Ο τίτλος του άρθρου 13 του ν. 4407/2016, όπως το άρθρο
αυτό αντικαταστάθηκε µε την παρ. 3 του άρθρου δεύτερου του
ν. 4433/2016 (Α’ 213), αντικαθίσταται ως εξής:

«Αξιοποίηση ακινήτων από φορείς του δηµόσιου τοµέα, νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης
και αθλητικά σωµατεία».

β. Η πρώτη περίοδος του άρθρου 13 του ν. 4407/2016, όπως
το άρθρο αυτό αντικαταστάθηκε µε την παρ. 3 του άρθρου δεύ-
τερου του ν. 4433/2016, αντικαθίσταται ως εξής:

«Κατ’ εξαίρεση, η ΥΠ.Α.Α.Π.Ε.Δ. µπορεί να συνοµολογεί, απευ-
θείας µε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, µε Οργανισµούς Το-
πικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) και νοµικά πρόσωπα που ανήκουν
σε αυτούς ή εποπτεύονται από αυτούς, µε λοιπούς φορείς του
δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός επανοριοθετήθηκε από το ν.
1892/1990 (Α’ 101), µε Δηµόσιες Επιχειρήσεις και Οργανισµούς
του ν. 3429/2005 (Α’ 314), καθώς και µε αθλητικά σωµατεία του
άρθρου 1 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), τους όρους για την αξιοποί-
ηση ακινήτων που αναφέρονται στο άρθρο 10 και βρίσκονται
στην περιοχή τους, χωρίς τη διαδικασία των παραγράφων 4 έως
12 του άρθρου 11, υπό τις εξής προϋποθέσεις:».

Άρθρο 42
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
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Αθήνα,.....................................2017

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 19.20’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 26 Οκτωβρίου 2017 και ώρα 9.30’ µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαί-
ρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, µόνη συζήτηση και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση του Μνηµονίου
Συνεννόησης και της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωµένων Πολι-
τειών της Αµερικής για τη βελτίωση της διεθνούς φορολογικής
συµµόρφωσης και την εφαρµογή του νόµου περί Φορολογικής
Συµµόρφωσης Λογαριασµών της Αλλοδαπής (FATCA), καθώς και
της Συµφωνίας Αρµόδιων Αρχών και διατάξεις εφαρµογής», σύµ-
φωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί. 

960 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

5. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ ΚΑΙ 
ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

7. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

9. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

11. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

13. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

2. ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ,

ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ
ΚΑΙ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗΣ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ 

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

6. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

8. ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΤΙΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

10. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

12. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ ΚΑΙ
ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ

ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


